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CONSELL MUNCIPAL

Actes
Acta de la sessió del dia 18 d’octubre de 2013, aprovada el dia 29 de 
novembre de 2013

Al Saló de la Reina Regent de la Casa de la Ciutat de Barcelona, el dia divuit 
d’octubre de dos mil tretze, s'hi reuneix el Plenari del Consell Municipal, en sessió 
ordinària, sota la presidència de l’Im. Sr. Joan Puigdollers i Fargas, qui actua per 
delegació, segons Decret de l’Alcaldia de 13 de juliol de 2011, de l’Excm. Sr.
Alcalde, Xavier Trias i Vidal de Llobatera. Hi concorren l’Excm. Sr. Alcalde, Xavier 
Trias i Vidal de Llobatera, els Ims. Srs. i les Imes. Sres. Tinents d'Alcalde, Joaquim 
Forn i Chiariello, Sònia Recasens i Alsina, Antoni Vives i Tomàs, Teresa M. Fandos i
Payà i Jaume Ciurana i Llevadot, i els Ims. Srs. Regidors i les Imes. Sres. 
Regidores, Gerard Ardanuy i Mata, Mercè Homs i Molist, Francina Vila i Valls, 
Raimond Blasi i Navarro, Eduard Freixedes i Plans, Irma Rognoni i Viader, Jordi 
Martí i Grau, Joan Trullén Thomàs, Assumpta Escarp i Gibert, Sara Jaurrieta i 
Guarner, Carmen Andrés i Añón, Immaculada Moraleda i Pérez, Guillem Espriu i 
Avendaño, David Escudé i Rodríguez, Ma. Pilar Díaz López, Montserrat Sánchez 
Yuste, Alberto Fernández Díaz, Ángeles Esteller Ruedas, Xavier Mulleras Vinzia, 
Alberto Villagrasa Gil, Gloria Martín Vivas, Eduardo Bolaños Rodríguez, Óscar 
Ramírez Lara, Belén Pajares Ribas, Míriam Casanova Doménech, Ricard Josep 
Gomà i Carmona, Joaquim Mestre i Garrido, Janet Sanz Cid, Isabel Ribas i Seix, 
Jordi Portabella i Calvete i Joan Laporta i Estruch, assistits pel Secretari General, 
Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica.

Excusen la seva assistència els Ims. Srs. Jordi Martí i Galbis i Gabriel Colomé i 
García i la Ima. Sra. Elsa Blasco i Riera.

Hi és present l'Interventor Municipal, Sr. Antonio Muñoz i Juncosa.
Constatada l'existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les deu 

hores i cinc minuts.
Es dóna per llegida l'acta de la sessió anterior, celebrada el 24 de juliol de 2013, 

l'esborrany de la qual ha estat tramès a tots els membres del Consistori; i 
s'aprova.

En començar la sessió, el President del Plenari del Consell Municipal informa 
que, extraordinàriament, el primer punt de l'ordre del dia és la Declaració 
Institucional de condemna del segrest del Marc Marginedas, signada per tots els 
Grups municipals, i que llegeix.

PART INFORMATIVA

a) Despatx d'ofici

En compliment de l'article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen
les resolucions següents:

1. Credencial expedida per la Junta Electoral Central expressiva de la designació 
de la Ima. Sra. Montserrat Sánchez Yuste com a Regidora d’aquest Ajuntament en 
substitució, per renúncia, de l’Im. Sr. Jordi William Carnes i Ayats; i acta de la 
presa de possessió que tingué lloc el dia 9 de setembre de 2013.

2. Decret de l’Alcaldia, de 22 de juliol de 2013, que faculta els/les regidors/res 
que es relacionen en annex adjunt, i en els termes que hi consten, per tal que en 
el supòsit d’absència del regidor/ra de districte corresponent, puguin exercir les 
facultats delegades en el Decret d’Alcaldia d’1 de juliol de 2011, relatiu a la 
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incoació, instrucció i resolució d’expedients sancionadors. Així mateix, facultar-los 
per a l’exercici de qualsevol altra competència atribuïda en la resta de decrets de 
delegació a favor dels/de les regidors/res de districte.

3. Decret de l’Alcaldia, de 22 de juliol de 2013, que faculta els/les Gerents 
d'Àrees d'Actuació i Districte que es relacionen en annex adjunt, i en els termes 
que hi consten, per tal que en el supòsit d'absència del Gerent/a de l'àrea o 
Districte corresponent, puguin exercir determinades facultats delegades; i 
estableix, en supòsits d'absència, les suplències dels Directors de Serveis de 
Llicències i Espai Públic i dels Caps de Departament de Serveis Jurídics – Secretaria 
de Districte que es relacionen en annex adjunt, i en els termes que hi consten, en 
les tasques que els són pròpies per raó del seu càrrec.

4. Decret de l’Alcaldia, de 22 de juliol de 2013, que designa el Sr. Jordi Lluís 
Bailach Aspa, Director de Comerç i Consum, membre del Consell Rector de 
l’Institut Municipal de Mercats de Barcelona en substitució del Sr. Albert González 
Orduna.

5. Decret de l’Alcaldia, de 22 de juliol de 2013 (S1/D/2013 2329), que crea el 
Departament d’Intervenció Social a l’Espai Públic, adscrit a la Direcció de Serveis 
de Família i Serveis Socials, amb les funcions que es detallen als annexos i 
assignar-li una dotació del lloc de Cap de Departament 1 (40.10.GE.10) del vigent
Catàleg de Llocs de Treball.

6. Decret de l’Alcaldia, de 23 de juliol de 2013, que designa la Ima. Sra. 
Assumpta Escarp i Gibert vocal del Consell d’Administració de l’Institut Municipal 
Fundació Mies van der Rohe en substitució de l’Im. Sr. Guillem Espriu i Avendaño.

7. Decret de l’Alcaldia, de 23 de juliol de 2013, que designa l’Im. Sr. Joan 
Trullén Thomàs vocal del Consell Rector de l’Institut Municipal d’Hisenda de 
Barcelona en substitució de l’Im. Sr. Jordi W. Carnes i Ayats.

8. Decret de l’Alcaldia, de 23 de juliol de 2013, que designa la Ima. Sra. Sara 
Jaurrieta i Guarner representant de l’Ajuntament de Barcelona al Consell General 
del Consorci de Turisme de Barcelona, en substitució de l’Im. Sr. Jordi W. Carnes i 
Ayats.

9. Decret de l’Alcaldia, de 25 de juliol de 2013, que modifica l’apartat segon del 
Decret de l’Alcaldia de 8 de juliol de 2013 en el sentit de proposar únicament la 
designació del Sr. Jordi Planchart Remmert com a membre del Consell 
d’Administració de Catalana d’Iniciatives, SCR de Régimen Común, SA.

10. Decret de l’Alcaldia, d’1 d’agost de 2013, que modifica l’annex de l’apartat 
primer del Decret de l’Alcaldia de 22 de juliol de 2013, de delegació de facultats en 
els/les gerents d’Àrees d’Actuació en el supòsit d’absència del/de gerent de l’àrea 
corresponent.

11. Decret de l’Alcaldia, d’1 d’agost de 2013 (S1/D/2013 2502), que realitza 
diversos canvis organitzatius.

12. Decret de l’Alcaldia, d’1 d’agost de 2013 (S1/D/2913 2497), que designa 
suplents dels membres del Consell Rector de l’Institut Municipal d’Educació de 
Barcelona.

13. Decret de l’Alcaldia, de 6 de setembre de 2013 (S1/D/2013 2770), que 
ordena, per raons d’ordre públic i per raons de seguretat i salut pública, des del 4 
al 13 d'octubre de 2013, dies de celebració de la festa major del barri de Sarrià, 
l'obligatorietat de tancament a partir de les 22 hores i fins les 7 hores d'aquells 
establiments comercials del sector alimentari de menys de 300 m2. de superfície, 
que recullin en els seus productes de venda l'especialitat 1.4 de l’Ordenança 
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Municipal d'Establiments i Centres de Comerç Alimentari de Barcelona, que estan 
exclosos de l'horari general d'obertura al públic.

14. Decret de l’Alcaldia, de 19 de setembre de 2013 (S1/D/2013 2954), que 
designa suplent de l’Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot com a representant de 
l’Ajuntament de Barcelona al Patronat i al Consell Executiu de la Fundació 
Barcelona Media, a la Sra. Inés Garriga i Rodríguez.

15. Decret de l’Alcaldia, de 20 de setembre de 2013 (S1/D/2013 3007), que 
nomena la Ima. Sra. Montserrat Sánchez Yuste regidora adscrita als Districtes de 
Ciutat Vella, de l’Eixample i de Sarrià-Sant Gervasi.

16. Decret de l’Alcaldia, de 20 de setembre de 2013 (S1/D/2013 3006), que 
designa la Ima. Sra. Montserrat Sánchez Yuste membre de les Comissions de 
Plenari següents:

Comissió de Presidència i Règim Interior en substitució de la Ima. Sra. Sara 
Jaurrieta Guarner.

Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació en substitució del Sr. Jordi W. Carnes 
i Ayats.

Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient en substitució del Sr. Jordi W. Carnes i 
Ayats.

17. Decret de l’Alcaldia, de 26 de setembre de 2013 (S1/D/2013 3112), que 
nomena el Sr. Francesc Xavier Esteve Gómez de Travesedo membre del Consell 
Municipal del Districte de Sants-Montjuïc en substitució del Sr. Albert Martínez i 
Correro.

18. Decret de l’Alcaldia, de 26 de setembre de 2013 (S1/D/2013 3111), que 
designa la Ima. Sra. Janet Sanz Cid membre de la Comissió de Qualitat de Vida, 
Igualtat, Joventut i Esports en substitució de la Ima. Sra. Isabel Ribas Seix.

19. Decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3258), que fixa 
com a festes locals a celebrar durant l’any 2014, en el terme municipal de 
Barcelona els dies 9 de juny (dilluns de Pasqua Granada) i el 24 de setembre (Mare 
de Déu de la Mercè).

20. Decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3259), que nomena 
el Sr. David Abelló i Bajos membre del Consell Municipal del Districte de Sant Martí 
en substitució de la Sra. Margarita Planas i Liebanas.

21. Decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3274), que nomena 
la Sra. Roser Nogués i Alonso membre del Consell Municipal del Districte d’Horta-
Guinardó en substitució de la Sra. Iolanda Latorre i Roldán.

22. Decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3275), que nomena 
el Sr. Cristian Sais i Fetthauer membre del Consell Municipal del Districte de Les 
Corts en substitució del Sr. Ferran Ros i Alcayde.

23. Decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3288), que modifica 
la composició del Plenari del Consell Municipal de Gais, Lesbianes, Homes i Dones 
Transsexuals.

24. Decret de l’Alcaldia, de 7 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3287), que modifica 
la composició del Plenari del Consell Municipal del Poble Gitano de Barcelona.

25. Decret de l’Alcaldia, de 9 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3285), que designa 
el Sr. Albert Vilalta Cambra representant de l’Ajuntament de Barcelona a la 
Comissió Mixta de Seguiment i Avaluació de la restauració del Museu-Monestir de 
Pedralbes en substitució del Sr. Jordi Rogent i Albiol.
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26. Decret de l’Alcaldia, de 9 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3286), que designa 
el Sr. Albert Vilalta Cambra, gerent d’Hàbitat Urbà, vocal del Consell Assessor d’Art 
Públic.

27. Decret de l’Alcaldia, de 9 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 33257), que 
nomena la Ima. Sra. Isabel Ribas i Seix Regidora Presidenta del Consell Municipal 
del Districte de Gràcia en substitució de la Ima. Sra. Elsa Blasco Riera.

28. Decret de l’Alcaldia, de 10 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3224), que sotmet 
a exposició pública durant el termini de quinze dies hàbils el projecte de 
Pressupost General de l’Ajuntament de Barcelona per a l’any 2014; disposa la 
celebració de l’Audiència Pública de Pressupostos i sol·licita dels Consells de 
Districte, del Consell de Ciutat i del Consell Econòmica i Social de Barcelona 
l’emissió del respectiu informe sobre l’esmentat projecte de Pressupost.

29. Decret de l’Alcaldia, de 14 d’octubre de 2013 (S1/D/2013 3279), que imposa 
la sanció d’acomiadament a la senyora M. Elisabeth Cuscó Lloveras (mat. 19555), 
contractada laboral de l’Ajuntament de Barcelona.

b) Mesures de govern

c) Informes

1. Informe d’execució Mesura de Govern Pla 16-19.

El Sr. Ardanuy presenta l'informe de valoració parcial de la mesura de govern 
“Pla 16-19: Programa de recuperació acadèmica d’alumnat de 16 a 19 anys per 
promoure la seva qualificació i inserció laboral", que van presentar l'octubre del 
2012 en sessió de Plenari. Precisa que és parcial perquè s'hi analitza la part que ja 
ha estat finançada directament amb recursos municipals, que tenia com a objectiu 
desenvolupar un pla de segona oportunitat a fi de millorar la recuperació 
d'alumnes que no havien pogut obtenir les competències bàsiques de l'ESO i 
reinserir-los a la Formació Professional.

Recorda que la mesura de govern esmentada tenia una quantificació inicial de 
1.124 places repartides en tres eixos: un primer eix finançat i gestionat pel 
Consorci d'Educació de Barcelona amb 510 places en centres públics; el segon eix, 
amb 546 places en règim de cofinançament per part de l’ajuntament de Barcelona, 
en centres privats i entitats socials; i un tercer eix amb 68 places desenvolupades 
principalment amb fons FEDER, que posteriorment han passat a ser finançades 
directament pels Districtes.

Assenyala que el nombre de matriculats en l'oferta inicial ha estat de 1.112, 
mantenint les 510 places en centres públics, incrementant fins a 568 les 
cofinançades en centres privats i entitats socials, i 34 places de cursos 
professionalitzadors finançades pels Districtes municipals.

Precisa que l'informe fa una anàlisi molt exhaustiva del segon eix, que ha 
obtingut uns resultats molt satisfactoris, en què s'ha passat de 546 places a 568. 
Fa avinent que la feina feta per Barcelona Formació Professional, l'ens gestor i
coordinador dels programes desenvolupats amb divuit entitats socials i privades, 
s'ha dut a terme amb vint-i-vuit grups de Programes de Qualificació Professional 
Inicial (PQPI), i deu especialitats formatives, totes d'alta inserció laboral. Afegeix 
que s'hi han matriculat 437 alumnes, que significa una cobertura del 89% de les 
places, i l'assistència als cursos ha assolit un percentatge del 82%, molt elevat si 
es té en compte que aquesta tipologia de programes té un índex d'abandonament 
inicial important, i que el seguiment dels programes és, en molts casos, la clau de 
l'èxit; en aquest sentit, fa avinent que han finalitzat el PQPI 343 alumnes, dels 
quals el 52%, ha retornat al sistema educatiu o bé s'ha incorporat al món laboral.

Tot seguit, es refereix als sis grups que l'ajuntament de Barcelona ha finançat 
en el marc del Consorci d'Educació, que suposen una actuació de continuïtat atès 
que tradicionalment ja ho feia, i que sumen 102 places concertades, i un resultat 
de 68 alumnes que han finalitzat el PQPI, dels quals 18 han retornat al sistema 
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educatiu, un percentatge més baix que en el cas anterior, tot i que probablement 
l'explicació s'ha de buscar en què les especialitats escollides no responien del tot a 
les necessitats del mercat laboral.

Finalment, descriu els programes professionalitzadors finançats pels Districtes –
inicialment amb fons FEDER–, dels quals se'n van oferir 34 places i que van 
finalitzar 29 alumnes.

Remarca que en els tres eixos que s'analitzen a l'informe han constatat que cal 
treballar l'equilibri de la participació de nois i de noies, atès que el percentatge de 
nois és molt superior.

En el terreny de les conclusions, destaca l'increment notable de la dotació per 
als PQPI, així com la col·laboració amb entitats de referència del sector privat i 
entitats socials, que ha suposat un augment significatiu de taxa de recuperació. 
Observa que les inversions en aquest tipus de programes són una aposta per 
col·lectius d'inserció difícil, per tant, si s'aconsegueixen taxes de fins a un 52% de 
retorn, entén que són remarcables.

Per tant, la recomanació, tant de la Fundació BCN Formació Professional, del 
Consorci d'Educació i dels centres educatius, és de continuar mantenint aquesta 
tipologia de programes, d'incrementar-los, diversificar les especialitats i posar a 
disposició dels centres educatius d'ESO que detectin precoçment futurs 
abandonaments la coordinació amb el Consorci.

Conclou que el pla pilot els ha de permetre analitzar l'eficiència dels diners 
invertits, i el seu retorn en l'àmbit social, traient com a primera conclusió que 
l'eficiència ha estat alta, tot i que es pot millorar i incrementar el nombre de 
cursos; igualment, es constata que es pot millorar la coordinació público-privada i 
col·laborar més estretament amb el centres públics d'ensenyament secundari, atès 
que, finalment, cada euro invertit té un gran impacte social.

Posa de manifest que l'objectiu inicial era el retorn a la Formació Professional, 
tot i que alguns dels alumnes hi han trobat el camí de la inserció laboral, que ha
suposat aproximadament un 10% de mitjana.

Per acabar, precisa que, quant a l'eix primer, no s'han descrit les dades amb 
exhaustivitat perquè el Consorci té uns altres procediments d'avaluació i encara no 
ha formulat les conclusions; altrament, justifica la presentació avui de l'informe 
atès que estan en el procés de tancament de pressupost del 2014 i consideren 
oportú que l'Ajuntament continuï apostant en aquesta inversió en futur.

La Sra. Andrés recorda que el Grup del PSC va presentar una proposició, el maig 
del 2012, en la mateixa línia de la mesura de govern de l'octubre del mateix any 
en el sentit d'incrementar els plans de qualificació professional inicial. Subscriuen, 
per tant, que aquests plans són necessaris i cal incrementar-los.

Dit això, es refereix al balanç del curs 2012-13 dels cursos finançats i 
cofinançats per aquest ajuntament i de què tracta l'informe que, d'entrada, troben 
incomplet, alhora que consideren que convindria unificar criteris de valoració, atès 
que el regidor acaba d'explicar que els del Consorci d'Educació són diferents, 
perquè fóra convenient arribar a unes conclusions conjuntes.

Constata, de la mateixa manera que ho van fer l'octubre del 2012, que la 
mesura de govern i el present balanç responen a la subsidiarietat d'aquest
ajuntament en competències pròpies del Departament d'Educació de la Generalitat, 
igual com està fent en altres qüestions que també haurien de ser responsabilitat 
d'aquella administració com ara els compromisos quant a les escoles bressol, les 
beques menjador o els centres educatius. Remarca, doncs, el gran esforç de 
l'ajuntament de Barcelona per suplir les mancances, no només del Departament 
d'Educació, sinó també del SOC, que va anunciar la congelació dels recursos 
destinats als PQPI.

Per tot plegat, referma la reivindicació que la Generalitat compleixi, tant el 
Departament de Treball com el d'Educació, amb els compromisos contrets i que 
reforci econòmicament els PQPI.

Tot seguit, formula un seguit de qüestions, entre les quals quins seran els 
recursos que l'Ajuntament destinarà a aquests programes, i quants grups es 
finançaran o cofinançaran amb els centres promotors el curs actual; quina 
consideració li mereix al govern municipal que dels 411 alumnes que han 
completat els cursos, tan sols 152 hagin retornat al sistema educatiu, i només 54 
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s'hagin incorporat al món laboral; o si consideren que hi ha possibilitats de 
reconduir les famílies professionals que s'ofereixen a fi de compensar el fet que el 
72% de l'alumnat que s'hi acull són nois i només el 28% noies.

La Sra. Pajares, després d'agrair la presentació de l'informe al Sr. Ardanuy, en 
què es fa un balanç de la mesura de govern presentada ara fa un any, recorda 
que, en aquell moment, el Grup del PP va expressar la seva preocupació per 
l'abandonament escolar prematur i el fracàs escolar, com també va posar de 
manifest la necessitat de crear accions per a la inserció dels joves al sistema 
educatiu.

Afegeix que també van posar de manifest llavors que el programa contra el 
fracàs i l'abandonament hauria de ser una de les accions incloses en el Pla 
d'Adolescència i Joventut, que en aquell moment debatien els grups municipals, i 
van demanar molta més concreció pel que fa als programes adreçats a alumnes 
amb necessitats educatives especials.

Justifica aquestes apreciacions prèvies perquè continuen convençuts que cal 
reduir el fracàs escolar i l'abandonament prematur a fi d'equiparar la formació de 
la joventut amb la de la resta de la UE, cosa que contribuiria, d'entrada, en la seva 
formació com a persones, però també en l'enriquiment de la societat en termes 
laborals i econòmics. En conseqüència, confirma que l'argumentari que mantenien 
ara fa un any continua plenament vigent.

Tanmateix, destaca positivament les dades de l'informe que indiquen que els 
nous cursos de PQPI han creat 601 places noves, tot i que pel que fa a la 
implantació en els Districtes, constaten la manca d'oferta en el de l'Eixample i 
demana que expliquin per quins motius, així com si hi ha la possibilitat de crear-hi 
places en el futur.

En referència a les famílies professionals, fa notar que existeix una gran 
demanda de determinades modalitats, i pregunta si s'ha ampliat l'oferta per al curs 
vinent, així com per la inversió econòmica prevista.

Justifica totes aquestes preguntes perquè en l'informe no s'avança cap novetat.
Seguidament, destaca la importància de la col·laboració público-privada 

reflectida en l'informe, considerant que la iniciativa privada haurà de suplir, 
malauradament, els ajustos que es veuen obligades a fer les administracions
públiques, i posa com a exemple la formació professional dual implantada el curs 
anterior i que desitgen que s'incrementi els propers.

Igualment, tot i que celebra els resultats del primer any d'execució de la mesura 
de govern, considera que no s'han d'acontentar amb els resultats, ja que les dades 
d'atur juvenil no són alentidores ja que, només a Barcelona, s'ha incrementat d'un 
5,35% des del tercer trimestre del 2011 al segon trimestre de 2013. Entenen, 
doncs, que cal continuar avançant perquè el nombre de joves que retornen al 
sistema educatiu o s'incorporen al món laboral superi el 52% que reflecteix 
l'informe.

Finalment, posa de manifest que coincideixen amb la reflexió que consta a 
l'informe sobre la limitació que suposa per als alumnes el sistema educatiu 
bipolaritzat, i fa avinent que un dels objectius de la LOMCE és precisament la 
creació d'itineraris més flexibles en un sistema educatiu més obert, deixant de 
banda la rigidesa del model actual que no ofereix vies alternatives i que 
incrementa el fracàs escolar i l'abandonament prematur, equiparant-se amb la 
resta de lleis europees.

La Sra. Sanz agraeix la presentació de l'informe així com la feina de tots els 
professionals de la Fundació Barcelona Formació Professional, que han fet possible 
l'avaluació.

Tanmateix, lamenta que el balanç de l'informe sigui parcial, tal i com el mateix 
regidor ha reconegut, ja que només s'hi avaluen els PQPI en el marc dels vint-i-
vuit centres privats. Així doncs, i sense menystenir la feina i els resultats 
obtinguts, consideren que l'objectiu hauria d'haver estat un balanç de tots els 
programes.

Entén que cal ser conscients que els PQPI tiren endavant gràcies, també, a la 
pressió de diferents grups municipals, atès la Generalitat els ha deixat de finançar 
en el marc del SOC, o que el Departament d'Ensenyament els ha congelat. 
Considera, per tant, que de la necessitat se n'ha fet virtut, i una vegada més 
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l'Ajuntament assumeix subsidiàriament la responsabilitat de la Generalitat en 
matèria d'educació, com també ho fa quant a les beques menjador o la construcció 
de centres educatius.

Remarca que el seu Grup comparteix que els PQPI són una peça clau del sistema 
educatiu i de transició cap al sistema laboral; tanmateix, adverteix que no s'ha 
d'oblidar que no deixa de ser una resposta al drama del fracàs escolar. En 
conseqüència, diu que s'haurien estimat més que, a banda dels PQPI, que intenten 
revertir fets consumats, s'hagués posat en marxa una estratègia encaminada a 
evitar el fracàs escolar i, per tant, que s'abordessin les causes estructurals de 
l'abandonament i del fracàs escolar, i lamenta que ni l'Ajuntament, ni la 
Generalitat ni el govern de l'estat actuïn amb aquest criteri.

Posa de manifest que el problema de l'abandonament i del fracàs escolar s'ha 
agreujat encara més en la conjuntura actual de crisi econòmica, de manera que, 
concretament amb el col·lectiu de 16 a 19 anys, a banda de treballar els elements 
per al retorn a l'itinerari formatiu, cal parlar d'oportunitats laborals i, per tant, tenir 
molt present la xifra d'atur juvenil que avui pateix la ciutat i el país que fa més 
necessàries que mai les polítiques actives d'ocupació.

Finalment, també posa de manifest que calen programes i accions encaminades 
a sensibilitzar les empreses sobre la necessitat de donar oportunitats als joves; 
determinar propostes que permetin oferir un futur digne als joves que avui, 
lamentablement, es poden batejar com a nous pobres de les ciutats.

Per tot plegat, insisteix que troben a faltar una estratègia clara de cooperació i 
de col·laboració entre tres àrees fonamentals: educació, joventut i promoció 
econòmica. Una estratègia conjunta per combatre el fracàs escolar; i, atès que 
totes tres àrees tenen responsables de la mateixa formació política, entén que 
hauria de ser senzill exercir un lideratge compartit per fer front a un problema que, 
en definitiva, afecta tota la societat.

El Sr. Portabella assenyala que el seu Grup comparteix la declaració de principis 
i els objectius de la mesura de govern de la qual avui se'ls presenta un primer 
balanç.

Subratlla que el seu Grup ha intervingut en múltiples ocasions per demanar 
mesures adreçades al col·lectiu de la franja de d'edat a la qual es dirigeix la 
mesura de govern a fi de tractar la problemàtica específica que els afecta i, fins i 
tot, van proposar un parell de punts al respecte en el PAM, que van ser-hi 
incorporats.

En conseqüència, constaten que el govern municipal es continua dedicant a les 
mesures pal·liatives i no pas a l'origen del problema central. Consideren que s'ha 
d'abordar el fracàs escolar, que és on s'han d'adreçar i desenvolupar les polítiques 
pròpies d'una ciutat, i no hauran d'anar posant pedaços.

D'altra banda, entenen que també cal promoure la col·laboració entre 
l'ensenyament primari i el secundari en els centres integrats per l'oferta conjunta 
d'extraescolars compartits; en aquest sentit, assenyala que el seu Grup està pels 
instituts-escola i els itineraris educatius que permetin abordar realment la dificultat 
de molts nois i noies, en la franja dels 16 als 24 anys, que estan a l'atur, on l'índex 
està en el 73% a Catalunya. 

Tanmateix, i atès que com ja ha dit el regidor, el contingut de l'informe és 
parcial, diu que no incidirà més sobre aquests aspectes. 

Afegeix, però, que discrepen amb la distribució territorial d'implementació dels 
PQPI, com ara amb què al Districte de Sant Andreu, que engloba els barris del 
Baró de Viver, el Bon Pastor o Trinitat Vella, on pràcticament no existeix la 
possibilitat de fer PQPI.

Observa que un altre dels aspectes que els preocupen és què passarà el curs 
2013-2014, ja que l'informe no en fa cap esment, tot i que sembla que els PQPI 
disminueixen –sembla que només hi ha 64 autoritzats–, de manera que demana al 
regidor que els confirmi aquest punt.

Conclou la seva intervenció, però, posant el valor l'esforç que ha suposat 
desenvolupar 33 grups més de PQPI, amb un total de 546 places el curs 2012-13.

El Sr. Ardanuy es mostra absolutament d'acord amb el Sr. Portabella que cal 
abordar el fracàs escolar com a origen del problema, i afegeix que la mesura està 
orientada a reforçar una política que s'havia afeblit molt des d'anys anteriors. 
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Entén, quant a la mesura de govern, que es tracta d'una mesura pal·liativa, però 
que en cap cas ha nascut per reforçar allò que la Generalitat hauria de fer i que no 
fa; altrament, remarca que la Generalitat ha mantingut tots els recursos i els 
programes, i que l'Ajuntament ha doblat l'esforç, convençut que calia fer-ho. 
Insisteix que no s'ha reduït l'aportació de la Generalitat, ni en nombre de places ni 
de grups.

Fa avinent que el govern municipal ha apostat per un increment de places de 
gairebé el 50% i, responent a la Sra. Andrés, recorda que pocs anys, l'Ajuntament 
finançava cent places de PQPI, i que d'aquest centenar d'alumnes, una vintena es 
recuperava per al sistema educatiu, mentre que ara han passat a ser gairebé dos-
cents cinquanta, del miler d'estudiants matriculats.

Destaca, també, que enguany han incrementat el nombre de grups per a 
necessitats educatives específiques, amb un percentatge de recuperació directa 
elevat, de prop del 50%. 

Pel que fa a la manca d'oferta de PQPI a l'Eixample, indica que hi ha cinc 
programes coberts per instituts públics.

Finalment, i a tall de conclusió, diu que no es volen circumscriure només als 
PQPI, sinó que entenen que cal bastir una estratègia global de ciutat, que ja estan 
desenvolupant i que properament podran analitzar i discutir.

La Sra. Andrés assenyala que són coneixedors que les mesures s'emmarquen en 
un context educatiu desfavorable atesa la davallada de mestres, més de set-cents 
cinquanta en dos cursos, i l'increment del nombre d'alumnes, que sumen deu mil 
més. 

Admet que fa tres anys hi havia menys places de PQPI, però destaca que hi 
havia instituts-escola, escoles-taller i cases d'oficis, inexistents actualment, i, per 
tant, hi havia una oferta més diversificada per als alumnes amb problemes per 
continuar en l'itinerari educatiu, i per això demanen invertir més esforç en els 
únics programes que resten, els de qualificació professional que tira endavant 
aquest ajuntament.

PART DECISÒRIA / EXECUTIVA

a) Ratificacions

b) Propostes d'acord

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA I RÈGIM INTERIOR

2. Designar l'Ima. Sra. Montserrat Sánchez Yuste Presidenta de la Comissió 
d'Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

3. Designar l'Ima. Sra. Janet Sanz Cid Presidenta de la Comissió de Qualitat de 
Vida, Igualtat, Joventut i Esports en substitució de l'Im. Sr. Ricard Gomà Carmona 
que restarà com a membre de l'esmentada Comissió.

4. Ratificar el decret d'Alcaldia, de 26 de juliol de 2013, pel qual es designa com 
a consellers generals titulars de l'Assemblea General de la Caixa d'Estalvis i 
Pensions de Barcelona els Srs. Carlos Nieto Fernández, Marc Llobet i Martín i Josep 
Ma. Camós Cabecerán en substitució de l'Ima. Sra. Àngels Esteller Ruedas i els 
Ims. Srs. Joaquim Forn i Chiariello i Jordi Portabella i Calvete.

5. Designar, en representació de l’Ajuntament de Barcelona, la Sra. Teresa 
Perelló i Domingo, en substitució del Sr. Josep Tejedo Fernández, com a consellera 
general de l’Assemblea General de Caja de Ahorros y Monte de Piedad de 
Zaragoza, Aragón y Rioja.

S’aproven, per unanimitat, els quatre dictàmens precedents.

S’absenta de la sessió el Sr. Alcalde.
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COMISSIÓ D'ECONOMIA, EMPRESA I OCUPACIÓ

6. Aprovar el Compte General de l’exercici 2012 corresponent a l’Ajuntament, 
als Organismes Autònoms Municipals, a les Entitats Públiques Empresarials i a les 
Societats Mercantils de capital íntegrament municipal.

7. Restar assabentat de l’informe de la Intervenció General sobre fiscalització a 
posteriori, corresponent a l’exercici 2012.

8. Restar assabentat de la memòria del Consell Tributari corresponent a l’any 
2012.

El President del Plenari del Consell Municipal anuncia que a la Junta de 
Portaveus es va acordar tractar conjuntament els punts 6, 7 i 8 de l'ordre del dia.

La Sra. Recasens inicia la seva intervenció agraint la memòria del Consell 
Tributari, òrgan que dóna empara a la ciutadania sobre els recursos en matèria 
tributària, i precisa que han estat 217 els casos que ha atès durant l'exercici 
passat, alhora que remarca el fet que els recursos palesen que ha disminuït la 
conflictivitat fiscal, atès que se n'ha presentat un 29,68% menys que l'any 
anterior.

Seguidament es refereix breument a l'informe de la Intervenció General, que de 
manera molt rigorosa i professional avala i empara la legalitat dels comptes que 
avui presenta el govern municipal per a la seva aprovació en aquesta cambra.

Es refereix al fet que els comptes han estat intervinguts en els diversos estadis 
d'execució pressupostària, tant en la fiscalització prèvia com en la fiscalització a 
posteriori per part de la Intervenció General, alhora que han estat auditats 
externament, un fet que no és comú en les administracions públiques. Finalment, 
remarca que els comptes de l'ajuntament de Barcelona se sotmeten a quatre 
ràtings diferents que certifiquen la seva viabilitat.

Dit això, descriu succintament el contingut del Compte General que sotmeten a 
votació. Assenyala que el 2011 van presentar dues mesures de govern que 
defineix com el tronc de la seva planificació pressupostària; d'una banda, 
l'orientació de tota la planificació pressupostària i els resultats de la institució amb 
criteris del sistema europeu de comptes, avançant-se a totes les lleis que s'han 
aplicat amb posterioritat, que els permet la rigorositat, la transparència i la 
viabilitat que es tradueixen en sanejament i solvència al servei de les persones 
que, en definitiva, és l'objectiu últim del govern.

Continua dient que el segon objectiu que es van proposar va ser el pagament a 
trenta dies, per a la qual cosa cal pressupostar molt rigorosament i amb plena 
garantia, així com fer una gestió àgil i professional dels processos de contractació 
pública i una administració forta i solvent. Així doncs, fa avinent que per poder 
complir amb aquest termini de pagament i aconseguir alhora que també es 
compleixi en la cadena de subcontractació, cal rigor pressupostari, solvència i 
confiança per tirar endavant la liquidació del Compte General.

Puntualitza que amb les mesures a què s'acaba de referir pretenen complir amb 
les directives europees en matèria de finances, protegir la ciutat del contagi 
financer general i, per tant, preservar les polítiques públiques de serveis socials. 
En definitiva, assegurar una situació forta de caixa per atendre les situacions 
complicades que genera la conjuntura actual entre les quals garantir l'atenció a les 
persones i la gestió del capital, creant entorns de confiança que afavoreixin el 
creixement econòmic i la creació d'ocupació.

Assenyala que, a més dels objectius polítics, defensen els objectius financers de 
l'estabilitat, dèficit zero, sostenibilitat –un deute per sota del 60% dels ingressos 
corrents–, garantir la capacitat d'inversió amb una ràtio d'estalvi brut que permeti 
escometre inversions i el retorn del deute i liquiditat mantenint un romanent de 
tresoreria fort, superior als cent milions d'euros, que permeti complir, per 
exemple, amb el pagament a trenta dies, que aquest ajuntament ha demostrat 
que compleix sigui quin sigui l'import de les factures.
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Posa de manifest que aquesta liquidació del Compte General es tanca amb un 
superàvit de 60 milions d'euros, altrament que en el tancament de l'exercici de 
2011, que va requerir un finançament de 398 milions d'euros. 

Afegeix que la recuperació de l'estalvi brut és un altre dels indicadors que el 
govern es va autoimposar, atès que és la garantia d'amortització de deute i 
finançament de les inversions i, per tant, han pogut passar d'un estalvi brut del 
5% a un del 19%, per sobre del 15% que s'havien establert.

Assenyala que el romanent de tresoreria, malgrat que s'ha produït una rebaixa 
arran de la provisió dels saldos de dubtós cobrament, va passar dels 207 milions 
d'euros el 2011 a 148 milions d'euros el 2012, no obstant això, continua sent 
superior al centenar de milions d'euros.

Acaba aquesta primera intervenció posant en relleu la importància que 
l'auditoria externa i la Intervenció General hagin certificat la necessitat de dotar 
aquesta provisió dels saldos de dubtós cobrament, i entén que actuacions 
posteriors com ara acollir-se al Fondo de Liquidez Autonómica (FLA) a fi de 
rebaixar el deute, eren la prova més evident que el deute a curt termini no es 
podia cobrar.

Conclou, en conseqüència, que els comptes municipals són sanejats, auditats i 
intervinguts; que han estat capaços de mantenir el deute en un 52%; uns ràtings 
que continuen manifestant la solvència i la fortalesa de la institució i que acrediten 
la bona execució financera, de manera que es poden presentar en aquesta cambra 
amb l'aval d'una feina ben feta i, per tant, mantenint la marca de solvència 
d'aquest ajuntament.

El Sr. Martí Grau observa que, amb tota probabilitat, amb l'única cosa que 
coincidirà amb la Sra. Recasens serà amb l'agraïment a tots els tècnics i a totes les 
persones que han fet possible l'informe de la Intervenció i la memòria del Consell 
Tributari. Destaca la vàlua indiscutible de l'equip d'aquest ajuntament al qual, en 
part, és atribuïble la responsabilitat de la solvència econòmica i financera de 
l'administració, que destaca en el panorama institucional, no només català, sinó 
també espanyol.

Dit això, anuncia que votaran en contra de la liquidació del Compte General del 
2012 pels motius que expressa tot seguit. D'una banda, n'expressa un de caire 
més polític, de desacord amb l'orientació del pressupost del 2012, al qual en el seu 
moment van votar en contra i, per tant, els sembla necessari argumentar 
novament el perquè; diu, en aquest sentit, que en el pressupost esmentat, l'únic 
probablement que serà aprovat durant el mandat, hi ha el pecat original de la 
política pressupostària d'aquest govern: no posar tota la solvència econòmica i 
financera de la institució al servei d'una de les crisis més brutals de la història 
recent.

Observa que en temps de creixement és bo no gastar tot el que es té, fer nivells 
d'estalvi brut i net elevats; és positiu poder guardar i mantenir la solvència 
econòmica a fi que quan arriben les dificultats, l'administració pública, que en té 
l'obligació, pugui fer polítiques anticícliques; injectar diners per activar l'economia 
de la ciutat i, sobretot, per combatre els efectes socials que està deixant la crisi.

Tanmateix, opina que el govern ha fet el contrari, ha apostat per l'austeritat 
com a valor i no pas com a necessitat. Remarca que des de sempre aquest 
ajuntament ha estat auster, però precisament per això ara tocava fer el do de pit. 
En aquest sentit recorre a un seguit d'indicadors que demostren la línia que ha 
mantingut el govern municipal, entre els quals esmenta que els ingressos, segons 
el tancament, creixen més que les despeses. Observa que el 2012 ja estaven en 
plena crisi econòmica i els efectes socials ja es deixaven veure d'una manera 
salvatge; la crisi tenia efectes ben visibles en molts barris de la ciutat i, no obstant 
això, permeten que en el pressupost creixi més l'ingrés que la despesa, vantant-
se, alhora, d'aconseguir de fer incrementar l'estalvi brut en un exercici en què 
hauria calgut que l'Ajuntament utilitzés l'estalvi acumulat per lluitar contra la crisi.

En el capítol de l'execució d'inversions, destaca que només se'n fa el 78%, de 
manera que tornen a demostrar l'intent d'anar aguantant al màxim la despesa com 
si hi hagués la necessitat de contenir, així la despesa creix un 3,3 i els ingressos 
un 3,9, de manera que l'estalvi brut es dispara molt més enllà del 15% previst. 
Altrament, posa de manifest que si s'hagués mantingut un estalvi brut en aquest 
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percentatge durant el 2012, aquest ajuntament, sense posar en perill res, hauria 
pogut gastar més de cinquanta milions d'euros més dels que va gastar, que 
haurien pogut revertir en plans d'ocupació, en habitatge social, en inversions als 
barris o en millores educatives.

Esgrimeix com un segon motiu de desacord, aquesta de vegada de caire més 
tècnic, la provisió de 132,7 milions d'euros de deute de la Generalitat que dispara 
la partida de dubtós cobrament a més de cinc-cents milions d'euros, que és 
gairebé el 25% del pressupost. I afegeix que allò més sorprenent és que primer els 
provisionen en el tancament pressupostari i en la comptabilitat financera, en el 
darrer cas els auditors els ho fan canviar, però en comptes de corregir-ho en tots 
dos llocs, ara com ara tenen dos tancaments diferents, i han acabat forçant un 
informe per intentar lligar-ho, un fet que al seu parer és inexplicable, i recorda que 
el seu Grup ho va posar com a exigència ineludible per donar suport al tancament 
del Compte General.

Reitera, doncs, que no comparteixen la línia econòmica que s'ha dibuixat a partir 
del pressupost 2012.

El Sr. Mulleras també inicia la seva intervenció agraint la feina a tot el personal 
de l'Ajuntament implicat en el procés de fiscalització del Compte General, una feina 
feixuga però fonamental per garantir la bona administració dels diners públics.

Tot seguit, assenyala que el seu Grup ha presentant un document amb més de 
sis-centes al·legacions concretes al Compte General que ha obtingut una resposta 
decebedora per part del govern municipal, que no ha contestat la majoria 
d'al·legacions, o bé les ha respost amb judicis de valor.

Considera que el 2012 podria haver estat un any de canvi de cicle, però 
malauradament han perdut una oportunitat històrica de canviar aquest 
ajuntament, fent-lo més eficaç i més eficient per a la ciutadania; una oportunitat 
de fer-lo més transparent, d'aprimar-ne la burocràcia i la ideologia.

Insisteix que tenien l'oportunitat única que els va brindar el Grup del PP pactant 
uns pressupostos que havien de ser un punt d'inflexió; altrament, avui voten la 
manera com s'han aplicat aquells pressupostos que havien de ser els del canvi, 
però que en la depesa han significat pur continuisme. En conseqüència, diu que, 
amb la renúncia al canvi, avui els presenten uns comptes com els de la pitjor 
època del tripartit, i que són mostra de submissió a la Generalitat.

Puntualitza, tot seguit, cinc aspectes bàsics d'aquest continuisme que denuncia. 
Es refereix, en primer lloc, a l'abús de la contractació directa i a la subjectivitat 
dels concursos; en segon lloc, les subvencions discrecionals i sense justificar; en 
tercer lloc, la despesa pública innecessària i ineficient; en quart lloc, la manca de 
compliment de l'execució de les inversions; i, en cinquè lloc, la submissió a la 
Generalitat, que fa que hagin passat de ser el "banc amic" a ser un autèntic fons 
de liquiditat amb uns interessos que paguen tots els barcelonins.

Posa de manifest, també, que el govern municipal ha paralitzat dues mesures 
impulsades pel seu Grup: la baixada d'impostos municipals i l'aprimament 
burocràtic i ideològic d'aquesta administració. 

Reitera que el Grup del PP denunciava el continuisme en l'abús de la 
contractació directa, i apunta que el 2012 el 92% dels contractes es van fer a dit; 
fraccionaments de contractes en el Patronat Municipal de l'Habitatge o un ús 
abusiu de la contractació directa a BSM, que arriba al 99%.

En vista de la situació, el seu Grup demana que es paralitzin aquestes pràctiques 
a fi de no dificultar la lliure concurrència, reformular els principis d'igualtat i de no-
discriminació de publicitat en la contractació municipal. Precisa que aquesta no és 
només una valoració pròpia, sinó que ho palesa l'informe anual de la Intervenció 
General, que consta de set volums, quatre dels quals es dediquen a analitzar la 
contractació municipal i denuncia greus irregularitats i discrecionalitat, alhora que 
recomana reduir la subjectivitat en els judicis de valor dels concursos. Així doncs, 
deixa clar que la contractació directa ha de ser l'excepció i no pas la norma.

Seguidament, posa un seguit d'exemples del que qualifica d'irregularitats en la 
concessió de subvencions a entitats com la Plataforma per la Llengua, Acció 
Cultural del País Valencià, Plataforma pro Seleccions esportives catalanes o 
Òmnium Cultural. I afegeix que això els porta a reclamar una autèntica auditoria 
de subvencions, atès que una aportació d'aquest tipus s'ha de documentar, com a 
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màxim, en sis mesos, tal i com recorda l'Interventor en el seu informe anual, que 
no ha estat el cas, per exemple, de la Plataforma pro Seleccions esportives 
catalanes, que va rebre una subvenció de cinquanta mil euros, dels quals no n'ha 
justificat ni un de sol.

Finalment, atès que han passat nou mesos d'ençà del tancament del 2012, 
pregunta si totes les subvencions no documentades ja ho estan a dia d'avui.

Tornant a les referències al continuisme, es refereix a la despesa pública 
innecessària i ineficient com ara en un gran volum de directius, que suposen una 
despesa de vint-i-un milions d'euros anuals; vint-i-dos milions d'euros en lloguers; 
3,1 milions d'euros anuals en relacions internacionals de caràcter polític. En 
conseqüència, reclamen un autèntic pla de racionalització de la despesa 
improductiva.

En aquest mateix capítol del continuisme, hi inclou l'execució d'inversions, 
moltes de les quals pactades amb el seu Grup, atès que només es va realitzar el 
32% de les previstes en el pressupost inicial, i el 21% del pressupost definitiu.

Finalment es refereix al que defineix com a mostra genuïna de continuisme i que 
és la submissió a la Generalitat del president Mas; reitera que aquest consistori 
s'ha convertit en el fons de liquiditat gratuït del senyor Mas, que a final d'any 
suposa 310 milions d'euros, tot i que el govern municipal ho xifra en 205 milions, 
amb una evolució de creixement del deute de la Generalitat amb l'Ajuntament el 
darrer semestre de 2012 d'un 116%.

Conclou, per tant, que aquest resum dels comptes del 2012 és massa 
continuista per a un Alcalde que s'havia postulat com el del canvi.

El Sr. Mestre inicia la seva intervenció agraint i significant la tasca de la 
Intervenció General i del Consell Tributari, atesa la rellevància de les seves 
observacions i la utilitat que tenen per a aquest ajuntament.

Entrant en el contingut del Compte General del 2012 destaca que estan parlant 
de l'únic pressupost que l'alcalde Trias i el seu govern han estat capaços d'aprovar 
en aquest Consell Municipal, i tot fa sospitar que també serà l'únic del mandat que 
s'aprovarà amb majoria suficient.

Recorda que aquest pressupost va ser aprovat juntament amb les ordenances 
fiscals per un pacte entre el govern i el PP, i d'ençà de la seva aprovació a finals de 
2011 la situació ha canviat, de manera que avui es troben amb què el govern no 
només està en minoria, sinó que està ben sol, ja que no ha estat capaç d'establir 
complicitats i acords amb la resta de grups municipals; per tant, el debat d'avui del 
Compte General, en comptes de ser el debat ordinari que hauria de ser, pren un 
cert caire d'excepcionalitat justament perquè és l'únic debat de Compte General 
sobre un pressupost aprovat per aquest Consell Municipal durant el present 
mandat.

Avança que el vot del seu Grup no serà favorable, bàsicament per un seguit de 
raons que tenen a veure amb l'orientació del pressupost aprovat en el seu 
moment, i també amb la seva gestió i execució. 

Així doncs, manifesta que la liquidació i execució del pressupost de 2012 
expressa amb claredat la regressió fiscal que s'ha produït a Barcelona i la gravetat 
del creixement continuat i gegantí del deute de la Generalitat amb l'Ajuntament, 
així com el fet que un Compte General no es pot tancar amb un superàvit de 60 
milions d’euros.

Tot seguit, posa de manifest que el govern i el Grup del PP van modificar les 
ordenances fiscals del 2012, que han estat prorrogades, en el sentit d'afavorir la 
mobilitat privada a la ciutat i, per tant, d'afeblir allò que en matèria fiscal era 
expressió d'una política de mobilitat sostenible a Barcelona impulsada per governs 
anteriors. Van promoure mesures fiscals orientades a la reducció de quotes de 
l'impost de vehicles i, també, a la tarifa zero a l'Àrea Verda. 

Així doncs, entrant a desglossar la situació destaca, en primer lloc, la regressió 
fiscal local en allò que té a veure amb l'impuls de polítiques de mobilitat.

En segon lloc, fa avinent que el 2012 és l'exercici pressupostari en què el govern 
de CiU ha permès, i ha contribuït amb decisions pròpies, a un continuat i perillós 
increment del deute de la Generalitat amb l'ajuntament de Barcelona, i puntualitza 
a la Sra. Recasens que això es produïa sense el FLA. En conseqüència, aquest 



5226 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

deute va a càrrec del pressupost municipal i perjudica la capacitat d'actuació 
d'aquesta administració i, en primera instància, a la ciutat. 

Fent esment de les dades contingudes en l'informe del govern municipal en 
relació al deute, posa de manifest que a 31 de desembre de 2012 el deute de la 
Generalitat era de 226,9 milions d'euros, i aprofita per replicar a la Sra. Recasens 
si considera que això no significa contagi financer.

Entenen que aquesta xifra demostra una gestió pressupostària del govern de 
CiU irresponsable i contrària a l'interès d'aquest ajuntament.

Precisa que no està parlant de lleialtat institucional, sinó d'un govern que ha 
actuat de manera subalterna amb el govern de la Generalitat, que ha fet saltar 
totes les alarmes de l'Ajuntament pel volum i pel ritme de creixement del deute, i 
que ha portat a l'aprovació en aquesta cambra i a la constitució d'una comissió 
especial de seguiment d'aquest deute. I assenyala que, directament relacionada 
amb el deute, apareix la provisió de 132,7 milions d'euros que ha estat objecte de 
polèmica.

Conclou, per tant, que el Compte General demostra que el 2012 la situació 
econòmica de la Generalitat impacta directament en el pressupost municipal molt 
negativament i amb la complicitat submisa del govern municipal de CiU i de 
l'Alcalde, i puntualitza al Sr. Mulleras que en aquest cas no hi ha cap mena de 
continuisme amb governs tripartits anteriors. 

Es refereix, seguidament, a què la liquidació del pressupost de 2012 no fa dèficit 
zero, altrament, el Compte General palesa un superàvit de seixanta milions d'euros 
que, remarca, es dóna en un context de crisi econòmica de llarga durada, amb 
unes conseqüències socials alarmants que afecten les condicions de vida de molts 
ciutadans, a la garantia dels seus drets, i a la mateixa dignitat de les persones. 
Insisteix, doncs, que el context en què apareix aquest superàvit és de moltes 
urgències i necessitats socials, i amb una actuació municipal que en termes 
d'inversió ha estat molt escassa. Pregunta, per tant, si l'Ajuntament, que ha donar 
resposta als efectes de la crisi a la ciutat, es pot permetre el luxe de tancar un 
exercici amb un superàvit semblant.

I afegeix que encara li sembla més greu que en l'estimació del 2013 el superàvit 
sigui de 123 milions d'euros, fruit d'una gestió pressupostària que qualifica 
d'extraordinàriament conservadora.

Entén, doncs, que ara no és moment de tenir superàvits com ho podria ser una 
conjuntura de creixement i d'expansió econòmica, atès que els necessitats i les 
emergències socials són unes altres.

Reitera, per tant, que la gestió conservadora del govern municipal s'expressa en 
el Compte General. En aquest sentit, fa avinent que van calcular el 2012 amb 
ingressos a la baixa, de manera que a la liquidació creixen més els ingressos que 
no pas les despeses, generant una situació inaudita: el tancament de l'exercici del 
2012 amb seixanta milions de superàvit.

El Sr. Portabella, en primer lloc, agraeix la feina al personal tècnic que ha estat 
responsable del procés del Compte General per les facilitats que ha donat als grups 
municipals per poder-lo analitzar.

Tot seguit, addueix que el debat del Compte General és extemporani, atès que 
ja estan debatent sobre els pressupostos del 2014. Entén que això passa per la 
dependència del govern municipal dels posicionaments del Grup del PP, i confia 
que després que aquesta formació hagi anunciat el vot contrari al Compte General 
s'acabi aquesta dependència, atès que ha demostrat que no se'n poden refiar. I 
recorda al govern municipal que el Pressupost del 2012 el va aprovar amb el Grup 
del PP, que va reclamar exclusivitat.

Subratlla que el seu Grup va votar en contra del pressupost esmentat, 
d'entrada, perquè el Grup del PP va demanar exclusivitat i el govern li va atorgar; 
i, en segon lloc, perquè el pressupost significava una baixada d'ingressos, caiguda 
de la inversió, augment del deute i la incursió en dèficit; una situació que ben bé 
es pot qualificar com a "madridització" de la ciutat.

Discrepa, també, amb algunes de les prioritats del pressupost i la seva execució, 
entre les quals que la promoció d'habitatges socials baixés d'un 32%, o un 29% la 
partida destinada a comerç, turisme i pimes; que l'aportació ordinària de 
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l'Ajuntament a Barcelona Activa disminuís d'un 27%; o la disminució de l'aportació 
al Consorci de Normalització Lingüística del 25%.

Afegeix que tampoc no estan d'acord amb què s'hagi produït superàvit, atès que 
l’Ajuntament no és una empresa que ha de tancar amb beneficis, sinó una 
institució que ha de maximitzar el benestar dels seus ciutadans mantenint un 
equilibri financer. En aquest sentit, posa de manifest que el fet de tenir superàvit 
significa que es deixa d'invertir en serveis per a la ciutadania i, per tant, té un cost 
social que és absolutament impropi de l'època que estan vivint.

Fa avinent, tanmateix, que el seu Grup no considera cap avantatge per a la 
ciutadania i per a la ciutat, ni tampoc a fi d'obtenir un rèdit polític, el fet 
d'obstaculitzar l’aprovació del Compte General i, per això, s'abstindran en benefici 
d'una actitud constructiva que persegueix un doble objectiu: d'una banda, fer front 
a la crisi econòmica i donar serveis a la ciutadania; i, d'altra banda, que hi hagi 
equilibri financer. Afegeix com una raó més d'aquesta abstenció el fet que no volen 
afeblir la imatge i el prestigi d'aquest ajuntament, que d'una manera intangible 
ajuda que la ciutat pugui anar millor.

Reconeix que l'endeutament municipal és assumible, el 50% dels ingressos 
corrents i un estalvi brut per sobre del 15%, un cashflow entorn dels cinc-cents 
milions d'euros, alhora que es paguen els proveïdors a trenta dies. Diu que tot això 
són aspectes positius, però que confia que aquesta vegada el govern municipal 
hagi après la lliçó i, si el Grup del PP els demana exclusivitat per votar uns 
pressupostos, no se'n refiï, perquè quan hagi de votar el Compte General, ho farà 
en contra.

La Sra. Recasens inicia la seva segona intervenció agraint l'abstenció d'UpB. Tot 
seguit, diu que és curiós que tots els grups municipals hagin començat les seves 
intervencions posant en valor la solvència econòmica i financera que denota el 
Compte General, així com reconeixent el rigor de la tasca del personal tècnic, per 
després acabar els seus parlaments, tret d'UpB, formulant-hi un vot contrari.

En conclusió, entén que es posa de manifest que la marca de solvència en cap 
moment queda perjudicada, atès que en aquesta cambra el no ha estat de caire 
polític.

Tot seguit, arran que en les diverses intervencions s'ha fet referència al 
superàvit, recorre a la presentació d'un gràfic de l'evolució del superàvit en els 
diferents pressupostos municipals. En aquest sentit, precisa al Sr. Mestre que el 
2007, any en què el govern municipal no va detectar l'arribada de la crisi, amb 
comptabilitat del Sistema Europeu de Comptes (SEC) va tancar amb un superàvit 
de 209 milions d'euros; el 2008, amb la crisi ja ben palesa, continuaven tancant 
amb superàvit per valor de 72 milions d'euros. Altrament, els anys posteriors 
comencen a fer dèficit, a carregar-se l'estalvi brut tal i com, al seu torn, estava 
fent la Generalitat governada pel tripartit.

Adverteix, doncs, que això és el que no pot tornar a passar en aquesta institució 
i, en conseqüència, el govern municipal ha recuperat tots els indicadors, atès que 
afirma que no hi ha millor instrument ara com ara per fer front a les capacitats 
d'inversió i per al retorn del deute que mantenir l'estalvi brut en el 15%, tal i com 
van establir anteriors governs municipals, i que van incomplir fins a deixar-lo en un 
5%, entrant en dèficit i obligant a l'establiment d'un Pla econòmic i financer en 
aquest ajuntament, i que l'actual govern ha tancat un any abans del que estava 
previst, cosa que suposa disposar d'un nou calendari per al retorn de les PIE 
negatives i poder disposar anualment de quaranta milions d'euros més.

Quant a l'advertiment del Sr. Martí Grau que haurien pogut invertir molt més, li 
diu que haurien incorregut en una il·legalitat, atès que tenen un sostre de despesa 
i una Llei d'estabilitat pressupostària. 

A la referència que ha fet el Grup del PP quant a l'execució de les inversions, 
respon que les inversions s'han de valorar en plurianualitats, i precisa que el 
tancament de les inversions del 2012 va ser dos punts superior al tancament 
d'anteriors exercicis.

Referint-se a la provisió de dubtós cobrament, recorda l'intent fallit del Sr. Martí 
Grau de fer veure que l'Ajuntament portava una doble comptabilitat, però tot i 
amb això continua insistint amb el compte de resultats. I diu que no renuncia a 
fer-li entendre que la provisió estava i està molt ben posada per demostrar la 
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fortalesa d'aquesta administració, i remarca que la prova més evident que calia 
dotar aquesta provisió és que després s'ha pogut reduir el deute a través del FLA; 
tal i com diu Intervenció i els auditors, i només el romanent de tresoreria havia de 
contemplar aquesta provisió.

Rebat taxativament al Sr. Mulleras que es practiqui un 92% de contractació 
directa, i precisa que el 75% la contractació, que puja a 320 milions d'euros en 
l'exercici del 2012, ha estat adjudicada per procediments oberts, i els contractes 
menors només suposen un 16%, de manera que es redueix de tres punts el 
percentatge de contractació menor respecte a altres exercicis.

Pel que fa a les argumentacions del representant del Grup del PP sobre 
l'atorgament de subvencions, li fa avinent que no formen part del debat del 
Compte General.

En referència al refús que ha manifestat el Sr. Mestres a l'existència d'un 
superàvit de seixanta milions, li recorda que en anys anteriors havia arribat a ser 
de 209 milions. Afegeix, tanmateix, que celebra que avui, extraordinàriament, hagi 
fet servir les dades oficials de l'informe per situar el deute de la Generalitat amb 
aquest ajuntament i que, insisteix, no està contagiant financerament aquesta 
institució.

El Sr. Martí Grau observa que si la Tinent d'Alcalde realment ho va trobar tot tan 
malament en arribar al govern de la ciutat, i només en dos anys ha aconseguit 
donar la volta a la situació de la manera que diu, està temptat de proposar al 
President Mas que la nomeni Consellera d'Economia i Finances, perquè seria capaç 
de donar la volta a situacions molt més greus que les de Barcelona.

Entén que intentar contaminar actuacions passades i la solvència econòmica 
heretada és una actitud que gosaria qualificar gairebé d'indecent. 

Es reafirma en el convenciment que aquest ajuntament estalvia per transferir 
recursos a la Generalitat, alguns com a deute viu i altres, com ja han denunciat 
diverses vegades a la Comissió del deute, es transfereixen sense que quedi palès 
en els balanços econòmics. Alhora que critica també que aquest ajuntament hagi 
convertit l'austeritat en la seva religió, malgrat que admet que és legítim i 
possible.

Recorda a la Sra. Recasens que és la responsable política de la gestió econòmica 
d'aquesta administració, no pas la comptable, i conclou que aquesta gestió és un 
fracàs estrepitós, atès que el 2012 li aproven els pressupostos i, avui, no 
aconseguirà aprovar el tancament del Compte General; el 2013 entra en pròrroga 
el pressupost i, amb un acord in extremis, aprova les inversions de la mà del Grup 
del PP; mentre que el pressupost del 2014 s'aprovarà deixant l'Alcalde en funcions 
durant un temps a través d'una qüestió de confiança.

Conclou, per tant, que els tècnics treballen molt bé, però que la responsable 
política està fracassant estrepitosament al capdavant de l'Àrea de Promoció 
Econòmica, una gestió que afecta la imatge de solvència econòmica de 
l'Ajuntament.

Recalca a la Sra. Recasens que es va equivocar en apostar per un acord amb el 
PP per aprovar el pressupost del 2012 amb el qual, fins i tot, va intentar pactar un 
govern de coalició els primers mesos del 2013; quan això no va reeixir, i va quedar 
tota sola en el seu propi Grup, va voler continuar amb la mateixa estratègia, i ha 
continuat presentant pressupostos i mesures econòmiques que inclouen l'intent 
d'evitar l'acord per a l'aprovació del PAM, i no ha canviat ni una coma de les 
intencions i de les estratègies econòmiques que va plantejar per al pressupost del 
2012.

Insisteix a dir a la Sra. Recasens que es va equivocar, atès que el Grup del PP és 
capaç de trobar en els sis volums del tancament de comptes quaranta-cinc 
exemples per justificar avui el seu vot en contra, i ho continuarà fent perquè tots 
saben que existeixen altres motius polítics.

Li fa avinent que la seva obligació és aconseguir estabilitat en aquest Plenari i al 
govern, per tant li demana que canviï d'una vegada l'estratègia i, si no n'és capaç, 
demana a l'Alcalde que la rellevi del càrrec de regidora d’Economia perquè està 
abocant al fracàs la política econòmica de la ciutat, atès que la no-aprovació del 
Compte General és la notícia pitjor en l'àmbit econòmic i financer.
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Conclou, atès que la Sra. Recasens no ha estat capaç d'asseure's a negociar, 
recuperant el PAM per al pressupost del 2014, i ha aconseguit no només formar 
part d'un govern en minoria, sinó que el govern actuï contra la majoria i tingui els 
nivells de solitud política més alts mai vistos en aquesta cambra, que és 
indispensable que l'Alcalde la rellevi de la seva responsabilitat i que es pugui obrir 
una línia de política econòmica que permeti realment posar la solvència econòmica 
de la ciutat al servei de la recuperació econòmica i, sobretot, al servei del combat 
contra els drames socials que provoca la crisi.

El Sr. Mulleras diu, en primer lloc, que demanarà al president del seu Grup que 
convidi el Sr. Portabella a la propera reunió de grup perquè els il·lumini sobre els 
seus vots futurs.

Al Sr. Martí Grau, li fa saber que el seu Grup vota en contra del Compte General 
perquè el govern presenta els comptes de la mateixa manera que els presentava 
l'alcalde Hereu, és a dir, perquè és clarament continuista.

Tot seguit, dóna un seguit de dades en referència als 9.905 contractes 
adjudicats el 2012, dels quals 9.167 han estat "adjudicats a dit", cosa que suposa 
el 92% de la contractació.

Afegeix que el seu Grup no critica el fons de subvencions, sinó la forma, i que tal 
i com adverteix l'informe de la Intervenció General, es va atorgar a la Plataforma 
pro Seleccions esportives catalanes una subvenció de cinquanta mil euros sense 
que a hores d'ara no n'hagi justificat ni un de sol. Per tant, insisteix a preguntar si 
ja s'han justificat les subvencions, atès que altrament és il·legal.

El Sr. Mestre fa notar que en examinar el Compte General es constata, atès el 
superàvit amb què es tanca l'exercici, que el 2012 hi havia més capacitat i més 
recursos en aquest ajuntament per fer més despesa corrent al servei de les 
polítiques socials i fer més inversió, les dues principals exigències per fer front a la 
crisi a Barcelona. Altrament, el govern municipal no ho va voler fer el 2012 com 
tampoc no ho vol fer ara, una decisió política que queda reflectida en la liquidació 
del Pressupost del 2012 arran d'una decisió que qualifica d'extremament 
conservadora: els importa més el superàvit que fer front d'una manera real i 
efectiva a la crisi.

Igualment constata la tossudesa del govern municipal en continuar en la 
mateixa línia i incórrer en el mateix error, atès que enguany el superàvit es 
duplicarà.

La Sra. Recasens observa que el Sr. Martí Grau ha iniciat la seva segona 
intervenció proposant-la per a Consellera i l'ha acabada demanant la seva dimissió. 
Precisament per això, li demana que posi condicions reals de negociació, i li fa 
avinent, de pas, que no hi ha res pitjor que no tenir coherència ni credibilitat.

Li recorda que quan van començar a parlar del pressupost, el Grup del PSC va 
assegurar que els proposarien una llista de peticions per negociar, i que mai no els 
ha arribat.

En conseqüència fa saber que el 2014 allò que el govern municipal pot oferir són 
426 milions d'euros per a inversions, presentar un pressupost expansiu d'un 11%, 
incrementar la despesa social d'un 16%, tot plegat garantint la congelació fiscal.

Insisteix que va fer una crida a la responsabilitat per aprovar aquest Compte 
General, i entén que la ciutadania ha rebut el missatge de solvència i fortalesa 
d'aquesta institució, mentre que en aquesta cambra es continua creant confusió i 
fent demagògia.

Es rebutja el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Martí, Trullén, 
Espriu i Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, Andrés, Moraleda, Díaz i Sánchez, dels 
Srs. Fernández Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, 
Martín, Pajares i Casanova, i també dels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i 
Ribas, i l’abstenciódels Srs. Laporta i Portabella.

S'acorda l'assabentament de l'Informe de la Intervenció General sobre 
fiscalització a posteriori corresponent a l'exercici de 2012.

S’acorda l’assabentament de la Memòria del Consell Tributari corresponent a 
l’exercici 2012.

9. Restar assabentat de la modificació del Contracte d’arrendament de serveis 
comuns i del Contracte de comissió, ambdós entre Serveis Funeraris de Barcelona, 



5230 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

SA i Cementiris de Barcelona, SA, i ratificar el Conveni regulador de l’estabilitat de 
preus entre l’Ajuntament de Barcelona i Serveis Funeraris de Barcelona, SA, per tal 
de donar compliment a la resolució del Tribunal Català de Defensa de la 
Competència de l’Autoritat Catalana de la Competència de 12 de juny de 2013.

La Sra. Recasens indica que l'Autoritat Catalana de la Competència (ACCO) i la 
Comissió Nacional de la Competència van determinar que alguns dels pactes 
acordats en el Plenari del Consell Municipal del març de 2011, amb motiu de la 
venda del 36% del capital social de Serveis Funeraris, eren contraris al dret de la 
competència. 

Precisa que els pactes anul·lats són l'obligació de Serveis Funeraris de Barcelona 
a vendre exclusivament productes de Cementiris de Barcelona, la prestació per 
part de Serveis Funeraris dels serveis de Call Center Informàtica Cementiris, així 
com l'obligació d'oferir una tarifa ciutadana per establir uns preus màxims per 
determinats serveis.

Fa avinent que l'ACCO va incoar un expedient sancionador a l'Ajuntament per 
aquestes tres actuacions i, malgrat les diverses propostes que van aportar i 
després d'un any i mig d'esgotar totes les vies d'al·legació possibles per defensar 
el manteniment de la tarifa ciutadana, l'ACCO va exigir la supressió dels tres punts 
esmentats com a única via per tancar l'expedient sancionador.

Així doncs, assenyala que estan sotmesos a l'aprovació en aquest Plenari, òrgan 
competent a fi que els compromisos resultin eficaços, i aturar l'expedient 
sancionador, i recorda que les decisions de l'ACCO no es poden recórrer.

Tot seguit, es refereix a què la tarifa ciutadana es va concebre com un paquet 
bàsic de productes i de serveis de qualitat amb un topall màxim de preu, amb la 
finalitat de garantir un control sobre els preus en benefici dels ciutadans, tot i que 
aquesta tarifa mai no ha estat emprada atesa l'existència d'altres tarifes com les 
socials o les de beneficència. Concreta que, durant el 2012, a Barcelona s'ha 
aplicat a la tarifa de beneficència a 491 serveis funeraris, i la tarifa subvencionada 
a 21 serveis.

La Sra. Jaurrieta fa avinent que el Grup Socialista entén que l'Ajuntament ha 
d'acceptar la resolució d'un òrgan executiu com és l'ACCO i, per tant, votarà 
favorablement aquest punt de l'ordre del dia.

Posa de manifest que existeix una tarifació social serveis funeraris a fi que 
ningú, per motiu de renda, quedi exclòs del servei i, en conseqüència, demanen al 
govern municipal que vetlli per la seva difusió.

Finalment, aclareix que aquest punt no té res a veure amb la venda del 15% de 
Serveis Funeraris, a la qual el seu Grup ja s'ha manifestat contrari.

El Sr. Mulleras observa que aquest punt és una conseqüència de la venda del 
36% de Serveis Funeraris el març de 2011, i al fet que les autoritats de la 
competència, l'ACCO i la Comisión Nacional de la Competencia dictaminessin que 
hi havia tres acords que no s'ajustaven a la lliure competència: la clàusula 
d'exclusivitat, el contracte de serveis comuns i la tarifa ciutadana, tres aspectes 
que precisa que van ser votats favorablement pels grups municipals del PSC i 
d'ERC.

Posa en relleu que al tarifa ciutadana no ha estat emprada per ningú, i malgrat 
que ja no es pugui aplicar aquesta tarifa, remarca que es mantenen totes les 
tarifes socials.

Conclou, per tant, que amb aquest expedient voten l'adopció d'una resolució 
vinculant del Tribunal de Defensa de la Competència i, per tant, el seu Grup 
s'abstindrà en coherència amb la votació que van emetre pel que fa al conveni de 
venda que, en conseqüència, ara es modifica.

El Sr. Mestre al·lega que aquest debat és conseqüència directa de la pèrdua de 
la majoria municipal a Serveis Funeraris de Barcelona. En aquest sentit, recorda 
que el seu Grup sempre es va oposar, des del govern municipal estant, a què 
Serveis Funeraris deixés de ser una empresa municipal, de manera que avui 
ratifiquen els mateixos arguments amb què van justificar el seu vot contrari a la 
pèrdua de majoria municipal.

Observa que avui han de satisfer la resolució del Tribunal de Defensa de la 
Competència, fet que evidencia que la venda del 35% de l'empresa municipal va 
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ser una mala decisió. Consideren que l'acord que avui es prendrà és desfavorable a 
l'interès de l'Ajuntament i de la ciutat, atès que anul·la allò que es pretenia blindar 
amb els pactes que acompanyaven l'operació de venda del 36% de Serveis 
Funeraris; anul·la l'exclusivitat dels productes de Cementiris de Barcelona amb 
Serveis Funeraris, la prestació de serveis comuns i, també, la tarifa ciutadana, que 
precisa que no era de beneficència, sinó que incloïa els serveis més sol·licitats, 
entre els quals l'enterrament estàndard a un preu fix indexat amb el creixement de 
l'IPC.

En conseqüència, entenen que aquest acord que avui es prendrà, que avança 
que votaran en contra, palesa que va ser una decisió equivocada perdre la majoria 
municipal a Serveis Funeraris; i fa notar que es dóna la paradoxa, que 
malauradament sovinteja, que els fets no acompanyen les lleis, ja que la llei 
estableix que els serveis funeraris són un servei essencial d'interès general, però 
els fets demostren que no es pot garantir aquest interès quan uns serveis es 
liberalitzen totalment.

Acaba la seva intervenció posant en evidència que amb aquesta sentència 
l'Ajuntament perd tota la capacitat d'intervenció en les tarifes de serveis funeraris, 
tret de les que estan previstes legalment.

El Sr. Portabella diu que el seu Grup no està d'acord amb els arguments de 
l'ACCO en el sentit que determinats aspectes afecten la competència; i que són els 
mateixos que el seu Grup considera, contràriament, que milloren l'eficiència i 
l'eficàcia del servei, malgrat que ja han comprovat la dificultat de contradir aquest 
òrgan. 

Observa que l'ACCO ha fet una lectura determinada dels tres pactes anul·lats, 
que també es podrien haver interpretat com a aspectes que afavoreixen l'eficiència 
i beneficien la ciutadania.

La Sra. Recasens assegura a la Sra. Jaurrieta que garantiran la difusió de les 
tarifes.

Al Sr. Mestre, li recorda que es va tractar d'una operació de privatització dels 
serveis funeraris endegada pel govern anterior, i que ara els toca acatar la 
sentència del Tribunal de Defensa de la Competència.

La Sra. Jaurrieta puntualitza que la venda del 36% de Serveis Funeraris va ser 
per acord d'aquest Plenari, no pas una decisió unilateral del govern anterior.

El Sr. Mulleras es refereix al manteniment de les tarifes socials de serveis 
funeraris, i afirma que el seu Grup vetllarà perquè es mantinguin en el futur.

S’aprova el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Gomà i Mestre i 
les Sres. Sanz i Ribas, i l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, Mulleras, Villagrasa, 
Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i Casanova.

10. Ratificar el Decret d'Alcaldia, de 25 de juliol de 2013, que prorroga fins el 20 
de setembre de 2013 el termini d'informació pública de l'expedient número EM 
2013-06/7, relatiu al canvi de forma de gestió dels aparcaments municipals del 
perímetre central de Barcelona, aprovat per acord del Plenari del Consell Municipal 
de 28 de juny de 2013 (acord publicat al BOP el 15 de juliol de 2013 i al DOGC de 
9 de juliol de 2013), i publica la resolució al Butlletí Oficial de la província, al Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i al tauler d'edictes de l'Ajuntament de 
Barcelona.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen precedent.

11. Modificar el contracte administratiu especial subscrit el 31 de març de 2006 i 
modificat el 15 de desembre de 2010 amb la societat El Mobiliario Urbano SLU 
relatiu a la concessió per a la conservació, instal·lació i explotació del mobiliari 
urbà a la Ciutat, en aplicació de l’article 59 del Text Refós de la Llei de Contractes 
de les Administracions Públiques, aplicable en virtut de la disposició transitòria 
primera del Reial Decret Legislatiu 3/2011, pel que s’aprova el Text refós de la Llei 
de Contractes del Sector Públic, atès el seu caràcter transaccional per l’afectació 
que comporta en els ingressos derivats del cànon, en el sentit de: a) Ajornar el 
pagament d’una part del cànon equivalent a 2 milions d’euros per a l’any 2015 i 
d’1 milió d’euros per a l’exercici de 2016, fins el dia 29 de juny de 2016, moment 
en que es podrà revisar el pagament d’aquestes quanties d’acord amb la previsió 
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continguda a la clàusula sisena de la modificació contractual de 15 de desembre de 
2010. b) Acceptar la reducció d’una part del cànon per import de 4 milions d’euros 
corresponents als exercicis de 2013 i 2014 respectivament cadascun, i de 2 milions 
d’euros per a l’exercici de 2015. c) Assumpció per la concessionària del pagament 
del consum elèctrics aplicables als elements del mobiliari urbà. Mantenir inalterable 
la resta d’obligacions subscrites al contracte de 31 de març de 2006 i llur 
modificació de 15 de desembre de 2010 i formalitzar la nova modificació del 
contracte en document administratiu.

S’aprova el dictamen precedent amb el vot en contra dels Srs. Fernández Díaz, 
Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 
Casanova, i l’abstenció dels Srs. Martí, Trullén, Espriu i Escudé i les Sres. Escarp, 
Jaurrieta, Andrés, Moraleda, Díaz i Sánchez , dels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. 
Sanz i Ribas, i també dels Srs. Laporta i Portabella.

12. Deixar sense efecte l’encàrrec a favor de la SPM Barcelona Activa SA per a la 
gestió i administració de la finca de propietat municipal que configura l’illa 
delimitada pels carrers de Perú, de Sant Joan de Malta, de Bolívia i la rambla del 
Poblenou (Can Jaumandreu) atorgat per acord del Plenari del Consell Municipal en 
sessió de 26 d’abril de 2002; i facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

El Sr. Ciurana indica que l'acord forma part d'un paquet més gran, amb el qual 
l'ajuntament de Barcelona i la Universitat de Barcelona han arribat a l'acord que 
part del projecte de plataforma cultural de la UB s'instal·li a Can Jaumandreu per 
als ensenyaments d'indústries culturals i audiovisuals, i que una altra part s'instal·li 
a Can Ricart, on també serà la UB qui assumeixi les despeses de rehabilitació.

La Sra. Escarp expressa l'abstenció del seu Grup en aquest punt de l'ordre del 
dia, que justifica essencialment pel que ha representat Barcelona Activa, 
instal·lada a Can Jaumandreu, en potenciar el 22@.

Tanmateix, precisa que s'abstenen perquè, després d'algunes pressions, 
l'activitat de Barcelona Activa ha estat salvaguardada. Això no obstant, considera 
que el desmantellament de Barcelona Activa comença per la forma i està anant cap 
al fons.

La Sra. Casanova observa que el govern proposa instal·lar a la finca de Can 
Jaumandreu, a l'àrea 22@, un projecte universitari atractiu, però sense exigir les 
garanties necessàries perquè la iniciativa es faci realitat i sigui solvent. En aquest 
sentit, recorda que el 2011 el projecte ja va fracassar a la Zona Franca.

Afegeix que tampoc no se'ls ha lliurat el pla financer del projecte, que van 
sol·licitar fa uns dies.

Així doncs, conclou que, per tot plegat, qüestionen l'aposta del govern municipal 
per a aquest projecte posant en dubte la seva viabilitat financera, motiu pel qual 
s'abstindran.

La Sra. Sanz expressa l'abstenció del Grup d'ICV -EUiA, no pas perquè no 
comparteixin el projecte a què es referia el Tinent d'Alcalde, sinó perquè suposa la 
pèrdua d'un espai de referència en les polítiques actives d'ocupació i de formació.

Consideren que, tot i que es garanteixen els serveis que presta Barcelona Activa 
a Can Jaumandreu, hauria estat més lògic buscar un altre lloc per instal·lar junts 
els serveis que ara oferirà a l'edifici Media-Tic i al carrer Llacuna, fet que dilueix el 
que era un espai de referència per trobar junta tota l'oferta de polítiques 
formatives i ocupacionals.

El Sr. Portabella anuncia el vot favorable d'UpB.
El Sr. Ciurana recorda, pel que fa a Barcelona Activa, que ja ha estat objecte 

d'altres debats més aprofundits, tot i que confirma que les activitats de l'agència 
continuaran principalment al carrer Llacuna i en altres espais.

Quant a les garanties, assenyala que sempre que l'Ajuntament fa una aposta per 
una altra institució pública, com en aquest cas per la UB, té l'obligació de valorar la 
solvència del projecte i d'atendre les seves peticions. En aquest cas la UB ha 
presentat una documentació que inclou una autorització del ministeri de canvi de 
destí d'uns recursos que tenia concedits per a la Zona Franca, i que ara podrà 
destinar a Can Ricart.
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S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Martí, Trullén, Espriu i 
Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, Andrés, Moraleda, Díaz i Sánchez, dels Srs. 
Fernández Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, 
Pajares i Casanova, i també dels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas.

COMISSIÓ D'HÀBITAT URBÀ I MEDI AMBIENT

13. Encomanar als òrgans socials corresponents de Foment de Ciutat Vella, SA, 
l’adopció dels següents acords: Primer. Modificar l’article 4 dels estatuts socials de 
Foment de Ciutat Vella, SA que quedarà redactat en els termes següents: “La 
durada de la Societat s’estableix per temps indefinit. La Junta General podrà, en 
compliment dels requisits previstos a la Llei i als presents estatuts, acordar en 
qualsevol temps la seva dissolució i liquidació, com també la fusió amb altres o 
l’escissió en altra o altres societats, amb objecte idèntic, anàleg o semblant.” 
Segon. Modificar el primer incís de l’article 31 dels estatuts inscrits de Foment de 
Ciutat Vella, SA en els termes següents: “El Consell d'Administració estarà integrat 
per un mínim de 5 i un màxim de 15 membres, el nomenament dels quals 
correspon a la Junta General.” Tercer. Deixar sense efectes la designació realitzada 
en el seu dia dels consellers Sr. Emili Sarrión i Avinent, Caixa Bank, SA, 
representada pel Sr. Pere Guardiola i Tey, SABA Aparcamientos, SA, representada 
el Sr. Jordi Díez Díez, Invercartera, SAU, representada pel Sr. Eduard Mendiluce 
Fradera, Telefónica Soluciones Sectoriales, SAU, representada pel Sr. Lluís Castells 
Arcas i Banco Bilbao Vizcaya Argentaria, SA, representada pel Sr. Josep Meseguer 
Clapés, tot agraint els serveis duts a terme. Facultar indistintament al president i 
al secretari de Foment de Ciutat Vella, SA per a que efectuïn els tràmits adients 
per a l’efectivitat dels presents acords.

S’aprova el dictamen precedentamb el vot en contra dels Srs. Martí, Trullén, 
Espriu i Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, Andrés, Moraleda, Díaz i Sánchez.

Tot seguit es dóna per aprovada amb els mateixos vots aquesta acta en la part 
que estrictament fa referència a l’adopció de l’acord precedent, per tal d’agilitar-ne 
la inscripció en el Registre Mercantil.

14. Resoldre les al·legacions que s’han presentat durant el termini d’informació 
pública d’acord amb l’informe de la Direcció de Serveis de Cicle de l’Aigua adjunti. 
Aprovar definitivament la memòria justificativa del canvi de gestió del servei del 
cicle de l'aigua que es produeix com a conseqüència de la reversió legal a 
l'Ajuntament de Barcelona de la concessió atorgada a "Clavegueram de Barcelona, 
Societat Anònima", així com la constitució de la societat mercantil "Barcelona Cicle 
de l'Aigua, Societat Anònima", de capital íntegrament municipal, i el corresponent 
projecte d'Estatuts. Subscriure i desemborsar les sis-centes accions d’un nominal 
de 100,00 euros cadascuna, numerades correlativament de l’1 al 600, ambdós 
inclosos, constitutives del capital social de Barcelona Cicle de l’Aigua, SA i per tant, 
autoritzar, disposar i obligar la despesa de 60.000,00 euros, consignada en 
l’aplicació 85012-0703-93311 del pressupost d’aquest Ajuntament amb la finalitat 
de desemborsar el capital social. Facultar al Regidor de Medi Ambient i Serveis 
Urbans, en nom de l’Ajuntament de Barcelona, per a que efectuïn els tràmits
adients per a l’efectivitat dels presents acords.

El Sr. Vives precisa que la constitució de l'empresa Barcelona Cicle de l'Aigua 
(BCA) assegura la continuïtat de la tasca que fins ara havia fet Clabsa, i que en el 
seu moment va significar un avanç molt important per al tractament del cicle 
d'aigua a Barcelona. Indica que, amb l'aprovació del canvi de gestió, s'incorporen 
nous elements que quedaven fora les competències de Clabsa, de manera que BCA 
serà qui assumeixi la definició de les estratègies, fet que no impedeix que aquest 
ajuntament continuï treballant amb les empreses que desenvolupen les tecnologies 
associades a aquesta gestió.

La Sra. Escarp expressa el vot favorable del Grup del PSC, alhora que recorda 
que han presentat al·legacions quant a aspectes de personal i de l'acord amb 
l'Àrea Metropolitana que implica la constitució d'aquesta empresa pública.
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Tot seguit posa en valor la tasca de Clabsa i els seus professionals, que ha 
significat un avenç important en el tractament i la gestió avançada del 
clavegueram i que ha generat un model de referència; remarca que també ha 
estat un model en l'àmbit de la col·laboració público-privada.

Justifica aquesta apreciació atès que el govern de CiU, tan procliu a la gestió 
público-privada, avui, contràriament, proposa una municipalització.

El Sr. Ramírez, després de saludar els treballadors, les treballadores i els 
membres del comitè d'empresa de Clabsa que avui els acompanyen, manifesta 
l'abstenció del Grup del PP. Recorda que van presentar al·legacions a aquest 
expedient, i tot i que s'han estimat parcialment, concretament les de caire laboral 
adreçades a garantir la subrogació de la totalitat de la plantilla a BCA, consideren 
que l'adequació a un nou model, així com la implementació del canvi conceptual de 
model de gestió no queda prou justificat en la memòria, ni per millorar la qualitat 
en la prestació del servei, ni per reduir els seus costos globals.

Afegeix que també consideren que l'expedient és incomplet, i que hi manca una 
memòria econòmica i una valoració per part d'experts independents de la situació 
econòmico-financera de la societat, així com dels efectes econòmics de la liquidació 
de Clabsa amb la nova societat, cent per cent pública.

La Sra. Sanz observa que la proposta de memòria justificativa de la nova 
empresa plantejava una foto inicial molt diferent del que ha estat la definitiva. 
Remarca que, en principi, es proposava una nova empresa municipal, que només 
comptava amb una part dels treballadors de Clabsa –entre cinquanta i seixanta–; i, 
alhora, s'hi plantejava l'externalització dels serveis de manteniment i assistència 
tècnica i especialitzada.

Altrament, la foto definitiva, gràcies a la bona feina de la plantilla de Clabsa, és 
prou diferent, ja que ha aconseguit que el cent per cent de treballadors de Clabsa 
s'inclogui a la nova empresa; malgrat això, continuen externalitzant els dos serveis 
esmentats.

Confirma que el seu Grup és favorable a la creació d'una empresa pública 
municipal que garanteixi els llocs de treball i d'un servei públic de qualitat, però 
discrepen amb la voluntat de mantenir externalitzats determinats serveis, motiu 
pel qual el seu Grup s'abstindrà.

El Sr. Portabella fa notar que és la tercera vegada que es posicionen, 
favorablement en referència a aquest expedient. Reitera que consideren oportú 
que s'hagin fet mans i mànigues perquè Clabsa, que té una capacitat tècnica molt 
remarcable pel que fa al tractament del clavegueram, tingui la continuïtat de la 
seva plantilla garantida, condició sine qua non per a què el seu Grup emetés un 
vot favorable.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, 
Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 
Casanova, i també dels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas.

Tot seguit es dóna per aprovada amb els mateixos vots aquesta acta en la part 
que estrictament fa referència a l’adopció de l’acord precedent, per tal d’agilitar-ne 
la inscripció en el Registre Mercantil.

15. Aprovar el conveni de col·laboració que s’adjunta com a annex, a signar 
entre l’Ajuntament de Barcelona i l’Àrea Metropolitana de Barcelona, pel qual 
s’estableix el programa de col·laboracions en l’àmbit de l’espai públic del municipi 
de Barcelona i s’estableix el calendari d’aportacions al sistema de finançament
metropolità, aprovat pel Consell Metropolità en sessió de 8 de novembre de 2011. 
Autoritzar i disposar la despesa per un import de 58.594.343,28 €, en concepte de 
transferència corrent, i de 18.000.000 €, en concepte de transferència de capital, 
amb càrrec als pressupost/os i partida/es indicats en els documents comptables, a 
favor de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, amb NIF P0800258F, en compliment 
del conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona i l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona per a l’establiment del calendari anual d’aportacions al sistema de 
finançament metropolità i el programa de col·laboracions en l’àmbit de l’espai 
públic i equipaments del municipi de Barcelona. Facultar al Tercer Tinent d’Alcalde 
per a la signatura de l’esmentat conveni, i de les addendes que pugui aprovar la 
Comissió de Govern. Delegar a la Comissió de Govern perquè aprovi les addendes 
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esmentades en el propi conveni, sens perjudici de les demés delegacions generals 
vigents en cada moment. Donar compte al Plenari del Consell Municipal, de les 
addendes que es puguin aprovar.

El Sr. Vives remarca la importància del conveni, pel qual s'estableix el calendari 
anual dels pagaments de l'aportació de l'Ajuntament al sistema de finançament 
metropolità entre els anys 2012-2015, tot i que s'hi estableix un allargament de 
les aportacions, i s'hi fixen les contrapartides inversores que la mateixa Àrea 
Metropolitana desenvoluparà en el terme municipal de Barcelona.

Assenyala que ja han explicat a bastament, tant a l'Ajuntament com en seu 
metropolitana, que aquesta és la mena de col·laboració que cal anar establint: 
entre la part i el tot, atès que Barcelona no s'entén sense la seva àrea 
metropolitana i a la inversa.

Indica que la capitalitat de Barcelona no es justifica pel fet que rebi unes 
aportacions determinades, sinó per una unitat política i de gestió que permet 
treballar d'una manera integrada, fet que ha propiciat establir un pla d'inversions a 
Barcelona, amb un seguit d'actuacions detallades en el conveni entre les quals cita 
el Paral·lel, el Jardí botànic, el CEIP Encants, la urbanització del castell de Montjuïc 
i la primera fase d'obertura del carrer Pere IV.

Conclou, doncs, que es tracta d'un bon acord que marca un precedent, i 
confirma que continuaran treballant en aquesta línia, fruit, d'altra banda, de 
l'esperit de consens que regna a l'Àrea Metropolitana.

La Sra. Escarp expressa que la col·laboració institucional i la solidaritat 
territorial, a més de la inversió en espais públics i equipaments, són valors 
suficients perquè el seu Grup doni suport a la signatura del conveni, com ja ho va 
fer a l'Àrea Metropolitana.

Quant a les actuacions detallades en el conveni d'inversió en espai públic i 
equipaments a Barcelona, fa avinent que no tenen res a dir en referència a 
l'avinguda del Paral·lel o del Jardí Botànic, tot i que quant al CEIP Encants, inclòs 
en el Pacte de Glòries, i tenint en compte que es tracta d'una inversió d'àmbit 
autonòmic, el seu Grup pregunta si l'import de la inversió se sumarà al deute de la 
Generalitat amb aquest ajuntament.

El Sr. Bolaños fa avinent que, de la mateixa manera que al plenari de l'Àrea 
Metropolitana, el seu Grup votarà en contra del conveni, atès que proposa per a 
Barcelona una compensació que consideren insuficient, poc concreta i sense
calendari, i pagant l'Àrea Metropolitana per compte de l'Ajuntament obres que 
hauria d'executar la Generalitat.

Precisa que el qualifiquen d'insuficient perquè l'Àrea inverteix a Barcelona divuit 
milions d'euros en d'obres durant el present mandat, quan l'Ajuntament n'hi 
ingressa cent deu milions; de poc concreta perquè aporta un llistat d'obres sense 
acordar-les amb ningú i a títol orientatiu només, sense cap garantia que el llistat 
es mantingui com està.

En referència a la manca de calendari, diu que sembla que les obres s'hauran 
d'executar els propers dos anys, malgrat que no s'especifica.

Finalment, també posa de manifest que l'Àrea Metropolitana executarà obres 
que pertoquen a la Generalitat, de manera que són favorables a la construcció del 
CEIP Encants, sempre, però, amb reconeixement de deute per part de la 
Generalitat.

La Sra. Sanz avança que el seu Grup comparteix que l'Àrea Metropolitana 
inverteixi a Barcelona, així com les actuacions previstes, especialment el CEIP 
Encants. Tanmateix, tal i com van manifestar en la comissió d'Hàbitat Urbà i Medi 
Ambient, volen tornar a posar de manifest la necessitat que el govern municipal 
exigeixi el reconeixement de deute a la Generalitat, que té l'obligació de pagar les 
despeses de construcció del centre educatiu.

El Sr. Portabella assenyala que votaran a favor del conveni, tal i com van fer a 
l'Àrea Metropolitana. Puntualitza, però, que això no significa que el seu Grup doni 
suport a tots i cadascun dels seus punts, i afegeix que el Tinent d'Alcalde ja té
coneixement que volen conèixer detalls sobre passarel·la entre el carrer Wellington 
i el Zoològic, atès que podria suposar un tall difícil de salvar.



5236 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

El Sr. Vives indica que la Generalitat ha admès el reconeixement de deute; 
alhora que insisteix que termes com ara retorn o compensació entre l'Àrea 
Metropolitana i l'Ajuntament no són adients, atès que tot forma part de la mateixa 
estructura.

S’aprova el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Fernández Díaz, 
Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 
Casanova.

16. Resoldre les al·legacions que s’han presentat als estatuts de l’Associació City 
Protocol Society en el sentit i termes que figuren en els informes que consten a 
l’expedient i que es donen per reproduïts. Aprovar definitivament la creació de 
l’Associació City Protocol Society. Aprovar definitivament la proposta d’Estatuts de 
l’Associació, segons documentació adjunta. Facultar a l’Alcalde per que pugui dur a 
terme les actuacions necessàries per a la plena efectivitat del present acord.

El Sr. Vives precisa que l'Associació City Protocol Society neix amb el suport 
explícit de ciutats, entitats i institucions que han signat la declaració d'adhesió 
entre les quals cita Amsterdam, Medellín, Nova York, Moscou, Maputo, Nairobi, 
París o Quito, i empreses tan importants com Agbar, Cisco, Schneider o Microsoft 
entre altres.

Afegeix que en l'àmbit acadèmic compten amb el suport de totes les universitats 
catalanes, la London School of Economics o la New Yorc Academy of Science, de 
manera que es tracta d'una institució que neix amb una gran potència.

Assenyala que fa pocs dies va tenir l'oportunitat de ser a l'ONU acompanyant 
l'Alcalde, i va poder constatar que el concepte City Protocol és emprat amb 
normalitat per persones de rellevància com són el president i els vicepresidents del 
Banc Mundial o per la mateixa ONU que veuen en l'estandardització dels sistemes 
com l'smartcity una millora de la qualitat de vida de les persones.

Per tot plegat, justifica portar avui a aprovació aquest punt de l'ordre del dia.
La Sra. Escarp expressa el vot contrari del Grup Socialista per dues raons que ja 

han explicitat en ocasions anteriors, així com pels motius de les al·legacions que 
han presentat a l'expedient.

Assenyala, en primer lloc, que no comparteixen el rerefons que hi ha a la base 
del City Protocol, ni la voluntat explícita de fundar una nova ciència de les ciutats; 
consideren, altrament, que a Barcelona aquesta ciència és l'urbanisme, i la va 
liderar Ildefons Cerdà.

Afegeix que tampoc no estan d'acord que, atesa la conjuntura actual, calgui 
crear un altre fòrum d'administracions, institucions, ciutats i organismes, entre 
altres motius perquè ja n'hi ha on es comparteixen coneixements i eines en el 
marc de la transformació de les ciutats.

Consideren que en un moment de racionalització caldria reforçar les institucions 
existents, sobretot els espais d'intercanvi i col·laboració, i no crear-ne de nous.

El Sr. Bolaños avança el vot favorable del Grup del PP ja que tot el que suposi
atraure inversions i projectes a Barcelona ho considera positiu, i entenen que el 
temps haurà de dir si és un bon instrument o no.

La Sra. Sanz justifica el vot contrari del seu Grup adduint, d'entrada, que els 
sorprèn, si l'objectiu era crear unes estructures de reforç de la capitalitat de 
Barcelona com a centre de referència internacional de les smartcities, avui els 
presentin una associació amb domicili a Sant Ramon, Califòrnia i que, alhora, tota 
la legislació en què s'empara sigui la californiana.

En segon lloc, argumenta que la configuració i la lògica del protocol és la 
preeminència empresarial, fet que els porta a preguntar-se quin paper hi té la 
ciutadania.

Per tot plegat, entenen que l'única voluntat que hi ha darrere d'aquest protocol 
és la generació de negoci privat enfront d'allò que hauria de ser un instrument per 
regular un servei públic. Admet que poden compartir la necessitat d'espais de 
relació entre ajuntaments per compartir experiència quant a l'ús de l'allau de 
productes englobats en el concepte smartcity, però en aquests espais el món 
empresarial no pot ser jutge i part alhora.
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El Sr. Portabella avança que votaran favorablement perquè consideren que pot 
ser útil per a la ciutat, especialment perquè reforça la idea de ciutat atenta a les 
noves tecnologies.

S’aprova el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Martí, Trullén, 
Espriu i Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, Andrés, Moraleda, Díaz i Sánchez,i 
també dels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas.

S’incorpora a la sessió el Sr. Alcalde.

Districte de l'Eixample

17. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic d’ordenació del subsòl al Parc de Joan Miró 
per ubicar un Parc de Neteja, d’iniciativa municipal.

El Sr. Ardanuy informa que l'Ajuntament, mitjançant el Departament de Medi 
Ambient, té la voluntat de construir un nou parc de neteja al Parc Joan Miró, de 
manera que avui presenten a aprovació la regulació del subsòl d'una part del parc 
a fi d'integrar-lo en l'entorn, determinar el tipus d'equipament, regular els usos ja 
existents per part de Parcs i Jardins i l'Associació de Veïns del Parc de l'Escorxador, 
que és usuària de l'espai, a fi de garantir unes condicions adequades per a la zona 
verda en superfície.

Per tant, assenyala que es proposa ubicar el parc de neteja sota de la plaça 
elevada situada a la cantonada dels carrers de Tarragona i d'Aragó, aprofitant el 
desnivell existent, i es preveu l'accés de vehicles pel carrer Diputació, aprofitant la 
rampa existent que dóna accés al dipòsit d'aigües pluvials, de manera que la 
proposta té el mínim impacte sobre els elements vegetals de la zona.

La Sra. Escarp expressa el vot favorable del seu Grup, ja que es dóna 
compliment a una proposició i al posterior debat entorn del parc de neteja de 
l'Eixample. Considera, doncs, que es tracta d'una bona ubicació per a aquest 
equipament que estava generant molèsties i malestar al veïnat.

El Sr. Bolaños avança que el seu Grup també hi votarà favorablement, i es 
felicita perquè es porti a aprovació definitiva l'expedient del qual han estat part 
activa, atès que sempre han considerat que la ubicació actual del parc de neteja de 
l'Eixample no era la més idònia.

Afegeix, però, que encara queda per resoldre l'assumpte del parc de bombers 
que està en situació d'il·legalitat i que cal traslladar al més aviat possible.

S’aprova, per unanimitat, el dictamen en debat.

Districte de les Corts

18. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la reordenació dels accessos i espais 
de serveis de l’illa de l’estadi del Futbol Club Barcelona, promogut pel FC 
Barcelona.

S’aprova el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Martí, Trullén, Espriu i 
Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, Andrés, Moraleda, Díaz i Sánchez, i també dels 
Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas.

19. Aprovar provisionalment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta 
Municipal de Barcelona, la Modificació puntual del Pla General Metropolità en el 
Sector de Reforma Interior de la Colònia Castells, en part de l’illa delimitada pels 
carrers d’Entença, de Taquígraf Serra, de l’Equador i de Montnegre, d’iniciativa 
municipal, amb les modificacions, respecte al document aprovat inicialment, a què 
fa referència l’informe de la Direcció de Planejament; resoldre les al·legacions 
presentades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat 
amb l’informe emès per l’esmentada Direcció de valoració de les al·legacions; 
informes, tots dos, que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorporen a aquest acord; i trametre l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme 
de Barcelona per a la seva aprovació definitiva.
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El Sr. Vives indica que l'objecte d'aquest acord és possibilitar la implantació de 
l'equipament docent per a la continuació de la tasca d'interès social desenvolupada 
per la Fundació Paideia en una porció de la fase I, expropiada per l'Incasòl.

Fa avinent que tots els grups municipals del Districte de Les Corts han estat
treballant a fi de desbloquejar una situació encallada des de fa dos anys. Aprofita, 
doncs, per agrair públicament als grups, als responsables del centre docent la seva 
actitud i col·laboració activa. Precisa, en aquest sentit, que una part del present 
acord sorgeix arran de la discussió mantinguda especialment amb el Grup del PSC, 
que va els permetre veure les possibilitats per corregir algunes de les qüestions 
plantejades.

Remarca que amb aquesta actuació es fa un pas més en el desenvolupament del 
pla de la Colònia Castells, ja que amb els acords a què s'ha arribat amb l'Incasòl 
molt aviat començaran les obres dels habitatges de reallotjament.

La Sra. Escarp entén que el sol fet que fa una setmana tots els grups municipals 
estiguessin en l'acte simbòlic de posar la primera pedra de l'escola Paideia ja 
demostra la importància del fet, i el reconeixement merescut al responsables 
polítics, a l'AMPA i als professionals de l'escola.

Subscriu que amb aquesta operació s'ha demostrat un exercici d'oposició i de 
govern responsable, de manera que pensant en el bé comú s'han pogut tirar 
endavant també més habitatges per al reallotjament a fi del portar a terme el pla 
de la Colònia Castells i, per tant, atendre una reivindicació del veïnat.

El Sr. Bolaños argumenta l'abstenció del Grup del PP per un seguit de raons, 
entre les quals que, tot i que estan absolutament a favor de dotar amb un nou 
equipament l'associació Paideia i de desencallar l'operació urbanística de la Colònia 
Castells, no comparteixen que l'Incasòl pugui subhastar sòl públic al carrer Entença 
per finançar l'operació, i que comporta expropiacions. 

La Sra. Sanz anuncia l'abstenció del seu Grup, malgrat que valoren molt 
positivament l'aposta per obtenir una solució per a l'escola Paideia, així com la 
voluntat política per desencallar l'operació de la Colònia Castells. Tanmateix, 
justifica el seu posicionament perquè valoren negativament la compra del solar a 
l'Incasòl per ubicar-hi el centre docent a preu residencial lliure, tenint en compte, a 
més, el deute contret per la Generalitat amb aquest ajuntament. 

Afegeix que tampoc no comparteixen que aquesta administració admeti que 
l'Incasòl es vengui el solar del costat que, al seu parer, s'hauria d'haver utilitzat 
per fer-hi habitatge protegit i equipaments per al barri.

Consideren, per tant, que hi havia alternatives per gestionar la proposta de 
manera que l'interès del Districte i del barri hi tingués un paper més determinant.

El Sr. Portabella anuncia el vot favorable del seu Grup, sobretot perquè qualifica 
d'històric l'acord atès el que ha costat de desencallar. Entén que l'esforç esmerçat 
per portar avui a aprovació aquest projecte ha estat molt remarcable, sobretot 
perquè la zona deixi de ser provisional.

Afegeix que el fet que s'hi ubiqui l'escola Paideia els sembla una autèntica 
consecució tenint en compte la reivindicació històrica per obtenir el centre.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, 
Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i
Casanova, i també dels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas.

Districte de Sarrià-Sant Gervasi

20. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, la Modificació del Pla especial d’ordenació del Col·legi Oak House 
situat al carrer de Sant Pere Claver, núms. 12-18, promoguda per Fundació Oak 
House School, amb les modificacions, respecte al document aprovat inicialment, a 
què fa referència l’informe de la Direcció de Planejament; i resoldre les al·legacions 
presentades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat 
amb l’informe de l’esmentada Direcció de valoració de les al·legacions; informes, 
tots dos, que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorporen a aquest 
acord.
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21. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic d’ampliació de la Clínica Corachán, 
promogut per Clínica Corachán, SA.

Districte de Sant Andreu

22. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació de l’ampliació de l’Escola 
Eulàlia Bota, situada al carrer de Fernando Pessoa, núms. 59-63, promogut pel 
Consorci d’Educació de Barcelona.

23. Aprovar definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació de l’equipament situat a 
la plaça de Robert Gerhard, núms. 3-4, per ampliar el Centre Cívic Bon Pastor, 
d’iniciativa municipal.

S’aproven, per unanimitat, els quatre dictàmens precedents.

COMISSIÓ DE QUALITAT DE VIDA, IGUALTAT, JOVENTUT I ESPORTS

24. Aprovar el Pla d’acció sobre Drogues de Barcelona 2013-2016.

La Sra. Fandos, abans d'iniciar la presentació del Pla d'Acció sobre Drogues 
2013-2016, agraeix la presència en aquesta sessió de l'equip de l'Agència de Salut 
pública de Barcelona i de la seva delegada, la Sra. Cristina Iniesta, que ha liderat 
l'elaboració del pla.

Seguidament, destaca la llarga trajectòria d'aquest ajuntament aplicant plans 
d'acció sobre drogues, que ha portat a consolidar una xarxa d'atenció a les 
drogodependències com a part de la xarxa sanitària de finançament públic, que 
cada any atén més de dotze mil persones. Així doncs, destaca que aquest és el 
vuitè pla de drogues de la ciutat que, amb el lideratge del grup polític de drogues 
del qual formen part totes les forces polítiques del consistori, han estat treballant 
durant els darrers set mesos i que ha estat elaborat per l'Agència de Salut Pública. 

Subratlla que el pla busca el consens i és fruit d'un ampli procés participatiu que 
ha comportat més de cinquanta-cinc reunions en què s'ha donat veu a les entitats, 
a les administracions i als professionals. Igualment, informa que en el pla s'han 
recollit setanta esmenes de les vuitanta-set que s'hi van presentar.

Remarca que el pla consolida i reforça els que l'han precedit, i que abasta més 
enllà de les polítiques municipals i implica altres administracions, institucions i 
entitats. En definitiva, diu que el pla vol garantir un abordatge integral de les 
addiccions, des de la prevenció fins al tractament i la reinserció d’aquells ciutadans 
que tenen problemes derivats del consum de drogues.

Afegeix que el pla porta implícita l'avaluació del pla anterior, de manera que 
permet retre comptes dels objectius assolits i els que encara manquen.

Manifesta, doncs, que el nou Pla d’Acció sobre Drogues de Barcelona vol donar 
resposta als nous reptes i estar amatent per detectar i adaptar-se a les noves 
formes de consum i a l'aparició de substàncies noves.

En el terreny de les prioritats, indica que ara volen aprofundir en els programes 
de prevenció selectiva a fi de disminuir la prevalença del consum de drogues, 
sobretot entre els col·lectius més vulnerables. 

Es refereix a què el disseny del pla contempla cinc grans línies estratègiques a 
l’hora d’executar les diferents accions. En primer lloc, l’abordatge de ciutat, amb 
una política transversal per dissenyar un enfocament comú quant al consum de 
drogues. En segon lloc, la perspectiva de salut pública i els seus determinants 
socials. En tercer lloc, millorar l’accessibilitat i l'equitat en l’accés als recursos. En 
quart lloc, millorar la qualitat i expertesa i, en cinquè lloc, la col·laboració en xarxa.

Assenyala que el pla busca l'equitat i l'accessibilitat als serveis d'atenció a les 
drogodependències, incorporant la perspectiva de gènere, i refermant el 
compromís de lluitar contra el tràfic de drogues i la voluntat de treballar per reduir 
els efectes del seu consum en les persones i l'espai públic.
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Afegeix que en el pla també hi es present la perspectiva territorial, adaptant-se 
a les necessitats de cada districte amb flexibilitat, a la qual cosa hi ajuda la 
incorporació de nous instruments com ara la història clínica compartida, la recepta 
electrònica, així com la coordinació amb altres recursos sanitaris, especialment els 
d'atenció primària i els de salut mental. Indica que el pla compta també amb un 
annex d'equipaments en què es detallen els de cada Districte i els d'àmbit de 
ciutat.

Fa avinent que el govern municipal ha impulsat el desplegament del pla vigent 
donant-li continuïtat amb la posada en marxa de quatre recursos de reducció de 
danys. En aquest sentit, informa que la sala Baluard, que ha estat un referent en 
l'atenció a les addiccions, i que continua obtenint resultats excel·lents, no es tanca, 
sinó que es trasllada; un trasllat que compta amb l'acord dels professionals 
d'aquest equipament.

La Sra. Jaurrieta observa que el Pla d'Acció sobre Drogues 2013-2016 que avui 
es porta a aprovació s'hauria d'haver aprovat abans de l'estiu, cosa que no es va 
produir perquè el seu Grup va demanar al govern que el retirés de l'ordre del dia 
perquè s'havia trencat el consens polític.

En aquest sentit, recorda que fa més de vint-i-cinc anys de l'aprovació del 
primer pla d'acció sobre drogues, amb un consens social ampli que va ser el punt 
de partida per als plans posteriors. Consideren que només així es podia avançar en 
l'abordatge de la problemàtica que les drogues significaven a la ciutat.

Destaca que el pla que avui es porta a aprovació recull l'esperit del que sovint
s'anomena "model Barcelona" de resposta a les drogues, tot i que aquest esperit 
es va trencar abans de l'estiu amb l'anunci del tancament de la sala Baluard fet pel 
Grup del PP, i que el govern no va desmentir amb la contundència que calia.

Tot seguit, diu que el Grup Socialista valora molt positivament la feina dels 
professionals, entre els quals cita Conrad Casas, Joan Ramon Villalbí, Teresa 
Brugal i tot el seu equip, que han posat saviesa, hores i passió a la seva feina. 
Adverteix, però, que ara cal que l'àmbit polític cregui en aquest pla, que ha 
començat amb mal peu i amb una aplicació de la transversalitat indispensable poc 
alentidora. D'aquesta manera, s'han presentat campanyes publicitàries amb el 
suport de l'Ajuntament en què hi apareixien marques comercials de begudes 
alcohòliques, entre les quals la paradoxal campanya de lluita contra la venda de 
begudes alcohòliques al carrer patrocinada per una marca de cervesa; es refereix, 
també, a l'escàs compliment de la llei antitabac, que ha provocat la proliferació de 
terrasses i vetlladors amb tancaments laterals a l'espai públic.

Confia, doncs, que el govern municipal actuï col·legiadament, i que tant el 
departament de Promoció Econòmica com el de Cultura facilitin la feina a l'Agència 
de Salut Pública.

Acaba la seva intervenció anunciant el vot favorable del seu Grup perquè 
considera que Barcelona es mereix unitat d'acció en el terreny de les drogues, i 
també perquè es tracta d'un bon pla, que té línia de continuïtat amb el que s'ha 
estat fent les darreres dues dècades.

Constata que, tot i que el govern municipal no ho ha posat fàcil, el seu Grup no 
està disposat a atiar incendis com han fet altres forces polítiques.

La Sra. Pajares, d'entrada, agraeix als membres de l'Agència de Salut Pública i a 
la delegada de Salut de Barcelona la seva feina i el seu interès per arribar a 
consensos. Tot i amb això, reivindica la feina i el compromís del Grup del PP en la 
tramitació del pla i en totes aquelles actuacions que tenen a veure amb la lluita 
contra les drogues, i que no hi estan incloses. 

En aquest sentit, posa com a exemple el fet, que durant la tramitació del pla 
d'inversions municipals 2013, el seu Grup va aconseguir que els ingressos derivats 
de la taxa d'alcoholèmia i del drogotest –un muntant de 2,6 milions d'euros– es 
destinessin a partides de reforç dels programes socioeducatius per a menors 
iniciats en el consum de drogues i per a les ajudes a les víctimes d'accidents de 
trànsit, i a l'educació viària.

Quant al centre Baluard, fa avinent que el seu Grup ha estat reivindicant durant 
molt de temps el tancament de la sala de venipunció, i precisa que ara estan 
parlant d'una reordenació.
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Tot seguit es refereix a les quaranta-tres esmenes al pla que han presentat, de 
les quals se n'ha acceptat més del 60%. Puntualitza que en preparar-les van tenir 
molt clar el model que volien, no només de diagnosi de la situació actual, sinó 
enfocat als objectius que cal assolir d'aquí a quatre anys, tot plegat tenint present 
que cada vegada hi ha més oferta de substàncies, algunes molt difícils de detectar 
però de molt fàcil accés.

Precisa que la majoria de les seves esmenes demanaven que es posés més 
èmfasi en la prevenció a partir de la detecció precoç, prioritzant-la especialment 
entre el col·lectiu adolescent i jove. Afegeix que algunes de les esmenes en 
aquesta línia, com ara l'aplicació del drogotest, amb consentiment patern, no han 
estat acceptades. Adverteix, però, que les dades són prou preocupants com per 
justificar la lluita contra la banalització del consum i fer conscients, alhora, els 
adolescents i els joves dels seus efectes, fomentant comportaments madurs i 
responsables basats en la decisió personal. Apunta que el millor exemple de la 
necessitat d'actuar amb contundència per desbanalitzar el consum de drogues i
alcohol entre els joves és el consum de cànnabis.

Conclou la seva intervenció expressant que, tot i que comparteixen la filosofia 
del pla, el seu Grup s'abstindrà.

La Sra. Ribas inicia la seva intervenció agraint, també, la tasca feta per entitats 
ciutadanes, professionals i tècnics de l'Agència de Salut Pública, encapçalats per la 
delegada de Salut, alguns dels quals avui els acompanyen, i al Grup de Drogues 
del Consell Municipal de Benestar Social.

Considera que, novament, tenen damunt la taula un bon pla de drogues que 
permet abordar la prevenció i el consum com un repte de salut i d'estils de vida. 
Remarca que vint-i-cinc anys després de l'elaboració del primer pla, Barcelona ha 
sabut mantenir un consens ampli pel que fa les polítiques a aplicar, tant pel que fa 
a la prevenció com a l'atenció sanitària i social. Observa que, certament, durant tot 
aquest temps les necessitats i els reptes han anat canviant, de la mateixa manera 
que ha evolucionat la resposta de la ciutat, amb consens i sense fer del consum de 
drogues una picabaralla política i mediàtica, amb més o menys errors o traïcions 
per part de la majoria de grups municipals.

Altrament, lamenta que el govern hagi posat aquest consens i aquest equilibri a 
la corda fluixa emprant la problemàtica de les drogues com a moneda de canvi en 
el tripijoc polític, fins a l'extrem que l'aprovació d'aquest pla es va haver de retirar 
de l'ordre del dia del Plenari del juliol passat. Confirma, però, que malgrat aquesta 
actuació que reproven, se senten orgullosos que la ciutat pugui continuar tenint un 
pla de drogues com el que avui se sotmet a votació, que aposta pel dret a la salut 
de totes les persones que conviuen a la ciutat, que tracta el consum problemàtic 
de drogues com una malaltia crònica recidivant, que assegura el dret de les 
persones a rebre una assistència sanitària pública de qualitat i de proximitat, 
també en els casos d'addicció, alhora que fa una aposta remarcable per la 
prevenció.

Entén que el pla referma la necessitat de disposar de centres d'atenció i de 
seguiment en tots els districtes, que ofereixin la cartera de serveis completa, 
inclosa la reducció de dany en tots els seus aspectes.

Destaca que l'obertura de la sala Baluard va suposar un gran èxit en el combat 
contra les drogodependències i altres malalties, i ratifica que no es tancarà, sinó 
que s'ampliarà per millorar el servei. Igualment, confirma que obrirà la sala de 
consum supervisat al CAS Lluís Companys, alhora que l'equipament de Nou Barris 
haurà d'ampliar l'espai perquè ha quedat petit. Assegura que Barcelona buscarà la 
manera de fer tot això, atès que té un model molt clar i un consens que no és 
només polític, sinó sobretot ciutadà.

En conseqüència, avança que el seu Grup votarà a favor del Pla, tot i que 
adverteix al govern que no ho ha d'interpretar com un aval a la seva manera de 
treballar, que quan li convé se salta les normes i fa veure que no passa res. 
Confirma, doncs, que estaran vigilants, però també col·laboradors amb el 
desplegament del nou Pla de Drogues.

El Sr. Laporta anuncia que UpB dóna suport al Pla d'Acció sobre Drogues 2013-
2016 perquè, en línies generals, el consideren bo, i aprofita per felicitar la Dra. 
Iniesta i el seu equip per la seva feina; igualment, justifica el vot favorable perquè 
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han apreciat la voluntat del govern municipal, dirigida per la Sra. Fandos, per 
cercar el màxim consens dels grups municipals a fi de disposar per a la ciutat d'un 
pla de drogues que doni continuïtat, incorporant-hi millores, a la lluita contra la 
droga iniciada fa vint-i-cinc anys amb el primer Pla d'Acció contra les Drogues.

Dit això, remarca que un objectiu tan sensible com la lluita contra la droga ha 
d'obtenir el màxim consens dels agents implicats, i ha de donar una resposta 
unitària al problema, adaptant-se a la seva naturalesa canviant, principis que 
incorpora plenament el pla que avui es porta a aprovació.

Es refereix també al fet que aquest Pla s'havia de portar a aprovació en la sessió 
de Plenari del juliol, i que no va ser possible arran de la notícia del tancament de la 
sala Baluard; en aquest sentit, afirma que fan confiança a les manifestacions de 
l'Alcalde en assegurar que no es tracta d'un tancament, sinó d'un trasllat a un altre 
centre sanitari que mantindrà les mateixes condicions de servei.

Agraeix al govern l'acceptació de les esmenes presentades pel seu Grup, 
adreçades a la manera d'abordar tot allò que fa referència als centres de cànnabis i 
a les entitats comercials, entenent que calia concretar i regular; igualment, es 
referien al fet que cal evitar la promoció pública del consum de cànnabis.

Acaba la seva intervenció advertint que no poden abaixar la guàrdia quant a 
l'atenció dels joves drogodependents reincidents fins als vint-i-un anys, que 
implica el manteniment de l'accés del Servei d'Orientació sobre Drogues; de la 
mateixa manera que demanen la mateixa actuació en el cas de les dones que 
pateixen maltractament que cauen en la drogodependència.

La Sra. Fandos agraeix els vots favorables i lamenta l'abstenció atès que hauria 
desitjat una aprovació unànime; i remarca que valora sobretot el suport que des 
del primer dia els ha donat el Grup d'UpB.

Confirma que el compromís sobre el Pla de Drogues ha existit durant tot el que 
porten de mandat, i des del primer dia han assumit que calia donar continuïtat al 
pla anterior i mantenir el desplegament del Pla d'equipaments. En aquest sentit, 
recorda que durant el mandat han posat en marxa quatre recursos de reducció de 
danys, i que de les set sales de consum que hi ha a la ciutat, quatre s'han obert 
durant el mandat.

Puntualitza que mai no han dit que es tancaria la sala Baluard, sinó que es 
traslladarà i, com bé ha expressat la Sra. Ribas, perquè suposarà la millora de la 
confortabilitat de professionals i usuaris.

Celebra, finalment, les intervencions positives envers aquest pla, atès que és el 
que realment compta.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, 
Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 
Casanova.

COMISSIÓ DE CULTURA, CONEIXEMENT, CREATIVITAT I INNOVACIÓ

25. Aprovar definitivament la renúncia al càrrec de patró que ostenta 
l’Ajuntament de Barcelona a la Fundació Maria Aurèlia Capmany; deixar sense 
efecte els nomenaments dels patrons d’aquesta Fundació que s’hagin pogut 
designar en representació de l’Ajuntament de Barcelona; notificar al Patronat de la 
Fundació Maria Aurèlia Capmany aquest acord i instar-lo a procedir a la modificació 
del seus estatuts en el sentit d’anul·lar aquells articles en què consti la participació 
d’aquest Ajuntament, així com a realitzar tots els tràmits necessaris davant del 
Protectorat de la Generalitat de Catalunya per la baixa de l’Ajuntament de 
Barcelona com a patró a la Fundació; notificar al Protectorat de la Generalitat de 
Catalunya el present acord. Facultar l'Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot, com a 5è 
Tinent d’Alcalde de l’Ajuntament de Barcelona, per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

26. Aprovar definitivament la renúncia al càrrec de patró que ostenta 
l’Ajuntament de Barcelona a la Fundació Institut d’Humanitats de Barcelona; deixar
sense efecte els nomenaments dels patrons d’aquesta Fundació que s’hagin pogut 
designar en representació de l’Ajuntament de Barcelona; notificar al Patronat de la 
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Fundació Institut d’Humanitats de Barcelona aquest acord i instar-lo a procedir a la 
modificació del seus estatuts en el sentit d’anul·lar aquells articles on consti la 
participació d’aquest Ajuntament, així com a realitzar tots els tràmits necessaris
davant del Protectorat de la Generalitat de Catalunya per la baixa de l’Ajuntament 
de Barcelona com a patró a la Fundació; notificar al Protectorat de la Generalitat 
de Catalunya el present acord. Facultar l'Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot, com a 
5è Tinent d’Alcalde de l’Ajuntament de Barcelona per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

El President del Plenari del Consell Municipal anuncia que la Junta de Portaveus 
va acordar tractar conjuntament tots dos punts de l'ordre del dia.

El Sr. Ciurana assenyala que ambdós punts formen part d'una reflexió de més 
abast i, arran de les diverses modificacions que s'han anat produint quant a la 
responsabilitat dels patrons de les fundacions i de diverses modificacions 
legislatives que afecten la seva regulació, l'Ajuntament va valorar la seva 
presència en diversos patronats i la responsabilitat que comporta.

Assenyala que ambdós expedients són resultat d'aquesta reflexió a què s'acaba 
de referir, amb els quals es proposa deixar sense efecte la condició formal de patró 
d'ambdues entitats, sense que així signifiqui que se'n desentenen.

El Sr. Espriu recorda que aquestes propostes ja van ser presentades a la sessió 
del juliol de la comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació i també en 
la de la setmana passada; i fa avinent que comparteixen les raons del govern 
municipal per analitzar la seva presència com a patró en les diverses fundacions.

No obstant això, el seu Grup discrepa amb el procés, ja que els van demanar un 
informe global sobre com s'afronta l'assumpte de les fundacions, i fa avinent que 
no són del parer que s'hagi de produir un degoteig de renúncies en aquest Plenari, 
sinó que cal un criteri de fons.

Reitera, doncs, el posicionament negatiu que el seu Grup va expressar en les 
dues sessions a què s'ha referit; i posa en relleu el fet que les dues primeres 
fundacions en les quals es presenta aquesta renúncia són de caire progessista, 
cosa que els fa dubtar de l'autèntic objectiu de fons del govern.

Demana novament que els aportin un informe de caràcter global a aquest 
Plenari.

La Sra. Esteller confirma que el Grup del PP comparteix ambdós punts, entre 
altres motius perquè responen a un mandat, presentat a instàncies seves, aprovat
el desembre de 2011 en què demanaven al govern un inventari de la seva 
participació en fundacions, consorcis i entitats. Precisa que l'Ajuntament forma part 
de més de cent trenta organismes, dels quals seixanta-sis són fundacions, i cal 
valorar quina és la seva utilitat i el cost que suposen a aquesta administració, així 
com avaluar quin retorn té per a la ciutat participar-hi.

Sap que l'anàlisi que van demanar ara fa dos anys és complex, però entén que 
ara ja el poden reclamar, tenint en compte que només a les fundacions el govern 
municipal hi destina més de vint milions d'euros.

Conclou amb la reflexió que la renúncies que avui es presenten són en dues 
fundacions en què l'Ajuntament hi té un paper testimonial i, a canvi, obren la via 
per continuar amb la racionalització de la seva participació en aquests organismes.

La Sra. Ribas fa avinent que el seu Grup no s'oposa a la racionalització de la 
presència municipal en les diverses fundacions de què actualment forma part, sinó 
que allò que demanen és asseure's a estudiar el llistat de fundacions i que 
s'estableixin uns criteris per valorar si cal ser-hi o no. Entén que fent-ho així, les 
decisions poder arribar a un consens ampli.

Altrament, no troba adequat portar a aquesta cambra la renúncia a dues 
fundacions sense haver fet l'estudi compartit, de manera que hi emetran un vot en 
contra.

El Sr. Ciurana agraeix els vots favorables als dos punts, i es referma en el que 
ha dit en la seva primera intervenció en el sentit que ambdós punts formen part 
d'una reflexió més àmplia, que és voluntat del govern compartir amb tots els grups 
municipals.
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S’aproven els dos dictàmens en debat amb el vot en contra dels Srs. Martí, 
Trullén, Espriu i Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, Andrés, Moraleda, Díaz i 
Sánchez, i també dels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas.

COMISSIÓ DE SEGURETAT I MOBILITAT

27. Aprovar el compromís econòmic de l’Ajuntament de Barcelona en el 
Contracte-Programa entre l’Administració General de l’Estat i l’Autoritat del 
Transport Metropolità per finançar el transport regular de viatgers de Barcelona de 
l’exercici 2013 per un import de 76.703.575,00 euros.

S’aprova el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, 
Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 
Casanova.

28. Ratificar el Decret d'Alcaldia, de 4 de setembre de 2013, pel qual s'atorguen 
les plaques de reconeixement a les Unitats i la medalla d'Honor al Mèrit als 
membres de la Guàrdia Urbana que figuren en les relacions adjuntes, en les 
categories d'argent i bronze, per la realització de serveis rellevants i/o de 
contrastada eficàcia, produint la concessió de la medalla en la categoria d'argent 
els beneficis establerts a l'article 5 del Reglament d'Honors i Recompenses dels 
membres de la Policia Municipals i del Servei d'Extinció d'Incendis, de 17 de 
setembre de 1976.

29. Ratificar el decret d'Alcaldia, de 4 de setembre de 2013, pel qual s'atorguen 
les plaques de reconeixement i la medalla d'Honor al Mèrit en la categoria 
d'argent, a títol honorífic, a les persones i entitats alienes al Cos de la Guàrdia 
Urbana que figuren en la relació adjunta, segons allò que estableix la disposició 
addicional del Reglament d'Honors i Recompenses dels membres de la Policia 
Municipal i del Servei d'Extinció d'Incendis, de 17 de setembre de 1976, en 
reconeixement a les seves actuacions i col·laboració envers la Guàrdia Urbana 
d'aquesta ciutat.

30. Ratificar el decret d'Alcaldia, de 13 de setembre de 2013, pel qual s'atorga 
la medalla d'Honor al Mèrit als membres de la Guàrdia Urbana que figuren en les 
relacions adjuntes, en les categories d'argent i bronze, per haver prestat serveis 
sense interrupció durant 35 o 25 anys, sense cap nota desfavorable en els seus 
expedients personals; produint a concessió de la medalla en la categoria d'argent 
els beneficis establerts a l'article 5 del Reglament d'Honors i Recompenses dels 
membres de la Policia Municipal i del Servei d'Extinció d'Incendis, de 17 de 
setembre de 1976.

S’aproven, per unanimitat, els tres dictàmens precedents.

c) Proposicions

PART D’IMPULS I CONTROL

a) Proposicions / declaracions de grup

Del Grup Municipal Socialista

Pp1. El Plenari del Consell Municipal acorda instar el Govern Municipal a: 1. 
Retirar del Pressupost municipal 2014 els ingressos provinents de la venda del 
15% de Serveis Funeraris de Barcelona que té l'Ajuntament de Barcelona a través 
de BSM. 2. Retirar del Pressupost municipal 2014 els ingressos provinents de la 
venda del 60% de les accions de l'empresa BAMSA. 3. Incrementar en 12 milions 
d'euros la partida destinada al Servei d'atenció domiciliària inclosa en el Pressupost 
municipal per l'exercici 2014.
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El Sr. Martí Grau emmarca la proposició en el context del debat pressupostari 
per a l'exercici del 2014, en què s'ha refusat la proposta pressupostària del govern 
presentada a la comissió d'Economia, Empresa i Ocupació. Remarca que el 
Pressupost és el full de ruta del govern per a l'any vinent i, per tant, sobretot el 
capítol d'ingressos, hauria d'estar confirmat que se'n disposarà.

Dit això, precisa que amb la proposició plantegen retirar dels pressupostos dues 
partides d'ingressos. La primera, la provinent de la venda del 15% de Serveis 
Funeraris –ja aprovada en comissió–, que justifica perquè l'operació de venda del 
85% de Serveis Funeraris es va fer adequant-se a directives europees, mantenint-
ne l'Ajuntament un 15% en considerar que es tracta d'un servei essencial. 
Igualment, es refereix al pla d'empresa que es va elaborar arran de la venda, que 
implica un seguit d'inversions que podrien estar en perill si l'actual empresa 
hagués d'adquirir el 15% municipal pels vint-i-vuit milions d'euros previstos.

Tot seguit es refereix a la segona partida d'ingressos, els que provenen de la 
venda del 60% de l'empresa Bamsa –cent milions d'euros–, atès que l'esmentada 
venda està sotmesa a un període de debat i d'al·legacions que fan més que 
dubtosa la certesa d'obtenir aquest ingrés per al Pressupost de 2014.

Es refereix, finalment, a l'acord pres en comissió d'incrementar de 12 milions 
d'euros la partida destinada al Servei d'Atenció Domiciliària (SAD), atès que el 
resultat del concurs d'adjudicació és una baixa que va alliberar dotze milions 
d'euros que proposen que es destinin a reforçar el servei per ampliar al màxim la 
capacitat d'atendre les famílies colpejades per la crisi.

Seguidament, demana a la Sra. Recasens que, en pro del rigor, cedeixi i que 
aquesta proposició obtingui el suport del govern municipal, de manera que es 
comenci a fer palesa la seva voluntat i la capacitat que aquest Ajuntament no 
arribi a haver d'aprovar el pressupost mitjançant una qüestió de confiança que 
deixaria en funcions l'Alcalde i el seu govern pel que resta de mandat.

El Sr. Mulleras observa que la proposició té el comú denominador dels 
pressupostos municipals del 2014, que ja van ser rebutjats en la sessió de fa una 
setmana de la comissió d'Economia, Empresa i Ocupació, amb els vots en contra 
del PSC, del PP i d'ICV-EUiA.

Reitera, doncs, entre els arguments esgrimits pel seu Grup en aquella ocasió, 
que considera ficticis els pressupostos, sobretot perquè basen la seva suposada 
expansió en dues operacions que no estan aprovades i que, de moment, no tenen 
la majoria política per fer-ho i que són, com ja ha precisat el Sr. Martí Grau, 
l'operació de Serveis Funeraris i la d'aparcaments que ateny a l'empresa Bamsa.

Precisa, quant a la venda del 15% públic de Serveis Funeraris, que el seu Grup 
ha considerat, de bon principi, que no és prioritària per al 2014 ja que les finances 
municipals no necessiten aquests ingressos l'exercici vinent perquè, sortosament, 
l'estat ha donat enguany a l'Ajuntament dos-cents milions d'euros més que l'any 
passat, passant de vuit-cents a mil milions d'euros en transferències de l'estat. 
Afegeix que l'estat també pagarà una part del deute de la Generalitat, de manera 
que aportarà liquiditat a l'Ajuntament, alhora que es preveuen superàvits per al 
2012 i el 2013.

Conclou, doncs, que tot i considerar que l'operació de Serveis Funeraris no és 
prioritària, no descarten que es pugui fer més endavant.

Pel que fa a l'operació de Bamsa, posa en relleu que ni s'ha aprovat el concurs, 
ni tampoc saben quina serà la quantitat definitiva, motiu pel qual no comprenen la 
urgència d'incloure aquesta operació en els pressupostos de 2014.

Assenyala que el seu Grup considera que cal esperar que es tanqui el període 
d'al·legacions i que se'ls doni resposta, i precisa que n'han presentat una a la 
present proposició, especialment perquè el seu Grup no nega que es pugui fer 
l'operació, sinó que cal esperar al final del procés públic d'al·legacions.

Finalment, pel que fa a la proposta d'incorporar dotze milions d'euros a la 
partida del SAD, entén que s'acosta molt als criteris del seu Grup, que ja en altres 
ocasions ha aconseguit que s'incorporessin increments de sis milions d'euros a 
aquest servei i, a més, en la sessió de la comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, 
Joventut i Esports de la setmana passada, la regidora del seu Grup, la Sra. Martín, 
va presentar aquesta mateixa proposta d'increment de dotze milions d'euros al 
SAD.
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Agraeix, doncs, el suport del Grup del PSC a la seva proposta, que ja va ser 
aprovada en comissió, tot i que lamenta que la Sra. Martín es quedés sola 
defensant aquest increment a l'Institut Municipal de Serveis Socials.

Afirma que estan convençuts que és de justícia dedicar més recursos al SAD, 
atès que cal incrementar les hores d'atenció i millorar la freqüència i la intensitat 
del servei.

El Sr. Mestre addueix que, des de fa un temps, en aquest ajuntament es viuen 
situacions i decisions preocupants, entre les quals cita l'empeny del govern 
municipal de fer de la ciutat capital de la censura; o de comercialitzar la ciutat i de 
vendre part del patrimoni municipal amb exemples com la marina de luxe del Port 
Vell, el nou Pla d'usos de Ciutat Vella, la nova ordenança de terrasses o la 
comercialització dels noms de les estacions de metro. Entén que tot plegat és una 
mostra que per al govern municipal tot està a la venda o per llogar.

Quant a la venda del patrimoni municipal, posa en relleu que aquesta proposició 
incideix en la venda dels aparcaments del centre de la ciutat, els més rendibles, i 
de la part minoritària d'aquest ajuntament de les accions a Serveis Funeraris.

Fa avinent, com ja ha fet en moltes altres ocasions, que el Grup d'ICV-EUiA no 
comparteix aquesta mena d'operacions, que justifica amb un seguit d'arguments, 
el primer dels quals i el més evident és que no hi ha necessitat econòmica de 
vendre patrimoni municipal. En aquesta línia, es refereix al pressupost presentat 
pel govern per al 2014, que no ha passat l'aprovació inicial, en què el grup 
Ajuntament de Barcelona fa un total de 2.825 milions d'euros; a l'existència d'un 
superàvit de 2012 de 60 milions, així com a l'estimació del superàvit de 2013 en 
123 milions d'euros, mentre que per al 2014 el preveu de 14 milions d'euros, tot i 
calculant els ingressos a la baixa.

Esmenta, igualment, que la despesa per a polítiques socials, que el govern 
municipal empra com a justificació de les operacions proposades, ha de sortir del 
pressupost municipal, cosa ben factible atès que les mateixes xifres aportades pel 
govern així ho evidencien.

En referència als aparcaments municipals, al·lega que no tenen cap garantia que 
l'operació suposi la millora en la mobilitat urbana que pretén el govern, i adverteix 
que cal anar en compte tal i com demostra una operació de característiques 
semblants i l'actuació de l'Autoritat de la Competència, que ha obligat a fer marxa 
enrere en qüestions com ara els serveis comuns de Serveis Funeraris, i que ara es 
pretén fer amb Bamsa, que compartiria aquests serveis amb BSM.

Considera, en conseqüència, que els arguments són prou sòlids en el sentit que 
el govern no té cap necessitat de fer unes operacions que, d'altra banda, són 
contràries als interessos d'aquest ajuntament atès que suposarien una pèrdua de 
capacitat real en l'actuació municipal, tal i com han pogut comprovar amb la venda 
del 36% de Serveis Funeraris, i alhora significa posar en risc la qualitat dels 
serveis i de la defensa dels usuaris.

Conclou que pel que fa als dos primers punts que es refereixen a Serveis 
Funeraris i als aparcaments municipals, l'acord del seu Grup és total; i afegeix que, 
a diferència del Grup del PP, no contempla la possibilitat d'una venda en el futur.

Confirma, també, que estan d'acord amb el tercer punt, i estan convençuts que 
de cara al 2014 hi ha possibilitat d'alliberar molts més recursos per a despesa 
social que no els dotze milions esmentats.

El Sr. Laporta avança que, atès que el Grup d'UpB comparteix només una part 
de la proposició, s'abstindrà.

Precisa quant als Serveis Funeraris que s'oposen a la seva privatització del 15% 
públic, atès que consideren que permet garantir el control de les tarifes i el 
compliment del pla d'empresa, així com el manteniment de la seu a Barcelona, 
aspectes que consideren essencials per oferir un bon servei a la ciutadania en 
general i, concretament, per donar servei gratuït a les persones més necessitades.

Pel que fa al segon punt, discrepen amb la creació d'una empresa mixta que 
concentri la gestió dels aparcaments del centre de Barcelona, un total de vint-i-sis, 
malgrat que millora la posició de l'Ajuntament en el sentit que BSM tindrà un 40% 
de la societat Bamsa, que suposen que es respectarà en els òrgans de decisió de la 
nova societat tal i com disposen els estatuts, que requereixen dos terços per a 
l'aprovació dels acords rellevants. Igualment, es refereix al fet que els dividends 
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obtinguts arran de la participació del 40% superen el que BSM ha obtingut mentre 
tenia el cent per cent de la gestió dels quinze aparcaments que gestiona al centre 
de la ciutat.

En referència a aquest mateix punt, reitera que discrepen amb el plantejament 
del govern municipal, ja que només es garanteix el lloc de treball a 50 treballadors 
de la divisió d'aparcaments de BSM, que en té 211. D'altra banda, quant a la 
vinculació a un pla d'habitatge de lloguer que el govern municipal ha volgut 
vincular al canvi de model de gestió dels aparcaments, diu que són partidaris que 
tot allò que s'obtingui en matèries relacionades amb la mobilitat es destini a 
resoldre qüestions del mateix àmbit, atès que el dret a la mobilitat és essencial i 
que el transport públic és un instrument que el garanteix. Consideren, a més, que 
el transport públic és un factor igualador de la ciutadania, amb independència del 
lloc de residència, i és un eix vertebrador de l'activitat econòmica i de les relacions 
socials.

En referència al SAD, creuen que cal esmerçar-hi tots els recursos necessaris, 
tot i que les dades de què disposen reflecteixen que actualment totes les persones 
a les quals els ha prescrit el servei estan sent ateses. Per tant, són del parer que 
els dotze milions d'euros han de servir per resoldre qüestions més urgents com ara 
els menjadors socials.

La Sra. Recasens, d'entrada, confirma al Sr. Laporta que estan garantits els 
aspectes dels treballadors i de la destinació de part dels dotze milions a polítiques 
de mobilitat.

Seguidament, al·lega que el Sr. Martí Grau té la capacitat de desorientar-la, ja 
que en començar a parlar del pressupost ella li va demanar de fer una reunió amb 
tota la documentació al davant, proposta que el regidor va refusar i, a canvi, va dir 
que preferia fer-li arribar una llista de negociació que aniria més enllà dels 
assumptes estrictament pressupostaris. 

Així doncs, posa de manifest que el regidor, desestimant la via de la negociació, 
prefereix presentar una proposició en què demana una negociació pressupostària, i 
que es retirin uns imports determinats del pressupost, sorprenentment recorrent al 
suport del Grup del PP.

Puntualitza que avui no estan discutint les operacions concretes de Serveis 
Funeraris o de Bamsa, sinó la dotació pressupostària, tot i que concreta que amb 
la venda de Serveis Funeraris els pactes d'empresa queden absolutament 
mantinguts.

Pel que fa al SAD, recorda al Sr. Martí Grau que el seu Grup va estar d'acord 
amb l'adjudicació, i subratlla que els diners retornen en la seva totalitat a l'àrea de 
Serveis Socials i Qualitat de Vida.

En referència a la disjuntiva de si cal incloure en el pressupost o no l'import de 
l'operació de Bamsa, entorn de 101 milions d'euros que figuren en la partida 
d'ingressos i despeses, diu que probablement no serà efectiva, amb tota 
probabilitat, fins a l'exercici de 2014. Així doncs, confirma que fins que no es 
resolgui el concurs no hi haurà aplicabilitat pressupostària.

Tot seguit, llança la pregunta als grups de l'oposició de què haurien dit si el 
govern no hagués dotat pressupostàriament les accions que corresponen a la 
política d'acció de govern que volen executar el 2014, i que suposa la xifra de 129 
milions d'euros, un import que entén que és prou significatiu com perquè quedi 
reflectit en els capítols oportuns aplicant-hi la normativa de comptabilitat europea, 
subjecta, però, fins a l'efectivitat de l'acord.

Tanmateix, assegura que ja tindran oportunitat de parlar de tot plegat.
El Sr. Martí Grau, després de fer notar que la Tinent d'Alcalde no ha expressat el 

vot del govern municipal, addueix que no parlen només d'una qüestió 
pressupostària, sinó que la proposició té contingut de fons darrere de les tres 
qüestions que planteja.

En aquesta línia, posa en relleu que la venda d'actius municipals pot respondre a 
la necessitat de recursos per fer front a programes indispensables, però aquest no 
és el cas atès que l'economia municipal els podria obtenir sense necessitat de 
vendre. Afegeix que la venda d'actius provoca la pèrdua de solvència a llarg 
termini.
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Per tant, reitera que el seu Grup està en contra de les operacions de Bamsa i de 
Serveis Funeraris; d'una banda, perquè la primera suposa la pèrdua d'un 
instrument clau en la mobilitat com ja han explicat a bastament, perquè no té cap 
sentit la privatització dels aparcaments del centre de la ciutat quan no hi ha 
d'haver-hi inversió –una altra cosa seria fer-ne de nous–, ja que els mateixos 
beneficis es poden obtenir amb la gestió directa municipal.

D'altra banda, argumenta el posicionament en contra de la venda del 15% de 
Serveis Funeraris, d'entrada, perquè no compleixen amb els acords establerts amb 
l'empresa i, sobretot, perquè es tracta d'un servei prou sensible per fer 
indispensable la presència municipal al consell d'administració a fi d'exercir control 
de prop.

Considera que a la Sra. Recasens no li deu agradar que aquesta proposició hagi 
obtingut vint-i-cinc vots a favor i dues abstencions, perquè, malgrat que la Tinent 
d'Alcalde no ho ha dit, entén que el govern hi votarà en contra; i diu que entén 
que no li agrada, sobretot, perquè aquest suport els el donen Grups amb posicions 
ideològiques molt distants a les del Grup del PSC, cosa que una vegada rere l'altra 
el govern municipal no ha aconseguit, i ara, una vegada més es torna a quedar sol 
posant en perill la seva capacitat d'actuació.

Per acabar, observa a la Sra. Recasens que abans d'aventurar conclusions sobre 
les converses que han pogut mantenir i de les que podran mantenir en el futur, ha 
de disposar de la informació completa, i ha de parlar amb l'Alcalde perquè li 
expliqui amb exactitud quins són els acords que van prendre tots dos; de quina 
manera calia portar la negociació pressupostària i amb qui n'havien de parlar. Creu 
que si ho fa tindrà sorpreses, i li adverteix que si continua pel camí on va, només 
aconseguirà estar més sola encara.

Reitera que a aquest ajuntament no li cal la venda d'actius, i atès que l'Alcalde 
sempre ha afirmat que allò que s'acorda en aquest Plenari es farà, demana a la 
Sra. Recasens que demà informi que la proposta de pressupost que està en 
exposició pública es modifica arran del que aquest Plenari acaba d'aprovar 
acceptant aquesta proposició.

La Sra. Recasens assegura al Sr. Martí Grau que parla amb l'Alcalde moltes 
vegades al cap del dia, i puntualitza que les negociacions que ella assumeix són en 
nom del govern. Afegeix que, atès que tenen voluntat de continuar negociant, 
entén que ja tindran ocasió de parlar de l'assumpte que els ocupa, alhora que 
ratifica que l'operació d'aparcaments no és una venda, sinó una concessió.

El Sr. Martí Grau torna a demanar a la Tinent d'Alcalde que parli amb l'Alcalde.
S’aprova la proposició / declaració de grup en debat amb tretze vots en contra –

emesos pels Srs. Trias, Forn, Puigdollers, Vives, Ciurana, Ardanuy, Blasi i Freixedes 
i les Sres. Recasens, Fandos, Homs, Vila i Rognoni–, dues abstencions –emeses 
pels Srs. Laporta i Portabella– i vint-i-tres vots a favor de la resta de membres del 
Consistori presents a la sessió amb el text transaccionat següent:

El Plenari del Consell Municipal acorda instar el Govern Municipal a: 1. Retirar 
del Pressupost municipal 2014 els ingressos provinents de la venda del 15% de 
Serveis Funeraris de Barcelona que té l'Ajuntament de Barcelona a través de BSM. 
2. Retirar del Pressupost municipal 2014 els ingressos provinents de la venda del 
60% de les accions de l’empresa BAMSA sens perjudici de les al·legacions 
presentades en el termini d’exposició pública. 3. Incrementar en 12 milions d'euros 
la partida destinada al Servei d'atenció domiciliària inclosa en el Pressupost 
municipal per l'exercici 2014.

Del Grup Municipal del Partit Popular

Pp2. El Plenari del Consell Municipal acorda: Instar al Govern Municipal a 
presentar el Pla d'Habitatge 2013-2020 per a la seva aprovació en la propera 
sessió del Consell Plenari.

El Sr. Fernández Díaz assenyala que amb la presentat proposició, el text de la 
qual ha estat transaccionat amb el govern de la ciutat, insten el govern a iniciar els 
treballs per a la redacció del nou Pla d'Habitatge de Barcelona 2014-2020, alhora 
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que també reclamen que traslladin a aquest Plenari, abans d'acabar l'any, les 
directrius bàsiques del nou pla i el programa de treball.

Justifica la presentació de la proposta perquè consideren que l'habitatge social 
ha de ser una de les prioritats del govern municipal, i també pel fet que fa quatre 
anys que es va aprovar el pla anterior que, tot i que el seu període de vigència era 
fins al 2016, s'han constatat mancances importants una vegada ha transcorregut 
més de la meitat del temps d'aplicació, a la qual cosa s'hi suma el fet que el pla 
encara vigent es va aprovar amb el rebuig dels qui formaven part llavors de 
l'oposició, els grups de CiU i del PP i, per tant, es podria deduir que el nou govern 
té entre els seus objectius adequar a les polítiques de canvi i a les noves directrius 
les polítiques d'habitatge, tot i que, havent traspassat l'equador del mandat, el 
govern continua sense presentar el Pla d'Habitatge.

Al·lega, doncs, que en fer balanç del que han significat els dos primers anys del 
mandat és ben evident que les conseqüències de les polítiques municipals en 
matèria d'habitatge són més de cartró que no pas de pedra; estan promovent la 
finalització d'habitatges inacabats en mandats anteriors com és el cas de la 
promoció Vallcarca-Bequer, l'illa Germanetes, Can Batlló o Can Fabra, només per 
citar alguns exemples, així com també posa de manifest que no s'està tirant 
endavant amb l'agilitat necessària la promoció d'habitatges a Alí Bei, i s'estan 
produint retards en promocions com ara la de Londres-Villarroel, que ha d'acollir 
un centre d'allotjament temporal.

Fa notar, en conseqüència, que tot i el canvi que l'alcalde Trias va prometre per 
a la ciutat, les polítiques en matèria d'habitatge queden en molts dels casos en 
pura façana, malgrat que el govern municipal destaca com a remarcable i inèdit el 
Pla cent per mil, tot i que l'execució està prevista durant el primer semestre de 
2014, gairebé a la recta final del mandat, i, a més, està condicionat per l'aprovació 
d'aquest Plenari d'un nou model de gestió dels aparcaments públics que haurà de 
generar uns ingressos que, a data d'avui, encara no està clar que arribin a la 
quantitat pressupostada el 2014.

Igualment, al marge que és indispensable presentar un nou Pla d'Habitatge amb 
un horitzó en el 2020, fa avinent que el seu Grup ha presentat un pla de xoc 
d'habitatge per a l'exercici vinent i el següent, atès que consideren factible que els 
propers dos anys es puguin finalitzar tres mil habitatges de protecció oficial a 
Barcelona. Precisa que donen aquesta xifra i no una altra perquè 610 habitatges ja 
estan en construcció, alhora que 1.847 habitatges, alguns dels quals inclosos en el 
Pla cent per mil, es podrien iniciar immediatament; remarca, també, que hi ha 197 
habitatges ja iniciats que estan paralitzats, promoguts per Regesa, alhora que 
també corrobora que hi ha 377 habitatges socials buits entre els que pertanyen al 
Patronat de l'Habitatge i a Regesa, i afirma que si no hagués estat per la 
insistència del seu Grup encara en serien molts més, i aprofita per referir-se als 
més tres-cents habitatges públics buits a Torre Baró, recentment adquirits per
l'Ajuntament a instàncies del seu Grup al Consell Comarcal per donar-los un ús 
social.

Insisteix, doncs, que aquests més de tres mil habitatges socials es poden 
finalitzar durant el bienni 2014-2015, i remarca que afecten, bàsicament, les 
tipologies del lloguer, gent gran, contingències especials i emergències socials. 
Afegeix que també es pot iniciar un mínim de mil habitatges nous concentrats en 
els àmbits d'actuació de Marina-Prat Vermell, Les Glòries i Can Batlló.

Posa en relleu que el pla de xoc presentat pel seu Grup inclou un pla de 
rehabilitació que abasta, entre altres aspectes, ascensors i patologies estructurals, 
amb una dotació mínima de cinquanta milions d'euros per al període 2014-2015.

Finalment, assegura que és perfectament assumible incloure en el Pla 
d'Habitatge 1.103 habitatges, pendents que l'Incasol els comenci, repartits entre 
Ciutat Vella, la Colònia Castells, el Polvorí o el Turó de la Peira. Diu que és 
conscient que l'impacte econòmic de cent milions d'euros que suposaria la 
construcció d'aquests habitatges no és assumible ara com ara per la Generalitat, 
però entén que ho pot fer l'ajuntament de Barcelona a canvi que la Generalitat faci 
un reconeixement de deute.
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Conclou la presentació de la proposició recapitulant els punts essencials: la 
presentació d'un Pla d'Habitatge amb les seves directrius, i que li afegeixin les 
línies bàsiques del pla de xoc proposat pel seu Grup.

La Sra. Andrés observa, d'entrada, que pensava que avui tractaven la proposta 
d'iniciar els treballs de redacció d'un pla d'habitatge nou, malgrat que després de 
la intervenció del Sr. Fernández Díaz entén que el pla està gairebé enllestit, atès 
que ha precisat el nombre d'habitatges i els seus emplaçaments. Igualment, també 
s'ha referit al fet que hi havia habitatges acabats i buits i, per tant, que s'imposava 
una actuació municipal, tanmateix, suplint allò que no està fent l'estat ni la 
Generalitat.

Posa de manifest que el Pla d'Habitatge vigent fins al 2016 no només incloïa les 
promocions d'habitatges de protecció oficial, sinó també de lloguer social i 
assequible, habitatge dotacional, rehabilitacions, accessibilitat i ajuts al pagament 
de lloguers i hipoteques.

Reconeix que avui la conjuntura és diferent a la de quan es va redactar el Pla, 
no hi ha les mateixes condicions econòmiques ni socials, ni tampoc les condicions 
amb què bancs i entitats financeres atorgaven crèdits per accedir a l'habitatge, 
però sobretot han canviat les normes i el marc legislatiu; així, el govern de l'estat 
ha refusat la proposta de dació en pagament, ha aprovat una norma que no inclou 
les segones oportunitats en el cas de les persones que han estat desnonades, ha 
endurit les condicions de lloguer, ha suprimit la renda bàsica d'emancipació, la 
subsidiació als préstecs hipotecaris dels promotors d'habitatge de protecció oficial, 
i tots els ajuts a la rehabilitació i l'accessibilitat. No comprèn, doncs, com serà 
possible fer tot el que ha apuntat el regidor només amb dotació pressupostària de 
l'Ajuntament.

Creuen, tanmateix, que atès que les condicions han canviat cal revisar el Pla 
d'Habitatge actual perquè no dóna resposta a les necessitats de la ciutat; tot i amb 
això, fa avinent que tenen dubtes, sobretot pel que fa a la voluntat política del 
govern de l'estat i de la Generalitat, i per la manera com s'ha tramitat el contingut 
i la forma del Pla d'Habitatge de Catalunya, al qual s'ha presentat un gran nombre 
d'al·legacions per part de la Federació de Municipis perquè no inclou una diagnosi 
clara de les necessitats d'habitatge, perquè és més voluntarista que no pas eficient 
i perquè no diu quins recursos s'hi destinaran. 

En conseqüència, reitera que el seu Grup té dubtes i prevencions sobre els 
treballs per a un nou Pla d'Habitatge; i tot i que estan convençuts que cal una 
revisió del pla vigent, avança que optaran per l'abstenció en aquesta proposta, 
condicionada a què en els treballs s'incorporin totes les recomanacions i estudis del 
Consell de l'Habitatge Social de l'ajuntament de Barcelona i de la Taula de 
Desnonaments, les recomanacions de la Síndica de Barcelona i del Síndic de 
Greuges, i que es tinguin en compte totes les idees aportades per la ciutadania en 
el procés de participació.

La Sra. Sanz avança que el seu Grup votarà en contra de la proposició i ho 
argumenta amb tres raons bàsiques. En primer lloc, perquè consideren que el Pla 
d'Habitatge vigent és un instrument ambiciós que ha permès impulsar les 
polítiques d'habitatge social significativament i, especialment, perquè encara li 
queden tres anys de vida i, per tant té molt de recorregut de cara al futur.

En segon lloc, argüeix que hi votaran en contra per qui és el Grup proposant, 
atès que no els mereix confiança un nou pla d'habitatge patrocinat per CiU i el PP, 
bàsicament tenint en compte tot allò que fan i que han fet en matèria d'habitatge 
ambdues formacions polítiques i que avala la seva desconfiança. En aquest sentit, 
recorda que fa quatre mesos el seu Grup va presentar en aquesta cambra una 
proposició amb l'argument principal de dotar amb més habitatges socials la ciutat, 
i que el govern i el Grup del PP van votar-hi en contra.

Afegeix el Grup del PP s'ha dedicat a donar suport a tot allò que ha fet i al que 
no ha fet el govern municipal –a una política d'habitatge que el Sr. Fernández ha 
qualificat com "més de cartró que no pas de pedra"–, que durant dos anys de 
govern s'ha caracteritzat per la manca clamorosa d'impuls i de lideratge polític en 
matèria d'habitatge, desconnectat de les necessitats socials en el context de 
l'habitatge; i que l'única cosa que ha fet ha estat impulsar unes operacions en la 
línia del xantatge, atès que els han posat en la disjuntiva d'haver d'aprovar la 
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privatització d'aparcaments, o a la renúncia de sòl industrial per obtenir habitatge 
social.

Vista la situació, diu que no els sorprèn que el cap de les dues formacions 
polítiques donés suport a la Llei del dret a l'habitatge, ni al Pla d'Habitatge vigent.

Assenyala que no té intenció d'estendre's descrivint allò que ha caracteritzat el 
govern de l'estat en matèria de polítiques d'habitatge, però no es vol estar de dir 
que quan els desnonaments creixen a l'estat, les dificultats per a l'emancipació 
juvenil creixen, i el govern del PP retalla les polítiques d'habitatge.

Així doncs, entén que tots els precedents que acaba d'esmentar justifiquen el
seu escepticisme davant d'un nou Pla d'Habitatge impulsat pel govern municipal i 
pel Grup del PP, especialment de la manera com ho pretén fer. Altrament, el seu 
Grup opina que un procés com el que proposen ha de partir del consens i del debat 
al Consell de l'Habitatge, una vegada expiri la vigència del pla actual, i que no neixi 
viciat per part de qui no creu en polítiques d'habitatge i, per tant, no les prioritza.

El Sr. Portabella fa avinent que els va sorprendre la presentació de la proposició, 
i després de fer-se una idea de cap a on volia anar a parar el Grup proposant, 
anuncia que UpB s'abstindrà.

Justifica aquest posicionament argumentant que és poc freqüent que mentre hi 
ha un pla vigent se'n presenti, gairebé amb tràmit d'urgència, un de nou. En 
aquest cas es proposa un Pla d'Habitatge 2013-2020 per aprovar-lo en la propera 
sessió de Plenari, mentre que n'hi ha un en funcionament amb vigència fins al 
2016, juntament amb el Pla Empenta.

Indica que poden coincidir amb algun dels arguments que ha expressat el Sr. 
Fernández Díaz, però consideren que no es pot bastir un pla d'habitatge com si 
res, i que havent-n'hi un en funcionament el més adequat fóra mirar d'ajustar-lo i 
adequar-lo al moment actual i millorar-ne les possibles disfuncions.

Estan d'acord que el mercat ha canviat, com també les condicions financeres, de 
manera que convé reflexionar sobre un seguit d'elements del pla vigent i introduir-
hi elements de transformació i de millora. Altrament, consideren precipitat 
plantejar l'elaboració d'un pla nou en només un mes –tot i que li ha semblat arran 
de les explicacions del regidor que ja el tenien força avançat–, en què introdueixen 
alguns canvis que, al seu parer, són motiu de reflexió seriosa sobretot perquè 
l'habitatge social a la ciutat continua sent poc significatiu, especialment si es 
compara amb les ciutats europees.

Així doncs, diu que podrien subscriure una proposta de reforma i d'adaptació del 
pla actual, però no fer-ne un de nou a corre-cuita i aparcar el Pla Empenta, 
sobretot perquè no entenen tantes presses ni que el Pla d'Habitatge vigent no es 
pugui reformar.

El Sr. Vives considera que els posicionaments dels grups municipals reflecteixen 
molt bé l'estat de la qüestió. 

Precisa, també, que el redactat inicial de la proposició feia del tot inviable 
aprovar-la però, d'altra banda, com molt bé han expressat la Sra. Andrés i el Sr. 
Portabella, hi ha motius suficients per fer una adaptació del pla vigent a les 
condicions actuals.

Admet que algunes de les actuacions que han endegat tenen un caràcter 
continuista, atès que les persones responsables d'Hàbitat Urbà de tirar endavant 
les polítiques d'habitatge fa temps que exerceixen les seves responsabilitats, i 
remarca que va ser voluntat del govern municipal que ho continuessin fent definint 
un seguit de polítiques que, atenent les condicions actuals, els va semblar que no 
estaven ben dirigides. Així doncs, diu que estan convençuts que actuant de la 
manera que ho han fet, amb actuacions com el Pla Empenta, els acords amb 
entitats financeres, el plantejament del programa Cent per Mil i altres actuacions, 
es pot fer un replantejament, i per la via de la transacció amb el Grup del PP 
podran, abans de final d'any, parlar de quines línies cal seguir per a un nou Pla 
d'Habitatge que haurà d'incorporar gran part de les actuacions actuals i que els 
permetrà tirar endavant, amb l'horitzó del 2020, una de les prioritats bàsiques de 
l'equip de govern i de tots els grups del consistori que no és altra que donar 
resposta a la necessitat de disposar d'habitatge accessible, social, per als ciutadans 
i ciutadanes de Barcelona.
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El Sr. Fernández Díaz considera que si es tira endavant aquesta iniciativa 
presentada pel seu Grup es podran replantejar les polítiques d'habitatge dels 
darrers anys i, en el seu moment, aprovar un nou Pla d'Habitatge.

Diu que no té intenció de reproduir aquí debats que ja es duen a terme al 
Parlament i al Congrés, ja que només pretén centrar-se en Barcelona i l'àmbit 
municipal, però insisteix que cal modificar qüestions substancials d'anteriors plans 
d'habitatge, entre les quals esmenta la necessitat de posar l'accent en el lloguer 
social, resoldre els incompliments sistemàtics de promocions d'habitatge social, i 
garantir que no hi haurà més habitatges socials buits, que suposen un 
malbaratament de recursos públics i una vergonya.

Reitera, per acabar, que l'Ajuntament té recursos propis per acarar aquestes 
prioritats amb el seu pressupost i el reconeixement de deute per part de la 
Generalitat i, fins i tot, a través d'una modificació de la Llei d'estabilitat 
pressupostària amb l'assignació del superàvit municipal.

La Sra. Andrés fa avinent al Sr. Fernández Díaz que aquest ajuntament té 
recursos propis per finançar allò que li és propi, i remarca que també té líders de 
partits polítics que governen a l'estat per reivindicar allò que ha de provenir de 
l'estat.

La Sra. Sanz recorda que el Grup del PP ha votat en contra, en sessió plenària, 
de polítiques de lloguer social.

Al Sr. Vives, li fa avinent que hi ha motius suficients per complir l'actual Pla 
d'Habitatge, per enfortir-lo; altrament, entén que no hi caben els debats quan en 
dos anys de mandat només han estat capaços de fer, i amb prou feines, mil 
habitatges.

El Sr. Vives tanca els torns d'intervenció advertint que quan es parla 
d'habitatges socials buits s'ha de tenir molta cura, atès que no hi habitatges buits 
gestionats pel Patronat Municipal de l'Habitatge, tot i que admet que hi ha casos 
derivats de la situació de Regesa i en els quals estan treballant.

Com a rèplica a la Sra. Sanz, li fa notar que empra arguments maximalistes, i 
considera una barbaritat afirmar que no s'ha fet res en el que porten de mandat. 
Reclama, doncs, que tractin els temes amb seriositat i, en aquest sentit, precisa 
que en plantejar accions com ara el Pla Empenta, ho han fet perquè hi havia 
polítiques d'habitatge contemplades en el pla vigent però que no es podien complir 
i, per això, els ha calgut plantejar qüestions noves.

Per tant, demana que tots plegats siguin capaços de situar el debat en l'àmbit 
precís i escoltar aquells qui són coneixedors del tema.

S’aprova la proposició / declaració de grup en debat amb quatre vots en contra 
–emesos pels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas–, dotze abstencions –
emeses pels Srs. Martí, Trullén, Espriu i Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, 
Andrés, Moraleda, Díaz i Sánchez, i també pels Srs. Laporta i Portabella– i vint-i-
dos vots a favor de la resta de membres del Consistori presents a la sessió amb el 
text transaccionat següent:

El Plenari del Consell Municipal acorda: Primer.- Instar al Govern Municipal a 
iniciar els treballs per a la redacció del nou Pla d’Habitatge de Barcelona 2014-
2020. Segon.- Instar al govern municipal per què, abans de finalitzar l’any, 
presenti al Plenari del Consell Municipal les directrius del nou Pla i el programa de 
treball del mateix.

Del Grup Municipal d’Iniciativa per Catalunya Verds-EUiA

Pp3. El Plenari del Consell Municipal acorda que l'Ajuntament de Barcelona no 
presenti la candidatura de la ciutat per organitzar els Jocs Olímpics d'Hivern.

El Sr. Gomà indica que l'objectiu de la proposició és que el Plenari expressi una 
posició majoritària a favor de la retirada definitiva de la cursa per aconseguir els 
Jocs Olímpics d'hivern.

Observa que quan una ciutat es planteja un projecte de 2.600 milions d'euros, 
hi ha tres elements ineludibles: lideratge polític, complicitat social i debat 
democràtic d'idees, que l'Alcalde ha intentat d'evitar amb l'estil erràtic que ja 
coneixen.
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Posa en relleu que no s'ha detectat cap complicitat ciutadana, i que s'ha fet tot 
el possible perquè no es produís el debat d'idees. En aquest sentit, es refereix a les 
converses de l'Alcalde amb la cúpula olímpica i a través dels mitjans, deixant ben 
clar que no vol debatre ni amb la ciutadania ni amb els grups municipals.

Es pregunta, per tant, com pot ser que avui no hagi portat aquest assumpte al 
Plenari, amb transparència, documents i arguments, i que hagi estat la proposició 
del seu Grup la que avui ha de fer possible el debat, que confien fer-lo com es 
mereix la ciutat i la ciutadania.

Manifesta que sobren motius per construir una negativa sòlida als jocs d'hivern, 
per injustos, insostenibles i per anacrònics; una negativa, però, que suposa un sí a 
continuar lluitant més que mai per una ciutat democràtica en mans de les persones 
i dels barris.

Tot seguit, planteja la consideració que el model de transformació urbana a 
partir d'un gran esdeveniment ha esdevingut obsolet, i que la millora de Barcelona 
s'ha de fer de la mà dels barris i no pas d'una competició d'elit; a cop de millores 
quotidianes i permanents, i no pas d'una gran transformació puntual. S'ha de fer 
des de la participació ciutadana i no des de la burocràcia olímpica.

Es refereix, també, als costos ambientals del projecte, que no és factible en un 
país mediterrani i en una ciutat que aspira a ser referent en la protecció del clima i 
en la lluita contra el canvi climàtic; insisteix, doncs, que no té cap sentit plantejar-
se la producció de neu artificial a escala massiva, que suposa haver de gastar mil 
milions de litres d'aigua per produir quinze dies de neu, aproximadament 
l'equivalent al consum domèstic durant un any d'una ciutat de cinquanta mil 
habitants.

Es refereix a l'aposta de model econòmic que signifiquen aquests jocs, ancorat 
en pautes del passat, que no incorpora els aspectes de la transició ecològica, ni la 
nova cultura del territori, l'energia i l'aigua. Fa notar que no té cap sentit la 
implantació d'una vila olímpica a la Molina, amb una inversió de cent cinquanta 
milions d'euros, una xifra que només cal imaginar-se invertida en plans d'activació 
de l'economia verda i cooperativa al Pirineu, per a la creació d'ocupació qualificada 
en activitats diversificades i sostenibles en el conjunt de les comarques de 
muntanya.

Considera, però, que hi ha una reflexió que passa per damunt d'aquests 
arguments, i és que la situació social a Catalunya és molt dura, i l'impacte 
combinat de crisi i de retallades és devastador a la ciutat, on quaranta-cinc mil 
persones aturades no reben prestació, 2.900 infants en risc de malnutrició, disset 
desnonaments diaris, cent mil llars amb pobresa energètica i trenta mil que 
pateixen talls del subministrament d'aigua; i contraposa tot això a un projecte de 
Jocs Olímpics d'hivern que suposa una xifra d'inversió gairebé equivalent a dos 
anys de retallades en educació, sanitat i serveis socials a Catalunya.

En conseqüència, pregunta a l'Alcalde com pretén justificar davant de la 
ciutadania que no hi ha recursos per fer escoles bressol o inversions en habitatge 
social, o restablir el servei del bus de barri, quan ha trobat dos mil sis-cents 
milions d'euros per a uns jocs d'hivern.

Continua contraposant les retallades en polítiques actives d'ocupació, deixar 
sense prestació persones amb dependència amb el fet de destinar setanta milions 
d'euros per a un circuit de proves de gel.

Per tot el que acaba d'expressar i per molts altres motius que no té temps de 
relatar, el Grup d'ICV-EUiA demana la renúncia al Jocs Olímpics d'hivern, als del 
2022 i als de qualsevol altra data; i fa notar que el no al 2022 ja situa el projecte 
en via morta, i entén que apuntar la possibilitat del 2026 és només per no quedar 
malament amb algú, però entén que l'Alcalde és plenament conscient que es tracta 
d'una sortida en fals.

Demana que deixin estar un projecte sense sentit, que no aporta res a la 
qualitat urbana i ambiental de la ciutat; un projecte incomprensible en la 
conjuntura actual; un projecte que allunya el territori del Pirineu d'un futur 
equilibrat i sostenible.

Conclou expressant el convenciment que la majoria de la ciutadania connectaria 
avui amb la decisió de renunciar als jocs, tal i com els proposen.
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El Sr. Martí Grau comença la seva intervenció referint-se textualment a unes 
declaracions del Sr. Gomà d'ara fa tres anys: "l'olimpisme és un patrimoni 
sentimental per a molta gent de Barcelona", i els Jocs Olímpics d'hivern Barcelona-
Pirineu 2022 són un projecte amb potencialitat per generar complicitats 
ciutadanes."

Dit això, avança que el seu Grup votarà en contra de la proposició i es refereix a 
què ja han explicat a bastament els seus arguments a favor de la candidatura als 
jocs d'hivern del 2022, entre els quals hi ha que no es tracta d'un gran 
esdeveniment, sinó que té la mida de la situació actual, i que permet unes 
inversions, el 90% de les quals generen millores en la mobilitat i que no són pas 
més importants que la línia 9 de metro, però sí que en són per a la vertebració del 
país i signifiquen una oportunitat per al Pirineu i, sobretot, estableixen un horitzó.

Admet que és evident que cal lluitar contra el drama social a què ha abocat la 
crisi, però no és pot oblidar que calen motors que ajudin que la ciutat pugui tenir 
altra vegada horitzons de futur, per a la qual cosa aquests jocs són una 
oportunitat. Assenyala, tanmateix, que no entenen que això comporti una discussió 
en termes negatius, i que el govern no hagi portat a aquest Plenari l'aprovació de 
la candidatura, ja que té els suports necessaris per fer-ho; té els suports 
institucionals de la Generalitat i, també, com els va fer saber ahir mateix l'Alcalde, 
la lleialtat del govern de l'estat; té el suport dels grups del PSC i d'ERC, de CiU; i el 
suport dels alcaldes de tot el Pirineu català.

Remarca que mai, per a cap dels seus projectes, el Sr. Trias ha aconseguit el 
grau de suport que té aquest i, per tant, és el moment d'atrevir-se. I fa notar que 
la candidatura als Jocs Olímpics del 1992 no va obtenir, d'entrada, el nivell de 
suport que avui tenen els Jocs Olímpics d'hivern del 2022. 

Adverteix, però, que traslladar-ho al 2026 significa abandonar la iniciativa, 
sense cap possibilitat de poder fer les inversions, ni donar suport a l'esport d'elit 
necessari per tenir opcions en els jocs.

En conseqüència, demana a l'Alcalde que no perdi aquesta oportunitat; i aprofita 
per dir que sospita que allò que el paralitza és la por a la consulta ciutadana, 
alhora que li reitera el suport del seu Grup i l'ajuda que està disposat a prestar-li
per trobar els suports necessaris perquè la consulta culmini amb èxit i es pugui 
tirar endavant una iniciativa que és bona per a la ciutat, i molt positiva per a la 
vertebració del país.

El Sr. Fernández Díaz avança que deixa les consideracions sobre els Jocs 
Olímpics d'hivern per al prec presentat pel seu Grup sobre la qüestió.

Feta aquesta puntualització, avança que votaran en contra de la proposició, que 
el Grup proposant defensa amb un plantejament i un model de ciutat clarament 
contradictori amb el que ha estat la trajectòria d'ICV-EUiA al llarg dels últims 
trenta anys en què ha format part del govern de la ciutat. I remarca que aquests 
dos anys en què està a l'oposició només li han servit per patir amnèsia sobre 
aquelles tres dècades.

Recorda al Sr. Gomà que la seva formació tenia responsabilitats en el govern de 
la ciutat quan fa tres anys l'alcalde Hereu va proposar la candidatura olímpica per 
als Jocs Olímpics d'hivern; entén que en aquell moment haurien pogut fer el 
mateix que ha fet IU a Saragossa, on va condicionar una majoria socialista a canvi 
de retirar la candidatura olímpica d'hivern de Jaca. Altrament, el Grup d'ICV-EUiA 
va qüestionar molts aspectes vinculats als Jocs Olímpics del 1992, entre els quals 
les rondes, però mantenint-se al govern de la ciutat; de la mateixa manera que va 
succeir amb el Fòrum de les Cultures, que va significar una despesa important per 
a la ciutat, i que finalment va quedar en paper mullat.

Considera que el refús del Grup d'ICV-EUiA parteix de la negació frontal a què 
algun dia Barcelona pugui acollir uns jocs olímpics, organitzats en aquest cas amb 
altres ajuntaments de Catalunya.

En conseqüència, discrepa obertament amb l'argumentació del grup proposant, 
des de la perspectiva ideològica, però també perquè la troben profundament 
demagògica, i consideren que donar-hi suport seria reconèixer i avalar la seva 
mateixa contradicció.

Planteja que si es mira enrere i es valora la situació de la ciutat els últims anys, 
el Grup d'ICV-EUiA s'hauria de replantejar algunes de les seves propostes.
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El Sr. Portabella al·lega que des de la perspectiva crítica de l'adolescència, la 
que podria exemplificar la seva mateixa filla, la proposició podria merèixer 
l'expressió "són uns campions"; precisa que la seva filla l'empra quan una persona 
o un grup de persones comencen defensant una cosa i acaben defensant 
pràcticament el contrari, buscant sempre el màxim benefici en cada moment.

Fa avinent que, tal i com es pot comprovar a les hemeroteques, en el moment 
en què l'alcalde Hereu va presentar el projecte dels jocs d'hivern, acompanyat pel 
Grup d'ICV-EUiA, es va dir la frase que ha esmentat el Sr. Martí Grau, i es va 
afegir que els jocs eren un element vertebrador del país, alhora que es confirmava 
que Barcelona tenia la voluntat d'organitzar grans esdeveniments esportius 
internacionals. 

Posteriorment, el Grup proposant va introduir els elements de sostenibilitat i la 
demanda d'una consulta, fins arribar a la present proposició que demana que 
Barcelona sigui la ciutat del "mai més" i que descarti qualsevol possibilitat futura 
d'organitzar uns jocs olímpics, tant d'estiu com d'hivern.

Tot seguit, també fa extensiu el qualificatiu "campions" al Grup del PP, que ha 
donat un suport entusiàstic i reiterat als Jocs Olímpics d'estiu de Madrid, i ha 
manifestat aquests darrers dies que està en contra dels Jocs Olímpics d'hivern 
Barcelona-Pirineu amb l'argument que no es poden fer en la conjuntura actual de 
crisi econòmica, com si fa poques setmanes aquesta crisi no afectés el conjunt de 
l'estat, i com si Madrid fos una ciutat sanejada econòmicament. I afegeix que, 
paradoxalment, al·leguen que la manera de sortir de la crisi no és la celebració 
d'uns jocs olímpics i, per tant, no hi donen suport.

Quant al parer del seu Grup, fa avinent que consideren que un esdeveniment 
d'aquesta mena sempre ha significat una gran inversió econòmica, concentrada en 
poc temps, que es paga durant les dècades posteriors; alhora que saben del cert 
que aconseguir una inversió econòmica important en un moment de crisi no és 
gens fàcil. Afegeix que no estan disposats a donar suport a un projecte clàssic, 
sinó a un que suposi un salt endavant significatiu, que sigui un projecte modern i 
que tingui en compte la importància de la despesa energètica, la petjada ecològica 
i l'impacte sostingut sobre l'economia.

Remarca que amb un projecte d'aquesta mena, que ha de millorar l'actual, cal 
consultar la ciutadania, que és qui ha de decidir realment sobre la viabilitat d'un 
projecte de país. Assegura que si el procés es fa d'aquesta manera el seu Grup hi 
donarà un ple suport.

La Sra. Fandos fa avinent que s'havia preparat una intervenció sobre la 
motivació de voler fer uns jocs olímpics, tot i que es veu obligada a escurçar 
aquesta part a fi de respondre alguns qüestions que han sorgit arran de les 
intervencions precedents.

Aprofita la presència dels Srs. Enric Truñó, Òscar Grau i la Sra. Mònica Bosch en 
aquesta sessió de Plenari, i als quals agraeix públicament la feina que han fet 
durant aquests darrers anys, per expressar que creuen i estan a favor dels Jocs 
Olímpics d'hivern, que consideren una oportunitat de projecció mundial de la ciutat 
i de reforçament de la marca Barcelona, com també que han de servir per 
vertebrar el país i, sobretot, per situar el Pirineu al mapa. Alhora que posa en valor 
el fet que aquest procés ha propiciat el Pacte global per al Pirineu, que segurament 
sense el projecte dels jocs encara no s'hauria assolit.

Tot seguit, qualifica de demagògics molts arguments que fa servir el Sr. Gomà. 
En aquest sentit, valora la intervenció del Sr. Martí Grau, carregada d'arguments 
que subscriu, i recorda novament al regidor que ICV-EUiA formava part del govern 
municipal quan es va proposar la candidatura per primer cop. Argumenta, també, 
que la crisi no és nova de fa dos dies, de manera que entén que si ja pensaven tot 
el que expressa la proposició, ho fan saber amb prou retard; i apunta que li 
sorprèn que en aquesta ocasió el Sr. Gomà no llueixi cap samarreta reivindicativa 
contra el projecte dels jocs, com fa per a moltes altres causes.

Contràriament a les raons expressades pel regidor, considera que uns jocs són 
un revulsiu per lluitar contra la crisi perquè creen riquesa, oportunitats i il·lusió. En 
conseqüència, voldria que es miressin des del vessant positiu, tal i com sembla que 
el Grup d'ICV-EUiA ho veia fa un temps.
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Afegeix l'observació que aquest Grup tampoc no ha fet els deures, ja que fa 
temps que se li ha lliurat un dossier sobre la sostenibilitat dels jocs, que és una de 
les seves virtuts; com també sospita que no s'han mirat el dossier econòmic, on 
consta que el retorn econòmic és de la proporció 1 a 4 i que, de ben segur, encara 
podria augmentar.

Per tot plegat, considera que els arguments expressats en defensa de la 
proposició no tenen pes.

Al Sr. Martí Grau li respon que el govern municipal no té cap por de les 
consultes ciutadanes, però sí que vol estar segur que aquells que els han anunciat 
el suport ho diguin de debò; en aquest sentit, li recorda que quan han pretès fer 
altres consultes, el Grup Socialista s'ha quedat sol, alhora que persones molt 
influents de la seva formació, fan declaracions contràries a les que defensa el Sr. 
Martí Grau.

El Sr. Gomà replica que les causes a què dóna suport el seu Grup representen el 
compromís i l'esforç de moltes persones, i entén que el comentari irònic de la Sra. 
Fandos sobre les samarretes no fa altra costa que demostrar el seu 
menysteniment a la gent que lluita per construir un futur diferent i alternatiu a les 
retallades.

Es refereix a què és la segona vegada que en aquest Plenari es fa un debat 
sobre els jocs olímpics; la primera va ser el 5 de febrer de 2010, quan l'alcalde 
Hereu va presentar una mesura de govern, amb la qual tots els grups municipals 
van estar d'acord, llevat del seu. A fi d'il·lustrar-ho esmenta alguns titulars de 
l'endemà com ara el d'El Periódico "ICV-EUiA fulmina el feble consens municipal 
sobre el Jocs del 2022; o "ICV-EUiA hace de oposición", en aquest cas publicat per 
La Vanguardia; el tilular d'El Punt "Rebregada als Jocs. Hereu demana un efecte 
bola de neu de suport a la candidatura però topa amb l'oposició frontal d'ICV-EUiA, 
o el peu d'una foto de l'alcalde Hereu publicada a El Pais "ICV-EUiA afirma que los 
juegos de invierno son innecesarios."

Entén que tot plegat reflecteix la coherència del seu Grup des de la primera 
vegada que es fa el debat en aquest Plenari; coherència en refusar un 
esdeveniment que no té res a veure amb el model de ciutat pel qual sempre han 
treballat.

Observa, tot seguit, que ha detectat una situació curiosa avui en aquesta 
cambra, d'una banda, que hi ha quatre grups municipals que volen els Jocs 
Olímpics d'hivern pel 2022 o pel 2026; i dues terceres parts del Plenari, 27 de 41, 
CiU, PSC i UpB que els volen la primera data. Els demana, per tant, que siguin 
coherents i que presentin la candidatura i, després, convoquin la consulta 
ciutadana de manera que es configuri un autèntic espai per contrastar projectes i 
arguments. Altrament, però, tem que això no passarà i que finalment no hi haurà 
candidatura, ni per al 2022 ni per al 2026.

Conclou, per tot plegat, que aquest projecte navega políticament i des de la 
perspectiva ciutadana a la deriva; creu que les formacions polítiques estan 
empantanades en una situació politiqueria i de desgast polític, especialment 
perquè tenen entre mans un projecte incomprensible, injust i insostenible.

Acaba la seva intervenció apuntant que sap que avui perdran aquesta 
proposició, però creu que la guanyaran en el terreny dels fets, com no fa gaire van 
guanyar en contra del projecte Eurovegas a Catalunya, i ara a favor d'una ciutat 
democràtica i un Pirineu sostenible.

El Sr. Martí Grau replica que no es pot pretendre estar en possessió de la veritat 
i opinar que els debats dels altres i les seves opinions són politiqueria.

Insisteix en què el Sr. Gomà va dir coses el febrer de 2010, i una mica abans i li 
demana que ho reconegui.

Dirigint-se a l'Alcalde, diu que el projecte és solvent i, atenent a la coherència 
que ha demanat el Sr. Gomà, li demana que s'atreveixi a plantejar el projecte i 
que, com a alcalde, el defensi i el lideri, que deixi de banda la por a la consulta i 
que obri un debat ciutadà.

El Sr. Portabella demana un projecte modern, integral i sostenible 
socioeconòmicament i ambientalment. Afegeix que també volen una consulta 
ciutadana; i, finalment, confirma que s'implicaran en la consulta perquè tiri 
endavant.
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La Sra. Fandos replica que no ironitza sobre les causes, sinó sobre la manera 
com les utilitza el Sr. Gomà. 

Quant als titulars al·ludits pel regidor per argumentar que el seu refús a la 
candidatura es remunta al principi, li pregunta per què no van deixar llavors el 
govern si realment hi feien d'oposició.

Tranquil·litza al Sr. Martí Grau en el sentit que no deixaran escapar l'oportunitat, 
però al ritme que marca l'Alcalde; alhora que qüestiona que si consideren la 
consulta ciutadana tan important, per què no la van fer en presentar el projecte. 
Altrament, ara el temps és just, i l'Alcalde està en un període de consultes amb 
tots els agents implicats a fi d'establir un calendari del procés, i assegura que no 
ho faran al ritme que els vulguin marcar altres.

El Sr. Gomà insisteix a demanar a l'Alcalde que presenti la candidatura i que 
convoqui la consulta.

Es rebutja la proposició / declaració de grup en debat amb trenta-quatre vots en 
contra –emesos pels Srs. Trias, Forn, Puigdollers, Vives, Ciurana, Ardanuy, Blasi i 
Freixedes i les Sres. Recasens, Fandos, Homs, Vila i Rognoni, pels Srs. Martí, 
Trullén, Espriu i Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, Andrés, Moraleda, Díaz i 
Sánchez,pels Srs. Fernández Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les 
Sres. Esteller, Martín, Pajares i Casanova, i també pels Srs. Laporta i Portabella–, i 
quatre vots a favor de la resta de membres del Consistori presents a la sessió.

Del Grup Municipal d’Unitat per Barcelona

Pp4. El Plenari del Consell Municipal acorda instar el govern municipal i el govern 
de la Generalitat de Catalunya a: 1. Garantir que el Consorci de Serveis Socials de 
Barcelona disposi de l'autonomia financera suficient per poder fer front als seus 
compromisos econòmics, així com donar un servei eficient i eficaç. 2. Realitzar el 
traspàs dels recursos residencials d'infància, els recursos residencials per a 
persones amb discapacitat i els recursos de llar residència per a persones amb 
discapacitat així com de les competències pendents en matèria de serveis socials 
d'atenció especialitzada, aquest any 2013. 3. Avaluar el traspàs al Consorci de les 
residències de gent gran de titularitat pública i realitzar-ne el traspàs durant 
aquest mandat. 4. Convertir el Consorci de Serveis Socials de Barcelona en els 
Serveis Territorials de Barcelona Ciutat de la Generalitat de Catalunya.

El Sr. Portabella inicia la presentació de la proposició agraint al govern municipal 
que s'hi hagi interessat i hagi presentat un text transaccionat que facilita la seva 
aplicació.

Dit això, exposa que la Carta Municipal de Barcelona estableix la creació 
d'alguns consorcis, entre els quals el de Serveis Socials que planifica, programa, 
presta i genera serveis especialitzats de primer, segon i tercer nivell i coordina la 
prestació de serveis socials amb institucions d'iniciativa social o mercantil. Precisa 
que l'esmentat consorci, amb un 40% de participació de l'Ajuntament i un 60% de 
la Generalitat, té un conjunt de competències pròpies, moltes de les quals 
provenen d'aquesta administració, i de la part que pertoca a la Generalitat hi 
algunes competències que han de ser encara traspassades.

Posa en relleu la tasca del consorci, que fa amb eficiència i eficàcia, dóna un bon 
servei a la ciutadania i és indispensable per a l'atenció a les persones i per 
gestionar els serveis socials, i atenent a aquesta imatge positiva, i sabent les 
dificultats de la Generalitat, entenen que ara és un bon moment perquè s'executin 
les transferències que falten a fi de garantir la prestació de serveis socials a la 
ciutadania.

En aquest sentit, es plantegen un seguit de qüestions, entre les quals si els 
serveis socials adreçats a persones amb discapacitat estarien més ben gestionats 
si el responsable en fos el consorci; si milloraria el servei a la ciutadania si la 
gestió d'aquests recursos estigués a les seves mans; o si els serveis que 
actualment no estan en funcionament, malgrat que estan acabats, tindrien més 
possibilitats de posar-se en marxa si els gestionés el consorci.
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Opinen que la resposta a aquestes qüestions és afirmativa i, en conseqüència, 
proposen que el Consorci de Serveis Socials incorpori competències que hauria de 
tenir i que no té.

Així doncs, amb el primer punt de la proposició demanen que es garanteixi 
l'autonomia financera del consorci, ja que la manca de maniobra financera, que 
pateix actualment aquest organisme, dificulta i redueix la seva eficiència i 
perjudica la qualitat dels serveis prestats.

Igualment, el text proposa que es facin traspassos de recursos residencials 
d'infància i recursos de llars residencials per a persones amb discapacitat, així com 
de les competències pendents en matèria de serveis socials d'atenció 
especialitzada al més aviat possible.

Assenyala que, en principi, els serveis d'atenció a la infància, l'adolescència i els 
de centre d'acolliment i de residència d'Acció Educativa Barcelona són competència 
del consorci, de manera que actualment es dóna la situació que hi ha recursos 
residencials d'infància amb un preacord de traspàs, tot i que resta pendent 
concretar-los formalment en un Consell de govern i, per tant, estan en terreny de 
ningú. I afegeix la consideració que cal que el consorci eviti interferències que 
dificultin dur a terme la seva gestió.

Apunta, igualment, la conveniència de traspassar els equips d'atenció a la 
infància i a l'adolescència (EAIA), sempre que la Direcció General d'Atenció a la 
Infància també faci el traspàs al Consorci de Serveis Socials dels equips funcionals 
d'infància.

Consideren, també, que es millorarien els habitatges amb serveis comuns, i que 
el traspàs per part de l'Institut Català d'Assistència i Serveis Socials(ICASS) dels 
recursos de residències per a persones amb discapacitat podria facilitar el canvi de 
vinculació amb els recursos d'iniciativa social, passant de la subvenció a la 
concertació.

Seguidament, cita entre les demandes contingudes a la proposició l'avaluació del 
traspàs al consorci de les residències de gent gran de titularitat pública, i tot i que 
no és una competència estricta, esmenta l'existència d'un article que diu que el 
Consorci de Serveis Socials també exercirà les competències que, si s'escau, li 
deleguin les administracions consorciades i, en aquest cas, consideren que s'escau. 
Precisa que actualment l'ICASS té a Barcelona disset residències per a persones 
grans i una vintena de centres de dia que, al seu parer, funcionarien millor si 
pertanguessin al consorci, un fet estratègicament important per conferir-li
coherència, i demanen que s'avaluï aquest possible traspàs. En aquest sentit, 
subscriuen l'esmena del govern municipal al text de la proposició demanant que no 
posessin data a aquest traspàs.

La Sra. Moraleda es refereix a què la Carta Municipal ha suposat per a la ciutat 
una millora molt important, especialment pel que fa als consorcis ja que ha permès 
dotar-se dels mecanismes necessaris per fer front en millors condicions a la 
prestació de serveis a la ciutadania. Així, la Carta defineix els consorcis com a ens 
de planificació conjunta entre els governs de la Generalitat i l'Ajuntament en 
àmbits com l'educació, la sanitat o els serveis socials.

Atès que és el cas que avui els ocupa, concreta que el Consorci de Serveis 
Socials de Barcelona té l'objectiu de millorar i d'apropar la presa de decisions a fi 
de garantir, d'una banda, l'accés als serveis i, d'altra banda, una atenció de 
proximitat.

Precisa que des del moment de la seva constitució s'han anat formalitzant 
traspassos de gestió de serveis socials de tercer nivell, personal i mitjans 
econòmics; tanmateix no s'estan complint els compromisos de garantir les 
transferències com cal pel que fa als aspectes econòmics.

Indica que d'ençà de la seva constitució el juliol del 2006, s'ha transferit al 
consorci, d'acord amb els seus estatuts, la gestió de diversos serveis, així com els 
mitjans econòmics per poder-los proporcionar. Esmenta que el 2008 s'hi va 
traspassar la gestió dels centres de serveis socials de tercer nivell, el 2009 la 
gestió dels serveis socials especialitzats, el 2010 la gestió d'aspectes d'infància i 
d'adolescència, atenció a persones amb discapacitat i també alguns immobles i, a 
partir d'aquesta data, tot va quedar aturat coincidint amb els canvis de govern a la 
Generalitat i a l'ajuntament de Barcelona.
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Diu que són conscients de la conjuntura, però entenen que cal continuar el 
traspàs dels serveis pendents i acordats en la constitució del consorci, de manera 
que s'ha de garantir la transferència dels recursos necessaris per fer front a la 
prestació correcta i en bones condicions dels serveis.

Es refereix a la proposició presentada pel Grup d'ICV-EUiA a la comissió de 
Qualitat de Vida la primavera la passada, on es posava de manifest que no es pot 
estar permanentment en situació de risc arran dels incompliments de la Generalitat 
amb l'Ajuntament; per tant, cal garantir una bona oferta de serveis socials a la 
ciutat i és obligació del govern de la ciutat de vetllar-hi. 

Posa de manifest que l'aplicació de polítiques de retallades contínues a les 
prestacions socials per part dels governs de l'estat i de la Generalitat fan més 
necessari que mai disposar d'una bona cobertura de serveis bàsics i de suport a les 
famílies que, en bona mesura, presta el Consorci de Serveis Socials.

Dit això, confirma que el seu Grup vol el traspàs que demana la proposició, però 
també necessita garantir que es fa amb les condicions econòmiques 
imprescindibles per a les noves competències que el consorci haurà d'assumir, i 
justifica l'abstenció del seu Grup precisament perquè ha presentat algunes 
esmenes a la proposició en aquest sentit que no s'han incorporat al text.

La Sra. Martín observa que, ja des de la seva constitució el 2006, el Consorci de 
Serveis Socials ha estat marcat per un seguit de retards i mancances que han 
impedit un desenvolupament dinàmic que li permetés complir amb els objectius 
fixats en la seva creació.

Apunta que el seu Grup, tant en el mandat anterior com en el present, ha 
mostrat especial interès en què el consorci es desenvolupés amb la celeritat 
necessària, i que disposés dels mitjans materials i humans suficients per tenir 
capacitat operativa, ser eficaç i complir les funcions directament relacionades amb 
la seva activitat.

Posa de manifest, però, que set anys després de l'aprovació dels estatuts del 
consorci, i malgrat que s'ha anat avançant en el traspàs de transferències de 
gestió i control d'algun àmbit com ara el de l'atenció a la infància en risc, encara 
queda pendent el traspàs d'un nombre molt important de recursos residencials, 
entre els quals destaca els que afecten serveis i recursos per a la gent gran.

Precisa que el seu Grup hi va presentar quinze al·legacions a l'aprovació inicial 
dels estatuts del consorci, de les quals només se'n van acceptar quatre, i remarca 
que entre les que van ser refusades hi havia la transferència de la titularitat de les 
residències de gent gran, assegurar un finançament suficient i la inclusió d'un 
calendari sobre el procés d'assumpció de funcions i de traspàs dels recursos 
residencials al consorci.

Fa avinent, també, que durant aquests anys han continuat reiterant aquestes 
peticions, entre altres vies amb la presentació d'esmenes al Pla d'Inclusió Social 
2012-2015, i també al Pla municipal per a la Gent Gran 2013-2016. En aquest 
sentit, diu que el que demana el Grup d'UpB amb la present proposició, el Grup del 
PP ho demana des de fa set anys, però amb la diferència que la proposició es 
queda curta, atès que no inclou elements tan importants com la presentació d'un 
calendari on es detalli el procés i les dates en què s'aniran traspassant al consorci 
els recursos residencials, ni tampoc no concreta qui ha de garantir el finançament 
dels recursos residencials traspassats que, en aquest cas, correspon a la 
Generalitat. Insisteix que aquest darrer aspecte ha de quedar ben clar, ja que 
l'Ajuntament no pot assolir cap despesa que no li correspongui.

Seguidament, lamenta que no s'hagin acceptat les esmenes del seu Grup a la 
proposició perquè aportarien més claredat al procés, i definirien un full de ruta fins 
a aconseguir la totalitat del trasllat dels recursos residencials pendents.

Finalment, diu que cal enllestir el procés al més aviat possible, i entén que 
convindria aprofitar el futur Pla director del Consorci de Serveis Socials a fi 
d'incloure els aspectes essencials per al futur desenvolupament del procés de 
transferències al consorci.

Avança, per tant, que pels motius que acaba d'al·legar, el seu Grup s'abstindrà.
El Sr. Gomà comença la seva intervenció referint-se a què la Carta Municipal fa 

una opció clara en favor de la planificació i de la gestió consorciada entre 
Ajuntament i Generalitat dels principals serveis de l'estat del benestar. Consideren 
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que el model incorpora la virtut, d'una banda, que l'Ajuntament pot ampliar la seva 
capacitat d'incidència, molt més enllà de les seves xarxes pròpies; i, d'altra banda, 
que la Generalitat queda institucionalment vinculada i, per tant, no pot girar 
l'esquena a Barcelona en matèries tan essencials com l'educació, la salut, els 
serveis socials o l'habitatge.

Destaca que cada consorci té la seva configuració pròpia, i en el cas del de 
serveis socials, fa avinent que va costar molt de constituir atès que no n'hi havia 
manera amb els governs de CiU a la Generalitat, de manera que amb el primer 
govern de d'esquerres a Catalunya es va treballar de valent, amb molta 
complicitat, i es va aconseguir de posar en marxa a principis del 2006. Precisa que 
es el model acordat va ser, d'una banda, que els serveis socials bàsics quedaven 
com a competència específica de l'Ajuntament i, d'altra banda, es transferia al 
consorci, per part d'ambdues administracions, la potestat de planificació global del 
sistema i la gestió de tota l'atenció social especialitzada com les xarxes d'infància, 
de gent gran, de persones amb discapacitat, de violència masclista i el vessant 
social de la drogodependència.

Posa en valor que entre el 2006 i el 2011 es va produir un impuls substancial al 
consorci, que va passar d'un milió a més de quaranta milions d'euros de 
pressupost; es va aprovar el primer pla director de Serveis Socials especialitzats 
de Barcelona 2008-2013; es van fer transferències importants en els àmbits 
d'infància, discapacitat, dones i drogodependències; alhora que destaca el paper 
clau en el desplegament de la dependència que va tenir el fet de situar els serveis 
de valoració i els equips de suport a l'elaboració dels PIA al Consorci de Serveis 
Socials.

Fa notar que, altrament, d'ençà del 2011 es constata una situació d'estacament 
al consorci, tant des del punt de vista pressupostari, d'elaboració d'un nou pla 
director, així com el fet que no s'ha produït cap transferència mínimament 
rellevant.

Fa avinent, doncs, que aquesta frenada va portar el seu Grup a impulsar i a 
aconseguir aprovar el maig de 2013 a la comissió de Qualitat de Vida una 
proposició que compromet el govern municipal a instar la Generalitat a fer efectius 
tots els traspassos pendents en aquest mandat.

Recapitula, en conseqüència, que es tracta de dos grans reptes: culminar el 
traspàs d'infància i de discapacitat i, sobretot, donar compliment als traspassos de 
gent gran. Afegeix que el procés ha d'anar acompanyat d'una reorganització 
profunda dels serveis del Departament de Benestar Social a Barcelona; és a dir:
cap estructura de benestar social de la Generalitat a Barcelona al marge del 
consorci.

Conclou que aquest és el plantejament del seu Grup des de sempre i, per tant, 
coincideixen amb tres dels quatre punts de la proposició d'UpB, malgrat que no 
poden avalar el punt tercer, amb una formulació molt per sota qualitativament del 
grau d'exigència que marca la proposició presentada pel seu Grup, a la qual s'ha 
referit abans, que instava a realitzar durant el mandat totes les transferències 
pendents en atenció social especialitzada. Altrament, la que avui presenta UpB 
només planteja avaluar els traspassos en gent gran, i al seu parer es queda molt 
curta i, per tant, entén que la proposició només tindrà el suport del govern, fet que 
contrasta amb la fortalesa de la impulsada pel seu Grup, que va ser aprovada per 
unanimitat i, per aquest motiu, anuncia l'abstenció del Grup d'ICV-EUiA.

La Sra. Fandos, d'entrada, agraeix al Grup d'UpB la seva voluntat per arribar a 
un acord. Tot seguit es refereix a què cal fer el procés de traspàs ordenadament i 
que es garanteixin les dotacions pressupostàries al Consorci de Benestar Social.

Quant a garantir que el consorci disposi d'autonomia econòmica suficient, fa 
avinent al Sr. Portabella que és un dels objectius prioritaris de les dues 
administracions que hi participen. 

Altrament, rebat les afirmacions que diuen que no s'ha fet cap traspàs, ja que es 
van fen d'una manera normalitzada i tal com estava previst amb un pla que 
abastava el període 2008-2013.

En referència als traspassos dels recursos residencials d'infància informa que ja 
estan fets, alhora que recorda que també s'han traspassat aquest mateix any els 
pisos d'acollida per a dones víctimes de la violència de gènere.
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Quant als recursos residencials per a persones amb discapacitat, admet que els 
traspassos havien d'estar enllestits enguany, no obstant això, fa avinent que han 
demanat que es garanteixi que estiguin fets l'any vinent, i aprofita per agrair al Sr. 
Portabella que hagin admès aquesta esmena a la proposició.

Pel que fa al consorci de residències per a gent gran, diu que li sorprèn que el 
Sr. Gomà no sàpiga que en cap dels textos, decrets o estatuts, pla director 2008-
2013, Carta Municipal, es parla del traspàs d'aquest tipus de residències; per tant, 
considera lògic que UpB hagi esmentat l'esmena perquè han comprès que no 
podien exigir una cosa que no està escrita enlloc. Avança, tanmateix, que en el pla 
estratègic 2014-2016 que s'està elaborant es contemplarà aquest supòsit.

El Sr. Portabella agraeix el vot favorable del govern municipal a la proposició, i 
considera que les abstencions dels grups del PSC, PP i ICV-EUiA responen més 
aviat a una estratègia conjunta que no pas a una altra cosa, tot i que els sorprèn 
que hagin coincidit en assumptes socials.

Quant a l'argument que la proposició es queda curta per justificar el vot 
d'abstenció, entén que és obvi que cal garantir la transferència econòmica de la 
Generalitat i, per tant, no consideren que en cada proposició s'hagi de precisar qui 
paga què.

Expressa coincidència amb el Sr. Gomà, però li recorda que l'article 7.2 de 
l'estatut del Consorci de Serveis Socials disposa que el consorci exercirà també les 
competències que, si s'escau, li deleguin les administracions consorciades, per 
tant, demanen que s'analitzi de quina manera es poden incorporar les residències 
de gent gran de titularitat pública al consorci.

La Sra. Moraleda replica al Sr. Portabella que d'allò que ningú no se sorprèn és 
que UpB voti sempre d'acord amb el govern, aquí i a la Generalitat, i a tall 
d'exemple diu que no hi ha un cas més sorprenent que el fet que un cap de 
l'oposició del govern de Catalunya, s'assembli molt més a un conseller en cap.

La Sra. Martín destaca l'originalitat de la resposta del Sr. Portabella, i li recorda 
que si volia un vot favorable per part del Grup del PP hauria d'haver acceptat les 
seves esmenes. Entén, per tant, que no vol aclarir alguns aspectes 
deliberadament, com ara un compromís clar de traspàs de la residència de gent 
gran de titularitat pública, tret de l'afegit que s'ha posat a instàncies del govern.

El Sr. Gomà observa que a l'article 7.1.c dels estatuts del consorci hi diu 
clarament que és competència seva programar, prestar i gestionar els serveis 
socials d'atenció especialitzada, que segons la Llei de serveis socials de 2006 són 
els d'infància, dependència, violència masclista i gent gran. 

Reitera novament a la Sra. Fandos que, en base als aspectes legals que acaba 
d'esmentar, van donar suport a la proposició del seu Grup aprovada a la comissió 
de Qualitat de Vida i, per tant, tenen el mandat polític de desplegar aquell acord.

La Sra. Fandos observa que si tot era tan clar no entén per què el Sr. Gomà no 
ho va incloure en el pla director. Replica, per tant, que el Grup d'ICV-EUiA sempre 
reclama als altres allò que ell no ha estat capaç de fer.

Tot seguit, precisa que la Generalitat aporta el 90% del pressupost de 
residències de gent gran; que el 2012 el pressupost d'ingressos era de 44.952, i 
els drets liquidats 44.122, de manera que no poden dir que la Generalitat no 
compleix amb el consorci.

S’aprova la proposició / declaració de grup en debat amb vint-i-tres abstencions 
–emeses pels Srs. Martí, Trullén, Espriu i Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, 
Andrés, Moraleda, Díaz i Sánchez, pels Srs. Fernández Díaz, Mulleras, Villagrasa, 
Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares, Casanova, i també pels Srs. 
Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas–, i quinze vots a favor de la resta de 
membres del Consistori presents a la sessió amb el text transaccionat següent:

El Consell Plenari acorda instar el govern municipal i el govern de la Generalitat 
de Catalunya a:

1. Garantir que el Consorci de Serveis Socials de Barcelona disposi de 
l’autonomia financera suficient per poder fer front als seus compromisos 
econòmics, així com donar un servei eficient i eficaç. 

2. Realitzar el traspàs dels recursos residencials d'infància, els recursos 
residencials per a persones amb discapacitat i els recursos de llar residència per a 
persones amb discapacitat així com de les competències pendents en matèria de 
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serveis socials d’atenció especialitzada, abans de 2015, garantint-ne el 
finançament.

3. Avaluar el traspàs al Consorci de les residències de gent gran de titularitat 
pública.

4. Convertir el Consorci de Serveis Socials de Barcelona en els Serveis 
Territorials de Barcelona Ciutat de la Generalitat de Catalunya.

b) Proposicions amb contingut de declaració institucional

c) Precs

Del Grup Municipal del Partit Popular

Pc 1. Que el Govern Municipal acordi no presentar la Candidatura dels Jocs 
Olímpics i Paralímpics d’Hivern 2022.

El Sr. Fernández Díaz recorda que ja fa setmanes que tenien assumit que aquest 
Plenari era el darrer en què es podia prendre la decisió de presentar la candidatura 
als Jocs Olímpics d'hivern del 2022, atès que el novembre el Comitè Olímpic 
Espanyol (COE) s'ha de pronunciar sobre la possible candidatura de Barcelona.

En conseqüència, justifica la presentació avui d'aquest prec en què demanen 
que s'anul·li la presentació de l'esmentada candidatura.

La Sra. Fandos avança que el govern municipal refusa el prec, alhora que 
lamenta la seva presentació, tenint en compte que el Grup del PP va presentar una 
Declaració, que el govern li va demanar de retirar perquè no volien tancar 
l'assumpte de la candidatura d'aquella manera, sinó que es prengués la decisió de 
fer-los el 2022 o d'ajornar-los per consens. 

El Sr. Fernández Díaz replica que en la reunió d'ahir de l'Alcalde i els caps de 
Grup va apuntar en dues ocasions la possibilitat d'abandonar la petició si l'Alcalde 
es comprometia a què, si finalment es considera la candidatura del 2022, es 
convocaria una sessió extraordinària de Plenari per prendre la decisió. Tot i amb 
això, diu que no han rebut cap resposta formal sobre la qüestió.

Afegeix que si el govern municipal té el convenciment que el millor per a la 
ciutat és l'organització dels Jocs Olímpics d'hivern el 2022 té un consens molt 
ampli, superior fins i tot al del 1992, ja que dues terceres parts dels membres del 
consistori avalarien la candidatura. I afirma que si d'allò que es tracta és 
d'eixamplar el consens, encara tindrien temps més enllà de la decisió municipal i 
abans de la consulta ciutadana.

Considera, però, que el govern té la voluntat d'amagar la seva decisió, i insta a 
prendre-la d'una vegada perquè té majoria suficient i la garantia de la lleialtat 
institucional del govern de Catalunya i de l'estat. Adverteix, però, que si no n'estan 
prou convençuts, no intentin de traslladar la responsabilitat de la no-decisió a 
tercers.

Conclou la seva intervenció expressant el convenciment del seu Grup que 
l'aposta per aquests jocs d'hivern està verda, que encara s'ha d'enfortir la 
capacitat organitzadora de la ciutat, millorar el nivell esportiu de les disciplines 
d'hivern i, sobretot, centrar-se en la crisi econòmica, i no pas esmerçar esforços 
municipals en una candidatura olímpica per al 2022.

La Sra. Fandos afirma que són conscients que tenen un magnífic dossier de 
candidatura, i també un suport ampli, però que també en són de què necessiten el 
suport de tots els Grups, fins i tot el d'ICV-EUiA que s'hi ha posicionat en contra 
des del primer moment, i també el del Grup del PP perquè la seva formació 
governa l'estat. 

Insisteix que necessiten consens i, per aquest motiu, haurien valorat molt 
positivament que el Grup del PP no hagués presentat aquest prec.

No s’accepta el prec en debat.
Seguidament s'obre torn de paraula en demanar el Sr. Alcalde la paraula.

El Sr. Alcalde justifica la seva intervenció perquè vol deixar ben clara la seva 
posició.
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Tot seguit es remet al plantejament de l'alcalde Hereu de fer uns Jocs Olímpics 
d'hivern; recorda que en aquell moment els va sorprendre la proposta i que, 
personalment, fins i tot hi va fer broma. Recorda, també, que posteriorment ha 
reconegut que es va equivocar amb aquella actitud, i considera que el 
plantejament de fer uns Jocs Olímpics d'hivern és seriós i possible, i reconeix que 
el mèrit sempre el tindrà l'alcalde Hereu.

Considera, doncs, que ara té l'obligació d'intervenir per explicar el seu punt de 
vista, una vegada han treballat i lluitat juntament amb l'equip que encapçala el Sr. 
Truñó, la feina del qual aprofita per reconèixer aquí i que demostra que la 
candidatura és possible; alhora que expressa discrepància amb els qui els acusen 
de voler transformar la ciutat a cop de grans esdeveniments, atès que aquesta 
candidatura significa una aposta pel Pirineu.

Igualment, respon als qui argumenten que inversions importants no es farien a 
la ciutat, que la candidatura no té sentit si no es fa en benefici del Pirineu, i ratifica 
que està plenament convençut que Barcelona, com a capital de Catalunya, té entre 
les seves obligacions ajudar al desenvolupament territorial.

Admet, com deia el Sr. Portabella, que la candidatura té sentit si és sostenible i 
el projecte és correcte. Precisa, però, que la pista de box el podria fer insostenible, 
i entén que és una equivocació per part del COI el seu plantejament, malgrat que 
el seu president afirma que està disposat a corregir-ho, en el sentit de celebrar les 
proves en llocs on la pista ja existeixi a fi de no obligar a fer malbé una muntanya i 
llençar un munt de diners en una instal·lació que no és sostenible.

Tret d'això diu que el projecte que s'ha treballat és sostenible, de ciutat i de 
territori, que necessita la participació dels grups municipals i assolir consens, per 
tant, evitar el partidisme; igualment; requereix mentalitat estratègica i unitària, 
sense aproximacions conjunturals i, alhora, la implicació àmplia d'agents esportius, 
econòmics i socials.

Diu, però, que el principal problema de la candidatura rau en què no s'ha 
explicat a fi de complir amb l'acord que ell mateix va prendre amb el COE de no 
interferir amb la candidatura de Madrid als Jocs Olímpics, i que no explicarien la 
candidatura de Barcelona-Pirineu fins que conclogués el procés de la possible 
nominació de Madrid com a seu dels jocs del 2020. Considera, doncs, que han 
complert estrictament i amb absoluta dedicació –assegura que tota per part seva–,
per intentar que Madrid obtingués els Jocs Olímpics, cosa que lamentablement no 
ha estat possible.

Tanmateix, remarca que la realitat ara és que Barcelona té la possibilitat de 
presentar-se als Jocs Olímpics d'hivern de 2022 o ajornar-ho fins al 2026; en 
aquest sentit, fa avinent que el COI els dóna l'opció de fer-ho en un any o en 
l'altre, advertint-los, però, de la importància de l'aposta esportiva, cosa que 
suposa que no es poden anar retallant les subvencions a les federacions i no pagar 
puntualment els esportistes.

De la seva banda, assenyala que el COE aconsella presentar la candidatura per 
al 2026, tot i que els brinda el suport en cas de fer-ho al 2022.

Pel que fa a la possibilitat de fer una consulta, que fins i tot admet molta gent 
que no és favorable a emprar aquest mètode, observa que cal anar previngut en el 
sentit de fer-la amb el màxim consens de les forces polítiques d'aquesta cambra.

Adverteix, també, que si no és possible obtenir els jocs del 2022, no deixarà de 
treballar per aconseguir els del 2026, ja que no poden frustrar una expectativa 
important del Pirineu; i desmenteix que si es perd la primera data no es puguin 
tornar a presentar a la següent, cosa que li ha confirmat el president del COI.

Es referma en què, malgrat l'escepticisme mostrat en el primer anunci de la 
voluntat de presentar aquesta candidatura, ara hi creuen fermament i, en 
conseqüència, demana el suport dels membres d'aquesta cambra perquè pugui ser 
una realitat.

Assegura que és ben conscient que no tothom està d'acord amb la candidatura, i 
per això agraeix la seva actitud als grups que des del primer dia han tingut una 
posició seriosa al respecte, i demana als altres que practiquin menys el tacticisme i 
es posicionin clarament davant d'aquesta aposta importantíssima per al Pirineu. En 
aquest sentit, fa avinent que fa ben poc que es va reunir amb els agents 
territorials implicats, que van expressar unànimement una actitud positiva. 
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Demana, doncs, que prenguin nota de l'actitud d'alguns alcaldes del Pirineu, alhora 
que també cita expressament la del Sr. Àngel Ros, alcalde de Lleida.

El Sr. Martí Grau, en primer lloc, agraeix el reconeixement a l'alcalde Hereu i 
també de l'error comès en un primer moment per la formació del Sr. Trias a l'hora 
de valorar, amb sarcasme, la proposta inicial.

En segon lloc, es refereix a la feina de l'oficina de la candidatura, que des del 
primer moment, sota la direcció d'Enric Truñó –a qui aprofita per saludar– va 
elaborar un bon projecte que ha permès que molta de la gent que dubtava 
s'adonés de molts dels elements positius de la candidatura per a Barcelona, el 
conjunt del país i per a les infraestructures vertebradores del territori català.

Dit això, destaca el repàs que ha fet l'Alcalde de tot allò que cal perquè una 
ciutat com Barcelona aconsegueixi guanyar la celebració d'uns Jocs Olímpics 
d'hivern, la candidatura de la qual, d'entrada, genera perplexitat atès que la seva 
imatge està plenament vinculada a la mediterrània. Així doncs, calen adhesions 
graduals al projecte i entén que és ben clar que avui no tenen tots els consensos i 
els acords necessaris per a què l'aventura sigui un èxit.

Observa, tanmateix, que aquesta situació és comuna sempre que s'inicia un 
camí, sempre que es plantegen projectes ambiciosos, però amb el convenciment 
que al llarg del recorregut caldrà anar tombant resistències, institucionals, 
polítiques o ciutadanes. Altrament, considera que això és possible si realment es 
creu en la capacitat i les possibilitats de la ciutat i del país per acarar un projecte 
com aquest.

Precisa, en aquest sentit, que allò que ha volgut expressar amb l'article publicat 
a El Periódico avui mateix, i que l'Alcalde no s'ha pres bé, és animar-lo a fer una 
cosa indispensable per a uns Jocs Olímpics: que realment encapçali la ciutat amb 
el projecte, cosa que no ha detectat en el Sr. Trias, ni en aquest, ni en cap altre 
projecte. Remarca que, en aquesta línia, molta gent ha dit que el gran problema 
dels Jocs Olímpics d'hivern 2022 és que no hi ha una figura que lideri la 
candidatura.

Assegura que quan denuncia aquesta situació no ho fa per malbaratar el 
projecte; admet que en el seu partit hi ha hagut posicions diverses quant a la 
candidatura Barcelona-Pirineu, però creu que cal reconèixer que ha mantingut una 
posició unànime de defensa del projecte i que, a poc a poc, amb la complicitat de 
l'alcalde de Lleida i dels alcaldes del Pirineu han anat tombant l'opinió del PSC. 
Assegura, per tant, que han pres una decisió unànime de suport al projecte i, per 
tant, diu que no té altre remei que pensar que l'Alcalde, en el fons, només busca 
coartades per al no.

Reitera, doncs, l'oferta del seu suport, el del seu Grup i el del seu partit, però 
reclama que l'Alcalde es posi al capdavant del projecte amb fermesa i 
convenciment malgrat les dificultats amb què es pugui trobar, i tenint ben present 
la frase de l'olimpisme "allò que importa és participar", amb el convenciment que 
es pot guanyar, esmerçant-hi tot l'esforç a fi d'anar sumant adhesions.

Per això, demana a l'Alcalde, tal i com ja ha fet avui a la premsa, que es posi al 
capdavant i que es deixi estar de temors davant d'una consulta, ja que hi ha el 
temps suficient per explicar el projecte i donar-lo a conèixer amb tot detall i, 
sobretot, perquè el missatge sigui que se'n poden sortir. 

Insisteix, doncs, a demanar-li que faci d'alcalde i que no posi frens als projectes 
que signifiquen un horitzó millor per a la ciutat i per al país.

El Sr. Fernández Díaz recorda que fa sis setmanes que el COI, reunit a Buenos 
Aires, va prendre la decisió sobre les candidatures als Jocs Olímpics d'estiu del 
2020, i considera que han tingut prou temps d'ençà d'aquella data perquè l'Alcalde 
hagi mantingut una reunió amb els caps de grup municipals, reunió que s'ha fet fa 
amb prou feines vint-i-quatre hores. Considera que, a la pràctica, l'Alcalde s'ha 
reunit més amb els alcaldes de la Cerdanya que no pas amb els grups municipals 
de la ciutat de Barcelona per decidir quina és la millor proposta de cara al futur.

Atenint-se al consens que reclamava l'Alcalde, subscriu que aquesta mena de 
fites s'han d'aconseguir en aquest escenari si és que la unanimitat no és possible, i 
entén que avui és més ampli el consens perquè Barcelona opti a la candidatura 
olímpica d'hivern del 2026 que no pas a la del 2022.
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Observa, però, que això no significa que el consens quant al 2022 no es pugui 
eixamplar, però creu que és evident que si l'Alcalde està convençut que el millor 
per a Barcelona és concórrer a la candidatura del 2022 té l'obligació de defensar-
ho amb ple convenciment. I aprofita per expressar que si l'alcalde Maragall hagués 
optat per l'actitud que ara té l'alcalde Trias no hauria liderat els Jocs Olímpics del 
1992.Remarca, per tant, que compta amb el compromís del Grup del PP, amb un 
posicionament clar i nítid.

Per tant, reitera la demanda que, com a Alcalde de Barcelona, el Sr. Trias ha 
d'exercir el lideratge, amb la mateixa fermesa que ha demostrat defensant que la 
seva obligació és tirar endavant uns pressupostos per a la ciutat assumint que, si 
no té prou majoria, presentarà una qüestió de confiança. Igualment, recorda que 
en altres ocasions l'Alcalde també ha defensat aquesta actitud, perquè entén que 
és la seva obligació.

En conseqüència, precisa que allò que vol posar de manifest és l'existència d'un 
consens inicial i suficient per a què Barcelona tiri endavant la candidatura; que 
aquest consens es podria enfortir abans de la consulta ciutadana; i que 
independentment del grau de consens municipal a què s'arribi, comptarà amb la 
lleialtat institucional del govern de l'estat i del de Catalunya, que així ho han 
expressat.

Seguidament, planteja algunes reflexions, entre les quals sobre l'entusiasme 
dels alcaldes de la Cerdanya, ja sigui el 2022 o el 2026. Entén que aquests 
alcaldes són conscients que en els termes en què es planteja la candidatura 
Barcelona fa, sobretot, una cessió de marca, més que no pas aspirar a aspectes 
vinculats al desenvolupament de la ciutat arran de la candidatura olímpica.

Insisteix que si l'Alcalde considera que és el millor per a la ciutat ha de tirar 
endavant i, posteriorment, ha de mirar d'anar afegint consensos, de convèncer els 
qui tenen dubtes, tal i com es va fer amb la candidatura olímpica del 1992, que es 
va iniciar amb un consens més que limitat, en un context de fractura institucional 
i, fins i tot, política en aquesta cambra. Altrament, d'haver optat per l'actitud de 
què fa gala l'Alcalde, els Jocs del 92 no haurien tirat endavant; i subratlla que els 
grups de l'oposició van actuar amb responsabilitat de govern i van aconseguir que 
es desbloquegessin tots els grans projectes vinculats als Jocs Olímpics, entre els 
quals les rondes, el pla d'hotels, el Port Vell, l'endeutament necessari i, fins i tot, 
va caler inventar una nova vertebració metropolitana amb la Mancomunitat de 
Municipis, ja que s'havia dissolt la Corporació, a fi d'intentar compensar allò que no
podia assumir el Consell Comarcal del Barcelonès, que no tenia ni recursos humans 
ni econòmics. Destaca, però, que el convenciment que la celebració dels Jocs 
Olímpics era el millor per a Barcelona va fer que tiressin endavant; i afegeix que 
allò que alguns anomenen "pau olímpica" no es va produir d'entrada, però, a poc a 
poc, el consens va anar avançant i va arribar aquella pau, cosa que ara no pot 
succeir perquè ni tan sols hi ha cap guerra oberta, per acabar, que consideren que 
s'imposa una reflexió i no precipitar-se en la decisió, ja que amb aquesta actitud, 
en comptes d'encomanar a la ciutat un entusiasme olímpic, s'estan encomanant 
només del dels alcaldes de la Cerdanya. Justifica que no s'han de precipitar 
precisament en benefici que aquesta aposta tingui una bona fi, sabent que prenen 
la decisió en el millor moment, en les millors condicions i, per tant, amb les 
màximes garanties d'èxit. Precisament per això, defensen el seu posicionament, i 
demana que no els obliguin a sumar-se a un consens fictici, atès que consideren 
que la del 2022 no és la millor decisió per a Barcelona. Insisteix, també, que 
atenguin qüestions que s'estan plantejant com ara la necessitat de millorar la 
capacitat organitzativa, tenir cultura d'organització d'esdeveniments internacionals 
d'alt nivell pel que fa als esports d'hivern i capacitat per competir en aquestes 
disciplines esportives.

Reitera, també, que vol tenir el convenciment, com a regidor de Barcelona, que 
la ciutat anirà més enllà d'una mera cessió de marca i es marcarà altres fites; que 
cal garantir que les infraestructures que la ciutat reivindica, i que per moltes raons 
tenen endarreriments o, fins i tot, encara no s'han iniciat, seran una realitat.

Insisteix, doncs, que el més important és que hi hagi consens, que ja és 
suficient en aquest Plenari, i lleialtat institucional expressada pels governs de 
Catalunya i d'Espanya. Amb aquests elements, confirma el compromís del Grup del 
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PP, que avui no votarà en contra, perquè entén que encara hi ha temps 
d'eixamplar el possible consens de cara al 2022, i fa notar que si parlen d'un 
horitzó en el 2026 o el 2030 a hores d'ara ja té un consens molt més ampli que el 
2022.

El Sr. Gomà expressa que, arran de les diverses ocasions en què ha pogut parlar 
amb l'Alcalde dels Jocs Olímpics d'Hivern, ha pogut constatar que la visió del seu 
Grup i la del govern municipal són radicalment diferents, i que s'han reconegut 
mútuament en la discrepància amb dos models de ciutat substancialment 
diferents.

Precisa, entre els arguments de discrepància del seu Grup, que entenen que el 
projecte no té el mateix impacte de transformació de la ciutat que van significar 
els Jocs Olímpics del 1992, tot i que no es pot negar que el volum d'inversió 
pública a Barcelona arran d'aquests jocs d'hivern és de més de cent milions 
d'euros, destinats a un conjunt d'equipaments com ara la cobertura del Velòdrom 
d'Horta, l'arranjament del Palau d'Esports, o la construcció d'una pista de velocitat 
que consideren que, ni ara ni els propers anys, són prioritats per a la ciutat, més 
encara en un moment en què no es pot acabar la remodelació de Trinitat Nova en 
casos d'aluminosi perquè no hi ha recursos disponibles. Diu que està convençut 
que, si aquests cent milions realment existeixen, hi ha moltes altres alternatives 
d'inversió molt més prioritàries que qualsevol de les que estan inscrites en el 
projecte dels Jocs d'Hivern.

Expressa, tot seguit, un argument de discrepància basat en la manca de 
sostenibilitat del projecte, amb una despesa energètica inassumible, que fa un pas 
enrere en la nova cultura de l'aigua, perquè consideren que el concepte de 
sostenibilitat és de fons, cultural i valoren com a incompatible la producció de neu 
artificial a escala massiva en un context mediterrani de lluita contra el canvi 
climàtic.

Entén que la clau està en distingir entre el concepte de sostenibilitat, cultural i 
de fons, i un concepte de sostenibilitat maquillat de verd, envernissat de cara a la 
galeria, i remarca les paradoxes que signifiquen trinxar el territori de manera 
sostenible o consumir massivament recursos naturals d'una manera ecològica. Per 
tant, estan convençuts que la millor manera de salvar els principis i els valors de la 
sostenibilitat és amb la retirada del projecte dels Jocs Olímpics d'hivern i construir 
una alternativa realment ecològica, vertebradora del territori i que impliqui 
potenciar elements de desenvolupament endogen, diversificats d'acord amb les 
tradicions del Pirineu, i no fer dependre el seu futur d'una competició d'elit en un 
esport de neu minoritari.

Considera, igualment que les infraestructures de mobilitat, com pot ser el 
desdoblament de la línia Montcada-Vic, no poden estar condicionades a un gran 
esdeveniment esportiu; altrament, l'Alcalde ha d'exercir lideratge a fi de pressionar 
els governs de la Generalitat i de l'estat perquè dotin una partida pressupostària el 
2014 per al desdoblament esmentat, una infraestructura de mobilitat molt 
necessària per vertebrar el territori i, també, per a Barcelona.

Seguidament es refereix a l'argument social quant a les discrepàncies amb el 
govern municipal; així, fa avinent que si el govern municipal no estigués instal·lat 
des del 2010 en el dogma de les retallades, l'escenari actual seria molt diferent i, 
per tant, podrien fer aquest debat en altres termes. En aquest sentit, pregunta a 
l'Alcalde si ha plantat cara a alguna de les retallades socials de la Generalitat i de 
l'estat que afecten els barris i les persones; a què més de tres mil famílies humils 
es quedin sense renda mínima d'inserció; a què més de deu mil parelles joves 
s'hagin quedat sense ajut al lloguer; a què quinze mil cuidadors no professionals 
vegin com es retalla la prestació de dependència; al tancament d'urgències i de 
serveis de salut en molts barris o a l'acomiadament de mestres a la xarxa d'escoles 
públiques. Remarca, tanmateix, que altres alcaldes de CiU han plantat cara a la 
Generalitat davant d'aquesta situació, que no és el cas del de Barcelona que, 
altrament, ha admès l'ampliació de les polítiques de retallades frenant en sec 
programes d'inversió pública, com és el cas de les escoles bressol.

Demana a l'Alcalde, per tant, que aclareixi si el govern municipal està d'acord 
amb les retallades, o si realment no hi ha diners; i reclama que si certament no 
està d'acord amb les retallades que lluiti.
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Lamenta, atesa la situació que acaba de descriure, que hagi estat possible 
trobar recursos per fer les inversions relatives a les instal·lacions esportives del 
projecte dels Jocs Olímpics d'hivern i, en conseqüència, demana a l'Alcalde que 
demostri el mateix compromís per trobar diners perquè no es produeixin més 
retallades socials, educatives o sanitàries.

Conclou que, a més d'aquests arguments de discrepància que acaba d'apuntar, 
la gestió del projecte aquests darrers mesos per part de l'Alcalde és deficitària, 
tant a escala política com democràtica. Adverteix, en aquest sentit, que ha perdut 
la gran oportunitat d'aportar, com a iniciativa pròpia i de govern, un informe 
transparent i detallat sobre les gestions i projectes a aquest Plenari, i entén que no 
haver-ho fet implica un menysteniment democràtic als representants de la 
ciutadania en aquesta cambra. Fa palès, igualment, que tampoc no ha debatut 
aquest projecte amb la ciutadania, ni en instàncies de participació, ni al Consell de 
Ciutat, ni als territoris.

En definitiva, consideren que el projecte parteix amb febleses greus, que va a la 
deriva pel que fa als components polítics i ciutadans, unes mancances que entenen 
que són atribuïbles a la incapacitat de l'Alcalde de gestionar-ho políticament en 
clau democràtica, establint debat i diàleg amb els grups municipals i amb la 
ciutadania.

Acaba la seva intervenció refermant la posició del Grup d'ICV-EUiA de demanda 
de retirada de la candidatura, que treguin definitivament de l'escenari els Jocs 
Olímpics d'hivern del 2022; i afegeix que si els arguments de l'Alcalde són sòlids a 
favor de la candidatura, i està disposat a liderar el projecte, tiri endavant en la 
presentació de la candidatura i en la convocatòria d'una consulta ciutadana per al 
2014. Observa, en aquest sentit, que sempre s'han negat a fer totes les consultes 
ciutadanes que els han proposat en aquest Plenari, entre les quals cita la del Port 
Vell i la del Pla d'usos de Ciutat Vella. Altrament, creu que si la convoquen en 
aquest cas tindran una oportunitat magnífica d'exercir l'aprofundiment democràtic. 

Fa avinent que el seu Grup té moltes ganes de compartir amb la ciutadania 
arguments i valors del no a la candidatura i, per contra, el sí a moltes alternatives 
urbanes, socials i ecològiques; diu que estan convençuts que poden articular un no 
socialment majoritari que pot suposar un punt d'inflexió per a un sí més 
democràtic, sostenible i solidari per tornar la dignitat a persones i barris.

El Sr. Portabella, en primer lloc, agraeix la possibilitat que els ofereix l'obertura 
del torn de paraula a fi de precisar una mica més allò que pensa cada Grup.

Dit això, es refereix, en primer lloc, al paper que pot tenir Barcelona en uns Jocs 
Olímpics. Referint-se a l'inici del procés, remarca que tots van quedar molt 
sorpresos quan l'alcalde Hereu va fer la proposta perquè, entre altres arguments, 
l'associació de Barcelona amb uns jocs d'hivern se'ls feia molt difícil, atès que la 
marca de la ciutat està relacionada internacionalment amb la cultura o l'estil de 
vida mediterrani.

En conseqüència, destaca que la feina feta per l'oficina de la candidatura ha 
estat molt correcta, però entén que cal un valor afegit, davant d'una proposta que 
ningú no s'esperava, en forma d'un projecte també insòlit. Considera, doncs, que 
cal un projecte extremadament innovador que marqui la pauta. Observa, en 
aquesta línia, que si bé no hi ha una associació directa de Barcelona amb uns jocs 
d'hivern cal argüir arguments sòlids a favor de la candidatura.

En segon lloc fa referència al paper del PP en demanar una consulta ciutadana 
sobre la candidatura, fet que certament els va sorprendre atès que en nega moltes 
d'altres que demana el 80% de la població. Es pregunta, igualment, què ha succeït 
perquè hagi evolucionat cap al no a la candidatura del 2022, tot i que de les 
explicacions que acaba de fer el president del Grup es desprèn que assumeixen 
una posició de no-compromís. Aprofita, també, per reflexionar els motius pels 
quals el COE hauria d'admetre una candidatura que, d'altra banda, no pot rebatre 
pel que fa als aspectes tècnics. Entén que l'aspecte clau rau en què l'estat 
espanyol ha de pagar un 50% de la celebració dels jocs olímpics i, si no s'hi 
implica, cal pensar-s'ho dues vegades.

Quant a la il·lusió que aquesta candidatura genera al Pirineu, entén que no és 
tant per la seva afició als esports d'hivern, sinó perquè hi veuen l'oportunitat 
d'inversió en un territori on se n'ha fet ben poca; altrament, amb els Jocs tenen 
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l'oportunitat de concentrar inversions en època de crisi, la qual cosa pot generar 
economia i sostenibilitat, atès que això els permet no haver de dependre sempre 
dels centres de decisió econòmics i polítics que els queden força allunyats, i els 
proporciona capacitat d'autogestió. Altrament, reitera que si no es pot garantir la 
part d'inversió que pertoca a l'estat cal repensar-se el projecte.

Entenen, doncs, que l'Alcalde ha de garantir que l'estat s'hi implica, altrament, 
hauran d'esperar que hi hagi un altre govern. Afegeix que passa el mateix amb la 
implicació del COE, que fa sis setmanes ha viscut el fracàs de la candidatura de 
Madrid als Jocs Olímpics d'estiu que estava convençut que podia guanyar; per tant 
sospita que no deu estar en la millor disposició de defensar la candidatura 
Barcelona-Pirineus.

Observa, per tant, que mentre sigui el COE i no el COC qui representi aquesta 
candidatura, no creu que hi esmerci el mateix entusiasme amb què havia defensat 
la candidatura als Jocs Olímpics d'estiu.

Tot seguit, defensa el suport econòmic a la candidatura com a element 
determinant, tenir garantides les aportacions per part de l'estat, i ratifica que allò 
que s'imposa, d'entrada, és aclarir això.

Finalment, argumenta que la frivolització dels grans esdeveniments, a la qual hi 
ha qui és molt propens, els costa d'entendre. Concreta que el Grup d'ERC va 
defensar el Fòrum de les Cultures 2004 amb el convenciment que era positiu que 
la ciutat es posicionés internacionalment en l'àmbit de la cultura, i diu que també 
és conscient que afirmar això no està gens ben vist, no com va passar amb la 
defensa dels Jocs Olímpics del 1992, malgrat que només fa tres anys que els han 
acabat de pagar. Considera, però, que aquests esdeveniments suposen una 
magnífica campanya internacional que, altrament, no tindrien l'oportunitat de fer i 
subratlla que la candidatura Barcelona-Pirineus vertebra el territori i permet 
Barcelona exercir la capitalitat de Catalunya, alhora que dóna a conèixer 
internacionalment el vincle de la marca Barcelona amb Catalunya.

Insisteix, per tant, que cal posar-se a treballar amb totes les potencialitats 
diferencials de Barcelona, i aprofitar l'oportunitat d'obtenir una inversió 
extraordinària al territori; contràriament, si no és possible garantir això, cal 
desestimar el projecte atès que, una vegada més, l'estat no està disposat a fer-hi 
la més mínima inversió.

El Sr. Alcalde tanca el debat agraint les intervencions, fins i tot aquelles que 
expressen punts de vista que no comparteix.

Del Grup Municipal d’Iniciativa per Catalunya Verds-EUiA

Pc2. Que l'alcalde de Barcelona defensi en el Consell Metropolità la congelació de 
les tarifes de l'aigua per al 2014.

El Sr. Gomà formula el prec amb què demanen a l'Alcalde una actitud de 
sensibilitat social davant d'una majoria de veïns i veïnes de Barcelona que viuen 
temps molts durs en el vessant econòmic, i responsabilitat i defensa de la política 
democràtica enfront la pressió d'interessos empresarials.

Justifica aquesta demanda perquè, des de la seva legitimitat com a alcalde de 
Barcelona, proposi i defensi davant del Consell Metropolità la congelació dels preus 
de l'aigua durant tot el 2014.

Recorda que els dos anys precedents han estat d'augments abusius que han 
encarit fins a la ratlla del 30% el preu de l'aigua, cosa que suposa un agreujament 
de les enormes dificultats que pateixen moltíssimes famílies, provocant fins a 
l'entorn de trenta mil talls d'aigua per motius econòmics a Barcelona.

Per tot plegat, consideren que és moment de decidir en benefici de la majoria 
amb una mesura que, al seu parer, és justa i concreta: que l'Alcalde lideri la 
proposta de cap augment en la tarifa de l'aigua durant el 2014.

El Sr. Alcalde respon que, com a alcalde i com a president de l'Àrea 
Metropolitana de Barcelona, la seva obligació és defensar una bona prestació del 
servei, mantenir les inversions i evitar que es faci dèficit en el finançament. Precisa 
que la decisió d'apujar o no les tarifes de l'aigua la pren el Consell Metropolità, del 
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qual ICV-EUiA forma part del govern, i afegeix que en dos anys no s'ha aplicat cap 
revisió a la tarifa de l'aigua de Barcelona.

Entén, per tant, que revisar les tarifes el 2014 és un acte de sentit comú, de 
responsabilitat i una aposta pel benestar, ja que el màxim atemptat en contra és 
fer dèficit.

El Sr. Gomà entén que el prec es refusa, cosa que lamenta profundament 
perquè els dos últims anys el preu de l'aigua a Barcelona ha augmentat a la ratlla 
del 26%.

Pel que fa als increments dels dos darrers anys, que titlla de bàrbars, es refereix 
a un context en què, en primer lloc, es privatitza ATLL, i per fer-la rendible com a 
negoci s'augmenta substancialment el preu de l'aigua a les empreses 
subministradores que, de retruc, ho repercuteixen al cent per cent en els abonats, 
sense perdonar-los ni un sol cèntim a fi de mantenir en la franja més alta els
beneficis empresarials. Per això, avui dia que el consum d'aigua disminueix arran 
de la crisi, la reestructuració de les empreses significarà tornar a augmentar el 
preu de l'aigua per no perdre el nivell de guanys. En aquest sentit, fa avinent que 
la plataforma " Aigua és vida" ha calculat que per mantenir el negoci de les 
empreses hi haurà un sobrecost de 124 euros anuals per família amb el mateix 
nivell de consum i de servei.

Addueix que no comprèn com l'Alcalde està disposat a callar davant d'aquesta 
injustícia, quan pot liderar impedir-la; altrament, tria donar suport al blindatge 
dels beneficis de les empreses de l'aigua. I assegura que no pretenen que aquestes 
empreses perdin diners, sinó que facin una reestructuració justa de les càrregues.

Reitera, per tant, que demanen a l'Alcalde que generi un escenari de negociació 
política amb les empreses i que faci valer l'interès públic.

El Sr. Alcalde, després de subscriure que calen les polítiques socials, recorda al 
Sr. Gomà que durant l'època en què la seva formació governava a la Generalitat i 
els seus consellers eren les autoritats administratives de l'aigua es va produir un 
forat de set-cents milions d'euros, al qual hauran de fer front les generacions 
actuals i futures.

Assegura que no vol pas que les tarifes de l'aigua s'incrementin, però cal donar 
resposta al forat immens a què s'acaba de referir.

No s’accepta el prec en debat.

Pc3. Que el Govern municipal renunciï a l'ús de la qüestió de confiança com a 
mecanisme per a l'aprovació del pressupost per a l'any 2014.

El Sr. Gomà posa de manifest que el pressupost que presenta enguany el govern 
municipal cavalca, d'una banda, sobre les privatitzacions, i l'aposta per convertir 
Barcelona en una plataforma al servei del negoci privat, estratègia que el 
pressupost tradueix en xifres; d'altra banda, aposta per posar la solvència 
financera de l'Ajuntament al servei d'una austeritat dogmàtica i injusta.

Pel que fa als continguts del pressupost, entén que aïllen políticament el govern, 
que ni tan sols és capaç de sumar el suport del Grup del PP, amb el qual és ben 
palès que pot aprovar moltes coses. Davant d'aquesta situació, plantegen 
l'amenaça d'una filigrana jurídica en contradicció amb la lògica democràtica més 
elemental: la qüestió de confiança, que portaria a aprovar un pressupost amb la 
majoria en contra. Observa que es tracta d'una operació inèdita que degrada la 
qualitat democràtica de la política municipal, de manera que disposarien d'un 
pressupost, en clau política en contra de la majoria del Plenari i desconnectat del 
principi democràtic; i, en clau ciutadana, en contra de la majoria de la població i 
desconnectat de les necessitats socials. Tot plegat fa que el govern esdevingui més 
feble i aïllat que mai, que menysté la ciutadania amb un pressupost de 
privatitzacions, i a la majoria del Plenari del Consell Municipal fent ús d'una 
filigrana jurídica que no és gens democràtica.

Demanen, per tant, que es descarti la qüestió de confiança; que renunciïn a un 
escenari de degradació democràtica i que no intentin trobar refugi jurídic al marge 
dels criteris democràtics.
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La Sra. Recasens respon que no té cap intenció de sortir-se del guió, per la qual 
cosa defensarà novament la potencialitat del pressupost que ofereix el govern 
municipal, alhora que reitera l'oferta de diàleg, consens i negociació.

Destaca que es tracta d'un pressupost expansiu de 2.574 milions d'euros, que 
creix d'un 11%, i que les inversions augmenten d'un 22%. Remarca que el 
pressupost prioritza les persones, la recuperació econòmica i que destina 903 
milions d'euros al benestar comunitari.

Insisteix en què és un pressupost social, amb les persones i la recuperació 
econòmica com a prioritats, amb el manteniment de la solvència i el rigor de les 
finances públiques i, per tant, la garantia d'estabilitat de present i de futur.

Fa avinent al Sr. Gomà que no es cansaran de demanar consens; en aquest 
sentit, es refereix a l'existència d'un decret d'Alcaldia que es refereix a l'obertura 
de les vies de diàleg i el procés de negociació política amb els diferents grups 
municipals, però li adverteix que no es poden permetre el luxe de no tenir un 
pressupost el 2014 en benefici de la ciutat.

El Sr. Gomà es pregunta, si el pressupost té les virtuts que acaba d'esmentar la 
Sra. Recasens, per què el govern està en una situació d'aïllament polític i social, 
incapaç d'aconseguir cap mena d'acord polític i disposat a degradar la qualitat 
democràtica del procés pressupostari recorrent a la qüestió de confiança, que tot i 
ser legal està desconnectada d'un dels principis democràtics més elementals com 
és l'articulació d'una majoria.

Recorda que la seva formació sempre ha presentat alternatives al pressupost, a 
les quals la resposta del govern sempre ha estat tancar la porta. Diu que és 
conscient que no és fàcil governar en minoria perquè ho han fet, però també 
remarca que van aconseguir articular majories, atès que la responsabilitat del 
govern és que el pressupost s'aprovi per majoria.

La Sra. Recasens observa que per negociar com a mínim calen dues parts i, 
precisament per això, necessiten que els grups de l'oposició s'asseguin a negociar.

En aquest sentit, recorda que allò que han manifestat és que volen esgotar totes 
les vies negociadores amb els grups i, també, totes les possibilitats que els ofereix 
la llei a fi de no quedar bloquejats.

Insisteix que no poden permetre que la ciutat s'aturi; de manera que si els volen 
bloquejar els pressupostos, no tenen altre remei que emprar la qüestió de 
confiança perquè estan convençuts que la causa s'ho val.

No s’accepta el prec en debat.

Del Grup Municipal d’Unitat per Barcelona

Pc4. Sol·licitem a l'alcalde que l'estudi sobre els incompliments de l'estat 
espanyol en relació als compromisos adquirits (inversions i convenis signats) amb 
la nostra ciutat s'elabori amb caràcter d'urgència per tal de poder-lo incorporar en 
el document de greuges que està elaborant el govern de la Generalitat de 
Catalunya.

El Sr. Portabella pregunta, d'entrada, pel prec que el seu Grup va presentar el 
28 de juny d'enguany, i que va ser acceptat, amb què demanaven l'elaboració d'un 
estudi sobre els incompliments de l'estat; i, dit, això es refereix al que avui 
presenten demanant que Barcelona faci un document de greuges pels 
impagaments de l'estat.

Fa avinent que quan sumen allò que signa l'estat com a inversions a Barcelona, i 
que després no compleix, i la part que correspondria a la Generalitat, la xifra que 
obtenen és molt elevada: els darrers anys per sobre dels mil milions d'euros.

Precisa que només comptant les aportacions en concepte de capitalitat que 
recull la Carta Municipal, i que no es compleixen, l'endarreriment dels accessos 
vials al Port per a camions, les estacions de Sants i de La Sagrera, la Biblioteca 
provincial, tot signat i acordat i que no s'ha dut a terme, la suma puja a set-cents 
milions d'euros. Afegeix que si tot plegat s'hi suma la quantitat que deixen de 
percebre arran de l'ofec econòmic a què l'estat sotmet la Generalitat, la xifra es 
dobla.
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Conclouen, per tant, que cal elaborar aquest document de greuges i que se sumi
al que ha presentat la Generalitat, i que s'elaborin unes conclusions sobre l'impacte 
directe dels incompliments en la capacitat de generar llocs de treball o de donar 
serveis a la ciutadania.

El Sr. Alcalde, després d'expressar que subscriu plenament els arguments 
exposats pel Sr. Portabella, respon, pel que fa al prec amb què UpB demanava un 
informe de seguiment dels incompliments de l'estat amb Barcelona, que l'està 
elaborant el Gabinet Tècnic de Programació, i que tot just estigui acabat l'enviaran 
a la Generalitat. Observa que moltes de les xifres d'incompliments per part de la 
Generalitat palesen els dèficits que pateix la ciutat, per exemple, en transport 
metropolità o aspectes culturals; i afegeix que tot plegat s'agreuja amb els 
pressupostos de l'estat aprovats per a l'exercici i que caldrà sumar als 
incompliments que ja s'han produït.

Confirma, per tant, que així que estigui fet l'informe el donaran a tots els grups 
municipals i el faran arribar a la Generalitat.

El Sr. Portabella, després d'agrair la resposta al Sr. Alcalde, diu que estan 
convençuts que allò realment important és valorar la repercussió que aquests 
incompliments reiterats tenen sobre la ciutadania, i també en l'àmbit inversor.

Acaba referint-se a un fet, que simbòlicament considera remarcable, i és que 
s'hagi esborrat dels pressupostos de l'estat del 2014 la partida de capitalitat.

El Sr. Alcalde admet que hi ha partides que no tenen sentit, com és el cas de la 
que acaba d'esmentar el Sr. Portabella o, també, el fet que les aportacions a 
l'àmbit del transport públic disminueixin any rere any, negligint constantment el 
contracte-programa.

Pc5. Que el Govern municipal elabori una campanya internacional per reforçar la 
identificació de Barcelona com a Capital de Catalunya.

El Sr. Laporta presenta el prec sobre la necessitat d'una campanya internacional 
perquè Barcelona porti Catalunya al món i a la inversa; que faci de motor de les 
connexions de Catalunya amb el món sota el lideratge de l'alcalde.

El Sr. Forn confirma que comparteix plenament el contingut del prec, i precisa 
que, de fet, forma part de les accions de les polítiques del govern municipal. 

Posa en relleu que Barcelona i Catalunya són dues realitats que conformen un 
binomi, i que totes dues juntes generen fortalesa. En aquest sentit, recorda que 
han dit moltes vegades que volen exercir la capitalitat de Catalunya sense 
complexos, cosa que significa, també, aprofitar els actius d'una i altra per 
projectar-se al món com a país i ciutat de progrés, de benestar i d'oportunitats. 
Assenyala que el 2010, amb motiu de l'exposició universal de Xangai, es va fer 
servir per primer cop la marca Barcelona a fi de posicionar-se internacionalment al 
costat de Catalunya, remarcant el paper de la ciutat com a capital del país amb 
l'eslògan "Catalonia, theland of Barcelona", considerant Barcelona com el pal de 
paller de la promoció internacional de Catalunya i que facilita la identificació més 
directa dels valors del conjunt del territori.

Afirma que, en aquesta línia, també volen treballar amb la Generalitat per 
promocionar el conjunt del país com un entorn idoni per a la inversió estrangera 
sota la marca Barcelona que pot actuar de paraigua per aconseguir aquests 
objectius.

Afegeix que el maig passat aquesta fórmula es va fer servir en una missió als 
EUA, on es va presentar a emprenedors i empresaris la Mobile World Capital; 
alhora que també participen amb l'agència Acció 10 de la Generalitat i 
properament treballaran en mercats estratègics com el xinès amb la participació a 
la China HI-tec Fairque se celebrarà a Shenzen, o en l'elaboració de continguts al 
show room de l'edifici Media-Tic.

El Sr. Laporta agraeix les explicacions del Tinent d'Alcalde i celebra, alhora, que 
ja hagin iniciat aquesta campanya perquè estan convençuts que les sinergies entre 
Barcelona i Catalunya ajuden a posicionar i a identificar la ciutat com a capital 
econòmica, del coneixement, del talent i l'emprenedoria, cosa que també avalen 
estudis a què s'han referit en diverses ocasions com ara els d'Esade, encarregats
per l'Ajuntament i el Patronat Catalunya-Món, que posen de manifest que 
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Barcelona està reconeguda com una de les millors ciutats per viure, vinculada a 
valors positius en els àmbits del coneixement, la cultura o l'emprenedoria, que és 
atractiva per a l'organització d'esdeveniments empresarials; alhora que a 
Catalunya també se li reconeix un gran potencial com a pol d'atracció de turisme 
de qualitat, cultural, amb bona qualitat de vida i vinculada a valors com 
l'excel·lència, el dinamisme o la creativitat.

Afegeix que d'aquests estudis també es desprèn que no s'associa prou 
Catalunya amb Barcelona, ja que només el 4,2% dels enquestats en els estudis 
feien l'associació. Per tant, consideren que el magnetisme de la ciutat i el 
coneixement que el món en té pot ajudar a internacionalitzar el país, a estrènyer 
els llaços amb el món i que s'hi interessi, així com a ajudar a promoure Barcelona 
com a capital d'un país.

Acaba recordant a l'Alcalde que ell és qui millor pot fer la funció d'explicar al 
món la capitalitat de Barcelona a Catalunya, especialment perquè la ciutat sigui la 
plataforma que faciliti a les empreses catalanes la connexió internacional.

El Sr. Forn precisa que ha citat especialment àmbits econòmics, als quals, però, 
també cal sumar-hi els culturals com ara la participació en l'Institut Ramon Llull 
que fomenta la cultura catalana arreu.

d) Preguntes

Del Grup Municipal Socialista

Pg1. A quins emplaçaments ha decidit l'Ajuntament de Barcelona ubicar els dos 
futurs centres penitenciaris a la ciutat als que ha fet referència el Conseller Germà 
Gordó en declaracions sobre el tancament de la presó Model?

El Sr. Martí Grau fa referència al fet que fa pocs dies el Conseller Gordó va 
anunciar canvis en els plans dels equipaments de presons a Barcelona arran del 
futur tancament de les presons Model i de la Trinitat Vella. Així, contràriament a la 
primera intenció de concentrar ambdós equipaments a la Zona Franca, el Conseller 
va anunciar que hi hauria dos equipaments penitenciaris nous a la ciutat, un a la 
zona sud i l'altre a la nord. Afegeix que declaracions de responsables de la 
conselleria, així com la presentació d'aquests canvis per part del Conseller, 
indicaven que l'equipament penitenciari de la zona sud amb tota probabilitat 
s'ubicarà a la Zona Franca, i el de la zona nord al districte de Sant Andreu, anunci 
que ja ha generat preocupació en el veïnat de les tres zones possibles: la Porta 
Trinitat, a Trinitat Vella, en el solar que la Generalitat ha retornat a l'Ajuntament 
per incapacitat de fer-hi l'illa d'equipaments prevista; la segona zona podria ser 
l'entorn de les casernes de Sant Andreu; i una tercera ubicació al barri de la 
Maquinista.

Pels motius que acaba d'exposar, demanen saber l'opinió de l'Alcalde i on pensa 
ubicar l'Ajuntament aquests dos equipaments penitenciaris.

El Sr. Alcalde observa que la ubicació dels equipaments és competència de la 
Generalitat, alhora que valora positivament el tancament de la presó Model el 
2015.

Quant als dos equipaments previstos, precisa que un és un centre obert, que ja 
pot assegurar ara que no s'instal·larà a Trinitat Vella; mentre que pel que fa al 
centre de preventius assenyala que la ubicació adient seria a la Zona Franca, al lloc 
on ja estava previst.

El Sr. Martí Grau addueix que el Conseller va dir que a la Generalitat li toca fixar 
el mapa dels equipaments, però és la ciutat que ha d'oferir els emplaçaments 
millors per als centres, de manera que entén que algun poder de decisió hi té 
l'Ajuntament.

Així, pregunta novament on anirà el centre obert, que l'Alcalde assegura que no 
serà a Trinitat Vella, però que segons va dir el Conseller seria al districte de Sant 
Andreu.

En conseqüència, fent-se ressò de la preocupació del moviment veïnal, 
considera essencial que aclareixin en quin indret pensa aquest ajuntament; i no 
s'està de suggerir que el retornin a la Zona Franca, atès que no entén que hi hagi 
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cap motiu pel qual s'hagin de separar aquestes dues tipologies de centre. Al·lega, 
en favor de la ubicació a la Zona Franca, que permet una bona connectivitat amb 
la ciutat però, a canvi, està prou distanciada de les zones residencials, i creu que 
després de tant lluitar per treure la Model del centre de la ciutat, fóra una 
paradoxa obrir un centre a Sant Andreu.

El Sr. Alcalde, a fi de tranquil·litzar el Sr. Martí Grau, li avança que la ubicació 
definitiva es discutirà en aquest Plenari.

Coincideix amb què el centre no ha d'ubicar-se a Sant Andreu, i considera que 
l'opció de la Zona Franca cal estudiar-la i discutir-la.

Pg2. A quins futurs grans esdeveniments esportius opta la ciutat de Barcelona?

El Sr. Escudé diu que, sense ànim que s'obri cap torn extraordinari després de 
dues hores de debat sobre la candidatura als Jocs Olímpics d'hivern, té ben clar 
que la celebració de grans esdeveniments esportius amb projecció internacional ha 
estat una de les principals línies estratègiques de la ciutat per, d'una banda, 
promocionar l'esport, però, d'altra banda, com a eina bàsica de promoció i de 
presència de la ciutat al món i, en conseqüència, d'atracció d'inversions i de 
potenciació de sectors econòmics.

Tanmateix, assegura que veuen amb preocupació com estan perdent pistonada, 
per la qual cosa avui formulen aquesta pregunta.

La Sra. Fandos afirma que no cal patir perquè la ciutat no perd pas pistonada, 
malgrat el que va succeir amb els X-Games, que entén que és el que porta al Sr. 
Escudé a fer tal afirmació, alhora que li confirma que estan treballant en un 
projecte per ser referent en els esports extrems.

Admet que el govern municipal ha heretat alguns esdeveniments esportius de 
l'anterior, alguns dels quals assegura que els ha costat molt de tirar-los endavant; 
en aquesta línia, diu que continuaran treballant l'any vinent en la Final Six de 
waterpolo, els propers dos anys el campionat del món de salt; i que estan 
treballant per a enguany i els propers anys en l'Eurolliga o la Barcelona WorldRace.

Afegeix que també estan treballant en altres projectes en els àmbits de l'hípica, 
el rugbi i la vela, i amb tota probabilitat d'alguna altra disciplina que ben aviat 
podrà desvetllar; així com també avança que estan valorant la possibilitat de 
celebrar una IronMan a Barcelona, malgrat que no és encara un assumpte tancat.

Fa avinent, per tant, que no cal témer ja que Barcelona continuarà sent una 
ciutat de referència en l'àmbit esportiu, posant un especial interès també en els 
esports de neu i de gel.

El Sr. Escudé precisa que la seva preocupació era que no sabien, més enllà dels 
X-Games, quina era la tendència del govern, atès que depenent del moment els 
arguments de les línies estratègiques varien. Admet, però, que quan l'Alcalde va 
anar a rebre la medalla al Mèrit Esportiu pels Mundials de Natació va dir que 
reconeixia el potencial de Barcelona com a capital mundial de l'esport, destacant 
que les grans cites esportives ajudaran a projectar la ciutat al món.

Altrament, recorda que en aquesta mateixa cambra també els va preguntar si 
gosarien passejar-se pels barris de la ciutat havent gastat onze milions d'euros 
amb els esmentats mundials, que ja provenien de l'anterior mandat.

Agraeix, tanmateix, la resposta de la Sra. Fandos, i assegura que li queda clar 
que continuaran en la mateixa línia estratègica d'apostar pels grans esdeveniments 
esportius internacionals com a instrument per tirar endavant la ciutat.

La Sra. Fandos puntualitza que, en molts casos, aquesta herència estava força 
empantanegada, i que han hagut d'esmerçar molts esforços per anar resolent les 
diverses situacions; de tota manera, confirma que continuaran en aquesta línia i 
avança al Sr. Escudé que el mantindran informat puntualment.

Del Grup Municipal del Partit Popular

Pg3. Quin serà l'emplaçament de les noves presons a Barcelona?

El Sr. Fernández Díaz comença la seva intervenció referint-se a què fa quinze 
dies que el Conseller de Justícia va presentar el Pla d'equipaments penitenciaris 
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2013-2020, que té una incidència directa a la ciutat ja que, en primer lloc, s'hi 
descartava l'equipament a la Zona Franca, que tan sols fa un any i mig, la seva 
antecessora a la conselleria avalava. En segon lloc, considera enganyós l'anunci del 
Conseller Gordó que l'inici del trasllat de la presó Model es faria el 2015, atès que 
allò que realment interessa als veïns de la zona és la data de tancament del centre 
penitenciari, i que queda ben clar que patirà un endarreriment més que suma a 
tots els que ja acumula.

En tercer lloc, i en la mateixa compareixença, es refereix a l'anunci que es farà 
un centre obert i un altre de preventiu de nova planta, fet que els porta a 
preguntar a l'Alcalde quina serà la ubicació de cadascun d'aquests centres; alhora 
que aprofita per llançar la reflexió de si es pot aprovar un pla d'equipaments 
penitenciaris d'esquena a la ciutadania.

El Sr. Alcaldes puntualitza que un centre obert no és una presó; pel que fa al 
centre de preventius plantejat, amb un cost que sobrepassa els cent milions 
d'euros, confirma que la Generalitat no té els diners per iniciar-lo, de manera que 
s'ha optat per un altre plantejament, que és el que ara s'està discutint, i que, 
personalment, diu que considera que la ubicació adient és a la Zona Franca, on ja 
hi ha un terreny adequat i ben comunicat.

El Sr. Fernández Díaz dubta que l'Alcalde rebi informació en primera instància, 
més aviat creu que la rep a posteriori. De tota manera, remarca que aquesta és 
una decisió molt important per a la ciutat i que requereix que el govern municipal, 
concretament l'Alcalde, traslladi a la ciutadania quin impacte tindrà el Pla 
d'equipaments penitenciaris de Catalunya en allò que afecta Barcelona.

Es mostra convençut que la presó a la Zona Franca no es farà allà on s'havia 
previst, i adverteix que, d'entrada, hauran de resoldre el conveni existent i 
aprovar-ne un de nou, cosa que significa nous retards en el tancament de la Model 
i l'alliberament dels terrenys que ocupa.

El Sr. Alcaldes addueix que sembla que el Sr. Fernández Díaz ignori la situació 
econòmica de la Generalitat, quan sap que coneix perfectament la pressió que 
suporta per complir uns límits de dèficit impossibles i, en conseqüència, l'única 
solució que li queda és estrènyer-se el cinturó al límit, al seu parer una situació 
injusta i equivocada. 

Conclou, doncs, que la Generalitat no pot gastar més diners perquè no els té i 
perquè el govern central li diu que no ho pot fer. Així doncs, està obligada a buscar 
unes solucions que permetin actuar amb menys diners. 

Recorda que fa una pila d'anys que la Generalitat té l'obligació de tancar la 
presó Model, i entén que és una bona notícia que es fixi la data del 2015 per fer-
ho.

e) Seguiment proposicions / declaracions de grup

Del Grup Municipal d’Iniciativa per Catalunya Verds-EUiA

Únic. Que el Govern municipal informi de les gestions realitzades i l'estat 
d'execució per donar compliment al prec següent presentat per aquest Grup 
municipal i acceptat pel Govern municipal en el Plenari del Consell Municipal de 27 
d'abril de 2012: Que el Govern municipal presenti per a la seva aprovació inicial, 
en el termini de 4 mesos, una modificació del planejament vigent amb l'objectiu de 
qualificar d'equipament les finques del c/ Sant Pere Més Alt 13b, 15 i 17.

El Sr. Gomà es refereix a què l'abril de 2012 el govern va acceptar un prec del 
seu Grup amb què es comprometia a presentar, en un termini de quatre mesos, la 
modificació del planejament per revertir a qualificació d'equipament les finques de 
l'hotel del Palau. 

Recorda que en fer un any de la presentació d'aquell prec, van presentar una 
pregunta de seguiment i, llavors, no els van donar cap resposta convincent. Per 
tant, atès que ja fa un any que s'hauria d'haver presentat la modificació del 
planejament, avui formulen aquesta nova pregunta de seguiment, atès que la 
possibilitat d'ubicar-hi un equipament hoteler no està enterrada definitivament, ja 
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que les esmentades finques de Sant Pere més Alt continuen tenint la qualificació 
d'hotel, alhora que el Pla d'usos de Ciutat Vella suposa una amenaça veritable.

Afegeix que, a banda de la demanda social i política, avui incorporen la denúncia 
de la inacció del govern municipal i la manca de voluntat política d'enterrar 
jurídicament la injustícia que es va cometre. Tanmateix, apunta que hi ha una 
manera evident de superar la situació, inexplicablement encallada avui dia, i és 
que, sense esperar ni un minut més, el govern municipal es comprometi a què en 
la sessió de la comissió d'Hàbitat Urbà del proper 21 de novembre es portarà a 
aprovació inicial la modificació del planejament per qualificar d'equipament les 
finques de Sant Pere Més Alt 13, 15 i 17 i, en conseqüència, girar full en aquest 
episodi d'opacitat i de corrupció, i de tancar la porta jurídicament de manera 
definitiva a l'hotel del Palau.

El Sr. Vives recorda que quan el Grup d'ICV-EUiA va presentar el prec del qual 
avui presenten el seguiment els va respondre que el podia admetre quant al 
contingut, no pas pel que fa al termini reclamat de quatre mesos, atès que 
desconeixien la deriva del tema.

Referint-se al vessant jurídic a què també ha al·ludit el Sr. Gomà, remarca que 
és molt complicat, ja que si donen satisfacció al prec, es generen un seguit de 
drets sobre situacions que actualment no són clares, atès que es troben immerses 
en altres processos judicials que fan impossible engegar el procés que el Grup 
d'ICV-EUiA demana. En conseqüència, consideren que atesa la situació cal fer cas 
als serveis jurídics de l'Ajuntament, que són els que guien el procés a fi que no es 
conculqui el dret de ningú, perquè es pugui engegar el tràmit adient en el moment 
precís i, sobretot, per no embolicar encara més una qüestió prou empantanegada.

El Sr. Gomà qualifica la resposta del Tinent d'Alcalde de molt decebedora atès 
que sembla un pas enrere. Insisteix a preguntar, doncs, si realment existeix una 
voluntat política real de tirar endavant en el termini més breu possible la 
requalificació a equipament de les finques esmentades.

Admet que hi pugui haver complexitat jurídica, però recorda al Sr. Vives que 
aquesta justificació ja li va donar fa un any i mig, i entén que ara estan en el 
moment de les decisions, de fer efectiva la voluntat política; afegeix que, a més, 
disposen de la sentència del TSC de 29 de juliol que fa impossible l'hotel del Palau i 
que els facilita fer el canvi de qualificació a fi de fer jurídicament impossible un 
equipament hoteler.

El Sr. Vives addueix que el Sr. Gomà coneix perfectament la magnitud d'aquest 
assumpte, i que és conscient que si es fan determinats canvis de qualificació, que 
assegura que tenen tota la intenció de fer perquè és un mandat polític, poden 
generar uns drets en determinades situacions que poden comportar que, allò que 
en principi és una bona decisió, sigui el fracàs de l'operació.

MOCIONS

Única. Adoptar, en l'exercici de les competències reservades a l'Ajuntament com 
a soci únic de la Societat Privada Municipal Barcelona Cicle de l’Aigua, SA, els 
acords següents:

1. Designar membres dels Consells d'Administració, i President i Vicepresident 
de l’esmentada Societat, les persones següents:

President: Im. Sr. Joan Puigdollers i Fargas 
Vicepresident: Im. Sr. Antoni Vives i Tomàs
Ima. Sra. Assumpta Escarp i Gibert
Im. Sr. Óscar Ramírez Lara
Ima. Sra. Janet Sanz Cid
Im. Sr. Jordi Portabella i Calvete
Sr. Albert Vilalta Cambra
Sr. Roman Llagostera Pujol
Sr. Ramon Massaguer Meléndez
Sr. Manel Valdés López
Sr. Oriol Altisench Barbeito
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2. Establir que el termini de designació dels consellers i conselleres que es 
nomenen serà l'establert en els respectius estatuts, sens perjudici de la renovació 
que fos procedent en el canvi de mandat consistorial.

3. Facultar indistintament el President i el Secretari del Consell d'Administració 
per comparèixer davant notari i elevar a escriptura pública els nomenaments 
anteriors, com també per complir els tràmits necessaris per a la seva inscripció en 
el Registre Mercantil i també la correcció d'errors materials en cas necessari.

4. Condicionar l’eficàcia d’aquest acord a l’efectiva constitució de Barcelona Cicle 
de l’Aigua, SA i conseqüent inscripció de la mateixa en el Registre Mercantil.

S’aprova, per unanimitat, aquesta moció, després d’haver-se declarat la 
urgència també per unanimitat.

Tot seguit es dóna per aprovada amb els mateixos vots aquesta acta en la part 
que estrictament fa referència a l’adopció de l’acord precedent, per tal d’agilitar-ne 
la inscripció en el Registre Mercantil.

DECLARACIONS INSTITUCIONALS

DI1. La ciutadania de Barcelona s’ha manifestat en repetides ocasions a favor de 
la pau entre els pobles i contra els actes de terrorisme que menyscaben la llibertat 
individual de les persones.

Igualment, la nostra societat defensa fermament la llibertat d’expressió i de 
premsa. Garants de la mateixa són els periodistes i especialment els corresponsals 
qui, destacats a zones en conflicte bèl·lic, arrisquen sovint la seva integritat per a 
fer possible que la informació ens arribi a totes i a tots.

Un d’aquests corresponsals, el periodista Marc Marginedas, amb una llarga 
experiència en la cobertura de conflictes i guerres per tot el món va ésser 
segrestat a Síria el passat 4 de setembre.

Marginedas, de quaranta-sis anys, fa dues dècades que cobreix, com a 
corresponsal i enviat especial les zones més conflictives del planeta, amb una 
dedicació especial al món àrab. El veterà corresponsal de guerra havia entrat a 
Síria el diumenge 1 de setembre a través de Reyhanli (sud de Turquia), 
acompanyat per un grup d'insurrectes.

Des que va esclatar el conflicte bèl·lic a Síria el 2011, aquest era el seu tercer 
viatge al país. L'objectiu d'aquest nou desplaçament era informar sobre els 
preparatius per a afrontar una intervenció militar internacional que en aquells 
moments es considerava molt pròxima i investigar sobre l'atac amb armes 
químiques del 21 d'agost als afores de Damasc.

El segrest del periodista ha generat una enorme onada de solidaritat i, més enllà 
de les condemnes de les principals associacions de periodistes locals i 
internacionals, ha provocat el rebuig de les més altes instàncies polítiques, entre 
les quals el president del Parlament Europeu, Martin Schulz.

Cada dimecres, dia de la setmana en què va ésser segrestat, companys de 
feina, amics i col·legues de professió es concentren davant la redacció d'El 
Periódico amb l'objectiu de mostrar la solidaritat amb Marc Marginedas i reclamar-
ne l'alliberament immediat. Aquestes concentracions han aconseguit reunir més de 
mig miler de persones.

Per tot l’exposat l’Ajuntament de Barcelona, de conformitat amb l’article 60.6, 
65, 73.5 i 101.1. del Reglament Orgànic Municipal, vol manifestar el seu 
posicionament i aprovar la declaració institucional següent:

Primer. Condemnar el segrest del Marc Marginedas i demanar l’alliberament 
immediat.

Segon. Expressar la seva solidaritat i el seu suport a la família, els amics i els 
companys de Marc Marginedas en aquests moments tan delicats.

Tercer. Donar suport a totes les gestions del Govern de l’Estat Espanyol per a 
fer possible l’alliberament del segrestat, sa i estalvi, tan aviat com sigui possible.

Quart. Demanar al conjunt de la societat unitat, prudència i col·laboració amb 
les institucions i administracions amb l’objectiu de facilitar la resolució del segrest.

S’aprova, per unanimitat, aquesta declaració institucional que ha estat llegida 
pel Sr. Puigdollers a l’inici de la sessió.
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DI2. Recentment, el Congrés de Diputats ha aprovat la Ley Orgánica de Mejora 
de la Calidad Educativa (LOMCE). Però aquesta llei ha estat redactada i aprovada 
d’esquenes a la comunitat educativa. Tant la majoria de forces polítiques del país 
com el Marc Unitari de la Comunitat Educativa (MUCE) s’han posicionat en contra 
de l’aprovació de la llei pel seu caràcter ideològic i no pedagògic.

Aquesta llei atempta contra les competències educatives transferides a les 
comunitats autònomes i amenaça en acabar amb el sistema d’immersió lingüística, 
que plasmen la voluntat de recentralització de l’estat i poc respecte al caràcter 
plurinacional d’aquest, així com la rebaixa de la responsabilitat dels poders públics 
en matèria d’educació, atorgant la mateixa potestat de regulació i finançament 
dels agents privats que als públics.

D’acord amb el que estableixen els articles 60.6, 65, 73.5 i 101.1 del Reglament 
Orgànic Municipal, l’Ajuntament de Barcelona vol manifestar el seu posicionament i 
aprovar la declaració institucional següent:

El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona:
1. Manifesta el rebuig a la Ley Orgánica de Mejora de la Calidad Educativa, en 

tant que envaeix les competències educatives de la Generalitat de Catalunya, 
suposa una amenaça pel sistema d'immersió lingüística, promou la segregació 
escolar de l’alumnat per nivell adquisitiu, pretén fracturar la societat catalana per 
raons de llengua, anul·la la capacitat d’intervenció dels municipis i minimitza la 
participació de la comunitat educativa en el sistema.

2. Referma la voluntat de defensa del model inclusiu de l'escola catalana, 
expressada en diverses ocasions.

3. Insta al Govern de la Generalitat a fer totes les accions per impedir l’aplicació 
de la Ley Orgánica de Mejora de la Calidad Educativa per tal de defensar les bases 
inclusives del model d’escola catalana definides en el nostre ordenament jurídic i a 
fer-lo prevaler davant de qualsevol altre ordenament jurídic.

S’aprova aquesta declaració institucional que ha estat llegida pel Sr. Gomà amb 
el posicionament favorable de tots els Grups municipals excepte el del Partit 
Popular.

No havent-hi altres assumptes per a tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 
quinze hores i cinquanta-cinc minuts.
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Acords

Acords de la sessió del dia 29 de novembre de 2013.

APROVACIÓ de l’acta de la sessió de 18 d’octubre de 2013. 

C) Part Decisòria / Executiva

b) Propostes d'acord

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA I RÈGIM INTERIOR

3. Ratificar el Decret d'Alcaldia, de 22 d'octubre de 2013, que designa els Srs. 
Guido Hugelshofer i Josep Lluís Alay Rodríguez membres del Patronat de la 
Fundació Privada Julio Muñoz Ramonet, complementant, en els termes esmentats, 
el Decret d'Alcaldia S1/D/2011-03716 de 26 de juliol de 2011, ratificat pel Plenari 
del Consell Municipal de 30 de setembre de 2011.

COMISSIÓ D'ECONOMIA, EMPRESA I OCUPACIÓ

5. Extingir de mutu acord el dret de superfície constituït a favor de la Societat 
Urbanística Metropolitana de Rehabilitació i Gestió SA (REGESA), per acord del 
Plenari del Consell Municipal en sessió de 23 de desembre de 2009 i formalitzat en 
escriptura pública davant el notari de Barcelona Sr. Miguel Álvarez Ángel, el 24 de 
març de 2010, núm. de protocol 840, respecte d’un sostre edificable de 10.200 
metres quadrats situat en la finca de propietat municipal ubicada al passeig Torres 
i Bages, núm. 143, d’acord amb la condició desena de les Condicions reguladores 
del dret segons modificació aprovada per acord del Plenari del Consell Municipal en 
sessió de 31 de maig de 2013; formalitzar l’extinció en escriptura pública; 
inscriure-la en el Registre de la Propietat; i facultar l'Alcaldia per a la realització de 
totes les actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

6. Aprovar, com a soci únic de Barcelona de Serveis Municipals, SA, la 
distribució en favor de l’Ajuntament de Barcelona de part de la prima d’emissió 
d’accions de la Societat, per import de 684.826,69 euros, a satisfer mitjançant el 
lliurament a l’Ajuntament de les 105 accions de Clavegueram de Barcelona, SA 
números 1 a 105, ambdós inclosos, fins ara titularitat de Barcelona de Serveis 
Municipals, SA; facultar la Tinent d’Alcalde d’Economia, Empresa i Ocupació, en 
nom de l’Ajuntament de Barcelona, i el Director General de Barcelona de Serveis 
Municipals, SA en nom de la mateixa, per a què efectuïn els tràmits adients per a 
l’efectivitat del present acord.

COMISSIÓ D'HÀBITAT URBÀ I MEDI AMBIENT

7. Aprovar l'Addenda al Conveni per a la construcció, la explotació i el 
finançament de l'Estació d'Autobusos Interurbans de La Sagrera, de 15 d'abril de 
2010, entre l'Ajuntament de Barcelona, la Generalitat de Catalunya i “Barcelona 
Sagrera Alta Velocitat, SA”, i facultar indistintament a l'Alcalde i al Tercer Tinent 
d'Alcalde per a la seva signatura.

8. Resoldre les al·legacions formulades en el tràmit d’informació pública de 
conformitat amb l’informe jurídic de la Direcció de Serveis Jurídics d’Hàbitat Urbà 
de 7 de novembre de 2013, que s’incorpora a aquest acord a efectes de motivació; 
aprovar definitivament l’Ordenança reguladora de la intervenció municipal en les 
instal·lacions de radiocomunicació i radiodifusió; i disposar la publicació d’aquest
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acord i del text de l’Ordenança en el “Butlletí Oficial de la Província de Barcelona” i 
a la seu electrònica de l’Ajuntament.

Districte de Sants-Montjuïc

9. Aprovar provisionalment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta 
Municipal de Barcelona, la Modificació del Pla General Metropolità en l’àmbit de la 
muntanya de Montjuïc, d’iniciativa municipal, amb les modificacions a què fa 
referència l’informe de la Direcció de Planejament de 8 d’octubre de 2013, i les que 
incorpora l’Addenda al document de l’aprovació provisional de novembre de 2013, 
a què fa referència l’informe complementari de la mateixa Direcció emès en data 
25 de novembre de 2013; resoldre les al·legacions presentades en el tràmit 
d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe emès per 
l’esmentada Direcció, de valoració de les al·legacions; informes, tots, que consten 
a l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorporen al present acord; facultar al
Tercer Tinent d’Alcalde per donar conformitat al Text Refós i trametre’l a la 
Subcomissió d’Urbanisme de Barcelona per a la seva aprovació definitiva.

c) Proposicions

D) Part d'impuls i control

a) Proposicions / Declaracions de Grup

Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 
continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris.

Del Grup Municipal PSC:

1.El Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona acorda: Que el govern de la 
ciutat estudiï l’impacte i la viabilitat d’atorgar una renda garantida de ciutadania 
fins que sigui aprovada pel Parlament de Catalunya. Que en el termini de sis 
mesos ho presenti en el Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona. Que el 
present acord sigui notificat a la Mesa del Parlament, als diferents grups 
parlamentaris així com, al Departament de Benestar Social i Família

Del Grup Municipal UpB:

3. El Plenari del Consell Municipal acorda instar el govern municipal a abordar la 
redacció d'un nou Pla Especial d'Equipament Comercial Alimentari de Barcelona 
que justifiqui plenament l'interès general i comercial d'aquesta norma a la vegada 
que garanteixi: 1. La preservació del model comercial de proximitat, de mixtura 
d'usos, característic de la nostra ciutat. 2. L'adaptació de la xarxa d'equipament 
comercial a les necessitats de la ciutat. 3. La qualitat dels equipaments comercials 
a tots els barris de la nostra ciutat. 4. La correcta distribució dels equipaments 
comercials, defugint de possibles minifundismes o àrees defectives així com els 
efectes negatius d'una aplicació indiscriminada de formes comercials noves. 5. La 
planificació de les necessitats comercials dels baris de la ciutat per tal de dotar-los 
d'elements de centralitat.

b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional

Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 
continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris.
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Del Grup Municipal PP:

Única. El Plenari del Consell Municipal acorda: 1. Rebutjar el projecte de 
Pressupost de la Generalitat de Catalunya per a l'any 2014. 2. Instar al Govern 
municipal a donar trasllat d'aquest acord a la Generalitat per tal de millorar les 
inversions i els recursos destinats a la ciutat de Barcelona.

F) Declaracions Institucionals

DI1. El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda: 
Primer: Adherir-nos al manifest d’ONUSIDA d’enguany, que duu per lema Avançant 
cap a la meta d’arribar a zero, que vol remarcar la importància de mantenir els 
progressos assolits en la prevenció, el diagnòstic precoç, els tractaments i la no 
discriminació, pilars fonamentals de la lluita contra la sida. Segon: Reiterar el 
compromís de l’Ajuntament de Barcelona en la lluita contra el VIH/Sida, a la 
vegada que felicitar la tasca de les entitats barcelonines amb qui treballem 
conjuntament. Tercer: Reforçar els missatges sobre l’eficàcia de les mesures de 
protecció i incorporar noves estratègies de prevenció, millorar l’accés als serveis 
sanitaris de la població, fomentar la detecció precoç del VIH per disminuir el retard 
diagnòstic, i difondre el bon compliment terapèutic. Quart: Garantir la dignitat i les 
llibertats fonamentals de les persones infectades pel VIH, tot defensant els seus 
drets i vetllant per tal que la malaltia sigui coneguda i no impliqui l’estigmatització 
dels qui la pateixen. Cinquè: Mostrar de nou la nostra solidaritat amb totes les 
manifestacions de suport a les persones malaltes de sida, les que viuen amb el 
VIH/Sida i les que han mort a causa de la malaltia.

DI2. El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda:  I. 
Barcelona ha estat capdavantera i pionera en implementar mesures d’accessibilitat 
gràcies a l’aposta decidida des de fa més de 30 anys de l’Ajuntament, les entitats, 
l’Institut Municipal de Persones amb Discapacitat i els i les professionals, per fer 
una ciutat accessible per a tothom. II. En aquest àmbit la Red de Ciudades por la 
Accessibilidad es configura com una estratègia per millorar l’habitabilitat urbana i 
social a través del disseny universal dels espais i serveis públics de les ciutats, les 
quals es troben en un procés de transformació, per la qual cosa es planteja un 
canvi d’actitud i una alternativa pròpia i imaginativa als reptes a què ens 
enfrontem. III. L’Ajuntament de Barcelona ratifica l’Acord de la Comissió de 
Seguretat i Mobilitat de portar a terme els procediments oportuns per tal de formar 
part de la Red de Ciudades por la Accesibilidad.

DI3. El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda: 1. 
Manifesta el rebuig al Proyecto de Ley reguladora del Factor de Sostenibilidad y del 
Índice de Revaloración del Sistema de Pensiones de la Seguridad Social, perquè ha 
iniciat el seu tràmit sense cap mena de diàleg ni voluntat de consens amb els 
agents socials ni els grups parlamentaris. 2. Valora que els supòsits del govern de 
l’Estat per iniciar aquesta reforma del sistema de pensions no responen a la realitat 
existent, en tant que l’Estat espanyol gasta en pensions per sota de la mitjana de 
la UE. 3. Reclama que el govern de l’Estat, acordi en el marc del Pacte de Toledo i 
amb diàleg amb els agents socials, mesures immediates de caràcter fiscal i de 
política laboral per garantir el sistema de pensions i que s’estudiïn, també de forma 
conjunta, altres mesures a mig i llarg termini. 4. En conseqüència, demana al 
govern de l’Estat que retiri el Proyecto de Ley reguladora del Factor de 
Sostenibilidad y del Índice de Revaloración del Sistema de Pensiones de la 
Seguridad Social.

DI4. El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda: 
Primer: Expressar la nostra condemna i rebuig a totes i cadascuna de les 
expressions de la violència masclista i reafirmar el nostre compromís i 
determinació per combatre i eradicar aquest greu problema social, que atempta 
frontalment, i sovint d’una manera irreparable, contra la llibertat i els drets de les 
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dones. Segon: Esmerçar tots els esforços en l’atenció a les dones que pateixen 
violència masclista, actuant des de la prevenció fins a la recuperació de les dones i 
dels seus fills i filles. Tercer: Incidir molt especialment en la sensibilització i 
prevenció entre la població jove, per tal d’evitar relacions desiguals i situar el 
discurs en la dignitat, el respecte i la llibertat, tot vetllant per la construcció de 
nous models de relació entre els sexes, basats en l’equitat, el reconeixement i el 
respecte a la diferència, i potenciant la paraula, el diàleg i l’escolta, ja sigui en tots 
els vessants de l’àmbit educatiu com en la resta de les actuacions de 
l’administració municipal i la complicitat dels mitjans de comunicació. Quart: 
Reforçar aquelles actuacions d’atenció a les víctimes i els seus fills i filles que tenen 
com a objectiu assolir la plena integritat i recuperació personal d’aquestes dones i 
els seus infant: seguir enfortint els protocols d’actuació en els àmbits sanitari, 
social, jurídic i dels cossos de seguretat, ampliant les places d’acollida i els 
recursos necessaris, amb l’objectiu d’evitar una nova agressió, i facilitant la 
tramitació de denúncies. Cinquè: Seguir garantint el suport institucional a les 
entitats de dones implicades en l’eradicació de la violència masclista. Sisè: 
Rebutjar iniciatives legislatives que comportin fer passos enrere en el tractament 
de la violència masclista. 
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COMISSIÓ DE GOVERN

Actes
Acta de la sessió del dia 20 de novembre de 2013, aprovada el dia 27 de 
novembre de 2013

A la Sala nova de Govern de la Casa Consistorial de la Ciutat de Barcelona, el 
dia vint de novembre de dos mil tretze s'hi reuneix la Comissió de Govern en 
sessió ordinària, sota la presidència de l'Excm. Sr. Alcalde, Xavier Trias i Vidal de 
Llobatera. Hi concorren els Ims. Srs. i les Imes. Sres. Tinents/tes d'Alcalde, 
Joaquim Forn i Chiariello, Sònia Recasens i Alsina, Maite Fandos i Payà, Jaume 
Ciurana i Llevadot, i els Ims. Srs. Regidors i les Imes. Sres. Regidores, Joan 
Puigdollers i Fargas, Gerard Ardanuy i Mata, Mercè Homs i Molist, Francina Vila i 
Valls, Raimond Blasi i Navarro, Eduard Freixedes i Plans i Irma Rognoni i Viader, 
assistits pel Secretari General, Sr. Jordi Cases i Pallarés, que certifica.

Excusen la seva absència l’Im. Sr Tinent d’Alcalde Antoni Vives i Tomàs i l’Ilm. 
Sr. Regidor Jordi Martí i Galbis.

També hi és present el Gerent Municipal, Sr. Constantí Serrallonga Tintoré i el 
Director de l’Alcaldia, Sr. Albert Ortas Serrano.

Constatada l'existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les nou 
hores.

A) Aprovació de l'acta de la sessió anterior

Es dóna per llegida l'acta de la sessió anterior, celebrada el 13 de novembre de 
2013, l'esborrany de la qual ha estat tramès a tots els membres de la Comissió; i 
s'aprova.

B) Part Informativa

a) Despatx d'ofici
b) Informes

C) Part Decisòria

a) Propostes d'acord

Donat compte de les propostes incloses a l'ordre del dia, s'acorda:

ÀREA DE PRESIDÈNCIA, RÈGIM INTERIOR, SEGURETAT I MOBILITAT

1. Informar, en el marc de l’acord, de 7 de juny de 2013, sobre participació de 
l’Ajuntament de Barcelona en les iniciatives normatives de la Generalitat de 
Catalunya que incideixen en el règim especial establert a la Carta Municipal de 
Barcelona, el posicionament de l’Ajuntament de Barcelona en relació a les 
iniciatives normatives següents: I. Memòria de l’Avantprojecte de Llei d’Ordenació 
de les Activitats d’Espectacles Públics i Recreatives, II. Memòria de Avantprojecte 
de llei reguladora de l’activitat de comerç, serveis i fires, i III. Memòria de 
l’Avantprojecte de llei d’ocupació de Catalunya i del Servei d’Ocupació de 
Catalunya, en els termes dels documents elaborats pels Serveis Jurídics Municipals 
que consten a l’expedient i que constitueixen la motivació del present acord. 
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Notificar el present acord i el posicionament municipal sobre cada iniciativa 
normativa a la Secretaria de la Comissió Mixta Generalitat-Ajuntament.

2. Restar assabentat del decret de l'Alcaldia, de 8 de novembre de 2013, pel 
qual s'aprova l'acord d'amistat i cooperació entre les ciutats de Tel Aviv i 
Barcelona, que té per objecte la promoció i suport mutu en comerç, inversions i 
activitats econòmiques en general, d'acord amb el text que s'adjunta. DONAR 
compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

3. Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona i el 
Col·legi Oficial de Veterinaris de Barcelona, que té per objecte la coordinació en 
matèria d’animals i GGPP, amb la finalitat d’emmarcar els diferents punts de treball 
comú, d’acord amb el text que s’adjunta. Facultar l'Im. Sr. Jordi Marti i Galbis, 
Regidor de Presidència i Territori de l'Ajuntament de Barcelona, per a la signatura 
de l'esmentat conveni. Donar compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

4. Aprovar l’acord de col·laboració entre les ciutats de Milà i de Barcelona, que 
té per objecte la concreció d’accions d’intercanvi i cooperació en un seguit 
d’àmbits: transformació urbanística; promoció econòmica; universitat i recerca; 
cultura; turisme i sector agroalimentari entre ambdues ciutats, d’acord amb el text 
que s’adjunta. Donar compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

5. Resoldre parcialment, respecte a l’empresa Advira Beyond Research, SL (NIF 
B84695469), l’Acord Marc que té per objecte la contractació dels serveis 
d’enquestes de l’opinió pública i altres serveis anàlegs d’utilització comuna pels 
òrgans de l’Ajuntament de Barcelona i els seus organismes autònoms, i la 
designació d’empreses (Lots 3 i 4), en virtut del que estableix l’article 223.b del 
Reial Decret 3/2011, de 14 de novembre, que recull el Text Refós de la Llei de 
Contractes del Sector Públic (TRLCSP) i la clàusula 21 b) del Plec de Clàusules 
Generals de l’Ajuntament de Barcelona, aprovat definitivament pel Plenari del 
Consell Municipal el 5 de febrer de 2010 i amb les modificacions aprovades l'1 de 
febrer de 2013, en estar incursa l’esmentada empresa en un procediment de 
concurs de creditors i haver-se produït, respecte aquest, l’apertura de la fase de 
liquidació. Cancel·lar i retornar, de conformitat amb l’article 102.1 del TRLCSP, les 
garanties definitives constituïdes per un import de 264,83 euros respecte al lot 3, 
segons resguard 101446, i per un import de 264,83 respecte al lot 4, segons 
resguard 101447, en no haver-se determinat l’existència de culpa del contractista 
en la present resolució. Designar les empreses Gesop, SL (B63647994), respecte 
al LOT 3, i ECA, Empresa Colaboradora de la Administración, SAU (A08658601), 
respecte al LOT 4 per, en virtut del que indica la clàusula 8.5 del plec de clàusules 
administratives, d’acord amb les necessitats que sorgeixen i durant el període de 
vigència que resti a l’Acord Marc, perquè realitzin els serveis abans indicats. 
Requerir els adjudicataris per tal que, en el termini màxim de 15 dies hàbils a 
comptar des de la recepció de la present notificació, compareguin per formalitzar el 
contracte.

6. Ampliar l'autorització i disposició de despesa del contracte núm. 12004777 
que té per objecte el lloguer del local ubicat a la rambla Prim, núm. 16, cantonada 
amb el carrer Llull, per un import de 30.764,98 euros amb càrrec al Pressupost/os 
i Partida/es indicades en aquest mateix document; i disposar-la a favor de IGV 
Institucional Funds GMBH SUC. E, NIF W0042366E.

7. Ampliar l'autorització i disposició de despesa del contracte núm. 12005027 
que té per objecte el lloguer de les plantes 10, 11 i 12 de l’edifici Interface ubicat 
al carrer Tànger, núms. 98-108, per un import de 17.510,03 euros amb càrrec al 
Pressupost/os i Partida/es indicades en aquest mateix document; i disposar-la a
favor de Grupo Inmobiliario Castellví, NIF B08373250.

8. Adquirir a títol de compravenda, a la Sra. Montserrat Perramon Font (NIF 
núm. 39194833G) la finca situada al carrer de Sant Lluís, núms. 90-92; aprovar
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com a preu de la compravenda la quantitat de 930.000 euros; autoritzar, disposar 
i obligar la despesa amb càrrec de la corresponent partida pressupostària; 
formalitzar la compravenda; i inscriure-la en el Registre de la Propietat.

ÀREA D'ECONOMIA, EMPRESA I OCUPACIÓ

9. Informar favorablement les actuacions d’inversions relacionades en el 
document de 20 de novembre de 2013.

10. Aprovar el Conveni de Reconeixement de la Certificació Biosphere 
Responsible Tourism per part del Gremi d'Hotels de Barcelona i l'Ajuntament de 
Barcelona a l'lnstitut de Turisme Responsable. Facultar la Segona Tinent d'Alcalde, 
Ima. Sra. Sonia Recasens i Alsina, per a la signatura del present conveni.

11. Ratificar la presentació de sol·licitud de subvenció davant la Comissió 
Europea per a la realització del Projecte Mobilitza’t-Mobile, en base a la 
convocatòria Social Policy Experimentations VP/2012/007; facultar la Segona 
Tinent d’Alcalde, Ima. Sra. Sònia Recasens i Alsina, per a la signatura de tots els 
documents relatius al Projecte i; encomanar la gestió de la subvenció, una vegada 
atorgada, a la Societat Privada Municipal Barcelona Activa SAU en la seva condició 
d’ens municipal encarregat de l’execució de les polítiques de l’Ajuntament en 
matèria d’ocupació i per disposar dels mitjans humans, materials i tècnics per a la 
realització del Projecte.

12. Aprovar l’expedient núm. 3-191/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en generació de crèdit per ingressos de la pròrroga del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 
10.200,00 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13111195 i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació.

13. Aprovar l’expedient núm. 3-192/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en generació de crèdit per ingressos de la pròrroga del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 
10.000,00 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13111295 i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació.

14. Aprovar l’expedient núm. 3-193/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en generació de crèdit per ingressos de la pròrroga del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 
15.000,00 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13111395 i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació.

15. Aprovar l’expedient núm. 3-194/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 90.000,00 euros, de 
conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries 
que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13111191.

16. Aprovar l’expedient núm. 3-196/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 97.019,97 euros, de 
conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries 
que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13111291.
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ÀREA D'HÀBITAT URBÀ

17. Aprovar els convenis de col·laboració per a la formació pràctica en centres 
de treball, a subscriure amb l’Institut Narcís Monturiol de Barcelona, a l’empara del 
que disposa l’Ordre de 5 de juny de 2002 i l’Ordre EDC/21/2006, de 30 de gener 
de la Generalitat de Catalunya, per tal que vuit estudiants d’aquest centre portin a 
terme pràctiques professionals a la Direcció d’Intervenció, Innovació i Qualitat 
Mediambiental, durant el curs 2013-2014; facultar el gerent adjunt de medi 
ambient i serveis urbans per la signatura dels convenis, i l’aprovació i formalització 
de les seves pròrrogues, si escau.

18. Aprovar l'encomanda de gestió de l'Ajuntament de Barcelona a Barcelona 
Regional, Agència de Desenvolupament Urbà, per a la col·laboració en els treballs 
per al desenvolupament, impuls i implantació dels vehicles elèctrics a la ciutat de 
Barcelona; autoritzar i disposar la despesa per un import de 145.300,00 euros, 
amb càrrec al pressupost i partida indicat en aquest mateix document, a favor de 
Barcelona Regional, Agència de desenvolupament urbà, amb NIF A60453271, per 
fer front a les despeses que se'n deriven de l'encomanda de gestió de l'Ajuntament 
de Barcelona a Barcelona Regional, Agència de desenvolupament urbà, per a la 
col·laboració en els treballs per al desenvolupament, impuls i implantació dels 
vehicles elèctrics a la ciutat de Barcelona; facultar el Gerent d’Hàbitat Urbà de 
l'Ajuntament de Barcelona per la formalització de l’encomanda de gestió.

Districte de l'Eixample

19. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, la Modificació del Pla especial urbanístic i de millora urbana 
per a la concreció de l’equipament docent del Sector 2 de la Modificació del Pla 
General Metropolità a la plaça de les Glòries i el seu entorn, d’iniciativa municipal; 
exposar-la al públic pel termini d'un mes; sotmetre-la al Consell Municipal per a la 
seva aprovació definitiva; i donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi 
Ambient.

Districte de Gràcia

20. Fixar en tràmit d’avinença, d’acord amb l’establert a l’article 24 de la Llei 
d’Expropiació Forçosa, la quantitat de 572.000,00 euros com a justpreu, per tots 
els conceptes, per l’expropiació de la finca núm. 111 de l’avinguda Vallcarca, 
afectada de parcs i jardins de nova creació (clau 6B) i xarxa viària bàsica (clau 5), 
per la Modificació del PGM a l’àmbit de l’avinguda de l’Hospital Militar-Farigola, 
aprovat definitivament el 27 de maig de 2002; aplicar l’esmentada quantitat amb 
càrrec al projecte núm. I.281.36.005 del Pressupost de la SPM Barcelona Gestió 
Urbanística, SA; pagar l’esmentada quantitat a la propietat, senyors Amadeus i 
Ana Ma. Recasens Brunet, un cop acreditin el domini i llibertat de càrregues de la 
finca objecte d’expropiació o, altrament, dipositar-la a la caixa General de Dipòsits 
i ocupar la finca afectada.

Districte d'Horta-Guinardó

21. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic de l’equipament situat a 
l’avinguda del Cardenal Vidal Barraquer, núms. 8-12, per a destinar-lo a “Centre 
Juvenil Martí Codolar”, promogut per la societat de Sant Francesc de Sales; 
exposar-lo al públic pel termini d'un mes; sotmetre’l al Consell Municipal per a la 
seva aprovació definitiva; i donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi 
Ambient.
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Districte de Sant Martí

22. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic d’ordenació del subsòl de la plaça 
de la Pau, d’iniciativa municipal; exposar-lo al públic pel termini d'un mes; 
sotmetre’l al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; i donar-ne
compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

23. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic i de millora urbana per a la 
regulació de l’equipament religiós situat a la plaça de Sant Bernat Calbó, núms. 3-
5, promogut per Fraternidad de la Comunidad del Cordero; exposar-lo al públic pel 
termini d'un mes; sotmetre’l al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; 
i donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

24. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla de millora urbana per a la transformació dels edificis 
industrials consolidats situats als carrers dels Almogàvers, núms. 89-91 i de Joan 
d’Àustria, núms. 118 i 120-124, promogut per Creu Roja de Catalunya; exposar-lo
al públic pel termini d'un mes; sotmetre’l al Consell Municipal per a la seva 
aprovació definitiva; i donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi 
Ambient.

ÀREA DE QUALITAT DE VIDA, IGUALTAT I ESPORTS

25. Prorrogar fins al 31 de desembre de 2015 el conveni de col·laboració i 
l’addenda signats entre l’Ajuntament de Barcelona i la Fundació “la Caixa”, amb 
NIF núm. G-59200006, en dates 17 de desembre de 2012 i 30 de setembre de 
2013, respectivament, per desenvolupar el programa “CiberCaixa. Quedem al 
sortir de classe”. Facultar l'Ima. Sra. Irma Rognoni i Viader, Regidora de Família, 
Infància, Usos del Temps i Discapacitats de l’Ajuntament de Barcelona, per a la 
signatura de l’esmentada pròrroga, així com la de tots aquells documents que se’n 
derivin. Notificar aquesta resolució als interessats.

26. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’entitat Federació 
d’Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona, amb NIF G08508186, per a 
l’execució del projecte “Habitatge d’inclusió social adreçat a joves”, que 
instrumenta l’atorgament d’una subvenció mitjançant concessió directa i amb 
caràcter excepcional de conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 
38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions i 6.2 de la normativa 
general reguladora de les subvencions, per un import de 30.000,00 euros. Declarar
la no inclusió en convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els 
informes que consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 30.000,00 
euros amb càrrec a la partida 0201 48903 23145, equivalent al 50% del cost total 
del projecte (60.000,00 euros). Requerir l’entitat beneficiària per tal que en un 
termini no superior als tres mesos, a comptar des de la finalització de l’activitat 
realitzada, presenti la justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat 
amb el pacte setè del conveni. Facultar en la Regidora de l’Àrea de Qualitat de 
Vida, Igualtat i Esports, Ima. Sra. Maite Fandos Payà, la signatura de l’esmentat 
Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n derivin.

27. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’entitat Unió d’entitats 
de La Marina, amb NIF G58441139, per a l’execució del projecte Acció Comunitària 
al barri de La Marina, que instrumenta l’atorgament d’una subvenció mitjançant 
concessió directa i amb caràcter excepcional de conformitat amb els articles 
22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions i 
6.2 de la normativa general reguladora de les subvencions, per un import de 
9.000,00 euros. Declarar la no-inclusió en convocatòria pública per raons d’interès 
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públic justificades en els informes que consten en l’expedient. Autoritzar i disposar
la despesa de 9.000,00 euros amb càrrec a la partida 0201-48903-23014 
corresponen a l’exercici 2013 de la gerència de l’Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat 
i Esports, equivalents al 75% del cost total del projecte (12.000,00 euros). 
Requerir l’entitat beneficiària per tal que en un termini no superior als tres mesos a 
comptar des de la finalització de l’activitat realitzada presenti la justificació de 
l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat amb el pacte setè del conveni. Facultar
en l’Ima. Sra. Maite Fandos Payà, Regidora de l’Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat i 
Esports i Quarta Tinenta d’Alcalde de l’Ajuntament de Barcelona, la signatura de 
l’esmentat Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n derivin.

28. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona, i l’Associació Iniciatives 
Solidàries amb NIF G61019642, per a l’execució del projecte “Voluntaris Solidaris”, 
que instrumenta l’atorgament de la subvenció de concessió directa de conformitat 
amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de 
Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de les subvencions, per un 
import de 25.000,00 euros. Declarar la no-inclusió en convocatòria pública per 
raons d’interès públic justificades en els informes que consten en l’expedient. 
Autoritzar i disposar la despesa de 25.000,00 euros amb càrrec a la partida 0201 
48903 23142 del pressupost de l’any 2013 equivalent al 49,44% del cost total del 
projecte (50.556,84 euros). Requerir l’entitat beneficiària per tal que en un termini 
no superior als tres mesos a comptar des de la finalització del projecte presentin la 
justificació corresponent. Facultar en l’Ima. Sra. Maite Fandos Payà, Regidora de 
l’Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports de l’Ajuntament de Barcelona, la 
signatura de l’esmentat Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n 
derivin.

29. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i el Col·legi de Pedagogs 
de Catalunya, amb CIF V-62980354, en l’àmbit de l’envelliment actiu i del bon 
tracte cap a les persones grans, vigent des de la seva signatura fins al 31 de 
desembre de 2014. Facultar en la Sra. Maria Assumpció Roset i Elias, comissionada 
d’Alcaldia de la Gent Gran de l’Ajuntament de Barcelona, la signatura de l’esmentat 
conveni, així com la de tots els documents que se’n derivin, i si s’escau, la seva 
pròrroga.

30. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’Associació Catalana 
per al Parkinson de Barcelona, amb núm. d’identificació G58276072, per a 
l’execució del projecte “Suport en els recursos adreçats als familiars dels afectats 
per la malaltia de Parkinson”, que instrumenta l’atorgament d’una subvenció 
mitjançant concessió directa i amb caràcter excepcional de conformitat amb els 
articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de 
Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de les subvencions, per un 
import de 12.000,00 euros. Declarar la no-inclusió en convocatòria pública per 
raons d’interès públic justificades en els informes que consten en l’expedient. 
Autoritzar i disposar la despesa de 12.000,00 euros, dels quals 6.000,00 euros 
corresponen a l’exercici 2013 i 6.000,00 euros a l’exercici 2014 condicionat a 
l’existència de crèdit adequat i suficient, amb càrrec a la partida 0201 48903 
23134, equivalent al 32,35% del cost total del projecte (37.099,32 euros). 
Requerir l’entitat beneficiària per tal que en un termini no superior als tres mesos, 
a comptar des del 31 de desembre pel primer any pressupostari i tres mesos a 
comptar des de la finalització de l’activitat realitzada pel segon any pressupostari, 
presenti la justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat amb el pacte 
setè del conveni. Facultar la Sra. Maria Assumpció Roset i Elias, comissionada 
d’Alcaldia de la Gent Gran de l’Ajuntament de Barcelona, la signatura de l’esmentat 
Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n derivin.

31. Aprovar la modificació del contracte núm. 11003188, a l’empara de l’article 
92.quàter 1 a) de la Llei 30/2007, de 30 d’octubre, de contractes del sector públic, 
que té per objecte la gestió del Centre d’Urgències i Emergències Socials de 
Barcelona (CUESB), de conformitat amb les motivacions de l’informe emès 
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conjuntament pel director de Família i Serveis Socials i la cap del Departament 
d’Urgències i Emergències Socials de 21 d’octubre de 2013, adjudicat a l’empresa 
Progess, Projectes i Gestió de Serveis Socials, SL, amb NIF B-59960526, consistent 
en l’ampliació del contracte en 214.331,32 euros IVA inclòs, per a incloure un 
Allotjament Nocturn d’Emergències Provisional durant el període comprés entre el 
16 de desembre de 2013 i el 8 de març de 2014, amb un increment del 5,97 % 
respecte del preu inicial. Ampliar l'autorització i disposició aprovada per resolució, 
de 9 d’octubre de 2013, de la Comissió de Govern per un import total de 
214.331,32 euros, IVA inclòs, al tipus impositiu del 10%, en quant a 41.316,88 
euros IVA inclòs al tipus impositiu del 10% amb càrrec a la partida 0201 22731 
23191 del pressupost de l’any 2013, i quant a 173.014,44 euros IVA inclòs al tipus 
impositiu del 10% amb càrrec a la partida 0201 22731 23191 del pressupost de 
l’any 2014 i condicionat a l’existència de crèdit adequat i suficient, a favor de 
l’empresa Progess, Projectes i Gestió de Serveis Socials, SL, amb NIF B-59960526. 
Requerir l’adjudicatari perquè en el termini màxim de 15 dies hàbils, a partir de la 
data de recepció de la notificació d’aquesta resolució, reajusti la garantia definitiva 
per un import de 9.742,33 euros, i formalitzar la modificació del contracte el dia i 
hora que se li indiqui des del Departament de Serveis Jurídics de l’Àrea de Qualitat 
de Vida, Igualtat i Esports.

32. Acceptar la renúncia unilateral del contractista a la revisió de preus que 
afecta a partir de l’1 de desembre de 2012, manifestada mitjançant compareixença 
de 16 de febrer de 2012. Acceptar la renúncia parcial unilateral del contractista a 
la revisió de preus corresponent al període de l’1 de gener de 2013 al 31 de 
desembre de 2013, i que suposa un estalvi per a l’Ajuntament de Barcelona de 
33.918,02 euros, manifestada mitjançant compareixença de 10 d’octubre de 2013, 
respecte a l’import corresponent a la revisió de preus de 69.453,65 euros. Aprovar
la revisió de preus, d’acord amb la clàusula 8 del plec de clàusules administratives 
particulars regulador del contracte 11003066, que té per objecte la gestió de 
l’equipament integral Zona Franca, per import de 37.607,65 euros, exempt d’IVA, 
d’acord amb l’informe emès pel Director de Serveis de Família i Serveis Socials 
juntament amb el Tècnic del Servei i la Cap del Departament d’Atenció a Persones 
Vulnerables, de 2 d’octubre de 2013. Prorrogar, a l’empara dels articles 23.2 i 254 
de la Llei de Contractes del Sector Públic, el contracte que té objecte la gestió de 
l’equipament integral Zona Franca, de conformitat amb les motivacions de 
l’informe emès pel Director de Serveis de Família i Serveis Socials juntament amb 
el Tècnic del Servei i la Cap del Departament d’Atenció a Persones Vulnerables, 
adjudicat a Suara Serveis, Societat cooperativa catalana limitada, per al període 
comprès entre l’1 de desembre de 2013 i el 30 de novembre de 2014 i per un 
import d’1.820.143,98 euros, exempt d’IVA. Autoritzar i disposar, a favor de Suara 
Serveis, Societat cooperativa catalana limitada, amb NIF núm. F17444225, la 
despesa per un import total d'1.857.751,63 euros, exempt d’IVA, amb càrrec a la 
partida 0201 23141 22731 dels pressupostos del 2013 i del 2014. L’import 
corresponent al pressupost de l’any 2013 és de 192.195,22 euros, exempt d’IVA. 
L’import corresponent al pressupost de 2014 és d'1.665.556,41 euros, exempt 
d’IVA, condicionat a l’existència de crèdit adequat i suficient. Requerir l’adjudicatari 
perquè, dins el termini màxim de quinze dies hàbils des del següent al de la 
notificació d’aquesta resolució, es personi a les dependències del Departament de 
Serveis Jurídics de l’Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports (passeig de Sant 
Joan, núm. 75) per a la formalització del contracte.

33. Aprovar la revisió de preus, d’acord amb la clàusula 15 del plec de clàusules 
administratives particulars regulador del contracte núm. 11000351, que té per 
objecte la gestió de l’equipament integral Horta per a persones sense sostre, per 
import de 52.006,87 euros, exempt d’IVA, i els preus unitaris següents: preu 
centre de dia 1.105,9294 euros, preu àpat/dia usuari 9,5332 euros, preu dutxa/dia 
usuari 12,0249 euros, preu plaça ocupada 40,7500 euros i preu plaça no ocupada 
34,2169 euros, d’acord amb l’informe emès conjuntament pel Director de Serveis 
de Família i Serveis Socials, la Cap del Departament d’Atenció a Persones 
Vulnerables i el Tècnic del Servei, de 21 d’octubre de 2013. Autoritzar i disposar a
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favor de Creu Roja Espanyola a Barcelona, amb NIF núm. Q-2866001-G, la 
despesa de 52.006,87 euros, exempt d’IVA, amb càrrec a la partida 0201 22731 
23141 del pressupost de l’exercici 2013.

34. Acceptar la renúncia unilateral del contractista a la revisió de preus que 
afecta a partir de l’1 de gener de 2013, i que suposa un estalvi per a l’Ajuntament 
de Barcelona de 16.818,80 euros, IVA inclòs, manifestada mitjançant 
compareixença de 30 d’agost de 2013, respecte a l’import corresponent a la revisió 
de preus de 20.449,77 euros, IVA inclòs. Aprovar la revisió de preus, d’acord amb 
la clàusula 8 del plec de clàusules administratives particulars regulador del 
contracte núm. 10003628, que té per objecte la gestió del Centre Obert Municipal 
de famílies, infants i adolescents Les Corts, per import de 3.630,97 euros, IVA 
inclòs, dels quals 3.300,88 euros són base imposable i 330,09 euros són IVA al 
tipus del 10 %, d’acord amb l’informe emès conjuntament pel Director de Serveis 
de Família i Serveis Socials, la Cap del Departament de Família i Infància i la 
Tècnica del Servei, de 16 d’octubre de 2013. Autoritzar i disposar a favor 
d'Iniciatives i Programes, SL, amb NIF núm. B-59545913, la despesa de 3.630,97 
euros, IVA inclòs, amb càrrec a la partida 0201 22731 23111 del pressupost de 
l’exercici 2013.

35. Acceptar la renúncia unilateral del contractista a la revisió de preus que 
afecta a partir de l’1 de gener de 2013, i que suposa un estalvi per a l’Ajuntament 
de Barcelona de 14.925,13 euros, exempt d’IVA, manifestada mitjançant 
compareixença de 30 d’agost de 2013, respecte a l’import corresponent a la revisió 
de preus de 25.570,14 euros, exempt d’IVA. Aprovar la revisió de preus, d’acord 
amb la clàusula 8 del plec de clàusules administratives particulars regulador del 
contracte núm. 09002464, que té per objecte la gestió del Centre Obert Municipal 
Sant Martí per a infants, adolescents i famílies, per import de 10.645,01 euros, 
exempt d’IVA, d’acord amb l’informe emès conjuntament pel Director de Serveis 
de Família i Serveis Socials, la Cap del Departament d’Atenció a Persones 
Vulnerables i la Tècnica del Servei, de 16 d’octubre de 2013. Autoritzar i disposar a
favor de Suara Serveis, SCCL, amb NIF núm. F-17444225, la despesa de 
10.645,01 euros, exempt d’IVA, amb càrrec a la partida 0201 22731 23111 del 
pressupost de l’exercici 2013.

36. Aprovar el projecte normatiu de Reglament de funcionament Intern del 
Consell Municipal de Persones amb Discapacitat de conformitat amb els articles 
108 i concordants del Reglament Orgànic Municipal i amb l’article 27.2 i 
concordants de la Carta Municipal de Barcelona.

37. Restar assabentat de les resolucions de la Gerència de l’Institut Barcelona 
Esports d'1 d’agost de 2013 i 15 d’octubre de 2013 per les quals s’aprova inicial i 
definitivament el Projecte del Nou SkatePark als jardins d’Àurea Cuadrado, del 
Districte de Les Corts, i amb un cost d’execució de 712.277,54 euros, IVA inclòs al 
tipus impositiu del 21%.

38. Restar assabentat de les resolucions de la gerència de l’Institut Barcelona 
Esports, d'1 d’agost de 2013 i 15 d’octubre de 2013 per la qual s’aprova inicial i 
definitivament el Projecte del Nou SkatePark de la Mar Bella, del Districte Sant 
Martí, i amb un cost d’execució de 706.729,25 euros, IVA inclòs al tipus impositiu 
del 21%.

39. Restar assabentat de l’aprovació de l’annex V i VI de 19 de juliol de 2013 i 
10 d’octubre de 2013 respectivament, signats per la Real Federación de Natación 
Española i l’Institut Barcelona Esports; encarregar a l’Institut Barcelona Esports 
l’aprovació d’un annex VII per a la formalització de la subvenció que s’aprovi per 
un import d’1.000.000,00 euros.
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b) Moció

ÀREA D'HÀBITAT URBÀ

Districte de Sant Andreu

Única. Kel Projecte modificat del projecte executiu de les obres de rehabilitació 
de l’edifici “C” del complex de Fabra i Coats de Sant Andreu a Barcelona, 
d’iniciativa municipal, segons l’article 42 i ss. del Decret 179/1995, de 13 de juny, 
pel qual s’aprova el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals, i d’acord 
amb l’Informe Tècnic Jurídic de la societat municipal BIM/sa, de data 22 d’octubre 
de 2013, que figura a l’expedient administratiu i que a aquests efectes es dona per 
reproduït, per un import de 5.352.395,01 euros, el 21% de l’impost del valor afegit 
(IVA) inclòs (aquesta diferència de pressupost de 4.569.949,33 euros a 
5.352.395,01 euros és conseqüència de l’increment del tipus impositiu d’IVA del 
18% al 21% i de les noves partides que s’han tingut d’aplicar durant la fase 
d’execució de les obres), d’acord amb allò que preveu l’article 235.2 del Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal 
i de règim local de Catalunya; publicar aquesta Resolució al Butlletí Oficial de la 
Província (BOP), a la Gaseta Municipal i al Taulell d’Anuncis de l’Ajuntament; i 
encarregar a la Societat Municipal BIM/sa la gestió de l’actuació.

S'aprova, per unanimitat, la moció anterior després de declarar-se'n, també per
unanimitat, la urgència.

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 
deu hores.
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Acords
Acords de la sessió del dia 27 de novembre de 2013 

Aprovació de l'acta de la sessió de 20 de novembre de 2013.

ACORDS DECISORIS

ÀREA DE PRESIDÈNCIA, RÈGIM INTERIOR, SEGURETAT I MOBILITAT

1. Prorrogar de mutu acord, a l'empara de l'article 303.1 del Text Refós de la 
LCSP, i de conformitat amb la clàusula tercera del plec de clàusules administratives 
particulars, el contracte número 12002836 que té per objecte l'auditoria de la 
qualitat de l'espai públic de la ciutat de Barcelona, adjudicat a l'empresa Business 
Strengths Engineering, SL NIF B61585410, del 15 de desembre del 2013 fins el 14 
de desembre de 2014 per l'import de 708.684,00 euros IVA inclòs, i incrementar el 
contracte en la quantitat de 8.504,20 euros, a què ascendeix l'1,20% de l'IPC, 
d'acord amb la clàusula divuitena del plec de clàusules administratives particulars; 
autoritzar i disposar la despesa de 717.188,20 Euros amb càrrec al Pressupost/os i 
Partida/es indicades en la relació comptable annexa a document; requerir
l'adjudicatari perquè en el termini màxim de 15 dies hàbils, a partir de la data de 
recepció de la notificació d'aquesta resolució, reajusti la garantia definitiva, per un 
import de 29.635,88 euros.

2. Atorgar la subvenció a Acció Cultural del País Valencià, amb DNI/NIF 
G46164026, per un import de 50.000,00 euros, per al projecte "Programació 
Activitats Culturals 2013", d'acord amb allò previst en l'article 6.2 de la Normativa 
General Reguladora de les Subvencions aprovada pel Consell Plenari el 17 de 
desembre de 2010; declarar la no-inclusió en convocatòria pública donada la 
excepcionalitat que concorre en el projecte; autoritzar, disposar i reconèixer
l'obligació de la despesa per un import de 50.000,00 euros, amb càrrec al/s 
pressupost/os i partida/es indicats en aquest mateix document, a favor de Acció 
Cultural del País Valencià, amb NIF G46164026, per al projecte "Programació 
Activitats Culturals 2013"; requerir l'entitat beneficiària per tal que presenti la
justificació dels fons rebuts en data màxima 31.03.2014, així com el balanç 
econòmic i la memòria de funcionament de l'activitat subvencionada.

3. Autoritzar i disposar la despesa, per un import de 150.000,00 euros amb 
càrrec al/s pressupost/os i partida/es indicats en aquest mateix document, a favor 
del Comitè Català per als Refugiats, amb NIF V62655659, per a la realització del 
projecte de cooperació i d'educació per al desenvolupament; aprovar el conveni de 
col·laboració entre l'Ajuntament de Barcelona i el Comitè Català per als Refugiats, 
amb NIF V62655659, per al projecte de cooperació i d'educació per al 
desenvolupament de conformitat amb la Normativa reguladora dels expedients 
d'autorització, de l'atorgament de convenis administratius amb altres 
administracions públiques i institucions aprovada per decret d'Alcaldia el 27 d'abril 
de 2011; facultar l'Im. Sr. Jordi Martí i Galbis, Regidor de Presidència i Territori de 
l'Ajuntament de Barcelona per la signatura de l'esmentat conveni; requerir l'entitat 
beneficiària per tal que, en el termini no superior als 6 mesos a comptar des de la 
data de la transferència rebuda, o si l'activitat no hagués finalitzat, als 3 mesos de 
finalitzada, presenti la justificació dels fons rebuts segons consta al pacte 2 
"Obligacions i compromisos del Comitè Català per als refugiats, Catalunya amb l'Alt 
Comissionat de les Nacions Unides per als Refugiats (ACNUR)", de l'esmentat 
conveni.

 



5292 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

Autoritzar i disposar la despesa, per un import de 62.000,00 euros amb càrrec 
al/s pressupost/os i partida/es indicats en aquest mateix document, a favor de 
Patronat Catalunya Món - Consell Diplocat, amb NIF Q5856401D, per a fomentar 
els valors de la societat civil catalana vinculats a la consolidació de la democràcia, 
la governança i la construcció de la pau a l'exterior; aprovar el conveni de 
col·laboració entre l'Ajuntament de Barcelona i el Patronat Catalunya Món - Consell 
Diplocat, amb NIF Q5856401D, per a fomentar els valors de la societat civil 
catalana, de conformitat amb la Normativa reguladora dels expedients 
d'autorització de l'atorgament de convenis administratius amb altres 
administracions públiques i institucions aprovada per decret d'Alcaldia el 27 d'abril 
de 2011; requerir l'entitat beneficiària per tal que, en el termini màxim de 6 mesos 
a comptar des de la finalització de les activitats acordades, presenti la justificació 
dels fons rebuts, segons consta al pacte 3 (Obligacions de Diplocat).

5. Autoritzar i disposar la despesa, per un import de 40.000,00 euros amb 
càrrec al/s pressupost/os i partida/es indicats en aquest mateix document, a favor 
d'Unión General Trabajadores Cataluña, amb NIF G08496622, per al manteniment 
de la seu rambla del Raval 29; aprovar el conveni de col·laboració entre 
l'Ajuntament de Barcelona i Unión General Trabajadores Cataluña, amb NIF 
G08496622, per al manteniment de la seu rambla del Raval 29 de conformitat amb 
la Normativa reguladora dels expedients d'autorització de l'atorgament de convenis 
administratius amb altres administracions públiques i institucions, aprovada per 
decret d'Alcaldia el 27 d'abril de 2011; facultar al Primer Tinent d'Alcalde de 
l'Ajuntament de Barcelona per la signatura de l'esmentat conveni; requerir l'entitat 
beneficiària per tal que, abans del 31 de març de 2014, presenti la justificació 
contemplada al pacte segon del conveni esmentat.

6. Autoritzar i disposar la despesa, per un import de 80.000,00 euros amb 
càrrec al/s pressupost/os i partida/es indicats en aquest mateix document, a favor 
de Casa Caritat Consorci de Cultura Contemporània, amb NIF P5800017E, per a la 
realització dels projecte de l'exposició "Piso Piloto. Medellín-Barcelona"; aprovar el 
conveni de col·laboració entre l'Ajuntament de Barcelona i Casa Caritat Consorci de 
Cultura Contemporània, amb NIF P5800017E, per a la realització del projecte de 
l'exposició "Piso Piloto. Medellín-Barcelona" de conformitat amb la Normativa 
reguladora dels expedients d'autorització de l'atorgament de convenis 
administratius amb altres administracions públiques i institucions aprovada per 
decret d'Alcaldia el 27 d'abril de 2011; facultar l'Im. Sr. Jordi Martí i Galbis, 
Regidor de Presidència i Territori de l'Ajuntament de Barcelona per la signatura de 
l'esmentat conveni; requerir l'entitat beneficiària per tal que, en el termini màxim 
de 6 mesos a comptar des de la finalització del projecte presenti la justificació dels 
fons rebuts, segons consta en el (Pacte 2. Obligacions de l'entitat) de l'esmentat 
conveni. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

7. Denegar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Miguel Sánchez Martínez (mat. 
21875) entre la seva activitat municipal com a funcionari de carrera de la Guàrdia 
Urbana, amb la categoria professional de caporal, amb destinació a la UNO III 
(Districte de Sants-Montjuïc) de la Gerència de Prevenció, Seguretat i Mobilitat, on 
desenvolupa les funcions pròpies de la seva categoria, i l’exercici de la professió 
d’advocat, atès que d’acord amb el que disposa l’article 37 de la Llei 16/1991, de 
10 de juliol, de Policies Locals, els cossos policials de Catalunya només poden 
desenvolupar aquelles activitats no incloses en la legislació reguladora de les 
incompatibilitats, que són únicament i exclusivament les previstes a l’article 19 de 
la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al servei de 
les administracions públiques i l’article 2 de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, 
d’incompatibilitats del personal al servei de l’Administració de la Generalitat, entre 
les quals no hi figura l’activitat sol·licitada. A més, el Sr. Sánchez com a membre 
de la Guàrdia Urbana de Barcelona percep un complement específic pel factor 
d’incompatibilitat, per la qual cosa tampoc es pot autoritzar la compatibilitat 
sol·licitada en base al règim comú d’incompatibilitats d’acord amb l’establert a 
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l’article 16.1 de l’esmentada Llei 53/1984 i a l’article 14 de la també esmentada 
Llei 21/1987. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

8. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Eulàlia Rubió Galofré (mat. 
35290) entre la seva activitat municipal com a funcionària de carrera, amb la 
categoria professional de administratiu d'administració General, amb destinació al 
Departament de Llicències i Inspecció del Districte de l'Eixample, on desenvolupa 
el lloc de treball d’inspectora de districte, i l’activitat privada per compte d'altri com 
a administradora de l'empresa REMA 12, que té per objecte social la creació, 
realització, execució, explotació, distribució, representació i gestió de qualsevol 
tipus de produccions i espectacles artístics, culturals i literaris, propis o aliens, ja 
siguin teatrals, audiovisuals, discogràfics o d’edició, realitzats en qualsevol suport, 
format o sistema; l’edició de llibres i fulletons; la traducció i correcció de textos a 
qualsevol idioma, atès que aquesta activitat secundària no figura compresa en les 
causes d’incompatibilitat previstes legalment; d’altra banda, la present autorització 
resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i 
altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre 
d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, 
de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de 
la Generalitat i d’altra normativa aplicable. I, en tot cas, la present autorització 
perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les 
circumstàncies relatives al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència i 
Règim Interior.

9. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Maria Pilar Ciurana Muntè 
(mat. 36934) entre la seva activitat municipal com a laboral fix amb la categoria 
professional de tècnic auxiliar d'activitats socials, amb destinació a la plantilla 
volant (grup informadors V) de la Gerència de Recursos, on desenvolupa el lloc de 
treball de informador tramitador, i l’activitat privada per compte propi com a 
administradora de la societat Mobiliari i Projectes SL, atès que aquesta activitat 
secundària no figura compresa en les causes d’incompatibilitat previstes 
legalment; la seva dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i en horari no coincident 
amb el municipal i, d’altra banda, la present autorització resta condicionada a 
l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que 
es contenen en la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, 
d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 
d’altra normativa aplicable. I, en tot cas, la present autorització perdrà vigència 
per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives 
al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

10. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Joan Ariza Picón (mat. 24644) 
entre la seva activitat municipal com a funcionari de carrera amb la categoria 
professional d’auxiliar pràctic, amb destinació al Parc Mòbil de la Gerència de 
Recursos, on desenvolupa el lloc de treball de conductor polivalent del Parc Mòbil, i 
l’activitat privada per compte d'altri de tallerista de defensa personal al Centre 
Cívic La Sedeta a través de l’empresa LUDIC 3 SCCL, atès que aquesta activitat 
secundària no figura compresa en les causes d’incompatibilitat previstes 
legalment; la seva dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i en horari no coincident 
amb el municipal i, d’altra banda, la present autorització resta condicionada a 
l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que 
es contenen en la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, 
d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 
d’altra normativa aplicable. I, en tot cas, la present autorització perdrà vigència 
per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives 
al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior.
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11. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Antonio Kilian Burruezo 
Sánchez (mat. 72780) entre la seva activitat municipal com a funcionari interí amb 
la categoria professional de auxiliar d'Administració General, amb destinació a 
l’Oficina d’Atenció al Ciutadà Nou Barris de la Gerència de Recursos, on 
desenvolupa el lloc de treball de suport 4 (90.40.GE.20), i l’activitat privada per 
compte propi de periodista esportiu (redacció i edició de textos), atès que aquesta 
activitat secundària no figura compresa en les causes d’incompatibilitat previstes 
legalment; la seva dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i en horari no coincident 
amb el municipal i, d’altra banda, la present autorització resta condicionada a 
l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que 
es contenen en la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, 
d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 
d’altra normativa aplicable. I, en tot cas, la present autorització perdrà vigència 
per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives 
al mateix. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

12. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Javier Águila Morales 
(mat.26906) entre la seva activitat municipal com a funcionari de carrera amb la 
categoria professional de Tècnic Mitjà en Ciències Socials, amb destinació al Centre 
de Serveis Socials Guineueta-Verdum-Prosperitat de l’Institut Municipal de Serveis 
Socials de Barcelona, on desenvolupa les funcions pròpies del lloc de treball de 
Treballador Social d’Assistència Primària, i l’activitat pública com a Professor 
associat a temps parcial de la Universitat de Barcelona, per al curs acadèmic 2013-
2014 des del 15 de setembre de 2013 fins al 14 de setembre de 2014 i pròrrogues 
que es puguin produir en aquest contracte de treball; la seva dedicació a la 
docència universitària serà a temps parcial i amb horari no coincident amb el 
municipal. La present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels 
deures públics, a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal de les 
Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats 
del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa 
aplicable. Donar-ne compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

Districte de Sant Andreu

13. Aprovar el Conveni d’encàrrec de gestió de l’Ajuntament de Barcelona, 
Districte de Sant Andreu, a Barcelona Activa, SA, SPM, per a la gestió, la 
coordinació i la impartició d’un curs d’auxiliar de cuina adreçat a joves dels barris 
de Bon Pastor i Baró de Viver; facultar el regidor del Districte de Sant Andreu per a 
la signatura de l’esmentat Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n 
derivin; autoritzar la despesa de 25.000 €, a càrrec de la partida 22719-15548-
0609 del pressupost de l’exercici 2013, per dotar l’execució del projecte esmentat; 
disposar i reconèixer l'obligació a favor de Barcelona Activa, SA, SPM, amb NIF 
A58295296, per un import de 25.000 euros; requerir Barcelona Activa, SA, SPM 
per tal que justifiqui la realització de l’activitat formativa encarregada, tant 
documental com econòmica, en el termini màxim de dos mesos, a comptar des de 
la data de finalització.

ÀREA D'ECONOMIA, EMPRESA I OCUPACIÓ

14. Aprovar l’expedient núm. 3-190/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en generació de crèdit per ingressos de la pròrroga del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 
35.016,20 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13110895. i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació
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15. Aprovar l’expedient núm. 3-199/2013 d’anul·lació de la Generació de crèdit 
per ingressos 3-186 (d’import 150.000€ d’ingressos provinents de la Generalitat de 
Catalunya per foment del Turisme i aprovada per la Comissió de Govern de 13 de 
novembre de 2013), en el sentit d’anul·lar la generació de 150.000,00 € i generar
377.526,00 €, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13111495. i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació.

16. Aprovar l’expedient núm. 3-202/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 1.581.574,80 euros, 
de conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions 
pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13111891.

17. Aprovar l’expedient núm. 3-203/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 414.150,54 euros, 
de conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions 
pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13111991.

18. Aprovar l’expedient núm. 3-204/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 342.045,87 euros, 
de conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions 
pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13112091.

19. Aprovar l’expedient núm. 3-205/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 147.174,58 euros, 
de conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions 
pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13112191.

20. Aprovar l’expedient núm. 3-206/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 150.000,00 euros, 
de conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions 
pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13112291.

21. Aprovar l’expedient núm. 3-207/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 272.632,85 euros, 
de conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions 
pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13112391.

22. Aprovar l’expedient núm. 3-208/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 1.882.767,68 euros, 
de conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions 
pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13111791.

23. Aprovar l’expedient núm. 3-209/2013 de Generació de crèdit per ingressos 
per import de 62.353,33 €, provinents de l’Institut Municipal de Paisatge Urbà i 
Qualitat de Vida, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13111995 i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació.

24. Aprovar l’expedient núm. 3-210/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en transferències de crèdit de la pròrroga del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 406.133,00 euros, 
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de conformitat amb la documentació i amb la distribució d’aplicacions 
pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable núm. 13112491.

25. Aprovar el conveni de col·laboració entre l'Ajuntament de Barcelona i la 
Cambra Oficial de Comerç, Indústria i Navegació de Barcelona, amb NIF 
Q0873001B, per a l'execució de diverses accions relacionades amb el comerç, de 
conformitat amb la Normativa reguladora dels expedients d'autorització de 
l'atorgament de convenis administratius amb altres administracions públiques i 
institucions, aprovada per decret d'Alcaldia el 27 d'abril de 2011. Autoritzar i 
disposar la despesa per un import de 50.000,00 euros, amb càrrec al pressupost i 
partida indicats en aquest mateix document, a favor de la Cambra Oficial de 
Comerç, Indústria i Navegació de Barcelona, amb NIF Q0873001B. Facultar el 
Regidor de Comerç, Consum i Mercats, Sr. Raimond Blasi i Navarro, per a la 
signatura del present conveni. Requerir l'entitat beneficiària per tal que, en el 
termini màxim de 6 mesos a partir del pagament de la subvenció o tres mesos des 
de la finalització de l'activitat, presenti el balanç econòmic i la memòria de 
funcionament d'aquesta i justificació dels fons rebuts.

26. Aprovar el conveni de col·laboració entre l'Ajuntament de Barcelona i la 
Fundació Privada Barcelona Comerç, amb NIF G63433650, per al desenvolupament 
del Pla d'Actuació 2013, de conformitat amb la Normativa reguladora dels 
expedients d'autorització de l'atorgament de convenis administratius amb altres 
administracions públiques i institucions, aprovada per decret d'Alcaldia el 27 d'abril 
de 2011; autoritzar i disposar la despesa per un import de 350.000,00 euros, amb 
càrrec al pressupost i partida indicats en aquest mateix document, a favor de la 
Fundació Privada Barcelona Comerç, amb NIF G63433650; facultar al Regidor de 
Comerç, Consum i Mercats, Im. Sr. Raimond Blasi i Navarro, per a la formalització 
del present conveni; requerir l'entitat beneficiària per tal que, en el termini màxim 
de 6 mesos a partir del pagament de la subvenció o tres mesos des de la 
finalització de l'activitat, presenti el balanç econòmic i la memòria de funcionament 
d'aquesta i justificació dels fons rebuts.

27. Acceptar l’atorgament per la Generalitat de Catalunya de la concessió d’ús 
privatiu i a títol gratuït, per un termini de 10 anys prorrogables a 5 anys més, a 
favor de l’Ajuntament de Barcelona, de la sala d’actes situada entre els cossos de 
l’Institut Infanta Isabel d’Aragó i l’Institut Joan d’Àustria, per tal de destinar-la a 
serveis culturals i associatius, com un equipament de barri, i d’acord amb els 
termes de la Resolució d’atorgament de la concessió, de 21 d’octubre, del conseller 
d’Economia i Coneixement; i formalitzar la concessió en document administratiu. 

ÀREA D'HÀBITAT URBÀ

28. Aprovar l'Addenda de modificació del Memoràndum d’Entesa entre el Banc 
Internacional per a la Reconstrucció i Foment i l'Ajuntament de Barcelona 
relacionat amb la col·laboració sobre el Centre de Coneixement de Barcelona 
(Barcelona Knowledge Hub); i facultar indistintament l'Alcalde i el Tercer Tinent 
d'Alcalde per a la seva signatura. 

Districte de Ciutat Vella - Districte de l'Eixample - Districte de Gràcia

29. Modificar el contracte núm. 08000528 de conformitat amb el RDLL 02/2000 
TRLCP, de 16 de juny, Text Refós de la Llei de Contractes de les Administracions 
Públiques; ampliar l'autorització i disposició de despesa del contracte núm. 
08000528 que té per objecte Zona centre-neteja / recollida residus anys 2009-17, 
per un import de 2.958.462,26 euros amb càrrec al Pressupost i Partida indicades 
en el document comptable; disposar-la a favor de FCC Fomento Construcciones y 
Contratas, NIF A28037224; requerir l'adjudicatari per tal que, en el termini màxim 
de 15 dies hàbils següents a la recepció d'aquesta notificació, constitueixi la 
garantia definitiva complementària per un import de 118.338,49 euros, i 
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comparegui per formalitzar la modificació del contracte a les dependències 
d'Administració d'Hàbitat Urbà.

Districte de Sants-Montjuïc - Districte de les Corts - Districte de Sarrià-Sant 
Gervasi

30. Modificar el contracte núm. 08000530 de conformitat amb el RDLL 02/2000 
TRLCP, de 16 de juny, Text Refós de la Llei de Contractes de les Administracions 
Públiques; ampliar l'autorització i disposició de despesa del contracte núm. 
08000530 que té per objecte Zona oest-neteja / recollida residus anys 2009-2017, 
per un import de 504.233,24 euros amb càrrec al Pressupost i Partida indicades en 
el document comptable; disposar-la a favor de CESPA SA, NIF A82741067; 
requerir l'adjudicatari per tal que, en el termini màxim de 15 dies hàbils següents a 
la recepció d'aquesta notificació, constitueixi la garantia definitiva complementària 
per un import de 20.169,33 euros, i comparegui per formalitzar la modificació del 
contracte a les dependències d'Administració d'Hàbitat Urbà.

Districte d'Horta-Guinardó - Districte de Nou Barris

31. Modificar el contracte núm. 08000527 de conformitat amb el RDLL 02/2000 
TRLCP, de 16 de juny, Text Refós de la Llei de Contractes de les Administracions 
Públiques; ampliar l'autorització i disposició de despesa del contracte núm. 
08000527 que té per objecte Zona nord - neteja / recollida residus anys 
2009/2017 per un import de 101.284,75 euros amb càrrec al Pressupost i Partida 
indicades en el document comptable; disposar-la a favor de Tratamiento residuos 
UTE Ccorporac. CLD Servicios Urbanos, NIF U64993256; requerir l'adjudicatari per 
tal que, en el termini màxim de 15 dies hàbils següents a la recepció d'aquesta 
notificació, constitueixi la garantia definitiva complementària per un import de 
4.051,39 euros, i comparegui per formalitzar la modificació del contracte a les 
dependències d'Administració d'Hàbitat Urbà.

Districte de Sant Martí

32. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla Especial Urbanístic i de Millora Urbana de illa 
d’equipament situada als carrers de Joan de Peguera, de Rogent, de Coll i Vehí i de 
l’Eterna Memòria, promogut per la Fundació Escolàpies; exposar-lo al públic pel 
termini d'un mes; sotmetre’l al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; 
i donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

ÀREA DE QUALITAT DE VIDA, IGUALTAT I ESPORTS

33. Aprovar l’addenda al conveni de col·laboració subscrit el 5 d’abril de 2013 
entre l’Ajuntament de Barcelona i la Fundació Àmbit Prevenció per al projecte 
“Intervenció en urgències intermèdies i inclusió social”, i que instrumenta 
l’atorgament d’una subvenció mitjançant concessió directa i amb caràcter 
excepcional de conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 
de novembre, General de Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de 
les subvencions, per un import de 11.745,00 euros. Declarar la no-inclusió en 
convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els informes que 
consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 11.745,00 euros, de 
l’exercici 2013, amb càrrec a la partida 0201-48903-23172, equivalent al 46,52% 
del cost total del projecte (25.245,00 euros). Requerir l’entitat beneficiària per tal 
que en un termini no superior als tres mesos, a comptar des de la finalització del 
projecte, presenti la justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat amb 
l’acord setè del conveni. Facultar en l’Ima. Sra. Francina Vila Valls, Regidora de 
Dona i Drets Civils de l’Ajuntament de Barcelona, la signatura de l’esmentada 
addenda, així com la de tots aquells documents que se’n derivin.
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34. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’entitat Associació 
Raval en Acció (Terral) amb núm. d’identificació G61750048 per a l’execució del 
projecte “Terral, una iniciativa de voluntarietat en l’àmbit de la infància al barri del 
Raval”, que instrumenta l’atorgament d’una subvenció mitjançant concessió directa 
i amb caràcter excepcional de conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 
38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions i 6.2 de la normativa 
general reguladora de les subvencions, per un import de 28.000,00 euros. Declarar
la no-inclusió en convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els 
informes que consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 28.000,00 
euros, amb càrrec a la partida 0201-23213-48903, equivalent al 16,75% del cost 
total del projecte corresponent a 167.179,00 euros. Requerir l’entitat beneficiària 
per tal que en un termini no superior als tres mesos, a comptar des de la 
finalització de l’activitat realitzada, presenti la justificació de l’aplicació dels fons 
rebuts, de conformitat amb el pacte setè del conveni. Facultar la Ima. Sra. Irma 
Rognoni i Viader, Regidora de Família, Infància, Usos del Temps i Discapacitats de 
l’Ajuntament de Barcelona, per a la signatura de l’esmentat Conveni, així com la de 
tots aquells documents que se’n derivin.

35. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona, Icària Iniciatives Socials 
SAL, amb núm. d’identificació A59835454, per a l’execució del projecte “Business 
with social values”, que instrumenta l’atorgament d’una subvenció mitjançant 
concessió directa i amb caràcter excepcional de conformitat amb els articles 
22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions i 
6.2 de la normativa general reguladora de les subvencions, per un import 
d'11.600,00 euros. Declarar la no-inclusió en convocatòria pública per raons 
d’interès públic justificades en els informes que consten en l’expedient. Autoritzar i 
disposar la despesa d'11.600,00 euros amb càrrec a la partida 0201 48903 23014 
del pressupost 2013, equivalent al 37,47% del cost total del projecte corresponent 
a 30.959,60 euros. Requerir l’entitat beneficiària per tal que, en un termini no 
superior als tres mesos, a comptar des del 31 de desembre pel primer any 
pressupostari i tres mesos a comptar des de la finalització de l’activitat realitzada 
pel segon any pressupostari, presenti la justificació de l’aplicació dels fons rebuts, 
de conformitat amb el pacte setè del conveni. Facultar la Sra. Cristina Iniesta i 
Blasco, delegada de Salut de l’Ajuntament de Barcelona, per a la signatura de 
l’esmentat conveni, així com la de tots aquells documents que se’n derivin.

36. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’entitat Acció Escolta 
de Catalunya, amb núm. d’identificació G62773221, per al desenvolupament del 
projecte “Programa pedagògic de l’entitat 2013-2014”, que instrumenta 
l’atorgament d’una subvenció mitjançant concessió directa i amb caràcter 
excepcional de conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 
de novembre, General de Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de 
les subvencions, per un import de 24.700,00 euros pel total del període. Declarar
la no inclusió en convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els 
informes que consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 24.700,00 
euros, dels quals 12.350,00 euros amb càrrec a la partida 0201 48512 23221 del 
pressupost de l’any 2013 i 12.350,00 euros del pressupost de l’any 2014, 
condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient, equivalent al 49,70% del 
cost total del projecte (49.700,00 euros) de dos anys d’execució. Requerir l’entitat 
beneficiària per tal que en un termini no superior als tres mesos, a comptar des del 
31 de desembre pel primer any pressupostari i tres mesos a comptar des de la 
finalització de l’activitat realitzada pel segon any pressupostari, presenti la 
justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat amb el pacte setè del 
conveni. Facultar el Sr. Raimond Blasi i Navarro, Regidor d’Adolescència i Joventut 
de l’Ajuntament de Barcelona, per a la signatura de l’esmentat conveni, així com la 
de tots aquells documents que se’n derivin.

37. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’entitat Consell de la 
Joventut d’Horta-Guinardó (CJD7), amb núm. d’identificació G59168641, per al 
desenvolupament del projecte “25 anys, i els que ens queden!”, que instrumenta 
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l’atorgament d’una subvenció mitjançant concessió directa i amb caràcter 
excepcional de conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 
de novembre, General de Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de 
les subvencions, per un import de 5.435,00 euros. Declarar la no-inclusió en 
convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els informes que 
consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 5.435,00 euros, amb 
càrrec a la partida 0201 48522 23221 del pressupost de l’any 2013, equivalent al 
39,97% del cost total del projecte (13.595,00 euros). Requerir l’entitat beneficiària 
per tal que en un termini no superior als tres mesos a comptar des de la 
finalització del projecte subvencionat, presenti la justificació de l’aplicació dels fons 
rebuts, de conformitat amb el pacte setè del conveni. Facultar el Sr. Raimond Blasi 
i Navarro, regidor d’Adolescència i Joventut de l’Ajuntament de Barcelona, per a la 
signatura de l’esmentat Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n 
derivin.

38. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i la Fundación 
Secretariado Gitano, amb núm. d’identificació G 83117374, per a l’execució del 
“Projecte d’intervenció amb la comunitat gitana a la ciutat de Barcelona”, que 
instrumenta l’atorgament d’una subvenció mitjançant concessió directa i amb 
caràcter excepcional de conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 
38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions i 6.2 de la normativa 
general reguladora de les subvencions, per un import de 23.900,00 euros. Declarar
la no-inclusió en convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els 
informes que consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 23.900,00 
euros equivalents al 50% del cost total del projecte estimat en 47.800,00 euros, 
dels quals 21.900 amb càrrec a la partida 0201 48903 23252 del pressupost 2013 i 
2.000,00 euros, à càrrec de la partida 22699.92412.0609 del pressupost de l’any 
2013 del Districte de Sant Andreu. Requerir l’entitat beneficiària per tal que en un 
termini no superior als tres mesos, a comptar des de la finalització de l’activitat 
realitzada, presenti la justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat 
amb el pacte setè del conveni. Facultar la Ima. Sra. Francina Vila i Valls, regidora 
de Dona i Drets Civils de l’Ajuntament de Barcelona, per a la signatura de 
l’esmentat Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n derivin.

39. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona, l’entitat CIPAIS, Centre 
d’Intervenció, Anàlisi i Integració Socials SCP amb núm. d’identificació V61340519 
per l’execució del projecte “Atenció psicoterapèutica als infants, adolescents en 
situació de risc o desemparament i llurs famílies”, que instrumenta l’atorgament 
d’una subvenció mitjançant concessió directa i amb caràcter excepcional de 
conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, 
General de Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de les 
subvencions, per un import de 16.000,00 euros pel total del període. Declarar la 
no-inclusió en convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els 
informes que consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 16.000,00 
euros, dels quals 8.000,00 euros amb càrrec a la partida 0201 48903 23111 del 
pressupost de l’any 2013 i 8.000,00 euros del pressupost de l’any 2014, 
condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient, equivalent al 48,78% del 
cost total del projecte (32.800,00 euros) de dos anys d’execució. Requerir l’entitat 
beneficiària per tal que en un termini no superior als tres mesos, a comptar des del 
31 de desembre pel primer any pressupostari i tres mesos a comptar des de la 
finalització de l’activitat realitzada pel segon any pressupostari, presenti la 
justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat amb el pacte setè del 
conveni. Facultar en l’Ima. Sra. Irma Rognoni Viader, Regidora de família, infància, 
usos del temps i discapacitats de l’Ajuntament de Barcelona, la signatura de 
l’esmentat Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n derivin.

40. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i la Fundació Privada 
Viarany, amb NIF G-63798813, per a l’execució del projecte Centre Obert 
Passatge, que instrumenta l’atorgament de la subvenció de concessió directa de 
conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, 
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General de Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de les 
subvencions, per un import de 25.464,47 euros. Declarar la no-inclusió en 
convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els informes que 
consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 25.464,47 euros, amb 
càrrec a la partida 489.03 231.11 02.01 de l’exercici 2013, equivalent al 22,63 % 
del cost total del projecte (112.550,00 euros). Requerir l’entitat beneficiària per tal 
que en un termini no superior als tres mesos, a comptar des de la finalització de 
l’activitat realitzada, presenti la justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de 
conformitat amb el pacte setè del conveni. Facultar la Ima. Sra. Irma Rognoni i 
Viader, Regidora de Família, Infància, Usos del Temps i Discapacitats de 
l’Ajuntament de Barcelona, per a la signatura de l’esmentat Conveni, així com la de 
tots aquells documents que se’n derivin.

41. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’entitat Centre 
d’Anàlisi i Programes Sanitaris de Barcelona amb núm. d’identificació G08830127 
per a l’execució del projecte “Anàlisi de la implicació en l’àmbit de la salut dels 
grups de suport a la ciutadania a la ciutat de Barcelona”, que instrumenta 
l’atorgament d’una subvenció mitjançant concessió directa i amb caràcter 
excepcional de conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 
de novembre, General de Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de 
les subvencions, per un import de 7.800,00 euros. Declarar la no-inclusió en 
convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els informes que 
consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 7.800,00 euros 
corresponent a l’exercici 2013 amb càrrec a la partida 0201 48903 31311, 
equivalent al 50% del cost total del projecte (15.600,00 euros). Requerir l’entitat 
beneficiària per tal que en un termini no superior als tres mesos, a comptar des de 
la finalització de l’activitat realitzada, presenti la justificació de l’aplicació dels fons 
rebuts, de conformitat amb el pacte setè del conveni. Facultar la Sra. Cristina 
Iniesta Blasco, Delegada de Salut, per a la signatura de l’esmentat Conveni, així 
com la de tots aquells documents que se’n derivin.

42. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona, i l’entitat Associació 
Rauxa, amb NIF G58858416, per a l’execució del projecte “Espais terapèutics de 
manualitats per a la socialització de persones”, que instrumenta l’atorgament 
d’una subvenció mitjançant concessió directa i amb caràcter excepcional de 
conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, 
General de Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de les 
subvencions, per un import de 10.885,00 euros. Declarar la no inclusió en 
convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els informes que 
consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 10.885,00 euros amb 
càrrec a la partida 0201 48903 31311 de l’exercici 2013, equivalent al 44,55% del 
cost total del projecte (24.431,89 euros). Requerir l’entitat beneficiària per tal que 
en un termini no superior als tres mesos, a comptar des de la finalització de
l’activitat realitzada, presenti la justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de 
conformitat amb el pacte setè del conveni. Facultar en la Delegada de Salut de 
l’Ajuntament de Barcelona, Sra. Cristina Iniesta i Blasco, la signatura de l’esmentat 
Conveni, així com la de tots aquells documents que se’n derivin.

43. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’entitat Federació 
Salut Mental Catalunya, amb núm. d’identificació G61064242, per al 
desenvolupament del projecte “Suport als cuidadors i sensibilització als 
equipaments públics en l’àmbit de la salut mental”, que instrumenta l’atorgament 
d’una subvenció mitjançant concessió directa i amb caràcter excepcional de 
conformitat amb els articles 22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, 
General de Subvencions i 6.2 de la normativa general reguladora de les 
subvencions, per un import de 24.000,00 euros pel total del període. Declarar la 
no-inclusió en convocatòria pública per raons d’interès públic justificades en els 
informes que consten en l’expedient. Autoritzar i disposar la despesa de 24.000,00 
euros, dels quals 12.000,00 euros amb càrrec a la partida 0201 48903 31311 del 
pressupost de l’any 2013 i 12.000,00 euros del pressupost de l’any 2014, 
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condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient, equivalent al 36,59% del 
cost total del projecte (65.594,88 euros) de dos anys d’execució. Requerir l’entitat 
beneficiària per tal que en un termini no superior als tres mesos, a comptar des del 
31 de desembre pel primer any pressupostari i tres mesos a comptar des de la 
finalització de l’activitat realitzada pel segon any pressupostari, presenti la 
justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat amb el pacte setè del 
conveni. Facultar la Sra. Cristina Iniesta i Blasco, Delegada de Salut de 
l’Ajuntament de Barcelona, per a la signatura de l’esmentat Conveni, així com la de 
tots aquells documents que se’n derivin.

44. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i les entitats Esplac, 
amb NIF G08773517, i Acció Escolta, amb NIF G62773221, per a l’execució del 
projecte “Connecta”, que instrumenta l’atorgament d’una subvenció mitjançant 
concessió directa i amb caràcter excepcional de conformitat amb els articles 
22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions i 
6.2 de la normativa general reguladora de les subvencions, per un import de 
40.000 euros. Declarar la no-inclusió en convocatòria pública per raons d’interès 
públic justificades en els informes que consten en l’expedient. Autoritzar i disposar
la despesa de 40.000,00 euros, dels quals 20.000,00 euros corresponen a l’exercici 
2013, distribuïts de la següent forma: 10.000,00 euros aniran destinats a Esplac i 
10.000,00 euros a Acció Escolta, i 20.000,00 euros a l’exercici 2014, distribuïts de 
la següent forma: 10.000,00 euros a Esplac i 10.000,00 euros a Acció Escolta 
condicionat a l’existència de crèdit adequat i suficient, amb càrrec a la partida 
0201 23111 489.03, equivalent al 49,94% del cost total del projecte (80.100,00 
euros). Requerir l’entitat beneficiària per tal que en un termini no superior als tres 
mesos, a comptar des del 31 de desembre pel primer any pressupostari i tres 
mesos a comptar des de la finalització de l’activitat realitzada pel segon any 
pressupostari, presenti la justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat 
amb el pacte setè del conveni. Facultar en la Regidora de Família, Infància, Usos 
del Temps i Discapacitats de l’Ajuntament de Barcelona, Ima. Sra. Irma Rognoni i 
Viader, la signatura de l’esmentat Conveni, així com la de tots aquells documents 
que se’n derivin.

45. Aprovar el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’entitat El Consell de la 
Joventut de Barcelona (CJB) amb NIF V-08825804, per a l’execució del “Projecte 
2013”, per a facilitar el marc necessari pel desenvolupament de la població 
adolescent i jove de la ciutat, així com el foment i la promoció de l’associacionisme 
juvenil de la ciutat, que instrumenta l’atorgament d’una subvenció mitjançant 
concessió directa i amb caràcter excepcional de conformitat amb els articles 
22.2.c) i 28.1 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions i 
6.2 de la normativa general reguladora de les subvencions, per un import de 
344.895,23 €. Declarar la no-inclusió en convocatòria pública per raons d’interès 
públic justificades en els informes que consten en l’expedient. Autoritzar i disposar
la despesa de 344.895,23 € equivalent al 84,37% del cost total del projecte 
(408.789,22 €) amb càrrec a les partides que es relacionen: 101.936,00 €, amb 
càrrec a la partida 0201 48553 23221; 33.604,36 €, amb càrrec a la partida 0201 
48999 23221; 35.250,00 €, amb càrrec a la partida 0606 48902 92412; 29.764,45 
€, amb càrrec a la partida 0101 48903 92412; 40.158,00 €, amb càrrec a la 
partida 0201 48903 23221; 2.042,42 €, amb càrrec a la partida 0201 48903 
23221; 40.000,00 €, amb càrrec a la partida 0101 48903 23291; 11.640,00 €, 
amb càrrec a la partida 0201 48903 31311; 4.900,00 €, amb càrrec a la partida 
0201 48555 23241; 20.000,00 €, amb càrrec a la partida 0201 48903 23252; 
3.000,00 €, amb càrrec a la partida 0501 48902 15143; 12.000,00 €, amb càrrec 
a la partida 0201 48903 23221; i 10.600,00 €, amb càrrec a la partida 0201 48903 
23111. Requerir l’entitat beneficiària per tal que en un termini no superior als tres 
mesos, a comptar des de la finalització de l’activitat realitzada, presenti la 
justificació de l’aplicació dels fons rebuts, de conformitat amb el pacte novè del 
conveni.
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46. Excloure, de conformitat amb allò que preveuen l’article 84 del Reial Decret 
1098/2001, de 12 d'octubre, pel qual s'aprova el Reglament general de la Llei de 
Contractes de les Administracions Públiques i l’article 22.1a) i b) del Reial Decret 
817/2009, de 8 de maig, pel qual es desenvolupa parcialment la Llei 30/2007, de 
30 d'octubre, de Contractes del Sector Públic, l’oferta presentada per l’empresa 
Suara Serveis, SCCL, amb NIF núm. F17444225, per haver renunciat a què s’obrís 
el sobre 2B presentat manifestant que l’oferta inclosa al sobre no era correcta. 
Desestimar la nova oferta presentada per Suara Serveis, SCCL, d’acord amb 
l’article 83.6 del Reglament general de la Llei de Contractes de les Administracions 
Públiques, ja que la Mesa de contractació no es pot fer càrrec de documents que 
no haguessin estat lliurats durant el termini d'admissió d'ofertes, d'acord amb 
l'acta aixecada per la corresponent Mesa de contractació, que figura a l'expedient. 
Adjudicar el contracte núm. 13002660, que té per objecte la gestió integral i 
l’administració dels apartaments tutelats per a gent gran Pau Casals, durant els 
anys 2014 i 2015, a “Instituto de Gestión Sanitaria, SA y Asociación Edad Dorada 
Mensajeros de la Paz, Unión Temporal de Empresas, Ley 18/1982 de 26 de Mayo” 
(UTE Equipament Pau Casals), amb NIF núm. U66153024, de conformitat amb la 
proposta de la mesa de contractació, en ésser l’oferta econòmicament més 
avantatjosa, amb preferència a la resta de licitadors segons motivació que consta a 
l’Acta de 4 de novembre de 2013, a partir de l’1 de gener de 2014 fins al dia 31 de 
desembre de 2015, per un import de 564.145,48 euros (512.859,52 euros 
pressupost net i 51.285,96 euros en concepte d'impost sobre el Valor Afegit al 
tipus del 10%) amb el desglossament següent: Any 2014: per import de 
282.072,74 euros, dels quals 256.429,76 euros són pressupost net i 25.642,98
euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%. Any 2015: 
per import de 282.072,74 euros, dels quals 256.429,76 euros són pressupost net i 
25.642,98 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%. 
Disposar a favor de l’esmentada unió temporal d’empreses la despesa de 
564.145,48 euros (512.859,52 euros pressupost net i 51.285,96 euros en 
concepte d'impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%), amb càrrec a la partida 
02.01 23132 22731 del pressupost dels exercicis 2014 i 2015. Atès que el present 
contracte comporta despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o 
realització se subordina al crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius 
Pressupostos. Atès que el contracte es formalitza en exercici anterior al de l'inici de 
l'execució, se'n sotmet l'adjudicació a la condició suspensiva d'existència de crèdit 
adequat i suficient per a finançar les obligacions derivades d'aquest contracte a 
l'exercici corresponent. Requerir l'adjudicatari perquè, a partir del termini de 
quinze dies hàbils des del següent al de la notificació d’aquesta adjudicació, es 
personi a les dependències del Departament de Serveis Jurídics de la Gerència de 
Qualitat de Vida, Igualtat i Esports (pg. Sant Joan, núm. 75, 9è) per a la 
formalització del contracte, advertint-lo que de no complir aquest requisit, 
l’Administració podrà declarar-lo resolt. Publicar l’adjudicació del contracte i la seva 
formalització en el perfil del contractant i aquesta última, a més a més, en el 
Butlletí Oficial de la Província en un termini no superior a 48 dies a comptar des de 
la data en la qual hagi estat acordada. Notificar-ho als interessats en aquest 
procediment. Declarar la improcedència de revisió de preus durant la vigència 
inicial del contracte a l’empara de l’article 89 del TRLCSP, ateses les 
característiques del contracte. Donar-ne compte a la Comissió de Qualitat de Vida, 
Igualtat, Joventut i Esports. 

47. Anul·lar part de l'autorització de despesa del contracte núm. 13002660 que 
té per objecte la gestió integral i l’administració dels apartaments tutelats per a 
gent gran Pau Casals, durant els anys 2014 i 2015, per un import de 38.524,40 
euros, amb càrrec al Pressupost i Partida indicats en aquest mateix document, 
adjudicat a “Instituto de Gestión Sanitaria, SA y Asociación Edad Dorada 
Mensajeros de la Paz, Unión Temporal de Empresas, Ley 18/1982 de 26 de Mayo” 
(UTE Equipament Pau Casals), amb NIF núm. U66153024, corresponent a la baixa 
licitatòria.
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48. Adjudicar el contracte núm. 13003161 que té per objecte la gestió integral i 
l’administració de la residència assistida i llar residència municipal Parc del 
Guinardó, a Eulen Servicios Sociosanitarios, SA, amb NIF núm. A79022299, de 
conformitat amb la proposta de la mesa de contractació, en ésser l’oferta 
econòmicament més avantatjosa amb preferència a la resta de licitadors segons 
motivació que consta a l’Acta de 4 de novembre de 2013, a partir de l’1 de gener 
de 2014 fins al dia 31 de desembre de 2015, per un import de 2.187.092,12 euros 
(1.988.265,56 euros pressupost net i 198.826,56 euros en concepte d'impost 
sobre el Valor Afegit al tipus del 10%), amb el desglossament següent: Any 2014: 
per import d'1.093.546,06 euros, dels quals 994.132,78 euros són pressupost net i 
99.413,28 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%. 
Any 2015: per import d'1.093.546,06 euros, dels quals 994.132,78 euros són 
pressupost net i 99.413,28 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al 
tipus del 10%. Disposar a favor de l’esmentada empresa la despesa de 
2.187.092,12 euros, IVA del 10% inclòs, amb càrrec a la partida 0201 23132 
22731 del pressupost dels exercicis 2014 i 2015. Atès que el present contracte 
comporta despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o realització se 
subordina al crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius Pressupostos. 
Atès que el contracte es formalitza en exercici anterior al de l'inici de l'execució, 
se'n sotmet l'adjudicació a la condició suspensiva d'existència de crèdit adequat i 
suficient per finançar les obligacions derivades d'aquest contracte a l'exercici 
corresponent. Requerir l'adjudicatari perquè, a partir del termini de quinze dies 
hàbils des del següent al de la notificació d’aquesta adjudicació, es personi a les 
dependències del Departament de Serveis Jurídics de la Gerència de Qualitat de 
Vida, Igualtat i Esports (pg. Sant Joan, núm. 75, 9è) per a la formalització del 
contracte, advertint-lo que de no complir aquest requisit, l’Administració podrà 
declarar-lo resolt. Publicar l’adjudicació del contracte i la seva formalització en el 
perfil del contractant i aquesta última, a més a més, en el Butlletí Oficial de la 
Província en un termini no superior a 48 dies a comptar des de la data en la qual 
hagi estat acordada. Notificar-ho als interessats en aquest procediment. Declarar
la improcedència de revisió de preus, durant la vigència inicial del contracte, a 
l’empara de l’art. 89 del TRLCSP, ateses les característiques del contracte. Donar-
ne compte a la Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports.

49. Anul·lar part de l'autorització de despesa del contracte núm. 13003161 que 
té per objecte la gestió integral i l’administració de la residència assistida i llar 
residència municipal Parc del Guinardó, per un import de 190.739,08 euros, amb 
càrrec al Pressupost i Partida indicats en aquest mateix document, adjudicat a 
Eulen Servicios Sociosanitarios, SA, amb NIF núm. A79022299, corresponent a la 
baixa licitatòria.
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COMISSIONS DEL CONSELL MUNICIPAL

Actes

Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació

Acta de la sessió del dia 8 d’octubre de 2013, aprovada el dia 19 de 
novembre de 2013

A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 8 d’octubre de 
2013, s’hi reuneix la Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació, 
Sota la presidència de l’Im. Sr. Jordi Portabella i Calvete. Hi assisteixen les Imes. 
Sres. i els Ims. Srs.: Jaume Ciurana i Llevadot, Gerard Ardanuy i Mata, Joan 
Puigdollers i Fargas, Carmen Andrés Añón, Gabriel Colomé i Garcia, Guillem Espriu 
i Avendaño, Belén Pajares Ribas, Ángeles Esteller Ruedas, Ricard Gomà Carmona i 
Isabel Ribas Seix, assistits per la tècnica jurídica, Sra. Mª Teresa Ordóñez Rivero, 
que actua per delegació del secretari general de la Corporació, Im. Sr. Jordi Cases i 
Pallarès, i que certifica.

Excusen la seva absència les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Francina Vila i Valls, 
Sònia Recasens i Alsina, Joan Trullén Thomàs, Xavier Mulleras Vinzia.

S’obre la sessió a les 9,05 h.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen
les resolucions següents:

1. Districte de Nou Barris
Del gerent municipal, de 29 de juliol de 2013, que adjudica a Transit Projectes, 

SL el contracte que té per objecte la gestió de serveis públics, en la modalitat de 
concessió, per a la gestió i explotació del centre cívic Zona Nord, casal de barri de 
Torre Baró i casal de barri de Vallbona, per als exercicis 2013-2014, i per un 
import de 364.318,00 euros.

2. Districte de Nou Barris
Del gerent municipal, de 29 de juliol de 2013, que adjudica a Club Lleuresport 

de Barcelona el contracte que té per objecte la gestió de serveis públics, en la 
modalitat de concessió, per a la gestió i explotació del centre cívic Masia Can 
Verdaguer, per als exercicis 2013-2014, i per un import de 197.208,99 euros.

3. Districte de Nou Barris
Del gerent municipal, de 29 de juliol de 2013, que adjudica a Iniciatives i 

Programes, SL el contracte que té per objecte la gestió de serveis públics, en la 
modalitat de concessió, per a la gestió i explotació de l’espai jove Les Basses, per 
als exercicis 2013-2014, i per un import de 295.177,50 euros.
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4. Districte de Gràcia
Del gerent municipal, de 4 de setembre de 2013, que aprova els Plecs de 

clàusules i inicia l’expedient per a la contractació de la gestió de l’equipament del 
centre cívic El Coll - La Bruguera, per als expedients 2014-2015, i per un import de 
409.000,00 euros.

Acord de la Comissió de Govern de 17 de juliol de 2013:

5. Restar assabentat del Decret d’Alcaldia, de 18 de juny de 2013, pel qual 
s’aprova el conveni entre l’Administració de la Generalitat de Catalunya, mitjançant 
el Departament de la Presidència, l’Ajuntament de Barcelona, l’Institut de Cultura i 
la Societat Concert Estudio SL per al desenvolupament del Festival Internacional 
de Música als Jardins i diverses estances del complex del Palau de Pedralbes. 
Facultar la Ima. Sra. Sònia Recasens i Alsina, Tinent d’Alcalde d’Economia, 
Empresa i Ocupació de l’Ajuntament de Barcelona per a la signatura de l’esmentat 
conveni. Donar compte a la Comissió Cultura, Coneixement, Creativitat i 
Innovació.

Acord de la Comissió de Govern de 25 de juliol de 2013:

6. Iniciar l’expedient per a la contractació de la gestió del Sant Andreu Teatre 
2013-2017, amb núm. de contracte 13C00014. Aprovar les actuacions 
preparatòries efectuades, el plec de clàusules administratives particulars i els 
annexos que l’acompanyen, i el plec de prescripcions tècniques reguladors del 
contracte. Autoritzar la despesa de 760.180,60 euros, exempts d’IVA, amb càrrec 
a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document, 
condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os 
posterior/s a l’actual. Convocar la licitació per a la seva adjudicació, mitjançant 
tramitació ordinària, amb la utilització del procediment obert en atenció a les 
prescripcions de l’article 157 del TRLCSP, i publicar-la al BOP i al perfil del 
contractant; Donar compte d’aquesta resolució a la Comissió de Cultura, 
Coneixement, Creativitat i Innovació.

Acord de la Comissió de Govern de 2 d’octubre de 2013:

7. Adjudicar el contracte núm. 13C00014, que té per objecte la gestió del Sant 
Andreu Teatre, per un import de 720.000,00 euros, exempt d’IVA, de conformitat 
amb la proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient a N54 
Produccions, amb NIF B64693294, i d’acord amb la seva proposició, en ser 
considerada l’oferta més avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva d’existència 
de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. Disposar a
favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s 
pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document. Fixar en 36.000,00 
euros l’import de la garantia definitiva i retenir-lo del preu del contracte atesa la 
declaració del contractista d’acollir-se a aquesta modalitat de constitució de 
garantia. Excloure de la licitació a l’Associació Cultural SA RIBA per no haver 
acreditat els requisits de capacitat i solvència exigits en les clàusules 6 i 7 del plec 
de clàusules administratives particulars. Requerir l’adjudicatari per tal que, en el 
termini màxim de quinze dies hàbils següents a la recepció de la notificació de 
l’adjudicació, comparegui per formalitzar el contracte a les dependències d’aquest 
Districte. Donar compte d’aquest acord a la Comissió de Cultura, Coneixement, 
Creativitat i Innovació.

b) Mesures de govern

A la Comissió: 
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1. Quadern cultura.

El Sr. Ciurana explica que la iniciativa Quadern Cultura pretén apropar l’activitat 
cultural a través dels principals equipaments de la ciutat a una nova franja d’edat: 
els 12 anys. Es tracta d’un quadern que s’envia a 12.000 i escaig ciutadans de 
Barcelona que majoritàriament comencen primer d’ESO i que, per tant, es troben 
en una etapa de canvi i descoberta. Especifica que amb el quadern se’ls obsequia 
amb un seguit d’entrades per participar en la programació ordinària dels diversos 
equipaments culturals de la ciutat acompanyats d’un adult.

Recorda que la idea ja estava recollida en l’objectiu estratègic 3.7.5 del PAM, i 
puntualitza que aquest primer any la iniciativa engloba sis equipaments i cinc 
museus. Com a tret diferencial destaca que la campanya ofereix una programació 
orientada al públic adult en lloc d’oferir una programació específica per a la franja 
d’edat objectiu. A més, al seu parer, la proposta comporta que la resta de la 
família també participi d’aquesta activitat, la qual cosa permetrà captar nous 
públics.

Indica que aquesta iniciativa s’afegeix a un conjunt de polítiques (el programa 
«Apropa’t», liderat per l’Auditori i que actualment s’ha estès a molts altres 
equipaments de la ciutat, les polítiques tarifàries o el futur carnet cultural que 
anirà associat al carnet de les biblioteques) que respon a la voluntat d’aconseguir 
un retorn social dels equipaments. 

Considera que els 12 anys són l’inici de l’adolescència i que cal trencar la inèrcia 
existent, que fa que moltes vegades els equipaments culturals siguin vistos des de 
lluny per aquesta franja d’edat. Afegeix que un altre objectiu del quadern és 
despertar neguits culturals, i assenyala que també es pretén desvincular l’activitat 
cultural de l’àmbit educatiu i escolar, al qual sol anar associada, perquè pugui 
traspassar a l’àmbit més familiar.

Quant als equipaments que hi participen, especifica que són l’Auditori, el Palau 
de la Música, el Gran Teatre del Liceu, el Teatre Lliure, el Mercat de les Flors i 
diversos museus municipals (el Reial Monestir de Santa Maria de Pedralbes, el 
Born Centre Cultural, el Museu de Ciències Naturals, el Museu d’Història de 
Barcelona, el Museu de la Música i el Museu Frederic Marès). Paral·lelament, cita 
altres equipaments i centres, explícitament el CCCB, que ja han mostrat el seu 
interès per participar en el programa properament. Remet, doncs, al web del 
Quadern Cultura, ja operativa, que permet anar afegint les alternatives o 
possibilitats que vagin sorgint.

Quant al funcionament, explica que les famílies reben entrades bescanviables, 
excepte en el cas del Mercat de les Flors, en què es tramita al Tiquet Rambles. 

Per acabar, informa que l’Ajuntament de Barcelona hi destina un total de 
180.000 euros i que, si el programa té èxit, esperen estendre’l en el futur.

El Sr. Espriu valora positivament mesures destinades a cercar i consolidar nous 
públics, i destaca que la mesura és un bon recull de les polítiques fetes en aquest 
àmbit en el conjunt de l’ICUB al llarg de les etapes anteriors.

Això no obstant, manifesta que té dubtes sobre el fet que la mesura serveixi 
realment per crear nous públics. D’entrada, recorda que la mesura és similar a les 
que ja s’estan aplicant en totes les institucions culturals, molt vinculades a les 
polítiques de preus i gratuïtat. Tot seguit, reflexiona que la mesura queda curta, 
perquè sobre un univers de 12.160 nois, és a dir 24.320 persones, les 3.900 
entrades representen el 16%, que s’ha de dividir després entre les onze possibles 
disponibilitats. Quant al segment de població, mostra preocupació pel fet que les 
famílies que s’incorporin al món cultural gràcies a la mesura siguin només aquelles 
que ja estan motivades d’antuvi. 

No entén que sistemàticament s’intenti que les polítiques actives de creació de 
nous públics vagin vinculades al preu, és a dir, que impliquin que la gent s’hagi 
d’adreçar a la institució. Al seu parer, l’estratègia global hauria de ser apropar les 
institucions a la ciutadania, i distribuir l’oferta pel territori. Reconeix que és 
complicat, però menciona com a exemple el Museu Etnològic, que estant tancat ha 
arribat a un públic de 30.000-40.000 persones, i que ho ha aconseguit apropant al 
públic la producció que s’ha fet des del museu. En opinió seva, això serien 
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polítiques actives de creació de nous públics culturals en front de les polítiques 
vinculades exclusivament als preus.

Personalment, també el preocupa que es parli de consum cultural en detriment 
dels valors culturals, perquè induir els joves a participar en la cultura hauria de ser 
induir-los uns valors culturals i a una implicació en allò en què volen participar. 

Per tancar la intervenció, demana com s’objectivaran els resultats de la mesura.
La Sra. Esteller manifesta que el Grup del PP valora positivament totes aquelles 

mesures que faciliten l’accés a la cultura i que tenen com a objectiu despertar 
l’interès cultural.

Tot seguit, demana que es faci un seguiment per comprovar si les persones que 
accedeixen a la cultura a través d’aquesta mesura mantenen l’activitat cultural en 
el temps, tot i que reconeix que no serà fàcil. També pregunta què ha fonamentat 
la decisió d’escollir els 12 anys com a edat i demana el criteri que s’ha seguit en la 
selecció dels equipaments. 

La Sra. Ribas matisa que prefereix referir-se al públic de manera genèrica, sense 
especificar si és nou o vell, i també a la necessitat o conveniència de formar els 
públics perquè puguin ser més exigents, que demanin més i, per tant, participin 
més. Igualment, coincideix en el concepte de cultura o d’accés a la cultura com a 
element imprescindible per a l’emancipació i la formació com a persones, sobretot 
quan la població és adolescent. A més, coincideix que els 12 anys pot ser un bon 
moment, un moment de pas de la primària a la secundària, en què han de 
descobrir què volen o poden arribar a ser. Així doncs, valora positivament la 
mesura, en especial tenint en compte que se suma a d’altres d’iniciativa municipal 
que ja estan en marxa en cadascun dels diferents equipaments culturals. 

Tanmateix, coincideix també amb el Grup Municipal del PSC en el fet que s’està 
posant el màxim accent en els preus sense acompanyar-ho d’altres mesures. Al 
seu parer, això pot comportar que els nens de 12 anys que ara podran anar al 
teatre de franc, als 13 o als 14 no hi vagin si no se’ls paga l’entrada. 

Tot seguit, subratlla la importància que s’ampliï el nombre d’equipaments 
culturals de la ciutat, i que s’hi sumin, entre altres, els centres culturals de 
proximitat, que en opinió seva probablement poden ajudar a fer el pas sense 
incidir només en la política dels preus. 

Respecte de l’acompanyament d’un adult, tot i entendre que és una via per 
fidelitzar públic més madur, proposa compaginar-ho amb altres entrades que no 
exigeixin l’acompanyament adult, de manera que els nois i noies també puguin 
anar als espectacles culturals sense la tutela de la família o de l’adult. Opina que 
així es reforçaria la idea de descoberta d’aquest nou món cultural.

Finalment, manifesta que la mesura sembla potenciar només l’aspecte més 
consumista de la cultura, i que es mostra convençuda s’hauria d’estendre a altres 
aspectes, com l’experimentació i la creació, i probablement lligar-ho a programes 
escolars, però també a centres culturals més de proximitat.

Tanca la intervenció celebrant la iniciativa, però proposa que vagi més enllà, 
pensar-la més en el conjunt d’accions formatives, educatives, creatives i d’accés, 
lligar-la més a cultura i creació en lloc de fer-ho a cultura i consum, i fer-ho amb la 
participació de la ciutadania.

El Sr. Portabella destaca que la part més positiva de la mesura de govern és, al 
seu parer, la reflexió que ha fet el Govern sobre la manera d’implicar les capes 
més joves de la societat en l’interès cultural. Admet que el mètode triat, afavorir 
econòmicament l’accés als equipaments culturals, en funció de les famílies i del 
seu poder adquisitiu pot ser força rellevant, però troba que si s’enfoca aquesta 
oferta cultural cap a l’àmbit econòmic, hauria d’anar complementada de 
campanyes fortes per part de l’Ajuntament de Barcelona per reduir l’increment de 
l’IVA al 21%, que en l’àmbit cultural ha fet caure en picat la venda d’entrades i que 
té una fortíssima oposició dins del món cultural, i, alhora, també d’un esforç per 
difondre el coneixement de l’oferta i sobretot la seva periodicitat.

En aquest sentit, creu cabdal saber com es fomenta l’interès cultural, més enllà 
del suport econòmic, per continuar tenint demanda i neguit intel·lectual i cultural 
una vegada s’hagi acabat la bonificació econòmica. 

Tot seguit valora positivament la voluntat de posar l’accent de la vida cultural en 
l’àmbit familiar i no tant l’escolar, que ja disposa d’activitats culturals pròpies, però 
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el càlcul de les entrades que toquen a cada jove tenint en compte les xifres 
presentades li sembla baix, i preveu que la mesura tindrà un impacte reduït. 

Per acabar, doncs, proposa reflexionar sobre els objectius de la mesura en 
general.

El Sr. Ciurana aclareix, en primer lloc, que a les entrades dels equipaments 
(3.900 aprox.) cal sumar-hi l’accés als centres museístics, que és il·limitat. Per 
tant, subratlla que la mesura pot arribar molt més que a 3.900 joves. 

Seguidament reconeix al Sr. Espriu que la possibilitat que la campanya arribi al 
públic que ja està motivat existeix, però considera important el fet que en aquest 
cas es vagi directament a la família, a banda de fer-ne difusió a través del centre 
escolar, ja que d’aquesta manera determinades famílies que mai s’havien sentit 
interpel·lades per aquest món, vegin que tenen la possibilitat de conèixer-lo. 
Afegeix que la mesura no es basa exclusivament en la política de preus,tot i que 
subratlla que el preu moltes vegades és una barrera. Al seu parer, el principal 
dèficit que hi ha és de desconeixement dels equipaments culturals o de manca de 
vinculació i, en conseqüència posa en valor la capacitat de trencar aquesta barrera 
que pot tenir la mesura.

Quant al tema del consum cultural, recorda que aquesta mesura va 
complementada amb un seguit d’activitats que pretenen vincular la gent al món de 
la cultura. En aquest sentit, esmenta el programa «En residència», i insisteix en 
l’experiència de l’«Apropa’t» o en les polítiques tarifàries.

A continuació es mostra d’acord que cal objectivar els resultats de la mesura i 
anuncia que l’avaluació es farà el setembre vinent, en acabar la temporada, i que 
també s’estudiarà la continuïtat. Tanmateix, fa palesa la impossibilitat d’avaluar 
l’hipotètic percentatge d’increment d’abonaments que correspongui a aquesta 
mesura. Suggereix que cal estudiar quins indicadors poden revelar si una activitat 
ha tingut bona acollida, com ara el nombre d’entrades exhaurides d’aquesta 
campanya. 

Pel que fa a l’elecció de la franja d’edat, insisteix que és una etapa de 
descoberta en la qual hi ha un canvi d’etapa educativa, sovint de lloc físic d’estudi, 
i en què ja s’ha superat la programació infantil. Afegeix, també, que en etapes 
superiors ja hi ha altres opcions (Carnet Jove, Escena 25, etc.) i aclareix que els 
espectacles han estat seleccionats pels directors dels equipaments en funció 
d’aquells que creien que podien agradar més a aquesta franja d’edat.

Per acabar, comparteix algunes de les qüestions plantejades tant per la Sra. 
Ribas com pel Sr. Portabella. Coincideix que cal fomentar l’interès cultural, i que 
cal fer-ho des de la proximitat, i proposa d’incorporar aquesta variable en funció 
dels resultats del primer any. Amb tot, recorda que molts actes dels centres cívics i 
biblioteques ja són gratuïts d’entrada, per tant especifica que potser caldria més 
incidir la informació d’aquestes activitats de proximitat. 

Finalment, coincideix amb el Sr. Portabella que el 21% d’IVA ha castigat molt la 
venda d’entrades directes dels espectacles culturals. 

El Sr. Espriu agraeix l’aclariment però opina que la mesura de govern, tal com 
està presentada, oculta l’univers de l’oferta. Demana, doncs, que es defineixi més 
acuradament per poder conèixer la capacitat real de la mesura. 

Respecte al conjunt d’equipaments, convida a fer polítiques d’entorn que 
vinculin els equipaments als entorns físics i que permetin l’accessibilitat de 
l’equipament per part de la ciutadania que l’envolta. En aquest sentit, esmenta el 
tema dels espais buits que envolten el Teatre Nacional i L’Auditori, que a parer seu 
descoratgen la cultura d’entorn. Seguidament, apunta també el tema del pacte 
cultural, que en opinió seva ajudaria a reflexionar col·lectivament sobre aquests 
temes, i suggereix la necessitat de fer polítiques de motivació cap a la gent, amb 
proximitat, família, escola i espais d’oci. Opina que no s’intervé gaire en espais 
d’oci malgrat la seva gran importància, perquè és allà on es produeixen els 
col·lectius. Relata una experiència personal viscuda a Londres on una orquestra de 
música antiga participava en un concert en un pub, ple de gent jove, i que li va 
semblar interessant perquè apropava els grans professionals a un espai d’oci. 

Per acabar, insisteix en l’estratègia d’apropar la institució per tal que es mogui 
en el conjunt de l’espai públic i de la ciutadania, i proposa la idea d’una enquesta 
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als estudiants que hagin usat el servei per valorar l’ús de l’oferta i conèixer el perfil 
sociològic de l’acompanyant.

La Sra. Esteller agraeix la resposta als seus dubtes i demana que els facin 
arribar tota la informació referent a l’avaluació dels centres i equipaments als quals 
s’ha assistit més, quines són les utilitzacions dels tiquets, etc. Admet la 
impossibilitat de saber si un adolescent assisteix al Liceu gràcies a l’interès que li 
ha despertat l’ús del Quadern Cultura, però tenint identificats els adolescents 
suggereix que l’ICUB faci un seguiment de l’efectivitat de la mesura pel que fa a 
continuïtat en l’interès.

La Sra. Ribas comenta breument que, a banda dels centres culturals de 
proximitat (centres cívics i biblioteques), es referia a facilitar l’accés a la cultura a 
través de casals de joves o espais intergeneracionals o per a adolescents. Creu que 
això ajudaria, d’una banda, a diversificar les fonts d’accés, i de l’altra, a guanyar 
públic realment, ja que els joves potser se sentirien més motivats. I així potser 
també s’ajudaria que determinades famílies no siguin tan protectores envers els 
nois i noies. 

El Sr. Portabella insisteix que la mesura és encertada, però que ha d’estar 
incardinada dins d’una idea general essencial, que és estimular el coneixement, 
l’interès pels productes culturals i el neguit pel saber. 

Es dóna per tractada.

c) Informes

A la Comissió: 

2. Inici de curs escolar 2013/14 a la ciutat de Barcelona.

El Sr. Portabella informa que els punts 2 i 5 s’ajunten per les seves semblances.
El Sr. Ardanuy avança que la compareixença tindrà dues parts, una primera 

vinculada a l’IMEB i a l’inici de curs, i una segona al Consorci d’Educació de 
Barcelona i a tot el que implica l’educació 3-16 i la postobligatòria dels dos primers 
anys (batxillerat i cicles formatius).

Comença, doncs, descrivint l’inici de curs en les activitats que els centres que 
engloba l’IMEB: 95 escoles bressol, 4 escoles de música i el Conservatori Municipal 
(11.008 places en total).

Quant a escoles bressol municipals, informa que la capacitat actual és de 7.940 
places per a infants de 4 mesos a 3 anys. Afegeix que les 4 escoles municipals de 
música de Barcelona suposen un total de 2.525 places, i el Conservatori, de 543. 
Enguany el nivell de demanda atesa se situa en el 58,87%, el més alt des de l’inici 
de legislatura, tot i que recorda que l’increment substancial es va produir el curs 
2011-2012.

A més, exposa que s’han posat en marxa mesures que apoderen els educadors 
perquè puguin desenvolupar la seva tasca educativa de manera més eficient, i que 
alhora reforcen la qualitat del model de les escoles bressol municipals de 
Barcelona. Afegeix que ha augmentat el nombre de places, alhora que s’ofereixen 
més serveis. Les mesures són:1)El desenvolupament d’una línia d’atenció a les 
famílies amb contingències econòmiques sobrevingudes: se sistematitza el suport 
que fa l’Institut Municipal d’Educació a partir del seu sistema de bonificacions i es 
protocol·litza i s’apodera les direccions dels centres perquè puguin treballar de 
manera directa amb les famílies que pateixen aquestes situacions fora del període 
de sol·licitud, cosa que considera una mesura de justícia social.2)El reforç puntual 
de suport educatiu durant el procés d’adaptació dels infants:coordinadament amb 
les direccions dels centres s’ha estudiat quin és el moment més crític de l’educació 
dels infants 0-3, i el moment on es necessita un reforç puntual que ajudi en la 
tasca educativa, i s’ha identificat la franja d’1-2 anys, del principi de curs fins a 
meitat de curs, quan té lloc l’aprenentatge del dinar.3) La posada en funcionament 
de la formació professional dual a les escoles bressol municipals, concretament 
vinculada als centres de formació professional que imparteixen educació infantil a 
la ciutat de Barcelona, dos de públics i un de privat: 60 alumnes del grau 
d’educació infantil es podran incorporar com a estudiants amb alternança, amb 
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formació professional dual, a 30 escoles bressol de la ciutat. 4) Iniciar l’oferta de 
dissabtes amb una prova a l’escola bressol municipal de Sant Medir per donar 
suport a nens amb necessitats educatives especials i les seves famílies:es tracta 
d’una adaptació del programa «Respir» orientada a famílies del 0-3 amb 
necessitats educatives específiques. 5) Reforç de tot l’àmbit amb un programa 
d’apoderament i formació, de capacitació de les direccions, que té l’objectiu de 
millorar la gestió en general i la gestió educativa dels centres. 6) L’increment i el 
desenvolupament de nous projectes en l’àmbit de les accions d’educació 
complementària, tant amb els alumnes com amb les famílies: es reforça «Música 
per a nadons», s’incorpora la música a les escoles bressol en el seu horari lectiu 
com un element dinamitzador i educador, concretament a través del projecte 
«Tallers sonors», i s’inicia el programa pilot de potenciació de la dansa i el 
moviment a les escoles bressol a partir d’un programa amb l’Institut del Teatre 
adreçat a desenvolupar activitats psicomotrius vinculades a l’expressió artística de 
la dansa. 

Quant a les escoles de música i el Conservatori, informa que 2.524 alumnes han 
començat l’activitat a les 4 escoles municipals de música, i 543 al Conservatori (en 
total, 3.068 matriculats en 500 ensenyaments musicals). Afegeix que s’ha donat 
continuïtat a la línia educativa dels darrers anys: s’aposta per la qualitat, 
l’apoderament dels centres musicals i un desenvolupament clar de l’educació 
musical. Destaca que el Conservatori consolidarà enguany una estratègia 
d’obertura de la seva activitat a la ciutadania, que va començar fa tres cursos amb 
les activitats «Dijous concert», «50 joves», «Onze hores de música», 
col·laboracions amb L’Auditori i altres. 

En l’àmbit de la promoció educativa i activitats escolars, anuncia que comença 
un seguit d’activitats complementàries a l’educació lectiva a la xarxa de formació 
formal, i que s’obren 65 patis escolars al barri, 18 dels quals són nous. És 
conscient del debat pendent amb un dels grups de la Comissió respecte de 
l’estratègia vinculada als patis, però recorda que el Govern no parla únicament de 
patis, sinó d’estratègia educativa en el territori. Dins el projecte de «Patis oberts», 
anuncia que a partir de l’octubre també s’obriran 4 biblioteques escolars als barris: 
la idea és desenvolupar una prova pilot de 457 usuaris inicialment. Vinculat a 
aquestes biblioteques, tenen previst continuar amb el projecte de reforç acadèmic 
a les escoles, així com les activitats escolars del Programa d’activitats educatives, 
amb 147 entitats i institucions. Recorda que el PAE és una referència i anuncia que 
el continuaran impulsant amb més de 4.500 activitats dirigides a les escoles. 
Finalment, confirma que el programa de suport a la lectura de l’espai educatiu Lola 
Anglada (Esquerra de l’Eixample) s’incrementarà a dos districtes més, Nou Barris i 
Sants-Montjuïc, amb la idea d’anar aplicant aquesta metodologia d’èxit a altres 
districtes amb col·laboració de voluntariat per reforçar la resposta educativa de la 
ciutat de Barcelona. 

Quant al 3-16, destaca els eixos prioritaris següents: 1) la millora de l’èxit 
escolar; 2) l’impuls de la formació professional, i 3) l’aposta per les escoles 
plurilingües, és a dir, la millora de la competència lingüística als centres educatius. 

Apunta, també, que ha disminuït la ràtio d’alumnat per matrícula viva, fruit 
d’una reducció general de la vinguda de persones un cop iniciat el curs, i que en el 
procés de preinscripció a P3 hi ha hagut 925 sol·licituds menys respecte al curs 
passat. 

Pel que fa a l’anàlisi d’impacte de les àrees d’influència, exposa que a P3 aquest 
curs s’ha reduït un 0,5% l’assignació en primera opció respecte de l’increment de 
famílies d’1,8% en primera opció del curs anterior. En canvi, a primer d’ESO han 
millorat les primeres opcions un 0,1% en comparació amb el curs 2012-2013 i un 
2,1% respecte al curs 2011-2012.

El Sr. Gomà ressalta els aspectes positius de l’àmbit educatiu a Barcelona, que 
en opinió seva tenen a veure amb el llegat de ciutat educadora i la professionalitat 
i el compromís d’una comunitat educativa que fan de Barcelona una ciutat amb 
educació de qualitat. Tot seguit enumera com a indicadors d’aquest compromís 
l’estratègia educativa en el territori, els camins escolars, el programa «Patis 
oberts», la introducció de l’FP dual a les escoles bressol i els programes d’èxit 
educatiu, entre d’altres.
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Simultàniament, però, manifesta que en aquest curs escolar s’expressa amb 
força l’impacte de les retallades en el sistema educatiu, avalades o impulsades pel 
Govern municipal, així com la manca de diàleg i acord entre el Govern municipal i 
la comunitat educativa, amb elements fortament preocupants que condueixen a la 
degradació de qualitat del sistema. 

Pel que fa a les escoles bressol, qualifica d’irresponsabilitat social i educativa 
que el curs comenci amb el mateix nombre d’escoles bressol (95), malgrat un 40% 
de demanda no atesa i malgrat que l’Ajuntament gaudeix d’una salut 

ó educativa. Es pregunta, doncs, si el 
Govern segueix ancorat en un conjunt de prejudicis i sectarismes polítics en relació 
amb l’escola bressol pública. Denuncia també que en els darrers dos anys s’hagin 
creat 1.000 places noves massificant les aules, augmentant les ràtios, però sense 
la convocatòria d’una sola plaça nova d’educador o educadora, i ho compara amb 
els vuit anys de govern d’esquerres, durant els quals es va passar de 3.300 a 
6.800 places, i es va incrementar de 400 a 784 el nombre d’educadores i 
educadors a les escoles bressol. 

Si s’analitza la resta de nivells educatius, indica que el sistema té 4.783 alumnes 
més (10.000 més en els darrers tres anys) enfront d’una reducció neta de més de 
400 docents. 

Tot seguit recorda que el mes de maig del 2012 la Comissió va aprovar una 
proposició amb el vot favorable del Govern segons la qual no s’aplicarien les ràtios 
del decret Wert a Barcelona. Actualment, però, més d’una tercera part de les aules 
en educació infantil està per sobre de les ràtios, com també el 33,1% de les aules 
de primària i el 26% de les d’ESO. Assegura que aquesta situació fa que la visió 
del començament del curs escolar sigui molt crítica.

Quant a la sisena hora, exposa que entre un 70 i un 90% de les escoles 
públiques dels districtes més populars (Nou Barris, Sant Andreu, Sant Martí, Horta-
Guinardó) l’han perduda, però que encara no s’ha presentat cap document 
d’avaluació sòlida, rellevant, de les mesures educatives de suport que havien de 
suplir aquesta mancança.

A continuació assenyala que la Maquinista, l’Univers, els Encants, Can Fabra, 
Congrés-Indians, segueixen sent escoles amb barracons, amb mòduls que a més 
han incrementat de 19 a 22.

I finalment, constata que aquest curs es consoliden algunes retallades molt 
greus en escola inclusiva pel que fa a unitats de suport a l’escolarització o pel que 
fa al suport a les famílies en les beques de llibres de text o reutilització de material 
escolar. 

En resum, denuncia una realitat dura que s’allunya del que hauria de ser un 
compromís polític i públic ferm per enfortir l’educació pública a Barcelona, tal com 
ho ha expressat també la mateixa comunitat educativa.

La Sra. Andrés agraeix la presentació de l’informe al regidor i comparteix la 
bondat d’algunes de les mesures exposades, però qualifica l’exposició de parcial 
perquè no reflecteix la realitat educativa a Barcelona. En opinió seva, la normalitat 
que anunciava el Govern municipal en el dossier d’inici de curs és fictícia.

Per començar, es refereix al comunicat de la FaPaC del dia 12 de setembre, en 
què es manifestava que la normalitat del curs només estaria garantida si hi havia 
inversió suficient, equitat i diàleg. Pensa que el text s’ha d’interpretar com un 
missatge clau dirigit, no només a la consellera Rigau, sinó també al Govern
municipal. Tot seguit, esmenta un altre comunicat del 19 de setembre, en què el 
MUCE exposava la seva preocupació per l’increment de les ràtios a l’aula, que 
impedeix treballar amb la qualitat necessària, així com per l’escassa atenció a 
l’escola inclusiva i la no-cobertura de les substitucions, a banda de recordar el 
rebuig i les campanyes massives contra la LOMCE. 

Abans de valorar l’inici de curs, repassa les qüestions pendents del curs anterior 
que el Govern no ha presentat: 1) Un informe de valoració sobre el suport escolar 
personalitzat que substitueix la sisena hora. 2) Un mapa de necessitats d’escoles 
bressol a Barcelona. 3) Un informe sobre l’oferta i la demanda de l’ESO a 
Barcelona i les necessitats previstes en cursos anteriors, atesa la massificació 
d’aules. 4) Una previsió de les obres de reforma i millora dels centres educatius de 
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la ciutat. Recorda, en aquest sentit, que si l’Ajuntament de Barcelona té un 40% 
del Consorci d’Educació de Barcelona és per liderar-lo. 

Quant al contingut de l’informe, se suma a la queixa del Sr. Gomà que no s’hagi 
creat cap escola bressol nova i puntualitza que la demanda atesa ha crescut només 
un 0,51%, al seu parer com a conseqüència del no-model sobre escoles bressol del 
Govern. Afirma que, després d’incrementar les ràtios, s’ha esgotat la capacitat que 
tenen les escoles bressol actuals i demana quines previsions té el Govern municipal 
en aquest àmbit i a què destinarà els 800.000 euros reservats. Es refereix també a 
la mitja hora de suport educatiu, que després de mobilitzacions polítiques, de la 
mateixa comunitat educativa, fins i tot de les AMPA, ha retornat de manera 
provisional. Finalment, pregunta quina serà l’aportació de la Generalitat aquest 
curs, si baixarà encara més dels 875 €/any, tenint en compte que el punt de 
sortida era de 1.800 € infant/any. 

Respecte de les escoles de música, reclama conèixer l’aposta que farà la 
Generalitat de Catalunya, perquè de moment ha reduït a la meitat la seva 
aportació i això repercutirà en els preus públics. 

Pel que fa a les dades de primària, subscriu el que deia el Sr. Gomà: increment 
de gairebé 5.000 alumnes en la banda 3-18 i disminució de professorat. Especifica 
que l’increment de 500 professors més no és suficient

Davant de l’increment de les ràtios (a l’ESO hi ha un 42% de centres escolars 
concertats amb 34 alumnes o més, i un 22% els centres públics), denuncia la 
reducció de concerts. 

Quant al canvi de les àrees d’influència, constata que la mesura que el Govern 
valorava tan positivament només ha aconseguit reduir en quatre el nombre de 
centres amb alumnat estranger que supera el 30%. Puntualitza, però que al seu 
grup municipal aquest tema no el preocupa gaire, ja que creu en la diversitat.

Seguidament, esmenta les reduccions en necessitats educatives especials i en el 
pressupost per a serveis educatius i programes de qualificació professional. 

Finalment, reclama a l’Ajuntament que exigeixi a la Generalitat l’aposta per 
l’educació, que és el que permet construir país, i recorda que en les obres 
recollides a l’informe, l’Ajuntament hi inverteix 8 milions i mig d’euros enfront de 
només un milió i mig de la Generalitat. 

La Sra. Pajares agraeix l’informe, però creu que és incomplet. Avança, doncs, 
que l’oposició manifestarà aquestes mancances i traslladarà les preguntes per 
escrit si no hi ha temps en el marc de la Comissió. 

Per començar, recorda que els eixos prioritaris per al curs 2012-2013 establerts 
pel Consorci d’Educació de Barcelona eren la lluita contra el fracàs escolar i 
l’aposta per la formació professional, objectius que el Grup Municipal del PP 
comparteix. Tot seguit, esmenta el nou eix d’aquest any, les escoles plurilingües, 
que assegura que el seu grup també comparteix, però sobre el qual reclama més 
informació: nombre de centres ubicats a Barcelona, percentatge respectiu de les 
llengües i quines són, així com una ampliació sobre els programes d’auxiliars de 
conversa i de voluntaris lingüístics. 

Quant al programa de lluita contra el fracàs escolar amb un reforç personalitzat 
en llengua i matemàtiques, demana la xifra d’alumnes i centres de Barcelona que 
se’n beneficiaran, i si el programa té a veure amb els programes de reforç 
acadèmic o bé amb la sisena hora. 

Sobre l’auditoria pedagògica que farà el Departament d’Ensenyament a 96 
centres de Catalunya que van tenir una mala valoració dels alumnes de sisè curs, 
vol saber si hi ha escoles a Barcelona i com s’articularan els mecanismes d’ajuda i 
quins seran les mesures de suport a aquestes escoles. 

Quant a formació professional, anuncia que esperaran les dades definitives 
d’inscripció, atès que es va haver d’obrir un període extraordinari de preinscripció 
per cobrir més de 3.000 places que quedaven vacants. 

Seguidament, expressa sorpresa pel fet que el curs anterior la partida destinada 
als ajuts de menjador no s’exhaurís al 100% (van quedar per executar més de 
200.000 euros), tenint en compte la situació actual. Reflexiona que potser la 
valoració del tema hauria de ser més qualitativa que quantitativa i pregunta 
quantes famílies havien demanat la beca, del grup de 700 alumnes i escaig que el 
Consorci d’Educació i l’Institut de Serveis Socials va detectar en una situació 
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precària. Insisteix a reclamar l’eliminació del període obert, que deixa fora de la 
convocatòria les famílies en situació de necessitats sobrevingudes. Explica que per 
a una família que passa una situació complicada sempre és molt més fàcil adreçar-
se a l’escola per demanar un ajut que no pas a Serveis Socials. Insisteix que cal 
analitzar amb més detall totes les peticions i el rebuig d’aquestes peticions 
respecte a les beques menjador. Proposa veure-ho desglossat per trams de renda, 
perquè està convençuda que moltes famílies es queden fora quan superen d’una 
manera mínima el topall, que és el 75% de l’índex de renda de suficiència de 
Catalunya. D’altra banda, recorda que encara no hi ha cap protocol ni cap ordre 
respecte a l’ús de les carmanyoles als centres escolars. 

En el capítol dels ensenyaments musicals, li agradaria saber quantes places 
noves s’han ofertat aquest curs i el nombre de sol·licituds i de rebuigs. Es mostra 
segura que en funció d’aquestes dades haurà de tornar a reclamarla concertació 
amb escoles de música privades per donar resposta a les famílies i als infants que 
volen matricular-se en ensenyaments musicals. Estén aquesta petició a les escoles 
bressol, per conveniar places amb escoles bressol privades per a famílies que es 
queden sense plaça (5.547 famílies aquest any). 

Finalment, insta al Sr. Ardanuy a reclamar el deute de la Generalitat de 
Catalunya amb les escoles bressol de Barcelona, que està xifrat en més de 16 
milions d’euros. Vol saber quines accions han posat en marxa per recuperar 
aquesta quantitat, com també les aportacions a les escoles de música. 

El Sr. Portabella reconeix la complexitat de tractar l’inici d’un curs escolar en un 
temps tan reduït, per això en destacarà dos punts rellevants.

En primer lloc, destaca com a punt negatiu les ràtios. Constata la massificació 
de les aules dins un marc legal imposat per un reial decret llei del Govern central 
que incrementa les ràtios de primària i secundària fins a un 20%, amplia la 
jornada lectiva fins a 25 hores a primària i fins a 20 hores a secundària, i implanta 
la substitució de les baixes dels professors només a partir del desè dia. Malgrat 
que en aquesta Comissió es va acordar la no-aplicació mimètica del reial decret, 
exposa que s’han produït efectes molt negatius en el conjunt de les ràtios dels 
centres públics d’ensenyament, tant en educació infantil com a primària i 
secundària obligatòria. Assegura que la situació actual no s’havia donat mai, i que 
el curs passat no hi havia hagut grups per sobre de les ràtios oficials a primària, i 
molt pocs a secundària (5%). Mostra una gran preocupació per aquest tema i insta 
a reflexionar per veure com es pot corregir. Ressalta, també, que un increment de 
4.783 alumnes respecte a l’any passat i només un augment de 58 docents té unes 
repercussions molt clares. 

En segon lloc, passa a analitzar l’impacte de les noves àrees d’influència. 
Rebutja que s’hagi produït un increment de l’1,4% en les admissions en primera 
opció, tal com afirma el Govern municipal, i assegura que si es calcula els admesos 
en primera opció pel nombre de places, s’obté una disminució en l’àmbit infantil, a 
primer d’ESO i en els altres cursos, especialment en la distribució de l’alumnat 
estranger i a P3. Demana, doncs, que es reconsideri aquesta qüestió. 

Per acabar, i sobre els ajuts als menjadors escolars, opina que l’augment de la 
quantitat de l’ajut extraordinari, que passa de 4 a 5 euros al dia, és un canvi 
significatiu respecte a l’anterior convocatòria. Ho considera positiu, però expressa 
la preocupació del seu grup pel fet que en el pressupost de la Generalitat de 
Catalunya per a l’any vinent la partida d’ajuts estigui intentant ser compensada per 
obres socials, i que qualsevol suport a l’escola no obligatòria hagi desaparegut. Per 
tant, demana solucions per contrarestar-ho. 

El Sr. Ardanuy es mostra d’acord que l’inici de curs és impossible d’exposar en el 
temps d’una intervenció i aclareix que és per això que el Govern municipal avança 
les dades als grups i durant la Comissió fa els aclariments pertinents. Tot seguit, 
passa a respondre les sol·licituds d’informació.

Respecte de les escoles bressol, informa que des de l’inici del mandat s’han 
posat 3.000 noves places a disposició de les famílies. Aclareix que el Govern no té 
cap intenció d’acabar amb el sistema, sinó que ha ajudat a expansionar-lo, i que 
ha incrementat un 35% el pressupost vinculat a escola bressol a Barcelona. 
Assegura que no han estat ni les reivindicacions ni les vagues, que afirma que van 
tenir un impacte relativament baix, sinó l’anàlisi de les mesures esmentat el que 
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els ha ajudat a fer ajustos i incorporacions puntals que redundin en la millora del 
funcionament dels centres un a un. 

En el tema del nombre de docents, insisteix que han incrementat la xifra de 
docents en 58 (35 a l’ESO, batxillerat i formació professional, 20 a infantil i 
primària, i 3 en escoles d’idiomes i art). 

Quant a la valoració del suport educatiu personalitzat, aclareix que el Govern 
municipal no ha incomplert res, ja que l’avaluació del sistema correspon al 
Departament d’Ensenyament a tot el país. A continuació, el desagregat es debatrà 
en aquesta Comissió. 

Sobre les obres, els barracons i els nous centres educatius, respon que mai no 
s’ha donat tanta informació com actualment. Recorda a la Sra. Andrés que les 
escoles que es van planificar el darrer mandat no es van arribar a construir i 
anuncia que el compromís actual és que no hi hagi cap escola d’infantil i primària 
en barracons en acabar el mandat, i assegura que es complirà. 

Pel que fa als PQPI, exposa que l’Ajuntament de Barcelona directament en fa 
trenta, mentre que al mandat anterior només eren sis. 

Tot seguit insisteix que s’està posant en funcionament la formació professional 
dual com a aposta de país. Especifica que la idea és intentar vincular molt més la 
formació professional a l’empresa i assegura que l’Ajuntament hi està molt implicat 
i que té un interès molt especial en la Fundació Barcelona Formació Professional, i 
que alhora està molt alineat amb el Govern de Catalunya, motiu pel qual han 
desenvolupat el tema de la formació professional dual a les escoles bressol de la 
ciutat, a fi d’estar al capdavant d’aquesta situació. 

Respecte al plurilingüisme a les escoles, contesta que en aquests moments 12 
centres de la ciutat porten a terme aquests plans de reforç de currículum lectiu, 
bàsicament en anglès. Espera poder fer un debat més endavant sobre com s’està 
plantejant i com es pot posar en funcionament tot plegat. 

Pel que fa al tema de les auditories pedagògiques, comenta que dels 96 centres 
de tot Catalunya, 20 són de Barcelona. Admet que és una percentatge potser 
menor del que pertocaria, però confia que n’obtindran dades bastant fiables, que 
ajudaran a reforçar i apoderar aquests centres. 

Quant a beques menjador, manifesta que hi ha una part del pressupost que no 
està inclòs a l’informe, perquè correspon a Serveis Socials. Sumant-ho tot, 
assegura que dóna un increment de recursos i una execució més enllà dels 8 
milions i mig. Aclareix que s’ha comptabilitzat el concepte beca i com aquestes 
beques s’han desenvolupat al llarg del curs passat. Com a informació més 
detallada, explica que la setmana passada es van tancar les sol·licituds del curs 
que comença, amb 21.165 sol·licitants. Puntualitza que ara estan en el procés 
previ d’atorgament, però que tenen una projecció de 16.900, xifra que 
representaria un increment respecte al curs anterior. Informa addicionalment que 
s’han coordinat amb tots els directors i directores de les escoles de la ciutat perquè 
no hi hagi cap nen en situació de dificultat que no tingui un suport i rebi el dinar
des del primer dia. Això ja està estandarditzat i planificat. A continuació, es farà 
l’adjudicació d’aquests ajuts. Subratlla la importància de l’increment de 4 a 5 
euros, perquè cobreix aquella part de població que està en una situació econòmica 
difícil però que d’alguna manera pot sostenir part del cost de la beca. En definitiva, 
ressalta la col·laboració interinstitucional amb Serveis Socials per donar resposta a 
aquest problema. I responent al president de la Comissió, afirma que van 
aconseguir el compromís que el curs anterior no hi hagués cap infant que ho 
necessités que es quedés sense beca, i que aquest curs es farà el mateix. 

Tot seguit, contestant al Grup Municipal d’UpB respecte a l’increment de ràtio, 

hagut cap curs amb zero centres amb més de 25 alumnes. En tot cas, no vol que 
això serveixi d’excusa i argumenta que la situació actual respon al tancament de 
grups a la concertada, que ha posat més pressió a la pública. A continuació, 
explica que el criteri emprat ha estat que les famílies que havien escollit una opció 
per la pública, tinguessin opció a la pública, i viceversa, sense aplicar una visió 
d’eficiència de recurs públic i prioritzant l’elecció de les famílies a l’hora d’escollir el 
tipus de centre educatiu. 
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Finalment, respecte a les primeres opcions, fa notar que l’any passat les 
primeres opcions van incrementar-se gairebé un 2% i que enguany aquestes dades 
s’han estabilitzat respecte al curs anterior.

El Sr. Gomà recorda al Sr. Ardanuy el seu discurs a l’inici del mandat, en què va 
qualificar les escoles bressol de bomba de rellotgeria. Diu que la mobilització i el 
compromís del 0-3 fa impossible que pugui repetir un despropòsit com aquell, però 
qüestiona que ara es pugui erigir com a capdavanter del 0-3. Pel que fa a les 
3.000 places noves, puntualitza que 2.000 eren places d’escoles bressol públiques 
planificades i gairebé construïdes pel Govern anterior, que es van posar en marxa 
el setembre del 2011, i que les altres 1.000 s’han aconseguit amb la massificació 
d’aules, passant de 7 a 8 a nadons, de 10 a 13 d’1 a 2 anys, de 18 a 20 de 2 a 3 
anys, cosa que al seu parer ha significat la degradació de la qualitat del sistema 
educatiu, i a més sense planificar la construcció de noves places públiques. 
Demana que s’indiqui una sola escola bressol municipal pública planificada i 
construïda en aquest mandat, perquè creu que no n’hi ha cap.

Insisteix que aquest inici de curs implica la consolidació d’elements molt 
negatius que ja venien dels dos cursos anteriors: increment d’alumnes i disminució 
de docents, supressió de la sisena hora i, per primer cop, cap escola bressol nova i 
ràtios de 28 a primària i de 34 a secundària. Assegura que les retallades, les aules 
massificades i les imposicions a la comunitat educativa són indicadors molt 
allunyats d’un clima de normalitat i que, en canvi, reflecteixen la gran distància 
que hi ha entre la inquietud, el patiment i el compromís de la comunitat educativa i 
la manca de connexió política i emocional del Govern amb aquesta comunitat 
educativa. 

La Sra. Andrés anuncia que evitarà repetir qüestions que ja han manifestat 
gairebé tots els grups, però subratlla que una gran preocupació del seu grup és la 
incapacitat que té el Govern municipal d’incidir en la política educativa de tot el 
país, de capgirar la dinàmica actual de la Generalitat de Catalunya en l’àmbit 
educatiu: increment de les ràtios, disminució de la plantilla, etc.

Quant a la sisena hora, pregunta al regidor si tampoc no pot incidir perquè la 
Generalitat faci l’informe corresponent i el porti a la Comissió el tercer curs 
d’aquest mandat.

Sobre les obres, es reitera en la petició d’una planificació d’obres de millora i 
reforma, i també de les noves construccions. Assegura que en el mandat anterior 
sí que hi va haver noves construccions i moltes millores, i especifica, com a 
exemple, que la Generalitat de Catalunya va invertir en el Consorci d’Educació 37 
milions i mig d’euros per fer millores i reformes en centres d’un districte concret. 

Retreu al Govern municipal no protesti davant la Generalitat ni critiqui la seva 
actuació per la paralització absoluta de l’educació a Barcelona i recorda que 
l’Ajuntament s’ha de vendre aparcaments per pagar els diners que ha de suplir en 
educació.

Per acabar, referint-se a la llei Wert, es queixa que no s’hagi fet cap 
reivindicació per alinear-se amb les famílies i amb la comunitat educativa, i exigeix 
al regidor d’Educació que canviï la seva actitud. 

La Sra. Pajares demana al Sr. Ardanuy que, de la mateixa manera que es va 
establir un protocol d’actuació a les escoles de primària i secundària per detectar 
aquests casos de malnutrició infantil, i arran d’això se’n van detectar 700 casos, es 
faci el mateix en la franja dels nadons, de 0 a 3 anys. 

El Sr. Portabella opina que, llevat del PP, tots haurien d’estar d’acord que 
l’aplicació del Reial decret del 14 de desembre del Govern Central ha significat un 
increment de les ràtios a tots els cursos i a la majoria de les classes que és negatiu 
per a la qualitat educativa. 

Quant a les dades presentades, lamenta que el Govern no reconegui una 
equivocació i manté que el curs anterior, segons les dades del Consorci d’Educació 
de Barcelona, la ràtio d’educació primària no superava els 25 en cap centre.

Tot seguit, anuncia que s’ha d’absentar i que, per tant, es veu obligat a retirar 
totes les proposicions, així com els precs i preguntes del seu grup. Tot i saber que 
no pot delegar el vot, deixa constància en acta del seu posicionament en les 
proposicions: sosté que el Grup Municipal d’UpB hauria votat a favor de la número 
11 d’ICV-EUiA, i en contra de la novena i la desena, presentades pel PSC i el PP, 
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sobre la decisió de concedir permís per al rodatge de la sèrie televisiva Isabel, en 
aquest cas perquè consideren que es tracta de populisme contra rigor històric.

Passa la presidència de la Comissió al vicepresident.
Es dóna per tractat.

d) Compareixences Govern municipal

Del Grup Municipal PSC:

3. Que comparegui el responsable del govern municipal d’educació per tal de 
donar compte del funcionament del primer cicle d’educació infantil a la ciutat i, en 
concret, de l’avaluació que fa el govern del funcionament de les escoles bressol 
municipals de gestió externalitzada i de la proposta de destinar a les guarderies 
privades de la ciutat 800.000,- euros per al 2014 i 400.000,- euros al 2013.

La Sra. Andrés presenta l’enunciat de la compareixença.
El Sr. Gomà exposa que la proposició del seu grup afecta un tema molt concret 

però alhora molt rellevant: la retallada de mitja hora diària de suport educatiu a 
les escoles bressol municipals en el curs 2012-2013, que s’ha acumulat als 
increments de ràtios i ha generat unes condicions difícils per al manteniment d’un 
servei educatiu de qualitat, personalitzat i inclusiu al 0-3 de la ciutat. 

Recorda que quan es pren la decisió de reducció del suport educatiu, ni el 
regidor ni cap responsable educatiu de l’Ajuntament és capaç d’explicar-la en 
termes pedagògics. De fet, creu que la rectificació parcial, selectiva i temporal que 
es proposa ara demostra la inexistència de qualsevol mena de criteri pedagògic. 
Especifica que en el seu moment la retallada es va argumentar per la necessitat 
d’estalvi enfront d’una situació de manca o limitació de recursos. Tanmateix, al seu 
parer al mateix pressupost de l’IMEB del 2014 hi ha la solució: 800.000 euros 
destinats a una partida anomenada «Subvenció llars d’infants», que respon a un 
pacte de CiU i el PP de transferir aquests diners per al suport a centres privats, 
però que encara no s’ha definit com es farà tangible. Davant d’aquesta situació, 
doncs, sol·licita destinar aquests diners a restablir la integralitat del suport 
educatiu a les escoles bressol públiques amb caràcter universal, permanent i 
estructural, ja que el considera un element clau del model de qualitat educativa. 

Les raons que motiven la seva petició són: 1) Pragmatisme: opina que cal 
superar la rectificació parcial per assolir la superació total de la retallada, ja que els 
diners esmentats enlloc no generaran tant valor educatiu. 2) Argument de model: 
recorda que mai el diner públic en el 0-3 havia anat a mans privades i considera 
important que no es trenqui aquest principi. 3) Perquè ho demana la comunitat 
educativa: fa esment de les 26.000 signatures que el curs passat es van presentar 
en una iniciativa ciutadana i que el Govern no va acceptar ni debatre. 

Afirma que, si s’accepta aquesta proposició, el Govern sortirà per vegada del 
prejudici i sectarisme polític i ideològic en relació amb l’enfortiment del 0-3, i, en 
segon lloc, comptarà amb una majoria política en aquesta Comissió que permetrà 
enfortir el 0-3.

El Sr. Ardanuy explica que la quantitat reservada en el pressupost és fruit d’un 
pacte d’una iniciativa que es va votar en aquesta Comissió i anuncia que exposarà 
els motius pels quals no s’ha executat els anys anteriors. Aprofita també per 
recordar que en els anys anteriors no han rebut cap oferta de pacte de 
pressupostos del grup del Sr. Gomà, un grup que sempre els dóna un no com a 
resposta. Al seu parer, en l’àmbit educatiu, el Govern municipal actua amb lògica i 
amb coherència. 

Tot seguit, recorda que l’Ajuntament inverteix 49 milions d’euros en escoles 
bressol a la ciutat de Barcelona, una quantitat que en opinió seva confirma el
compromís del Govern municipal amb el 0-3 públic.

Assegura que en aquests moments estan posant al dia la pèssima gestió del 
Govern anterior, que va deixar de pagar la meitat de la seva planificació. 
Igualment, explica que el Govern actual ha hagut de redreçar la situació de 
manteniment de les escoles, invertint en els dos últims anys quantitats que no 
s’havien invertit mai, perquè el Govern anterior havia posat tots els recursos a fer 
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les escoles bressol, menystenint les escoles de primària i infantil, competència de 
l’Ajuntament de Barcelona. En definitiva, afirma que el Govern actual ha portat a 
terme l’increment més important de places d’escola bressol gràcies a la planificació 
prèvia, ha contractat els professors i els docents per posar en marxa aquestes
escoles i actualment dóna servei a 3.000 places noves. Opina, doncs, que no se’ls 
pot retreure que no planifiquin més, perquè ja estan fent prou suplint les 
mancances anteriors.

Dit això, reconeix que hi ha tres escoles bressol que s’han posat en 
funcionament el curs passat amb gestió indirecta o externalitzada. Aclareix que 
són escoles de titularitat pública que es gestionen a través d’entitats, empreses i 
altres que han guanyat un concurs. Puntualitza que el seu plec de condicions s’ha 
ajustat a les necessitats tècniques i educatives que marca l’Institut Municipal 
d’Educació per a les escoles municipals i confirma que totes tres escoles han pogut 
desenvolupar la seva activitat amb els nivells de matrícula i amb els conceptes 
tècnics que s’havien plantejat en el plec de condicions, sense excepció. Explica que 
en els casos de Navas i Anxaneta ja estava en funcionament el Consell Escolar, i 
que Caspolino està en procés de creació d’aquest element

Pel que fa a l’escola bressol Anxaneta, detalla les dades següents: Inici 
d’activitat el 17 de setembre del 2012. Oferta de places, 132. Places de 
continuïtat, 8. Places assignades, 132. Una directora, 9 tutors, 3 educadors i 7 
persones de personal de suport. Aprofita per recordar al Sr. Gomà, que les escoles 
bressol municipals de gestió directa ja funcionen des de fa uns quants anys en 
col·laboració amb empreses privades que fan suport educatiu, per tant, ja hi ha 
aportacions del sector privat fetes amb responsabilitat que es porten a terme a les 
escoles municipals, de la mateixa manera que, al seu parer, es pot fer gestió 
indirecta. En aquest sentit, recorda també que el Govern anterior ja va impulsar la 
gestió indirecta a Serveis Socials.

Quant a l’escola bressol Caspolino, especifica: Inici d’activitat, 18 de febrer. 
Assignació de places, 87. Equip de gestió: una direcció, 6 tutores, 2 educadores 
complementàries, 4 persones de suport. En total, 13 persones: 8 diplomades en 
magisteri i 5 tècniques d’educació infantil. 

Respecte de l’escola bressol Patufets de Navas, indica: Inici d’activitat, 17 de 
setembre. Oferta de places, 80. 7 places de continuïtat. Personal: una direcció, 6 
tutores, 2 educadores complementàries, 4 persones de suport. En total, 13 
persones: 7 diplomades en magisteri i 6 tècniques d’educació infantil. 

Explica que l’ocupació d’aquests centres és del 100%. Sobre els resultats de la 
utilització de l’ampliació horària, comenta que no han estat els previstos. La 
mitjana d’utilització del servei de permanència dels tres centres entre les 17 h i les 
18 h ha estat al voltant del 6%, i s’avaluarà l’interès de les famílies en aquesta 
ampliació d’horari. Respecte de la valoració del servei i el projecte educatiu, totes 
tres escoles compten amb un projecte educatiu que ha estat validat pel Consell 
Escolar i que compleix tots els requeriments que marca la Direcció de Centres de 
l’Institut Municipal d’Educació. S’està complint tot el pla anual. Els tres centres han 
executat els seus plans de treball, han aprovat els documents, han programat les 
sessions de consells escolars, etc. 

Pel que fa a les relacions amb les famílies, indica que a les tres escoles s’ha 
constituït les AMPA corresponents, que col·laboren estretament amb les direccions 
en l’organització d’activitat diverses, a més de les programades en el pla anual, i 
que compten amb la participació de totes les famílies. 

Afegeix que es fa un seguiment dels tres centres des dels Serveis d’Educació 
Infantil de l’IMEB amb reunions periòdiques i permanents per aixecar acta de 
qualsevol punt de millora. S’ofereix a proporcionar més detall sobre aquests punts 
d’avaluació.

Amb relació a la proposta de destinar 800.000 euros en el pressupost 2014 per 
a la col·laboració amb les escoles bressol privades, reconeix que va ser una votació 
d’una proposició de CiU amb el PP. Exposa que es va fer una reserva inicial per 
explorar la manera de col·laborar amb les privades, sempre que fos en benefici del 
sistema públic, i com que no es tracta d’una situació òbvia ni fàcil no es va 
executar el 2012, any en què es va pactar aquesta quantitat, que va ser 
traslladada amb els pressupostos prorrogats al 2013. És del parer que si no es 



5318 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

troba la fórmula per poder fer aquesta col·laboració, que compleixi l’objectiu de 
reforçar el sistema públic d’escola bressol de la ciutat i amb criteris de voluntat de 
servei públic, no es farà. Per tant, es mantenen aquests diners el 2013, prorrogats 
del 2012, i es traslladaran al 2014 amb la proposta que s’hi afegeixin els 400.000 
euros que tocarien en el pressupost de 2014.

Quant a la proposició d’ICV-EUiA hi vota en contra per coherència, ja que no 
considera que s’estigui reduint pressupost a les escoles bressol municipals, ans al 
contrari, ja que enguany s’hi ha destinat un increment que ronda el 2%. La 
intenció és millorar tots aquells aspectes millorables de la qualitat del servei de les 
escoles bressol, que ja és un servei que té una qualitat molt alta. Opina que és el 
servei d’escola bressol de més qualitat de tot el país amb diferència, i un dels 
millors sistemes d’Europa.

La Sra. Andrés manifesta que el seu grup va presentar gairebé 60 al·legacions 
diferents al plec de clàusules, de contingut molt tècnic, que feien palesa l’oposició 
del seu grup a externalitzar la gestió de les escoles bressol. Estan convençuts que 
el 0-3 és una franja educativa que només es pot preservar a través de la gestió 
directa, ja que així és garanteix el fil conductor educatiu que han de tenir totes les 
escoles bressol de la ciutat. Per això s’oposen clarament a avançar més en la línia 
del pacte fet amb el Grup del PP de subvencionar places privades, perquè tampoc 
veuen la manera de garantir aquesta línia educativa. 

Seguidament, planteja que a la ciutat hi ha 228 centre privats, dels quals es 
desconeix si tenen projecte educatiu —i per tant poden considerar-se escoles
bressol— o com treballen, amb una distribució molt irregular per territoris. Al seu 
parer, urgeix fer el mapa sobre les necessitats educatives 0-3 de la ciutat per 
poder fer una planificació, o fins tot per acabar de concretar el pacte amb el PP de 
subvencionar places privades, perquè caldrà saber quins d’aquests centres 
reuneixen requisits per ser escola bressol i poden contribuir a fer una oferta 
equilibrada. 

En aquest sentit, es mostra absolutament a favor de la proposició que presenta 
el Grup d’ICV-EUiA, perquè veu la necessitat d’incrementar el nombre de places 
públiques i perquè considera absurd immobilitzar 800.000 euros en el pressupost. 

Finalment, fa una consideració al regidor, que contínuament fa referència a la 
gestió econòmica. Li recorda que s’ha de parlar d’educació i de projecte educatiu, 
no només de pagar. En aquest sentit, tanmateix, li demana que actuï i reivindiqui 
davant la Generalitat el que no paga.

Clou la intervenció reclamant un calendari sobre la inversió dels 800.000 euros, 
el mapa sobre les necessitats del 0-3 i un informe complet de la gestió 
externalitzada per poder valorar-la.

La Sra. Pajares recorda que la xifra que es va pactar amb el seu grup era 
superior als 800.000 euros de què parlen, per tant demana empenta en aquest 
sentit. A continuació, planteja que hi ha 5.547 famílies que aquest any s’han 
quedat sense plaça i assegura que, a banda de l’educació d’aquests infants, perilla 
la conciliació de la vida laboral, familiar i personal de les seves famílies. Per tant, 
demana buscar noves fórmules. També recomana a la resta de grups fer una visita 
a les escoles de gestió indirecta per veure com funcionen i posar fi als prejudicis i 
als missatges demagògics i partidistes. 

Es mostra convençuda que la «conveniació» resol una gran part de la demanda 
no atesa i que optimitza recursos econòmics i aclareix que els convenis s’han de 
fer amb les escoles bressol privades acreditades que compleixin els requisits de 
qualitat establerts per l’Ajuntament. Estima que amb els 800.000 euros es podrien 
crear unes 120 places més.

Assegura que el Grup del PP sempre ha defensat la creació de places públiques 
allà on no arriba la iniciativa privada, però que allà on hi ha iniciativa privada, 
acreditada i amb la qualitat que demana el Govern municipal, pensa que s’ha 
d’aprofitar aquesta fórmula, ja que al seu parer les famílies volen solucions, 
independentment de qui sigui titular de l’escola. En conseqüència, reclama al 
Govern la màxima empenta i la màxima valentia per defensar la subvenció de 
places privades i insisteix que estar a favor d’una concertació no vol dir anar en 
contra de la pública.
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El Sr. Ardanuy assegura que ha argumentat la qualitat de la gestió indirecta, 
perquè tant el compliment dels plecs com la gestió han demostrat l’eficiència i la 
gestió educativa satisfactòria dels centres. Pregunta, doncs, quin problema té la 
gestió indirecta si les escoles en qüestió compleixen els requisits pedagògics i de 
qualitat educativa de les escoles de gestió directa, l’IMEB garanteix aquesta 
qualitat educativa, i es compleixen tots els requisits estructurals, educatius, i 
pedagògics. En aquest sentit, insta els grups que s’hi oposen a justificar des del 
punt de vista pedagògic per què la gestió indirecta no és desitjable. Al seu parer, 
es tracta de prejudicis.

Pel que fa a les col·laboracions amb el sector privat, es mostra convençut que 
cal desenvolupar un sistema que garanteixi el reforçament del servei públic, amb 
el mateix criteri de qualitat educativa i de compromís. Assegura que no es pot 
estudiar a la lleugera, sinó que cal planificar-ho i analitzar-ho bé a fi de garantir 
que els centres privats que algun dia puguin col·laborar ho facin amb vocació 
pública i compleixin els requisits educatius de les escoles bressol del sistema públic 
directe i de gestió indirecta. Subratlla que no acceptarien un altre tipus de 
col·laboració.

Quant a les observacions de la regidora del Grup del PSC sobre els diners no 
executats, respon que és necessària una reserva pressupostària per poder tirar 
endavant el compromís amb el Grup Municipal del PP quan arribi el moment. 
Alhora confia que seran capaços de trobar una fórmula que ajudi a reforçar el 
sistema públic d’escola bressol a la ciutat. Paral·lelament, assenyala que compliran 
el Pla d’actuació municipal pactat amb un grup d’aquesta Comissió, els sis 
projectes d’escola bressol que van pactar. Els hauria agradat estar en situacions 
expansives per poder desenvolupar més projectes, però no ha estat possible. 

Finalment, respecte a les 25.000 signatures, nega que l’Ajuntament impedís el 
desenvolupament de la iniciativa i recorda que en una reunió van explicar com es 
podia fer per garantir-la fefaentment, i que es van oferir per acompanyar el 
procés, però sense resposta de la plataforma.

La Sra. Andrés vota a favor de la proposició, però demana un aclariment sobre 
la reserva del 2013 de 400.000 euros per a la subvenció de centres privats 0-3.

El Sr. Gomà celebra que el regidor insti a discutir en termes de política 
educativa, i li pregunta si considera que els estàndards de qualitat educativa del 0-
3 públic de la ciutat són satisfactoris, elevats. En aquest cas, no entén perquè 
privatitza la gestió davant d’un model contrastat de qualitat.

Es mostra convençut que la gestió privatitzada degrada determinats elements 
del projecte educatiu públic i se situa clarament per sota de la gestió directa en 
elements tan importants del projecte educatiu i del model, com la participació, la 
creativitat, la identificació amb el projecte d’escola, la implicació amb l’entorn, la 
implicació amb la xarxa, la cohesió o l’equitat. Al seu parer, la gestió privatitzada 
no només no aporta res, sinó que degrada.

Pel que fa a la inversió, coincideix que 49 milions d’euros és una xifra important, 
però puntualitza que només representa el 2% del pressupost de despesa corrent 
de l’Ajuntament (de 2.400 milions d’euros). Recorda el mandat anterior havia estat 
del 5% en escoles bressol noves i pregunta quina és la quantitat d’inversió en nous 
centres planificats d’aquest mandat, perquè li consta que és zero. 

Lamenta que no acceptin la proposició, perquè en opinió seva l’única manera de 
reforçar el sistema públic és destinar els diners a la xarxa pública. Accepta que 
s’ha de discutir quina és la millor manera de restablir un suport educatiu potent i 
integral a les escoles bressol, però no troba explicació al fet de voler reforçar el 
sistema públic transferint diners a la privada. En aquest sentit, es mostra 
convençut que les famílies que s’han quedat sense plaça tampoc no entendrien per 
què el Govern té aquests 800.000 euros paralitzats.

Entén que el Govern ha triat l’aliança amb el Grup del PP, però sobretot ha triat 
votar en contra del 0-3 públic.

Finalment, pel que fa a les signatures recollides, recorda que fins i tot la síndica 
de greuges s’ha pronunciat a favor de la iniciativa. 

La Sra. Pajares recomana al Sr. Gomà que expliqui a les famílies que la partida 
de 800.000 euros es destinarà a 100 places més d’escoles bressol públiques. Tot 
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seguit, li diu al Sr. Ardanuy que per fer les coses ben fetes és justificat prendre el 
temps que calgui. Confia que si es posa en marxa aquest projecte, es farà ben fet.

Tanca la intervenció votant en contra de la proposta d’ICV-EUiA.
El Sr. Ardanuy assegura que la qualitat pedagògica està garantida en els centres 

de gestió indirecta (participació, equitat...) i no accepta el discurs reduccionista 
segons el qual només la gestió directa és bona.

Per acabar, rectifica que aquest any sí que hi ha hagut una inversió de 
l’Ajuntament de 350 milions d’euros, superior a la inversió de l’any 2012. A més, 
dels 150-200 milions d’inversió de l’any 2012, especifica que 42 eren per pagar la 
inversió del Govern anterior. Conclou, doncs, que la inversió és demés del 2%.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:

4. Que comparegui el responsable del govern municipal per tal d’informar dels 
continguts de l’exposició temporal que es pot visitar al Born Centre Cultural, “Fins 
a aconseguir-ho! El setge de 1714”, de les activitats programades als centres 
educatius de la ciutat durant la commemoració del Tri centenari; i del contingut de 
la guia escolar “Barcelona 1714. La defensa de les llibertats d’un poble”, editada 
per part de l’Institut de Cultura de Barcelona, i dirigida als professors.

La Sra. Esteller exposa l’enunciat de la compareixença. 
Demana que s’expliquin els continguts, perquè no els ha estat possible obtenir 

ni consultar cap bibliografia que sustenti el relat que es narra en l’exposició del 
Born. També s’interessa pels continguts i les fonts amb les quals es treballarà amb 
les escoles.

El Sr. Ciurana agraeix l’ocasió per poder parlar del Born i de l’èxit esclatant que 
està obtenint, tant de públic com de crítica. 

Comenta que a finals de setembre, en les jornades de portes obertes, van 
passar pel Born unes 200.000 persones i durant la primera setmana de 
funcionament ordinari,unes 43.000, fet que demostra el gran interès de la 
ciutadania de Barcelona i de la resta de Catalunya, de l’Estat i de turistes 
estrangers. 

Quant a la compareixença, puntualitza que ni el Born ni el Tri centenari 
programen activitats amb els centres escolars. Aclareix, però, que s’ha elaborat 
una guia escolar perquè els centres que vulguin treballar tant el jaciment del Born 
com l’episodi del 1714 tinguin una guia pedagògica a la qual puguin accedir i 
afegeix que es treballa a través d’una plataforma d’e-learning a la qual les escoles 
s’adhereixen, si ho volen, per treballar i deixar-hi els continguts.

Pel que fa a l’exposició temporal, exposa que hi ha cinc blocs principals. El 
primer fa referència a «Llibertat i constitucions» i és un bloc introductori en què es 
dóna una pinzellada sobre la Guerra de Successió, de com s’arriba al Tractat 
d’Utrecht i com els catalans decideixen continuar la resistència fins al final. 
Especifica que el gruix del bloc se centra en la temàtica constitucional. El segon 
bloc, anomenat «La guerra dels catalans», tracta de la ràpida reacció que hi va 
haver dels catalans per fer front a una situació de guerra: Villarroel és nomenat 
general en cap, es mobilitzen les tropes del país, etc. També s’hi explicita que 
l’exèrcit català del moment es basava en l’experiència organitzativa de les tropes 
de Carles III, amb les mateixes ordenances i tradicions. En el tercer apartat de 
l’exposició, «Un setge i moltes batalles», s’entra directament al relat sobre el 
setge, explicant que és un procés que dura més d’un any, amb múltiples batalles 
petites, i els reiterats fracassos dels militars i enginyers espanyols, que no poden 
entrar a la ciutat, situació que canvia amb l’arribada del duc de Berwick. A partir 
d’aleshores, els atacants són molt més eficaços i es descriu la situació de la ciutat 
durant el setge. L’apartat número quatre, «Un dimarts de fúria», explica l’assalt i 
la batalla de l’11 de setembre, i en certa manera representa el moment zenital de 
l’exposició, ja que es vertebra a través d’un audiovisual. Per acabar, el punt 
cinquè, «La fi de l’Estat català», fa referència a la capitulació de Barcelona i de 
Catalunya, i a les repercussions de la derrota tant pel que fa a la ciutat com al 
país. 
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Finalment, aclareix que la coordinació dels continguts històrics i museogràfics 
correspon al Sr. Francesc Xavier Hernández Cardona, catedràtic de Didàctica de la 
Història de la Universitat Autònoma de Barcelona,que ha comptat amb un seguit 
de col·laboradors de la seva confiança. 

La Sra. Esteller pregunta al Sr. Ciurana si ha vist els vídeos de l’exposició. Tot i 
que el regidor ha descrit l’esquema de l’exposició, es queixa que no hagi aprofundit 
sobre els continguts corresponents. En aquest sentit, denuncia que en cap cas s’hi 
fa menció que la Guerra de Successió —no de secessió, tal com al seu parer es 
presenta en l’exposició— era una guerra d’àmbit europeu, fins i tot mundial, en 
què també es qüestionaven el comerç i la connexió d’Europa amb Iberoamèrica, 
qui es quedava amb aquest comerç i la successió al tron d’Espanya. Recorda que la 
voluntat de molts països era que Espanya no sumés forces amb França, però que 
la situació va canviar quan va morir l’emperador d’Àustria, i Carles va ser cridat a 
succeir-lo. Assegura que tampoc no es menciona que Felip V va arribar a Barcelona 
i se li va jurar fidelitat l’any 1701, ni tampoc s’esmenta el 1705. Critica que la 
història està descontextualitzada, perquè a més de la guerra per la successió del 
tron d’Espanya, també es produïa una guerra en què es lluitava per l’absolutisme o 
per les llibertats, i es qüestionaven moltes coses a Europa. Admet que una de les 
conseqüències i un dels fets va passar a Barcelona i coincideix que el setge va 
durar un any i va ser el 1714, però reivindica que l’exposició s’ha fet amb la 
voluntat i la intenció d’unir fets actuals de separatisme i d’independència de 
Catalunya per tal de buscar-los una arrel històrica.

Indica que només entrar a l’exposició, el primer que es veu és el vídeo d’un 
discurs de Manel Ferrer i Sitges, de la Junta dels Braços, i assegura que és tota 
una incitació a l’odi: s’hi descriu Barcelona com una societat pròspera a Espanya, 
però també s’hi afirma que els barcelonins estan sotmesos com a indis a Espanya. 
Denuncia, doncs, que el vídeo, en comptes de sintetitzar, tergiversa i manipula 
història. Aquesta és la raó per la qual demanen la bibliografia que sustenta tot 
aquest relat.

Per altra banda, nega que hagués existit mai un Estat català, contràriament al 
que afirma el títol d’un dels blocs. Afegeix, a més, que s’hi omet que Cervera, 
Berga, Manlleu, Ripoll o Centelles donaven suport a Felip V i que en realitat una 
guerra de successió. Critica també que es parli de l’exèrcit català, perquè no 
existia ni hi havia cap lluita entre l’exèrcit català i l’exèrcit espanyol, i especifica 
que a Barcelona el que hi havia era la Coronela, la milícia gremial encarregada de 
defensar Barcelona. Denuncia que permanentment es busquin connexions que no 
existeixen per trobar arrels en el 1714 i vincular el fet actual al fet històric. 

Tot seguit qualifica també de mentida que se suprimissin els estudis 
universitaris a Catalunya, perquè de fet es van traslladar a Cervera. Pel que fa a 
l’espoli fiscal que s’esmenta a l’exposició, admet que es va crear el cadastre com 
un nou model de reorganització fiscal, però rebutja l’existència de l’espoli fiscal.

A continuació, recorda que va presentar un prec en què es demanava que el 
penó de Santa Eulàlia constés en aquesta exposició, però assegura que a 
l’exposició no hi ha l’original. Tampoc no s’hi esmenta —intencionadament, al seu 
parer— el bàndol dels Tres Comuns (Diputació del General, el Consell de Cent i el 
braç militar de l’11 de setembre) que aleshores lluitaven pel rei, per l’honor, per la 
pàtria i per la llibertat de tot Espanya. Afirma que, a través de la figura del cap del 
Consell de Cent, Rafael Casanova, ferit en aquell moment, es dóna veracitat a tot 
aquest bàndol, perquè va ser ell qui el consentia.

Esmenta diversos historiadors, com Francesc de Castellví, un membre del braç 
reial que va lluitar en la defensa de Barcelona abans de l’atac dels Borbons i que es 
va exiliar a Viena; Ferran Soldevila a La història de Catalunya(edició de 1962) o 
Josep Maria Alsina, entre d’altres, que expliquen la història en el seu context, cosa 
que a parer seu el Govern municipal no fa. Insisteix que aquesta manipulació, 
tergiversació i falsificació de la història pretén crear la idea que es tractava d’una 
guerra de secessió i no d’una guerra de successió, i pensa que l’objectiu de 
l’exposició ha estat crear relats per justificar la reescriptura de la història nacional 
per trobar mites, símbols i relats per a una Catalunya independent. 

Insisteix a tenir la bibliografia, l’aval històric de cada tema, i demana més 
responsabilitat i rigor històric quan es fan aquest tipus d’exposicions.
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El Sr. Colomé manifesta la seva sorpresa pels títols dels cinc blocs i planteja que 
els catedràtics també poden aportar elements esbiaixats.

D’entrada, especifica que l’any 1714 no existien els estats tal com s’entenen a 
l’edat moderna i que el concepte Estat català a la moderna neix el 1789, quan el 
tercer estat es rebel·la i crea la convenció. En conseqüència, qualifica d’aberració 
històrica situar els patriotes i l’Estat el 1714. A més a més, recorda que l’any 1714 
les monarquies eren absolutistes i patrimonialistes, i que el rei era la llei. 

També se sorprèn del concepte «la guerra dels catalans» i nega que pugui fer 
referència a la guerra dels catalans contra els espanyols. Aclareix que el concepte 
Espanya com a tal és de 1843 i que neix amb la reina Isabel II, perquè 
anteriorment eren les Espanyes, en plural. Assenyala que són els Borbons els 
creadors de la constitució conservadora que canviarà el nom del plural al singular, i 
que Felip V de fet era el rei de les Espanyes i no d’Espanya. A més, assegura que 
és fals que fos una guerra d’Espanya contra Catalunya. En el fons, explica que 
s’està parlant de la segona guerra europea més important després de la Guerra 
dels Trenta anys (1618-1648)i no de l’enfrontament entre la Corona d’Aragó i la 
Corona de Castella. Planteja que són els britànics els qui indueixen a la guerra, 
perquè s’hi juguen molts interessos, i també els qui canvien les aliances i els qui a 
partir del 1705 decidiran que un rei Borbó no pot ser rei de França i d’Espanya. 
Assegura, doncs, que el Tractat d’Utrecht és bàsicament un gran tractat europeu. 
Puntualitza, també, que el que es produïa a Catalunya era una guerra civil entre 
catalans, de ciutats que es van posicionar a favor dels Borbons i d’altres a favor 
dels Àustria, i manté que no hi havia unanimitat. Afegeix que totes les tropes van 
marxar el juny de 1713.

En definitiva, confirma el biaix del relat de l’exposició, i reclama rigor i 
transparència també en el 1714, perquè no hi havia ni Estat català, ni espoli. Per 
cloure la intervenció, retreu que es parli de violacions massives.

La Sra. Ribas inicia la intervenció anunciant que no competirà en grau acadèmic 
amb la resta de grups, però planteja que si no acceptaven la deformació històrica 
parcial d’èpoques passades, en què no es podia explicar segons què, tampoc no 
acceptaran ara una deformació per l’altra banda. Al seu entendre, els diners que 
l’Ajuntament ha invertit en el Centre Cultural del Born han de servir per preservar 
el patrimoni, explicar amb rigor la història i dotar el barri d’un centre cultural de 
proximitat. 

En conseqüència, i atesos els dubtes plantejats per més d’un grup municipal, 
demana que els continguts d’aquesta i de la resta d’exposicions estiguin 
supervisats pel Museu d’Història de Barcelona, a fi de garantir criteris científics i 
rigor històric. 

Dit això, deixa constància que el Grup Municipal del PP no és el més indicat per 
donar lliçons sobre rigor històric, tenint en compte accions recents com el LAPAO o 
l’atac a les diferents parles balears per no reconèixer que es tracta de diferents 
variants del català, o la llei Wert i la seva utilització partidista i d’alt contingut 
ideològic per transmetre al sistema educatiu una particular manera d’entendre 
Espanya, així com la utilització partidista del poder judicial i del Tribunal 
Constitucional.

El Sr. Ciurana insta a la Sra. Esteller a posar una denúncia davant de la Fiscalia 
si creu que hi ha alguna cosa que inciti a l’odi o que sigui un delicte del Codi Penal. 
Considera que és una acusació molt greu, i espera que en la propera intervenció, si 
convé, ho retiri. 

En segon lloc, demana al Grup del PP i al Grup del PSC que no es guiïn per 
apriorismes i idees preconcebudes, i es mostra convençut que tot plegat és una 
ofensiva contra d’independentisme que poc té a veure amb la història.

Tot seguit, pregunta en quin moment de l’exposició, titulada «El setge, 1714», 
s’afirma que és una guerra de secessió i no una guerra de successió. A més, 
recorda que en el primer plafó hi ha un mapa en què s’explica el context europeu i 
on la península figura sense cap divisió, excepte la de Portugal. Puntualitza que en 
la plataforma d’e-learning sobre les escoles, sempre, sense excepcions, s’explica la 
Guerra de Successió com una guerra de successió a la Corona d’Espanya. Demana 
a la Sra. Esteller, doncs, consciència i responsabilitat en els seus actes per evitar 
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situacions no desitjades i l’insta no falsejar els fets objectius. En aquest sentit, 
posa tota la documentació a disposició perquè la resta de grups la puguin estudiar. 

Quant a l’Estat català, apunta que el Sr. Joaquim Albareda és un reconegut 
historiador i catedràtic, màxim especialista en el segle XVIII, i que en el seu llibre 
sobre l’11 de setembre i la Guerra de Successió, concretament al capítol 
cinquè,parla de «La fi de l’Estat català». 

Se sorprèn que la Sra. Esteller no hagi vist l’original del penó de Santa Eulàlia a 
l’exposició, perquè fa un metre i mig per vuitanta, està il·luminat i ocupa una 
posició central. Al seu entendre, això li resta credibilitat a l’hora d’opinar sobre 
l’exposició. Afegeix que serà indulgent amb les tergiversacions i altres 
consideracions històriques aportades per la Sra. Esteller, perquè ha vist que llegia 
d’un paper per por a equivocar-se. I no entén tampoc que reivindiqui el Sr. 
Castellví, quan precisament una sala del Born porta el seu nom.

Quant a la intervenció del Sr. Colomé, vol explicitar dues coses: primerament, 
que enlloc es parla de la guerra dels catalans contra els espanyols, i assegura que 
és una deducció que fa ell, i segon, que té una obsessió per vincular aquells fets 
històrics amb els esdeveniments actuals del 2014. Assegura que en cap moment al 
llarg de l’exposició hi ha cap enllaç amb el que passa ara i manifesta dubtes que el 
Sr. Colomé i la Sra. Esteller realment hagin vist l’exposició i s’hagin preparat la 
intervenció, per la qual cosa els ofereix una visita guiada.

La Sra. Esteller demana al Sr. Ciurana que no es faci l’ofès i insisteix que hi ha 
una intenció absoluta darrera de cada menció de l’exposició del Born d’utilitzar un 
llenguatge que vinculi el 1714 amb el 2014. Ho exemplifica amb l’expressió «Estat 
català». Admet que Albareda l’utilitza, però especifica que recomana la màxima 
prevenció en el seu ús, cosa que s’omet a l’exposició. Està convençuda, doncs, que 
es mira de buscar un origen que ofereixi una justificació per buscar la secessió de 
Catalunya, i donar-ho a entendre a la gent per mitjà d’historiadors que creen un 
relat que justifica la independència. Creu que l’exposició està al servei d’un 
projecte polític. I que el mateix llibre de visites, amb els comentaris dels visitants, 
així ho confirma.

Exigeix al Sr. Ciurana que no qüestioni ni dates ni dades, ja que el Grup 
Municipal del PP li ha justificat tot amb bibliografia. 

Quant a la qüestió de les violacions, protesta perquè els alumnes de les escoles 
que visitin l’exposició hauran de veure violacions massives. A més, critica que la 
botiga estigui totalment dedicada a la independència i que el menú del restaurant 
tingui noms de guerra («A la guerra», «Entre batalla i batalla», etc.). 

En definitiva, està convençuda que l’exposició presenta fets que no són veritat i 
que persegueix l’objectiu de vincular els fets del 1714 amb el projecte 
d’independència del 2014.

El Sr. Colomé manifesta que s’ha sentit insultat amb les paraules del Sr. 
Ciurana, que donava per fet que no s’havia preparat la intervenció. Assegura que 
el Sr. Ciurana no té sentit de l’humor i que per tant no sap distingir les ironies i 
acaba faltant.

Seguidament, aclareix que hi ha continguts d’història que, tant ell com el 
professor Gomà, no s’han de preparar perquè els saben. I insisteix que l’any 1714 
el concepte d’estat-nació tal com està explicat en l’exposició no existia, malgrat 
que ho digui el Sr. Albareda. 

També demana que es matisi l’expressió «la guerra dels catalans», ja que en 
l’exposició es parla després de les tropes espanyoles i, per tant, la lògica és 
vincular els dos conceptes. Ja que el Sr. Ciurana ho ha vinculat amb la causa 
austriacista, insta a explicar-ho clarament: «la guerra dels catalans austriacistes 
contra els Borbons, espanyols o catalans». 

Finalment, retreu que arran d’aquesta qüestió es vulgui inventar un bipartit 
espanyolista PP-PSC i recorda que, malgrat que sempre voten semblant, ell no 
parla de tripartit Convergència-Unió-Esquerra. A parer seu, l’única que s’ha de 
tenir en compte és la veracitat dels fets que s’expliquen a l’exposició.

La Sra. Ribas pregunta altre cop si el Museu d’Història ha supervisat els 
continguts de l’exposició i insta que així sigui per resoldre els dubtes que s’han 
plantejat.
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Per acabar, accepta la proposta d’una visita comentada que permeti continuar 
aquest debat.

El Sr. Ciurana retreu a la Sra. Esteller que basi les seves intervencions en els 
comentaris del llibre de visitants, ja que els ciutadans senzillament hi expressen la 
seva opinió.

Pensa que la Sra. Esteller té un criteri apriorista i subjectiu a l’hora d’acostar-se 
a l’exposició, i argumenta a continuació que la secessió no tirarà endavant per un 
fet que va tenir lloc fa 300 anys, sinó per la voluntat dels catalans i catalanes del 
2014, que no necessiten cap justificació històrica. Entén que l’exposició pugui no 
agradar, però considera els comentaris en contra totalment desaforats.

Respecte del restaurant i la llibreria, aclareix que són concessions d’empreses 
que han guanyat un concurs i que han adequat l’oferta a la possible demanda. 
Assegura que l’Ajuntament no influeix en absolut en el que ofereixen.

A continuació retreu al Sr. Colomé que sigui tan categòric i li demana que 
admeti que hi ha diverses maneres d’observar o analitzar la veritat, i que en 
historiografia les diferents generacions i les diferents posicions dels historiadors fan 
que uns mateixos fets s’interpretin d’una manera o d’una altra. 

Per acabar, accepta encantat fer la visita amb la Sra. Ribas, i li respon que el 
MUHBA, en aquest cas, no ha intervingut perquè és una exposició comissariada pel 
catedràtic de Didàctica de la Història, el Sr. Francesc Xavier Hernández.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

5. Que comparegui el responsable del govern municipal per explicar l’inici del 
curs escolar a l’educació infantil, primària i secundària a la nostra ciutat, i més 
específicament, el nombre de places públiques que s’han ofertat a les escoles 
bressol municipals, l’evolució del nombre de docents i d’alumnes a les escoles 
públiques, el nombre de grups amb una ràtio superior a 25 alumnes a primària i 30 
a secundària, el nombre d’escoles públiques amb sisena hora i el nombre de 
sol·licituds de beca menjador.

Punt tractat conjuntament amb el número 2.
Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal UpB:

6. Que comparegui el/la responsable del govern municipal de Cultura per tal de 
donar compte de l’estratègia i les polítiques municipals aplicades als grans 
equipaments culturals, amb una especial atenció als musicals, de la nostra ciutat.

Es retira.

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

7. Aprovar definitivament la renúncia al càrrec de patró que ostenta 
l’Ajuntament de Barcelona a la Fundació Maria Aurèlia Capmany; deixar sense 
efecte els nomenaments dels patrons d’aquesta Fundació que s’hagin pogut 
designar en representació de l’Ajuntament de Barcelona; notificar al Patronat de la 
Fundació Maria Aurèlia Capmany aquest acord i instar-lo a procedir a la modificació 
del seus estatuts en el sentit d’anul·lar aquells articles en què consti la participació 
d’aquest Ajuntament, així com a realitzar tots els tràmits necessaris davant del 
Protectorat de la Generalitat de Catalunya per la baixa de l’Ajuntament de 
Barcelona com a patró a la Fundació; notificar al Protectorat de la Generalitat de 
Catalunya el present acord. Facultar l’Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot, com a 5è 
Tinent d’Alcalde de l’Ajuntament de Barcelona, per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.
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El punt 7 i 8 es tracten conjuntament.
El Sr. Ciurana explica que es completa un procés, en què l’Ajuntament de 

Barcelona es retirava de formar part dels patronats d’un parell de fundacions. 
Aclareix que mitjançant la modificació de la Llei de fundacions s’atorgava una 
responsabilitat no només col·lectiva sinó individual als membres patrons de les 
fundacions i, per tant, l’Ajuntament de Barcelona va iniciar un procés d’anàlisi de la 
presència de l’Ajuntament als patronats de diverses fundacions, en les quals és 
prescindible, més enllà que es mantinguin els vincles, les presències d’honor o els 
convenis.

En aquest cas, porta ala Comissió els casos de la Fundació Maria Aurèlia 
Capmany i la Fundació de l’Institut d’Humanitats de Barcelona. 

El Sr. Espriu recorda que fa tres mesos va demanar que es fes una anàlisi 
acurada de la participació de l’Ajuntament en totes les institucions i es creés una 
comissió d’estudi respecte a tots els processos a la vegada, per tal que no fos un 
degoteig de propostes de les diferents fundacions. Com que això no ha estat així, 
manifesta el vot del seu grup en contra dels punts 7 i 8. 

La Sra. Esteller emet una reserva del vot.
La Sra. Ribas manté el vot contrari als dos punts, que ja van expressar en la 

darrera Comissió. Comparteix la necessitat de posar ordre a la situació, però creu 
que primer s’han d’establir uns criteris. No dubta que el Govern no ho hagi fet, 
però com que no els n’ha fet partícips, no disposen de la visió global necessària. 
Per això hi voten en contra.

El Sr. Ciurana es compromet a transmetre tant a la primera tinenta d’alcalde 
com a gerència aquesta necessitat. Li consta que aquesta anàlisi està feta i que 
només resta compartir-la amb aquells grups que ho desitgin.

El Sr. Espriu vol aclarir si la reserva de vot compta com a abstenció.
La Secretària delegada manifesta que compta com a abstenció.
La Sra. Esteller manifesta que fa una reserva i que es pronunciarà a la Junta de 

Portaveus o al Plenari, tal com fan habitualment
El Sr. Ciurana exposa que des que és a l’Ajuntament, quan és a dictaminar, es 

pot fer reserva de vot.
La Sra. Esteller insisteix que és una reserva i no pas una abstenció.
El Sr. Ardanuy demana que consti en l’acta la reserva de vot del PP.
La Sra. Esteller no entén que es canviï el criteri, perquè és una pràctica seva 

reiterada. Demana, doncs, que no s’interpreti la seva reserva.
El Sr. Ardanuy, a instància de la secretària delegada, llegeix el Reglament 

orgànic municipal, concretament l’article 92, de normes específiques de 
funcionament, que en el seu punt número 6 diu:«Els dictàmens sotmesos a la seva 
consideració per ser elevats al plenari seran objecte de votació. La reserva de vot 
es considera com a abstenció». Per tant, el posicionament del Grup del PP del punt 
anterior, concretament del punt 7 i 8, hauria de ser abstenció. Això no obsta que el 
posicionament quedi reflectit a l’acta com a reserva de vot, però 
reglamentàriament confirma que és abstenció. De cara al Plenari, però, indica que 
poden variar el seu vot i posicionar-lo com convingui.

La Sra. Esteller rebat que no és exacte. Com a membre de la Junta de 
Portaveus, assegura que hi ha criteris interpretatius. Insta, doncs, a la secretària 
delegada a demanar al secretari els criteris interpretatius d’aquests articles pels 
quals es permet que els grups facin reserva de vot a la Comissió sense que es 
prejutgi si serà abstenció o no, i que després es defineixin a la Junta de Portaveus i 
al Plenari. 

El Sr. Ardanuy indica que el que diu el reglament és el que ha llegit, tanmateix 
en el marc d’aquesta Comissió quedarà clar i reflectit el posicionament del Grup del 
PP. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de CIU, amb el posicionament 
contrari del PSC i ICV-EUiA, amb la reserva de vot del PP i amb l’abstenció d’UpB. 

8. Aprovar definitivament la renúncia al càrrec de patró que ostenta 
l’Ajuntament de Barcelona a la Fundació Institut d’Humanitats de Barcelona; deixar
sense efecte els nomenaments dels patrons d’aquesta Fundació que s’hagin pogut 
designar en representació de l’Ajuntament de Barcelona; notificar al Patronat de la 
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Fundació Institut d’Humanitats de Barcelona aquest acord i instar-lo a procedir a la 
modificació del seus estatuts en el sentit d’anul·lar aquells articles on consti la 
participació d’aquest Ajuntament, així com a realitzar tots els tràmits necessaris 
davant del Protectorat de la Generalitat de Catalunya per la baixa de l’Ajuntament 
de Barcelona com a patró a la Fundació; notificar al Protectorat de la Generalitat 
de Catalunya el present acord. facultar l’Im. Sr. Jaume Ciurana i Llevadot, com a 
5è Tinent d’Alcalde de l’Ajuntament de Barcelona per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

Punt tractat conjuntament amb el número 7.
Es dictamina amb el posicionament favorable de CIU, amb el posicionament 

contrari del PSC i ICV-EUiA, amb la reserva de vot del PP i amb l’abstenció d’UpB. 

IV) Part decisòria / Executiva

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord
c) Proposicions

V) Part d’impuls i control

a) Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal PSC:

9. La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació acorda: 1. Que 
el govern municipal rectifiqui la decisió presa i concedeixi el permís necessari per al 
rodatge de la sèrie televisiva “Isabel” en aquells espais en què ha estat denegat. 2. 
Que es garanteixi que no es tornarà a produir una situació com la que s’ha donat 
en relació als permisos de la sèrie i en futures ocasions es donin els permisos 
necessaris. 3. Que es traslladi el contingut d’aquest acord als responsables de la 
sèrie “Isabel”.

El Sr. Ardanuy proposa que els grups proposants substanciïn els punts 9 i 10, 
respectivament. Primer els grups municipals del PSC i PP, i després el Grup d’ICV-
EUiA. Amb posterioritat es posicionarà el Govern.

La Sra. Andrés comunica que a través de la premsa han conegut la prohibició 
per part del Govern municipal del rodatge d’unes escenes de la sèrie de televisió 
Isabel, justificada per la falta de rigor històric. En aquest context, el Grup 
Municipal del PSC demana, primer, que el Govern municipal rectifiqui la decisió 
presa i concedeixi el permís necessari; segon, que es garanteixi que no es tornarà 
a produir una situació similar, i tercer, que es traslladi el contingut d’aquest acord 
als responsables de la sèrie Isabel. 

La Sra. Esteller qualifica d’inadmissible que el Govern no autoritzi el rodatge de 
la sèrie Isabel al Saló del Tinell, part del Museu d’Història de Barcelona. Entre 
altres coses, considera que no hi ha d’haver un examen de continguts quan 
s’autoritza la utilització d’un espai a la ciutat de Barcelona, encara que es tracti de 
contingut patrimonial. D’altra banda, opina que el rodatge d’aquesta sèrie donaria 
molta força a la ciutat, perquè és vista per més de tres milions i mig de persones, 
cosa que al seu parer ajudaria a donar projecció a Barcelona. Insisteix que no es 
poden controlar els continguts de cada sèrie. Assegura que ja ha passat 
anteriorment i que el seu grup ho ha qüestionat des del principi, i afegeix que és 
inadmissible que l’Ajuntament veti una sèrie per manca de rigor històric quan el 
rigor històric del Govern deixa molt a desitjar.

En conseqüència, sol·licita la rectificació del Govern, sobretot després que 
l’alcalde hagi declarat que ell sí que hauria autoritzat el rodatge. Es mostra 
convençuda que qui ha de governar és l’alcalde i que ha d’autoritzar el rodatge per 
decisió jeràrquica, sobretot tenint en compte els efectes negatius per a la ciutat de 
la prohibició. A parer seu, Barcelona ha fet el ridícul, i no es pot permetre prohibir 
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rodatges simplement perquè el Govern no comparteix els continguts. Apunta, 
també, que fins i tot l’Alhambra deixa rodar.

En el segon punt de la proposició, demanen que es confegeixi un protocol que 
estableixi criteris i responsabilitats polítiques de la presa de decisions. Sol·licita que 
els tràmits per als permisos de rodatge en general siguin més àgils, atès que hi ha 
queixes en aquest sentit, i principalment que no s’admeti un examen de 
continguts.

La Sra. Ribas confessa que no és seguidora de la sèrie televisiva i que per tant 
la seva opinió no està basada en una interpretació dels seus continguts. D’altra 
banda, exposa que el Grup d’ICV-EUiA té clar que en espais patrimonials han de 
prevaldre els criteris tècnics per sobre dels polítics i que no s’han d’usar de forma 
partidista ni aprofitar-los en el context de la confrontació Catalunya-Espanya.

Amb tot, posa de manifest que hi ha hagut errors de gestió, d’informació i 
transparència, la qual cosa, al seu parer, ha atiat la imatge d’escàndol grotesc i ha 
abonat el terreny per als rumors. I és que cap responsable del Govern ha donat 
informació presumiblement fidedigna sobre el tema. 

Davant d’aquesta situació, manifesta que els queda el dubte de fins on arriba 
l’argument de manca de rigor històric i d’excés de ficció a la sèrie i on comença la 
censura d’expressions de la ciutadania en funció de si s’ajusten o no a 
determinades afinitats ideològiques. No afirma que aquest sigui el cas, però no 
n’està completament segura, tenint en compte precedents anteriors, com ara el 
monogràfic sobre diverses formes de família de Barcelona Metròpolis o els dos 
cartells de Nou Barris, pel sol fet que incloïen el logo de Nou Barris Cabrejada, o el 
mural del Casal de Barri del Pou de la Figuera sobre la repressió policial.

Per acabar, anuncia que el seu grup no expressarà el vot fins que el tinent 
d’alcalde hagi donat aquesta informació i respongui les preguntes que hi ha 
obertes. Clou la intervenció demanant quin paper hi ha tingut la Barcelona-
Catalunya Film Commissioni mostrant-se convençuda que el Govern s’hauria pogut 
estalviar part de la polèmica amb una millor gestió, informació i transparència.

El Sr. Ciurana reclama, en primer lloc, que per part dels grups, i també dels 
mitjans de comunicació, hi hagi un interès per la realitat dels fets. Segon, informa 
que aquesta inflació de declaracions i de gestos ha provocat que gent del seu equip 
—ICUB, Museu d’Història, etc.— hagi patir insults, amenaces, i fins i tot una 
denúncia davant la Fiscalia per prevaricació i vulneració de drets fonamentals per 
part d’un militant del Grup del PP.

Fetes aquestes dues consideracions prèvies, constata que l’Ajuntament de 
Barcelona ha autoritzat el rodatge de la sèrie Isabel al Barri Gòtic, a la plaça del 
Rei i a les escales de la plaça del Rei, i especifica que la productora no ha demanat 
poder enregistrar dins del Tinell, independentment del que diguin els titulars.

Tot seguit passa a detallar el que ha fet el Museu d’Història, que és prohibir que 
es pengin banderoles a la façana i que surtin figurants a les finestres de la seu del 
Museu d’Història, un criteri que es manté des de mitjan 2007, quan va ser 
nomenat l’actual director, i com una condició més de les moltes que s’han complert 
en els 458 rodatges de cinema que s’han fet a Barcelona durant el primer 
semestre del 2013. 

Assegura que la decisió no ha estat condicionada pel guió de la sèrie Isabel, ja 
que no es llegeixen els guions de totes les sol·licituds,i sosté que la sèrie no ha 
rebut cap tractament diferencial. Recorda altres casos de no-autorització: entre 
altres, a l’Assemblea Nacional Catalana se li va denegar penjar una estelada 
gegant a la façana del Museu d’Història, i també es va denegar al programa 
Polònia el rodatge d’un episodi dins del Tinell. Assegura que el criteri tècnic es 
manté des del 2007 i que no ha canviat. Al seu entendre, el que ha canviat és el 
moment, raó per la qual ara tot es mira amb lupa i es fa servir de manera 
interessada.

En definitiva, insta a mantenir l’objectivitat i la prudència quan es tracta de béns 
declarats d’interès nacional i puntualitza que l’Alhambra feia 25 anys que no 
donava cap permís de rodatge i que en el seu cas sí que es demana el guió. 
Manifesta que en altres països, els indrets de memòria estan més integrats i que 
està prohibidíssim filmar-hi. En aquest sentit, exposa que el mateix Museu 
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d’Història, quan fa exposicions al Saló del Tinell, no penja mai cap banderola a la 
façana, i reitera que el criteri és el mateix des de mitjan 2007.

Tanca la intervenció apel·lant a l’objectivitat dels fets i instant a situar les coses 
al seu lloc, perquè altrament es causen danys col·laterals a les persones, a les 
institucions i fins i tot a la imatge de les ciutats i els països. 

El Sr. Ardanuy demana el posicionament a les dues proposicions. 
La Sra. Andrés opina que en polèmiques d’aquesta índole, la informació s’ha de 

donar en el seu moment, i apunta a un cert dèficit per part del Govern municipal a 
l’hora de gestionar aquestes situacions. 

Malgrat les explicacions, però, anuncia manté la proposició, per caràcter 
preventiu i també proactiu. Preventiu per si torna a donar-se un episodi on 
manquin explicacions per part del Govern. I proactiu per tal d’evitar prohibicions i 
limitacions que assegura que ja s’han donat a la ciutat. A més, la vol fer extensiva 
a altres situacions, per tres motius: 1) Pel rigor que ha de tenir el Govern a l’hora 
d’explicar les coses quan hi ha polèmiques. 2) Perquè rebutgen qualsevol regressió 
al monopoli del patrimoni cultural i històric de la ciutat per motius que no siguin 
estrictament la gestió tècnica. 3) Perquè estan preocupats per la imatge de la 
ciutat, ja que es podria interpretar certa pressió per motius ideològics sobre 
espais, sobre patrimoni i sobre fets històrics que donés pas a una confrontació 
entre visions i opcions, no només ideològiques sinó també polítiques i de 
sentiment. 

Per acabar, vota a favor de la proposició del Grup del PP.
La Sra. Esteller coneixia la situació plantejada pel Sr. Ciurana, i que es va 

demanar poder entrar al saló i per utilitzar la façana. Però per això mateix insisteix 
que es rectifiqui la decisió, sobretot tenint en compte el posicionament a favor de 
l’alcalde. Diu que les conseqüències d’aquesta acció són la responsabilitat del 
Govern, no de la resta de grups.

A continuació, fa referència al missatge enviat pel Museu d’Història, en el qual 
s’al·legaven desacords entre l’essència del rigor històric del museu i la difusa línia 
entre la realitat i ficció de la sèrie. Dedueix, per tant, que sí que coneixien el 
contingut de la sèrie.

A més, argumenta que la seva proposició té un sentit positiu, perquè pretén 
evitar que la manca d’un protocol amb criteris donin lloc a decisions arbitràries. 
Insta el Govern a plantejar-se si és necessari mantenir o preservar aquesta 
negativa del Museu d’Història i demana al Sr. Ciurana que no faci comparacions 
amb altres institucions o països, i que s’estableixi un protocol amb criteris objectius 
sobre en quines condicions es pot rodar. Afirma que Barcelona ja ha fet el ridícul 
en altres ocasions, per exemple quan va denegar que es filmessin escenes de toros 
a The Gunman, i que s’està convertint en una ciutat que veta filmacions quan en 
reprova els continguts, fet que qualifica d’incompatible amb la voluntat de 
projecció internacional en el món del cinema.

Finalment, es posiciona a favor de les dues proposicions.
La Sra. Ribas agraeix al tinent d’alcalde l’aclariment dels fets, però opina que el 

Govern ha actuat amb poca agilitat, amb manca d’informació i transparència. 
Reconeix que el Govern no té la culpa de tot el muntatge mediàtic que s’ha 
generat, però li retreu que amb la seva manca d’informació l’hagi facilitat.

Respecte a les dues proposicions, vota en contra de la proposició del Grup del 
PP. Considera que els criteris ja hi són i defensa que siguin tècnics, no polítics, a fi 
d’impedir subjectivitats. A més, sosté que el Grup Municipal del PP només busca 
treure rèdits polítics de tot plegat

A continuació, s’absté davant la proposició del Grup del PSC, no tant pel 
contingut de la proposició, sinó per la defensa que n’ha fet la regidora, ja que al 
seu parer anava més en la línia de la mala voluntat política.

El Sr. Ciurana explicita que, en tot cas, va ser l’alcalde qui va desautoritzar el 
director del Museu d’Història,perquè va expressar la seva opinió posteriorment. 

Reconeix que haurien hagut d’informar abans, però també aclareix que va tenir 
l’ocasió de parlar amb la Sra. Esteller i amb el Sr. Jordi Martí pocs dies després per 
explicar-los els fets tal com els ha exposat avui. D’altra banda, li consta que el 
director del Museu va parlar amb el Sr. Gomà i que ha intentat endebades de 
parlar amb el Sr. Jordi Martí.
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Més enllà d’aquesta consideració, expressa la convicció que no s’ha d’acceptar 
qualsevol proposta de rodatge a qualsevol lloc, en particular si l’edifici és un bé 
cultural d’interès nacional. Opina que cal tenir mesura i respectar el criteri tècnic 
en relació amb els rodatges autoritzables, tal com es fa arreu del món amb els 
espais patrimonials. Insisteix que l’Ajuntament de Barcelona no ha fet una 
excepció ni en un sentit ni en l’altre en el cas del rodatge d’aquesta sèrie, sinó que 
s’ha limitat a aplicar uns criteris tècnics que existeixen des de mitjan 2007. Admet, 
d’altra banda, que són criteris que es poden revisar, sense oblidar que no es pot 
partir de la idea que s’ha d’autoritzar qualsevol rodatge que es demani a qualsevol 
indret patrimonial de la ciutat.

Quant a l’organització, comenta que hi ha la Taula de Rodatge i la Barcelona 
Film Commission. Durant el primer semestre del 2013 informa que s’han realitzat 
458 rodatges cinematogràfics a Barcelona, tots ells amb una sèrie de condicions 
(d’horaris, d’utilització d’espais, de fixació d’elements a la via pública, 
etcètera).Aquestes xifres, afegeix, representen un nivell molt superior a l’any 
passat. 

Seguidament s’ofereix a distribuir entre els grups la documentació que ofereix la 
ciutat de Barcelona a totes aquelles persones que desitgen fer una producció 
audiovisual a la ciutat, i especifica que inclou un directori d’empreses auxiliars, les 
condicions, la informació institucional i el manual de rodatge del conjunt 
d’instal·lacions, majoritàriament a Barcelona però també a Catalunya.

Per acabar, es compromet a presentar un informe sobre els rodatges a 
Barcelona cap a finals d’any, per donar una idea de la feina que s’està fent. Tanca 
la intervenció posicionant-se en contra de les dues proposicions.

La Sra. Esteller puntualitza que el Grup del PP demana criteris, i no que es deixi 
gravar en qualsevol condició. També demana la presentació d’un projecte sobre 
Barcelona Platí, i especifica que no l’anomena Barcelona Catalunya Film 
Commission perquè oficialment el seu grup mai no ha rebut la confirmació del 
canvi de nom. Assegura que el Govern municipal va fent canvis sense comptar ni 
amb el Ple ni amb la Comissió.

Finalment, lamenta el vot del Grup d’ICV-EUiA, perquè vota en funció de qui 
proposa i prejutja intencions que no apareixen en el text que se sotmet a 
consideració. 

El Sr. Ciurana expressa el vot contrari de CIU, la Sra. Andrés expressa el vot 
favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP, la Sra. Ribas 
expressa l’abstenció d’ICV-EUiA el Sr. Portabella no hi és present, per tant es 
considera abstenció d’UpB. S’aprova.

Del Grup Municipal PP:

10. La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació acorda que el 
govern municipal autoritzi el rodatge de la sèrie de televisió “Isabel” al Saló del 
Tinell, i alhora, defineixi un protocol que estableixi els criteris objectius per 
concedir permisos per poder rodar a espais públics de la ciutat, defineixi els 
responsables d’atorgar autoritzacions i al mateix temps, obri una finestreta única 
per tal de simplificar els tràmits per sol·licitar els corresponents permisos.

Punt tractat conjuntament amb el número 9.
El Sr. Ciurana expressa el vot contrari de CIU, la Sra. Andrés expressa el vot 

favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP, la Sra. Ribas 
expressa el vot contrari d’ICV-EUiA el Sr. Portabella no hi és present, per tant es 
considera abstenció d’UpB. S’aprova.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

11. La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació acorda instar al 
govern municipal a que destini els 800.000,- euros de la partida del pressupost 
aprovat pel Consell Rector de l’Institut Municipal d’Educació de Barcelona que té 
per objectiu subvencionar llars d’infants, a millorar la xarxa d’escoles bressol de 
titularitat municipal, incloent la recuperació de la mitja hora retallada el curs 
passat de suport educatiu a migdia.
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Punt tractat conjuntament amb el núm. 3.
El Sr. Ardanuy expressa el vot contrari de CIU, la Sra. Andrés expressa el vot 

favorable del PSC, la Sra. Pajares expressa el vot contrari del PP, el Sr. Gomà 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella no hi és present, per tant 
es considera abstenció d’UpB. Es rebutja.

Del Grup Municipal UpB:

12. La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació acorda instar a 
l’IMEB un esforç extraordinari per tal de promoure, a tots els centres educatius de 
la ciutat, mesures que redueixin la despesa de material escolar, com poden ser la 
socialització dels llibres de text, els mercats d’intercanvi de material escolar per a 
les famílies, o qualsevol altra iniciativa que persegueixi el mateix objectiu.

Es retira.

b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional
c) Precs

Del Grup Municipal PSC:

13. Que el govern municipal presenti a la propera Comissió de Cultura, 
Coneixement, Creativitat i Innovació un informe que expliqui el projecte del futur 
museu Ermitage.

El Sr. Ardanuy anuncia que s’acumula aquest punt amb el punt 17, que és una 
pregunta del Grup del PP.

La Sra. Andrés presenta l’enunciat del prec. Formulen per escrit aquest prec 
perquè s’han assabentat, per la premsa, que el futur museu Ermitage ja té un 
director. En el cas que hi hagi informacions, manifesta s’han de donar a la 
Comissió. I si no n’hi ha, assegura que estarien en un cas semblant al del punt 
anterior, de desinformació.

La Sra. Esteller s’interessa per les converses que ha mantingut el Govern amb 
els impulsors del projecte que té com a objectiu ubicar a Barcelona la subseu de 
l’Ermitage pel tal de conèixer sobre què versarà el projecte, la seva possible 
ubicació i els termes. Vol saber quina línia se seguirà per ubicar a Barcelona un 
determinat nombre de peces i en quines condicions. 

El Sr. Ciurana respon a la Sra. Andrés que no podrà atendre el prec, perquè en 
la propera Comissió encara no tindran la informació, però es compromet a 
comunicar-ho a la Comissió o a convocar grups així tinguin la confirmació o la 
informació suficient.

Recorda que no hi haurà aportació econòmica de l’Ajuntament i que s’està a 
l’espera dels inversors, i informa que el Sr. Wagensberg va rebre l’encàrrec dels 
promotors de conceptuar el nou museu i que ara mateix està en aquest procés.

Assegura que el museu és el primer interessat a explicar-se i que ho farà tan 
bon punt tinguin tancat, no només el tema urbanístic amb el Port, sinó també el 
tema conceptual amb el Sr. Wagensberg i el tema de les peces, si escau, amb el 
museu de l’Ermitage.

En tot cas, reitera que quan arribin els promotors amb els inversors, s’asseuran 
a parlar-hi. Li consta que el Port està esperant que els promotors entrin la 
sol·licitud dels magatzems de la nova bocana perquè els puguin concessionar, cedir 
o llogar, sempre sota el compliment de la normativa urbanística. Insisteix que el 
museu ha de preparar el seu projecte, i entén que aquest és l’encàrrec que té el 
Sr. Wagensberg, que i després caldrà concretar les peces que hi intervindran. 

Per acabar, recorda novament que l’Ajuntament de la ciutat no aportarà 
recursos públics per tirar endavant aquest centre. 

La Sra. Andrés accepta el compromís del regidor de presentar un informe en una 
propera Comissió i adverteix que hi insistiran si no el compleix. Al marge del tema 
econòmic, creu que com a qüestió que afecta l’oferta cultural i les possibilitats 
culturals de la ciutat, cal tractar-la a la Comissió. Per tant, l’insta a fer aquest 
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informe amb la informació disponible fins al moment per tal d’obrir el debat sobre 
aquest projecte.

La Sra. Esteller pregunta si el regidor ha parlat directament amb els promotors, i 
demana si sap l’espai on s’ubicaria si el projecte finalment es fes a Barcelona.

El Sr. Ciurana contesta que ha parlat amb els promotors i el Sr. Wagensberg, tot 
i que no de manera reiterada. Avança, però, que en el moment en què els 
promotors presentin un projecte museístic i amb uns inversors privats, s’estudiarà 
com emmarcar-lo en el mapa de la ciutat. Creu que són un estadi molt prematur 
per poder fixar qualsevol posició, i més tenint en compte que hi ha implicat el Sr. 
Wagensberg, la qual cosa fa dubtar que el futur museu sigui un simple centre 
acumulatiu de peces.

Respecte a l’espai, repeteix que formalment el Port encara està pendent que els 
promotors presentin la sol·licitud per saber quins magatzems ocuparà a la nova 
bocana, sempre complint la normativa urbanística.

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

14. Que el govern municipal renunciï a fer realitat la seva intenció, expressada 
públicament, de posar el nom de Juan Antonio Samaranch a un carrer de la nostra 
ciutat.

El Sr. Gomà llegeix l’enunciat del prec.
Opina que en la Barcelona del 2013, en ple procés compartit de recuperació de 

la memòria democràtica, en un procés en què s’està guanyant l’exercici del dret a 
decidir, no té cap mena de sentit que un espai públic, un patrimoni comú d’aquesta 
ciutat, porti el nom d’un alt dirigent de la dictadura. Creu que això vulnera la 
memòria democràtica i és incompatible amb la dignitat democràtica. 

Afegeix que el Sr. Samaranch ja té un reconeixement en l’àmbit esportiu amb el 
nom del museu, però rebutja, per la biografia de la persona i pel context actual, 
que un carrer o un espai públic de Barcelona porti el seu nom.

El Sr. Ciurana exposa que l’alcalde va rebre el 22 de novembre del 2012 una 
petició de l’Associació Sport Cultura Barcelona, presidida pel Sr. Manel Carreras, en 
què es demanava que es donés el nom de Joan Antoni Samaranch a l’avinguda de 
l’Estadi. Informa que aquesta petició anava signada també pel Sr. Ramon Agenjo, 
de la Fundació Damm; el Sr. Xavier Beltran, d’Auto Beltran; el Sr. Josep Félix 
Bentz, del Reial Centre Artístic; el Sr. Albert Buxadé, de Vodafone; el Sr. 
Creuheras, de Planeta; el Sr. Màrius Carol, del Grup Godó; la Sra. Rosa Curt, de la 
Fundació d’Empreses de l’Institut Químic de Sarrià; la Sra. Ángeles Faus, d’Aston 
Idiomes; el Sr. Josep Ferrer i Sala, de Fundació Privada Ferrer Sala Freixenet; el 
Sr. Foucras, d’Hospes Hotels; la Sr. Ricard Garcia, d’Inversis Banco; el Sr. Antoni 
Gassó, de Gaes; la Sra. Anna Gener, d’Aguirre Newman; la Sra. Liliana Godia, de 
la Fundació Francisco Godia; la Sra. Cristina Gomis, de Zurich Seguros; el Sr. Lluís 
Martínez Ribes, d’ESADE; el Sr. Josep Martínez-Rovira, d’Havas Media; el Sr. 
Joaquim Molins i Gil, de la Fundació Privada Joaquim Molins Figueras; la Sra. 
Cristina Orpinell, de la Fundació Renda Corporació; el Sr. Albert Ojinaga, de 
Caprabo; el Sr. Mariano Puig, de la Fundació Puig; el Sr. Ramon Rovira, del Banc 
de Sabadell; el Sr. Antonio Sagnier, de Maxipan; la Sra. Maria Serrat i Martín, del 
Conservatori del Liceu; el Sr. Tomàs Tomeo, de IESE; el Sr. Jorge Ventosa, de 
Marina Barcelona 92; el Sr. Guillermo Vidal, de Cuatrecasas; la Sra. Mariona 
Carulla, de l’Orfeó Català; el Sr. Frederic Montllonch, del Reial Club de Golf El Prat; 
el Sr. Miquel Torras, del Club Natació Sabadell, i el Sr. Ignacio García Nieto, del 
Cercle del Liceu. 

Indica que la petició va ser enviada a la Ponència del Nomenclàtor, i que el 
Nomenclàtor, amb data 6 de març, va considerar, en l’anàlisi de 18 espais més, 
que el lloc adequat no seria l’avinguda de l’Estadi, sinó que seria el passeig 
Olímpic, que desemboca al Museu Olímpic de l’Esport. Per exprés desig de la 
família, constata que aquesta qüestió només tirarà endavant si hi ha el consens 
suficient. 
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El Sr. Gomà manifesta que el seu Grup mai no es mostrarà d’acord amb aquesta 
proposició i puntualitza que no és qüestió d’un carrer o una altra, sinó que és una 
qüestió de fons. Es mostra convençut que seria contraproduent per a Barcelona 
com a ciutat referent de memòria democràtica, d’antifeixisme, de pau i de drets 
humans que una persona amb la biografia del Sr. Samaranch tingués un 
reconeixement en clau d’un espai públic de la ciutat. Recorda que el Sr. 
Samaranch va ser regidor de l’Ajuntament l’any 1954, quan no feia ni sis mesos 
que s’havien afusellat al Camp de la Bota els últims militants antifranquistes 
(1.717 afusellaments). Que entre l’any 1964 i 1977 va ser procurador a les Corts 
franquistes, i que el 17 de juliol de 1973 va ser nomenat president de la Diputació 
de Barcelona. Poc després, el dia 2 de març del 1974, era executat Salvador Puig 
Antich a Barcelona, sent ell president de la Diputació. Afegeix que el dia 18 de 
juliol de 1974, el Sr. Samaranch encara feia la salutació feixista, amb braç alçat, al 
costat del Sr. Martín Villa, i que el setembre de 1975, quan encara era al 
capdavant de la Diputació, la dictadura va executar els últims militants antifeixistes 
a Cerdanyola. Subratlla que mai es va retractar de cap d’aquests fets. 

D’altra banda, posa també sobre la taula el caràcter d’especulador immobiliari 
del Sr. Samaranch. Exposa que als anys setanta, al nord de Barcelona, hi havia 
uns solars on s’havia de fer un cementiri i que es van descartar per excés 
d’humitat en el terreny, però puntualitza que després s’hi va fer una gran operació 
immobiliària especulativa, l’actual Ciutat Meridiana, amb el Sr. Samaranch com a 
un dels grans promotors. Recorda que el Sr. Josep Maria Huertas Clavería ho va 
denunciar l’any 1972al Tele/Express, i que poc després el mateix Huertas Clavería 
va declarar que havia estat callat i proscrit pel mateix president de la Diputació. 

En definitiva, argumenta que tots els fets exposats no es poden passar per alt 
l’any 2013, en ple procés de recuperació de la memòria democràtica, quan hi ha 
un compromís per les llibertats personals i nacionals com mai a la ciutat. 

El Sr. Ciurana exposa que tot això encara era més recent quan un Govern del 
tripartit li va concedir la Medalla d’Or de la ciutat, o quan un excap de llista del 
Grup del d’ICV-EUiA a l’Ajuntament va ser el seu principal col·laborador per a 
l’organització dels Jocs Olímpics. 

En tot cas, repeteix que per indicació de la família del Sr. Samaranch el canvi de 
nom només tirarà endavant si hi ha el consens suficient.

Es dóna per tractat.

15. Que es faciliti l’accés de les entitats ciutadanes del barri i del districte per a 
la realització d’activitats a la sala polivalent del Centre Cultural El Born amb 
condicions equiparables a la resta de centres cívics i culturals de la ciutat.

La Sra. Ribas manifesta que el seu grup coincideix amb el tinent d’alcalde que el 
Born ha de ser un centre cultural de proximitat obert i que s’interrelacioni amb 
l’activitat veïnal. En aquest sentit, recorda que la sala polivalent del Born està a 
disposició de les entitats del barri de manera gratuïta un cop l’any, però expressa 
sorpresa pel fet que les entitats hagin de pagar un preu de 2.500 euros si la volen 
fer servir per segon cop.

Pregunta al regidor de Cultura si creu que les entitats del barri, que són entitats 
sense cap afany de lucre i mogudes pel voluntariat, poden pagar aquestes tarifes. 
Opina que aquests preus impedeixen que les entitats del barri sentin seu el centre 
cultural del Born i hi facin part de la seva activitat, i que se les penalitza.

El prec pretén, doncs, que aquestes entitats del barri sense afany de lucre 
puguin fer servir la sala, pagant si escau, però amb unes condicions equiparables a 
la resta de centres culturals i cívics de la ciutat.

El Sr. Ciurana informa que l’ús de la sala polivalent del Born quedarà recollit en 
les ordenances fiscals de les taxes de serveis culturals de l’any vinent. Especifica 
que no està recollit en les d’enguany perquè encara no funcionava, però avança 
que s’afegirà a la resta de sales que es poden cedir de manera temporal i gratuïta 
com a màxim un cop al mes a entitats declarades d’utilitat pública.

Ofereix, doncs, l’acompanyament de l’Institut de Cultura o de l’Àrea de 
Participació per tal que les entitats del Born que vulguin ser declarades entitats 



NÚM. 34 10-12-2013 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 5333

d’utilitat pública es puguin acollir a aquesta possibilitat. En concret, cita l’article 
5.b.4 de les ordenances.

Pel que fa a les activitats programades actualment, amb una única setmana de 
funcionament ordinari del Born, avança que els veïns hi organitzaran l’acte Premi 
Born Comerç, organitzat per l’Associació de Comerciants del Born-la Ribera, que és 
el premi Ildefonso Falcones, i que guardona la persona que s’hagi caracteritzat per 
posar en valor el barri de la Ribera, o que hagi acumulat mèrits que hagin ajudat al 
desenvolupament o al posicionament del Born en l’àmbit local i nacional, i també 
internacional. Anuncia que l’acte se celebrarà el 4 de novembre a les 21 h i serà 
gratuït. A més, en la programació cultural, el 6 de novembre, de 19 h a 23.30 h, 
impulsada per veïns del barri, es produeix la cloenda del New Media Art, també de 
forma gratuïta, perquè se cedeix l’espai. Amb tot reconeix que hi pot haver 
dificultats si les activitats coincideixin amb d’altres ja programades des del Born.

La Sra. Ribas entén que la tarifa de 2.500 euros existeix, i que és la mateixa per 
a una empresa o per a una entitat veïnal. En tot cas, entén que s’ha modificat la 
periodicitat, d’un cop a l’any a un cop al mes, però que si les entitats volen fer més 
d’una activitat al mes, hauran de pagar aquesta quantitat. 

Sense ser experta en temes legals, pregunta si no s’està excloent un determinat 
tipus de plataformes de la societat civil que no estan prou constituïdes amb uns 
estatuts i una sèrie de demandes que són imprescindibles de cara a ser declarades 
d’utilitat pública. 

Reitera, doncs, el seu prec perquè s’estudiï la situació i perquè la translació 
arribi a incloure casuístiques diferents. 

El Sr. Ciurana creu que els 2.500 euros deuen ser el preu estàndard de lloguer 
de la sala, tant per a empreses com per a entitats, però reconeix que no ho sap del 
cert.

En tot cas, afegeix que, a diferència de molts altres barris de la ciutat, a l’altra 
banda del carrer hi ha la sala d’exposicions de l’Arxiu Fotogràfic, on es poden fer 
actes; o la biblioteca del Convent de Sant Agustí. Per tant, hi ha una multiplicitat 
d’espais que s’han de poder combinar. De totes maneres, subratlla que en la 
direcció del Born hi ha la millor de les voluntats. 

Manifesta que accepta el prec conceptualment, però especifica que no pot ser de 
manera equiparable a tots els centres cívics, perquè no tots tenen les mateixes 
condicions.

Es dóna per tractat.

d) Preguntes

Del Grup Municipal PSC:

16. Quina valoració fa el govern municipal del funcionament de les beques 
menjador del curs anterior i com es gestionaran durant el curs 2013-2014? 
Quantes sol·licituds s’han rebut dins el termini establert? Quina aportació farà la 
Generalitat?

El Sr. Ardanuy anuncia que s’ajunta aquesta pregunta amb la pregunta 19.
La Sra. Andrés demana al Govern quina valoració fa del funcionament de les 

beques menjador del curs anterior i com es gestionaran durant aquest curs les 
sol·licituds de beques menjador. Pregunta, també, quantes sol·licituds s’han rebut 
en el termini establert i quina aportació farà la Generalitat.

El motiu de la pregunta és la preocupació per una nova disminució de sol·licituds 
de beques menjador respecte del curs anterior (l’any passat ja va ser de 378 
menys) i també per l’adjudicació menor de beques menjador.

El Sr. Ardanuy explica que les sol·licituds de beca d’aquest curs són 21.165 
respecte de les 19.278 de l’any passat i les 20.656 del 2011-2102. Tot i no tenir 
les dades de tancament, preveu se n’adjudicaran 16.900, més que els dos cursos 
anteriors. Constata, doncs, que hi ha hagut un increment de sol·licituds i es mostra 
confiat que amb els 8 milions i mig que s’hi destinen es podrà atendre tots els 
sol·licitants que compleixin els requisits.
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Subratlla l’esforç que s’ha fet per apujar la subvenció de la beca de 4 a 5 euros i 
per millorar l’eficiència d’aquest servei. Destaca, també, la millora de la 
coordinació amb Serveis Socials a fi que les situacions de risc social es tractin en la 
seva integritat durant tot l’any. 

Respecte a les aportacions econòmiques, informa que l’Ajuntament aportaria 
aproximadament uns 5 milions i mig (a partir de aportacions ordinàries i 
extraordinàries) dels 8 i mig d’aquesta convocatòria. 

Finalment, destaca l’eliminació del període obert,que consideraven injust perquè 
excloïa de setembre a gener molts infants que complien els requisits des del 
primer dia.

La Sra. Andrés valora positivament les dades aportades i constata que el curs 
passat alguna cosa devia passar perquè baixessin les sol·licituds.

Respecte al període obert, entén que aquest curs tothom podrà tenir accés a la 
beca des del primer moment.

Finalment, demana que no hi hagi endarreriments en el pagament a les escoles i 
es vetlli perquè tinguin els recursos necessaris. 

El Sr. Ardanuy recalca que el sistema de beques ha millorat substancialment la 
seva eficiència. Quant al pagament de les beques, el 60% del cost de totes les 
beques es paga el mes d’octubre i el 40% restant es paga a principis del primer 
trimestre de l’any següent. Per tant, sempre s’avancen els diners. Assegura que les 
empreses estan molt contentes amb aquest calendari.

Pel que fa a l’increment de beques, lamenta que sigui a causa d’un entorn social 
i econòmic tan complicat. Tot seguit aclareix que l’any passat ja es va atendre les 
sol·licituds des del primer dia, però que aquest any s’ha protocol·litzat tota 
l’actuació amb els directors dels centres.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:

17. Quines converses ha mantingut el govern municipal amb els impulsors del 
projecte d’ubicar a la ciutat de Barcelona una subseu del State Hermitage i a quins 
acords han arribat?

Es dóna per tractada.

18. Quins són els criteris que segueix el govern municipal per tal d’escollir els 
grups musicals que han actuat a la ciutat de Barcelona durant les darreres Festes 
de la Mercè i sota quines condicions se’ls ha cedit els escenaris on han actuat?

La Sra. Esteller planteja la pregunta.
El Sr. Ciurana respon que la programació musical de la Mercè té tres 

responsables: el Sr. Jordi Turtós, coordinador de Mercè Música; el Sr. Carles 
Conesa, director del BAM (Barcelona Acció Municipal), i el Sr. Xavier Cordomí i la 
directora artística de la Mercè, la Sra. Marta Almirall, responsables conjuntament 
de la programació de la música tradicional.

Tot seguit aclareix que el criteri principal és l’artístic, però que també es té en 
compte la disponibilitat dels grups i les pretensions pressupostàries. Al seu parer, 
la programació musical té una gran acceptació entre el públic.

Indica que s’intenta que els concerts de la Mercè vagin adreçats a un públic molt 
variat i per a totes les edats i afegeix que es tracta de concerts gratuïts i a l’aire 
lliure que han de fomentar l’esperit de festa major. Explica, a més, que es 
distribueixen en 10 escenaris diferents, buscant la mobilitat de tots els espectadors 
i evitant al màxim les incomoditats, tant per als veïns com per als assistents als 
concerts. 

Puntualitza que durant la Mercè 2013 s’han fet petits canvis. La plaça Sant 
Jaume va acollir els concerts d’arrel tradicional. La catedral i la plaça Catalunya 
van acollir els concerts de les grans bandes, com l’OBC, i els concerts de fusió de 
músiques, com Chicuelo, Sanjosex o Peret. A la plaça Joan Corominas, plaça dels 
Àngels i plaça Reial es van fer la major part dels concerts del BAM, dedicats a les 
bandes més emergents, com ara Systema Solar o Los Hermanos Cubero. I el 
Fòrum i Maria Cristina van acollir tant concerts del BAM com concerts programats 
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per les emissores de ràdio, sempre amb la supervisió de la Mercè i fruit d’un diàleg 
entre la direcció musical de la Mercè i la direcció musical de les emissores de ràdio. 

Ressalta que l’Ajuntament no cedeix escenaris, sinó que programa concerts en 
els diferents espais, i exposa que els elements dels escenaris que vana càrrec de 
l’Ajuntament són la torre de so, el quadre elèctric i d’il·luminació, el cartell de les 
Festes de la Mercè, el logo de l’Ajuntament de Barcelona, i un cartell de neó on 
posa «La Mercè».

En total, indica que la Mercè 2013 reunia un total de 200 activitats 
programades, amb uns 1,6 milions d’espectadors.

La Sra. Esteller s’interessa, a banda dels criteris artístics segons els quals se 
seleccionen els grups, per les condicions de la cessió dels espais a fi de preservar 
un caràcter lúdic, de festa i no polític. Es mostra d’acord amb el regidor que un 
dels principis que ha d’inspirar la Mercè és l’esperit de festa, però matisa que és 
important que tothom s’hi senti representat, que no s’hi senti malament, i que es 
preservi el caràcter lúdic dels actes perquè no es converteixin en actes polítics.

Tot seguit constata que en alguns actes es va incorporar l’estelada en els 
escenaris de la Festa de la Mercè. Troba inadmissible que els concerts tinguin 
aquest caràcter polític i per això insisteix a conèixer les condicions per a la cessió
de l’espai. Recorda que la normativa de convivència i de cessió d’espais públics es 
regeix per diversos principis rectors, un dels quals és la convivència, i els principis 
fora de tota connotació i ideologia política.

Demana, doncs, que l’Ajuntament vetlli perquè a les festes de la Mercè no hi 
hagi signes polítics de cap mena que puguin separar la gent en comptes d’unir-la. 
Avança que no admetrà l’excusa que han estat els grups els qui han penjat les 
estelades, perquè el Govern ha de governar i no es pot permetre que la gent faci el 
que vulgui. En aquest sentit, recorda que el Grup Municipal del PP organitza un 
acte infantil a les festes de Sarrià, i que sempre se’ls diu que no poden exhibir el 
logo del partit perquè es tracta d’un acte ciutadà i, com a tal, no pot tenir cap 
reivindicació política. 

Clou la intervenció reiterant la seva protesta per la presència d’estelades als 
escenaris de la Mercè.

El Sr. Ciurana assegura que l’Ajuntament no penja estelades als concerts i 
demana a la Sra. Esteller si de debò es pensa que la presència d’alguna estelada 
és cosa del Govern municipal. També li demana si creu que enviar unitats de la 
Guàrdia Urbana a retirar alguna possible estelada contribuiria a l’ambient de festa 
que tant reclama. 

Tanca la intervenció especulant que l’estelada detectada potser correspon a una 
decisió de l’attrezzo d’algun grup. 

La Sra. Esteller demana rigor al regidor de Cultura i l’insta a no ridiculitzar els 
altres. Sosté que el ridícul el fa ell, ja que no té ni autoritat ni poder per governar.

Es dóna per tractada.

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal PSC:

19. Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició aprovada a la Comissió 
de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació en data 18 de juny de 2013 amb 
el contingut següent: La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació 
acorda: I. Que el Govern Municipal presenti, en el marc de la propera Comissió, un 
informe sobre els ajuts menjador del curs 2012-2013 que inclogui aquells ajuts 
que s’han tramitat fora del període de presentació de sol·licituds, així com el 
nombre de sol·licituds d’ajuts menjador denegades i els motius d’aquesta 
denegació. II. Que en les properes convocatòries d’ajuts menjador es mantingui el 
període obert per a la presentació de sol·licituds durant tot el curs escolar.

Punt tractat conjuntament amb el número 16.
Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:
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20. Que el govern municipal informi de les actuacions realitzades en relació al 
prec acceptat a aquesta Comissió el dia 16 d’abril de 2013 amb el contingut 
següent: Que el Govern municipal articuli, de cara als propers anys, una 
commemoració ciutadana de la proclamació de la República, coincidint amb el 14 
d’abril, que permeti donar rellevància als valors que la república representa, en 
record a la lluita per la democràcia i contra el feixisme, posant de manifest el que 
aquell període històric va significar a la nostra ciutat.

La Sra. Ribas recorda que han passat sis mesos des que el seu grup va 
presentar el prec demanant una commemoració ciutadana de la proclamació de la 
República. Per això, a sis mesos de la data, voldrien saber com s’està treballant. 

El Sr. Ciurana reconeix que encara no s’hi han posat a fons. De totes maneres, 
vinculat amb la proclamació de la República, anuncia que el dia 15 d’octubre, 
coincidint amb l’aniversari de l’afusellament del president Companys, s’inaugura 
una exposició sobre el CADCI al castell de Montjuïc, amb part de la documentació 
que es va poder recuperar provinents dels arxius de Salamanca. Afegeix que el 26 
de gener, que és el 75è aniversari de l’entrada de les tropes franquistes per la 
Diagonal, inauguren una exposició liderada per l’Arxiu Municipal i l’Arxiu Històric de 
la ciutat, però també amb la incorporació del Fotogràfic, al voltant no només de 
l’episodi de la guerra, sinó també de la República i els valors que van significar. 
Alhora, informa que s’està treballant i està agendat per al proper 17 de novembre, 
en què hi ha Ponència del Nomenclàtor, que el districte corresponent pugui aprovar 
que al voltant del 14 d’abril, i depenent de les converses amb la família, es pugui 
inaugurar l’espai de la ciutat dedicat al Dr. Moisès Broggi. 

La Sra. Ribas subratlla que la commemoració hauria de ser ciutadana, no només 
acadèmica. Planteja que hauria de posar en relleu els valors que la República va 
encarnar i tot el que va aportar i que, per tant, hauria de tenir en compte la 
societat civil, llavors i ara. Demana, doncs, que es revisi el plantejament.

Considera encertades algunes de les propostes que ha esmentat i suggereix 
treballar amb l’IMEB pel que fa al gran avenç de construcció d’escoles i a la 
revolució pedagògica. Aporta també la idea dels avenços en la medicina, 
especialment d’urgència.

Per acabar, reitera la seva voluntat del seu grup de col·laborar, malgrat que 
entén que la interrelació s’ha de produir amb altra gent que ho podria fer millor.

El Sr. Ciurana assegura que tenen prou temps per trobar la millor manera de fer 
aquesta commemoració.

Quant al tema del Dr. Moisès Broggi, fa la reflexió que no només ha de ser un 
carrer i avança que potser manca l’homenatge de la ciutat. Anuncia que en la 
commemoració es podrien incloure molts plantejaments aportats per la Sra. Ribas, 
i especifica que troba interessant la proposta de l’IMEB.

En tot cas, reitera que tenen prou temps per pensar-ho.
Es dóna per tractada.

VI) Mocions

VII) Declaració Institucional

21. La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació acorda: Primer. 
Manifestar el nostre suport a la comunitat educativa de les Illes Balears i a totes 
les accions que de manera cívica es realitzin. Segon. Instar al Govern de les Illes 
Balears a derogar el Decret de Tractament Integral de Llengües atès que afecta 
negativament a la pervivència de la llengua catalana i no ajuda els alumnes de les 
escoles illenques a millorar ni les seves competències lingüístiques ni el seu 
rendiment acadèmic. Tercer. Requerir al Govern de les Illes Balears a retirar els 
avantprojectes de Llei de Símbols i de Llei de Convivència atès que atempten 
contra la llibertat d’expressió i pretenen esborrar les nostres senyes d’identitat 
comunes. Quart.- Rebutjar l’actitud de falta de diàleg i de consens del Govern de 
les Illes Balears respecte a tota la comunitat educativa i la resta d’agents socials.
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El Sr. Ciurana expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Espriu expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

No havent-hi altres assumptes per tractar, s’aixeca la sessió a les 14.20h.

 



5338 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports

Acta de la sessió del dia 8 d’octubre de 2013, aprovada el dia 19 de 
novembre de 2013

A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 8 d’octubre de
2013, es reuneix la Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports, sota 
la presidència de l’Im. Sr. Ricard Gomà Carmona. Hi assisteixen les Imes. Sres. i 
els Ims. Srs.: Maite Fandos i Payà, Irma Rognoni i Viader, Raimond Blasi i Navarro, 
Joan Puigdollers i Fargas, Immaculada Moraleda i Pérez, David Escudé i Rodríguez, 
Pilar Díaz López, Sara Jaurrieta Guarner, Glòria Martín Vivas, Belén Pajares Ribas, i 
Joan Laporta Estruch, assistits per la Sra. Cristina Mas i Salze, per delegació del 
secretari general de la Corporació, que certifica.

També hi són presents la Ima. Sra. Isabel Ribas Seix, les Sres. Cristina Iniesta i 
Blasco, Àngels Canals Vila, Teresa Batet i Calaf, Maria Glòria Figuerola i Anguera, i 
el Sr. Jordi Sánchez i Massip.

Excusen la seva absència les Imes. Sres. Francina Vila i Valls; Janet Sanz i Cid i 
Ángeles Esteller Ruedas. 

S’obre la sessió a les 16.40 h.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici 

En compliment de l’article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen
les resolucions següents:

1. Districte de Sant Andreu
Del gerent municipal, de 15 de juliol de 2013, que aprova el Plec de clàusules i

autoritza la despesa del contracte relatiu a la gestió de l'escola de bàsquet Bon 
Pastor, per als exercicis 2013-2014, i per un import de 60.631,45 euros.

2. Districte de Sant Martí
Del gerent municipal, de 26 de juliol de 2013, que aprova el Plec de clàusules i 

convoca licitació per procediment obert per a l'adjudicació del contracte que té per 
objecte la gestió i explotació de la pista poliesportiva municipal La Palmera.

3. Districte de Sant Martí
Del gerent municipal, de 26 de juliol de 2013, que aprova el Plec de clàusules i 

disposa la despesa per a l'adjudicació del contracte per al servei d'animació i 
dinamització de la ludoteca La Verneda, per als exercicis 2013-2014, i per un 
import de 42.400,60 euros.

4. Districte de Gràcia
Del gerent municipal, de 3 de setembre de 2013, que aprova el Plec de clàusules 

i inicia l'expedient per a la contractació del servei d'animació i dinamització dels 
casals infantils de la zona sud del Districte de Gràcia, per als exercicis 2013-2015, i 
per un import de 160.000,00 euros.

5. Districte de Gràcia
Del gerent municipal, de 17 de setembre de 2013, que aprova el Plec de 

clàusules i convoca licitació per a l'adjudicació del contracte de gestió de serveis 
públics, en la modalitat de concessió, per a la gestió de la pista poliesportiva 
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municipal Josep Comellas, per als exercicis 2013-2015, i per un import de 
94.400,00 euros.

6. Del gerent municipal, de 30 de juliol de 2013, que adjudica a Progess 
Projectes i Gestió de Serveis Socials, SL el contracte per a la realització de les 
tasques necessàries per procedir a l'elaboració de les propostes dels informes 
sobre el grau d'arrelament social necessari per a l'autorització de residència 
temporal per raons d'arrelament, per als exercicis 2013-2014, i per un import de 
439.514,54 euros.

7. Districte de Nou Barris
Del gerent municipal, de 31 de juliol de 2013, que adjudica a Calaix de Cultura, 

SL el contracte de la gestió del programa d'infants Trinitat Nova, per als exercicis 
2013-2014, i per un import de 289.988,60 euros.

8. Districte de Sant Andreu
Del gerent municipal, de 9 d'agost de 2013, que adjudica a Calaix de Cultura, SL 

el contracte de serveis de lleure infantil de la franja Besòs, per als exercicis 2013-
2015, i per un import de 244.200,00 euros.

9. Districte de Sant Andreu
Del gerent municipal, de 9 d'agost de 2013, que adjudica a la Fundació Pia Aut. 

Inst. Pere Tarrés el contracte de serveis de dinamització juvenil de la franja Besòs, 
per als exercicis 2013-2014, i per un import de 230.579,87 euros.

10. Districte de Sant Andreu
Del gerent municipal, de 3 de setembre de 2013, que adjudica a Fundació del 

bàsquet català el contracte de la gestió de l'escola de bàsquet Bon Pastor, per als 
exercicis 2013-2014, i per un import de 54.000,00 euros.

11. Del gerent municipal, de 23 de setembre de 2013, que aprova els Plecs de 
clàusules i inicia l'expedient per a l'arrendament amb opció de compra de 12 
fotocopiadores, per als exercicis 2013-2016, i per un import de 71.256,90 euros.

12. Del gerent municipal, de 30 de setembre de 2013, que aprova els Plecs de 
clàusules i inicia l'expedient per a la contractació del servei de formació per a la 
prevenció de les relacions abusives entre adolescents "Els paranys de l'amor", per 
als exercicis 2014-2015, i per un import de 124.435,16 euros.

Acords de la Comissió de Govern de 17 de juliol de 2013:

13. Adjudicar el contracte núm. 13001414, que té per objecte la gestió del 
Centre Obert Municipal de Famílies, Infants i Adolescents, lot 1, Sant Martí, durant 
el termini comprés entre el dia 2 de setembre de 2013 o el dia següent a la 
formalització del contracte si és posterior i fins al dia 31 d’agost de 2015, a Suara 
Serveis, SCCL, amb NIF F-17444225, per un import de 866.286,98 euros, IVA 
exempt, en haver estat el licitador que ha presentat l’oferta econòmicament més 
avantatjosa, de conformitat amb la proposta de la Mesa de Contractació, segons 
motivació de l’Acta del 12 de juny de 2013. Disposar a favor de Suara Serveis, 
SCCL, amb NIF F-17444225, la quantitat de 866.286,98 euros, IVA exempt, amb 
càrrec a la partida 0201 22731 23111, amb el següent desglossament: 144.381,16 
euros corresponen a l’exercici 2013, 433.143,49 euros corresponen a l’exercici 
2014 i 288.762,33 euros corresponen a l’exercici 2015. Atès que el present 
contracte comporta despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o 
realització se subordina al crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius 
Pressupostos. Notificar aquesta resolució a les empreses que han participat en 
aquest procediment d’adjudicació per al seu coneixement i als efectes que 
corresponen. Publicar, de conformitat amb l’art.156 del Reial Decret Legislatiu 
3/2011, de 14 de novembre, pel qual s’aprova el text refós de la Llei de contractes 
del sector públic, la formalització del contracte en el perfil de contractant i en el 
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Butlletí Oficial de la Província. Donar compte a la Comissió de Qualitat de Vida, 
Igualtat, Joventut i Esports.

14. Excloure, de conformitat amb allò que preveuen els articles 81.2 i 83.6 del 
Reial Decret 1098/2001, de 12 d’octubre, pel qual s’aprova el Reglament general 
de la Llei de Contractes de les Administracions Públiques i l’article 22.1.a) i b) del 
Reial Decret 817/2009, de 8 de maig, pel qual es desenvolupa parcialment la Llei 
30/2007, de 30 d’octubre, de Contractes del Sector Públic, les ofertes presentades 
al lot 2 per ABD Associació Benestar i Desenvolupament, amb NIF G-59435180, 
Institut de Treball Social de Serveis Socials, amb NIF G-08973224, Fundació 
Institut de Reinserció Social, amb NIF G-64147184 i Asociación Dianova España, 
amb NIF G-28843647, en no complir el requisit de solvència tècnica mínima d’un 
any en la gestió d’un Centre Obert. Adjudicar el contracte núm. 13001415, que té 
per objecte la gestió del Centre Obert Municipal de Famílies, Infants i Adolescents, 
lot 2, Les Corts-Sants durant el termini comprés entre el dia 16 de setembre de 
2013 o el dia següent a la formalització del contracte si és posterior i fins al 31 
d’agost de 2015, a Iniciatives i Programes, SL, amb NIF B-59545913, per un 
import de 933.063,25 euros, IVA inclòs, en haver estat el licitador que ha 
presentat l’oferta econòmicament més avantatjosa, de conformitat amb la 
proposta de la Mesa de Contractació, segons motivació de l’Acta del 12 de juny de 
2013. Disposar a favor d’Iniciatives i Programes, SL, amb NIF B-59545913, la 
quantitat de 933.063,25 euros, IVA inclòs (essent 848.239,32 euros d’import de 
licitació i 84.823,93 euros d’IVA al 10 %), amb càrrec a la partida 0201 22731 
23111, amb el següent desglossament: 138.966,86 euros, IVA inclòs (126.333,51 
euros d’import base i 12.633,35 euros) corresponent a l’exercici 2013, 476.457,84 
euros, IVA inclòs (433.143,49 euros d’import base i 43.314,35 euros d’IVA al 10 
%) corresponent a l’exercici 2014 i 317.638,55 euros, IVA inclòs (288.762,32 
euros d’import base i 28.876,23 euros d’IVA al 10 %) corresponent a l’exercici 
2015. Atès que el present contracte comporta despeses de caràcter plurianual, la 
seva autorització o realització se subordina al crèdit que per a cada exercici 
autoritzin els respectius Pressupostos. Notificar aquesta resolució a les empreses 
que han participat en aquest procediment d’adjudicació per al seu coneixement i 
als efectes que corresponen. Publicar, de conformitat amb l’art.156 del Reial 
Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel qual s’aprova el text refós de la 
Llei de contractes del sector públic, la formalització del contracte en el perfil de 
contractant i en el Butlletí Oficial de la Província. Donar compte a la Comissió de 
Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports.

Acords de la Comissió de Govern de 25 de juliol de 2013:

15. Adjudicar el contracte que té per objecte el servei d’informació i 
dinamització als centres d’educació secundària (SIDCES) (contracte número 
13001638), durant el termini comprés entre el dia 15 de setembre de 2013 o el dia 
següent a la formalització del contracte si és posterior i fins el dia 31 d’agost de 
2015, a la Fundació Pia Institut Pere Tarrés d'educació en l'esplai, amb CIF 
R5800395E, per un pressupost màxim de 547.735,24 € IVA exempt, i amb uns 
preu unitari per a un punt JIP de 380,94 €/mes en haver estat el licitador que ha 
presentat l’oferta econòmicament més avantatjosa, de conformitat amb la 
proposta de la Mesa de Contractació; disposar a favor de la Fundació Pia Institut 
Pere Tarrés d'educació en l'esplai, amb CIF R5800395E, la quantitat de 547.735,24 
€ IVA exempt, amb càrrec a la partida 0201 22731 23222, dels quals 100.898,60€ 
corresponen al pressupost de l’exercici 2013, 273.867,62 corresponen al 
pressupost de l’exercici 2014 i 172.969,02€ corresponen al pressupost de l’exercici 
2015. Atès que el present contracte comporta despeses de caràcter plurianual, la 
seva autorització o realització se subordina al crèdit que per a cada exercici 
autoritzin els respectius Pressupostos; notificar aquesta resolució a les empreses 
que han participat en aquest procediment d’adjudicació per al seu coneixement i 
als efectes que corresponen; publicar, de conformitat amb l’art.156 del Reial 
Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel qual s’aprova el text refós de la 
Llei de contractes del sector públic, la formalització del contracte en el perfil del 
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contractant i en el Butlletí Oficial de la Província. Donar compte a la Comissió de 
Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports.

16. Adjudicar el contracte núm. 13001789 que té per objecte la prestació del 
servei i de les tasques necessàries per al desenvolupament i la consolidació de les 
accions emmarcades en el Pla Barcelona Interculturalitat, a QSL Serveis Culturals, 
SL, amb NIF núm. B60641925, de conformitat amb la proposta de la mesa de 
contractació, en ésser l’única empresa presentada i admesa a la licitació, segons 
motivació que consta a l’Acta de 10 de juliol de 2013, a partir del dia següent al de 
la formalització del contracte fins al dia 31 de desembre de 2014, per un import de 
623.348,28 euros (515.163,87 euros pressupost net i 108.184,41 euros en 
concepte d'impost sobre el Valor Afegit al tipus del 21 %), amb el desglossament 
següent: - Any 2013: per import de 155.075,35 euros, dels quals 128.161,45 
euros són pressupost net i 26.913,90 euros són en concepte d’Impost sobre el 
Valor Afegit al tipus del 21%. - Any 2014: per import de 468.272,93 euros, dels 
quals 387.002,42 euros són pressupost net i 81.270,51 euros són en concepte 
d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 18%. Disposar a favor de l’esmentada 
empresa la despesa de 623.348,28 euros (515.163,87 euros pressupost net i 
108.184,41 euros en concepte d'impost sobre el Valor Afegit al tipus del 21 %),
amb càrrec a la partida 22719 23161 0201 del pressupost dels exercicis 2013 i 
2014. Atès que el present contracte comporta despeses de caràcter plurianual, la 
seva autorització o realització se subordina al crèdit que per a cada exercici 
autoritzin els respectius Pressupostos. Requerir l'adjudicatari perquè, a partir del 
termini de quinze dies hàbils des del següent al de la notificació d’aquesta 
adjudicació, es personi a les dependències del Departament de Serveis Jurídics de 
la Gerència de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports (Pg. Sant Joan, 75, 9è) per a la 
formalització del contracte, advertint-lo que de no complir aquest requisit, 
l’Administració podrà declarar-lo resolt. Publicar l’adjudicació del contracte i la seva 
formalització en el perfil del contractant i aquesta última, a més a més, en el 
Butlletí Oficial de la Província en un termini no superior a 48 dies a comptar des de 
la data en la qual hagi estat acordada. Notificar-ho als interessats en aquest 
procediment. Declarar la improcedència de revisió de preus, durant la vigència 
inicial del contracte, a l’empara de l’article 89 del TRLCSP, ateses les 
característiques del contracte. Donar compte a la Comissió de Qualitat de Vida, 
Igualtat, Joventut i Esports.

17. Aprovar, d’acord amb els articles 22 i 109.1 del Text Refós de la Llei de 
Contractes del Sector Públic, l’expedient per a la contractació del servei per a la 
gestió dels habitatges amb serveis per a gent gran, durant els anys 2014 i 2015 
(lot 1 (13002667): habitatges de Barceloneta i Via Favència II, lot 2 (13002668): 
habitatges de Marina, Via Favència I i Cibeles, lot 3 (13002669): habitatges de 
Joan Torras, Reina Amàlia I i Reina Amàlia II i lot 4 (13002670): habitatges de 
Bronze-Coure i Urrutia), durant el termini comprés entre l’1 de gener de 2014 o el 
dia següent a la formalització del contracte i fins al 31 de desembre de 2015, vist 
l’informe del director de Serveis de Família i Serveis Socials i de la tècnica i de la 
cap del Departament de Gent Gran, que s’adjunta, el qual justifica la idoneïtat i la 
necessitat del contracte. Autoritzar la despesa d’aquest contracte per un import de 
3.029.519,70 euros, dels quals 2.754.108,82 euros són pressupost net i 
275.410,88 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%, 
amb càrrec al pressupost i partida indicats al document comptable, amb el següent 
desglossament: - Lot 1: 786.460,18 euros IVA inclòs (714.963,80 euros de 
pressupost net, i 71.496,38 euros en concepte d’impost sobre el valor afegit al 
tipus impositiu del 10%). L’any 2014 per import de 393.230,09 euros, dels quals 
357.481,90 euros són pressupost net i 35.748,19 euros són en concepte d’Impost 
sobre el Valor Afegit al tipus del 10%, i l’any 2015 per import de 393.230,09 
euros, dels quals 357.481,90 euros són pressupost net i 35.748,19 euros són en 
concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%. - Lot 2: 744.640,48 
euros IVA inclòs (676.945,90 euros de pressupost net, i 67.694,58 euros en 
concepte d’impost sobre el valor afegit al tipus impositiu del 10%). L’any 2014 per 
import de 372.320,24 euros, dels quals 338.472,95 euros són pressupost net i 
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33.847,29 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%, i 
l’any 2015 per import de 372.320,24 euros, dels quals 338.472,95 euros són 
pressupost net i 33.847,29 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al 
tipus del 10%. - Lot 3: 858.760,30 euros IVA inclòs (780.691,18 euros de 
pressupost net, i 78.069,12 euros en concepte d’impost sobre el valor afegit al 
tipus impositiu del 10%). L’any 2014 per import de 429.380,15 euros, dels quals 
390.345,59 euros són pressupost net i 39.034,56 euros són en concepte d’Impost 
sobre el Valor Afegit al tipus del 10%, i l’any 2015 per import de 429.380,15 
euros, dels quals 390.345,59 euros són pressupost net i 39.034,56 euros són en 
concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%. - Lot 4: 639.658,74 
euros IVA inclòs (581.507,94 euros de pressupost net, i 58.150,80 euros en 
concepte d’impost sobre el valor afegit al tipus impositiu del 10%). L’any 2014 per 
import de 319.829,37 euros, dels quals 290.753,97 euros són pressupost net i 
29.075,40 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%, i 
l’any 2015 per import de 319.829,37 euros, dels quals 290.753,97 euros són 
pressupost net i 29.075,40 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al 
tipus del 10%. Atès que el present contracte comporta despeses de caràcter 
plurianual, la seva autorització o realització se subordina al crèdit que per a cada 
exercici autoritzin els respectius Pressupostos municipals. Aprovar el plec de 
clàusules administratives particulars que regirà l’adjudicació d’aquest contracte i el 
plec de prescripcions tècniques de l’esmentat contracte, en compliment dels 
articles 115 i 116 del referit text legal. Disposar l’obertura del procediment 
d’adjudicació amb utilització del procediment obert, d’acord amb els articles 138.2 i 
157 i ss. del TRLCSP. Declarar la improcedència de revisió de preus durant la 
vigència inicial del contracte a l’empara de l’art. 89 del TRLCSP, ateses les 
característiques del contracte. Donar compte a la Comissió de Qualitat de Vida, 
Igualtat, Joventut i Esports.

18. Aprovar, d’acord amb els articles 22 i 109.1 del Text Refós de la Llei de 
Contractes del Sector Públic, l’expedient per a la contractació del servei relatiu a la 
gestió del Servei d’Atenció, Recuperació i Acollida (SARA) de l’Ajuntament de 
Barcelona, durant el termini comprés entre l’1 de gener de 2014 o el dia següent a 
la formalització del contracte i fins al 31 de desembre de 2015, vist l’informe emès 
conjuntament per la tècnica i per la directora del Programa de Dona que s’adjunta, 
el qual justifica la idoneïtat i la necessitat del contracte. Autoritzar la despesa 
d’aquest contracte per un import d'1.918.534,58 euros, dels quals 1.744.122,34 
euros són pressupost net i 174.412,24 euros són en concepte d’Impost sobre el 
Valor Afegit al tipus del 10%, amb càrrec al pressupost dels exercicis 2014 i 2015 i 
partida 02.01 231.71 227.31. L’any 2014 per import de 959.267,29 euros, dels 
quals 872.061,17 euros són pressupost net i 87.206,12 euros són en concepte 
d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%, i l’any 2015 per import de 
959.267,29 euros, dels quals 872.061,17 euros són pressupost net i 87.206,12 
euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%. Atès que el 
present contracte comporta despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o 
realització se subordina al crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius 
Pressupostos municipals. Atès que el contracte es formalitza en exercici anterior al 
de l'inici de l'execució, se'n sotmet l'adjudicació a la condició suspensiva 
d'existència de crèdit adequat i suficient per a finançar les obligacions derivades 
d'aquest contracte a l'exercici corresponent. Aprovar el plec de clàusules 
administratives particulars que regirà l’adjudicació d’aquest contracte i el plec de 
prescripcions tècniques de l’esmentat contracte, en compliment dels articles 115 i 
116 del referit text legal. Disposar l’obertura del procediment d’adjudicació amb 
utilització del procediment obert, d’acord amb els articles 138.2 i 157 i ss. del 
TRLCSP. Declarar la improcedència de revisió de preus, durant la vigència inicial 
del contracte, a l’empara de l’article 89 del TRLCSP, ateses les característiques del 
contracte. Donar compte a la Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i 
Esports.
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Acords de la Comissió de Govern de 10 de setembre de 2013:

19. Adjudicar el contracte núm. 13002193, que té per objecte la gestió de 
l’Equipament Integral Meridiana, durant el termini comprés entre el dia 1 d’octubre 
de 2013 o el dia següent a la formalització del contracte si és posterior i fins al dia 
30 de setembre de 2015, a CLECE, SA, amb NIF A-80364243, per un import de 
2.521.879,91 euros, IVA inclòs al tipus impositiu del 10 %, en haver estat el 
licitador que ha presentat l’oferta econòmicament més avantatjosa, de conformitat 
amb la proposta de la Mesa de Contractació, segons motivació de l’Acta del dia 31 
de juliol de 2013 i amb els següents preus unitaris segons el tipus de servei:
Servei manutenció i higiene nocturna i matinal: 8,9129 euros, IVA no inclòs i 
9,8042 euros, IVA inclòs, al tipus impositiu del 10 %; Servei d’alimentació al 
migdia: 7,5666 euros, IVA no inclòs i 8,3233 euros, IVA inclòs, al tipus impositiu 
del 10 %; Servei d’higiene (dutxes i rober): 8,3656 euros, IVA no inclòs i 9,2022 
euros, IVA inclòs, al tipus impositiu del 10 %; disposar a favor de CLECE, SA, amb 
NIF A-80364243, la quantitat de 2.521.879,91 euros, IVA inclòs al tipus impositiu 
del 10 %, amb càrrec a la partida 0201 22731 23141, amb el següent 
desglossament:- Any 2013: 316.469 euros, IVA inclòs (287.699,09 euros de 
pressupost net i 28.769,91 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 10 %); -
Any 2014: 1.260.477,27 euros, IVA inclòs (1.145.888,43 euros de pressupost net i 
114.588,84 euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 10 %); - Any 2015: 
944.933,64 euros, IVA inclòs (859.030,58 euros de pressupost net i 85.903,06 
euros en concepte d’IVA al tipus impositiu del 10 %); Atès que el present contracte 
comporta despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o realització se 
subordina al crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius Pressupostos; 
notificar aquesta resolució a les empreses que han participat en aquest 
procediment d’adjudicació per al seu coneixement i als efectes que corresponen; 
publicar, de conformitat amb l’art.156 del Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de 
novembre, pel qual s’aprova el text refós de la Llei de contractes del sector públic, 
la formalització del contracte en el perfil de contractant i en el Butlletí Oficial de la 
Província; Donar compte a la Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i 
Esports.

20. Adjudicar el contracte núm. 13002300, que té per objecte la gestió del 
Servei d’Inserció Social (SIS) durant el termini comprés entre el dia 1 d’octubre de 
2013, o el dia següent al de la formalització del contracte si és posterior, i fins al 
dia 30 de setembre de 2015, a Asociación de Servicio Integral Sectorial para 
Ancianos - ASISPA, amb NIF G-28702504, per un import de 3.561.351,99 euros, 
exempt d’IVA, en haver estat el licitador que ha presentat l’oferta econòmicament 
més avantatjosa, de conformitat amb la proposta de la Mesa de Contractació, 
segons motivació de l’Acta del dia 31 de juliol de 2013; disposar a favor de 
Asociación de Servicio Integral Sectorial para Ancianos - ASISPA, amb NIF G-
28702504, la quantitat de 3.561.351,99 euros, exempt d’IVA, amb càrrec a la 
partida 0201 22731 23141, dels quals 445.169 euros corresponen al pressupost de 
l’exercici 2013, 1.780.676 euros corresponen al pressupost de l’exercici 2014 i 
1.335.506,99 euros corresponen al pressupost de 2015. Atès que el present 
contracte comporta despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o 
realització se subordina al crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius 
Pressupostos; notificar aquesta resolució a les empreses que han participat en 
aquest procediment d’adjudicació per al seu coneixement i als efectes que 
corresponen; publicar, de conformitat amb l’art.156 del Reial Decret Legislatiu 
3/2011, de 14 de novembre, pel qual s’aprova el text refós de la Llei de contractes 
del sector públic, la formalització del contracte en el perfil de contractant i en el 
Butlletí Oficial de la Província; donar compte a la Comissió de Qualitat de Vida, 
Igualtat, Joventut i Esports.
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Acord de la Comissió de Govern de 18 de setembre de 2013:

21. Adjudicar el contracte núm. 3001688 que té per objecte l'execució del 
programa “Noves Famílies a la ciutat de Barcelona: acompanyament al 
reagrupament familiar per a persones estrangeres extracomunitàries", a Surt. 
Fundació de Dones. Fundació Privada, amb NIF núm. G64404213, de conformitat 
amb la proposta de la mesa de contractació, en ésser l’oferta econòmicament més 
avantatjosa, amb preferència a la resta de licitadors segons motivació que consta a 
l’Acta de 31 de juliol de 2013, a partir del dia següent al de la formalització del 
contracte fins al 31 de desembre de 2014, per un import de 629.018,50 euros 
(571.835,00 euros pressupost net i 57.183,50 euros en concepte d'impost sobre el 
Valor Afegit al tipus del 10 %) d’acord amb el desglossament que s’indica al 
document comptable; disposar a favor de l’esmentada entitat la despesa de 
629.018,50 euros (571.835,00 euros pressupost net i 57.183,50 euros en 
concepte d'impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10 %), amb càrrec a la partida 
22731 23161 0201 del pressupost dels exercicis 2013 i 2014; atès que el present 
contracte comporta despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o 
realització se subordina al crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius 
Pressupostos; requerir l'adjudicatari perquè a partir del termini de quinze dies 
hàbils des del següent al de la notificació d’aquesta adjudicació es personi a les 
dependències del Departament de Serveis Jurídics de la Gerència de Qualitat de 
Vida, Igualtat i Esports (Pg. Sant Joan, 75, 9è) per a la formalització del contracte, 
advertint-lo que de no complir aquest requisit, l’Administració podrà declarar-lo 
resolt; publicar l’adjudicació del contracte i la seva formalització en el perfil del 
contractant i aquesta última, a més a més, en el Butlletí Oficial de la Província en 
un termini no superior a 48 dies a comptar des de la data en la qual hagi estat 
acordada; notificar-ho als interessats en aquest procediment; declarar la 
improcedència de revisió de preus durant la vigència inicial del contracte a 
l’empara de l’art. 89 del TRLCSP, ateses les característiques del contracte; donar-
ne compte a la Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports.

Acords de la Comissió de Govern de 25 de setembre de 2013:

22. Aprovar, d’acord amb els articles 22 i 109.1 del Text Refós de la Llei de 
Contractes del Sector Públic, l’expedient per a la contractació del servei relatiu a la 
gestió integral i l’administració de l’equipament d’apartaments tutelats per a gent 
gran Pau Casals, durant el termini comprés entre l’1 de gener de 2014 o el que es 
fixi en la formalització del contracte i fins al 31 de desembre de 2015, vist 
l’informe de la cap del Departament de Gent Gran, amb el vistiplau del director de 
Serveis de Família i Serveis Socials, de 29 de juliol de 2013, que s’adjunta, el qual 
justifica la idoneïtat i la necessitat del contracte; autoritzar la despesa d’aquest 
contracte per un import de 602.669,88 euros, dels quals 547.881,70 euros són 
pressupost net i 54.788,18 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al 
tipus del 10%, amb càrrec al pressupost i partida indicats al document comptable. 
L’any 2014 per import de 301.334,94 euros, dels quals 273.940,85 euros són 
pressupost net i 27.394,09 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al 
tipus del 10%, i l’any 2015 per import 301.334,94 euros, dels quals 273.940,85 
euros són pressupost net i 27.394,09 euros són en concepte d’Impost sobre el 
Valor Afegit al tipus del 10%. Atès que el present contracte comporta despeses de 
caràcter plurianual, la seva autorització o realització se subordina al crèdit que per 
a cada exercici autoritzin els respectius Pressupostos municipals. Atès que el 
contracte es formalitza en exercici anterior al de l'inici de l'execució, se'n sotmet 
l'adjudicació a la condició suspensiva d'existència de crèdit adequat i suficient per 
a finançar les obligacions derivades d'aquest contracte a l'exercici corresponent; 
aprovar el plec de clàusules administratives particulars que regirà l’adjudicació 
d’aquest contracte i el plec de prescripcions tècniques de l’esmentat contracte, en 
compliment dels articles 115 i 116 del referit text legal; disposar l’obertura del 
procediment d’adjudicació amb utilització del procediment obert, d’acord amb els 
articles 138.2 i 157 i ss. del TRLCSP; declarar la improcedència de revisió de preus 
durant la vigència inicial del contracte a l’empara de l’art. 89 del TRLCSP, ateses 
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les característiques del contracte; donar compte a la Comissió de Qualitat de Vida, 
Igualtat, Joventut i Esports.

23. Aprovar, d’acord amb els articles 22 i 109.1 del Text Refós de la Llei de 
Contractes del Sector Públic, l’expedient per a la contractació del servei relatiu a la 
gestió integral i l’administració de la residència assistida i llar residència municipal 
Parc del Guinardó, durant el termini comprés entre l’1 de gener de 2014 o el que 
es fixi en la formalització del contracte i fins al 31 de desembre de 2015, vist 
l’informe emès per la cap del Departament de Gent Gran, amb el vistiplau del 
director de Serveis de Família i Serveis Socials que s’adjunta, el qual justifica la 
idoneïtat i la necessitat del contracte; autoritzar la despesa d’aquest contracte per 
un import de 2.377.831,20 euros, dels quals 2.161.664,72 euros són pressupost 
net i 216.166,48 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 
10%, amb càrrec al pressupost i partida indicats al document comptable. L’any 
2014 per import de 1.188.915,60 euros, dels quals 1.080.832,36 euros són 
pressupost net i 108.083,24 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit 
al tipus del 10%, i l’any 2015 per import d'1.188.915,60 euros, dels quals 
1.080.832,36 euros són pressupost net i 108.083,24 euros són en concepte 
d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%. Atès que el present contracte 
comporta despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o realització se 
subordina al crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius Pressupostos 
municipals. Atès que el contracte es formalitza en exercici anterior al de l'inici de 
l'execució, se'n sotmet l'adjudicació a la condició suspensiva d'existència de crèdit 
adequat i suficient per a finançar les obligacions derivades d'aquest contracte a 
l'exercici corresponent; aprovar el plec de clàusules administratives particulars que 
regirà l’adjudicació d’aquest contracte i el plec de prescripcions tècniques de 
l’esmentat contracte, en compliment dels articles 115 i 116 del referit text legal; 
DISPOSAR l’obertura del procediment d’adjudicació amb utilització del procediment 
obert, d’acord amb els articles 138.2 i 157 i ss. del TRLCSP; declarar la 
improcedència de revisió de preus durant la vigència inicial del contracte a 
l’empara de l’art. 89 del TRLCSP, ateses les característiques del contracte; donar 
compte a la Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports.

Acord de la Comissió de Govern de 2 d'octubre de 2013:

24. Aprovar, d’acord amb els articles 22 i 109.1 del Text Refós de la Llei de 
Contractes del Sector Públic, l’expedient per a la contractació de la gestió integral i 
de l’administració de la residència i apartaments tutelats municipals Josep Miracle, 
durant el termini comprés entre l’1 de gener de 2014 o el dia següent a la
formalització del contracte i fins al 31 de desembre de 2015, vist l’informe emès 
conjuntament pel director de Serveis de Família i Serveis Socials i per la cap del 
Departament de Gent Gran que s’adjunta, el qual justifica la idoneïtat i la 
necessitat del contracte; autoritzar la despesa d’aquest contracte per un import de 
2.540.095,86 euros, dels quals 2.309.178,06 euros són pressupost net i 
230.917,80 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%, 
amb càrrec al pressupost i partida indicats al document comptable. L’any 2014 per 
import d'1.270.047,93 euros, dels quals 1.154.589,03 euros són pressupost net i 
115.458,90 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit al tipus del 10%, 
i l’any 2015 per import d'1.270.047,93 euros, dels quals 1.154.589,03 euros són 
pressupost net i 115.458,90 euros són en concepte d’Impost sobre el Valor Afegit 
al tipus del 10%. Atès que el present contracte comporta despeses de caràcter 
plurianual, la seva autorització o realització se subordina al crèdit que per a cada 
exercici autoritzin els respectius Pressupostos municipals. Atès que el contracte es 
formalitza en exercici anterior al de l'inici de l'execució, se'n sotmet l'adjudicació a 
la condició suspensiva d'existència de crèdit adequat i suficient per finançar les 
obligacions derivades d'aquest contracte a l'exercici corresponent; aprovar el plec 
de clàusules administratives particulars que regirà l’adjudicació d’aquest contracte i 
el plec de prescripcions tècniques de l’esmentat contracte, en compliment dels 
articles 115 i 116 del referit text legal; disposar l’obertura del procediment 
d’adjudicació amb utilització del procediment obert, d’acord amb els articles 138.2 i 
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157 i ss. del TRLCSP; declarar la improcedència de revisió de preus durant la 
vigència inicial del contracte, a l’empara de l’article 89 del TRLCSP, ateses les 
circumstàncies excepcionals i socials de la ciutat, originades en el marc de la 
realitat econòmica actual; donar-ne compte a la Comissió de Qualitat de Vida, 
Igualtat, Joventut i Esports.

b) Mesures de govern

A la Comissió: 

1. Pla Barcelona Esport en edat escolar (PBE3). “L’esport ens fa més grans”. 
Curs 13/14.

La Sra. Fandos presenta el pla. En primer lloc, explica que aquest pla, l’objectiu 
del qual és fomentar la pràctica esportiva entre els més joves, ja fa anys que es 
duu a terme, que ve d’altres governs, i que ara el que es pretén és consolidar-lo, 
augmentar els esforços i millorar-lo.

Informa que ara el pla s’articula en dos blocs: “L’escola fa esport a la ciutat” i 
“Pla d’esports fora de l’horari escolar”. El primer engloba tots els programes de 
promoció esportiva que es fan en horari escolar en espais de la ciutat fora del 
centre escolar; i el segon és el conjunt d’estratègies per a la promoció esportiva 
fora de l’horari escolar. Indica que tots dos comptem amb la col·laboració de l’IBE i 
del Consell de l’Esport en Edat Escolar. 

A continuació, recorda la feina que s’ha fet i que es vol continuar fent, com per 
exemple l’ús d’espais públics municipals, l’oferta complementària de l’educació 
curricular, el foment de l’esport minoritari, el diàleg entre els agents, l’accés 
universal, l’homologació, la formació, els valors, etc. 

Tot seguit, presenta les noves propostes. Pel que fa a “L’escola fa esport a la 
ciutat”, exposa que aquest curs es pretén arribar a 10.500 places noves, de les 
quals 9.100 ja estan cobertes. Indica que aquest augment a 70.000 places 
significa un 17% respecte del curs anterior, que es reparteix com segueix: 1.100 
per a educació infantil, 6.800 per a educació primària, 1.600 per a educació 
secundària i 440 per a educació especial. A més, explica que aquest curs hi 
participaran 233 centres (11 més que el curs anterior), i que ja hi ha gairebé 
60.000 inscripcions. Comenta que el curs anterior van ser 48.400 inscripcions. Hi 
ha un total de trenta-sis propostes d’activitats esportives, vuit més que el curs 
passat.

Pel que fa a l’esport en horari no lectiu, informa de les noves propostes, com ara 
“Cavall i esport”, “L’esport fa per tu”, “La Laia juga a tenis”, “Esports de pel·lícula”, 
visualització de documentals sobre l’esport a l’Àfrica, “Pedala per l’educació 
especial”, per a infants amb discapacitat, “Corro, salto i llenço” i “Conèixer el 
pentatló”, entre d’altres. En resum, manifesta que aquest curs hi haurà, per a 
l’esport fora de l’horari lectiu, 156 modalitats, 453 entitats organitzadores, 459 
espais de pràctica, la incorporació de la Fundació per a l’Esport Escolar de 
Barcelona i les cent vuit noves activitats que ha generat la mesura de govern 
“Convivim esportivament”. Indica que en aquest cas s’arribarà a les 9.204 places.

D’altra banda, explica les novetats en aquest àmbit. Primer, la creació de xarxes 
de col·laboració entre els agents del territori per mitjà d’acords i compromisos. 
Segon, l’elaboració d’un cens de l’estat de conservació de les instal·lacions per tal 
de prioritzar les accions de manteniment i alhora recollir informació sobre 
l’ocupabilitat d’aquestes instal·lacions. I altres iniciatives com, per exemple, un 
cicle de formacions adreçat a totes les persones interessades (membres de les 
coordinacions i juntes directives dels clubs, de les AMPA, etc.) amb l’objectiu de 
potenciar l’educació en valors a través de l’esport, l’establiment dels premis 
“Compta fins a tres”, el programa “Escala de valors”, que engloba “La grada” i 
“Passió i seny”, etc. 

D’altra banda, exposa que s’establiran uns criteris de qualitat que reconeguin 
l’oferta i que han de servir per determinar la inclusió o no d’una activitat 
determinada dins de la guia. 
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Per acabar, comenta la importància de la guia, de la qual ja tots tenen un 
exemplar, i remarca aquests dos àmbits prioritaris que, al final, és un de sol: 
l’esport en edat escolar. 

El Sr. Escudé agraeix a la tinent d’alcalde la presentació del pla i manifesta el 
seu total acord amb el pla. Pregunta a la tinent d’alcalde si seria possible destinar 
la partida dels X-Games, el milió i escaig d’euros, a ampliar l’oferta a tots els 
centres educatius públics de la ciutat de Barcelona. 

La Sra. Pajares agraeix a la senyora Fandos l’exposició d’aquest informe. 
Manifesta que per al seu grup és molt important promocionar l’esport i que donen 
suport al projecte que s’ha presentat en aquesta sessió. Ara bé, puntualitza que cal 
apostar per un programa d’esports en edat escolar amb activitats físiques 
competitives i no competitives, atès que l’objectiu és aconseguir una bona pràctica 
esportiva d’acord amb l’edat dels infants.

A continuació, demana conèixer les dades desglossades per sexe i remarca la 
necessitat de treballar la discriminació positiva en determinats esports en què la 
presència d’un gènere sobre l’altre és desproporcionada. També demana saber el 
grau d’implicació de les federacions esportives en aquest pla. Tot seguit, pregunta 
quines accions s’estan fent per donar a conèixer aquest pla als col·lectius i zones 
de la ciutat, com Ciutat Vella i Nou Barris, amb molta presència de població 
nouvinguda, atès que considera que l’esport és un dels principals mecanismes 
d’integració. 

D’altra banda, manifesta que celebra que un dels eixos més importants 
d’aquesta mesura sigui el treball específic amb l’alumnat entre els deu i els catorze 
anys, i que cal incidir en aquesta mesura.

Comunica que ja han demanat en altres comissions, com la Comissió de Cultura, 
per exemple, que s’incrementi l’oferta d’activitats extraescolars o que l’Ajuntament 
lideri la proposta d’activitats extraescolars. A més, pregunta si als centres en què 
s’aplica la jornada compactada (uns trenta i escaig centres) tenen previst 
incrementar l’oferta esportiva.

Per acabar, demana si hi ha cap enquesta de satisfacció dels programen que es 
duen a terme.

La Sra. Ribas posa de manifest l’acord de tots sobre la validesa de la pràctica 
esportiva i els valors que fomenta entre els infants. Remarca que el fet d’aplicar el 
pla en l’etapa obligatòria de l’educació permet arribar a tots els infants de la ciutat, 
tal com diu explícitament la mesura de govern, i que l’Ajuntament de Barcelona té 
una llarga i exitosa experiència en aquest àmbit.

A continuació, agraeix a tots els mestres i professors dels centres educatius de 
la ciutat l’esforç per integrar l’esport com a eix tranversal en el currículum escolar i 
que ho continuïn fent malgrat les retallades de personal i de material, retallades 
que els van restant capacitats, oportunitats i, sobretot, ganes. Dóna les gràcies als 
monitors esportius de les escoles, als quals alguns pretenen, per raons 
econòmiques, rebaixar-los a voluntaris. I també dóna les gràcies al Consell de 
l’Esport Escolar de Barcelona, el CEEB, i a la seva Fundació.  

D’altra banda, manifesta que és molt positiu que l’Ajuntament no només 
mantingui els programes, sinó que n’ampliï l’oferta.

Considera positiu que l’Ajuntament avaluï les actuacions i els seus efectes, i 
demana al govern municipal que comparteixi amb la comissió aquestes avaluacions 
al final de cada curs. 

Exposa que coincideix amb la preocupació que demostra la mesura sobre l’accés 
universal a aquestes activitats esportives, tant en horari escolar com extraescolar. 
Ara bé, indica que actualment cal que hi hagi mesures específiques que permetin 
trencar les diferències culturals i sobretot les socioeconòmiques i de classe social. 
Sobre això, manifesta la seva preocupació pel que fa a la distribució que figura a la 
taula sobre el nombre de places i l’oferta d’activitats desglossada per districtes, 
atès que considera que segurament el 7% de Ciutat Vella, o el 6% de Nou Barris, 
respecte del 20% de l’Eixample o el 9% de Sarrià - Sant Gervasi no es correspon 
amb la realitat socioeconòmica d’aquests barris. Insisteix que cal tenir molt en 
compte la renda familiar mitjana d’aquests districtes, més que no pas el nombre 
d’infants de cada districte. 
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A continuació, demana que el govern municipal presenti un informe a final d’any 
sobre el retorn ciutadà cap a l’esport base que han tingut els grans esdeveniments 
que s’han fet en aquesta ciutat durant els anys 2012 i 2013.

Per acabar, manifesta el rebuig a la iniciativa del repartiment d’entrades 
gratuïtes per al Saló de la Infància, atès que el seu grup considera que, mentre 
l’exèrcit hi tingui una presència com la que té actualment, els valors que transmet 
aquest saló no s’adequaran als valor que ha de transmetre l’esport; per tant, 
indica que voldrien que no s’inclogués aquesta activitat dins del programa.

El Sr. Laporta agraeix la presentació a la tinent d’alcalde. Manifesta que 
comparteix el sentit d’aquesta mesura perquè garanteix la igualtat dels infants i els 
joves per accedir a la pràctica esportiva. Recorda que el seu grup sempre ha 
defensat la pràctica de l’esport escolar i de l’esport en general com un factor de 
cohesió. A més, indica que no només és un factor de cohesió social, sinó que 
també és motor de canvi.

A continuació, exposa que aquest pla nou reflecteix aspectes que per al seu grup 
són molt importants, com ara que la pràctica de l’activitat física superi les actuals 
fronteres generacionals, que els joves continuïn vinculats als clubs esportius 
escolars després d’haver superat la seva etapa educativa i que els recursos 
econòmics es destinin a l’esport de base, a l’esport escolar i a l’esport que es 
practica de manera espontània.

Reconeix la feina feta ens els darrers anys, gràcies a la qual s’ha aconseguit que 
aquest pla compti gairebé amb el reconeixement unànime de tots els grups 
municipals. 

D’altra banda, indica que coincideixen plenament en la mesura de potenciar la 
vinculació entre l’escola i l’esport i que consideren molt positiu l’increment de deu 
mil places noves, aquest curs 2013-2014, per al programa “L’escola fa esport a la 
ciutat”. Alhora, mostra el seu acord amb la incorporació de noves modalitats 
esportives, com el rugby i el beisbol, com també que aquest pla de l’esport abordi 
qüestions educatives, d’igualtat de gènere, de salut i d’integració. Per tot això, 
comunica que encoratgen el govern i els agents implicats perquè hi hagi la màxima 
coordinació per tal que l’aplicació d’aquest pla sigui un èxit. 

Per acabar, considera que cal preveure inversions per fer el manteniment 
adequat de les instal·lacions existents amb la finalitat d’aconseguir una òptima 
pràctica esportiva i alhora aplicar criteris d’eficiència per compartir aquestes 
instal·lacions entre l’esport escolar i el món esportiu amb l’objectiu que mai es 
deixi de fer esport per manca d’espais i/o recursos.

La Sra. Fandos agraeix les aportacions de tothom. Respecte a la sol·licitud de la 
Sra. Pajares de tenir les dades desglossades per gènere, comunica que segur que 
les tenen i que les faran arribar a tots. A continuació, es disculpa perquè en 
aquesta sessió només s’ha repartit un dels dos documents que formen el pla. 
Comenta que l’altre dia a l’IBE sí que es van lliurar tots dos. Explica que al 
document que no s’ha repartit ja figuren les dades que se sol·licitaven de les 
federacions. Matisa que totes les activitats noves que s’han creat s’ha intentat fer-
les amb clubs o federacions. 

Pel que fa al tema del gènere, explica que en l’esport que es fa dins de l’horari 
escolar no hi ha diferències entre gèneres, perquè es fa en l’àmbit de tota la 
classe, però sí que hi pot haver diferència en l’esport fora de l’horari escolar. 
Reitera que els faran arribar aquestes dades.

Quant al tema d’incidir en la franja d’edat dels deu als catorze anys, considera 
que és important i que, precisament, de les 90.000 ofertes en horari escolar
32.000 són per a aquesta franja. Ara bé, indica que fora de l’horari escolar 
segurament es produeix un descens a partir dels catorze anys i que ja s’hi està 
treballant.

Comenta que no sap si tenen l’enquesta de satisfacció, però considera que el 
resultat és molt satisfactori, com així ho palesen els mestres, pares, etc., als actes 
de cloenda de les activitats. També explica que moltes vegades la gent no sap que 
són activitats promogudes per l’Ajuntament.

Expressa el seu acord amb la Sra. Ribas quant al paper dels mestres d’educació 
física, dels quals diu que tenen un paper clau en aquest pla i que, per tant, els 
agraeix tot l’esforç.
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Respecte al tema de compartir l’avaluació, proposa dedicar una sessió a les 
avaluacions d’aquests programes. Indica que segurament el novembre ja tindran 
l’avaluació del “Convivim esportivament”.

D’altra banda, explica que al Saló de la Infància no fan només una aposta per 
l’esport, sinó també pel tema dels valors, dels drets dels infants, etc. Manifesta 
que cada any s’intenta que l’activitat esportiva del Saló de la Infància estigui 
vinculada a un gran esdeveniment d’aquell any a la ciutat (mundial de natació, 
d’handbol, etc.). Pel que fa al comentari de la Sra. Ribas, indica que el saló és molt 
gran i que l’any anterior no estaven al mateix pavelló.

Li comunica al Sr. Escudé que s’ha anotat el seu suggeriment sobre els diners 
dels X-Games, però que no sap si es destinaran tots a l’esport escolar, creu que 
una part segurament sí. També comenta que el fet de no ampliar els programes no 
és només un problema de pressupost, sinó també de volum de gestió i del que es 
pot assumir des del Consell de l’Esport Escolar.

Per acabar, agraeix la feina feta a tot l’equip de l’IBE i del Consell de l’Esport 
Escolar que encapçalen aquest programa.

La Sra. Ribas remarca que no li ha contestat el tema del retorn dels grans 
esdeveniments.

La Sra. Fandos li respon que ho tindran en compte. Manifesta que el seu equip, 
des de l’inici, sempre ha intentat que els grans esdeveniments es fessin al carrer, i
que molts d’aquests esdeveniments ja tenen un retorn clar en el territori, com el 
mundial d’handbol o el Saló de la Infància, encara que a la Sra. Ribas li sembli 
malament. Li comunica que, quan ho tinguin, els ho portaran.

Es dóna per tractada.

c) Informes

No hi ha informes.

d) Compareixences Govern municipal

Del Grup Municipal PSC:

2. Que comparegui el responsable del Govern municipal per tal que informi de 
les accions dutes a terme així com dels nens i nenes que s’han atès -des de 
l’Ajuntament i des de les entitats- durant el període d’estiu, per atendre els 
problemes de malnutrició infantil i, quines accions preveuen portar a terme per 
seguir garantint que no tinguem nens i nenes amb malnutrició.

El President informa que s’agrupen les compareixences del Grup Municipal del 
PSC i la del Grup Municipal d’ICV-EUiA, atès que tractem del mateix tema.

La Sra. Moraleda informa que el seu grup va demanar en la Comissió de Qualitat 
del 16 d’abril que s’emprenguessin accions per pal·liar situacions de dèficit 
alimentari en la població infantil que es podrien produir quan s’acabés el curs 
escolar.

Explica que, posteriorment, el síndic de greuges va presentar un informe en què 
s’explicitava que a Catalunya hi havia cinquanta mil infants que patien privacions 
alimentàries de diferents tipus. Declara que el seu grup vol saber, un cop passat 
l’estiu, el resultat de les accions que s’han fet des de l’Ajuntament de Barcelona i 
altres entitats davant d’aquesta situació, com també quina és l’estratègia que se 
seguirà a partir d’ara per tal de garantir que no hi hagi a Barcelona població infantil 
amb problemes de malnutrició.

El Sr. Gomà comunica que s’afegeix a tota la demanda d’informació que ha fet la 
Sra. Moraleda i puntualitza que, el mes de juny, es va aprovar, en aquesta 
comissió, una proposició (creu que amb el vot favorable de tots els grups 
municipals) en què el govern es comprometia a presentar i impulsar una política 
d’alimentació que garantís els tres àpats diaris a tots els infants de la ciutat, 
durant tots els dies de l’any.

Explica que la seva compareixença té aquest doble sentit. D’una banda, que el 
govern expliqui el grau de compliment d’aquesta proposició al llarg de l’estiu i, 
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d’altra banda, quins elements d’innovació i d’aprofundiment s’impulsaran per donar 
resposta a aquesta proposició durant els curs escolar 2013-2014.

La Sra. Fandos presenta l’informe sobre alimentació infantil, la valoració de la 
campanya d’estiu i les actuacions per al curs 2013-2014.

Informa que, el mes d’agost, els quaranta centres de serveis socials han atès 
13.502 infants entre zero i disset anys; els equips d’atenció a la infància han atès 
2.853 infants i el Servei d’Atenció a Nens i Nenes i l’Equip d’Atenció a les Dones 
(tots dos recursos per a dones i menors que han patit violència masclista) han atès 
50 infants.

Recorda que els serveis socials bàsics disposen d’una cartera amb recursos 
d’habitatge, d’alimentació, de temes socials, d’atenció laboral, etc., i que a més 
compten amb la col·laboració i el suport de les entitats del tercer sector.

A continuació, exposa les dades de la campanya de vacances d’estiu per a 
infants. Informa que el 72,55% de les activitats tenen servei de menjador, que 
s’inclou dins la beca, i que s’han atorgar 6.696 beques, que representen 1.036.000 
euros, la qual cosa significa un 32,4% més que l’any anterior. Precisa que això vol 
dir que s’ha fet un esforç, però també que hi ha moltes més famílies que ho 
necessiten, la qual cosa considera que no es pot prendre com una notícia positiva.

Explica que hi han participat 53.762 infants i que els districtes amb una 
participació més gran han estat Nou Barris (8.443), Sant Martí (7.763), Sant 
Andreu (6.295) i Horta-Guinardó (6.000). Manifesta que també s’han atorgat ajuts 
complementaris a les beques per a casals i colònies a 610 infants, cosa que 
significa un 102% d’augment respecte de l’any anterior.

Recorda que van establir un dispositiu per detectar, des dels centres de serveis 
socials, necessitats d’alimentació infantil, en col·laboració amb el Consorci 
d’Educació, i que ja es va presentar l’avaluació dels seguiment durant el curs. 

Informa que s’han atorgat ajuts d’alimentació a 1.085 famílies amb fills, la qual 
cosa significa un increment del 248,9 respecte de l’any 2012. 

Comunica que, per mitjà d’aquest dispositiu, les escoles han derivat 262 casos 
nous als serveis socials. Informa que els serveis socials, durant els mesos d’estiu, 
han ajudat les famílies que tenen pla individualitzat a planificar, cercar i inscriure 
els fills en activitats d’estiu.

A continuació, exposa els resultats d’aquesta mesura durant els mesos de juny, 
juliol, agost i primera quinzena de setembre. Informa que l’any 2012 es van 
atorgar 311 ajuts d’alimentació i aquest any 2013, 1.085; i 301 ajuts de lleure, el 
2012, respecte dels 610 del 2013.

Pel que fa al programa “Berenars nutritius”, exposa que els quinze centres 
oberts a l’estiu han atès 1.481 nens i nenes.

Tot seguit passa a exposar les actuacions previstes per al 2013-2014, que són la 
convocatòria de beques menjador, de les quals explica que donaran cobertura a 
totes les sol·licituds, cosa que significa ampliar una vegada més el pressupost; el 
projecte d’atenció prioritària i detecció des dels serveis socials, el programa 
“Berenars nutritius” i els menjadors socials per a famílies amb necessitats 
socioeconòmiques.

Respecte a les beques menjador, indica que l’ajut ordinari ha augmentat fins a 
un màxim de tres euros al dia i l’extraordinari, fins a cinc euros.

Comenta que mantenen el compromís de dotar la partida econòmica oberta 
d’ajuts econòmics a les famílies per garantir la cobertura de les necessitats 
bàsiques. Comunica que els centres de serveis socials treballen en xarxa amb les 
entitats del territori per activar els recursos que l’Ajuntament posa a disposició dels 
professionals.

Informa que hi ha dinou centres oberts a la ciutat (dos municipals i disset 
conveniats amb entitats del tercer sector) i que tots ells participen en el programa 
“Berenars nutritius”. Considera que és un programa que ha funcionat bé i que 
continuarà durant tot aquest curs. 

Concreta que, pel que fa als menjadors per a famílies amb necessitats 
econòmiques, actualment hi ha tres menjadors amb els quals tenen un conveni: el 
Prisba, amb vint-i-sis places, que funciona des de l’abril de 2013; Can Pedró, amb 
vint-i-quatre places, que es va iniciar el desembre de 2012, i Emmaús, amb vint 
places, que ja funcionava abans.
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Per acabar fa un resum de les dades econòmiques que ha exposat i que 
signifiquen un increment important respecte de l’any 2012. Insisteix que de 
782.000 euros s’ha passat a 1.036.000 i de 61.000 a 249.000, pel que fa als ajuts, 
de 57.000 a 137.000, altres conceptes, i 130.000 per als menjadors per a famílies. 
Comunica que aquestes dades són dades de l’estiu i que s’augmentaran de cara al 
curs escolar sobretot per les beques menjador. 

La Sra. Moraleda demana que els facin arribar totes aquestes dades per poder-
les analitzar amb profunditat. 

Manifesta que cal una nova estratègia per abordar totes aquestes necessitats de 
les famílies més vulnerables, atès que la crisi i les retallades han provocat que 
empitjorés la situació de moltes famílies. Reconeix l’esforç que fan les entitats 
d’iniciativa social i l’Administració local.

Comenta que, segons l’últim informe d’Intermón-Oxfam, si a Europa continuen 
les polítiques d’austeritat, l’any 2025 hi hauria entre 15 i 25 milions d’europeus en 
situació de pobresa severa. Insisteix en la necessitat que el govern de la ciutat 
lideri una nova estratègia per garantir que les famílies puguin viure dignament, 
com també altres col·lectius vulnerables, com ara els joves.

Considera que és responsabilitat del govern trobar sortides a aquesta situació. 
Reconeix l’augment de recursos, de programes, però opina que s’haurien de 

fonamentar en tres línies. Exposa que la primera línia és el tema de l’alimentació, 
que cal garantir, amb les xarxes que es tenen i d’altres que s’hauran d’inventar, la 
cobertura de les necessitats alimentàries a les famílies.

La segona línia és el tema de l’ocupació. Creu que la millor solució tant per als 
nens com per als joves i les famílies és millorar la seva ocupabilitat. Expressa el 
seu desacord amb les retallades que ha fet l’Ajuntament a Barcelona Activa, que 
fan que disminueixin les possibilitats de reciclatge professional i la igualtat 
d’oportunitats de les famílies més necessitades.

I la tercera línia és el tema de l’habitatge, que considera que és el primer o el 
segon pas per trobar-se en una situació de pobresa severa. Comenta que 
segurament la tinent d’alcalde considera que no és competència d’aquesta 
comissió. Manifesta que caldria impulsar noves mesures per posar a l’abast de més 
gent habitatge de lloguer a un preu més just. Recorda que el seu grup ja va 
plantejar el mes de juny que calia fer canvis en el sistema d’accés als ajuts i que la 
situació actual és molt diferent de la de fa tres o cinc anys.

Reconeix que s’hi han posat més diners, però matisa que l’estratègia no ha 
variat, per la qual cosa mostra preocupació. Manifesta que encara avui hi ha 
famílies que no tenen garantida la beca menjador i ja fa gairebé un mes de l’inici 
del curs escolar. 

Insisteix en l’explicació de quines estratègies noves es posaran en marxa. 
Pregunta si tot s’ha de fiar a la Marató de la pobresa o a la loteria de Nadal o a la 
solidaritat de les famílies. Considera que cal garantir drets a la gent i als infants.

El Sr. Gomà agraeix al govern la presentació de l’informe i demana que el 
reparteixin per estudiar-lo més a fons i fer-ne una valoració més en detall.

Manifesta que els problemes i els riscos de malnutrició actualment a Barcelona 
tenen un conjunt de causes estructurals que tenen a veure amb els impactes de la 
crisi i de les retallades, com també amb la incapacitat de les polítiques per fer-hi 
front.

Recorda que a Barcelona hi ha 108.000 persones en situació d’atur, de les quals 
més de 45.000 ja fa més d’un any que estan a l’atur i més de 40.000 ja han 
esgotat totes les prestacions, les contributives i les no contributives. Indica que, 
segons l’informe de situacions d’emergència de la Creu Roja, a Barcelona hi ha al 
voltant de 300.000 persones que viuen per sota del llindar de la pobresa, és a dir, 
per sota del 50% de la renda mitjana de la ciutat. Manifesta que a tot això cal 
afegir-hi el desmantellament de la renda mínima d’inserció, de les prestacions de 
dependència i de les polítiques socials d’habitatge.

Com a conclusió, remarca que només una política integral de lluita contra l’atur, 
una política pública potent d’habitatge i una política de reconstrucció dels drets 
socials faran possible la prevenció, a curt, mitjà i llarg termini, de nous riscos 
d’exclusió i de nous riscos de malnutrició a les famílies i els infants de la ciutat.
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Creu que l’esforç que es fa per una política d’alimentació a la ciutat no té un 
esforç paral·lel per part del Govern de la Generalitat i el Govern de l’Estat per 
posar fi a l’espiral de retallades i iniciar un procés de reconstrucció dels drets 
socials i de situar la lluita contra l’atur en el centre de les prioritats.

Considera que les xifres que ha explicat la tinent d’alcalde reflecteixen un esforç 
real i objectiu, el qual valora molt positivament, d’incrementar la cobertura i les 
quantitats econòmiques, però hi ha molt pocs elements que impliquin un salt 
endavant qualitatiu per poder abordar els riscos de malnutrició detectats a 
Barcelona a final del curs passat.

D’altra banda, pregunta què passa amb els infants amb risc de malnutrició 
durant el mes d’agost, quan ja s’ha acabat el casal d’estiu, com se solucionen la 
resta d’àpats que no es fan al casal, o què passa amb els nens que no tenen cobert 
el berenar nutritiu. Manifesta que esperava que en l’informe hi hagués algun 
element qualitativament nou. 

Indica que aquestes mateixes preguntes les fa també de cara al curs 2013-
2014, atès que ja va quedar palès a finals del curs passat que les beques menjador 
no són un instrument suficient per fer front a la malnutrició infantil, ja que no
garanteixen els tres àpats diaris. Demana com s’afrontarà poder garantir els tres 
àpats diaris a tots els infants en situació de malnutrició aquest curs 2013-2014. 

Per acabar, pregunta si hi ha la previsió de cobrir el conjunt de totes les 
sol·licituds de beques menjador que hi pugui haver durant el curs, encara que això 
signifiqui superar la quantitat pressupostada per a aquest concepte, i també si hi 
ha possibilitat, si calgués, d’ampliar el recurs dels menjadors per a famílies. 

La Sra. Pajares recorda que el tema de la malnutrició infantil ha estat aquest 
estiu titular en tots els mitjans de comunicació, sobretot arran de l’informe del 
Síndic de Greuges, que fins i tot va provocar una Diputació Permanent al 
Parlament de Catalunya per tal que el síndic exposés les conclusions d’aquest 
informe, a la qual no va comparèixer cap membre del Govern autonòmic.

Comenta que tots els grups municipals han presentat diverses iniciatives sobre 
aquest tema en aquesta comissió i recorda les tres propostes que es van acordar el 
mes de juny per unanimitat. 

Reitera la pregunta que ha fet aquest matí a la Comissió d’Educació sobre què 
passa amb la franja de zero a tres anys, si s’establirà un protocol per detectar 
aquests casos entre els nadons i els nens fins als tres anys.

Reconeix que el govern municipal està fent actuacions, però també la societat 
civil. Per això, considera que és important establir mecanismes de coordinació i 
actuació entre els agents implicats. Demana que en l’agenda municipal el primer 
capítol sigui l’atenció a la infància.

Agraeix a la Sra. Fandos l’informe, que diu que estudiarà amb cura. Manifesta 
que el mes de març el seu partit va registrar una pregunta per escrit respecte a la 
infància i que revisarà si ha quedat cap pregunta sobre aquest tema per contestar, 
i, si és així, la tornarà a presentar. 

Remarca que l’informe del Síndic de Greuges explica d’una manera positiva les 
actuacions de l’Ajuntament de Barcelona, respecte a temes com les beques 
menjador o la coordinació amb els serveis socials. Reivindica la feina que fan des 
de l’oposició municipal amb la presentació d’iniciatives. Creu que en aquest tema 
cal unir forces i anar tots cap a un objectiu comú.

Per acabar, reitera la petició de prioritzar les actuacions del govern municipal a 
favor de la infància.

El Sr. Gomà comunica que el Sr. Laporta s’ha hagut d’absentar.
La Sra. Fandos agraeix totes les intervencions i comenta que segurament 

algunes de les coses que han dit són fruit de no tenir tota la informació i que els la 
faran arribar.

Recorda que per al govern municipal el tema de l’atenció a la infància és 
prioritari i que s’hi destinen més de 10 milions d’euros l’any. Reconeix que moltes 
actuacions ja hi eren, però insisteix que moltes les han incrementat i moltes són 
noves. Desmenteix que el que han presentat avui eren coses ja fetes. 

Comenta que el govern sempre ha cregut que els ajuts municipals s’han de 
vehicular a través dels centres socials, que era el model de serveis socials que 
tenia aquesta ciutat i que ells comparteixen. 
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Explica que han fet una cosa nova, que és la detecció, perquè creuen que no 
tothom que té dificultats acudeix als serveis socials, malgrat les diverses 
campanyes de difusió. Comenta que aquest protocol de detecció en els centres 
escolar, que ha merescut l’aprovació del síndic i que des d’altres llocs de Catalunya 
els hi demanen informació, ha permès detectar aquests nous casos que s’han 
explicat abans.

Remarca l’augment d’aquests ajuts, que han passat de 311 a 1.085 famílies 
noves. Insisteix que en ajuts d’alimentació s’ha augmentat un 248% respecte del 
2012, en què ja hi va haver un augment significatiu. 

Pel que fa a les beques menjadors, informa que es comprometen a cobrir el cent 
per cent de les sol·licituds que compleixin els requisits de la convocatòria, i que la 
seva àrea hi aportarà dos milions i mig més. 

Comenta que s’han fet una sèrie de reflexions que van més enllà del que es 
demanava avui, atès que han vinculat la malnutrició amb l’atur; indica que 
necessitaria més temps per poder respondre això.

Manifesta que sí que es fan coses en aquest sentit, per exemple, el nou 
programa “Proper” amb Barcelona Activa, finançat des d’aquesta àrea i que és qui 
deriva les persones a aquest programa. Afegeix que aquest programa 
complementa l’altre programa que ja estava en marxa per a persones en atur i 
amb risc d’exclusió.

Remarca que, malgrat que no és de la seva competència, s’estan fent esforços 
en temes d’ocupació, d’habitatge.

Mostra el seu desacord amb el comentari que ells només actuen sobre la base 
de loteries de Nadal, etc. Insisteix que l’Ajuntament de Barcelona actua amb 
relació a les seves competències, augmenten les actuacions i el pressupost, però 
que no es pot demanar que l’Ajuntament ho faci tot ell sol en la lluita contra l’atur, 
en el tema de l’habitatge, etc. 

Per acabar, manifesta que moltes de les coses que avui s’han presentat 
responen a peticions dels altres grups municipals.

La Sra. Moraleda manifesta que es miraran l’informe amb tot detall, però que 
troba a faltar estratègies noves. Creu que des de les administracions que tenen les 
competències s’ha de treballar de valent per generar ocupació per a la gent que fa 
temps que és a l’atur. Indica que des dels serveis socials municipals sempre s’ha 
treballat per incorporar les persones que més difícil ho tenen. Proposa que potser 
es podrien recuperar algunes de les iniciatives dels anys vuitanta, ja que recorda 
que en aquell moment també es va patir una crisi molt forta i que van aconseguir 
sortir-se’n. 

Per acabar, reclama que entre tots pensin noves estratègies. Apunta que es 
poden analitzar estratègies interessants d’alguns països del nord d’Europa. 
Remarca que es tenen indicadors preocupants, que hi ha barris amb molts joves a 
l’atur, que estan a l’espera de canvis, i que és l’obligació de tots oferir-los 
alternatives.

El Sr. Gomà expressa la seva satisfacció perquè creu que hi ha un ampli espai 
de coincidència entre el govern i els grups municipals sobre la centralitat que ha de 
tenir la política de cobertura de necessitats alimentàries. 

Manifesta que voldria que els interrogants plantejats en la seva primera 
intervenció es poguessin anar concretant al llarg del curs. Considera 
importantíssim que l’atenció ordinària dels centres de serveis socials es vinculi a 
estratègies de treball entre Serveis Socials i altres departaments, com Educació, 
Habitatge, Salut, etc., per tal que aquestes famílies i infants es puguin incloure en 
itineraris d’inclusió social i no es cronifiqui la seva situació de dependència.

La Sra. Fandos respon a la Sra. Pajares sobre el tema de la franja de zero a tres 
anys i li comunica que han començat a treballar un protocol amb Pediatria del 
Consorci Sanitari. Recorda que ja hi havia una coordinació entre els CAP i les 
coordinadores dels centres. 

Manifesta, pel que fa a la intervenció del Sr. Gomà, que precisament el govern 
no ha volgut crear ajuts només finalistes, sinó vehicular-los a través dels centres 
de serveis socials per poder treballar globalment en el procés d’inclusió social. 
Indica que en moltes famílies sobretot s’ha de vetllar perquè no quedin en risc 
d’exclusió.
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Es dóna per tractada

Del Grup Municipal PP:

3. Que comparegui el responsable del Govern municipal per tal de donar a 
conèixer les actuacions que s’han dut a terme en els centres de serveis socials així
com en els menjadors socials de la ciutat, durant aquest estiu per tal de donar 
resposta a l’increment de les necessitats socials, detallant el nombre de centres 
oberts, l’horari d’obertura, el nombre de persones ateses i el temps d’espera per 
una primera atenció durant aquest període estival.

La Sra. Martín manifesta que la compareixença està molt ben presentada, que 
demanen conèixer les actuacions que s’han fet, l’horari d’obertura, el nombre de 
centres socials oberts durant l’estiu, el nombre de persones ateses i el temps 
d’espera per a una primera atenció en cada un d’aquests centres. Li demana a la 
Sra. Fandos que les dades que demana les hi doni a poc a poc per poder prendre’n 
nota.

La Sra. Fandos explica que ella farà una introducció i que després la Sra. Canals 
l’ampliarà. Comenta que no repetirà tot el que és el dispositiu d’alimentació 
infantil, perquè ja ho ha explicat abans. 

A continuació, indica que l’atenció de tota la ciutadania durant el mes d’agost ha 
quedat garantida amb l’obertura dels centres que s’han considerat necessaris per 
afrontar la demanda; també s’ha garantit la concertació de visites al propi domicili 
per a les persones amb dificultat de desplaçament, com també l’atenció telefònica, 
la concertació de visites i la cobertura de situacions d’urgència fora de l’horari 
d’atenció per mitjà del CUESB.

Pel que fa als menjadors socials, comunica que el servei ha estat el mateix que 
durant la resta de l’any. Informa que abans de l’estiu es va fer un sondeig entre 
els usuaris del servei “Àpats en companyia” per conèixer la intenció d’ús del servei, 
i d’acord amb els resultats, es va decidir obrir catorze menjadors, tres més que 
l’any anterior. Manifesta que també es va preveure que, si n’hi havia més 
demanda, s’ampliarien les places als menjadors o es farien dos torns. 

La Sra. Canals informa que durant el mes d’agost van obrir vint-i-set centres 
d’atenció: catorze durant tots els dies, un dos dies a la setmana i dotze dos dies al 
mes. Apunta que aquest mes hi ha una davallada de la demanda, la qual cosa els 
permet fer aquestes modulacions.

Pel que fa al nombre de persones ateses en aquest període estival, comunica 
que el juny es van atendre 14.149 persones; el juliol, 14.436 persones; l’agost, 
5.062 persones, i el setembre, 12.253 persones. Indica que el temps d’espera per 
a una primera atenció als centres socials va ser de 16,95 dies, el mes d’agost, que 
pràcticament és el mateix temps d’espera del mes de setembre.

Informa que, amb relació al servei d’atenció telefònica, el mes de juny es van 
atendre 10.961 trucades; el juliol, 11.228; l’agost, 6.123, i el setembre, 13.848 
trucades. Quant a l’horari d’atenció, comunica que del 24 de setembre al 24 de 
juny l’horari d’atenció presencial va ser: dilluns, dimarts, dimecres i divendres de 9 
a 13 hores i les tardes de dimarts a dijous de 16 a 18 hores. Comenta que dijous 
al matí no hi ha atenció al públic perquè es dedica a les visites concertades. I, pel 
que fa a l’horari d’atenció telefònica, informa que és de dilluns a divendres de 9 a 
14 hores i les tardes dels dijous de 16 a 19 hores.

A continuació, informa de l’horari d’atenció presencial durant el període del 25 
de juny al 31 de juliol i de l’1 al 23 de setembre: dilluns, dimarts, dimecres i 
divendres de 9 a 13 hores, i les tardes dels dijous de 16 a 18 hores; i l’horari 
d’atenció telefònica en aquest període va ser de dilluns a divendres de 9 a 14 hores 
i les tardes dels dijous de 16 a 19 hores. Pel que fa a l’horari del mes d’agost, 
comunica que els centres que estaven oberts van fer de dilluns a divendres de 9 a 
13 hores, i l’atenció telefònica era de dilluns a divendres de 9 a 14 hores.

Manifesta que les situacions d’urgència han estat garantides a través del Centre 
d’Urgències i Emergències Socials.

Quant al Servei d’Inserció Social, indica que l’horari d’estiu és el mateix que la 
resta de l’any i que s’han atès 1.730 persones, el mes de juny; 1.815, el juliol; 
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1.819, l’agost, i 1.802, el setembre. Explica que el servei “Àpats a domicili” també 
ha funcionat amb normalitat durant els mesos de juliol i agost i que s’han servit 
29.966 àpats el mes de juliol i 30.138 l’agost.

La Sra. Martín demana si li poden dir els centres de serveis socials oberts els 
mes d’agost per cada districte, o bé el total i la seva distribució.

La Sra. Canals li respon que ja li ha donat el total, que la informació al detall ja 
li farà arribar.

La Sra. Martín insisteix en el fet que la Sra. Canals ha dit un nombre i si el pot 
repetir.

La Sra. Canals li reitera que dels quaranta centres, vint-i-set van fer atenció a 
l’agost.

La Sra. Martín pregunta si estaven oberts.
La Sra. Canals aclareix que catorze centres estaven oberts durant tot el mes, un 

durant dos dies a la setmana i dotze dos dies al mes.
La Sra. Martín remarca que d’oberts només hi havia catorze.
La Sra. Canals especifica que durant tot el mes, de manera permanent, van ser 

catorze centres.
La Sra. Martín pregunta si en sap la distribució.
La Sra. Canals li respon que sí que la sap, però que no disposa en aquest 

moment de la informació. 
La Sra. Martín aclareix que la seva intervenció té una intenció positiva, que les 

seves aportacions o inquietuds són simplement perquè entre tots puguin millorar 
l’atenció a les persones. 

Exposa que els menjadors socials municipals s’han mantingut oberts a l’estiu, 
però que han tancat molts dels d’iniciativa social i això ha provocat que algunes 
persones s’hagin hagut de desplaçar bastant lluny del seu domicili o bé que alguns 
menjadors socials s’hagin vist col·lapsats.

Remarca que, de cara al futur, això s’hauria de tenir en compte perquè no es 
tornin a produir aquestes situacions. 

D’altra banda, planteja una queixa que ha rebut de diverses persones pel que fa 
a la coordinació entre els serveis socials i els menjadors quan s’assigna una nova 
plaça. Exposa que, a causa d’aquesta descoordinació, el menjador social rep el 
càtering abans que a la persona se li hagi adjudicat la plaça, amb la qual cosa 
aquest àpat s’ha de llençar. 

Manifesta que no ha pogut prendre nota de tota la informació que li han donat, 
que la necessitaria per escrit.

D’altra banda, considera que el tancament dels serveis socials a l’estiu és 
excessiu. A més, comunica que les seves dades, pel que fa a la mitjana del temps 
d’espera el mes d’agost, no coincideixen amb les que ha donat la Sra. Canals. 
Concretament, indica que les dades que li van donar per escrit amb relació a la 
mitjana d’espera el 31 de desembre del 2011 i el 30 de juny tampoc són reals, 
atès que en alguns centres la demora és molt més alta i manifesta que té uns 
comprovants de petició que ho certifiquen. Per exemple, al Centre de Serveis 
Socials la Franja del Besòs és de trenta-un dies, al de Sant Andreu, de vint-i-cinc, 
als centres del Clot i la Verneda deriven al centre de Selva de Mar, en què la 
mitjana és de vint-i-set dies, i fins i tot al centre de Sarrià, a Salvador Mundi, és 
de trenta-un dies. Tot això pel que fa a la primera visita.

A continuació, manifesta que a més per a segons quins temes (habitatge, 
hipoteques, dació en pagament) s’acaben derivant a altres serveis, però que 
igualment els fan esperar per a la primera visita, quan els podrien adreçar 
directament a l’Oficina d’Habitatge, per exemple. 

Per últim, recorda a la Tinent d’alcalde que ella va dir en un Consell Rector que 
passarien de trenta-un a catorze dies i en aquest moment el temps d’espera és de 
catorze a trenta-un dies.

La Sra. Fandos li contesta que és de setze dies.
La Sra. Díaz agraeix la presentació de les dades i demana tenir-les per escrit.
Manifesta que no vol entrar en el debat de la mitjana de dies d’espera, però 

indica que dades com la que ha facilitat el Sr. Gomà que hi ha quaranta mil 
persones que no reben cap mena d’ingrés fan pensar que no tothom té accés als 
Serveis Socials. Per tant, manifesta que alguna cosa no es fa bé.
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A continuació, respecte al comentari de la Sra. Fandos que hi ha gent que 
necessita ajuda però que no acudeixen als Serveis Socials, proposa que quan es 
detecti que hi ha una situació d’aquestes des del mateix Servei d’Ocupació o des 
de Barcelona Activa s’acompanyi aquestes persones als Serveis Socials. 

Per acabar, reitera que hi ha molts ciutadans que no poden satisfer les seves 
necessitats més bàsiques i que no reben cap ajut, sense jutjar si la culpa és de 
l’Ajuntament.

El Sr. Gomà manifesta que respecta els criteris tècnics que defineixen quina és 
l’atenció que ha d’existir a la ciutat en cada moment. Ara bé, considera que 
segurament les pautes d’atenció a l’estiu han canviat substancialment o tendeixen 
a canviar en relació amb altres períodes més tradicionals, no només per l’impacte 
de la crisi i les retallades, sinó també perquè aquesta crisi o les retallades afecten 
els hàbits de vacances de les persones, els hàbits d’utilització de la ciutat, dels 
serveis socials, etc. Per tant, opina que s’hauria de fer una reflexió a fons sobre la 
necessitat que hi hagi un manteniment garantit de tots els serveis durant tots els 
dies de l’estiu a la ciutat.

La Sra. Fandos comunica que miraran quina ha estat la situació dels menjadors 
socials de la xarxa no municipal a l’estiu. 

A continuació, manifesta a la Sra. Martín que ella pot tenir una dades, però que 
ella s’ha de creure les dades oficials, que són les que li proporcionen els Serveis 
Socials. 

A la Sra. Díaz li comenta que potser no s’ha expressat bé, que el que volia dir és 
que hi ha gent que no coneix els Serveis Socials o pensa que no pot ser-ne usuari. 
Considera que han de trobar mecanismes, com han fet amb el Consorci d’Educació, 
perquè aquestes persones s’adrecin als Serveis Socials.

A continuació, recorda que hi ha molta gent atesa per la xarxa d’entitats que 
treballen amb el tema de la inclusió, que no és una cosa nova, sinó heretada, però 
que des de l’Ajuntament s’han augmentat molt les subvencions que reben 
aquestes entitats i s’ha intensificat molt la feina que es fa a través de convenis.

La Sra. Canals indica a la Sra. Martín que les dades que ha donat són mitjanes 
de ciutat, que la Sra. Martín ha parlat de centres concrets, però que les dades 
tampoc coincideixen en aquests centres concrets.

Manifesta que l’Ajuntament està treballant per millorar la mitjana del temps 
d’espera a la ciutat i indica que, per exemple, el juliol del 2011 la mitjana de la 
ciutat era de 50 dies i que el juliol del 2012 ja era de 14 dies i aquest any és de 
16,69 dies, tot i l’alt increment de demanda de primeres visites (un 23%) de gener 
a setembre respecte de l’any anterior. Tot seguit, agraeix l’esforç als treballadors 
socials, i indica que la seva prioritat també és atendre les primeres visites. 

La Sra. Martín comenta que la Sra. Fandos diu que es creu les dades aportades 
pels professionals, que ella també se’ls creu, als professionals, però que també 
s’ha de creure els usuaris, encara més quan porten els comprovants dels mateixos 
Serveis Socials. També insisteix en el tema que des del Servei d’Informació es 
derivin directament aquells casos que han de ser atesos per altres serveis; que no 
se’ls faci esperar fins a una primera visita.

La Sra. Fandos explica a la Sra. Martín que estan parlant de mitjanes de centres 
i no del cas concret d’un usuari.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

4. Que comparegui el responsable del Govern municipal perquè informi de com 
s’està donant compliment al mandat que té el govern municipal de reforçar i 
desenvolupar els recursos necessaris per garantir els tres àpats al dia a tots els 
infants en situació de vulnerabilitat tots els dies de l’any.

Es dóna per tractada amb el punt numero 2.

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
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b) Propostes d’acord

IV) Part decisòria / Executiva

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

5. Declarar la resolució, per mutu acord, pels motius indicats en l’informe de la 
Direcció de Serveis de Família i Serveis Socials, de 20 de setembre de 2013, de 
conformitat amb l’art. 105.2 del Text refós de la Llei de Contractes del Sector 
Públic, del contracte núm. 12004801 que té per objecte el concert de 60 places 
d’acolliment residencial temporal i tractament social al Centre d’Allotjament 
Temporal Hort de la Vila, adjudicat a Sant Joan de Déu Serveis Socials, amb NIF 
núm. R-5800637-J, i formalitzat el 20 de desembre de 2012, en aplicació dels 
articles 237 i 223, ambdós del TRLCAP i la compareixença signada pel representant 
legal de l’entitat el 25 de setembre de 2013, amb efectes a partir del dia 1 de 
novembre de 2013; alliberar la quantitat de 9.199.379,19 euros del contracte 
núm. 12004801, adjudicat per la Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i 
Esports l’11 de desembre de 2012; anul·lar part de l’autorització i disposició de la 
despesa del contracte núm. 12004801, per l’import de 9.199.379,19 euros, amb 
càrrec de la partida 0201 22731 23141, d’acord amb el desglossament següent: 
any 2013: 415.831,06 euros, any 2014: 1.756.548,10 euros, any 2015: 
1.756.548,10 euros, 2016: 1.757.355,73 euros, 2017: 1.756.548,10 euros i 2018: 
1.756.548,10 euros; retornar l’import de 462.213,95 euros en concepte de 
garantia definitiva de l’esmentat contracte, constituït mitjançant la modalitat de 
retenció del preu, a Sant Joan de Déu Serveis Socials, d’acord amb els dipòsits que 
consten a l’expedient; notificar la present resolució a l’entitat adjudicatària i a la 
Tresoreria de l’Ajuntament de Barcelona.

6. Aprovar el plec de clàusules administratives particulars i el plec de 
prescripcions tècniques particulars, reguladores del contracte núm. 13003446, que 
té per objecte la contractació del servei relatiu al concert de 75 places d’acolliment 
residencial temporal i tractament social al Centre d’Allotjament Temporal Hort de 
la Vila, durant el termini comprés entre el dia 1 de novembre de 2013 o del 
següent al de la formalització del contracte i fins al 31 de desembre de 2018, vist 
l’informe de la cap del Departament d’Atenció a Persones Vulnerables, del tècnic de 
gestió i del director del Departament de Família i Serveis Socials, que s’adjunta, el 
qual justifica la idoneïtat i la necessitat del contracte, per un import de 
10.186.087,51, mitjançant la forma de concert prevista als articles 277, c) del 
Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel que s’aprova el text refós 
de la llei de Contractes del Sector Públic (TRLCSP) i 270 i següents del Reglament 
d’obres, activitats i serveis dels ens locals; declarar la impossibilitat de promoure 
la concurrència en l’oferta, de conformitat amb l’article 172, a) del TRLCSP, segons 
es justifica a l’informe adjunt del director de Serveis de Família i Serveis Socials; 
autoritzar la despesa d’aquest contracte per un import de 10.186.087,51 euros, 
exempt d’IVA, d’acord amb el desglossament següent: 328.714,21 euros l’any 
2013, 1.971.272,01 euros l’any 2014, 1.971.272,01 euros l’any 2015, 
1.972.285,26 euros l’any 2016, 1.971.272,01 euros l’any 2017 i 1.971.272,01 
euros l’any 2018; Atès que el present contracte comporta despeses de caràcter 
plurianual, la seva autorització o realització se subordina al crèdit que per a cada 
exercici autoritzin els respectius Pressupostos municipals; adjudicar l’esmentat 
contracte a Sant Joan de Déu, Serveis Socials, amb NIF núm. R-5800637-J, per un 
preu de 10.186.087,51 euros, exempt d’IVA, a partir de l’1 de novembre de 2013 
o del següent al de la formalització del contracte i fins al 31 de desembre de 2018; 
disposar a favor de l’esmentada entitat la despesa de 10.186.087,51 euros, 
exempt d’IVA, que anirà a càrrec de la partida 227.31 231.41 0201 dels 
pressupostos de 2013, 2014, 2015, 2016, 2017 i 2018 condicionada a l’existència 
de crèdit adequat i suficient per a finançar les obligacions derivades d’aquest 
contracte en l’exercici corresponent; retenir del preu del contracte la quantitat de 
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509.304,38 euros, en concepte de garantia definitiva, atesa la declaració del 
contractista d’acollir-se a aquesta modalitat contemplada a la clàusula 10 del plec 
regulador del contracte i prevista a l’article 96.2 del TRLCSP; requerir l’adjudicatari 
perquè dins del termini màxim de quinze dies hàbils des del següent al de la 
notificació d’aquesta adjudicació es personi a les dependències del Departament de 
Serveis Jurídics de l’Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports (Passeig de Sant 
Joan, 75) per a la formalització del contracte; publicar l’adjudicació del contracte i 
la seva formalització en el perfil de contractant i aquesta última, a més a més, al 
BOP en un termini no superior a 48 dies a comptar des de la data en què hagi 
estat acordada.

El Sr. Gomà explica que es tracten conjuntament els punts 5 i 6.
El Sr. Sánchez exposa que la primera proposta proposa declarar la resolució per 

acord mutu del contracte, en modalitat de concert, per a les seixanta places 
d’aquest centre, atès que quan es va aprovar aquest contracte encara no havia 
entrat en vigor la modificació de la Llei de l’IVA que obliga les entitats sense ànim 
de lucre a facturar obligatòriament sense IVA i això ha significat un desequilibri 
molt important per a Sant Joan de Déu, en un contracte que té sis anys de 
vigència i quatre més de pròrroga possible.

A continuació, explica que la segona proposta és l’aprovació del plec 
administratiu i del plec tècnic d’aquest centre d’allotjament temporal, amb un 
increment de seixanta a setanta-cinc places. Comenta que aquest increment ja es 
preveia en l’anterior plec, però que no es va arribar a executar. Manifesta que ara 
es proposa aquest increment perquè el centre ha encaixat perfectament al barri, 
no hi ha hagut cap incidència ni problema, funciona molt bé i hi ha una llista 
d’espera prou important per fer-ne un ús més intensiu i oferir més places. 
Comenta que els costos són els mateixos per a l’Ajuntament ara que abans amb 
l’IVA; per exemple, en aquest tram de setanta-cinc places la diferència seria d’uns 
set-cents euros.

D’altra banda, indica que allò important és que es passaria de seixanta a 
setanta-cinc places, la resta només és un procés administratiu que cal fer però 
sense més transcendència.

Per acabar, manifesta que està a disposició dels grups per respondre els seus 
dubtes o qüestions.

La Sra. Moraleda manifesta que hi donarà suport, però demana que, en altres 
ocasions, rebin la informació abans per poder entendre el motiu de les propostes.

La Sra. Martín indica que hi votarà a favor.
El Sr. Gomà expressa el seu vot a favor.
El Sr. Laporta indica que hi votaran a favor.
La Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Moraleda expressa el 

vot favorable del PSC, la Sra. Martín expressa el vot favorable del PP, el Sr. Gomà 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

Districte de Sant Martí

7. Iniciar l’expedient per a la contractació de la gestió i explotació del Complex 
Esportiu Municipal Olímpia, amb núm. de contracte 13C00003. Aprovar les 
actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules administratives 
particulars i els annexos que l’acompanyen, i el plec de prescripcions tècniques 
reguladores del contracte. Convocar la licitació per a la seva adjudicació, 
mitjançant tramitació ordinària, amb la utilització del procediment obert en atenció 
a les prescripcions de l’article 157 del TRLCSP, i publicar-la al Butlletí Oficial de la 
Província i al perfil del contractant.

La Sra. Batet informa que la concessió té una durada de disset anys i que a 
aquesta nova licitació cal incorporar una amortització pendent de 235.325 euros 
d’una inversió de 448.000 euros que es va aprovar l’any 2008 i que s’amortitzava 
en un període de quinze anys –queden, per tant, cinc anys d’amortització–, a més 
d’una inversió, aprovada el mes d’agost, de 429.000 euros per a la renovació dels 
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vestuaris. Comunica també que el cànon previst és de 4.000 euros, millorable fins 
a 6.000 euros.

La Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Escudé expressa el vot 
favorable del PSC, la Sra. Pajares expressa el vot favorable del PP, el Sr. Gomà 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

c) Proposicions

V) Part d’impuls i control

a) Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal PSC:

8. La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda: 1. Instar 
el govern de la ciutat a realitzar una jornada on s’analitzin els canvis necessaris 
que serveixin per definir i revisar els criteris d’accés als ajuts econòmics d’inclusió 
tenint en compte la realitat que estan patint els nostres ciutadans i ciutadanes. 2. 
Que les conclusions de la Jornada siguin presentades en aquesta Comissió, en el 
primer trimestre de l’any vinent.

La Sra. Moraleda comunica que durant el segon trimestre de l’any han visitat
tots els centres de Serveis Socials i agraeix al Govern que el hagi facilitat aquestes 
visites i als directors i directores dels centres la dedicació i les explicacions que els 
han ofert. 

A continuació, manifesta que, d’aquestes visites, destacaria tres afirmacions de 
tots els centres. Primera, que s’atenen totes les demandes, especialment o 
únicament les que els professionals consideren escaients. Segona, que a dia d’avui 
els professionals dels centres de la ciutat encara no s’han refet del que ha significat 
la retirada de la renda mínima d’inserció com una eina de treball amb les famílies. 
I tercera, la capacitat de despesa que tenen els professionals dels centres de 
Serveis Socials.

Reconeix l’esforç del govern per donar resposta a l’increment de demanda 
constant en aquests últims dos anys, a causa de la situació de crisi. 

D’altra banda, recorda algunes dades facilitades per institucions com Creu Roja, 
Càritas o Intermón Oxfam, com també dades de l’Institut d’Estadística de 
Catalunya com, per exemple, que l’any 2006 el risc de pobresa a Catalunya era del 
17,2% i l’any 2011 gairebé del 22%, o de l’enquesta de condicions de vida i hàbits 
de la població, segons la qual el 50% de les famílies a Catalunya tenen dificultats 
per arribar a final de mes, o no tenen capacitat per afrontar qualsevol despesa 
inesperada, com també del Banc d’Aliments, que l’any 2008 tenien 57.000 usuaris 
i a mitjan 2013 ja en tenen 137.000.

Davant de totes aquestes dades, considera que hi ha alguna cosa que no s’està 
fent bé, segurament, opina, perquè s’intenta donar resposta a aquestes 
necessitats seguint criteris i un protocol elaborats en un moment econòmic 
diferent. Indica que les institucions locals i en especial l’Ajuntament incrementen 
any rere any el seu pressupost per a temes socials. Comenta l’increment del 7,2% 
que va anunciar la tinent d’alcalde Recasens per a l’any 2014 en la proposta de 
pressupost. 

A continuació, proposa, per tot el que ha exposat, instar el govern de la ciutat a 
fer una jornada en què els professionals de Serveis Socials, com també altres 
professionals i experts de l’àmbit social, puguin analitzar en profunditat els canvis 
que s’han produït en les demandes de cobertura social en la nostra societat amb la 
finalitat de trobar nous criteris que ajudin a pal·liar amb més garanties les 
mancances que aquesta crisi ha provocat en moltes famílies. 

I demana que es presentin en aquesta comissió les conclusions d’aquestes 
jornades durant el segon trimestre de l’any vinent. Tot seguit, comunica que 
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accepta l’esmena que ha presentat el grup del govern, atès que està convençuda 
que d’aquesta manera es milloraran les possibilitats d’atendre la població i 
s’enfortiran els Serveis Socials. 

Considera que cal un enfocament més integral i que caldria reflexionar sobre la 
possibilitat de concentrar les eines i decidir quines són les que l’Ajuntament ha de 
mantenir i quines no, perquè potser s’ha de deixar de fer algunes de les coses que 
es fan per poder atendre les necessitats bàsiques i més necessàries.

La Sra. Martín exposa que el seu grup ja va presentar, el 18 de juny d’aquest 
any, en aquesta comissió una iniciativa que anava en la mateixa línia que la que 
presenta ara el PSC. Concreta que la demanda d’aquella iniciativa era revisar i 
ampliar els ajuts econòmics d’inclusió mitjançant l’actualització dels barems que 
s’utilitzen per poder beneficiar un nombre més gran de persones i famílies, atès 
que els que s’emprèn en aquests moments fa tres anys que no s’actualitzen i no 
s’ajusten a la realitat del moment. 

A continuació, manifesta que donarà suport a aquesta proposta, perquè entén 
que cal afrontar aquest tema com abans millor. Alhora indica que la resposta que 
va donar el govern a la seva iniciativa del mes de juny no la va satisfer i vol veure 
com es desenvolupa aquest debat, com es pot avançar i quines eines es poden 
utilitzar per millorar aquests ajuts a fi d’ajudar més i millor la gent que ho 
necessita.

El Sr. Gomà manifesta que donarà suport a aquesta proposició, atès que la 
considera molt adient. Exposa que fins que va començar la crisi el 2008 i les 
retallades el 2010 s’havia fet un doble procés del qual Barcelona havia estat 
coprotagonista: d’una banda, un procés d’enfortiment i universalització de les 
prestacions en forma de serveis (salut, serveis socials bàsics, dependència) i, 
d’altra banda, un procés d’avançar cap al caràcter de dret de les rendes que 
garanteixen un ingrés mínim a qualsevol persona en situació de pobresa. 
Considera que això s’ha truncat des del 2008 i sobretot des del 2010, que el 
Govern de l’Estat ha desuniversalitzat l’atenció sanitària i que està en un procés de 
desmantellar el sistema d’atenció a la dependència. A més, manifesta que el 
Govern de la Generalitat en comptes de fer una transició de la renda mínima 
d’inserció a renda garantida de ciutadania, que és el que tocava fer l’estiu del 
2011, el que fa és desmantellar la renda mínima d’inserció.

Per tot això, creu que els governs municipals en general i el govern de Barcelona 
en concret el que han de fer és mantenir o enfortir el caràcter universal dels 
serveis socials bàsics i repensar a fons quin paper i quina magnitud han de tenir 
els suports econòmics d’inclusió. 

Per acabar, indica que, tal com exposava la Sra. Moraleda, informes de diferents 
entitats exposen que han emergit noves problemàtiques d’exclusió social molt 
importants, que semblava una mica que havien desaparegut del panorama, com 
ara tot el tema de la no garantia en l’accés als consums bàsics de la llar (les cent 
mil llars en situació de pobresa energètica o els trenta mil talls d’aigua a la ciutat), 
i que, davant d’això, és inevitable una reflexió estratègica a fons per veure quins 
han de ser els protocols, els dispositius, les eines per fomentar una política 
renovada i molt potent de suports econòmics d’inclusió a Barcelona.

El Sr. Laporta fa constar que a la part declarativa de la proposta s’igualen les 
retallades que s’han fet en prestacions socials per part de la Generalitat i les que 
s’han fet per part del Govern de l’Estat i que el seu grup opina que les retallades 
de l’Estat per la via del dèficit fiscal amb Catalunya són les que provoquen les 
retallades de la Generalitat. És a dir, considera que no es just culpar les dues 
administracions de la mateixa manera.

A continuació, manifesta que donarà suport a la proposta, però demana que la
participació a les jornades no sigui en clau política per fiscalitzar ningú. Exposa que 
cal partir de la realitat econòmica que es té perquè es puguin aportar solucions 
efectives i eficients. I demana que es fomenti la màxima partició en aquesta 
jornada d’anàlisi. Insisteix que la posició del seu grup és que la jornada no tingui 
un sentit polític de fer proclames partidistes sense cap concreció.

La Sra. Fandos comunica que donarà suport a la proposició i agraeix a la Sra. 
Moraleda tot els temps que hi ha dedicat. Manifesta que és important fer aquesta 
jornada per analitzar quins canvis s’haurien de fer per adaptar-se a les noves 
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necessitats de les persones que s’atenen des dels Serveis Socials i que ja fa temps 
que des dels mateixos centres de Serveis Socials es treballa per adequar els 
recursos a fi de donar resposta a les necessitats de la ciutadania. Insisteix que des 
de l’IMSS contínuament es revisen els criteris per tal d’adaptar-los a les 
necessitats de les persones que s’atenen. Indica que les reunions que fan amb els 
diferents perfils professionals faciliten aquesta revisió i la concreció de criteris de 
caràcter general. Puntualitza que els criteris específics estan condicionats per cada 
situació concreta. 

D’altra banda, informa que, des de l’IMSS, s’està fent un estudi de la demanda 
dels ciutadans als diferents centres de Serveis Socials per analitzar si cal fer algun 
tipus d’adequació a fi de millorar la qualitat de l’atenció. 

Matisa que el primer semestre del 2013, respecte del mateix període del 2012, 
han augmentat un 90% més l’import que han destinat a Serveis Socials i un 85% 
el nombre d’ajuts. Considera que cal revisar-ho, però que és evident la voluntat 
del govern de continuar donant suport a totes les demandes que arriben als 
Serveis Socials.

La Sra. Moraleda agraeix el suport de tots els grups. Mostra la seva satisfacció 
que es pugui començar a treballar amb rigor, ambició i creativitat escoltant els 
professionals que cada dia atenen els ciutadans que estan en situacions extremes, 
que són qui millor sap què cal fer. Manifesta que l’única raó de ser dels serveis 
socials d’un ajuntament és tenir una xarxa prou forta per poder sostenir qualsevol 
personal que necessiti suport en un moment determinat. 

Exposa que, malgrat que alguns opinen que comença a haver-hi indicadors 
econòmics una mica menys dolents, es trigarà molt temps a recuperar el que la 
crisi s’ha endut per davant i que, per tant, caldran nous programes, noves 
maneres de fer i nous criteris per poder atendre els ciutadans.

Puntualitza que ella no ha visitat tots els centres de serveis socials de la ciutat, 
sinó que cada regidor del seu grup ha visitat els centres del seu barri. 

Per acabar, reitera l’agraïment a tots els grups i comenta, pel que deia el Sr. 
Laporta, que efectivament les jornades han de ser tècniques, sense un enfocament 
partidista, encara que després es puguin discutir les propostes que surtin 
d’aquestes jornades per part dels professionals o de l’equip de govern.

La Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Moraleda expressa el 
vot favorable del PSC, la Sra. Martín expressa el vot favorable del PP, el Sr. Gomà 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova amb el redactat següent:

La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda: 1.- Instar el 
govern de la ciutat a realitzar una jornada interna on s’analitzin els canvis 
necessaris que serveixin per definir i revisar els criteris d’accés als ajuts econòmics 
d’inclusió tenint en compte la realitat que estan patint els nostres ciutadans i 
ciutadanes. 2.- Que les conclusions de la jornada siguin presentades en aquesta 
comissió en el segon trimestre de l’any vinent.

Del Grup Municipal PP:

9. La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda: 
Incrementar els recursos econòmics que es destinen al Servei d’Atenció 
Domiciliària, com a mínim en 12 milions d’euros en l’exercici 2014, passant dels 48 
milions d’euros pressupostats a 60 milions d’euros, amb l’objectiu d’incrementar 
les hores d’atenció i així millorar la intensitat i la freqüència del servei prestat per 
donar resposta a les necessitats de les persones dependents als seus domicilis, 
prestant una atenció domiciliària de qualitat.

La Sra. Martín considera que el Servei d’Atenció Domiciliària és un servei 
essencial per a les persones dependents que viuen soles i no tenen suport 
sociofamiliar permanent. Tot seguit indica que els pressupostos de l’IMSS per a 
l’any 2014 tenen una disminució del 9,18% (passen de 102.800.000 euros a 
90.800.000 euros) que correspon a la reducció del cost del Servei d’Atenció 
Domiciliària d’acord amb els preus unitaris de la nova adjudicació. 
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Exposa que el seu grup considera que aquest menor cost per a l’Ajuntament no 
ha de significar destinar menys recursos a l’atenció domiciliària, sinó tot el 
contrari, és una oportunitat per incrementar la intensitat i la freqüència d’aquest 
servei.

D’altra banda, expressa el desacord amb el criteri que aplica el govern per 
avaluar aquesta partida del SAD perquè no té en compte aspectes importants. 
Primer, l’increment anual real del nombre d’usuaris (l’any 2013 hi ha gairebé dos 
mil usuaris més). Segon, com a conseqüència d’aquest increment d’usuaris, baixa 
el nombre mitjà d’hores setmanals per usuari, que actualment és de poc més de 
tres hores setmanals per usuari, malgrat que a l’inici d’aquest mandat i en els 
pactes del pressupost del 2012 el govern va dir que seria de 4,8 hores/setmana 
per usuari. I, tercer, cal tenir en compte no només les persones que hi ha a la llista 
d’espera i que s’aniran incorporant al SAD (setze mil i escaig), sinó també les 
persones que, atesa la situació actual de la residència, es veuran obligades a 
tornar a casa seva.

Per tot això, creu imprescindible que aquest any 2014 es destinin aquests 12 
milions d’euros a incrementar el SAD i, així, arribar als 60 milions, tal com tenia 
previst inicialment el govern. Indica que per a l’any 2013 s’havien previst 56 
milions. Explica que, amb aquest increment, les hores d’atenció s’ampliaren a unes 
800.000, la qual cosa faria que la mitjana setmanal per usuari pugés una hora 
aproximadament. Matisa que, tot i així, encara estarien molt lluny de la mitjana 
que exigeix la llei per a aquest servei, que és de setanta-dues hores més per 
setmana (setze hores per a persones amb una dependència de grau 3 i deu hores 
per a persones dependents de grau 2). Informa que a Europa es presten entre deu 
i vint hores setmanals per usuari.

A continuació, manifesta que, segons l’enquesta de satisfacció de la prestació 
d’aquest servei, els usuaris i fins i tot els mateixos professionals consideren que la 
cobertura de necessitats és insuficient.

Per acabar, exposa que el seu grup considera que ara hi ha l’oportunitat de 
incrementar la intensitat i la freqüència del servei i que aquest increment d’hores 
d’atenció tindria un doble beneficiari: els mateixos usuaris i els cuidadors 
principals.

La Sra. Díaz agraeix al Grup del PP que hagin acceptat la seva transacció i 
manifesta que donaran suport a la proposta.

Exposa que el Servei d’Atenció Domiciliària any rere any incrementa el nombre 
d’usuaris, i més en l’actual situació de retallades dels governs del Sr. Rajoy i del 
Sr. Mas, que demostren una vegada més sensibilitat zero cap a les polítiques 
socials, concretament pel que fa a la Llei de la dependència, a la qual han retallat 
pressupost i han deixat en stand-by.

D’altra banda, comunica que donarà suport a la proposta, però que li sorprèn 
que la presenti precisament el Grup del PP ja que és el partit que governa a l’Estat 
i amb les retallades de pressupost i de drets als més vulnerables està mostrant 
una sensibilitat zero en política social.

Puntualitza que el Govern de la Generalitat també ha aplicat retallades en 
polítiques socials sota l’excusa que tot és culpa de Madrid. Constata que a tots dos 
governs els manca voluntat política davant la situació de les persones amb 
dependència, principalment. I, per tant, opina que potser el que pretenen és que 
siguin els ajuntaments els que paguin els serveis que són responsabilitat d’altres 
administracions. 

Fa palès que el seu grup defensa que des de les administracions més properes 
als ciutadans, com ara l’Ajuntament de Barcelona, es prioritzin les polítiques a 
favor de les persones, ara el que no pot entendre el seu grup és que només sigui 
l’Administració municipal qui hagi d’augmentar els recursos en polítiques socials. 
Indica que tots han d’assumir les seves responsabilitats: el Govern de l’Estat, el 
Govern de la Generalitat i l’Ajuntament de Barcelona, que és el que s’espera dels 
que han guanyat les eleccions amb el suport majoritari de la ciutadania.

El Sr. Gomà manifesta que hi donarà suport, però considera que aquesta 
proposició és un exercici de gran cinisme, atès que una de les mesures més 
destacades del Govern de l’Estat en els pressupostos generals del 2014 ha estat 
prorrogar com a mínim fins a finals del 2015 la congelació del dret de cobertura de 
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la dependència moderada, i precisament les persones que necessiten atenció 
domiciliària són aquelles persones que han estat valorades amb un grau de 
dependència moderada. Per tant, fa palès que aquests 12 milions que diu el PP que 
ha de posar l’Ajuntament els hauria de posar l’Estat, i no només aquests 12 
milions, sinó molt més que ha deixat de posar en el finançament de la 
dependència. Matisa que si l’Estat no hagués fet el desmantellament de la 
dependència que ha fet, no es tindria aquest problema, perquè hi hauria una 
partida de finançament pública de l’Estat a la Generalitat, que s’hauria de transferir 
a l’Ajuntament, per finançar tota la dependència moderada a través del SAD, de 
teleassistència, etc. 

D’altra banda, manifesta que el seu grup ja no va votar l’actual contracte vigent 
del SAD, per dues raons. Primer, perquè els semblava que era poc ambiciós quant 
a objectius. I, segon, perquè podia passar una cosa, que és el que finalment ha 
passat, que és que, quan es renuncia a fixar la baixa temerària en funció del preu 
de sortida i, en canvi, es desplaça cap al mercat, es produeix una adjudicació molt 
per sota del preu de partida. Comenta que si l’adjudicació està molt per sota del 
preu de partida (30 milions en aquest cas) o és que el preu de partida tècnicament 
es va definir molt malament o és que les baixes són realment temeràries.

Considera que segurament és aquesta segona explicació i que, per tant, aquests 
milions s’han de destinar a necessitats socials i principalment a ser ambiciós en el 
Servei d’Atenció Domiciliària, i més quan aquest Ajuntament ha tancat el 
pressupost del 2012 amb un superàvit de 60 milions i tancarà el del 2013 amb un 
superàvit de 123 milions.

Per acabar, insisteix que hi ha marge més que suficient per fer una ampliació 
ambiciosa de l’atenció domiciliària en aquesta ciutat. Considera que és una qüestió 
de voluntat i de prioritat política i de resoldre els problemes tècnics.

El Sr. Laporta s’afegeix a les reflexions que han fet el regidor Gomà i la regidora 
Díaz i manifesta que novament es constaten les contradiccions del PP en aquestes 
qüestions, que en els últims pressupostos no han destinat ni un euro al servei de 
teleassistència. Fa palès que aquesta contradicció del PP, flagrant i recurrent, és un 
fet constant i que cal denunciar aquesta actitud de, per una banda, fer propostes a 
favor de les persones més necessitades i, per l’altra, no destinar ni un euro públic 
a aquestes qüestions socials.

D’altra banda, exposa que realment cal dotar el SAD de tots els recursos 
necessaris, ja que permet que les persones puguin romandre als seus domicilis, al 
seu entorn més proper, el màxim de temps possible i amb les millors condicions de 
qualitat de vida. És per això que el seu grup considera que cal donar suport a 
aquestes actuacions i que no és una despesa, sinó una inversió social. 

Per acabar, considera que aquests 12 milions s’han de quedar a la cartera de 
Qualitat de Vida i destinar-los no només al SAD, sinó, per exemple, a qüestions 
importants com ara els menjadors socials. Manifesta que el seu posicionament serà 
d’abstenció.

La Sra. Fandos creu que avui el que fan tots és política i manifesta que s’hi 
abstindrà. A continuació, explica que la baixa és a causa que ha guanyat el tercer 
sector, entitats com BB i Suara que ja gestionaven aquest servei. Recorda que la 
taula de valoració es va votar al consell d’administració i els plecs es van votar en 
aquesta comissió. 

D’altra banda, fa palès que haurien acceptat la proposta si hagués dit 
d’augmentar fins on es pogués i la resta per a altres serveis de l’àrea que també 
tenen necessitats. Puntualitza que es demana una il·legalitat, perquè el contracte 
es pot ampliar un màxim del 20% i el que es demana és més d’un 20%.

Insisteix que haurien acceptat aquest augment del 20%, que a més ja es diu en 
el contracte que es pot ampliar aquest 20% si és necessari, d’acord amb l’oferta i 
la valoració dels tècnics. Remarca que potser s’augmentarà i recorda que l’any 
anterior ja hi va haver un augment. Considera que el PP s’ha tirat a la piscina i la 
resta de grups s’hi han volgut sumar.

Manifesta que s’hi abstindrà i que en cap cas faran il·legalitats, a més indica que 
analitzaran què és el que realment es necessita, perquè potser hi ha altres serveis 
que ho necessiten més. Puntualitza que els diners es queden a l’àrea i que els 
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tècnics decidiran on s’han de destinar. Insisteix que el plec es va aprovar en 
aquesta comissió i que aquell era el moment de dir-ho.

La Sra. Canals exposa que les intensitats del SAD estan regulades i 
determinades per la legislació i que si hi ha hagut alguna reducció de les 
intensitats és a causa d’una regulació estipulada pel Govern de l’Estat. A més, 
indica que per part dels professionals tampoc hi ha cap mena de restricció, la 
prescripció que fan s’ajusta estrictament al que ells preveuen de necessitat. Matisa 
que ells fan el càlcul tenint en compte la previsió d’increment de cada any.

Puntualitza que els increments que ha comentat la Sra. Díaz responen a la llista 
d’espera que hi havia i que ells han fet desaparèixer. Indica que ells ja han previst 
un 4% d’augment de la demanda del servei, que això és el que han pressupostat i 
que ja ho van explicar al Consell Rector en el seu moment.

Exposa que la valoració del cost d’aquest servei és estrictament d’acord amb la 
demanda i els estudis dels tècnics de l’IMSS, però també és conseqüència d’aquest 
nou plec de la licitació que es va fer, que ha representat un 21,24% del cost global 
del servei que fins ara pagava l’Ajuntament. A més, indica que en aquest plec ja es 
van establir algunes modificacions en el sistema de gestió que segurament han fet 
que els licitadors presentessin unes ofertes amb un cost menor per a l’Ajuntament.

Li comenta al Sr. Gomà que lamenta que digui que és una baixa temerària, 
perquè això ja és un tema jurídic, i, jurídicament, no és una baixa temerària. 
Defensa l’actuació dels serveis jurídics de l’Ajuntament i informa que fins al 
moment no hi ha hagut cap impugnació. Manifesta que és un plec que ha guanyat 
el tercer sector, justament amb un criteri de valoració que donava un 60% a la 
valoració dels criteris de qualitat i un 40% als criteris de preu. 

Comunica que les entitats que han guanyat garanteixen la prestació amb els 
mateixos criteris de qualitat, que el govern establirà les mesures de coordinació 
necessàries i que continuaran treballant en aquesta línia.

La Sra. Martín agraeix el posicionament favorable dels grups del PSC i d’ICV-
EUiA i les abstencions d’UpB i del govern. Comenta que és veritat que hi ha una 
situació dura, que des que estan al govern han hagut d’afrontar una situació molt 
dura, que l’any passat hi va haver retallades, però que s’ha fet un gran esforç en 
els pressupostos d’aquest any pel que fa a polítiques socials.

D’altra banda, pel que fa al Servei d’Atenció Domiciliària, comenta que en 
l’àmbit de Barcelona i Catalunya la destinació dels recursos està molt per sota de 
la mitjana de tot l’Estat espanyol: un 13 i escaig per cent a l’Estat espanyol 
respecte del 10% de Catalunya. 

Tot seguit manifesta que des del govern s’ha dit que si es demana una 
il·legalitat i el que el seu grup el que reclama és aquesta despesa per a aquest 
servei, que el govern no pot amagar sota qüestions jurídiques la seva manca de 
decisió i de responsabilitat en aquest sentit. Indica que hi ha moltes fórmules, que 
no necessàriament s’ha de fer a través del mateix contracte. Posa d’exemple la 
ciutat de Berlin, en la qual hi ha tres-centes empreses de proximitat acreditades i 
els usuaris reben un val de serveis i tenen la llibertat de canviar d’empresa si no hi 
estan satisfets. 

Comenta a la Sra. Canals que han de fer bé els números, que aquest any, si la 
tendència d’abandonar la residència i tornar a casa continua, s’incrementarà el 
servei en dos mil usuaris més, la qual cosa significa que en comptes de 3,23 hores 
setmanals de mitjana seran 2,94. 

Per acabar, reitera que moltes persones agrairan que es puguin destinar més 
diners a l’atenció domiciliària. 

La Sra. Díaz puntualitza que el seu grup està molt content i molt orgullós que el 
tercer sector hagi guanyat aquest concurs, perquè hi confien.

Indica a la Sra. Martín que no dubta de la seva lleialtat al col·lectiu de persones 
més vulnerables i de la seva entrega a la ciutat de Barcelona, però li demana que 
defensi el que li toca a l’Ajuntament de Barcelona, que ha de defensar els 
interessos dels ciutadans que l’han votat.

Tot seguit, manifesta que amb la situació que hi ha segurament l’any vinent hi 
haurà molta més gent que necessiti l’ajuda de l’Ajuntament i, per això, és 
important disposar d’aquest pressupost.
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Per acabar, insisteix que com a ajuntament de proximitat han de defensar 
aquesta ciutat i la seva població i s’han d’enfrontar a qui sigui, tant al Govern de 
l’Estat com al Govern de la Generalitat.

El Sr. Gomà indica que és veritat que, en termes jurídics, no hi ha baixa 
temerària, però està convençut que hi ha una estratègia clara de posada en risc de 
la qualitat i de les condicions laborals de prestació del servei, perquè la baixa 
temerària no es fa en relació amb el preu de sortida, sinó sobre la mitjana de 
mercat (i les entitats privades enfonsen els preus), amb la qual cosa les entitats 
del tercer sector l’única manera que tenen de guanyar el servei és enfonsant 
també els preus. Manifesta que, en canvi, si la baixa temerària es fa sobre el preu 
de sortida, una entitat social pot guanyar el servei en la franja alta.

Matisa que ells no van votar el plec però sí l’adjudicació. Indica que no recorda 
què va votar el PP en el plec, però que sí que recorda que va votar en contra de 
l’adjudicació, la qual cosa també és significativa.

La Sra. Fandos indica que també és significatiu que ICV-EUiA votés a favor d’una 
adjudicació que ara critica. Manifesta que ells ja fan tot el que es pot fer, estan 
revisant els plec, en els quals ja fan 60-40, cosa que abans no es feia. Creu que el 
plec que han fet és model amb una mesa de gent que valorava, cosa que abans 
tampoc es feia.

Expressa el seu desacord a com s’ha plantejat la proposta, reitera que entendria 
que haguessin dit que s’intentés donar resposta a les necessitats que hi hagi, però 
posar una xifra exacta ho troba incoherent. 

Insisteix que considera que el que fan és política, cosa que lamenta, perquè 
considera que aquest és un contracte molt ben fet, que permet deixar diners per a 
altres serveis. 

Remarca que el que està clar que no faran és la il·legalitat que els demanen.
La Sra. Fandos expressa l’abstenció de CiU, la Sra. Díaz expressa el vot 

favorable del PSC, la Sra. Martín expressa el vot favorable del PP, el Sr. Gomà 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa l’abstenció d’UpB. 
S’aprova amb el redactat següent:

La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda: 
incrementar els recursos econòmics que es destinen al Servei d’Atenció 
Domiciliària com a mínim de 12 milions d’euros en l’exercici 2014, passant dels 48 
milions d’euros pressupostats a 60 milions d’euros, amb l’objectiu d’incrementar 
les hores d’atenció als actuals usuaris i possibles demandants millorant la 
intensitat i la freqüència del servei prestat i així donar resposta a les necessitats 
del servei de SAD social i de SAD dependència, prestant una atenció domiciliària de 
qualitat.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

10. La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda: 1.-
Expressar la seva disconformitat amb les mesures empreses pel Departament de 
Salut, sense la necessària transparència i informació als representants de la ciutat i 
la ciutadania afectada. 2.- Demanar al Govern municipal que insti al Departament 
de Salut a aturar immediatament les retallades a l’assistència sanitària pública que 
presta l’Hospital Clínic de Barcelona i les derivacions a l’Hospital del Sagrat Cor. 3.-
Refermar el paper clau de l’Hospital Clínic a la ciutat de Barcelona, però també 
com a hospital de referència per a Catalunya, Espanya i Europa, en una assistència 
sanitària pública, universal i com a dret de ciutadania.

La Sra. Ribas agraeix la presència de membres del Comitè d’Empresa de 
l’Hospital Clínic. A continuació, llegeix la declaració següent de Rafael Molina, 
president del Comitè de Delegats Mèdics de l’Hospital Clínic: «Els metges del Clínic 
no entenem que un hospital públic hagi de tancar llits per raons pressupostàries i 
enviï pacients i cirurgians a un centre privat al qual Salut sí que podrà finançar. 
Nosaltres podríem atendre aquests malalts si ens els paguen; el personal d’aquest 
hospital de manera unànime està en contra que pacients públics siguin atesos per 
empreses amb ànim de lucre. Aquesta privatització de la sanitat no l’ha decidit el 
Clínic, sinó la Generalitat.» Manifesta que subscriu plenament aquesta declaració i 
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creu que es podria substituir perfectament «personal i metges del Clínic» per «la 
majoria de la població barcelonina», mentre que l’Ajuntament una vegada més no 
ha dit res. 

Exposa que el Departament de Salut obliga a reduir l’activitat a l’Hospital Clínic, 
a reduir el seu pressupost d’enguany amb més de 17 milions d’euros, no perquè no 
hi hagi diners, sinó per beneficiar el negoci sanitari privat, en aquest cas l’Hospital 
del Sagrat Cor, que pertany a la XHUP i és propietat del grup idcsalud. Informa 
que aquest grup ha experimentat un gran increment d’activitat contractada amb 
diners públics, coincidint amb les retallades als centres sanitaris públics, i 
concretament ha duplicat la facturació dels contractes amb el CatSalut: ha passat 
dels 63 milions d’euros el 2010 als 127 milions d’euros el 2012.

Per al seu grup, aquesta mesura és una més cap a l’objectiu del Govern de la 
Generalitat i del seu conseller de Salut d’afeblir la sanitat pública i afavorir el 
sector privat. 

A continuació, explica que els tres punts en què es basa aquesta proposta: 
Primer, rebutjar l’ordre del Departament de Salut de desviar aquesta activitat i els 
recursos econòmics i personals a un hospital gestionat per una empresa amb afany 
de lucre; segon, demanar al govern municipal que insti el Departament de Salut a 
aturat d’immediat aquesta pràctica, i tercer, refermar el paper de l’Hospital Clínic 
com a hospital de referència de gran prestigi per a la ciutat i per al país.

La Sra. Jaurrieta dóna la benvinguda a les persones de l’Hospital Clínic que els 
acompanyen. Manifesta que donaran suport a aquesta proposta, perquè les 
retallades que està patint el sector sanitari a Barcelona afecten l’estat del benestar 
i l’assistència i la qualitat de vida dels ciutadans de Barcelona. 

Comenta que la Generalitat ja va iniciar aquest procés en altres hospitals de 
referència de la ciutat, com la Vall d’Hebron, Sant Pau, l’Hospital del Mar, i que ara 
li toca el torn a l’Hospital Clínic. Manifesta que el seu grup no comparteix la 
reducció pressupostària que patirà aquest any l’Hospital Clínic: els 17 milions 
d’euros, que significaran el tancament de setanta-quatre llits, un 10% menys 
d’activitat quirúrgica, acomiadament de personal i desatenció de les persones, com 
tampoc estan d’acord amb la derivació a un altre centre de la ciutat. 

Remarca que no s’ha informat d’això ni els usuaris, ni els sindicats, ni el comitè 
d’empresa, ni els professionals. 

La Sra. Pajares indica que hi votaran en contra, encara que comparteixen en la 
seva totalitat el punt número 3 de la proposta, que demana que es refermi el 
paper clau de l’Hospital Clínic com a hospital de referència més enllà de la nostra 
ciutat.

Manifesta que pot compartir que no s’ha informat els representants de la ciutat, 
que ho desconeix, i demana que el govern informe sobre això. Ara bé, puntualitza 
que l’Ajuntament de Barcelona, ara per ara, no forma part del govern de l’Hospital 
Clínic.

Exposa que tampoc comparteix aquesta confrontació permanent amb l’empresa 
privada, que és el que dedueix de la proposta d’ICV-EUiA. Indica que aquesta 
derivació no afecta l’alta complexitat i l’estatus de l’Hospital Clínic com a hospital 
de primer nivell. 

El Sr. Laporta manifesta que són ferms defensors de la sanitat pública catalana i 
que estan absolutament en contra de la privatització de l’Hospital Clínic, un centre 
que és referència a tot el món.

D’altra banda, fa esment de la resolució del Parlament que tanca el debat de la 
possible privatització del Clínic i estableix que cal reforçar la titularitat pública del 
Clínic i dotar-lo de personalitat jurídica com a ens públic de la Generalitat de 
Catalunya i de la Universitat de Barcelona, a més de garantir la presència als 
òrgans de govern i als òrgans de direcció de persones amb coneixement clínic.

A continuació, exposa que en aquesta mateixa resolució s’indica que s’ha de 
garantir que no es produirà cap pèrdua de l’activitat cap a altres centres privats. 
Per tant, entén que aquesta proposició s’ha fet en clau política, sense seguir els 
criteris tècnics i clínics fonamentals en aquesta qüestió. Comenta que, segons les 
informacions que té, els serveis d’atenció sanitària que el Clínic deriva cap a altres 
centres són per criteris de sobresaturació del centre i no un intent de privatitzar 
serveis o d’intentar molestar l’usuari.
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Per tot això, manifesta que el seu vot serà en contra.
La Sra. Iniesta saluda els membres del Comitè d’Empresa del Clínic. Indica que 

a la comissió del mes de desembre passat ja van acceptar un prec en què 
s’establia que la naturalesa jurídica d’aquest hospital havia de garantir que aquest 
hospital continuaria prestant una assistència pública i universal de qualitat i que 
continuaria sent referent amb el mateix nivell d’excel·lència i de recerca. Recorda 
que el Parlament de Catalunya ha aprovat una resolució que insta el Govern de la 
Generalitat que s’iniciï un procés perquè l’Hospital Clínic sigui un ens públic amb la 
participació de la Generalitat i la Universitat de Barcelona i que hi hagi presència 
de coneixement clínic als seus òrgans de govern. Per tant, des d’aquesta resolució 
entén que la governança del Clínic és pública.

Exposa que el Clínic està dins de l’àrea territorial de l’Esquerra de l’Eixample, 
que és una de les més denses, amb 528.000 habitants, i que des de l’any 2007 es 
treballa per una reordenació de la coordinació dels diferents centres d’aquesta àrea 
amb l’objectiu que hi hagi una continuïtat i una coordinació assistencial, pel que fa 
a les necessitats i la complexitat. Els tres centres que formen part d’aquest procés 
són l’Hospital Clínic, el Sagrat Cor i la Clínica Platón. Aquest procés de coordinació 
entre centres per nivells assistencials garanteix que els professionals es 
comuniquin, que hi hagi circuits, accessibilitat per als ciutadans de l’Esquerra de 
l’Eixample, entre altres coses, i a més permet que el Clínic pugui ser referència 
d’excel·lència per a altres ciutadans de fora de Barcelona.

D’altra banda, manifesta que, quan van rebre la proposició del Grup d’Iniciativa, 
van analitzar si es podia fer una transacció que preservés l’activitat del Clínic i que 
qualsevol derivació a altres centres respongués a criteris de continuïtat i 
coordinació assistencial. Ara bé, consideren que la proposició que es presenta parla 
de la titularitat del Sagrat Cor i de moltes altres coses, que si són veritat 
l’Ajuntament ha d’establir uns mecanismes de control i ha de demanar una reunió 
amb el Consorci Sanitari de Barcelona per tal de saber què està passant amb 
aquestes derivacions.

Per acabar, insisteix que l’hauria agradat fer una transacció. Comenta que estan 
d’acord de preservar l’Hospital Clínic com a ens públic i de referència i excel·lència 
i que, pel que fa a la resta, s’ha d’obrir un debat amb el Consorci Sanitari de 
Barcelona per veure si és veritat el que s’afirma en aquesta proposició.

La Sra. Ribas agraeix el vot favorable del Grup Municipal Socialista. Comenta 
que amb el Govern s’ha intentat acostar posicions, però que no ha estat possible 
arribar a un acord, fonamentalment perquè històricament defensen visions 
diferents del que ha de ser el sistema públic de salut a Catalunya. Remarca les 
seves diferències amb CiU i el PP quant a centres públics i privats, i encara més 
entre centres privats sense afany de lucre i amb afany de lucre, i aquest ho és. 

Mostra el seu desacord amb les decisions del Govern de CiU que fan que el 
sistema català de salut cada vegada s’acosti més al sistema madrileny, per 
exemple. Manifesta que el seu grup té molt clar que no es poden destinar diners 
públics a entitats privades amb afany de lucre, que actuen clarament per obtenir 
uns beneficis, i encara menys quan s’està retallant en assistència i recursos als 
centres públics, i aquesta és una línia vermella que han traspassat el conseller Boi 
Ruiz i el Govern de CiU. 

Exposa que en aquest cas no són derivacions per sobreocupació –amb les quals 
podrien estar d’acord–, sinó que es tracta de restar recursos a la sanitat pública 
per donar-los a entitats privades.

A continuació, fa referència a la resolució del Parlament, amb la qual estan 
d’acord, i reconeix que és una molt bona resposta al prec que van formular el mes 
de desembre; és a dir, que l’Hospital Clínic continuarà sent públic. Ara bé, 
considera que el que fa el Departament de Salut és retallar, treure prestacions 
econòmiques i prestacions sanitàries, les de menys complexitat, que són les més 
rendibles econòmicament, per passar-les a un centre sanitari privat governat per 
una entitat amb afany de lucre.

A continuació, comenta que ja s’esperava l’actitud del PP i de CiU, atès que 
defensen un model sanitari molt diferent, però que l’ha sobtat molt la posició 
d’UpB, no tant pel Sr. Laporta –del qual ja s’esperava aquest posicionament–, sinó 
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per ERC, cosa que a més li sembla molt més greu. Manifesta que s’està davant 
d’una privatització. 

Per acabar, puntualitza que no recrimina el vot a ningú i que agraeix el debat. 
La Sra. Pajares recorda a la Sra. Ribas que els dos governs tripartits, dels quals 

ella va formar part, van mantenir el mateix sistema de sanitat. I, pel que fa a 
l’al·lusió al sistema madrileny, li recorda que aquí dos govern tripartits han portat 
els models de sanitat catalana a la màxima expressió. 

Reitera que el paper del Clínic és molt important i que està convençuda que ho 
continuarà sent.

El Sr. Laporta saluda els membres del comitè d’empresa de l’hospital. Indica que 
té molts punts de coincidència amb la proposant en aquesta qüestió i que sempre 
s’ha manifestat en contra de la privatització del Clínic. Ara bé, manifesta que no té 
cap dubte que els òrgans de govern del Clínic no tenen cap intenció d’incomplir la 
resolució del Parlament de Catalunya, que deixa ben clar que no es produirà cap 
pèrdua de l’activitat del Clínic cap a centres privats. Insisteix que, segons les 
informacions de què disposa, les derivacions són de serveis sanitaris de menys 
complexitat i sempre sota criteris de saturació, i per això no hi veu cap intent de 
privatització.

D’altra banda, considera que és bo que hi hagi aquests debats, aquesta 
vigilància permanent que un hospital de referència com el Clínic es mantingui com 
a ens públic. Però creu que, en aquest cas, la possibilitat de privatització del Clínic 
ha quedat tancada per la resolució del Parlament i fa confiança als òrgans de 
govern del Clínic, que s’estan reforçant amb persones que tenen coneixement 
clínic.

La Sra. Iniesta recrimina a la Sra. Ribas que hagi acabat la seva exposició amb 
el discurs de la dreta i l’esquerra, perquè considera que el seu grup des que estan 
al govern de la ciutat sempre ha defensat la sanitat pública. Li demana que hauria 
pogut compartir la informació, o demanar que el Consorci Sanitari de Barcelona 
donés explicacions sobre això, perquè ells ni estan al Parlament ni són el 
Departament de Salut. Insisteix que no creu que siguin mereixedors d’aquest 
discurs de dreta i esquerra, perquè treballen molt amb el tema salut a la ciutat, 
mantenen un debat obert i estan absolutament en contra de la privatització de la 
sanitat. 

La Sra. Fandos expressa el vot contrari de CiU, la Sra. Jaurrieta expressa el vot 
favorable del PSC, la Sra. Pajares expressa el vot contrari del PP, la Sra. Ribas 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot contrari 
d’UpB. Es rebutja.

Del Grup Municipal UpB:

11. La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda instar a 
l’Agència de Salut Pública de Barcelona a: 1.- Incloure la perspectiva LGTB als 
programes d’educació per la salut, en especial el PRESSEC, el PARLEM CLAR i el 
PARLEM CLAR AL CARRER, així com al Programa Salut i Escola; 2.- Incorporar 
qüestions sobre orientació sexual a l’enquesta FRESC.

El Sr. Laporta exposa que Barcelona ha estat referent en la normalització del 
col·lectiu de lesbianes, gais, transsexuals i bisexuals. Recorda que l’any 1977, a 
Barcelona, es va fer la primera manifestació d’aquest col·lectiu i que fa quaranta 
anys es va fundar la primera associació de gais, lesbianes i transsexuals de l’Estat. 
Alhora, explica que Barcelona ha dut a terme una sèrie de polítiques específiques 
adreçades a aquest col·lectiu, com ara el Consell Municipal de Gais, Lesbianes i 
Homes i Dones Transsexuals i l’activitat desenvolupada pel Pla municipal per a 
aquest col·lectiu.

A continuació, recorda que l’any 2010 l’Ajuntament de Barcelona va declarar 
Barcelona un municipi respectuós amb la diversitat sexual i el juny d’aquell mateix 
any es va adherir al manifest “Per què no?”, impulsat pel Departament d’Acció 
Social i Ciutadania de la Generalitat de Catalunya, amb l’objectiu de lluitar contra
la discriminació i sensibilitzar la població envers la normalització de les persones 
d’aquest col·lectiu.
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Manifesta que, malgrat els avenços fets en aquest tema, encara hi ha molta 
feina a fer i que cal sensibilitzar la ciutadania per tal de normalitzar al carrer allò 
que ja és a la llei, és a dir, normalitzar el respecte a la diferència i a la igualtat de 
drets.

A continuació exposa que l’objectiu de la proposició és que aquesta comissió 
insti l’Agència de Salut Pública de Barcelona a fer més explícita la perspectiva del 
col·lectiu de lesbianes, gais, transsexuals i bisexuals als programes d’educació per 
la salut i, específicament, el PRESSEC, el “Parlem clar”, el “Parlem clar al carrer” i 
el Programa de salut i escola, com també a incorporar qüestions sobre pràctiques 
sexuals sense risc a l’enquesta FRESC.

La Sra. Jaurrieta agraeix al Grup d’Unitat per Barcelona que hagin acceptar la 
transacció que han proposat, en la qual es diu que s’incorporin qüestions sobre 
pràctiques sexuals sense risc a l’enquesta FRESC. 

Comunica que el seu grup dóna suport a aquesta proposició. Considera que ja fa 
anys que l’Agència de Salut Pública fa una tasca molt eficaç amb programes 
preventius adreçats als infants i joves i que la col·laboració de l’agència amb els 
centres d’ensenyament ha demostrat que és una eina molt important, atès que 
facilita la tasca de polítiques preventives sobretot en comportaments de risc com el 
consum de substàncies, embarassos no desitjats, malalties de transmissió sexual, 
etc. Creu que és important donar compliment al Pla municipal per al col·lectiu de 
lesbianes, gais, transsexuals i bisexuals.

Expressa el seu acord amb la proposició d’Unitat per Barcelona i manifesta el 
seu recolzament. 

La Sra. Pajares manifesta que el seu grup s’abstindrà en aquesta proposta, atès 
que consideren que la visió LGTB ja està prou explicitada en els programes als 
quals fa referència la proposició. A més, exposa que mesures com aquestes que el 
que pretenen és la discriminació positiva d’un col·lectiu determinat acaben sent 
negatives perquè, en lloc de normalitzar la seva situació, fa que esdevinguin un 
col·lectiu especial.

La Sra. Ribas agraeix al regidor Joan Laporta la modificació que ha fet a la 
proposició perquè tenien grans preocupacions i alguna discrepància en la primera 
formulació de la proposició.

Manifesta que no acaba de tenir clar els noms dels programes, perquè els 
diferents “parlem clar” ara formen part del programa “Parlem-ne, no et tallis”. 
Puntualitza el rigor amb què treballa l’Agència Salut Pública, que actualitza 
periòdicament els programes, i la bona relació que té l’agència amb el moviment 
LGTB. Per tot això creu que aquests programes ja contemplen aquests aspectes.

D’altra banda, expressa el seu acord amb la regidora Pajares pel que fa a 
l’opinió que els programes en general han de ser neutres, atès que les situacions 
de risc per a la salut es donen en ambdós sexes, independentment del sexe de la 
parella, i que la prevenció ha d’anar adreçada a tothom, no a grups concrets. 

A continuació, indica que el seu grup votarà a favor de la proposició. Considera 
que tots els programes han d’estar en constant revisió, i aquests s’han de revisar 
amb el moviment LGTB i, si hi ha alguna cosa a modificar, modificar-la.   

D’altra banda, manifesta que el seu grup estava totalment en contra del 
redactat anterior, però que, com que s’ha modificat, coincideixin plenament amb el 
redactat actual. Declara que estan d’acord amb la revisió de l’enquesta FRESC i 
veure com es poden plantejar les preguntes perquè no acabin provocant un efecte 
contrari i vagin en contra del que és el resultat global de l’enquesta, i més tenint 
en compte que es refereix a nois i noies de quart d’ESO.

Per acabar, reitera que hi donaran suport, amb el nou redactat, fonamentalment 
perquè considera que els excel·lents professionals de l’Agència de Salut Pública de 
Barcelona sabran trobar-hi el punt just.

La Sra. Iniesta agraeix que s’hagin incorporat les esmenes a la proposició, atès 
que considera que recullen molt millor la sensibilització en aquest tema. Informa 
que els programes que s’indiquen en la proposta s’han actualitzat i s’han inclòs al 
programa “Parlem-ne, no et tallis” i que aquesta perspectiva LGTB ja es va fer més 
explícita que en els programes anteriors. Comunica que aquesta informació està 
disponible a la web de l’agència.
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Quant a incloure les qüestions sobre pràctiques sexuals de risc a l’enquesta 
FRESC, indica que ho portaran al comitè d’experts que els assessora cada vegada 
que s’actualitza l’enquesta.

Recorda que l’Agència de Salut Pública és membre des del seu inici del Consell 
LGTB i que hi participa activament.

Per acabar, manifesta que el seu grup hi dóna suport, entenent que els tècnics, 
els professionals i les entitats trobaran el punt de com incloure aquesta proposta.

El Sr. Laporta considera que aquesta és una proposició de tots els grups que han 
participat en la seva redacció final i agraeix les aportacions del Grup Municipal del 
PSC, d’ICV-EUiA i de CiU. Comenta l’error que hi ha hagut en el nom dels 
programes i que, si l’haguessin avisat, ho hauria canviat a la proposició. 

Agraeix el posicionament dels grups municipals d’aprovar aquesta resolució i 
manifesta que respecta el posicionament del Partit Popular, indica que entén el seu 
plantejament, però creu que s’ha de fer un pas més enllà. 

La Sra. Fandos expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Jaurrieta expressa el vot 
favorable del PSC, la Sra. Pajares expressa l’abstenció del PP, la Sra. Ribas 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova amb el redactat següent:

La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda instar a 
l’Agència de Salut Pública de Barcelona a: 1. Fer més explícita la perspectiva LGTB 
als programes d’educació per la salut, en especial el PRESSEC, el PARLEM CLAR i el 
PARLEM CLAR AL CARRER, així com al Programa Salut i Escola; 2. Incorporar 
qüestions sobre pràctiques sexuals sense risc a l’enquesta FRESC.

b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional
c) Precs

Del Grup Municipal PSC:

12. Que el govern de la ciutat, malgrat no ser de la seva competència, 
assumeixi el compromís de continuar elaborant els Programes Individuals d’Atenció 
(PIA) vinculats al servei d’atenció en una residència privada, els doti 
pressupostàriament i, acordi amb el Departament de Benestar Social i Família la 
manera de retornar a l’Ajuntament de Barcelona la despesa ocasionada.

La Sra. Díaz exposa que la nova decisió unilateral del Govern de Catalunya, 
manifestada el 30 de setembre per la consellera Neus Munté, que afecta el 
col·lectiu de persones amb discapacitat i de persones amb dependència tindrà un 
efecte dòmino sobre el sistema de protecció i comportarà cues de nous usuaris al 
serveis socials de proximitat. Remarca que el Govern de CiU centrifuga els 
problemes, es renta les mans i ignora novament les persones més vulnerables. 

Manifesta que són conscients que l’Ajuntament de Barcelona no pot substituir el 
Govern de la Generalitat ni molt menys assumir competències seves.

D’altra banda, explica que la intenció del prec és donar respostes en un moment 
d’excepcionalitat en què els més febles són de nou els més afectats perquè puguin 
tenir cobertes les seves necessitats. Demana que s’habiliti una partida per poder 
continuar elaborant els programes individuals d’atenció vinculats al servei d’atenció 
en una residència privada i que es negociï directament amb el Departament de 
Benestar Social i Família la manera de retornar a l’Ajuntament, si escau, la 
despesa ocasionada.

La Sra. Fandos comenta que l’Ajuntament té un servei d’atenció d’urgències per 
a la vellesa, que ofereix acolliment temporal i atenció a les necessitats de persones 
grans que es troben en situació d’urgència social i requereixen una actuació 
immediata. Informa que aquest servei es presta en un centre municipal o en 
places concertades de residència i que s’hi dediquen 3.300.000 euros per finançar 
unes 7.000 estades, amb una mitjana de 270 usuaris al mes. 

Reconeix que és probable que augmenti la demanda d’aquest servei i, per tant, 
que n’hagin d’augmentar l’oferta.

A continuació, indica que això sí que ho faran, però que el que no poden fer és 
substituir la Generalitat. A més, hi afegeix que la Generalitat els ha dit que no es 
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poden fer aquests PIA. Insisteix que l’Ajuntament no pot dotar pressupostàriament 
una prestació que és de la Generalitat. 

La Sra. Díaz exposa la seva preocupació per aquestes notícies de l’1 d’octubre 
que diuen que hi ha més d’onze mil persones que tenen reconeguda aquesta 
prestació, més de disset mil que estan en llista d’espera, que hi ha quatre mil 
famílies que no poden pagar la residència. Remarca que ja saben que no és 
competència de l’Ajuntament, però insisteix que cal enfrontar-se a la Generalitat i, 
en aquest cas, a la consellera perquè les retallades no afectin novament les 
persones més febles, els que no poden sortir a reivindicar els seus drets. 

Per acabar, li demana a la Sra. Fandos que, com a tinent d’alcalde, encapçali 
aquesta reivindicació pel bé de la ciutadania.

La Sra. Fandos considera que la Sra. Díaz ha de canviar la intervenció, perquè el 
que demana és que ho pagui l’Ajuntament, la qual cosa no pot ser. Remarca que sí 
que pot acceptar el prec del Sr. Gomà, que es tractarà més tard, però no el de la 
Sra. Díaz. 

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal PP:

13. Que el govern municipal garanteixi l’accessibilitat al Mercat dels Encants per 
tal que puguin accedir-hi totes les persones, eliminant qualsevol barrera 
arquitectònica que dificulti l’accés a les persones amb discapacitat i/o mobilitat 
reduïda.

La Sra. Martín exposa que fa pocs dies s’ha inaugurat el Mercat dels Encants, 
que té quinze mil metres quadrats destinats a ús comercial, acull 283 negocis i 
l’espai de subhasta, hi treballen unes set-centes persones i rep uns noranta mil 
visitants a la setmana. Informa que algunes parades fixes amb un petit local no 
són accessibles per a les persones amb mobilitat reduïda, que per poder-hi accedir
han de demanar als comerciants que instal·lin dues rampes d’alumini, que tampoc 
són adequades per a les cadires de tres rodes o d’amplada diferent. 

Per això demana que el govern municipal garanteixi l’accessibilitat al Mercat dels 
Encants per a totes les persones i elimini qualsevol barrera arquitectònica que 
dificulti l’accés a les persones amb discapacitat i mobilitat reduïda.

La Sra. Rognoni aclareix que el Mercat dels Encants compleix la normativa 
d’accessibilitat. Informa que s’està treballant en mesures concretes d’accessibilitat 
com, per exemple, la senyalització de paviments per a persones amb discapacitat 
visual, encaminaments, franges de detecció, etc.; també s’han reservat places 
d’aparcament per a persones amb discapacitat i mobilitat reduïda, s’han fet les 
millores necessàries als lavabos per a l’adaptació a aquestes persones, entre 
moltes altres actuacions.

Comunica que dels vint-i-vuit accessos vint-i-set són accessibles i que dels 286 
punts de venda que hi ha 176 són accessibles, la resta, aquests 73, són 
practicables, és a dir, s’han habilitat unes rampes homologades per poder-los fer 
accessibles.

Per acabar, comunica que tindran en compte parcialment aquest prec, perquè ja 
s’ha treballat l’accessibilitat, però que estan oberts a continuar les millores, si és 
necessari.

La Sra. Martín indica a la Sra. Rognoni que no li demanava el que li ha 
contestat, que ja coneix totes les actuacions per a l’accessibilitat. Remarca que 
demana que allò que encara no és accessible es faci accessible. Manifesta que ja 
sap que la normativa ho permet en locals de determinada superfície. 

Ara bé, considera que no pot ser que en una ciutat considerada una de les més 
accessibles no s’hagi pensat en aquestes persones en la seva totalitat i que haver 
de demanar una rampa per poder accedir a determinats locals va en contra de la 
igualtat d’oportunitats. Insisteix que el fet que no hagin previst l’accessibilitat a 
tots els establiments del mercat, tenint en compte que s’hi ha destinat 57 milions 
d’euros, demostra molt poca sensibilitat del govern municipal cap a aquest 
col·lectiu. Creu que el cost total d’instal·lar rampes d’accés a aquests comerços és 
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al voltant d’uns tres mil euros. Manifesta que ho haurien de tenir en compte i 
corregir aquesta anomalia.

La Sra. Rognoni recorda a la Sra. Martín que és un projecte del mandat anterior 
i que, en tot cas, la sensibilitat que s’ha de qüestionar és la de l’equip de govern 
anterior. Remarca que des de l’actual govern s’ha fet tot el possible per garantir 
l’accés i l’entrada i que hi continuaran treballant..

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

14. Que el govern municipal insti el govern de la Generalitat de Catalunya a que 
restableixi de forma immediata les prestacions econòmiques vinculades a places de 
residències per a persones en situació de dependència, i a que es renunciï a 
retallar les prestacions del programa de suport a l’autonomia en la pròpia llar.

El Sr. Gomà explica que aquest prec té a veure amb el doble anunci d’aquest 
estiu i d’ara fa uns dies del Govern de la Generalitat sobre les prestacions de la 
dependència i el programa de suport a l’autonomia en la pròpia llar. Manifesta que 
l’escanyament financer de la LAPAD per part del Govern de l’Estat és extrem. 
Considera que no és justa la decisió del Govern de la Generalitat de suspendre de 
manera indefinida les prestacions vinculades al pagament d’una plaça de 
residència privada, com tampoc considera just que hi hagi una retallada del 20% 
en el programa de suport a l’autonomia en la pròpia llar.

Creu que és coherent amb la trajectòria de l’Ajuntament de Barcelona, que va 
liderar els programes d’autonomia personal i de vida independent i és capdavanter 
en el compromís de l’aplicació de la dependència, que l’Ajuntament s’adreci al 
Govern de la Generalitat per demanar que la prestació vinculada a plaça de 
residència es torni a instaurar immediatament i que no es dugui a terme la 
retallada en els programes de vida independent.

La Sra. Fandos comunica que hi donaran suport i que reclamaran a la 
Generalitat que restableixi aquestes prestacions. Recorda que la Generalitat pren 
aquestes decisions en contra de la seva voluntat, ja que passa per uns moments 
d’asfíxia financera que obliguen a prendre mesures que no agraden ni a la 
consellera ni al president.

Manifesta que l’Estat no compleix les seves obligacions i recorda que això ja 
prové de governs anteriors.

Remarca que hi donaran suport, entre altres motius perquè l’Ajuntament es pot 
veure directament afectat per aquestes mesures, sobretot en el Servei d’Atenció 
d’Urgències per a la Vellesa.

Pel que fa al tema de la vida independent, recorda que l’Ajuntament col·labora 
amb sis entitats a les quals cedeixen pisos destinats a aquest programa. Insisteix 
en el compromís de continuar impulsant i incrementant la dotació d’aquest 
programa de cessió de pisos, com també a mantenir i, si cal, augmentar el 
pressupost destinat als programes del Servei d’Atenció i Urgències per a la Vellesa.

El Sr. Gomà agraeix l’acceptació del prec. Creu que l’Ajuntament de Barcelona té 
tota la legitimitat per instar el Govern de la Generalitat a mantenir aquestes dues 
prestacions, perquè des de fa temps compleix amb les seves competències de 
desenvolupament de la LAPAD i lidera la innovació en l’àmbit de la vida 
independent. 

D’altra banda, expressa el seu acord amb la tinent d’alcalde en l’opinió que el 
Govern de l’Estat està escanyant financerament la LAPAD, i el seu desacord pel 
que fa que el Govern de la Generalitat pren les decisions de retallades en contra de 
la seva voluntat, ja que considera que el Govern de la Generalitat ha renunciat a 
tenir una política pròpia d’ingressos i que, per tant, les retallades són degudes a 
les prioritats polítiques que ha definit.

La Sra. Fandos puntualitza que la situació d’asfíxia de l’actual Govern de la 
Generalitat no és només a causa del Govern de l’Estat, sinó també pel forat 
econòmic que van deixar els governs anteriors.

Es dóna per tractat.
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Del Grup Municipal UpB:

15. Que el govern municipal iniciï les obres pel cobriment de les instal·lacions 
esportives del Club Patí Congrés, situades dins de l’IES Príncep de Viana, abans 
que finalitzi l’any 2013.

El Sr. Laporta exposa que el Club Patí Congrés és un club de referència en la 
pràctica de l’hoquei a Barcelona, que compta amb cinquanta anys d’activitat, dos-
cents esportistes, que ha aconseguit diversos èxits esportius i socials, que 
practiquen l’esport dins de l’IES Príncep de Viana i que, a causa de la climatologia i 
el mal estat de les instal·lacions, han de suspendre molts partits.

Demana que el Govern municipal iniciï les obres per al cobriment de les 
instal·lacions esportives del Club Petit Congrés, situades dins de l’IES Príncep de 
Viena, abans que finalitzi l’any 2013.

La Sra. Fandos comunica que hi respondrà la Sra. Batet, gerent de l’IBE. 
Comunica que el Govern ja es va comprometre amb el Club Petit Congrés a donar-
hi una solució i que des de l’IBE s’hi van destinar uns diners, que han estat 
traspassats al districte de Sant Andreu, que és qui en té la titularitat.

La Sra. Batet informa que s’ha analitzar el projecte i que està previst fer-hi una 
construcció provisional, amb una coberta lleugera, que s’ha transferit al districte el 
projecte i la dotació pressupostària i que la previsió és que s’executi, per part del 
districte, abans de final d’any.

El Sr. Laporta agreix que s’hagi acceptat el prec i celebra que ja s’estiguin fent 
les obres.

Es dóna per tractat.

d) Preguntes

Del Grup Municipal PSC:

16. Quina quantitat exacta dels 878 milions d’euros retallats pel Departament de 
Salut durant el primer semestre de 2013 afecten directament als serveis prestats 
per aquest Departament a la ciutat de Barcelona, i quins d’aquests serveis s’hi han 
vist afectats? Demanem que se’ns faciliti còpia per escrit de la resposta que es 
doni en Comissió.

La Sra. Jaurrieta exposa que la Generalitat fa uns dies ha donat a conèixer 
l’execució del pressupost del primer semestre del 2013, que comparat amb 
l’exercici 2012 representa una davallada d’un 20% en el pressupost, i pregunta 
quina part d’aquesta davallada, que es quantifica en 878 milions d’euros a tot 
Catalunya, correspon a la ciutat de Barcelona.

La Sra. Iniesta comunica que ja li va dir a la regidora Jaurrieta que aniria 
personalment al Consorci Sanitari de Barcelona per poder respondre la seva 
pregunta, però que en aquesta sessió no li pot facilitar la resposta ni donar-la-hi 
per escrit.

Manifesta que pot exposar les raons que li han donat per no poder detallar què 
significa en aquests moments per a la Barcelona.

Informa que la xifra de 878 milions és el resultat de comptar la despesa 
executada i comptabilitzada el juny de 2013, però que no correspon a l’ajust real. 
Manifesta que hi ha una pròrroga pressupostària del 2013 i que hi ha hagut un 
ajust a la ciutat de Barcelona amb relació a la paga extra dels professionals 
funcionaris que treballen a l’Institut Català de la Salut. La resta ha tingut una 
equivalència d’un 4,6% per als centres concertats de la XHUP, que cada centre ha 
ajustat com ha considerat adient. També comunica que hi ha hagut un ajust de 
reordenació assistencial territorial, diferent segons el centre, que mai ha superat 
l’1%.

Per acabar, matisa que aquesta és l’única informació que els pot proporcionar de 
manera transparent i es compromet a fer arribar la informació demanada a tots els 
grups municipals quan li sigui facilitada aquesta informació.
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La Sra. Jaurrieta demana que li facin arribar aquesta informació. Manifesta que 
el Departament de Salut és dels departaments que més retallades pateix de tota la 
Generalitat. 

D’altra banda, opina que la pròrroga pressupostària no justifica aquesta 
davallada, atès que és molt desigual i que fins i tot hi ha departaments que 
creixen. Mostra la seva preocupació que l’ordenació territorial formi part d’aquests 
estalvis de diners, perquè entén que l’ordenació no vol dir estalvi pressupostari per 
a la ciutat de Barcelona.

Per acabar, demana disposar d’aquesta informació, perquè considera que és 
important i un exercici de transparència que els grups de l’oposició sàpiguen quins 
CAP, quins hospitals, quins centres de salut mental i sociosanitaris han estat 
retallats a Barcelona l’últim any.

La Sra. Iniesta comunica que han preservat el pressupost de salut pública que 
és de la seva competència, malgrat totes les dificultats a la ciutat de Barcelona.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:

17. Quina és la llista d’espera actual per poder accedir a un habitatge amb 
serveis per a la gent gran a la ciutat de Barcelona i quines actuacions ha dut a 
terme el govern municipal en aquest àmbit per poder donar resposta a les 
necessitats de la gent gran durant aquest mandat?

La Sra. Martín formula la pregunta.
La Sra. Figuerola informa que l’any 2011 a la llista d’espera hi havia 949 

persones i que durant els anys 2011 i 2012 s’han obert les promocions dels carrers 
Reina Amàlia, Còrsega, Via Favència i Navas de Tolosa, amb la qual cosa s’han 
atès 435 persones, tot i que les places d’habitatge eren 281, ja que hi ha una 
rotació important en aquest tipus d’equipament.

Comunica que, en aquests moments, quedarien 514 persones i que les obres 
previstes són la de Pere IV, Josep Pla, 180, al districte de Sant Martí, que ja 
s’estan executant, i estan programades per a aquest mandat la de Glòries, a Sant 
Martí, la d’Infanta Isabel, a Sarrià, i la de Borrell, 59, a l’Eixample.

La Sra. Martín explica que han fet aquesta pregunta perquè saben que hi ha una 
gran demanda d’aquest tipus d’habitatge per part de persones més gran de 
seixanta-cinc anys. Matisa que, segons les seves dades, les xifres que ha donat la 
senyora Figuerola són exactes, però que són 994 persones i no 949. 

Ara bé, remarca que el que demana no és la llista d’espera del 2011, sinó la 
llista d’espera el 31 de setembre d’aquest any.

La Sra. Figuerola li contesta que ja la hi ha donat. 
La Sra. Martín manifesta que si vas a preguntar et diuen que hi ha mil i escaig 

persones a la llista d’espera, que no pot ser que li digui que només n’hi ha cinc-
centes.

La Sra. Figuerola aclareix que la convocatòria, que és pública, es va fer el 2011 i 
que no se n’ha fet cap més. Comunica que ja comprovarà si són 949 o 994. D’altra 
banda, informa que actualment queden 514 persones de la convocatòria del 2011.

La Sra. Martín li pregunta com pot dir que s’han incorporat 435, quan només 
s’han creat 200 places.

La Sra. Figuerola li contesta que s’han creat 281 places, que hi ha altres 
apartaments que ja existien i que la rotació és molt alta.

La Sra. Martín considera que l’oferta és insuficient i que s’hauria d’actualitzar 
aquesta llista. També demana quant temps hauran d’esperar totes aquestes 
persones per poder-hi accedir, perquè l’oferta que hi ha, segons el pla d’inclusió, 
és arribar a 1.340 habitatges el 2015.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

18. Quin és el temps d’espera per a la primera visita a cada un dels centres de 
serveis socials de la ciutat?
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El Sr. Gomà demana quin és el temps d’espera de la primera visita a cadascun 
dels quaranta centres de serveis socials de la ciutat.

La Sra. Canals fa la relació de la mitjana de temps d’espera per a la primera 
visita calculat centre per centre el mes de setembre, que es detalla a continuació:

Al districte de Ciutat Vella: la Barceloneta, 13,28 dies; Casc Antic, 15,96; Raval 
sud, 21,54; Raval nord, 12,93; Gòtic, 6. El total de mitjana de Ciutat Vella és de 
16,92 dies.

A l’Eixample: Antiga Esquerra de l’Eixample, 8,79 dies; Sagrada Família, 24,62; 
Dreta de l’Eixample, 7,28; Fort Pienc, 6,51; Nova Esquerra de l’Eixample, 10,85; 
Sant Antoni, 12. La mitjana total és de 13 dies.

Al districte de Sants-Montjuïc: Numància, 11; Poble Sec, 13; Cotxeres de Sants, 
19; la Marina, 13. La mitjana total és de 14 dies.

A les Corts: les Corts, 12,22 dies, i Maternitat - Sant Ramon, 5. La mitjana a les 
Corts és de 9 dies.

Al districte de Sarrià: Sarrià, 18 dies, i Sant Gervasi, 15. La mitjana és de 16 
dies.

A Gràcia: Camp d’en Grassot, 21 dies; el Coll, 17; Vila de Gràcia, 13. La mitjana 
a Gràcia és de 17 dies.

A Horta-Guinardó: Baix Guinardó - Can Baró, 9; Carmel, 20; Guinardó, 15; 
Horta, 12; Vall d’Hebron, 13. La mitjana és de 15 dies.

Al districte de Nou Barris: Roquetes, 15; Guineueta-Verdum, 25; Turó de la 
Peira, 12; Ciutat Meridiana, 18; Porta-Vilapiscina, 23. La mitjana a Nou Barris és 
de 20 dies.

A Sant Andreu: Franja Besòs, 25; Garcilaso, 12; Sant Andreu, 28. La mitjana és 
de 20 dies.

A Sant Martí: Besòs, 15; el Clot, 20; Poblenou, 16; Vila Olímpica, 6; Sant Martí -
Verneda, 23. La mitjana és de 18 dies.

Informa que la mitjana de Barcelona el mes de setembre és de 16,76 dies.
A continuació, puntualitza que partien de mitjanes molt altes, com la del juliol 

de 2011 que era d’uns cinquanta dies de temps d’espera, i que fins i tot hi havia 
centres amb un temps d’espera de vuitanta dies. Matisa que en aquest mes de 
setembre l’espera més llarga és de vint-i-vuit dies i que intenten donar suport als 
centres, tenint en compte l’increment de la demanda.

El Sr. Gomà agraeix la informació. Puntualitza que, segons aquestes dades, els 
districtes en què hi ha una intensitat més forta de necessitats socials són els 
districtes en què la mitjana del temps d’espera és més elevada: els vint dies de 
Nou Barris, els vint dies de Sant Andreu, els divuit de Sant Martí i els disset de 
Ciutat Vella, que estan clarament per sobre dels tretze de l’Eixample, dels nou de 
les Corts i dels onze de Sants. Per tant, manifesta que cal fer una política de més 
equilibri territorial i de més enfortiment dels equips bàsics d’atenció social en 
aquells barris amb més necessitats socials.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal UpB:

19. Quin és el capteniment del govern municipal sobre el futur de l’Institut 
d’Oncologia de la Vall d’Hebron?

El Sr. Laporta planteja la pregunta sobre el capteniment del govern municipal 
sobre el futur de l’Institut d’Oncologia de la Vall d’Hebron, atès que hi ha dues 
sentències que posen en entredit el seu futur. Manifesta que hi ha una sentència 
del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya que ha donat la raó a l’Associació 
Pro Avis en Família que demanen fer una residència per a la gent gran i un centre 
ocupacional per a persones discapacitades al mateix lloc on està previst el centre 
mèdic. Comenta que sembla que les obres de l’institut continuen en marxa des del 
gener de 2012.

La Sra. Iniesta manifesta que aquest centre és realment important per a la Vall 
d’Hebron i per a Barcelona, atès que en aquest àmbit Barcelona ocupa una posició 
capdavantera. Comenta que és cert que hi ha una sentència del tribunal superior 



5376 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

que anul·la el planejament urbanístic dels espais on s’està construint el centre de 
recerca. Puntualitza que el centre de recerca es construeix en un solar que forma 
part del complex de la Ciutat Sanitària de la Vall d’Hebron i que, per tant, és 
independent del solar de l’associació esmentada. Ara bé, explica que es va 
pretendre relacionar aquests solars i que el tribunal superior va acceptar 
parcialment la demanda, va declarar la nul·litat dels dos planejaments, va 
desestimar el fons de la demanda presentada per l’associació i va obligar a 
complementar la documentació presentada inicialment amb un estudi de mobilitat i 
un estudi mediambiental.

A continuació, exposa que s’ha completat la documentació, que el mes de juliol 
es va presentar de nou a l’Ajuntament el pla urbanístic i que el 18 de setembre la 
Comissió de Govern va aprovar inicialment el pla especial urbanístic de concreció 
de titularitat. 

D’altra banda, comunica que no comporta cap irregularitat pel que fa a la 
construcció del centre de recerca, que està en fase avançada, d’acord amb la 
llicència d’obres atorgada en el seu moment, que és vigent atès que no ha estat 
recorreguda en cap moment. 

El Sr. Laporta agraeix les explicacions de la directora de Salut de l’Ajuntament i 
celebra que l’Ajuntament no estigui al marge d’aquesta polèmica.

Es dóna per tractada.

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal PP:

20. Es requereix al govern municipal que informi sobre les gestions realitzades i 
l’estat d’execució de la proposició següent, aprovada en la sessió de 17 de juliol del 
2012: La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda: 1. 
Instar al Govern municipal per a què en el termini de dos mesos presenti en 
aquesta Comissió un informe sobre el programa respir, establint les prioritats i els 
criteris en aquest àmbit durant els pròxims quatre anys. 2. Que en aquest informi 
s’inclogui la possibilitat d’iniciar un procés per crear places de finançament públic, 
per via de conveni o concertació per tal de poder atendre l’actual demanda no 
atesa de places respir.

La Sra. Martín exposa que van presentar aquesta petició el 17 de juliol de 2012 i 
demana al govern per què encara no han presentat aquest informe.

La Sra. Fandos manifesta que l’Ajuntament ha fet una aposta decidida per donar 
suport a les famílies cuidadores de persones amb dependència i aquest any s’ha fet 
una aportació de 500.000 euros per a persones amb grans dependències i per a 
persones amb discapacitats i que, pendents encara del tancament anual, 
s’atendran més de 1.840 persones.

Informa que aquest any s’ha fet un programa complementari per a persones 
grans amb dependència, s’ha iniciat un nou servei de plaça Respir que 
complementa el que ofereix la Diputació de Barcelona amb l’ampliació de 231.000 
euros aportats per l’Ajuntament, que ha consistit a incrementar l’oferta de places 
residencials del programa Respir per garantir una estada temporal d’acolliment 
residencial a totes les famílies que tenen cura de persones grans amb dependència 
a Barcelona, especialment els mesos d’estiu, que és quan més demanda de places 
hi ha.

A continuació, explica que s’han pogut complir totes les demanes, perquè a les 
places de la Diputació s’han afegit noves places a diferents centres de la ciutat. 
Recorda que els destinataris d’aquestes places Respir són persones més grans de 
seixanta-cinc anys amb dependència que conviuen amb un cuidador, que estan en 
una llista d’espera d’aquestes places Respir per als mesos de juliol, agost, 
setembre i octubre.

D’altra banda, comenta que encara no tenen les dades definitives d’aquest 
programa Respir complementari al de la Diputació, però informa que, quant a 
persones grans, el mes d’agost s’han atès cinquanta-quatre usuaris; el setembre, 
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vint-i-quatre, i un el mes d’octubre, mentre que la Diputació ha atès vuitanta 
persones a l’agost i cinquanta-set el setembre a les Llars Mundet.

Pel que fa a persones amb discapacitat, indica que s’ha destinat un pressupost 
de 321.000 euros a disset programes Respir, quatre dels quals tenen un 
pressupost de 191.000 euros i han permès la creació de noves places residencials. 
Informa que es preveu atendre fins a final d’any 1.663,88 persones, que s’acolliran 
a aquests programes Respir residencials que es fan a diferents entitats.

La Sra. Martín agraeix la informació a la Sra. Fandos, però li comunica que no és
el que el seu grup va demanar. Remarca que vol saber quina és la programació, 
quines són les prioritats i els criteris per als quatre anys, conèixer la situació 
exacta de la demanda i que portin a la comissió aquest informe.

La Sra. Fandos li respon que suposa que li interessa més que es doni resposta a 
la demanda que no pas que es presenti l’informe. 

La Sra. Martín remarca que agrairia que portessin aquest informe a la comissió. 
Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

21. Que el govern municipal executi el prec acceptat a la Comissió de Qualitat 
de Vida, Igualtat, Joventut i Esports de passat mes de juny amb el redactat 
següent: Que el govern municipal presenti a la sessió de setembre de la Comissió 
de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports, un informe sobre les afectacions a 
Barcelona per les modificacions legals en el desenvolupament de la LAPAD per part 
del govern de l’Estat.

El Sr. Gomà demana per què no s’ha presentat aquest informe i si es presentarà 
a la comissió d’octubre.

La Sra. Fandos lliura al Sr. Gomà l’informe trimestral sobre l’atenció a la 
dependència i l’informe sobre els impactes dels canvis legislatius que els va 
demanar. 

El Sr. Gomà agraeix l’informe i comunica que l’estudiaran i que l’octubre 
demanaran una compareixença per poder fer-ne el debat.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal UpB:

22. Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició aprovada a la Comissió 
de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports en sessió de 20 de març de 2012 
amb el contingut següent: (M1115/3017) La Comissió de Qualitat de Vida, 
Igualtat, Joventut i Esports acorda la redacció d’un pla d’acció que asseguri la 
continuïtat i viabilitat dels tres camps de rugbi de titularitat municipal, i que estudiï 
la localització d’un quart camp que sigui compatible amb la pràctica del criquet.

El Sr. Laporta demana informació sobre el seguiment d’aquest acord aprovat el 
març de 2012.

La Sra. Batet informa que dels tres camps de rugbi de què disposa actualment la 
ciutat un és el de la Foixarda, a Montjuïc, que està afectat per la modificació del 
Pla general metropolità, però que en aquesta modificació ja es va acordar la 
permanència d’aquest camp fins que no es trobi una altra ubicació. Comunica que 
no es preveu que aquest desplaçament sigui a curt termini i que, per això, s’han 
fet obres de millora a l’edifici de serveis i una dotació per a gespa artificial, que 
està previst que estigui instal·lada a final de 2013. 

Indica que l’altre camp és el de la Teixonera, que s’ha dotat aquest exercici amb 
unes grades per a tres-cents espectadors i que hi ha prevista una millora dels 
vestidors. Informa que el tercer camp és el que està al Complex Esportiu Municipal 
de la Marbella, que té uns certs problemes de compatibilitat d’usos amb l’activitat 
d’atletisme que s’hi desenvolupa i que, per aquest motiu, també es treballa per 
trobar un emplaçament alternatiu.

D’altra banda, comunica que el lloc més idoni que han trobat fins ara per al 
camp de la Foixarda és un terreny prop de la Maquinista, al districte de Sant 
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Andreu, entre els carrers Ciutat d’Asunción, Potosí i de Ferran Junoy, amb 
capacitat per a un camp reglamentari amb grades. Informa que s’està treballant
per fer una reserva, però que caldrà una modificació del Pla general metropolità, la 
qual cosa fa que el termini de tramitació sigui d’uns dotze-quinze mesos. 

Pel que fa al camp de la Marbella, comunica que s’està estudiant un altre 
emplaçament a la zona de la Catalana, a Sant Adrià, que caldria fer-hi un conveni i 
que tot això està en procés. 

També informa que s’ha plantejat una tercera ubicació al costat de la Teixonera, 
que s’està estudiant els usos d’aquest espai i veure si el més idoni és fer una 
concentració d’espais en aquest lloc.

El Sr. Laporta agraeix les explicacions de la Sra. Batet i manifesta que ja veu 
que hi estan a sobre. 

Es dóna per tractada.

VI) Mocions

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les
20.50 h.
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Comissió de Presidència i Règim Interior

Acta de la sessió de 9 d’octubre de 2013, aprovada el dia 20 de novembre 
de 2013

A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 9 d’octubre de
2013, s’hi reuneix la Comissió de Presidència i Règim Interior, sota la presidència 
de l’Ima. Sra. Belén Pajares Ribas. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: 
Joaquim Forn i Chiariello, Jaume Ciurana i Llevadot, Jordi Martí i Galbis, Sònia 
Recasens i Alsina, Gabriel Colomé Garcia, David Escudé Rodríguez, Guillem Espriu 
Avendaño, Montserrat Sánchez Yuste, Ángeles Esteller Ruedas, Xavier Mulleras 
Vinzia, Ricard Gomà Carmona, Joaquim Mestre Garrido, i Joan Laporta i Estruch, 
assistits pel secretari general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que 
certifica.

També hi són presents la Sra. M. Assumpció Vilà i Planas, Síndica de Greuges de 
Barcelona, l’Ima Sra. Isabel Ribas i Seix, els Ims. Srs. Joan Trullén Thomàs i 
Eduard Freixedes i Plans, i els Srs. Carles Agustí i Hernández, comissionat de 
Participació Ciutadana i Associacionisme, i Alfred Lacasa i Tribó, director de Serveis 
Jurídics.

Excusa la seva absència l’Im. Sr. Antoni Vives i Tomàs.
S’obre la sessió a les 10:10 h.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Informe extraordinari de la Sindicatura de Greuges referent a: Evolució de les 
queixes en matèria d’habitatge i serveis socials en el primer semestre de 2013.

La Sra. Vilà exposa que, tal com preveu el reglament de la Sindicatura de 
Greuges de Barcelona, la síndica pot presentar un informe extraordinari a la 
Comissió de Presidència si ho requereix la urgència o la importància dels temes 
supervisats. 

Destaca que el primer semestre del 2013 va ser un degoteig constant de 
persones angoixades per problemes d’habitatge i manca de resposta del Consorci 
de l’Habitatge de Barcelona i dels centres municipals de serveis socials bàsics. 
Assenyala que per aquest motiu va demanar aquesta compareixença fa tres 
mesos, durant els quals els problemes s’han incrementat. 

Expressa preocupació per la situació de pobresa crònica que la ciutadania pateix 
cada cop més arran de la crisi i la manca de feina, i explica que amb aquesta 
compareixença vol aconseguir una intervenció més intensa de l’Ajuntament per 
obtenir una solució.

Assenyala que la majoria de vegades els ciutadans que presenten queixes per 
habitatge o serveis socials ho fan amb raó, tal com li ho han ratificat diverses 
entitats d’iniciativa social. En aquest sentit, afirma que un gran nombre de 
persones pateix situacions d’injustícia a les quals no es dóna prou resposta.

A continuació, aclareix que les xifres de l’informe lliurat es refereixen només a 
casos classificats com de necessitat d’habitatge de protecció oficial de lloguer 
assequible, i a la manca d’atenció social adient, però no inclouen altres temes que 
inclourà en l’informe anual. També destaca que l’increment percentual és molt 
gran respecte a l’any anterior, fet que significa que en aquests dos temes no 
s’avança prou. 

Així mateix, assenyala que les xifres del degoteig potser no impressionen, però, 
en realitat, corresponen a famílies que pateixen injustament.

D’altra banda, indica que l’informe inclou tres casos il·lustratius en què 
l’Ajuntament ja s’ha pronunciat per activa o per passiva, però no hi ha una solució 
en curs.
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En matèria d’habitatge, exposa que continua la problemàtica general del 2012 
per l’absència de possibilitats d’accedir a un habitatge del mercat privat i la 
inexistència d’habitatge públic de lloguer. Diu que tampoc no hi ha una atenció 
social suficient per a les famílies que necessiten un pis d’emergència per 
desnonament o dificultats sobrevingudes. En aquest sentit, destaca que el Consorci 
de l’Habitatge de Barcelona no espera cap impuls de promocions a preus 
assequibles, és a dir, amb lloguers de 200-250 euros, per a les 15.000-16.000 
famílies sol·licitants. Afirma que, per tant, cal un pla de xoc per crear un parc 
públic d’habitatge, ja que no s’està complint l’objectiu que el 15% de l’habitatge 
sigui de protecció oficial, com preveu la Llei del dret a l’habitatge, i, en canvi, 
sembla molt fàcil destinar sòl i habitatges a usos turístics.

Així mateix, diu que també s’esperava una modificació del reglament de 
sol·licitants per ampliar les situacions dignes de protecció, però tampoc no s’ha 
avançat en aquesta línia i fins i tot s’ha suprimit l’obligatorietat de la reserva per a 
contingents socials. En aquest sentit, destaca el cas d’una parella normalitzada de 
Ciutat Vella, a l’atur i amb dos fills petits, que va ser desnonada per no poder 
pagar la renda i no pot ser allotjada en un habitatge públic perquè, a manca 
d’alternativa, va cometre la infracció d’ocupar un pis del Patronat. I pregunta si no 
hi haurà indult per a aquest «delicte econòmic» de lluita per la supervivència. 

Assenyala que concretament a Nou Barris els problemes d’aquest tipus són molt 
nombrosos i explica que l’any passat les associacions de veïns de Ciutat Meridiana, 
Porta i l’Associació 500x20 li van fer arribar 200 queixes. Detalla que les 
circumstàncies a què solen referir-se són de persones que tenen hipoteques o 
lloguer que no poden seguir pagant, que viuen en un habitatge ocupat, que estan 
acollides provisionalment a casa d’un familiar, que viuen amb diverses famílies en 
un mateix habitatge, i que han estat desnonades i viuen de manera molt precària. 
Afegeix que aquestes persones han cercat l’ajut municipal, però l’oferta de 
recursos municipals d’habitatge no s’ajusta a les seves necessitats ni possibilitats. 
Així mateix, indica que les prestacions de subsistència dels centres de serveis 
socials són lentes i sempre estan per sota de les seves necessitats. A continuació, 
afirma que aquestes persones són el reflex amb nom i cognoms de les 
estadístiques oficials de pobresa.

Reitera la demanda a l’Ajuntament d’invertir pressupost municipal suficient en 
política d’habitatge de protecció oficial a un preu assequible perquè cal donar 
alguna esperança a la gent inscrita en el registre de sol·licitants i satisfer el dret a 
un habitatge digne que estableix l’Estatut de Catalunya. En aquest sentit, pregunta 
que, si no, quants anys hauran d’esperar els pobres per tenir un sostre.

D’altra banda, afirma que l’Ajuntament també ha de liderar la creació d’una 
renda de ciutadania, com preveu l’article 24 de l’Estatut de Catalunya, garantir una 
atenció social de qualitat amb un increment ponderat del nombre de professionals 
dels centres de serveis socials, i garantir els recursos socials bàsics de compliment 
obligat en virtut de la Llei de serveis socials.

Pel que fa als serveis socials bàsics, informa que el nombre de queixes sobre 
l’atenció obtinguda s’ha incrementat extraordinàriament, sobretot per la manca de 
solució a problemes econòmics vinculats a l’habitatge i l’atur. Així mateix, exposa 
que la retallada dràstica de les prestacions de renda mínima d’inserció està 
agreujant la situació de pobresa i ha comportat la reducció dels beneficiaris 
subsidiats per la Generalitat, fet que deriva la demanda d’ajuts especials als 
serveis socials municipals. Detalla que les queixes en matèria de serveis socials del 
primer semestre del 2013 són de dos tipus: d’atenció i gestió, i d’atorgament de 
prestacions. Quant al primer tipus, explica que les queixes són per manca de 
suport per sortir de la situació de precarietat i manca de coordinació entre serveis 
socials i habitatge. I respecte al segon tipus, les queixes són pel temps d’espera 
per aconseguir una prestació d’aliments, la denegació verbal d’ajuda econòmica 
per lloguer, subministres o alimentació, i escassetat de recursos socials bàsics. A
tall d’exemple, llegeix la queixa d’una ciutadana, molt semblant a d’altres que han 
rebut: ”Yo quería quejarme que es una vergüenza que llevo 20 años viviendo en 
mi barrio, Ciudad Meridiana de Nou Barris, y mi situación actual es desesperante y 
me indigna que en los servicios sociales no quieran ayudarme. Tengo 22 años y 
vivo en casa de mis padres, con los que me llevo mal y la convivencia es 
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insoportable, con un hijo de 4 años, separada, y el padre no pasa ningún tipo de 
pensión. No cobro ningún tipo de ayuda, ni nada. Estoy desesperada, no sé dónde 
acudir. Necesito ayuda, por favor, ya no sé qué hacer”. 

A continuació, afirma que l’Ajuntament no pot oblidar que la prioritat absoluta 
són les persones, i l’habitatge i les prestacions socials són una obligació municipal. 
Afegeix que els principis de política social i econòmica que han d’il·luminar la 
despesa pública són la justícia social i la igualtat, principis per als quals calen ajuts 
econòmics i un allotjament digne. En conseqüència, demana a l’Ajuntament que 
impulsi l’estudi d’una renda garantida de ciutadania per a les persones sense 
recursos, ja que, tal com estableix l’article 24 de l’Estatut de Catalunya, és l’única 
sortida per a la vida sana i digna de milers de famílies.

Destaca que l’alcalde està parlant sobre aquest tema i, en aquest sentit, espera 
que aquesta voluntat es faci efectiva.

Per acabar, diu que aquest missatge és el que ha de transmetre amb 
consciència i voluntat constructiva a tots els membres electes del consistori per 
generar un futur just per a les famílies desfavorides de la ciutat.

El Sr. Laporta agraeix l’informe de la síndica. Destaca que UpB comparteix 
totalment les conclusions d’aquest informe extraordinari, sobretot quant a 
l’evolució de les queixes en matèria d’habitatge i serveis socials durant el primer 
semestre del 2013. Afirma que les normes han de complir els principis de justícia 
social, igualtat i llibertat, i s’han d’adaptar a la realitat social del moment. En 
aquest sentit, considera que cal prioritzar pressupostàriament el que fa referència 
a la justícia social davant d’altres qüestions que en comparació no són urgents. 
Afegeix que el primer són les persones, i les causes de la pobresa són polítiques i 
econòmiques.

D’altra banda, destaca que efectivament manca una borsa d’habitatge de lloguer 
públic i assequible. Indica que la disponibilitat d’un habitatge és un dret, per la 
qual cosa l’Ajuntament l’ha de prioritzar. Afegeix que cal adequar el reglament de 
l’habitatge de protecció oficial a la realitat social actual. En aquest sentit, assenyala 
que el projecte de reglament dels sol·licitants d’habitatge de protecció oficial es 
limita a agilitzar l’assignació de les promocions en curs, fet que deixa en precari les 
persones que necessiten un pis d’emergència per desnonament o altres 
circumstàncies similars.

D’altra banda, assegura que cal potenciar els serveis socials bàsics, incrementar 
els recursos per a la població més necessitada, vetllar per una assignació 
equitativa i reglada i revisar el model d’atenció. Reconeix que gradualment van 
augmentant els recursos assistencials, però destaca que encara falta molt perquè 
sigui una realitat la garantia de drets i prestacions bàsiques per a moltes persones 
necessitades. 

Per acabar, afirma que l’informe de la síndica és un missatge perquè 
l’Ajuntament actuï amb més diligència en aquestes qüestions i, en aquest sentit, 
demana que tingui en consideració aquestes queixes i demandes.

El Sr. Gomà agraeix l’informe extraordinari de la síndica. Assenyala que és clara 
la necessitat de presentar avui aquest informe tenint en compte el seu doble punt 
de partida: d’una banda, els impactes socials de la crisi econòmica i, de l’altra, els 
impactes sobre les persones i els barris de les polítiques de desmantellament dels 
drets socials i l’estat del benestar. Assegura que tot plegat està tenint tres efectes 
simultanis sobre la ciutat: l’increment de les desigualtats socials i urbanes, 
l’ampliació dels riscos d’exclusió social i una intensificació de la pobresa severa. 
Recorda que els barris rics de la ciutat multipliquen per set la renda dels barris 
populars, hi ha 108.000 persones a l’atur, un 20% de la població viu per sota del 
llindar de la pobresa, es fan 17 desnonaments diaris i hi ha 2.900 infants en 
situació de risc de malnutrició, 100.000 llars en situació de pobresa energètica i 
30.000 talls d’aigua. En aquest sentit, considera que les necessitats socials estan 
augmentant clarament tant en quantitat com en qualitat, fet que lògicament es 
tradueix en un increment de l’expressió d’aquestes necessitats davant la 
Sindicatura de Greuges en tant que espai on els ciutadans poden exercir els seus 
drets i ser atesos amb qualitat.

D’altra banda, afirma que és un encert que l’informe extraordinari se centri en 
l’habitatge i els serveis socials. Pel que fa al primer, indica que es partia d’una 
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feblesa estructural històrica, ja que l’habitatge mai no s’havia incorporat com una 
dimensió central de l’estat del benestar, tot i que en els darrers anys s’havien 
començat a posar les bases per superar aquesta situació amb l’article 26 de 
l’Estatut, la Llei pel dret a l’habitatge o el Pla municipal d’habitatge 2009-2016. Diu 
que, malgrat tot, la voluntat política d’aquests instruments és molt lluny d’haver-se 
fet realitat. En aquest sentit, destaca que la legislació hipotecària encara no preveu 
la dació en pagament, la Llei d’arrendaments ha incorporat un mecanisme de 
desnonament exprés, han desaparegut la renda bàsica d’emancipació i el 
programa de lloguer just, i ni la Llei pel dret a l’habitatge ni el Programa municipal 
d’habitatge s’estan desplegant amb mesures adaptades a la situació actual 
d’emergència social.

Quant als serveis socials, recorda que en els últims anys s’havia apostat 
clarament per universalitzar el suport a la dependència i els serveis socials bàsics, i 
s’anava avançant per convertir la renda mínima d’inserció en una renda garantida 
de ciutadania. Assenyala, però, que en els darrers quatre anys s’ha enfonsat el 
finançament de la Llei de dependència, en els últims pressupostos de l’Estat s’ha 
congelat el dret a la prestació de les persones amb dependència moderada i l’estiu 
del 2011 pràcticament es va desmantellar la renda mínima d’inserció. Afirma que, 
per tant, la realitat actual és que les polítiques públiques no responen en absolut a 
les necessitats socials de la ciutat. Reconeix que hi ha variables que van més enllà 
de l’Ajuntament, però diu que cal una resposta clara i potent en clau municipal. En 
aquest sentit, afirma que l’alcalde i el Govern municipal en primer lloc han 
d’exercir amb més força el lideratge de Barcelona en relació amb la resta 
d’administracions en matèria de polítiques socials. Afegeix que en segon lloc han 
d’enfortir les polítiques d’habitatge social i les de serveis socials bàsics. En aquest 
sentit, destaca que l’informe de la síndica indica la necessitat d’enfortir la Taula 
d’Emergència, els habitatges dotacionals per a persones vulnerables, el nou 
reglament d’accés i la cessió de pisos buits al servei de lloguer social. Així mateix, 
indica que cal un centre de serveis socials a cada barri de la ciutat amb un equip 
capaç de prestar una atenció personalitzada i fer treball grupal i comunitari.

Assegura que el seu grup municipal hi està fortament compromès, tal com 
demostren les proposicions de plenari que va presentar el curs passat amb relació 
a polítiques socials d’habitatge i de prestacions socials, que malauradament no es 
van aprovar. Per acabar, demana que tots els grups municipals i el Govern estiguin 
a l’altura dels reptes que planteja l’informe de la síndica. 

La Sra. Esteller agraeix la feina de la síndica per presentar aquest informe. 
Destaca que la crisi afecta molt les famílies i cada cop de manera més intensa, 

per la qual cosa les conseqüències són de caràcter social. Afirma que la crisi, tot i 
que és molt transversal, afecta especialment alguns extractes de la societat i hi ha 
necessitats bàsiques que cal cobrir amb la màxima celeritat. Indica que aquest ha 
estat el treball del PP a l’Ajuntament, ja que la majoria de denúncies que recull la 
síndica a l’informe han tingut resposta en iniciatives del Grup del PP, sobretot pel 
que fa al pressupost municipal. En aquest sentit, destaca que el seu Grup va 
aconseguir una partida d’increment en despesa social de 20 milions d’euros 
sobretot per a contingències socials dels col·lectius més desfavorits, un increment 
de 3 milions d’euros en ajudes menjador, la creació del servei de sopar-berenar 
per a més de mil infants, i ajuts a l’habitatge i prestació social de caràcter 
necessari bàsic. Afirma que són elements que ajuden, però encara hi ha 
necessitats no cobertes. 

D’altra banda, assenyala que el seu Grup ha treballat intensament per agilitzar 
la resposta dels serveis socials. Detalla que l’última informació que tenen a aquest 
respecte és que de mitjana la resposta triga 18 dies i a Sant Andreu 30 dies. En 
aquest sentit, exposa que el seu Grup, i especialment la regidora Glòria Martí, 
continuarà demanant més recursos humans per a serveis socials bàsics amb la 
finalitat d’atendre les persones més necessitades i de reduir les llistes d’espera. 
Així mateix, assegura que cal incrementar els recursos i les dotacions de les 
entitats del tercer sector, que estan donant solucions, cobertura i suport a un gran 
nombre de famílies. En aquest sentit, destaca que de les 295.000 persones que 
viuen per sota del llindar de la pobresa només una de cada quatre és atesa, de 
manera que encara queda fer un gran recorregut en aquest àmbit.
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Pel que fa a les denúncies d’habitatge, diu que el Grup del PP considera que cal 
millorar el registre de l’habitatge i aconseguir que els habitatges d’emergència 
social puguin donar solucions ràpides i àgils. Així mateix, afirma que és necessari 
fer els instruments pertinents perquè els habitatges buits de tota l’àrea 
metropolitana, inclosos els de titularitat del Patronat Municipal i REGESA, puguin 
ser ocupats per les persones que els necessiten.

Per acabar, destaca que la síndica ha posat de manifest les necessitats socials i
d’habitatge dels grups més vulnerables de la ciutat, i el Grup del PP ha demanat 
que s’accelerin al màxim possible les actuacions i s’atorguin els recursos suficients 
per posar remei a aquesta situació.

La Sra. Sánchez agraeix a la síndica la presentació de l’informe i lamenta que no 
s’hagi pogut conèixer fins ara. En aquest sentit, diu que el Govern no hauria de 
posar impediments a la funció de la Sindicatura a l’hora de presentar davant 
Plenari o Comissió de Presidència informes extraordinaris quan ho requereix la 
urgència. Afirma que al Govern deu haver-li costat donar una data per a la 
presentació, ja que l’informe trenca la imatge idíl·lica del funcionament de l’atenció 
social municipal que vol donar. 

Assegura que l’informe reafirma les certeses que el Grup del PSC repeteix des 
de fa temps. Destaca que l’Ajuntament ha volgut minimitzar les conseqüències de 
la recessió i fer veure que les xifres d’habitatge, serveis socials, malnutrició infantil 
i Llei de dependència no eren tan negatives. Afegeix que el Govern també ha 
volgut donar la imatge mediàtica que abordava tots els problemes, quan en realitat 
incrementar el pressupost i presentar projectes estrella no és suficient. 

D’altra banda, afirma que el Govern actual és molt aficionat a desentendre’s de
les seves obligacions cercant culpables fora o atribuint al tercer sector part de la 
feina que li pertoca. En aquest sentit, diu que els ciutadans necessiten que el seu 
ajuntament els doni atenció, acompanyament i respostes urgents, però, segons les 
dades de la síndica, no les troben.

Pel que fa l’habitatge, destaca que a l’informe del 2012 de la síndica ja 
s’apuntava que hi havia una manca de voluntat ferma de fer polítiques que 
assegurin a tothom l’accés a un habitatge digne i que l’Administració es limitava a 
esperar l’autoregulació del mercat immobiliari. Així mateix, diu que denunciava la 
incapacitat del Patronat de l’Habitatge per respondre les 25.000 sol·licituds 
d’habitatge registrades i ja plantejava algunes propostes presentades també en 
l’informe d’avui, com ara l’elaboració d’un pla de xoc per a la creació d’un parc 
públic d’habitatge social destinat a la població en risc d’exclusió social o la 
presentació urgent d’un nou reglament de sol·licitants d’habitatge d’emergència 
social.

D’altra banda, indica que el fort increment de les queixes en matèria 
d’habitatge, 279 en el primer semestre respecte a les 60 de tot el 2012, obliga a 
plantejar alternatives d’acció amb caràcter d’urgència. 

Assenyala que el Govern no solament no ha impulsat els projectes que 
proposava la síndica, sinó que tampoc no n’ha endegat cap d’altre que hagi tingut 
èxit. En aquest sentit, afirma que l’Ajuntament no està responent a la situació i 
hauria de ser capaç de resoldre aquesta problemàtica amb més urgència.

Així mateix, assegura que en la crisi actual les receptes tradicionals no funcionen 
i els ciutadans estan caient en situacions d’exclusió social irreversibles. Afegeix que 
el seu Grup està disposat a seure amb el Govern sense limitacions per cercar 
projectes per fer front a la situació, però el Govern, en canvi, no vol assumir els 
problemes, més enllà de les polítiques de màrqueting. En aquest sentit, destaca 
que el Govern ha donat suport a la disminució de les rendes bàsiques, ha eliminat 
les polítiques d’ocupació municipals i no fa prou inversió, ja que l’increment 
pressupostari dels darrers anys no serveix per fer front a una necessitat encara 
més gran. Assenyala que els circuits actuals també necessiten una redefinició i 
l’Ajuntament no pot descarregar en el tercer sector una responsabilitat seva.

D’altra banda, assegura que Barcelona sempre ha estat capaç de proporcionar 
projectes específics per a les situacions urgents amb condicions pressupostàries 
molt pitjors que les actuals, com els plans integrals de les escoles bressol o la 
Barcelona Activa ocupacional. Diu que, per tant, ara toca fer alguna cosa semblant 
i per fer-ho és essencial el coneixement de la realitat individual i col·lectiva dels 
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ciutadans. Destaca que el Grup del PSC ha fet diverses propostes a les comissions i 
els plenaris en aquesta línia. Finalment, afirma que la principal funció del Govern 
és salvar la cohesió social i en moments excepcionals calen actuacions 
excepcionals.

La Sra. Pajares aclareix que aquesta compareixença no ha tingut lloc fins avui 
perquè als mesos d’agost i setembre no hi ha hagut comissions. Afegeix que res 
més lluny de la voluntat de la Presidència que posar pals a les rodes a la 
presentació de l’informe de la síndica.

El Sr. Martí dóna la benvinguda a la síndica i agraeix la feina que desenvolupa la 
Sindicatura durant tot l’any. 

Assegura que el Govern municipal té una ànima social i comparteix la prioritat 
de destinar cada cop més recursos a les demandes incrementals dels sectors més 
desfavorits de la ciutat, que malauradament són molts a causa de la crisi. Recorda 
que s’han fet debats molt profunds en els plenaris i les comissions municipals, com 
va fer ahir mateix la tinenta d’alcalde de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports 
respecte a la campanya d’estiu d’alimentació infantil. Diu que, per tant, el que fa el 
Govern no és propaganda ni falsa publicitat, com afirma la portaveu socialista, i 
tampoc no és veritat que l’Ajuntament no dediqui recursos, esforços i intel·ligència 
en aquest àmbit. Assegura que, al contrari, el Govern municipal intenta any rere 
any incrementar els recursos pressupostaris per donar la màxima solució possible 
a aquests problemes.

D’altra banda, destaca que, en relació amb les retallades i la manca de 
finançament, l’Ajuntament de Barcelona i especialment la Generalitat són víctimes 
d’una situació política i un sistema de finançament que no els permeten disposar 
dels seus recursos per dur a terme les actuacions que reclama amb bon criteri i 
justícia la síndica. Així mateix, indica que no es pot parlar aquí de rendes 
garantides de ciutadania, ja que el seu àmbit competencial és el del Parlament de 
Catalunya i allà el seu partit hi ha votat a favor. En aquest sentit, assegura que el 
Govern municipal fa la feina que li pertoca raonablement bé, malgrat que encara hi 
ha moltes mancances per resoldre. Afegeix que la legislació de l’Estat, com 
assenyala l’informe de la síndica, no ajuda ni en la legislació hipotecària per 
solucionar els desnonaments ni en la reforma de la Llei d’arrendaments urbans per 
donar resposta als problemes d’accés i permanència en l’habitatge.

D’altra banda, exposa que l’Ajuntament està en la línia de fer més allotjaments 
temporals per a situacions excepcionals i a finals d’any entrarà en funcionament un 
segon centre d’allotjament temporal familiar, també amb habitatges per a 
persones soles.

Quant a la política d’habitatge social en general, assenyala que és una obsessió 
política de l’alcalde i el Govern destinar 100 milions d’euros d’ingressos del 
pressupost del 2014 a la construcció de mil nous habitatges durant els propers 
anys, dels quals almenys la meitat seran pisos assequibles amb un caràcter social 
100%. Afirma que això no es fa d’un dia per l’altre i ja s’han perdut molts anys. 
Així mateix, diu que aquesta opció política respon en part a les demandes de la 
Sindicatura.

Pel que fa a les 200 queixes rebudes per la síndica de Ciutat Meridiana, exposa 
que algunes estan sent ateses i les persones reben recursos de l’Ajuntament. 
Aclareix que la solució no pot ser immediata, però assegura que s’està donant 
atenció individualitzada en el marc de les competències municipals. Manifesta que 
cap família de la ciutat no pot tenir mancances d’aliments i, en aquest sentit, la 
tinenta d’alcalde va explicar ahir mateix que s’han destinat 2,5 milions d’euros 
addicionals per cobrir el 100% de les demandes de beques menjador que 
compleixin els requisits de les convocatòries.

Destaca que globalment l’increment de recursos destinats a polítiques socials en 
el pressupost del 2013 ha estat del 8% i es preveu que l’any vinent aquest 
percentatge es mantingui o s’incrementi si s’aprova el projecte del Govern. En 
aquest sentit, considera que aquest fet és una bona pista per saber quina és la 
voluntat política del Govern per donar sortida a les demandes socials.

D’altra banda, assegura que el Govern no vol carregar de responsabilitats el 
tercer sector, sinó que assumeix les atribucions que li corresponen i, a més, manté 
una col·laboració excel·lent amb el tercer sector.
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Per acabar, destaca que en la darrera enquesta dels serveis municipals els 
usuaris els donaven una nota global d’un 6,5, la nota més alta des de l’any 2001, 
cosa que demostra que la percepció de l’usuari d’aquests serveis ha millorat, tot i 
que encara quedin moltes mancances per cobrir.

La Sra. Vilà afirma que l’esforç pressupostari de 2014 ha de cobrir les 
necessitats bàsiques de la ciutadania, mentre que la generosa assignació a obra 
pública, que crea poca ocupació, pot esperar, ja que contrasta esfereïdorament 
amb la necessitat de mitjans bàsics de subsistència. Afegeix que cal quantificar 
l’import de les transferències econòmiques necessàries per a les persones en risc 
d’exclusió. En aquest sentit, diu que les prioritats pressupostàries s’han de 
sotmetre a consulta cívica. Destaca que l’Ajuntament té l’obligació de fer una 
assignació equitativa de la despesa, de manera que primer ha d’afrontar les 
necessitats immediates de les persones que no tenen res i després orientar-se a la 
igualtat d’oportunitats. Així mateix, assegura que és necessari tenir clar que primer 
són les persones i que les causes de la pobresa són polítiques.

Exposa que les prioritats per a la salvaguarda dels drets humans a Barcelona 
són primer potenciar els serveis socials bàsics, dotant equitativament les 
prestacions econòmiques de la cartera de serveis, incrementant els recursos per a 
la població més necessitada i vetllant per una assignació equitativa i reglada, tal 
com estableix la Llei de serveis socials, i segon impulsar i dotar la borsa 
d’habitatge de lloguer assequible perquè tothom tingui un allotjament digne.

Per acabar, diu que tant de bo Barcelona pogués ser capdavantera en justícia 
social, equitat de repartiment i igualtat d’oportunitats, però assenyala que tothom 
ha de posar de la seva part perquè això sigui possible, ja que queda molt camí per 
recórrer.

La Sra. Pajares agraeix la intervenció de la Sra. Vilà.
Es dóna per tractat.

III) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen
les resolucions següents:

1. Del gerent municipal, de 29 de juliol de 2013, que aprova els Plecs de 
clàusules i autoritza despesa del contracte pel servei de creació, disseny, 
adaptacions i producció de la comunicació global de l’Ajuntament de Barcelona i 
tasques de direcció, orientació i supervisió creativa de les peces comunicatives de 
les diferents campanyes, per als exercicis 2013-2014, i per un import de 
400.000,00 euros.

2. Del gerent municipal, de 4 de setembre de 2013, que aprova els Plecs de 
clàusules i inicia l’expedient per a la contractació del servei de coordinació, gestió, 
administració i assessorament jurídic del projecte Smart Procurement European 
Alliance (SPEA), per als exercicis 2013-2015, i per un import de 70.000,00 euros.

3. Del gerent de recursos, de 12 de juliol de 2013, que convoca la provisió per 
lliure designació i aprova les bases d’un lloc de treball de Cap de Departament 1 de 
la família General (GE), adscrit al Departament de Llicències i Inspecció de la DS 
de Llicències i Espai Públic de la Gerència del Districte de Gràcia.

4. Del gerent de recursos, de 12 de juliol de 2013, que convoca la provisió per 
lliure designació i aprova les bases d’un lloc de treball de Suport 3 de la família 
General (que correspon al lloc de secretari/ària A de l’anterior catàleg de llocs de 
treball) adscrit a la Regidoria del Districte d’Horta-Guinardó.

5. Del gerent de recursos, de 12 de juliol de 2013, que convoca la provisió per 
lliure designació i aprova les bases d’un lloc de treball de Suport 3 de la família 



5386 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

General (GE), adscrit a la Direcció de Coordinació de Contractació Administrativa 
de la Direcció de Serveis Generals de la Gerència de Recursos.

6. Del gerent de recursos, de 12 de juliol de 2013, que convoca la provisió per 
lliure designació i aprova les bases d’un lloc de treball de Tècnic/a 2 de la família 
de Serveis Urbanístics i d’Obra, adscrit al Departament d’obres i manteniment de 
la DS de Llicències i Espai Públic de la Gerència del Districte d’Horta-Guinardó.

7. Del gerent de recursos, de 10 de setembre de 2013, que convoca la provisió 
per lliure designació i aprova les bases d’un lloc de treball de Gestió de Projectes 1 
de la Sindicatura de Greuges.

8. Del gerent de recursos, de 18 de juliol de 2013, que rectifica les bases de 
mobilitat de diferents concursos.

9. Del gerent de recursos, de 24 de juliol de 2013, que nomena, mitjançant 
concurs intern, la Sra. Montserrat Escoda Mallorques per ocupar el lloc de treball 
de Gestora de Projecte 2 de la família General, adscrita a la Direcció de Serveis de 
Família i Serveis Socials de la Direcció Executiva de Qualitat de Vida i Igualtat.

10. Del gerent de recursos, de 29 de juliol de 2013, que nomena, mitjançant 
concurs intern, el Sr. Braulio Rabaneda Giménez per ocupar el lloc de treball de 
Tècnic 2 de la família de Serveis Jurídics, adscrit a la Direcció de Serveis d’Actuació 
Urbanística de la Gerència Adjunta d’Urbanisme.

11. Del gerent de recursos, de 29 de juliol de 2013, que nomena, mitjançant 
concurs intern, la Sra. Mercedes Ortiz Ruiz per ocupar el lloc de treball de Cap de 
Secció 1 de la família General, adscrita al Departament de Llicències i Inspecció de 
la Direcció de Serveis de Llicències i Espai Públic del Districte de Sant Martí.

12. Del gerent de recursos, de 29 de juliol de 2013, que nomena, mitjançant 
concurs intern, la Sra. Núria Pérez Blanch per ocupar el lloc de treball de Gestora 
de Projecte 2 de la família General, adscrita al Departament d’Acció Comunitària de 
la Direcció de Serveis d’Immigració i Interculturalitat de la Dir. Executiva de 
Qualitat de Vida i Igualtat.

13. Del gerent de recursos, de 29 de juliol de 2013, que nomena, mitjançant 
concurs intern, la Sra. Montserrat Pallarés Serra per ocupar el lloc de treball de 
Gestora de Projecte 2 de la família General, adscrita al Departament de Recerca i 
Coneixement de la Direcció de Serveis d’Estratègia i Innovació de la Direcció 
Executiva de Qualitat de Vida i Igualtat.

14. Del gerent de recursos, de 9 de setembre de 2013, que nomena, mitjançant 
concurs intern, la Sra. Sofia Ortiz Graciano per ocupar el lloc de treball de Tècnica 
2 de la família de Gestió i Administració, adscrita al departament de Recursos 
Interns de la direcció de Serveis Generals del Districte de Sarrià-Sant Gervasi.

15. Del gerent de recursos, de 9 de setembre de 2013, que nomena, mitjançant 
concurs intern, 

el Sr. Francesc Fernández Sierra, per ocupar el lloc de treball de Tècnic 3 de la 
família de Serveis Socials adscrit al departament d’Acció Comunitària de la Direcció 
de Serveis d’immigració i interculturalitat, reintegrant-lo a la plantilla de 
l’Ajuntament procedent de l’Institut Mpal. de Serveis Socials.

16. De l’alcalde, de 22 de juliol de 2013, que nomena com a funcionaris de 
carrera, mitjançant concurs-oposició lliure, les persones que es relacionen en la 
resolució per cobrir 150 places d’agent de la GUB.

17. De l’alcalde, de 25 de juliol de 2013, que nomena com a funcionàries de 
carrera, mitjançant concurs-oposició lliure, les Sres. Marta Capdevila Garcia i 
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Susana Navarro Jiménez en la categoria de TS en pedagogia, i les adscriu al 
Consorci d’Educació de Barcelona.

18. De l’alcalde, de 25 de juliol de 2013, que nomena com a funcionària de 
carrera, mitjançant concurs-oposició lliure, la Sra. Carolina Pastor Cordero en la 
categoria de TS psicologia, i l’adscriu a l’Institut Municipal de Serveis Socials de 
Barcelona.

19. De l’alcalde, de 25 de juliol de 2013, que nomena com a funcionària de 
carrera, mitjançant concurs-oposició, torn de promoció interna, la Sra. Esther 
Sesma Vara en la categoria de TS psicologia. 

20. De l’alcalde, de 25 de juliol de 2013, que nomena com a funcionaris de 
carrera, mitjançant concurs-oposició, torn de promoció interna, les persones que 
es relacionen en la resolució per cobrir 5 places de TS en educació i psicologia.

21. De l’alcalde, de 9 de setembre de 2013, que nomena com a funcionaris de 
carrera, mitjançant concurs-oposició, torn de promoció interna, les persones que 
es relacionen en la resolució per cobrir 4 places de TS en arquitectura i enginyeria.

22. De l’alcalde, de 9 de setembre de 2013, que nomena com a funcionaris en 
pràctiques, mitjançant concurs-oposició, torn de promoció interna, les persones 
que es relacionen en la resolució per cobrir 6 places de sosts-inspectors/res de la 
GUB.

23. De l’alcalde, de 25 de setembre de 2013, que accepta la renúncia del Sr. F. 
Xavier Garcia Arias al nomenament com a funcionari en pràctiques en la categoria 
subalterna, i nomena el Sr. Francisco Damián Ponce Rebollo en la categoria 
esmentada, adscrivint-lo al Consorci d’Educació de Barcelona.

24. De l’alcalde, de 17 de juliol de 2013, que nomena com a personal eventual, 
la Sra. Pilar Vallés Casanova en el lloc de Directora de la família General adscrita a 
la Direcció de Serveis a les Persones i al Territori del Districte de Ciutat Vella.

25. De l’alcalde, de 17 de juliol de 2013, que nomena com a personal eventual, 
la Sra. Laura Bertran Fontseré en el lloc de Tècnic 2 de la família de Serveis de 
suport polític adscrita a la Cinquena Tinència d’Alcaldia.

26. De l’alcalde, de 22 de juliol de 2013, que nomena com a personal eventual, 
el Sr. Daniel Romaní Cornet en el lloc de Tècnic 2 de la família de Serveis de 
suport polític adscrit a la Direcció de Programa de Gestió del Gabinet de l’Alcaldia.

27. De l’alcalde, de 25 de setembre de 2013, que nomena com a personal 
eventual, el Sr. Esteve Suñé Daniel en el lloc de Suport 1 de la família de Serveis 
de suport polític adscrit a la 4a Tinència de l’Alcaldia.

28. De l’alcalde, de 6 de setembre de 2013, que cessa, com a personal eventual, 
el Sr. Lluís Viñas Peitabi adscrit al lloc de treball de Director de Projectes 
d’Ordenances Fiscals i altres ingressos. 

29. De l’alcalde, de 25 de setembre de 2013, que cessa el Sr. Jordi Arcarons 
Rabada com a Cap de Gabinet de la 4a Tinència d’Alcaldia i el nomena, personal 
eventual, en el lloc de Director adjunt de la Família de Serveis suport polític, 
adscrit a la 1a Tinència d’Alcaldia.

30. De l’alcalde, de 25 de setembre de 2013, que cessa la Sra. Iolanda Latorre 
Roldán com a Assessora de la 4a Tinència d’Alcaldia i la nomena, personal 
eventual, en el lloc de Directora 2 de la Família de Serveis suport polític, per 
exercir les funcions de Cap de Gabinet, adscrita a la 4a Tinència d’Alcaldia.
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31. De l’alcalde, de 9 de setembre de 2013, que esmena l’error material del 
decret de l’Alcaldia S1/D/2013-0328, de 22 de juliol de 2013, en el sentit que es 
tractava d’una convocatòria mitjançant oposició lliure, i no d’un concurs-oposició 
lliure com es feia constar; i a la relació de l’annex I, on diu López Catalan, Marus 
hauria d’haver dit López Catalan, Marius.

Acord de la Comissió de Govern de 17 de juliol de 2013:

32. Iniciar l’expedient per a la contractació del lloguer de material 
d’infraestructures, i el seu muntatge, desmuntatge i transport per a actes culturals 
i populars del Districte de Ciutat Vella, Districte de l’Eixample, Districte de Sants-
Montjuïc, Districte de les Corts, Districte de Sarrià-Sant Gervasi, Districte d’Horta-
Guinardó, Districte de Nou Barris, Districte de Sant Andreu i Districte de Sant Martí 
amb núm. de contracte 13002608, mitjançant tramitació ordinària, amb la 
utilització del procediment obert, i amb un pressupost total de licitació de 
2.275.604,00 euros, IVA inclòs, determinat en funció de preus unitaris, distribuït 
en els següents lots: - LOT núm. 1, Districte de Ciutat Vella, per un import de 
332.000,00 euros IVA inclòs; - LOT núm. 2, Districte de l’Eixample, per un import 
de 312.800,00 euros IVA inclòs; - LOT núm. 3, Districte de Sants-Montjuïc, per un 
import de 184.000,00 euros IVA inclòs; - LOT núm. 4, Districte de les Corts, per 
un import de 90.000,00 euros IVA inclòs; - LOT núm. 5, Districte de Sarrià-Sant 
Gervasi, per un import de 150.000,00 euros IVA inclòs; - LOT núm. 6, Districte 
d’Horta-Guinardó, per un import de 240.000,00 euros IVA inclòs; - LOT núm. 7, 
Districte de Nou Barris, per un import de 583.280,00 euros IVA inclòs; - LOT núm. 
8, Districte de Sant Andreu, per un import de 203.524,00 euros IVA inclòs; - LOT 
núm. 9, Districte de Sant Martí, per un import de 180.000,00 euros IVA inclòs; 
APROVAR les actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules 
administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladors del 
contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació subjecta a regulació 
harmonitzada; autoritzar l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s 
pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document amb el següent 
desglossament: pressupost net 1.880.664,46 euros; tipus impositiu del 21% d’IVA, 
i import de l’IVA de 394.939,54 euros; condicionada a l’existència de crèdit 
adequat i suficient en el/s pressupost/os corresponent/s, atès que l’execució 
d’aquest contracte s’iniciarà l’exercici següent a la seva autorització. DECLARAR la 
improcedència de la revisió de preus, de conformitat amb l’article 89 del TRLCSP 
ateses les seves característiques. DONAR compte d’aquesta resolució a la Comissió 
de Presidència i Règim Interior.

Acords de la Comissió de Govern de 25 de juliol de 2013:

33. Iniciar l’expedient per a la contractació del Servei d’atenció, Informació i 
control d’accessos a equipaments de serveis a les persones i d’altres espais del 
districte, amb núm. de contracte 13002705, amb un pressupost total de licitació de 
836.370,90 euros, IVA inclòs, determinat en funció de preus unitaris; aprovar les 
actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules administratives 
particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladores del contracte; convocar
la licitació per a la seva adjudicació mitjançant tramitació ordinària, amb la 
utilització del procediment obert; autoritzar l’esmentada quantitat amb càrrec a 
la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document 
amb el següent desglossament: pressupost net 691.215,64 euros; tipus impositiu 
del 21% d’IVA, i import de l’IVA de 145.155,26 euros; condicionada a l’existència 
de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. Donar
compte d’aquesta resolució a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

34. Autoritzar la despesa de 14.000,00 euros, amb càrrec a la partida 48999–
34112–0607 del pressupost de l’exercici 2013, per subvencionar l’execució del 
projecte que s’indica tot seguit. ATORGAR una subvenció, mitjançant concessió 
directa i amb caràcter excepcional, a l’associació Unió Excursionista de Catalunya 
d’Horta (UEC Horta), amb NIF G-58.199.787, per un import màxim de 14.000,00 



NÚM. 34 10-12-2013 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 5389

euros, en concepte de col·laboració per a les depeses de promoció i d’organització 
del Cros 3 Turons, en l’edició 2013, prorrogable en anualitats successives fins al 
2015, segons projecte presentat per l’associació, d’acord amb els articles 22.2.c) i 
28, ambdós de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions, i 
l’article 6.2 de la normativa general de subvencions. Aprovar el conveni adjunt que 
consta a l’expedient pel qual es formalitzarà l’atorgament de la subvenció i facultar
l’lma. Sra. Francina Vila Valls, Regidora del Districte, per la formalització del 
conveni en document administratiu. Disposar i reconèixer l’obligació a favor de 
l’Associació Unió Excursionista de Catalunya d’Horta, amb NIF G-58.199.787 i per 
un import de 14.000,00 euros. Requerir l’entitat beneficiària per tal que faciliti tota 
la informació que demani l’Ajuntament, i que procedeixi a la justificació de la 
subvenció rebuda en el termini màxim de tres mesos, a comptar des de la data de 
finalització del projecte subvencionat. Donar compte a la Comissió de Presidència i 
Règim Interior.

35. Aprovar el Plec de clàusules administratives particulars i el plec de 
prescripcions tècniques del contracte núm. 13002794 d’Acord Marc de fixació de 
condicions per a la contractació dels serveis en assessorament estratègic, 
planificació, mediació en les negociacions, gestió de la contractació d’espais en tots 
els mitjans convencionals i no convencionals i, secundàriament, la ideació i/o la 
creativitat i/o el disseny i/o la producció i/o la implementació d’accions de 
comunicació, i de designació de les empreses per a la utilització comuna i 
contractació centralitzada per part de l’Ajuntament de Barcelona, els seus 
organismes autònoms i societats municipals i organismes amb participació 
municipal majoritària de l’Ajuntament de Barcelona; convocar procediment obert i 
tramitació ordinària per a la seva adjudicació, de conformitat amb els articles 196 i 
ss. i 203 del RDL 3/2011, de 14 de novembre, de text refós de la Llei de 
Contractes del Sector Públic. Donar compte a la Comissió de Presidència i Règim 
Interior.

36. Iniciar l’expedient per a la contractació del servei de recepció d’alarmes i els 
serveis de manteniment dels sistemes de detecció d’incendis, alarmes de 
seguretat, càmeres i/o circuits tancats de televisió dels edificis adscrits als 10 
districtes i vàries gerències de l’Ajuntament de Barcelona, amb núm. de contracte 
13001895, mitjançant tramitació ordinària, amb la utilització del procediment 
obert, i amb un pressupost total de licitació d’1.138.843,32 euros, IVA inclòs, 
determinat en funció de preus unitaris; aprovar les actuacions preparatòries 
efectuades, el plec de clàusules administratives particulars i el plec de 
prescripcions tècniques reguladors del contracte; convocar la licitació per a la seva 
adjudicació; autoritzar l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s 
pressupost/os que s’indiquen en la relació comptable amb el següent 
desglossament: pressupost net 941.192,83 euros; tipus impositiu del 21% d’IVA, i 
import de l’IVA de 197.650,49 euros; condicionada a l’existència de crèdit adequat 
i suficient en el/s pressupost/os corresponent/s atès que l’execució d’aquest 
contracte s’iniciarà l’exercici següent a la seva autorització. Donar compte a la 
Comissió de Presidència i Règim Interior.

37. Iniciar l’expedient per a la contractació de manteniment d’aparells elevadors 
dels edificis adscrits als 10 districtes i vàries gerències de l’Ajuntament de 
Barcelona, amb núm. de contracte 13001894, mitjançant tramitació ordinària, amb 
la utilització del procediment obert, i amb un pressupost total de licitació de 
934.366,20 euros, IVA inclòs, determinat en funció de preus unitaris; aprovar les 
actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules administratives 
particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladors del contracte; convocar
la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar l’esmentada quantitat amb càrrec a 
la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en la relació comptable amb el 
següent desglossament: pressupost net 772.203,47 euros; tipus impositiu del 21% 
d’IVA, i import de l’IVA de 162.162,73 euros; condicionada a l’existència de crèdit 
adequat i suficient en el/s pressupost/os corresponent/s atès que l’execució 
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d’aquest contracte s’iniciarà l’exercici següent a la seva autorització. Donar compte 
a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

Acords de la Comissió de Govern de 10 de setembre de 2013:

38. Aprovar la modificació de l’Annex II - Temari de la convocatòria de 68 places 
d’Auxiliar Administratiu de les bases específiques aprovades per decret del Gerent 
Municipal en data 5 d’abril de 2011 en relació als temes 17, 18 i 20 en els termes 
que s’indiquen en el document adjunt. Donar compte del present acord a la 
Comissió de Presidència i Règim Interior.

39. Aprovar el conveni de col·laboració entre el Districte de Ciutat Vella i l’entitat 
Gerència Urbanística Port 2000, mitjançant el qual s’acorda que Port 2000 cedeixi 
l’ús d’espais públics del Port Vell per tal de que els artistes de carrer puguin actuar 
sota la supervisió del Districte de Ciutat Vella. Facultar la signatura del conveni en 
la Regidora del Districte de Ciutat Vella, d’acord amb l’establert a l’article 16 de la 
Llei 30/1992 de 26 de novembre. Donar compte a la Comissió de Presidència i 
Règim Interior.

Acords de la Comissió de Govern de 18 de setembre de 2013:

40. Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona 
(Districte Sant Martí) i l’Ajuntament de Sant Adrià del Besòs per a la realització 
d’una web de recursos d’orientació i inserció per a joves de la ribera del riu Besòs; 
i facultar l’Ilm. Sr. Eduard Freixedes i Plans, Regidor del Districte de Sant Martí per 
la signatura de l’esmentat conveni. Donar compte a la Comissió de Presidència i 
Règim Interior.

41. Aprovar el conveni de col·laboració entre el Districte de Ciutat Vella i els 
titulars de les activitats dels establiments del Front Marítim de Barcelona sobre 
prevenció de les activitats incíviques; facultar la Regidora del Districte de Ciutat 
Vella per a la firma del present conveni. Donar compte a la Comissió de 
Presidència i Règim Interior.

Acords de la Comissió de Govern de 25 de setembre de 2013:

42. Adjudicar el contracte núm. 13001809, que té per objecte el 
subministrament global de carburants mitjançant targeta per als vehicles de 
l’Ajuntament de Barcelona, a GALP ENERGIA ESPAÑA SA, amb NIF A28559573, per 
un import màxim de 2.243.082,50 euros, IVA inclòs, en funció dels preus unitaris 
oferts, de conformitat amb la proposta de valoració i classificació continguda en 
l’expedient, i d’acord amb la proposició realitzada a la subhasta electrònica 
celebrada el 16 de setembre de 2013, en ser considerada la d’aquesta empresa 
l’oferta més avantatjosa; disposar a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat 
amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix 
document amb el desglossament següent: import adjudicació 1.853.787,19 euros; 
tipus impositiu del 21 % d’IVA, i import de l’IVA de 389.295,31 euros; formalitzar
el contracte en el termini màxim de 5 dies naturals a comptar del següent al de la
recepció per part de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre i 
quan hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de 
l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui la 
suspensió de la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió; 
Donar compte del present Acord a la Comissió de Presidència i Règim Interior.

43. Autoritzar i disposar la despesa per un import de 150.000,00 euros, amb 
càrrec al/s pressupost/os i partida/es indicats en aquest mateix document, a favor 
de Fundació Privada Pasqual Maragall, amb NIF G64869290, per al projecte de 
recerca "Anàlisi comportament APOE4"; aprovar el conveni de col·laboració entre 
l’Ajuntament de Barcelona i la Fundació Privada Pasqual Maragall, amb NIF 
G64869290, per a col·laboració genèrica i projecte recerca "Anàlisi comportament 
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APOE4" de conformitat amb la Normativa reguladora dels expedients d’autorització 
de l’atorgament de convenis administratius amb altres administracions públiques i 
institucions aprovada per decret d’Alcaldia el 27 d’abril de 2011; facultar l’Im. Sr. 
Jordi Martí i Galbis, Regidor de Presidència, per a la signatura de l’esmentat 
conveni; requerir l’entitat beneficiària per tal que anualment, i en els terminis 
previstos a l’esmentat conveni, presenti compte justificatiu amb informe d’auditor; 
donar compte a la Comissió de Presidència i Règim Interior en relació a l’art. 21.19 
del ROM.

b) Mesures de govern

A la Comissió: 

1. De creació de l’Observatori de la Participació Ciutadana a Barcelona.

El Sr. Forn assenyala que aquesta mesura de govern es presenta per dues 
raons. Destaca que Barcelona és la seu mundial de l’Observatori Internacional de 
la Democràcia Participativa (OIDP), però paradoxalment no tenia un observatori 
local, de manera que era necessari crear-lo. Així mateix, indica que, més enllà de 
la dinàmica de l’OIDP, calia un òrgan com aquest per fer un seguiment i una 
valoració de les polítiques de participació ciutadana de Barcelona amb la 
col·laboració d’experts externs. Per acabar, diu que l’Observatori neix amb la 
voluntat de potenciar els instruments de participació i contribuir a la transparència 
i l’enfortiment de la confiança de la ciutadania en els afers públics.

El Sr. Agustí indica que aquesta mesura de govern marca la prioritat en 
polítiques de participació amb vistes a treballar per nous models de governança 
que impliquin la ciutadania en els projectes de govern. Afegeix que la mesura 
també mostra voluntat d’obertura, ja que el grup d’experts que incorporarà 
l’Observatori inclou personalitats com ara Manel Castells, Sergi Fernández, Marc 
Garriga, Xavier Pastor, Dolors Reig, Daniel Tarragó o Lluís Torrents.

D’altra banda, explica que les activitats de l’Observatori seran el seguiment i 
l’avaluació de les polítiques de participació a la ciutat, l’anàlisi de la realitat 
sociològica i associativa, l’elaboració de propostes de futur i l’intercanvi de bones 
pràctiques en la relació Administració-ciutadans a escala local, de país i 
internacional. Així mateix, aclareix que la voluntat és que l’Observatori no sigui 
solament acadèmic, sinó que sigui proactiu en l’anàlisi i l’elaboració de polítiques 
concretes de participació, així com en el seguiment de la dinàmica social, veïnal i 
associativa de la ciutat.

El Sr. Espriu agraeix la presentació de la mesura. Expressa una certa perplexitat 
en llegir la mesura, ja que en els 27 mesos des de la creació de l’Observatori per la 
Participació Local en el marc de la Diputació de Barcelona pràcticament no se n’ha 
fet cap comentari. En aquest sentit, pregunta per què es crea ara un organisme 
nou si l’organisme del qual Barcelona ja forma part des de fa 27 mesos no ha 
tingut cap utilitat. Afirma que és necessari un instrument per analitzar, però, si ja 
se’n disposa, el que cal és rendibilitzar-lo. Així mateix, considera que, si es vol 
modificar, cal mantenir l’essència de la participació treballant col·lectivament en el 
marc de les estructures de participació existents. En aquest sentit, assenyala que, 
si la reflexió global de l’Ajuntament és que cal fer una reestructuració dels òrgans 
de participació per racionalitzar-los, no té sentit que posi damunt la taula una cosa 
que no demana absolutament ningú.

Quant a l’estructura de l’Observatori, diu que és al·lucinant que no hi hagi cap 
persona del moviment associatiu de Barcelona i que les persones més 
representatives siguin les secretaries dels consells, que formen part de l’estructura 
administrativa de l’Ajuntament.

Finalment, afirma que el que hauria de fer el Govern és retirar la mesura, 
plantejar-la al Consell de Ciutat de Barcelona i defensar la necessitat d’aquest 
organisme, ja que no es pot demanar que es retirin els òrgans de participació i 
després crear-ne unilateralment.

La Sra. Esteller expressa també sorpresa per la creació de l’Observatori, atès 
que la ciutat ja formava part de l’òrgan de la Diputació de Barcelona, i no consta 
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que hagi fet cap activitat ni s’ha fet encara una avaluació de la col·laboració amb 
l’Observatori Internacional de Democràcia Participativa. Afirma, per tant, que no és 
necessari crear més observatoris de participació, sobretot tenint en compte que hi 
ha una gran duplicitat de funcions amb altres òrgans de l’Ajuntament, siguin 
sectorials, de districte o consells de barri. Considera que l’Ajuntament ha fet un 
treball intens per garantir una major eficiència en el treball amb els diversos 
consells de participació, de manera que cal avançar en aquesta direcció per evitar 
disfuncions i mantenir un circuit clar i garantit per a les propostes de participació. 
En aquest sentit, diu que la creació d’aquest Observatori no contribueix a l’objectiu 
de racionalitzar i canalitzar millor els 560 òrgans de participació de la ciutat, ja que 
sobretot es tracta d’una superposició d’estructures. A més, indica que una part de 
les funcions de l’Observatori les podria desenvolupar el Comissionat.

Finalment, afirma que la mesura de govern no s’hauria de presentar ni tirar 
endavant perquè les funcions d’aquest Observatori s’haurien de dur a terme des de 
l’Ajuntament mateix.

El Sr. Gomà agraeix la presentació de la mesura de govern. Destaca que la 
mesura arriba en un context de clara involució en les polítiques de participació 
ciutadana i en les actituds del Govern municipal envers les dinàmiques de 
participació de la ciutat. En aquest sentit, assenyala que el Govern presenta una 
proposta de reglament de participació ciutadana i de funcionament dels districtes 
que implica un estroncament clar de la dinàmica d’aprofundiment en la democràcia 
participativa dels darrers anys. Afegeix que en els últims mesos el Govern ha
suprimit de manera autoritària iniciatives de participació de base com la iniciativa 
ciutadana del 0-3, amb 26.000 signatures, o el procés Fem Rambla del Poblenou. 
Així mateix, destaca que el seu grup municipal ha plantejat moltes iniciatives 
d’aprofundiment democràtic al Ple i a les comissions, i la resposta del Govern ha 
estat sempre un no sistemàtic, com en el cas del Pla d’usos de Ciutat Vella. 
Assenyala que, per exemple, el Govern s’ha negat al fet que els consells de barris 
es reuneixin per debatre sobre l’ordenança de terrasses i la supressió de línies de 
bus, i també ha dit que no cal introduir metodologies de pressupostos participatius 
en l’àmbit de les inversions socials.

Exposa que en aquest context s’esperava que el Govern rectifiqués per a partir 
d’ara facilitar i acollir les iniciatives ciutadanes, i donar veu a la ciutadania en 
relació amb les polítiques públiques. Indica que, en comptes d’això, el que proposa 
és la creació d’un òrgan que en el context actual és absolutament irrellevant i que 
respon a un disseny anacrònic i a una filosofia d’involució i retallades en la 
participació. En aquest sentit, destaca que dels tretze representants del Consell 
Rector de l’Observatori onze són de l’Ajuntament, un de la Generalitat i un de la 
Diputació, de manera que, si bé té representació del món universitari, no hi ha ni 
un sol membre del teixit associatiu de la ciutat.

Per acabar, afirma que l’Observatori és un element de burocràcia participativa, 
irrellevant, desfasada i unilateral, per la qual cosa l’únic destí que li correspon és 
una retirada immediata.

El Sr. Laporta agraeix la presentació de la mesura de govern. Destaca que UpB 
defensa una nova cultura política i ciutadana, raó per la qual va impulsar 
l’Observatori Local de Democràcia Participativa l’any 2007, i entén la participació 
ciutadana com un procés bidireccional. Afegeix que el seu Grup promou com a 
pilars fonamentals la proximitat amb la ciutadania, la transparència, el rigor en la 
gestió i la participació ciutadana. En aquest sentit, considera que la creació de 
l’Observatori de la Participació Ciutadana és adequada per reforçar aquestes 
polítiques de transparència i participació, així com la governança conjunta entre 
l’Administració i la ciutadania. Indica que, tot i així, discrepa amb la composició del 
Consell Rector, ja que hauria de comptar amb els grups municipals.

El Sr. Forn diu que el Govern no retirarà la mesura, però si alguns aspectes són 
millorables en prendrà nota. 

Quant a la intervenció del Sr. Gomà, recorda que el procés de reforma dels 
òrgans de participació és un mandat del Plenari de l’Ajuntament i que el Govern 
està seguint les instruccions de les associacions. En aquest sentit, afirma que 
burocràcia participativa és tenir 500 òrgans de participació sense que es facin 
servir i sense que la gent pugui prendre-hi decisions, tal com passava fins ara. 
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Considera, per tant, que el Sr. Gomà pot no estar d’acord amb la proposta, cosa 
que es debatrà quan correspongui, però no pot oblidar que aquesta és una 
demanda del Plenari i de les associacions mateixes. Pel que fa a la ILP dels 0-3 
anys, assenyala que un informe de Secretaria indicava de manera contundent que 
incomplia la legalitat i es va donar a aquestes persones l’oportunitat de presentar-
ho al Plenari o en comissió, però van decidir no fer-ho.

El Sr. Agustí afirma que un observatori sempre es pot millorar. Així mateix, 
aclareix que la creació d’aquest observatori ja s’anunciava en els objectius de 
participació ciutadana de la Comissió de Presidència i Règim Interior, el Consell
Municipal d’Associacions de Barcelona, el Consell de Ciutat i altres òrgans, de 
manera que sí que se n’havia parlat. Diu que, de fet, aquest nou òrgan és 
l’evolució de l’observatori de la Diputació al qual s’ha fet referència, que mai ha 
estat en funcionament i ara s’adequa al nou Observatori de Participació Ciutadana.

Quant a la manca de representació associativa, indica que sí que n’hi ha, ja que, 
a més dels experts, hi ha un representant del Consell Municipal d’Associacions de 
Barcelona.

D’altra banda, aclareix que l’Observatori no és un òrgan participatiu, sinó que és 
un òrgan en què els experts i l’Administració analitzen el funcionament d’unes 
polítiques determinades i donen consells.

En resposta a la intervenció de la Sra. Esteller, indica que al Consell de Ciutat i 
al Consell Municipal d’Associacions de Barcelona es fan de manera regular informes 
de l’Observatori Internacional de Democràcia Participativa.

Pel que fa la intervenció del Sr. Gomà, diu que efectivament racionalitzar no és 
retallar i destaca que en el Pla director de participació ciutadana, aprovat per 
unanimitat el 2010, es demana la racionalització que s’està desenvolupant 
actualment en la proposta de reforma de les normes de participació.

El Sr. Espriu considera que no s’està seguint bé el camí, ja que les polítiques de 
participació es basen en un element fonamental, que és la transparència, i aquesta 
mesura no reuneix les condicions de transparència. Exposa que la mesura hauria 
d’haver estat coneguda, consensuada i treballada prèviament perquè avui hi 
hagués hagut un consens general. En aquest sentit, destaca que, quan ha trucat a 
membres del Consell de Ciutat i del CMAB per preguntar-los si coneixien aquesta 
mesura, mancava aquest element de transparència. 

Quant al fet que el Consell de Ciutat i el CMAB formin part d’aquest òrgan, 
aclareix que els secretaris dels dos instruments formen part de l’estructura 
municipal i, malgrat que aquest òrgan no hagi de ser participatiu, sí que hauria de 
ser consensuat. Afegeix que la participació no pot perdre mai la filosofia de cercar 
les majories suficients i, en aquest cas, s’hauria d’haver buscat el consens dels cinc 
grups polítics per mantenir l’acord que va promoure la participació de la ciutat amb 
l’aprovació de les normes reguladores.

Per acabar, demana al tinent d’alcalde que, si vol millorar aquesta mesura, no la 
tiri endavant amb aquest format, sinó que la porti a negociació amb els òrgans 
corresponents que s’han creat amb aquesta finalitat.

La Sra. Esteller afirma que per millorar la participació a l’Ajuntament no és 
necessari aquest observatori i assenyala que les seves funcions les pot fer el 
Comissionat en coordinació amb tots els òrgans de participació. En aquest sentit, 
demana que el Govern retiri la mesura i racionalitzi els òrgans.

El Sr. Gomà, en resposta a les intervencions del senyors Forn i Agustí, diu que 
racionalitzar és un element de caràcter procedimental amb el qual pot estar 
d’acord. Assenyala, però, que el debat de fons se situa en si aquesta racionalització 
es fa al servei de l’aprofundiment o de la retallada en la democràcia participativa. 
En aquest sentit, afirma que no hi ha cap pega amb la necessitat d’ajustar els 
instruments de participació, com indicava el Pla director del 2010, però s’ha de fer 
per aprofundir les dinàmiques de democràcia participativa, no per tractar els espais 
de participació com un braç de l’executiu traient-los l’autonomia per decidir sobre 
coses tan elementals com la seva pròpia existència. Afegeix que això és el que 
proposa el reglament de participació ciutadana, fet que implica un increment de 
l’unilateralisme del Govern. 

Quant a la iniciativa del 0-3, afirma que la decisió final és de naturalesa política i 
els elements jurídics han de prestar suport. Recorda que la Secretaria General va 
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fer un informe jurídic en un sentit, però la síndica de Greuges en va fer un altre en 
un sentit radicalment oposat. Diu que, per tant, no hi ha una solució jurídica a un 
problema de naturalesa política, sinó que s’hi han de buscar solucions polítiques i, 
en aquest cas, el Govern va tancar la porta a la solució democràtica. 

Per acabar, assenyala que si Barcelona ha de tenir un observatori de la 
participació ciutadana s’ha de poder construir de la mà del teixit associatiu de la 
ciutat.

Es dóna per tractada.

c) Informes
d) Compareixences Govern municipal

Del Grup Municipal PP:

2. Que comparegui el responsable del Govern municipal per explicar el grau de 
compliment de la proposició aprovada en la sessió del Consell Plenari del 28 de 
juny de 2013, relativa a la rescissió del contracte referent al vaixell-hotel del Port 
Fòrum, les obligacions econòmiques derivades i la seva situació actual.

El Sr. Mulleras llegeix la sol·licitud de compareixença del seu Grup.
La Sra. Recasens destaca que la proposició va ser aprovada en Plenari, de 

manera que el Govern li donarà compliment. Aclareix, però, que aquesta operació 
té una vinculació contractual que obliga a seguir els passos legals corresponents 
perquè arribi a bon port.

Exposa que el contracte es va subscriure el 20 de març del 2006 entre BIMSA i 
Sunborn, i establia el següent: que seria vigent fins al 28 de febrer del 2030; que 
hi hauria un cànon anual de 400.000 euros; que els dos primers anys de 
construcció del vaixell el cànon només seria del 10%; que havien d’assumir les 
obres d’amarratge, urbanització i subministrament de serveis, les despeses del 
dragat de l’amarratge i els deures inherents al funcionament correcte de les 
instal·lacions de l’hotel; que sota el control de l’Administració portuària haurien 
d’utilitzar el domini públic de forma congruent amb el planejament portuari, i que 
haurien d’assumir totes les assegurances i el manteniment necessaris per a 
l’execució del contracte. Així mateix, indica que, d’acord amb la clàusula 12.1.3.a, 
és causa de resolució contractual l’incompliment del termini de dos anys per a la 
posada en funcionament del vaixell-hotel. 

D’altra banda, explica que el 29 de març del 2006 BIMSA va traspassar 
l’execució del contracte a l’Ajuntament, el 2 d’abril del 2007 la concessionària va 
sol·licitar una primera pròrroga d’un any per a la construcció del vaixell i l’endemà 
l’Ajuntament va concedir aquest ajornament sense modificar la resta de condicions 
establertes al contracte. Afegeix que el 15 de febrer del 2008 i el 26 de febrer de 
2009 la concessionària va formular sol·licituds de pròrrogues anuals, 
respectivament, per a la construcció del vaixell, i es van concedir per silenci 
administratiu. Així mateix, indica que, segons les dades de comptabilitat, la 
concessionària va abonar puntualment el pagament del cànon que li corresponia, 
però al febrer del 2012 el nou Govern municipal va comunicar a la cessionària 
formalment la finalització de les moratòries quant al preu del pagament del cànon 
de forma bonificada, malgrat que el vaixell encara estigués en construcció. Exposa 
que a partir del febrer del 2013 el cànon s’ha deixat de pagar i el 13 de juny el 
Consorci del Besòs, l’òrgan competent pel que fa a les obres del port, va declarar 
la caducitat del projecte.

D’altra banda, explica que al juliol la Comissió de Govern va adoptar l’acord que 
l’Ajuntament assumís directament, per subrogació de BIMSA, l’execució del 
contracte perquè l’Ajuntament pogués exercir les mesures legals que li pertoquen. 
Informa que el mateix mes es van preparar els informes jurídics per iniciar la 
tramitació dels expedients de resolució contractual per impagament del cànon i de 
requeriment previ a Sunborn per incompliment de portar el vaixell. En aquest 
sentit, aclareix que el Govern, per molt ràpid que vulgui anar, ha de seguir els 
tràmits necessaris perquè legalment no hi hagi cap escletxa jurídica per a la 
resolució del contracte. Afegeix que el mateix juliol es va reclamar el pagament del 
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cànon pendent, de manera que hi ha dos requeriments en paral·lel, un pel cànon i 
l’altre pel compliment del contracte.

Assenyala que al setembre, d’una banda, es va comunicar a Sunborn l’inici del 
procediment de resolució contractual per impagament del preu, fins aleshores 
380.745 euros, amb un termini d’al·legacions fins al 16 d’octubre, i, de l’altra, se li 
va requerir l’incompliment de portar el vaixell, amb un termini d’al·legacions que 
s’acaba al 28 d’octubre.

Afirma que, per tant, el procés actualment està en fase d’audiència i el Govern 
espera la presentació d’al·legacions per part de la concessionària. Explica que la 
resta d’actuacions s’hauran de fer en funció de si hi ha al·legacions i si es rep el 
pagament del cànon o no. En aquest sentit, indica que si no es produeix el 
pagament es procedirà a la incautació de la fiança i l’aplicació de les penalitats.

Per acabar, destaca que l’Ajuntament té un full de ruta i ha de complir els 
tràmits legals previstos i garantir tots els terminis i els drets de la concessionària 
perquè el procés després no pugui ser impugnable. 

El Sr. Mulleras exposa que el 30 de setembre els mitjans de comunicació van 
anunciar que el vaixell-hotel del Fòrum marxava a Gibraltar, una decisió que 
s’havia pres des de feia temps, ja que Gibraltar fins i tot havia ajudat a finançar el 
vaixell. Diu que la Sra. Recasens ha esmentat alguns aspectes del contracte, però 
d’altres no n’ha parlat. En aquest sentit, destaca que a partir del febrer del 2008 es 
va perdre l’oportunitat de cobrar els 400.000 euros anuals de cànon, tal com 
establia el contracte. Així mateix, assenyala que, segons la clàusula 12.2, si hi 
havia un incompliment contractual com la no-construcció del vaixell, l’Ajuntament 
podia aplicar una sanció d’1.600.000 euros, suma equivalent a quatre anys de 
cànon. Diu que per això el seu Grup demana que s’apliqui aquesta clàusula, 
independentment que s’estigui reclamant el cànon anual de 400.000 euros, ja que 
els dos processos es poden fer en paral·lel i, a més, hi ha un mandat del Plenari. 
Destaca que ja fa vuit anys que el Grup del PP sabia que probablement aquest 
vaixell no es faria mai, hipotecaria aquest espai del Fòrum i perjudicaria la imatge 
de la ciutat, motiu pel qual es va oposar al contracte des del primer moment. 
Assenyala que el Govern tripartit i el Govern de CiU, quan el PP va demanar en 
múltiples ocasions que es rescindís el contracte i se’n cobrés la indemnització, van 
respondre que el vaixell arribaria, encara que fos lent. En aquest sentit, destaca 
que al setembre del 2012 la tinenta d’alcalde va afirmar en aquesta comissió que 
el vaixell arribaria l’últim trimestre de l’any passat.

D’altra banda, demana que el Govern els faci arribar còpies dels documents 
judicials de les accions que ha fet l’Ajuntament. Així mateix, pregunta quina és la 
situació del projecte d’implantació del vaixell del Consorci del Besòs, ja que el 6 de 
novembre del 2012 es va publicar un concurs de 2.737.000 euros per ubicar el 
vaixell al Port Fòrum. També demana qui ha pagat l’estudi per adequar el Port 
Fòrum a l’arribada del vaixell i quant ha costat. 

D’altra banda, pregunta si hi ha alguna compensació prevista, a més de 
l’anul·lació del projecte, quines són les conseqüències econòmiques d’aquesta 
anul·lació, des de quan sabia el Govern municipal que Sunborn s’enduria el vaixell 
a Gibraltar i quins projectes té el Govern per al Port Fòrum. En aquest sentit, 
pregunta si la Sra. Recasens considera que la discoteca Amnesia és la solució més 
idònia per dinamitzar econòmicament aquella zona.

El Sr. Colomé expressa sorpresa per la referència a la discoteca Amnesia. Afirma 
que el Sr. Mulleras és incansable en el seus atacs per terra, mar —amb el vaixell-
hotel— i aire —amb Spanair. 

D’altra banda, recorda que aquesta proposició va ser aprovada en Plenari per 
CiU i el PP, de manera que no s’entén per què plantegen les discussions de govern 
en aquesta comissió, ja que haurien de posar-se d’acord en espais 
governamentals.

Pel que fa a la compareixença de la Sra. Recasens, demana que respongui 
clarament si s’ha rescindit el contracte i si hi haurà una indemnització o no.

Per acabar, diu que aquest vaixell se’n va a Gibraltar perquè la seva festa 
nacional és l’11 de setembre, de manera que el Fòrum de Barcelona i Gibraltar 
com a mínim tindran una cosa en comú.
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El Sr. Mestre diu que els fets demostren que la decisió d’instal·lar el vaixell-hotel 
al Fòrum va ser una decisió equivocada dels anteriors governs municipals, de 
manera que el Grup d’ICV-EUiA-EUiA assumeix la part petita de responsabilitat que 
li pertoca. Pregunta al Sr. Mulleras, però, quin perjudici ha tingut aquesta decisió 
per a la ciutat i assegura que ha estat nul, ja que només ha estat l’ingrés no 
produït d’alguns cànons i fins i tot es pot considerar que la no-instal·lació del 
vaixell-hotel pot ser un benefici. 

En relació amb vaixells i hotels, diu que li hauria agradat que el PP demostrés 
més preocupació per l’interès de la ciutat quan amb el Govern municipal va 
prendre una decisió clarament favorable a la instal·lació de iots de luxe en un espai 
públic del Port Vell, i també quan ha apostat clarament per un creixement de la 
pressió hotelera al districte de Ciutat Vella amb el nou Pla d’usos. Assegura que el 
seu Grup està disposat a parlar de vaixells i hotels, però s’ha de fer pensant en la 
defensa de l’interès públic i per combatre la colonització turística de barris sencers 
de Barcelona. En aquest sentit, afirma que el PP i CiU coincideixen sempre en un 
principi neoliberal sagrat, el de l’interès privat, a l’hora de prendre decisions que sí 
que tenen un impacte negatiu per a la ciutat.

En relació amb la intervenció del Sr. Colomé, diu que l’atac per terra que li 
faltava esmentar era el del Pla d’usos de Ciutat Vella. Assegura que aquests atacs 
existeixen i els duen a terme CiU i el PP. Per acabar, assenyala que han estat 
incapaços d’escoltar les veus ciutadanes que s’oposaven al projecte de la marina 
del Port Vell i a la modificació del Pla d’usos de Ciutat Vella, fets que sí que han 
perjudicat la ciutat.

El Sr. Laporta afirma que el projecte del vaixell-hotel, com ha demostrat el 
temps, ha estat un disbarat. Assegura que des d’UpB estaran atents a les accions 
que està desenvolupant l’Ajuntament per garantir els drets que li reconegui el 
contracte respectant al màxim la legalitat. Per acabar, assenyala que aquest és un 
tema recurrent del PP, pel qual sembla que sigui un tema important, quan en 
realitat ara és un tema secundari i està en mans del Govern defensar la posició de 
l’Ajuntament per la via judicial. 

La Sra. Recasens recorda que aquest és un projecte que va iniciar el Govern 
anterior i CiU hi va votar en contra. Assenyala que el Govern actual evidentment 
entomarà la qüestió, però demana a tothom que sigui més prudent perquè al final 
els interessos públics estan per sobre dels altres interessos.

Pel que fa a la referència a Gibraltar del Sr. Mulleras, informa que l’Ajuntament 
no té cap notificació formal de si el vaixell que havia de venir a Barcelona ara és a 
Gibraltar, com diuen els mitjans de comunicació. Així mateix, destaca que com a 
Govern s’ha d’actuar sobre la base de fets formals i no en funció del que diuen els 
mitjans de comunicació.

D’altra banda, assenyala que el febrer del 2008 el Govern anterior va acordar el 
pagament del 10% del cànon en comptes de reclamar-ne el 100%, atès que ja 
havien passat els dos anys de construcció del vaixell. Destaca que el Govern 
actual, en canvi, el febrer del 2012 sí que va reclamar-ne el 100% i així el va 
satisfer l’empresa.

Quant a la penalització d’1.600.000 euros, reitera que es farà quan pertoqui 
jurídicament i legalment, ja que no es pot fer abans ni en paral·lel. 

En relació amb el fet que ella va dir que el vaixell arribaria, reconeix que s’ha 
tingut molta paciència amb aquest tema i explica que el Govern va donar 
credibilitat a l’empresa perquè havia començat a pagar el 100% del cànon. 
Assenyala que això va ser així fins que va deixar de pagar el cànon i va caducar la 
llicència, moment en el qual el Govern va veure proves fefaents per iniciar un 
procés jurídic.

D’altra banda, assegura que, per descomptat, el Grup del PP tindrà accés a 
l’expedient.

Quant a la discoteca Amnesia, aclareix que és en el municipi de Sant Adrià del 
Besòs, de manera que no ha estat l’Ajuntament de Barcelona qui li ha donat 
llicència. Tot i així, diu que el Govern municipal no pot quedar-se’n al marge, ja 
que la gent que hi acudeix pot venir tant de Sant Adrià com de Barcelona.

Pel que fa a la intervenció del Sr. Colomé, respon que el PP no està al Govern i 
que hi haurà penalitzacions quan pertoqui i siguin jurídicament viables.
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Respecte a la intervenció del Sr. Mestre, el felicita per reconèixer la decisió 
equivocada del Govern anterior. Així mateix, diu que si han estat 32 anys 
governant ara no poden pretendre que el boom turístic es deu al Govern actual. 
Assenyala que, en tot cas, el Govern actual assumeix plenament la responsabilitat 
de mantenir el certificat Biosphere de la Unesco de turisme responsable i 
sostenible. En aquest sentit, recorda que, en el primer sopar a què va assistir 
després de prendre possessió del càrrec, el Sr. Carnes va rebre aquest certificat i 
va tenir el detall que el rebessin tots dos perquè qui s’havia de responsabilitzar de 
mantenir aquesta certificació era el Govern actual. Per acabar, diu que aquesta és 
la direcció en què treballen, com també treballen en els nous plans de districte.

El Sr. Lacasa explica que s’ha iniciat la rescissió contractual per manca de 
pagament del cànon, de manera que si l’empresa no paga s’extingirà el contracte i 
s’embargarà la caució de 200.000 euros més els 1.600.000 euros. Afegeix que 
aquest procediment està a punt de finalitzar i, pel que fa a l’altre, exposa que 
l’Ajuntament vol saber per què no s’han fet les obres. En aquest sentit, assenyala 
que el Consorci del Besòs va aprovar inicialment el projecte presentat per una 
enginyeria, Ibinser, en representació de Sunborn, però li va demanar que el 
complementés amb una documentació que no va aportar, i al juny va caducar el 
projecte. Per acabar, afirma que s’avança lentament cap al compliment del 
contracte, però que cal respectar els terminis.

El Sr. Mulleras recorda que l’acord perquè vingués el vaixell-hotel va ser aprovat 
el 2005 amb els vots de PSC i ERC. Assenyala que ICV-EUiA, tot i que estava al 
Govern, es va abstenir i, a més, considera molt curiós que el Sr. Portabella canviés 
de vot, fet que va permetre que el projecte s’aprovés. 

D’altra banda, explica que en aquest cas hi ha un cost d’oportunitat, ja que s’ha 
tingut un espai hipotecat durant vuit anys pel qual l’Ajuntament hauria d’haver 
cobrat un cànon des del març del 2006 de 400.000 euros l’any. Afegeix que, per 
tant, la ciutat ha deixat de cobrar 1.700.000 euros. Indica que revisant l’expedient 
no ha trobat cap document que certifiqui que només s’hagués de pagar el 10% del 
cànon, ja que això només s’aplicava durant els primers 24 mesos des de la 
signatura del contracte. Afegeix que això sumat als 1.600.000 euros 
d’indemnització dóna un total de 3.300.000 que l’Ajuntament ha de reclamar per 
dedicar-los a promoció econòmica de la ciutat. Així mateix, considera que ja s’ha 
perdut massa temps. Reconeix que el Govern actual no va firmar el contracte, però 
recorda que sí que es va oposar a les proposicions del PP perquè s’executés la 
indemnització i es rescindís el contracte, per la qual cosa és coresponsable de la 
manca de cobrament del cànon. Afirma que el Govern també és responsable del fet 
que el 80% dels locals del Port Fòrum estiguin buits, ja que n’és el propietari.

Per acabar, reclama que l’alcalde Trias garanteixi l’ingrés del deute del vaixell 
del Port Fòrum i demana quins són els plans de futur del Govern municipal per a 
aquesta àrea.

El Sr. Colomé diu que l’estrella solitària és la causa del divorci entre el PP i CiU, 
però en termes econòmics no ho són.

D’altra banda, anima a la Sra. Recasens i el Sr. Mulleras a anar a Gibraltar 
perquè un podrà reclamar el Gibraltar espanyol i l’altra podrà recordar als 
gibraltarenys que la flota britànica en aquell moment estava en aliança amb
Barcelona, de manera que, si s’aconsegueix l’anomenat Gibraltar espanyol, es 
podria denunciar el Tractat d’Utrecht i no tindria vigència el Decret de Nova Planta.

Quant a la referència al turisme, destaca que el Jocs Olímpics van posar 
Barcelona al mapa del món i, per això, hi ha turisme. En aquest sentit, pregunta si 
al Plenari del 18 d’octubre se sabrà finalment si hi haurà Barcelona-Pirineus el 
2022 i afirma que potser és que el projecte no és d’aquest Govern municipal.

En relació amb el Sr. Carnes, assegura que el que va demostrar és lleialtat 
institucional, cosa que aparentment el Govern i l’alcalde obliden. En aquest sentit, 
indica que l’alcalde ha pogut parlar aquest matí de 400 milions d’inversions i 
finances sanejades gràcies als 32 anys de governs anteriors.

El Sr. Mestre assenyala que el Govern de CiU i la Sra. Recasens sí que són 
responsables de donar un nou impuls a la colonització turística de la ciutat. 
Recorda que el govern d’esquerres anterior va elaborar participadament un Pla 
estratègic de turisme que partia del reconeixement dels seus efectes negatius, 
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però CiU i l’alcalde Trias han deixat de banda aquest pla i, a més, no han seguit 
una de les seves recomanacions essencials: la desconcentració turística de la ciutat 
per fer el turisme més suportable per als barris i les persones. Assegura que, en 
canvi, el Govern actual amb el Pla d’usos de Ciutat Vella ha augmentat els hotels i 
els restaurants amb terrasses en el districte que ja estava suportant una càrrega 
turística excessiva.

La Sra. Recasens diu que donaran vista a l’expedient. Recorda que el 2007 es va 
concedir la primera pròrroga a la concessionària, però el 2008 i el 2009 es va 
concedir per silenci administratiu. D’altra banda, exposa que el seu Grup va votar 
en contra de la resolució contractual perquè hi havia signes fefaents que el 
projecte podia tirar endavant, ja que l’empresa havia pagat el 100% del cànon 
quan l’Ajuntament li ho va requerir el febrer del 2012. Així mateix, assegura que 
no es perdran els cànons no satisfets, ja que s’han requerit els 380.000 euros i el 
que s’hagi meritat des de l’octubre, a més de les penalitzacions oportunes.

Quant a la intervenció del Sr. Colomé, explica que l’alcalde Trias, en parlar de 
les finances, ha dit que això és mèrit de tots, fet que demostra que el Govern 
actual té lleialtat institucional.

Per acabar, en relació amb la intervenció del Sr. Mestre, destaca que l’abstenció 
del seu Grup va possibilitar que aquest projecte tirés endavant.

Es dóna per tractada.

IV) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

3. Designar l’Ima. Sra. Montserrat Sánchez Yuste Presidenta de la Comissió 
d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els Grups. 

4. Designar l’Ima. Sra. Janet Sanz Cid Presidenta de la Comissió de Qualitat de 
Vida, Igualtat, Joventut i Esports en substitució de l’Im. Sr. Ricard Gomà Carmona 
que restarà com a membre de l’esmentada Comissió.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els Grups. 

5. Ratificar el decret d’Alcaldia, de 26 de juliol de 2013, pel qual es designa com 
a consellers generals titulars de l’Assemblea General de la Caixa d’Estalvis i 
Pensions de Barcelona els Srs. Carlos Nieto Fernández, Marc Llobet i Martín i Josep
Ma. Camós Cabecerán en substitució de l’Ima. Sra. Àngels Esteller Ruedas i els 
Ims. Srs. Joaquim Forn i Chiariello i Jordi Portabella i Calvete.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els Grups. 

6. Designar, en representació de l’Ajuntament de Barcelona, la Sra. Teresa 
Perelló i Domingo, en substitució del Sr. Josep Tejedo Fernández, com a consellera 
general de l’Assemblea General de Caja de Ahorros y Monte de Piedad de 
Zaragoza, Aragón y Rioja.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els Grups. 

V) Part decisòria / Executiva

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord
c) Proposicions

VI) Part d’impuls i control

a) Proposicions / Declaracions de Grup
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Del Grup Municipal PSC:

7. La Comissió de Presidència i Règim Interior acorda: - Que el govern de la 
ciutat elabori uns indicadors de gestió públics i d’assoliment dels objectius del PAM 
i els faci públics abans de finalitzar el 2013. - Que aquests indicadors responguin a 
totes les activitats i serveis municipals, incloent les d’atenció ciutadana i resolució 
de queixes. - Que, d’acord amb aquests indicadors, el govern municipal elabori i 
faci difusió de la memòria d’activitat (general i territorial) de l’any 2013, incloent 
en la mateixa també les dades del 2012, i posteriors.

El Sr. Espriu exposa que plantegen aquesta proposició en positiu per facilitar 
una informació útil i aclaridora als ciutadans de Barcelona com a eina de 
transparència, control i participació.

Assenyala que avui s’està fent la jornada organitzada per l’Ajuntament «Cap a 
un model de governança» per plantejar nous models de governança que permetin 
trobar mecanismes d’interrelació entre la ciutadania i el disseny de les polítiques 
públiques. Detalla que a la taula de polítics es debatrà sobre què és la participació i
la comunicació entre l’Administració i els ciutadans. Assegura que és un debat 
difícil, però diu que un requisit imprescindible és facilitar a la ciutadania una 
informació àgil, veraç, entenedora i fiscalitzable de l’activitat de la institució. 
Afegeix que no és una obligació nova, però sí que és una demanda creixent, de 
manera que cal oferir informació actualitzada tant pressupostària com de 
tramitació d’actes administratius i d’indicadors de gestió.

Per acabar, llegeix la proposició del seu Grup.
La Sra. Esteller expressa el vot favorable del seu Grup. Explica que la proposició 

els va sorprendre perquè pensava que el Govern ja ho havia incorporat en el PAM, 
tenint en compte que el Grup del PSC es va abstenir i va permetre que s’aprovés. 
Recorda que precisament el Grup del PP va introduir-hi unes al·legacions, que el 
Govern no va estimar oportunes, per incorporar-hi indicadors d’avaluació. 
Assenyala que, no obstant això, no serà fàcil de fer, ja que la majoria de les línies 
del PAM són tan ambigües i genèriques que és difícil controlar-les i avaluar-les. 
Considera que tots els documents de govern que s’aprovin han de dur incorporats 
indicadors per fer-ne un seguiment. Per acabar, puntualitza que li donaran suport, 
però els hauria agradat que aquests indicadors ja constessin en el document del 
PAM aprovat.

El Sr. Mestre expressa el vot favorable del seu Grup. Afirma que és necessari 
tenir instruments d’avaluació de l’actuació municipal i cal que d’aquesta actuació 
s’informi públicament d’una manera accessible per a la ciutadania, de manera que 
pugui generar debat i valoració en els òrgans municipals de participació, 
començant pel Consell de Ciutat, i en el conjunt de Barcelona.

El Sr. Laporta assenyala que la claredat en els objectius i la definició d’indicadors 
d’avaluació objectivables són exercicis de transparència que haurien de 
caracteritzar l’acció de tot govern. En aquest sentit, considera necessari disposar 
d’indicadors d’assoliment dels objectius del PAM i d’avaluació de la gestió pública. 
Expressa preocupació, tanmateix, per la qualitat dels indicadors, més que no pas 
pel termini de dos mesos. Afegeix que per superar la malfiança i el 
desconeixement de la ciutadania respecte a la idoneïtat de les polítiques en temps 
de crisi cal exercir els principis de col·laboració, transparència, informació i 
participació. En aquest sentit, indica que l’Administració s’ha de plantejar d’ofici 
uns objectius clars vinculats a indicadors d’avaluació per valorar de la manera més 
objectiva possible el grau d’assoliment d’aquests objectius i implementar així 
processos de millora. Per acabar, expressa el vot favorable del seu Grup.

El Sr. Forn expressa el vot favorable del seu Grup. Explica que el Govern ha 
tingut des de sempre l’objectiu de donar una màxima transparència, com demostra 
el fet que en els plenaris d’inici d’any sempre ha facilitat als grups municipals el 
balanç de l’estat de la ciutat, que inclou indicadors importants. Afegeix que el 
balanç de la gestió anual es fa en el marc dels 40 objectius de ciutat i detalla cada 
una de les mesures de govern aprovades, les actuacions fetes i els principals 
indicadors. Així mateix, destaca que també s’ha publicat cada any el pressupost. 
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Indica que tota aquesta informació es pot consultar de manera detallada al web 
municipal.

D’altra banda, assenyala que s’està treballant en el projecte Govern Obert, una 
eina per facilitar la informació ciutadana relativa a les mesures de govern, l’estat 
d’execució d’obres singulars, les subvencions, els ajuts i els convenis, la 
contractació, l’agenda participativa i el portal de resultats de la gestió municipal.

Diu que totes aquestes mesures van en la línia de la proposició presentada, però 
aclareix que hi ha indicadors que necessiten molt de treball i hi ha factors que no 
són fàcils d’individualitzar, per la qual cosa demana poder presentar un primer 
informe al gener o el febrer del 2014. 

El Sr. Espriu agraeix el suport de tots els grups. 
Quant a la intervenció de la Sra. Esteller, aclareix que la proposició va més enllà 

del PAM, atès que també es refereix a altres indicadors sobre les activitats i els 
serveis municipals.

Respecte a la petició del Sr. Forn, respon que l’únic que demana és que es 
compleixi l’acord, però que pel que fa als terminis pot ser més flexible.

Per acabar, afirma que el camí cap a la transparència és complex, especialment 
en una Administració tan gran, però diu que tots els grups hi han de treballar.

La Sra. Esteller assenyala que certament la proposició no es limita al PAM, però 
que volia centrar-s’hi perquè ja fa un any que es va aprovar, per la qual cosa 
aquests indicadors ja haurien d’estar-hi incorporats per poder avaluar-ne les 
mesures.

D’altra banda, considera positiu que s’hi incorporin més accions del Govern, 
especialment les vinculades amb les queixes o els suggeriments dels ciutadans. 

El Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Espriu expressa el vot 
favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP, el Sr. Mestre 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

Del Grup Municipal PP:

8. La Comissió de Presidència i Règim Interior acorda: Instar al Govern 
municipal a restituir la Placa de la Constitució de la plaça Sant Jaume que va ser 
col·locada a la façana principal de l’Ajuntament amb motiu de la seva inauguració.

La Sra. Esteller llegeix la proposició del seu Grup. Afirma que l’Ajuntament va 
retirar-la no amb traïdoria, però sí amb nocturnitat, ja que va aprofitar el mes 
d’agost, en què no hi ha gaire gent a la ciutat, per fer-ho. Diu que no s’entén per 
què molesta que hi hagi la placa de la Constitució a la plaça Sant Jaume, sobretot 
tenint en compte que es va col·locar amb motiu de la Constitució de 1837, una 
constitució que va ser sinònim de democràcia, entre altres motius perquè va 
establir la divisió de poders, va instituir un règim de monarquia constitucional i va 
regular per primera vegada el reconeixement dels drets individuals. Afirma que 
aquestes qüestions són molt importants i, ara que hi ha hagut 34 anys de govern 
democràtic a Barcelona, no s’entén per què s’ha de suprimir la placa quan no li 
havia molestat mai a ningú i havia sobreviscut durant 175 anys. Per acabar, diu 
que tampoc no s’entén si es pensa en la Constitució de 1978, ja que aquesta 
també ha contribuït a l’autogovern i la recuperació de les institucions de Catalunya. 

El Sr. Colomé expressa el vot favorable del seu Grup. Aclareix que hi donen 
suport fonamentalment per les formes inadequades amb què s’ha retirat la placa. 
En aquest sentit, diu que és curiós que alguns partits, només amb un prec i sense 
debat, aconsegueixin una cosa que ni dues monarquies, dues repúbliques i dues 
dictadures havien aconseguit. Afirma que és molest que no s’hagi fet aquest debat 
i el Govern ho hauria pogut plantejar.

D’altra banda, destaca que la Constitució de 1837 és filla de la de 1812, que va 
ser la primera constitució liberal d’Europa i va donar lloc a les revolucions liberals 
de 1830. Recorda que el Sr. Portabella va argumentar en el seu prec que la 
Constitució de 1837 va modificar la de Cadis amb una profunda restricció de la
democràcia censatària. En aquest sentit, afirma que així era llavors a tots els 
països europeus, ja que el sufragi universal no va arribar a la Gran Bretanya fins el 
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1867. Considera, per tant, que si l’argument és aquest o bé s’està aplicant un 
criteri històric o bé s’està fent una altra cosa.

Pel que fa a l’argument del Govern que hi havia confusió en el Nomenclàtor 
entre plaza de la Constitución i plaça Sant Jaume, assegura que cap turista s’ha 
queixat d’una mala senyalització, sobretot tenint en compte que la placa no era del 
Nomenclàtor.

Així mateix, afirma que s’aplica un criteri molt curiós de memòria històrica i 
pregunta si s’ha tret la placa perquè està en castellà i és una constitució 
espanyola. En aquest sentit, diu que cal anar amb compte, ja que, si no, passarà 
com a Sitges i s’intentarà retirar el nom de la plaça i l’estació de metro Espanya. 

D’altra banda, recorda que la denominació Estat espanyol és la denominació 
franquista, de manera que cada cop que algú l’utilitza està alimentant el 
franquisme. Demana, per tant, que facin servir el nom adequat, que és Espanya,
sobretot tenint en compte que si fossin nacionalistes de veritat sabrien que és molt 
millor parlar d’Espanya que no pas d’Estat espanyol, ja que, si no, s’acaba parlant 
d’administracions contra administracions.

El Sr. Mestre explica que el seu Grup ha presentat una esmena, que no ha estat 
acceptada pel Grup del PP, segons la qual s’hauria de retirar la placa que va ser 
col·locada a la façana principal de l’Ajuntament el 13 d’agost de 2013 sense 
substituir-la per cap altra. Exposa que la voluntat era no obrir a Barcelona una 
guerra de plaques que només respondria a interessos partidistes. Afegeix que 
l’objectiu també era que es retirés immediatament el nyap que s’ha perpetrat a la 
façana de l’Ajuntament i, en aquest sentit, demana al Govern municipal que 
respongui. Per acabar, expressa el vot contrari del seu Grup.

El Sr. Laporta exposa que l’origen de la qüestió és el fet que en el Consell 
plenari de l’abril de 2012 es va aprovar un prec del seu Grup. En aquest sentit, diu 
que el que ha fet el Govern és donar compliment a un acord polític i els motius per 
fer-ho ja es van exposar en el seu moment. Afirma que la proposició del PP insta al 
Govern a no complir el que s’havia acordat, cosa que implica una manca de cultura 
democràtica. Considera, per tant, que cal mantenir aquella decisió. Per acabar, 
expressa el vot contrari del seu Grup.

El Sr. Ciurana expressa el vot contrari del seu Grup. Destaca que efectivament 
això ve d’un prec aprovat el 27 d’abril de 2012, de manera que no es va fer ni amb 
nocturnitat ni amb traïdoria. 

Quant a la intervenció del Sr. Mestre, indica que és qüestió que la vista s’hi 
acostumi i el disseny és responsabilitat dels tècnics, de manera que no és rellevant 
fer una valoració estètica de la placa.

D’altra banda, assenyala que abans no deia enlloc de la façana que es tractava 
de l’Ajuntament de Barcelona, per la qual cosa valia la pena indicar-ho aprofitant la 
circumstància. 

La Sra. Esteller expressa sorpresa pel fet que el Sr. Ciurana suggereixi que la 
gent no trobava l’Ajuntament perquè no hi havia la placa. Assegura que tot plegat 
és un absurd, ja que ningú no s’havia queixat perquè tingués problemes per 
arribar a la plaça Sant Jaume i trobar l’Ajuntament.

Quant a la intervenció del Sr. Laporta, explica que la intenció del PP no és que 
s’incompleixin acords, sinó donar al Govern l’oportunitat de rectificar el gran error 
d’haver retirat una placa que era sinònim de democràcia. Afirma que tenir una 
placa de 175 anys a la plaça més cèntrica de la ciutat és positiu i sembla que aquí 
només es vulgui reescriure la història i es tingui mania a les constitucions. Per 
acabar, destaca que ja els va sorprendre que el Govern aprovés el prec d’ERC en el 
seu moment.

Respecte a la intervenció del Sr. Mestre, considera que si sempre són escèptics 
no estan apostant pels valors en què creuen. Diu que si sempre es va cedint al 
final no hi haurà res que veritablement tingui significat. En aquest sentit, exposa 
que per al PP el fet que hi hagués una placa tan antiga a la plaça Sant Jaume tenia 
un significat important de democràcia i també d’Espanya, i afegeix que no s’ha 
d’esborrar de Barcelona tot el que estigui vinculat a Espanya.

Per acabar, assenyala que vol aprofitar la intervenció per recordar les preguntes 
que ja va presentar el 19 d’agost i el Govern encara no ha respost. En aquest 
sentit, pregunta quin cost ha tingut treure la placa i instal·lar-hi una de nova.
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El Sr. Colomé puntualitza que, en virtut del ROM, un prec no és un acord, sinó, 
tal com ha dit el Sr. Laporta, un acord polític.

En aquest sentit, demana que el Govern apliqui el mateix criteri de compliment 
amb les proposicions, que són més que un prec. Així mateix, indica que el més 
convenient hauria estat que el debat sobre la placa es fes a la comissió i no 
s’hagués fet a través d’un prec.

El Sr. Mestre, afirma que, com deia la Sra. Esteller, no és només que tota la 
ciutadania de Barcelona sap on és l’Ajuntament, sinó que ho sap tot Catalunya.

Respecte a la intervenció del Sr. Ciurana, diu que la vista s’acaba acostumant a 
tot, però que no es tracta només d’un problema estètic. Assegura que la placa és 
un nyap que no es correspon amb una façana neoclàssica de 1832. Demana, per 
això, que es retiri immediatament.

Pel que fa a la intervenció de la Sra. Esteller, respon que ICV-EUiA sí que entra a 
debatre qüestions significatives quan val la pena fer-ho, però la proposició que ha 
plantejat el Grup del PP no és un tema que realment preocupi i afecti la ciutadania 
de Barcelona.

El Sr. Laporta exposa que es tractava d’un prec municipal, de manera que és un 
mecanisme que serveix perquè es realitzin determinades actuacions. 

D’altra banda, assenyala que el seu Grup va donar la importància que calia a la 
qüestió, per extemporània i confusionària, fet que demostra que posen molta cura 
en aquests temes, també a l’hora d’utilitzar Estat espanyol o Espanya.

Per acabar, afirma que estan satisfets amb la diligència amb què ha actuat el 
Govern per atendre el prec d’UpB. 

El Sr. Ciurana aclareix que no ha dit que la gent no sabés on era l’Ajuntament, 
sinó que deu ser l’únic ajuntament de Catalunya que encara no tenia una placa on 
s’assenyalés el nom de la institució. Afegeix que no es tractava d’una placa en 
homenatge a la Constitució, sinó que assenyalava un espai de la ciutat, la plaza de 
la Constitución. En aquest sentit, destaca que, com la plaça de Sant Jaume, la 
plaça Orfila de Sant Andreu i altres llocs de gairebé tots els districtes de la ciutat 
també han perdut la referència a la Constitució, ja que l’únic on es manté és el 
carrer Constitució de Sants-Montjuïc. En aquest sentit, afegeix que és normal que 
aquestes denominacions vagin canviant.

Respecte a la intervenció del Sr. Colomé, recorda que al Saló de Plens de 
l’Ajuntament hi havia unes plaques que commemoraven unes determinades 
efemèrides i el Govern de fa sis o set anys va decidir canviar-les. Destaca que no 
eren plaques del Nomenclàtor i no podien causar cap confusió.

D’altra banda, indica que s’està parlant d’un prec que va aprovar el Plenari fa 
gairebé un any i mig, de manera que si es pot observar de la manera més 
objectiva possible es veurà que el rebuig a aquesta proposició serà el 
posicionament majoritari de l’Ajuntament.

La Sra. Esteller assenyala que han preguntat pel cost de la retirada de la placa. 
Així mateix, diu que el PP continua sense entendre per què s’ha retirat la placa de 
la plaça de la Constitució. Quant als altres llocs de la ciutat on hi havia la 
referència a la Constitució, puntualitza que no tenen la mateixa simbologia que la 
plaça Sant Jaume. En aquest sentit, demana que no es facin equiparacions per 
justificar una decisió que no té cap tipus de justificació.

El Sr. Ciurana explica que l’àrea responsable de fer el canvi no és la de Cultura, 
sinó la d’Hàbitat Urbà. Afegeix que en desconeix el cost, però demanarà a Antoni 
Vives que li doni al més aviat possible la resposta que demana.

El Sr. Ciurana expressa el vot contrari de CIU, el Sr. Colomé expressa el vot 
favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP, el Sr. Mestre 
expressa el vot contrari d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot contrari d’UpB. 
Es rebutja.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

9. La Comissió de Presidència i Règim interior acorda: 1.- Manifestar el rebuig al 
projecte de Llei de Pressupostos Generals de l’Estat per al 2014. 2.- Exigir al 
govern de l’Estat que no continuï posant en risc els nivells de prestació de serveis 
en els àmbits de la salut, l’educació, les polítiques socials i l’ocupació. 3.-
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Expressar que les mancances en les partides pressupostàries destinades a la ciutat 
de Barcelona demostren un menysteniment del Govern de l’Estat a la seva 
capitalitat, i que les inversions en infraestructures no donen la resposta adequada 
per al seu desenvolupament econòmic. 4.- Instar al govern municipal a dirigir-se 
als ministeris d’Hisenda, Foment, Ocupació, Educació, Cultura i Esports, i Sanitat, 
Serveis Socials i Igualtat per exigir els nivells de prestació de serveis i les 
inversions necessàries per a la ciutat.

El Sr. Gomà es disculpa, en primer lloc, perquè farà la intervenció de 
presentació, però després haurà de marxar.

Manifesta que l’Ajuntament de Barcelona ha d’expressar políticament el seu 
rebuig al projecte de llei de pressupostos generals de l’Estat del 2014 perquè són 
lesius per a les persones i els barris de la ciutat. Assenyala que no seria la primera 
vegada, atès que ja es va fer fins i tot en el Plenari.

Exposa que aquest rebuig se sustenta en quatre arguments. En primer lloc, diu 
que aquest projecte de llei és un nou capítol d’una onada de retallades i 
desmantellament de drets socials que afecten directament les persones i els barris 
més fràgils de la ciutat. Indica que un dels instruments de protecció que queda 
fortament retallat és el suport a la dependència. En aquest sentit, explica que les 
persones amb dependència moderada —unes 15.000 a Barcelona— queden 
excloses del dret a tota mena de prestació fins a finals del 2015, les prestacions a 
persones cuidadores —unes 30.000 a Barcelona— es retallen un 15% com a 
mínim, i del 50% del finançament de la dependència que li correspon al Govern de 
l’Estat n’aporta només el 19%. Pel que fa a les pensions, destaca que el 51% de 
les pensions i el 67% de les pensions de les dones de Barcelona estan per sota 
dels 600 euros i el projecte de pressupost no fa cap inversió per dignificar-les. 
Quant a l’atur, exposa que hi ha 40.000 persones aturades sense protecció, 
mentre que en el pressupost general de l’Estat les prestacions es retallen un 5,3%. 
Així mateix, indica que es retallen 61 milions d’euros en beques per a material 
escolar i es fa una retallada de 1.000 milions d’euros nets en el pressupost del 
Ministeri de Sanitat. Conclou, doncs, que no són retallades en abstracte, sinó que 
totes i cadascuna afecten clarament la població més vulnerable de Barcelona.

Pel que fa al segon argument, destaca que cau la inversió pública a Catalunya 
en un 25,5%, fet que la situa en els nivells de 1999, i en termes per càpita passa 
de 167 a 125 euros, per sota de la mitjana de l’Estat, que és de 200,7 euros. Així 
mateix, des del punt de vista de la inversió territorialitzable a les comunitats 
autònomes, indica que en aquest projecte de llei a Catalunya li correspon el 9,4%, 
la meitat de l’aportació que fa al PIB de l’Estat. 

Assenyala, però, que el més important és que aquesta caiguda afecta 
directament infraestructures clau de mobilitat i reactivació econòmica, inversions 
imprescindibles per fer possible un nou model productiu i de sostenibilitat, i que 
han estat llargament reivindicades per la ciutat. En aquest sentit, assenyala que no 
es fa cap inversió en els accessos ferroviaris del Prat ni en el desdoblament de la 
R3 entre Montcada i Vic, una infraestructura bàsica per millorar la quota de 
transport públic en els desplaçaments de connexió entre Barcelona i el territori.

Quant al quart argument, diu que s’enfonsen les aportacions als equipaments 
que doten de sentit Barcelona com a capitalitat cultural, amb retallades d’entre el 
32% i el 72% i una caiguda mitjana del 54,5% en els tres últims anys.

Conclou que, per tant, hi ha un ampli ventall d’arguments perquè Barcelona 
torni a expressar rebuig als pressupostos generals de l’Estat.

D’altra banda, exposa que la proposició també demana que el Govern municipal 
tingui una actitud proactiva i l’alcalde lideri una veritable ofensiva política perquè 
es faci justícia amb Barcelona. En aquest sentit, expressa preocupació pel fet que 
fins ara l’alcalde ha mostrat una manca d’exigència i lideratge. Diu que, per això, 
el quart punt de la proposició és essencial i cal que l’alcalde i el Govern s’adrecin a 
aquests ministeris per rectificar totes i cadascuna d’aquestes retallades. 

El Sr. Trullén expressa el vot favorable del seu Grup. Assenyala que el rebuig al 
projecte de pressupostos de l’Estat afecta tant les partides per a serveis 
fonamentals, com ara la sanitat, l’educació i les polítiques socials i d’ocupació, com 
les partides relacionades amb la inversió i el factor de capitalitat. Quant a aquestes 
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últimes, destaca que afecten el model de creixement i, tenint en compte que el 
pressupost ha d’estar al servei de la reactivació de l’economia, és fonamental 
identificar les opcions polítiques de les partides d’inversió que afecten aquesta 
reactivació. En aquest sentit, destaca que la disminució de la inversió a la província 
de Barcelona és d’un 27,3%, fet que demostra no solament 

una falta de sentit polític, sinó sobretot una manca de sentit econòmic i 
d’ordenació de prioritats. Exposa que Barcelona i Madrid colideren el sistema urbà 
d’Espanya i les inversions de l’Estat són fonamentals en les funcions urbanes de 
més abast, és a dir, les infraestructures de transports i comunicacions, i també les
culturals, que per la seva gran importància s’han de mantenir preservant les 
aportacions que hi fa l’Estat. Com a exemple d’inversió en infraestructures mal 
orientada i totalment insuficient, esmenta el corredor mediterrani, la inversió del 
qual disminueix en el pressupost un 59%. Així mateix, indica que el finançament 
de l’estació de la Sagrera, segons les dades disponibles, també està previst de 
manera insuficient en el projecte de pressupostos. En aquest sentit, afirma que 
aquesta estació ha de tenir un paper central en el nou model de creixement de la 
metròpoli de Barcelona. Afegeix que altres inversions també queden clarament 
disminuïdes, com els accessos ferroviaris al port i l’aeroport. 

Per acabar, subratlla que és necessari revertir aquesta situació situant Barcelona 
en el lloc que li correspon i liderant el procés de selecció d’inversions per a la ciutat 
en els pressupostos generals de l’Estat.

La Sra. Esteller expressa sorpresa per les anteriors intervencions dels grups 
municipals, ja que sembla que no hagin mirat els pressupostos. Diu que el 
pressupost és un gran instrument de política econòmica i l’anterior pressupost del 
Govern va servir per establir les bases de la recuperació econòmica. Destaca que 
la situació era molt complicada, amb un dèficit asfixiant i unes primes pràcticament 
insostenibles, però ara l’economia ha millorat, tot i que encara hi ha una profunda 
crisi. Afirma que s’ha iniciat la recuperació i això és gràcies a les reformes 
estructurals i les polítiques pressupostàries del Govern.

Diu que, tot i així, els pressupostos són austers perquè encara cal sanejar 
l’economia. En aquest sentit, indica que hi ha un estalvi en el sector públic, on tots 
els ministeris tenen una reducció del 4%, però les partides socials pugen un 4,4%, 
ja que les pensions pugen de 178.000 a 186.000 respecte al 2013. Destaca que les 
pensions es revaloritzen un 0,25% i la despesa social també creix. Considera que, 
per tant, es garanteix l’assistència social i es van millorant les partides vinculades 
a les necessitats i les dependències. Així mateix, indica que ja s’ha pagat el deute 
en dependència de 1.000 milions d’euros que va deixar el govern anterior, però 
s’ha hagut de fer a costa del pressupost. Conclou que en l’àmbit social els 
pressupostos han anat millorant, ja que les partides socials hi són les prioritàries.

Quant a les infraestructures, assenyala que el Sr. Gomà ha hagut de fer 
referència a una inversió de fora de Barcelona per poder fer alguna queixa i el 
Grup del PSC s’equivoca en dir que els accessos al port no estan garantits. En 
aquest sentit, aclareix que el pressupost hi destina una partida de 32 milions 
d’euros i també destina 2,5 milions als viaris perquè ara cal fer la licitació d’obra 
de sis mesos. Així mateix, recorda que el 4 de setembre va venir la ministra a 
signar l’acord amb la Generalitat i l’Ajuntament.

D’altra banda, indica que s’ha creat una comissió tècnica per al cinturó litoral a 
l’alçada del Morrot i hi ha una dotació per fer els estudis informatius. Afegeix que 
la Sagrera també està garantida, atès que ja hi ha una dotació a ADIF de més de 
100 milions d’euros que no consta a la part de Foment i ja s’està treballant amb 
l’Ajuntament la calendarització d’aquestes inversions.

Aclareix també que la inversió a Catalunya no són 900 milions d’euros, sinó 
1.400, de manera que sobrepassa la mitjana d’Espanya. En aquest sentit, demana 
que es busqui el rigor i no només la crítica, ja que cal valorar el pressupost en 
conjunt tenint en compte la conjuntura actual.

El Sr. Laporta afirma que Barcelona pateix doblement els incompliments 
econòmics de l’Estat pels ingressos que no rep directament dels pressupostos 
generals i per l’ofec financer a què l’Estat sotmet Catalunya. Assegura que això 
resulta en menys inversions i menys despesa social per a Barcelona. En aquest 
sentit, considera que Barcelona no pot tolerar més que els pressupostos de l’Estat 
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encara agreugin més el patiment de la ciutat en matèria d’inversions, eliminant les 
despeses per capitalitat i atorgant un finançament irrisori a les institucions 
culturals. Destaca que l’Estat destina vint vegades més diners al Museu del Prado 
que al MNAC i només el que destina al Reina Sofía és el triple del que reben tots 
els equipaments culturals de Barcelona junts.

Quant a la intervenció de la Sra. Esteller, diu que no es pot justificar 
l’injustificable, ja que la Sagrera ha desaparegut totalment dels pressupostos 
generals de l’Estat i, si hi ha un conveni, és possible que sigui com el de Rodalies, 
que ha estat incomplert. En aquest sentit, assegura que firmar convenis amb 
l’actual Govern de l’Estat espanyol crea una inseguretat absoluta. Així mateix, 
indica que algunes inversions en infraestructures de Barcelona s’endarrereixen 
substancialment, gairebé sine die, i d’una manera inadmissible. 

Per acabar, expressa el vot favorable del seu Grup.
La Sra. Recasens expressa l’abstenció del seu Grup. Exposa que el Grup de CiU 

rebutja de manera contundent aquests pressupostos i evidentment a Madrid farà 
l’oportuna esmena a la totalitat. Indica que, tanmateix, el Sr. Gomà no es pot 
permetre el luxe de renyar l’alcalde i culpar el Govern municipal de la situació 
actual. En aquest sentit, destaca que l’Administració municipal és solvent i ha fet 
els deures, però ara haurà de patir les retallades en infraestructures del pressupost 
de l’Estat.

Diu que aquests pressupostos no responen al que necessiten Catalunya i 
Barcelona com a capital de país. Afegeix que la retallada de 189 milions d’euros, 
del 66%, és totalment insatisfactòria, sobretot tenint en compte que se suma a 
una sèrie de retallades successives i al fet que fa temps que no es compleix la 
disposició addicional de l’Estatut quant al pes que hauria de representar la inversió 
a Catalunya segons el seu PIB. Conclou que, per tant, són uns pressupostos que 
no responen al fet que la punta de llança de la sortida de la crisi passa per 
Barcelona, que incompleixen l’Estatut i que redueixen la inversió a Catalunya molt 
per sobre de la mitjana d’altres regions.

Pel que fa a la Sagrera, diu que efectivament s’inclou en els pressupostos 
d’ADIF. Puntualitza, però, que ara cal vetllar perquè s’executi la inversió, ja que de 
vegades el problema és que no hi ha cap dotació pressupostària, però també ha 
passat que, encara que sí que es tingui, després no s’ha executat. Afegeix que el 
Govern municipal, a diferència del Sr. Gomà, vol adoptar una actitud positiva i 
treballar en el marc de totes les instàncies i els marcs de col·laboració per tirar 
endavant el que necessita Barcelona, calendaritzant els pressupostos i exigint el 
compliment del que consta als pressupostos d’ADIF quant a la Sagrera.

D’altra banda, exposa que l’Ajuntament, independentment del que facin la 
Generalitat i el grup parlamentari, també presentarà, per descomptat, les seves 
esmenes, de manera que no cal que el Sr. Gomà li digui el que ha de fer.

Destaca que hi ha incompliments en el conveni de l’aeri i de Sants, i també hi ha 
pèrdues en els ajuts a la rehabilitació i promoció d’habitatges públics de lloguer. 
Reconeix que l’Estat manté l’aportació a l’ATM, però assenyala que en els darrers 
quatre anys aquesta s’ha reduït un 50%, com també ha disminuït un 64% 
l’aportació als equipaments culturals i no s’ha fet inversió en equipaments culturals 
cabdals com la Biblioteca Provincial. Així mateix, subratlla que hi ha una retallada 
del 36% en serveis socials.

D’altra banda, indica que l’Ajuntament està treballant perquè es reconeguin les 
dotacions suficients en la plantilla de bombers. En aquest sentit, destaca que el 
Govern municipal vol mostrar una actitud positiva rebutjant uns pressupostos de 
l’Estat que no responen a la capital del país. Per acabar, assenyala que l’alcalde 
treballarà per capgirar aquesta situació i perquè es reconeguin les infraestructures 
i les dotacions pressupostàries que actualment estan bloquejades.

El Sr. Mestre agraeix els vots de suport dels grups del PSC i UpB i lamenta 
l’abstenció del Govern. 

Quant a la intervenció de la Sra. Recasens, pregunta per què no han presentat 
una esmena, tenint en compte que el Govern coincideix amb el fons de la 
preocupació i l’exigència, ja que així hi haguessin pogut votar favorablement. En 
aquest sentit, considera que el fet que no ho hagin intentat reflecteix la manca de 
fortalesa, exigència i lideratge del Govern municipal i l’alcalde.
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En resposta a la Sra. Esteller, diu que el seu Grup ha fet aquesta proposició i el 
discurs corresponent després d’analitzar els pressupostos. Així mateix, recorda que 
la Sra. Alícia Sánchez-Camacho va presentar recentment una proposta del PP 
català que ha estat sonorament rebutjada pel PP a Madrid i, per tant, pel PP 
d’Espanya. Diu que a les xifres d’inversió que esmentava la Sra. Esteller els passa 
el mateix, que aquí en diuen unes, però no són les xifres de Madrid i del Govern 
d’Espanya.

D’altra banda, destaca que en el marc del debat polític el pressupost és allò que 
es pot discutir d’una manera més objectiva. En aquest sentit, assegura que els 
pressupostos del Govern espanyol per al 2014 són antisocials, incrementen les 
desigualtats i perjudiquen les condicions de vida dels sectors més vulnerables 
socialment i econòmicament. Afegeix que també castiguen les inversions a 
Catalunya i Barcelona, sobretot en infraestructures de transport. Així mateix, 
assenyala que els pressupostos, com que responen a l’austeritat dogmàtica del 
Govern del PP a Espanya, agreugen les conseqüències de la crisi i no permeten 
fixar una política de reactivació econòmica.

Destaca que és una proposició aprovada, de manera que el Govern municipal li 
ha de donar compliment, sobretot pel que fa al punt número 4. Anuncia que d’aquí 
a un temps el seu Grup en demanarà comptes. En aquest sentit, diu que seria bo 
que, un cop s’hagin aprovat o estiguin a punt d’aprovar-se els pressupostos 
generals de l’Estat, el Govern municipal informi dels resultats que han tingut les 
iniciatives de l’alcalde per millorar uns pressupostos clarament lesius per a 
Barcelona.

El Sr. Trullén diu que coincideix amb la tinenta d’alcalde en la idea que 
Barcelona és capital per sortir de la crisi. Assenyala que, per tant, la ciutat ha de 
tenir una intensa presència en el procés de negociació dels pressupostos que 
impliqui una translació efectiva en partides tan importants com les inversions reals 
en infraestructures. 

Per acabar, demana que el Govern publiqui l’informe d’anàlisi dels pressupostos 
generals de l’Estat que elabora el Gabinet Tècnic de Programació.

La Sra. Esteller aclareix que els pressupostos dels accessos al port estan 
consignats, de manera que no s’entén què més volen els altres grups municipals.

Quant a l’execució de la inversió a la Sagrera, destaca que la reunió tècnica es 
va fer fa deu dies, de manera que s’està treballant per fixar el calendari per fer tot 
el soterrament i la llotja.

D’altra banda, indica que el seu Grup també vol que el pressupost es millori, ja 
que tot és millorable, però destaca que la inversió és de 1.400 milions d’euros si es 
tenen en compte totes les inversions, no només una part de Foment.

Per acabar, exposa que els pressupostos volen establir les bases per iniciar la 
recuperació i cobreixen la part social en el màxim espectre possible. En aquest 
sentit, diu que no s’entén com fan els números i les mitjanes els altres grups, ja 
que, en definitiva, no són reals.

La Sra. Recasens explica que el seu Grup compartia el 100% de la proposició, 
però que l’ha fet canviar de vot la intervenció del Sr. Gomà, ja que no pot culpar 
l’alcalde de la situació i dir-li el que ha de fer. Indica, però, que vol ser positiva, 
raó per la qual el seu Grup s’ha acabat abstenint i treballarà en el període 
d’al·legacions i esmenes als pressupostos. Reitera que aquests pressupostos no 
responen a les necessitats del país ni de Barcelona com a capital. Afegeix que el 
Govern municipal fa temps que treballa i manté converses per arreglar situacions 
com les inversions a la Sagrera o la plantilla de bombers. En aquest sentit, 
assegura que l’Ajuntament serà ferm i contundent a l’hora de presentar les seves 
esmenes i es donarà compte del que s’hagi fet a la comissió que correspongui.

La Sra. Recasens expressa l’abstenció de CIU, el Sr. Trullén expressa el vot 
favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP, el Sr. Gomà 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

Del Grup Municipal UpB:
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10. La Comissió de Presidència i Règim Interior acorda, en compliment a allò 
estipulat en el Pla d’Actuació Municipal 2012/15, instar al govern municipal a 
negociar la compensació del sòl cedit a l’Autoritat Portuària de Barcelona 
recuperant per a la ciutat sòl del domini marítimo-terrestre al centre de la ciutat.

El Sr. Laporta exposa que l’Ajuntament ha cedit 6.270 m2 al Port de Barcelona 
per construir els seus accessos ferroviaris. Indica que la zona afectada és el tram 
de vies entre el pont de Mercabarna i la nova terminal B del Port. Recorda que 
l’acord entre el Govern municipal i el Grup d’UpB per a l’aprovació del PAM 
incorporava el compromís de negociar amb el Govern de l’Estat espanyol la 
modificació de la delimitació del domini públic maritimoterrestre traslladant-lo 
arran d’aigua al Port Vell de Barcelona. Assenyala que, a parer d’UpB, aquesta 
cessió de terrenys és necessària, però també és una oportunitat per recuperar sòl 
per a la ciutat negociant la compensació amb l’Autoritat Portuària de Barcelona. En 
aquest sentit, detalla que la seva proposta és que es compensi amb la cessió del 
sòl situat entre el Pas de Sota Muralla i el carrer Doctor Aiguader. Així mateix, 
considera que l’Ajuntament no pot cedir metres quadrats de Barcelona mentre hi 
ha espais estratègics com el Port Vell i el Fòrum fora dels seus límits. Per acabar, 
llegeix la proposició del seu Grup.

El Sr. Escudé expressa el vot favorable del seu Grup. Assenyala que el 2007 
l’Ajuntament, la Generalitat i l’Estat van acordar, arran de la Carta Municipal, que 
l’Ajuntament participés en el control i la gestió de les àrees de la zona 
maritimoterrestre situades dins dels seus límits municipals. Afegeix que el 2009 
l’Ajuntament va prendre possessió d’unes 80 hectàrees del litoral, entre la zona del 
Fòrum i la Barceloneta, fet que va permetre a la ciutat recuperar el control de 
molts espais i edificis creats arran de la recuperació de les platges i el front 
marítim. Diu que el pas següent és actualitzar la zona maritimoterrestre en el 
sector que queda pendent, del Port Vell fins al Llobregat. Afirma que evidentment 
estan d’acord a donar continuïtat als acords presos entre administracions i, en 
aquest sentit, diu que no és clar si cal fer una compensació o reclamar allò que ja 
està signat. 

La Sra. Esteller afirma que és positiu que s’arribés a aquest acord per cedir 
terrenys per als accessos ferroviaris al Port de Barcelona. Assenyala que el seu 
Grup no vol prejutjar cap finalitat amb una proposició d’aquest tipus, ja que el 
Govern municipal és qui ha de veure si hi ha capacitat per negociar el domini 
maritimoterrestre, tenint en compte les delimitacions de la Llei de costes. Afegeix 
que el que es pot donar no solament a aquests àmbits maritimoterrestres, sinó a 
qualsevol altra àrea de la ciutat és un altre ús, no tant una cessió. Per acabar, diu 
que seria bo parlar amb l’Estat per veure quines possibilitats hi ha abans de 
predeterminar la finalitat de les negociacions.

El Sr. Mestre expressa el vot favorable del seu Grup. Assenyala que la proposició 
posa sobre la taula no solament el problema de la delimitació del domini 
maritimoterrestre, sinó també el pes, actualment secundari, de l’Ajuntament en el 
si de l’Autoritat Portuària. Afirma que són dues qüestions importantíssimes per a la 
ciutat que tenen a veure amb la no-integració de la zona portuària, la qual té 
interessos que no sempre coincideixen amb els interessos de la ciutat. En aquest 
sentit, subratlla que és una situació no resolta clarament insatisfactòria, ja que una 
part de la ciutat no és de l’Ajuntament de Barcelona i això afecta especialment els 
districtes i barris situats al voltant de l’àrea portuària.

El Sr. Martí expressa el vot contrari del seu Grup. Puntualitza que jurídicament 
no es tracta d’una cessió de terrenys, sinó que el Ministeri de Foment, a través de 
la Direcció General de Ferrocarrils, ha iniciat un expedient d’expropiació forçosa 
d’aquests terrenys per dur a terme la connexió ferroviària sud del port de 
Barcelona. En aquest sentit, diu que l’Ajuntament només ha rebut la notificació
dels terrenys afectats i ara espera que s’iniciï el procés expropiatori pròpiament dit 
per tenir el full de valoració. Afegeix que, a partir d’això, iniciarà una negociació 
perquè el preu sigui just i correcte, i per defensar els interessos de la ciutat des del 
punt de vista del pagament efectiu del preu final que faci el Ministeri de Foment a 
l’Ajuntament. Considera, per tant, que jurídicament no s’hauria de preveure una 
compensació, com demana la proposició, ja que la compensació seria precisament 
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el preu just, no pas uns altres terrenys bescanviables per aquests 6.300 m2. Per 
acabar, assenyala que, tot i així, és un procediment que tot just comença, per la 
qual cosa hi haurà temps per comentar-ho i informar adequadament de cadascun 
dels passos que faci l’Ajuntament.

El Sr. Laporta agraeix el suport dels grups del PSC i ICV-EUiA. Indica que 
coincideix amb el Sr. Escudé en el sentit que cal mirar si ha de ser una 
compensació o bé l’execució d’uns acords ja establerts. Així mateix, celebra que el 
Sr. Mestre hagi plantejat el doble problema que té l’Ajuntament en relació amb 
l’Autoritat Portuària, que fa que el port estigui d’esquenes a la ciutat.

D’altra banda, indica que la Sra. Esteller no ha expressat la posició del seu Grup.
Respecte a la intervenció del Sr. Martí, aclareix que el tenor literal de la 

proposició demana una negociació. Reconeix que es tracta d’una expropiació i, per 
tant, hi ha d’haver un preu just, però assenyala que això no impedeix negociar 
aquest preu amb l’Administració. En aquest sentit, afirma que és una oportunitat 
per negociar que aquest preu just tingui una altra forma, com ara la compensació 
de terreny.

La Sra. Esteller expressa el vot contrari del seu Grup. Explica que la proposició 
prejutja els destins i la manera de fer-ho, i el que ha de fer l’Ajuntament és 
atendre el procediment ordinari.

El Sr. Martí diu que entén la interpretació que fa el proponent, però la proposició 
parla literalment de cedir. Afegeix que no es tracta d’una cessió, de manera que el 
Govern formalment no pot acceptar la proposició. Puntualitza que, tanmateix, sí 
que es continuarà negociant.

El Sr. Laporta lamenta que no s’aprovi la proposició.
El Sr. Martí expressa el vot contrari de CIU, el Sr. Escudé expressa el vot 

favorable del PSC, la Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP, el Sr. Mestre 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot favorable 
d’UpB. Es rebutja.

b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional
c) Precs

Del Grup Municipal PSC:

11. Que dins dels projectes de govern obert i transparència el govern municipal 
inclogui el de crear un sistema d’accés, fàcil i ordenat per persona i iniciatives, a 
les proposicions, precs i preguntes en comissions i plenaris, i preguntes i precs 
escrits presentats pels Regidors i Regidores i les seves respostes i/o resultats.

El Sr. Escudé llegeix el prec del seu Grup.
El Sr. Forn diu que el Govern l’accepta. Exposa que es demanarà al Comissionat 

de Participació i Associacionisme, als serveis tècnics de Comunicació i Atenció 
Ciutadana i a l’IMI que avaluïn aquesta petició i concretament l’estructura de la 
informació. Per acabar, matisa que el Govern ho tirarà endavant si entra dins d’uns 
costos raonables.

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal PP:

12. Que el govern municipal commemori el dia de la Hispanitat el proper 12 
d’octubre i el dia de la Constitució el proper dia 6 de desembre, amb l’agenda 
d’actes, simbologia i protocol que ambdues festivitats mereixen; garantint 
l’absència de banderes no oficials en els actes organitzats en espais públics i 
edificis de l’Ajuntament.

La Sra. Esteller llegeix el prec del seu Grup. Afirma que el Grup del PP sempre 
ha mantingut que Barcelona és la capital de Catalunya i una gran capital 
d’Espanya. Així mateix, aclareix que amb banderes no oficials es refereix a 
l’estelada, ja que reiteradament aquesta és la bandera que està present en tots els 
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esdeveniments de la ciutat. Per acabar, diu que volen que el 12 d’octubre i el dia 
de la Constitució se segueixi el protocol establert, tant de simbologia com d’actes.

El Sr. Martí indica que el Govern municipal no acceptarà el prec. Indica que el 
Govern farà el que ha fet en els darrers temps i especialment en el mandat actual. 

Quant al dia de la Hispanitat, aclareix que no és que el Govern no vulgui fer 
alguna cosa, sinó que en els últims anys, fins abans dels Jocs Olímpics, no se 
celebren fets especials i es continuarà la mateixa línia. Pel que fa al dia de la 
Constitució, exposa que es farà el mateix que els darrers anys, és a dir, posar el 
domàs amb l’escut oficial de la ciutat durant tota la jornada. Per acabar, respecte a 
les banderes, destaca que el Govern intentarà que es compleixin les lleis i els 
reglaments, com no pot ser d’una altra manera.

La Sra. Esteller lamenta que el Govern no l’accepti, entre altres motius perquè 
fa quatre anys es va aprovar en Comissió que el dia 6 de desembre s’organitzaria 
algun esdeveniment de caràcter protocol·lari per celebrar la Constitució tenint en 
compte els avantatges que ha tingut per a la ciutat i el respecte que mereix. Així 
mateix, demana que com a mínim en aquests dos dies tots els mitjans de 
transport vagin engalanats amb les banderes, com s’ha fet en algunes ocasions. 
Afirma que avui dia és necessari refermar els valors i les pertinences i, tenint en 
compte que Barcelona no és només la capital de Catalunya, sinó una capital 
d’Espanya, seria bo que el 12 d’octubre s’hi celebrés el dia de la Hispanitat i el que 
va suposar. Considera que dir que fins ara no s’ha celebrat no és cap argument, ja 
que hi podria haver un canvi d’actitud per part de l’Ajuntament en el sentit que 
Barcelona pertany a Espanya i aquests dos dies s’han de commemorar amb la 
simbologia i els actes que mereixen.

El Sr. Martí diu que el Govern no vol polemitzar en absolut sobre simbologies i 
esdeveniments. Quant al 12 d’octubre, destaca que aquest matí s’ha anunciat la 
prohibició parcial per part de la Conselleria d’Interior d’algunes manifestacions. 
Reconeix que la Sra. Esteller té raó quan diu que es podrien fer coses diferents 
d’altres anys, però assenyala que precisament les circumstàncies actuals respecte 
a la interpretació que es fa de la Constitució no animen gaire a organitzar grans 
esdeveniments. 

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

13. Instar el govern municipal a no ignorar les propostes de veïns i veïnes de 
Poblenou, i acceptar la metodologia del procés participatiu que proposada pel Grup 
de Treball "Fem Rambla", i incloure el tram de la rambla del Poblenou pendent 
entre Taulat i passeig Clavell.

La Sra. Ribas exposa que els veïns i veïnes del Poblenou van iniciar a la 
primavera un procés participatiu que s’acabarà al desembre per decidir com volen 
que sigui la Rambla del barri. Destaca que és un passeig emblemàtic que 
darrerament pateix una forta pressió per la proliferació de terrasses i el turisme, 
entre d’altres. Afegeix que s’ha creat un grup de treball anomenat Fem Rambla 
que està desenvolupant un debat públic sobre tot allò que el veïnat ha cregut 
necessari discutir, com la pavimentació, les terrasses i la necessitat d’incloure la 
remodelació de la Rambla entre Taulat i passatge Clavell. En aquest sentit, afirma 
que és un veritable exercici del dret a decidir sobre un espai comú de proximitat. 

Destaca que la resposta del Govern del Districte de Sant Martí ha estat posar 
traves, fins al punt que Fem Rambla, que volia que el procés participatiu fos comú, 
ha decidit tirar endavant pel seu compte. En aquest sentit, demana que el Govern 
municipal es beneficiï d’aquest impuls veïnal, ja que difícilment podrà fer un millor 
procés participatiu que aquest.

El Sr. Freixedes respon que no pot acceptar només una part del prec, de manera 
que en aquest cas l’haurà de rebutjar. Indica que el Govern municipal no solament 
n’acceptaria sense cap problema la primera part, sinó que, de fet, ja és el que està 
fent. En aquest sentit, assenyala que la història que ha explicat la Sra. Ribas no és 
gens precisa, ja que de procés participatiu sobre la Rambla del Poblenou n’hi ha 
des del minut zero, a través d’una comissió de seguiment. Explica que aquesta 
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comissió integra l’associació de veïns, la coordinadora d’entitats, l’eix comercial, 
veïns i entitats individuals. Afegeix que l’Ajuntament i aquesta comissió ja han pres 
decisions conjuntament, com, per exemple, la decisió de no traslladar el 
monument del Doctor Trueta com havia previst el primer projecte del Govern 
municipal, la decisió de no reubicar el mercat artesanal a un lloc menys dens i la 
decisió de no traslladar els quioscos a les rodones.

Quant al grup de persones que han tirat endavant Fem Rambla, exposa que la 
voluntat d’arribar a un acord que ha esmentat la Sra. Ribas el Govern no l’ha vista 
enlloc. Explica que Fem Rambla va demanar a l’Ajuntament que fes una proposta 
de participació conjunta abans de la festa major, cosa que va fer, però després van 
respondre que no s’havia de fer res fins després de la festa major i, quan la festa 
major es va acabar, el Govern es va assabentar per un comunicat de premsa que 
Fem Rambla no acceptava la proposta de treball conjunt, que era oberta i que no 
s’havia debatut en cap reunió. Per acabar, indica que l’Ajuntament actualment està 
intentant convocar una reunió amb Fem Rambla per veure si aquestes diferències 
aparentment insalvables es poden corregir. 

La Sra. Ribas afirma que una comissió de seguiment no es pot considerar un 
procés participatiu. Així mateix, explica que el prec no inclou la referència al tram 
final de la Rambla per capritx, sinó perquè l’Ajuntament va posar diverses 
condicions per asseure’s a parlar i una d’aquestes condicions era la no-inclusió 
d’aquest tram. En aquest sentit, assenyala que el que ha dit Fem Rambla és que 
no hi ha condicions prèvies, sinó que s’ha de poder parlar de tot el que interessa a 
la ciutadania. Per acabar, afirma que això és el que el Govern municipal no vol.

El Sr. Freixedes explica que l’única condició que s’ha posat és que no s’entri a 
discutir tot allò que està reglat. En aquest sentit, diu que no es pot decidir quin 
establiment té dret a tenir una llicència de bar o una terrassa, ja que, entre altres 
motius, és un procés reglat per ordenances que depassen el Districte de Sant 
Martí. Indica que de la mateixa manera n’han de quedar al marge unes obres que 
ja estan en tràmit d’execució i que curiosament són la segona prioritat en el procés 
participatiu de Fem Rambla. Afirma que, a partir d’aquí, no hi ha cap mena de límit 
respecte al que es pot parlar. Assegura que el que tothom ha d’entendre és que hi 
ha unes ordenances que cal complir i, si bé d’això es pot discutir, en funció del que 
es vulgui modificar no es podrà aplicar aquesta decisió immediatament. Per 
acabar, assenyala que perquè el procés participatiu dels veïns sigui realment 
decisiu, tal com vol el Govern municipal, és necessari i imprescindible que hi hagi 
aquesta única limitació.

Es dóna per tractat.

14. Que el govern municipal deixi de practicar la censura al Districte de Ciutat 
Vella.

El Sr. Mestre exposa que el maig i el juny del 2012 es van col·locar uns murals 
al Casal de Barri de Pou de la Figuera que feien referència a unes batudes policials 
que havien tingut lloc al Casc Antic, i l’Ajuntament va demanar als autors que 
n’eliminessin la paraula batudes. Diu que aquests s’hi van negar i l’Ajuntament va 
retirar els murals. 

Així mateix, explica que el juliol del 2012 l’Ajuntament va denegar el permís per 
fer el Cinema a la Fresca a la Rambla del Raval i va dir als organitzadors que en 
tornessin a parlar al setembre. Destaca que aquesta activitat, en edicions 
passades, quan hi havia altres governs, no havia tingut mai cap problema. Afegeix 
que els organitzadors de l’activitat van escriure una nota on es preguntaven si 
l’Ajuntament i el Districte estaven exercint una censura política sobre les activitats 
culturals populars.

D’altra banda, assenyala que a la darrera revista de la Federació d’Associacions 
de Veïns, Carrer, s’explica que l’Associació de Veïns i Veïnes del Casc Antic, 
després de fer un concurs, va triar un cartell per il·lustrar la invitació a la festa 
major del barri. Indica que com cada any l’associació va enviar al Districte el 
cartell guanyador perquè l’imprimís, i el cartell finalment imprès era diferent de 
l’original perquè hi havien desaparegut dues reivindicacions: «No al Pla d’usos» i 
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«Salvem el Port Vell». En aquest sentit, destaca que la revista afirma que el 
Districte ha censurat el cartell, sense avisar l’associació ni l’autora del cartell.

Per acabar, indica que aquests fets són reiterats per part del Govern municipal 
al districte de Ciutat Vella i llegeix el prec del seu Grup.

El Sr. Martí respon que el Govern municipal no accepta el prec perquè en nega 
la major. Assegura que la seva feina no és censurar i, per això, no ho han fet ni ho 
faran mai. Assenyala, però, que una altra cosa és el fet que, com passava en 
etapes d’altres governs, el Govern hagi de ser coherent amb els plantejaments 
d’imatge corporativa quan ha de posar el reconeixement oficial davant de 
qualsevol iniciativa d’un tercer. Assenyala que els tres casos són situacions 
diferents, però sempre hi ha hagut un diàleg entre els promotors i el Districte de 
Ciutat Vella. Així mateix, reconeix que en algunes situacions, com passava amb la 
regidora anterior, l’Ajuntament té dret de posar o no el seu logo per reconèixer o 
no determinats plantejaments que no sempre són coincidents amb els de 
l’Ajuntament, però afirma que això no vol dir que hi hagi censura.

El Sr. Mestre diu que el fet que el Govern no accepti aquest prec és una mala 
notícia, ja que significa que l’Ajuntament continuarà censurant la llibertat 
d’expressió a Ciutat Vella. Considera que si al Govern del districte no li agrada un 
cartell i no hi vol posar el logotip primer ha de parlar amb l’associació de veïns,
cosa que no es va fer, i després pot optar per no posar-hi el logotip, però el que no 
pot és esborrar dues frases de la maqueta que rep.

Assegura que el seu Grup i entitats ciutadanes diverses continuaran denunciant 
cada cop que hi hagi una censura municipal de la llibertat d’expressió de la ciutat. 
Així mateix, afirma que censurar una maqueta de l’Associació de Veïns del Casc 
Antic és profundament antidemocràtic i, a més, ridícul. Per acabar, pregunta si al 
final caldrà fer una comissió per investigar la nova figura del censor municipal del 
Govern de CiU.

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal UpB:

15. Que el govern municipal iniciï el procés per a la modificació de l’Ordenança 
municipal de les activitats i dels establiments de concurrència pública de 
Barcelona, per tal d’excloure’n l’activitat "espectacles taurins".

El Sr. Laporta exposa que l’abolició de les curses de braus a Catalunya va ser 
aprovada el 28 de juliol del 2010 a partir de la iniciativa legislativa popular 
promoguda per la Plataforma Prou. A continuació, llegeix el prec del seu Grup. 

El Sr. Martí respon que el Govern accepta el prec perquè Barcelona és una ciutat 
lliure de tortura. Exposa que l’ordenança que preveu aquesta possibilitat és d’abril 
del 2003, però n’hi ha una de posterior, del desembre del mateix any, que ja 
preveu prohibicions d’actes de crueltat i tortura animal, de manera que això no 
passarà. Així mateix, indica que el text refós del 2008 és una norma legal de rang 
superior a les ordenances, de manera que aquesta llei impossibilita que això es 
produeixi. Assenyala que, tanmateix, està en fase d’estudi una revisió de l’actual 
ordenança de tinença, protecció i venda d’animals per reformar-la i actualitzar-la 
amb la finalitat d’eliminar qualsevol contradicció. Per acabar, indica que la voluntat 
política del Govern municipal és aplicar la llei i les ordenances que impedeixen 
radicalment la celebració d’aquest tipus d’esdeveniments, com ja ha demostrat en 
els últims mesos.

El Sr. Laporta celebra que el Govern municipal atengui el prec.
Es dóna per tractat.

16. Que el govern municipal doni suport a les declaracions de l’Alcalde de 
Barcelona i reafirmi els valors propis de la catalanitat i la capitalitat catalana de la 
"marca Barcelona", desvinculant-la de la "marca Espanya".

El Sr. Laporta llegeix el prec del seu Grup.
La Sra. Recasens demana que el Sr. Laporta especifiqui a quines declaracions es 

refereix.
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El Sr. Laporta exposa que el dia de la Mercè l’alcalde va afirmar, durant una 
entrevista a Els Matins de TV3,que la marca Espanya perjudica la imatge de 
Barcelona, de la mateixa manera que va perjudicar la candidatura de Madrid com a 
seu olímpica. Així mateix, indica que el seu Grup no pot estar més d’acord amb 
aquesta declaració.

La Sra. Recasens assenyala que el que va dir l’alcalde aquell dia va ser que 
Espanya avui té un Estat amb dificultats econòmiques i té una mala valoració, tot i 
que no es va valorar la força de Tòquio, mentre que Barcelona té una bona 
valoració i capacitat de competir, no per uns jocs olímpics d’estiu, però sí per uns 
d’hivern. Afegeix que a partir d’aquí s’ha volgut fer enrenou. Indica que l’alcalde i 
el Govern defensen el prestigi, la potència i la solvència de Barcelona, però no 
volen confrontar en cap cas la marca Barcelona amb la marca Espanya, entre 
altres motius perquè no estan en competència i, per tant, la marca Barcelona no es 
pot desvincular de la marca Espanya, ja que, de fet, no hi està vinculada.

Quant al Foro de Marcas, reitera que hi són el Barça i totes les principals 
institucions catalanes, de manera que és una altra història.

D’altra banda, exposa que l’Ajuntament té obert un litigi amb l’Oficina Espanyola 
de Patents i Marques, i la voluntat és portar els estatuts de l’Agència Marca 
Barcelona al novembre, després de parlar-ne amb tots els grups, per recuperar la 
competència sobre la marca Barcelona. Indica que això s’havia aconseguit després 
d’una feina molt ben feta del Govern anterior i rematada per l’actual, però la 
direcció de l’Oficina Espanyola va canviar de parer i va treure a l’Ajuntament les 
competències de la marca. En aquest sentit, afirma que el Govern lluitarà fins al 
final per recuperar les competències de la marca Barcelona i gestionar-la a través 
d’un partenariat publicoprivat.

Quant a les declaracions de l’alcalde, considera que entren dins del que l’alcalde 
té dret a defensar legítimament, és a dir, el posicionament internacional i la 
fortalesa de la marca Barcelona. Reitera que no confrontaran la marca Barcelona 
amb la marca Espanya i no la desvincularan d’aquesta, ja que no hi està vinculada, 
de manera que no pot acceptar el prec perquè només hi està d’acord parcialment.

El Sr. Laporta diu que estaria d’acord a eliminar del prec la part on diu 
«desvinculant-la de la marca Espanya» per insistir en el fet que cal potenciar la 
catalanitat i la capitalitat catalana de la marca Barcelona. En aquest sentit, 
considera que, si retira aquesta part del prec, aquest és acceptat.

La Sra. Recasens diu que com a tinenta d’alcalde es troba en un atzucac a l’hora 
de donar suport a les declaracions de l’alcalde, ja que el Govern no és qui dóna 
suport o no a l’alcalde, sinó que aquest encapçala el Govern, de manera que 
l’alcalde ha fet aquestes declaracions amb tot el Govern al darrere.

Es dóna per tractat.

d) Preguntes

Del Grup Municipal PSC:

17. Quina és, actualment, la postura del govern sobre la utilització del nom 
Barcelona al projecte conegut com a Barcelona Word i com estan les gestions 
sobre aquesta denominació?

El Sr. Colomé llegeix la pregunta del seu Grup.
La Sra. Recasens explica que Veremonte va registrar la marca Barcelona World 

en els epígrafs de serveis de restauració i hostalatge temporal i activitats 
esportives i culturals, i l’Oficina Espanyola de Patents i Marques va autoritzar-ne 
l’ús en el primer epígraf, però no respecte a les activitats esportives i culturals, 
decisió que Veremonte ha recorregut. Afegeix que l’Ajuntament també va 
presentar recurs contra l’Oficina per demanar que no s’autoritzés en cap dels dos 
epígrafs, però l’Oficina ja ha resolt aquest recurs i ha denegat la petició de 
l’Ajuntament. Explica que actualment se n’espera la notificació formal, ja que 
aquest recurs s’ha publicat al BOP del 3 d’octubre, i quan arribi i es pugui veure en 
quins fonaments es basa el Govern estudiarà la continuïtat de la interposició de 
recursos al contenciós administratiu per mantenir les competències sobre la marca, 
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el termini de la qual s’acaba el 4 de desembre del 2013. En aquest sentit, assegura 
que el Govern arribarà fins al final perquè l’Oficina Espanyola de Patents i Marques 
retorni les competències per a l’atorgament de la marca. Així mateix, destaca que 
la marca està molt ben posicionada i defensa la capitalitat i els valors de la 
catalanitat. Per acabar, diu que hi ha un procés en marxa de promoció 
internacional de la marca que es basarà en una col·laboració publicoprivada.

El Sr. Colomé indica que la Sra. Recasens en una altra ocasió li va dir que la 
marca Barcelona World va ser registrada per l’Ajuntament el 19 d’agost del 2011 
en les qualificacions 35 i 42, i curiosament el 5 de setembre i el 3 d’octubre del 
2012 Veremonte va registrar Barcelona World i BCN World en les qualificacions 41 i 
43, la qual no ha estat acceptada. Assenyala que ja li va crear dubtes el motiu pel 
qual l’Ajuntament registrava una marca com Barcelona World. Així mateix, destaca 
que Barcelona World és a Tarragona i recorda que la Sra. Recasens ja va dir que 
Barcelona s’ofereix a la resta del país per fer de motor de la sortida de la crisi, tant 
en el cas dels Pirineus com en el de Tarragona. En aquest sentit, declara que, 
tenint en compte com estan el projecte dels Pirineus i el de Tarragona, comença a 
patir pels Jocs Barcelona-Pirineus del 2022.

D’altra banda, indica que hi ha contradiccions entre la tinenta d’alcalde i el 
mateix alcalde, ja que aquest fa poques setmanes es lamentava que el nom del 
complex turístic i de joc Barcelona World no se’ls hagués consultat ni a ell ni a 
l’alcalde de Tarragona. 

Pregunta si el Govern pensa fer alguna cosa amb Barcelona World o només és 
un problema de patents i registre, i si Barcelona com a marca està sotmesa al fet 
que Veremonte o qualsevol altre n’utilitzin el nom. Així mateix, recorda que en 
aquesta Comissió i al Plenari es va aprovar un reglament a aquest respecte. Per 
acabar, diu que té molts dubtes que es registressin el 2011 i el 2012, i hi ha 
contradiccions en tota la qüestió.

La Sra. Recasens diu que s’ha tractat tantes vegades aquest tema que ho 
donava per explicat, però, en tot cas, tot el que ha dit el Sr. Colomé és correcte. 
Exposa que l’Ajuntament té registrada la marca Barcelona World - Barcelona Món 
en els epígrafs 35 i 42, motiu pel qual està litigant amb l’Oficina Espanyola, ja que 
la denominació és seva. Afegeix que el litigi és en doble sentit perquè l’Ajuntament 
té la inscripció registrada i, a més, li corresponen les competències sobre la marca. 
Diu que, per tant, no li pot explicar gaire més.

D’altra banda, assenyala que, com ha dit sovint l’alcalde, Barcelona exercirà de 
capital de Catalunya, de manera que, si un projecte de país en demana la marca 
perquè pot ser motor de recuperació econòmica, l’alcalde sempre estarà disposat a 
parlar-ne.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:

18. Quines són les intencions del govern municipal pel que fa a la gestió, 
utilització i data de llançament dels dominis ".bcn" i ".barcelona", aprovats per 
l’Internet Corporation for Assigned Names and Numbers (ICANN)?

La Sra. Esteller llegeix la pregunta del seu Grup.
El Sr. Forn respon que l’Ajuntament està treballant en la promoció i la protecció 

del topònim Barcelona utilitzant la marca col·lectiva, la protecció i explotació dels 
dominis, i les accions que siguin necessàries per reforçar els signes distintius de 
Barcelona. Indica que el desembre del 2011 es va conformar la voluntat de 
protegir els dominis .bcn i .barcelona, entre el 12 de gener i el 12 d’abril del 2012 
l’ICANN va obrir el termini per presentar la sol·licitud dels dominis, i el 27 de març 
l’Ajuntament va fer els pagaments a l’ICANN per sol·licitar els dominis .barcelona i 
.bcn. 

Quant al domini .barcelona, explica que serà de caire comunitari, en el sentit 
que pertanyerà a la comunitat de ciutadans i empreses de la ciutat. Considera que 
és una oportunitat per projectar la ciutat al món mitjançant una plataforma que 
oferirà nous serveis als milers de ciutadans que Barcelona rep cada any. 
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Respecte al domini .bcn, assenyala que serà un domini d’ús exclusiu de 
l’Ajuntament per protegir la marca .bcn de possibles usos indeguts.

Exposa que el 13 de juny del 2012 l’ICANN va publicar les candidatures rebudes, 
que van ser moltes més de les previstes, i va decidir establir un mecanisme de 
sorteig per determinar l’ordre temporal en què s’avaluarien les sol·licituds, sorteig 
que va tenir lloc el 17 de desembre del 2012. Indica que el domini .bcn va quedar 
en el lloc 1.371 i el .barcelona en el 1.738, de manera que del primer es va 
acordar passar-ne l’avaluació inicial el 26 de juliol del 2013 i del segon, el 23 
d’agost. Afegeix que, a partir de les avaluacions inicials aprovades per l’ICANN, 
caldrà fer les tasques següents: negociar el contracte amb l’ICANN sobre els drets i 
les obligacions derivats del registre del domini; establir l’organització, la 
comunicació i les proves tècniques per fer operatives les peticions d’ús del domini; 
obrir un període d’un a quatre mesos per obrir el domini i canalitzar les sol·licituds 
dels interessats, i, finalment, fer-ne la implantació i l’ús. 

Quant al termini perquè els dominis estiguin plenament operatius, explica que, 
respecte al domini .bcn, s’estima que la delegació tingui lloc l’estiu del 2014 i entri 
en funcionament a la tardor o l’hivern del mateix any, mentre que per al domini 
.barcelona es preveu que entri en funcionament a finals del 2014 o principis del 
2015.

Per acabar, diu que pot passar als altres grups la còpia d’aquesta resposta 
perquè en puguin veure les dades.

La Sra. Esteller afirma que és molt favorable que l’Ajuntament demanés el 
domini Barcelona, ja que enforteix la marca Barcelona i és una plataforma per 
projectar la ciutat i ajudar les empreses i els actors de Barcelona, tenint en compte 
la força de la marca. En aquest sentit, pregunta si el Govern té la voluntat de 
gestionar el domini vinculat a la marca Barcelona i quin seria l’ordre de gestió.

El Sr. Forn respon que ara per ara no s’ha decidit com es farà la gestió i hi haurà 
temps per parlar-ne i informar-ne.

La Sra. Esteller demana que ho facin abans que entri en funcionament el domini 
i que tinguin el pla de negoci vinculat a cada domini.

Es dóna per tractada.

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

19. Que el govern municipal informi de l’execució de la proposició aprovada a la 
Comissió de Presidència i Règim Interior en la sessió de 22 de maig de 2013 amb 
el contingut següent: La Comissió de Presidència i Règim Interior acorda instar el 
Govern municipal a reclamar al Govern de l’Estat la cessió incondicionada de 
l’edifici de la Dirección General de Policía -a la Via Laietana 43- a l’Ajuntament de 
Barcelona, per destinar-lo a equipament de memòria democràtica.

El Sr. Mestre llegeix el seguiment de proposició del seu Grup.
El Sr. Martí explica que aquesta proposició forma part del full de ruta del Govern 

de deures a portar a terme. Indica que durant tot el 2013 s’ha plantejat al Govern 
de l’Estat la necessitat que es convoqui preceptivament la comissió de col·laboració 
interadministrativa Estat-Ajuntament per incloure, entre d’altres, aquest aspecte 
com a punt de l’ordre del dia oficial. Assenyala que, tanmateix, per diversos motius 
no s’ha aconseguit encara un acord amb el Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques per formalitzar-ne la convocatòria. 

Informa que la resposta verbal del Ministeri de l’Interior, a instàncies de la 
Direcció de Patrimoni de l’Ajuntament, és que la Direcció General de Policia no té 
previst deixar d’utilitzar aquest immoble, malgrat que fa pocs mesos va obrir una 
macrocomissaria nova a la Verneda. Afegeix que ara s’espera la resposta per escrit 
del Ministeri o la Direcció General perquè ratifiqui aquesta posició negativa a deixar 
ocupar aquest espai. Indica que, per tant, el diàleg encara és obert, tot i que 
provisionalment la negativa no és satisfactòria. Per acabar, diu que el Govern 
continuarà treballant perquè aquest acord arribi a bon port.
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El Sr. Mestre agraeix la resposta del Sr. Martí. Assenyala que aquesta comissaria 
és un espai idoni de memòria democràtica i històrica pel paper que va tenir durant 
la dictadura franquista. Explica que han plantejat aquest tema arran d’unes 
informacions que han conegut fa pocs mesos. En aquest sentit, exposa que a 
principis de juliol es va saber que, en la reorganització del Cos Nacional de Policia a 
Barcelona, s’havia decidit que a Via Laietana hi continuarien el cap superior de la 
Policia i els seus col·laboradors, la Secretaria General, el servei de premsa, la sala 
del 091 i la Unitat de Coordinació Territorial. Considera que, per tant, el Cos 
Nacional de Policia i el Ministeri aparentment no tenen la intenció d’alterar les 
funcions que ha tingut la comissaria i demana que, malgrat les dificultats, el 
Govern municipal continuï treballant per donar compliment a aquesta proposició 
aprovada per la majoria de l’Ajuntament. 

El Sr. Martí confirma que continuaran dialogant i miraran que aquest punt 
s’inclogui en l’ordre del dia de la propera convocatòria. Aclareix que, si no hi 
hagués unanimitat i no s’hi inclogués, llavors continuarien negociant al marge de la 
comissió interadministrativa.

Es dóna per tractat.

VII) Mocions

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 
14:20 h.
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Comissió d'Economia, Empresa i Ocupació

Acta de la sessió de 9 d'octubre de 2013, aprovada el dia 20 de novembre 
de 2013

A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 9 d'octubre de 
2013, s'hi reuneix la Comissió d'Economia, Empresa I Ocupació, sota la presidència 
de la Ima. Sra. Assumpta Escarp i Gibert. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. 
Srs.: Sònia Recasens i Alsina, Maite Fandos i Payà, Raimond Blasi i Navarro, Sara 
Jaurrieta Guarner, Joan Trullén Thomàs, Montserrat Sánchez Yuste, Xavier 
Mulleras Vinzia, Míriam Casanova Doménech, Joaquim Mestre Garrido, Janet Sanz 
Cid, Jordi Portabella Calvete, assistits pel secretari general de la Corporació, Sr. 
Jordi Cases i Pallarés, que certifica.

També hi són presents la Ima. Sra. Isabel Ribas i Seix, els Srs: Antonio Muñoz, 
Interventor General, Joan Angulo Arrese, Gerent de Recursos, Jordi Surinach, de la 
Universitat de Barcelona, Manel Mallo, de la Direcció de Serveis Jurídics i la Sra. 
Marta Clari, Gerència de l’Institut de Cultura.

Excusen la seva absència la Ima. Sra. Belén Pajares Ribas i els Ims. Srs: Antoni 
Vives i Tomàs i Gerard Ardanuy i Mata.

S'obre la sessió a les 16.30 h.

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior
S'aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d'ofici

En compliment de l'article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen
les resolucions següents:

1. De l'alcalde, d'1 d'agost de 2013, que aprova l'expedient de modificacions de 
crèdit consistent en generació de crèdit per ingressos de la pròrroga del pressupost 
general de l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 2012 per a l'exercici 2013, 
d'import 875.139,84 euros.

2. Districte de Nou Barris
Del gerent municipal, de 3 de setembre de 2013, que aprova el Plec de clàusules 

i inicia l'expedient per a la contractació del projecte d'inserció sociolaboral de 
jardineria i millora del barri de Trinitat Nova, emmarcat en la iniciativa urbana 
(URBAN) Trinitat Nova 2007-2013, per als exercicis 2013-2014, i per un import de 
94.766,80 euros.

3. Districte de Nou Barris
Del gerent municipal, de 3 de setembre de 2013, que aprova el Plec de clàusules 

i inicia l'expedient per a la contractació del projecte d'inserció sociolaboral de 
rehabilitació d'equipaments i serveis públics de Trinitat Nova, emmarcat en la 
iniciativa urbana (URBAN) Trinitat Nova 2007-2013, per als exercicis 2013-2014, i 
per un import de 199.000,00 euros.

4. Districte de Nou Barris
Del gerent municipal, de 4 de setembre de 2013, que adjudica a Novotec 

Consultores, SA el contracte de l'assistència tècnica en l'actuació iniciativa urbana 
Trinitat Nova, per als exercicis 2013-2015, i per un import de 10.164,00 euros.
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5. Districte de Nou Barris
Del gerent municipal, de 19 de setembre de 2013, que adjudica a Promocions 

Comerç Actiu UTE el contracte de la dinamització del comerç i serveis proximitat 
Trinitat Nova, enmarcat en la iniciativa urbana Trinitat Nova 2007-2013, per als 
exercicis 2013-2014, i per un import de 67.881,00 euros.

Acord de la Comissió de Govern de 17 de juliol de 2013:

6. Aprovar l’expedient núm. 3-119/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en generació de crèdit per ingressos de la pròrroga del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 
740.200,00 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13071195. i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació.

Acord de la Comissió de Govern de 25 de juliol de 2013:

7. Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona i la 
Universitat de Barcelona en relació amb la cessió d’ús de la finca situada al carrer 
de Sant Feliu de Codines, núms. 3-5 (illa A de la promoció de Torre Baró) durant 
un termini de 10 anys, prorrogables, per a destinar-la a residència d’estudiants i 
personal vinculat amb la pròpia Universitat; facultar a l’Excm. Sr. Alcalde per a la 
seva signatura; donar compte del present acord a la Comissió d’Economia, 
Empresa i Ocupació.

Acords de la Comissió de Govern de 10 de setembre de 2013:

8. Aprovar l’expedient núm. 3-135/2013 de modificació parcial, per import 
d’1.000.000,00 euros, de la Generació de Crèdit per ingressos 3-073/2013 
(d’import 7.050.000,00 euros, d’ingressos provinents de la Diputació de Barcelona 
i aprovat per la Comissió de Govern de 22 de maig de 2013), de conformitat amb 
la documentació i amb la distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a 
l’expedient, referència comptable 13090295 i donar-ne compte a la Comissió 
d’Economia, Empresa i Ocupació.

9. Aprovar l’expedient núm. 3-136/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en generació de crèdit per ingressos de la pròrroga del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 
150.479,00 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13090395 i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació.

10. Aprovar l’expedient núm. 3-137/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en generació de crèdit per ingressos de la pròrroga del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 
360.953,34 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13090495 i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació.

11. Aprovar l’expedient núm. 3-138/2013 de modificacions de crèdit, consistent 
en generació de crèdit per ingressos de la pròrroga del Pressupost General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2012 per a l’exercici 2013, d’import 
35.978,40 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 
d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència comptable 
13090595 i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació.
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Acord de la Comissió de Govern de 18 de setembre de 2013:

12. Aprovar l’expedient núm. 3-140/2013 de modificació parcial de la Generació 
de Crèdit per ingressos 3-073/2013 (d’import 7.050.000,00 €, d’ingressos 
provinents de la Diputació de Barcelona i aprovat per la Comissió de Govern de 22 
de maig de 2013), en el sentit d’anul·lar la generació de 200.000,00 € del projecte 
I.28153.001 i generar 80.000,00 € en el projecte I.31000.546 (segons acord de la 
Comissió de Govern de 25 de juliol de 2013) resultant un efecte final de reduir la 
generació en 120.000,00 €, de conformitat amb la documentació i amb la 
distribució d’aplicacions pressupostàries que consta a l’expedient, referència 
comptable 13090995 i donar-ne compte a la Comissió d’Economia, Empresa i 
Ocupació.

b) Mesures de govern
c) Informes

A la Comissió: 

1. Efectes de la liberalització d'horaris comercials a la ciutat de Barcelona.

El Sr. Blasi assenyala que aquest punt se substanciarà conjuntament amb el 
punt número 20, que correspon a un prec del Grup Municipal del PP.

La Sra. Escarp afirma que aquest canvi no s’ha notificat a Secretaria, però que 
no hi ha cap inconvenient per tractar aquests dos punts conjuntament. 

El Sr. Blasi recorda que ja van tenir l’oportunitat de presentar aquest informe 
d’una manera més específica als grups municipals i al sector el dilluns passat. 
Assenyala que explicaran els efectes de la liberalització d’horaris comercials a la 
ciutat de Barcelona, d’acord amb l’estudi que ha realitzat l’equip investigador 
dirigit pel doctor Jordi Suriñach, de la Universitat de Barcelona. Explica que aquest 
estudi s’ha efectuat per donar compliment a una sol·licitud que va efectuar el 
sector, en concret Shopping Line, que aplega pràcticament tot el sector comercial 
de la ciutat. Cedeix la paraula al doctor Suriñach perquè doni a conèixer els 
resultats de l’estudi. 

El Sr. Suriñach recorda que l’objectiu de l’estudi era intentar analitzar i 
quantificar els efectes que tindria per al conjunt de la ciutat de Barcelona l’obertura 
dels comerços en diumenges i festius. Assenyala que el treball, que ja es va 
distribuir als grups municipals, s’estructura en quatre grans blocs: revisió de la 
literatura; anàlisi comparada de dues situacions molt diferents en l’àmbit de la 
legislació i la regulació; simulació dels efectes que es produirien a la ciutat, que és 
el punt més important de l’estudi, i algunes conclusions i recomanacions finals. 

Explica que l’estudi no presenta un únic resultat pel que fa a la simulació dels 
efectes que tindria per a la ciutat la liberalització dels horaris comercials, sinó que 
presenta diferents situacions possibles en funció de diferents escenaris establerts 
d’acord amb el nombre de diumenges i festius que es pogués obrir, el 
comportament diferent del sector alimentari respecte al no alimentari, el volum i la 
intensitat de vendes addicionals que s’aconseguirien amb l’obertura en diumenges i 
dies festius, i el possible comportament diferencial dels agents des del punt de 
vista de l’ocupació segons l’evolució de la facturació. Assenyala que en el 
document exhaustiu, que té unes 100 pàgines, es detallen les set estructures de 
formats comercials amb tots el resultats, mentre que en el resum executiu hi ha 
quatre taules més sintètiques que intenten resumir tots els resultats. 

Destaca que, com a norma general, i sempre que l’obertura en diumenges i
festius suposi un canvi d’hàbits, la liberalització dels horaris significaria més 
facturació del sector comercial, però també una major pèrdua potencial d’ocupació. 
Afirma que, com menor fos l’augment de vendes, més pèrdues estimades 
d’ocupació hi hauria. Explica que, en cas que no es produís un canvi d’hàbits, tant 
la facturació com l’ocupació en qualsevol format comercial creixerien. Remarca 
que, en canvi, si hi hagués un canvis d’hàbits en els residents de Barcelona, 
l’ocupació podria ser el resultat de dos efectes diferenciats:un de positiu de guany 
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d’ocupació en el sector de no proximitat, i un de pèrdua d’ocupació en el sector de 
proximitat. Assenyala que cal tenir present que l’estudi quantifica el nombre 
d’ocupats sense entrar en la tipologia de contractació que es produiria. 

Remarca que és important relativitzar les magnituds i els percentatges de 
variació que es presenten en tots els escenaris que ofereix l’estudi, ja que en els 
quadres presentats es parla de variacions del 2-3% com a màxim. Assenyala que, 
en canvi, la davallada d’ocupació que s’ha produït en el sector comercial de 
Catalunya entre el 2008 i el 2011 ja ha estat del 9%. Afirma que, per tant, la 
disminució o l’increment que estan estimant seria molt menor al d’aquesta 
evolució. Explica que un altre aspecte important és que els resultats que es 
presenten són estàtics, ja que les xifres que es donen no s’obtindrien de manera 
immediata, sinó que es repartirien durant un període de temps. D’altra banda, 
remarca que els efectes es basen en l’obertura comercial en diumenges i festius a 
tota la ciutat. 

Manifesta que tot seguit exposarà alguns suggeriments finals que es deriven de 
tots els resultats dels escenaris de simulació, així com de la revisió de la literatura i 
de la legislació. Explica que sembla raonable que Barcelona es vagi apropant de 
manera progressiva al comportament i a la regulació comercial que hi ha en altres 
ciutats amb les quals Barcelona es compara, com Roma, París, Londres, Milà, 
Berlín o Nova York. Afirma que creuen que aquest és un camí bastant imparable. 

D’altra banda, assenyala que cal tenir present que ara es viu un context de crisi 
i que, per tant, no s’han d’esperar grans augments de vendes a curt termini. 
Explica que, des d’aquest punt de vista, els sembla que el més prudent seria iniciar 
un procés moderat de liberalització que permetés maximitzar les vendes i 
potenciar i rendibilitzar l’atractiu turístic de la ciutat, però que alhora no suposés 
un canvi d’hàbits dels residents, minimitzés les pèrdues d’ocupació i no produís un 
canvi en l’estructura comercial de la ciutat. Afirma que, en aquest entorn, els 
resultats als quals han arribat els suggereixen que potser el més aconsellable seria 
una obertura d’entre 8 i 10 diumenges i festius addicionals als 8 ja existents. 
Precisa que consideren que, de cara a la maximització de les vendes i la 
minimització dels efectes negatius pel que fa a ocupació i canvis en l’estructura 
comercial, aquests dies addicionals haurien de concentrar-se a l’entorn del període 
estival. D’altra banda, explica que amb un redisseny dels altres 8 dies d’obertura 
comercial de què ja disposa la ciutat segurament s’aconseguiria una maximització 
de les vendes si s’aprofitessin dies com els del Mobile World Congress i altres 
esdeveniments. 

Destaca que l’actual model de comerç de Barcelona és un model equilibrat entre 
diferents formats comercials i que està ben valorat per les parts. Explica que cal 
tenir present que s’ha anat produint una reconversió del petit comerç al llarg de 
tota la dècada dels 2000, no pel canvi regulatori, sinó pel canvi d’hàbits dels 
consumidors i pels canvis sociodemogràfics. Afirma que, per tant, la variació de 
l’estructura comercial és irrefrenable. Manifesta que consideren que, a banda dels 
aspectes regulatoris, cal procurar que els petits comerciants intentin millorar la 
seva competitivitat a través de diferents estratègies, i que l’Administració ha 
d’ajudar a maximitzar aquest comportament comercial a la ciutat amb mesures 
urbanístiques i comercials. 

La Sra. Jaurrieta agraeix l’informe que ha fet el Sr. Jordi Suriñach i el seu equip, 
el Sr. Jordi López Tamayo i la Sra. Esther Vayà. 

Remarca que en l’estudi no es delimiten unes zones concretes de la ciutat a 
l’hora de parlar de l’obertura en festius, ja que es parteix d’una hipòtesi en què no 
hi ha definida una zona de gran afluència turística. Explica que aquest aspecte no 
els permet afinar qüestions sobre els efectes que això podria tenir en els eixos 
comercials dels diferents punts de la ciutat i, sobretot, els que no són al centre de 
Barcelona. Afirma que, per tant, els manquen unes dades que els permetrien anar 
més enllà en les reflexions. D’altra banda, manifesta que no li queda clar a què es 
refereix l’estudi quan parla de temporada turística, diumenges i festius. Pregunta si 
es refereix a l’estiu, a l’època de més creueristes, a les festes de la Mercè, al 
Sónar, a les grans fires, al premi de Fórmula 1, al Congrés Mundial del Mòbil, etc. 

Afirma que ara els correspon, com a grup polític, estudiar amb més tranquil·litat 
aquest informe. Explica que creuen que aquest és un debat que han de tenir com a 
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ciutat i que, per tant, s’hauria de portar aquest debat al Fòrum Ciutat i Comerç i 
que el Govern els hauria de plantejar quin és el seu model de comerç. En aquest 
sentit, assenyala que la posició del Govern ha anat canviant. Així, recorda que el 
juliol del 2012 l’alcalde Xavier Trias va signar el Manifest d’horaris comercials amb 
el sector, mentre que fa quatre o cinc mesos va dir al Círculo Ecuestre: «Tindria 
sentit ampliar els horaris en temporada turística. No serà una liberalització com la 
de les botigues de Londres però sí un primer pas». Pel que fa a això, opina que els 
grups polítics tenen dret a saber què postula el Govern i a expressar els seus punts 
de vista. 

El Sr. Mulleras agraeix la presentació de l’informe al Sr. Suriñach i al seu equip.
Afirma que l’informe que el Govern municipal ha encarregat a la Universitat de 

Barcelona no és l’informe que la Comissió i el Plenari de l’Ajuntament van demanar 
al Govern municipal. Recorda que el juliol del 2012, després de reiterades 
demandes del sector turístic comercial i del seu grup municipal, la tinenta d’alcalde 
es va comprometre a fer un informe sobre la conveniència d’una zona turística 
comercial a la ciutat de Barcelona. Explica que el gener del 2013, sis mesos 
després, el seu grup va continuar preguntant sobre aquest informe i la tinenta 
d’alcalde els va dir que estaria enllestit el mes de març del 2013. Manifesta que, 
atès que seguien sense saber res de l’informe, el passat mes de juny van portar 
una proposta d’acord al Plenari, que va ser aprovada amb el vot del Govern 
municipal. Recorda que el segon punt de la proposta d’acord que es va aprovar el 
28 de juny del 2013 deia: «Presentar l’informe sobre la implantació de la zona 
turística a Barcelona en la sessió de setembre de la Comissió d’Economia». 
Assenyala que, atès que no hi ha hagut sessió al setembre, es va anunciar que 
això es faria en la sessió d’octubre. Opina que, tanmateix, aquest informe que s’ha 
presentat avui parla de tot menys de la zona turística comercial. Remarca que ha 
passat més d’un any des que el Govern es va comprometre a fer aquest informe, i 
que l’alcalde té l’obligació legal de demanar una zona turística comercial i encara 
no ho ha fet. 

Opina que l’informe parla de temes molt interessants relacionats amb els horaris 
comercials, que no són competència de l’Ajuntament de Barcelona, mentre que no 
diu res sobre allò que sí que és competència de l’Ajuntament de Barcelona, que és 
establir una zona turística comercial. Afirma que tot això es pot resumir com 
a«promeses incomplertes i una absoluta i nul·la presa de decisions». Explica que 
encara no saben què pensa l’alcalde Trias sobre la zona turística comercial, quan 
l’hauria d’haver implantat el gener del 2013. 

Pel que fa a l’informe, assenyala que posa de manifest que Catalunya és la regió 
d’Espanya amb un major nivell de regulació d’horaris, només superada per Viena i 
Xipre, i que una major regulació comporta efectes més moderats quan hi ha una 
crisi o una situació d’expansió econòmica. Observa que, malgrat això, en el període 
1999-2011, que comprèn un període d’expansió i un de recessió, Catalunya ha 
perdut un 12,1% de comerç minorista, mentre que Madrid n’ha perdut un 
3,4%.Destaca que l’informe també diu que Barcelona s’ha d’apropar 
progressivament al model d’altres ciutats com Londres, París o Nova York i que el 
petit comerç s’ha vist afectat per la crisi i per canvis sociodemogràfics molt 
importants, com la incorporació de la dona al mercat de treball i les compres on 
line, i recomana ampliar el nombre de festius de 8 a 10 dies més. 

Manifesta que li agradaria saber què opinen l’alcalde i el Govern municipal 
d’aquest informe, de la regulació o desregulació dels horaris comercials i de la 
implantació d’una zona turística comercial. Opina que això és el que interessa a la 
ciutadania, ja que els informes serveixen per prendre decisions i no pas per 
traslladar les decisions als que els fan. 

La Sra. Ribas agraeix la presentació de l’informe i, sobretot, l’oportunitat que 
van tenir dilluns al matí de poder conversar amb l’equip investigador que l’ha 
realitzat. 

Explica que ells es prenen aquest estudi tècnic com un estudi més que aporta 
una determinada anàlisi sobre les repercussions que podria tenir a Barcelona la 
major obertura dels comerços, especialment en diumenges i festius. Assenyala 
que, tanmateix, aquesta aportació no substitueix de cap manera la responsabilitat 
política de prendre la decisió que creguin que és millor per al conjunt de la ciutat. 
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Remarca que tots han destacat sempre que el model de comerç és una part molt 
important del model de ciutat, tal com diu també el Pla integral de comerç. Afirma 
que, per tant, les variacions en el futur del comerç condicionen enormement el 
futur del model de ciutat. Opina que això implica que els ciutadans haurien 
d’intervenir en un debat com aquest, i no només en qualitat de consumidors. 
Manifesta que està d’acord que aquest informe s’ha de debatre en el Fòrum Ciutat i 
Comerç, però que també cal buscar la manera d’escoltar la veu de la ciutadania 
sobre aquesta qüestió. En aquest sentit, assenyala que, per exemple, es podria 
portar aquest debat als òrgans de participació que té l’Ajuntament de Barcelona, 
com ara el Consell de Ciutat. 

D’altra banda, opina que és impossible prendre una decisió política d’aquesta 
transcendència basant-se només en estudis d’impacte econòmic com aquest, ja 
que no tenen com a missió preveure les implicacions polítiques sobre el model de 
ciutat. Assenyala que, tot i això, l’informe n’apunta alguna, com quan parla del risc 
d’empitjorar en cohesió social o en seguretat si disminueix el petit comerç de 
proximitat, o quan diu que l’obertura en diumenges i festius acabaria tenint un 
efecte de canvi de l’estructura comercial,en què el petit comerç hi sortiria perdent i 
el gran comerç hi sortiria guanyant, ja que l’augment de vendes no seria 
significatiu i es produiria un canvi d’hàbits i una reestructuració de les vendes al 
llarg de set dies en lloc de sis. Remarca que tots saben que la pèrdua del petit 
comerç significa perdre un tipus de comerç que singularitza la ciutat i avançar cap 
a la tendència de la «ciutat franquícia».En aquest sentit, opina que cal tenir molt 
en compte que canviar el model comercial posa en risc el model i el futur de la 
ciutat. 

Explica que els sembla bé el fet que l’informe estudiï les conseqüències que 
podria provocar la liberalització d’horaris a tota la ciutat, i no només en una zona 
de gran afluència turística, ja que el seu grup està en total desacord amb les zones 
de gran afluència turística que fixa el reial decret del Govern de l’Estat. Assenyala 
que, de tota manera, volen saber si el Govern de la ciutat ha pres la decisió de no 
aplicar-les. Afirma que caldria tenir això molt en compte, perquè en cas d’una 
liberalització comercial només a la zona de gran afluència turística,es produiria un 
desplaçament intern cap a les zones de major liberalització que encara 
augmentaria més el desequilibri territorial, ja que empitjoraria més la situació del 
comerç de proximitat dels barris que estiguessin fora d’aquesta zona. 

Remarca que l’informe diu clarament que se simulen els efectes d’una situació 
en què només Barcelona liberalitzés l’obertura en festius i no ho fessin els 
municipis veïns. En aquest sentit, manifesta que dubta que, si Barcelona fes això, 
no ho fessin també els municipis veïns, encara que sigui només pel seu grau 
d’influència sobre l’entorn. Assenyala que, en cas que els municipis veïns no fessin 
el mateix, l’informe preveu el desplaçament de ciutadans de fora cap a la ciutat de 
Barcelona, però que si els municipis de l’entorn liberalitzessin també els horaris 
comercials, aleshores no es donaria aquest desplaçament i, per tant, l’augment de 
vendes encara seria menor al que detecta l’informe. Remarca que, en cas que els 
comerços dels municipis de l’entorn no obrissin en dies festius i es produís aquest 
desplaçament intern que l’informe preveu, es produiria una altra conseqüència: no 
serien només responsables de l’empitjorament del comerç de proximitat de la 
ciutat, sinó també de l’empobriment del comerç de proximitat dels municipis veïns. 

Destaca que la conclusió 14 de l’estudi diu que la simulació posa de manifest 
que si es vol maximitzar la facturació, com més dies festius s’obri millor, mentre 
que si es volen minimitzar els efectes adversos sobre l’ocupació, com menys dies 
s’obri millor. Afirma que això vol dir que, en cas d’acceptar l’obertura de més 
diumenges i festius, estaran prioritzant els beneficis dels propietaris dels grans 
comerços a l’ocupació. Remarca que, per tant, de nou es destruiria ocupació i es 
faria més precària, tal com va reconèixer el director de l’estudi en la conversa del 
dilluns passat. 

Assenyala que l’estudi també posa de manifest que el 84% de consumidors de 
Barcelona està molt o bastant satisfet dels horaris comercials actuals, i que el 70% 
dels propietaris d’establiments està poc o gens d’acord amb l’obertura en 
diumenges i festius. Explica que, per tant, es pregunten d’on es genera la 
necessitat de replantejar-se tot això, o a qui beneficia una major liberalització. En 
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aquest sentit, afirma que els beneficiats són un nombre reduït de grans comerços 
situats en zones de molta afluència turística. Manifesta que, per tant, els agradaria 
saber si novament es posaran per davant els interessos d’aquests pocs als 
interessos generals de la ciutadania i de la ciutat. 

Conclou que la posició del seu grup no ha canviat amb l’informe, sinó que més 
aviat s’ha refermat. Afirma que s’oposen a una possible liberalització dels horaris 
comercials a Barcelona i que creuen que no cal canviar el model existent perquè no 
beneficia la ciutat. Manifesta que, tanmateix, no saben què vol el Govern 
municipal, i es pregunten si no busca potser una coartada que li permeti fer un gir 
respecte al que fins ara defensava per poder satisfer la minoria poderosa que es 
beneficiaria d’aquesta mesura. Acaba demanant al Govern que prengui una decisió 
pensant en el que és millor per a la ciutat i per als barcelonins i barcelonines. 

El Sr. Portabella agraeix la presentació de l’estudi i remarca que els seus autors 
pertanyen al Laboratori de Transferència en Economia Aplicada i, per tant, han fet 
un treball de caràcter purament economicista. 

Destaca que el model comercial de la ciutat és un model que té valor en ell 
mateix, que identifica la ciutat, que és un poc freqüent a les grans ciutat, que és 
alhora odiat i admirat, i que té un gran impacte sobre el model de ciutat. Afirma 
que creuen que, per tant, no es pot plantejar la qüestió de la liberalització horària 
comercial si no hi ha un debat entorn del model comercial i el model de ciutat. 
Assenyala que la ciutat no té només un nucli comercial al centre i als llocs més 
turístics, sinó que el seu model inclou 19 eixos comercials a tots els districtes, a 
cadascun dels quals hi ha vida en l’àmbit comercial. En aquest sentit, opina que la 
desaparició d’aquest model afectaria enormement la sostenibilitat de la ciutat. 

Explica que no menystenen l’estudi presentat, però que creuen que el punt de 
partida ha de ser l’estudi del model comercial de la ciutat i el seu impacte sobre el 
model de ciutat. Observa que l’estudi parla d’acostar-se a una sèrie de ciutats com 
Nova York o Londres, mentre que ells proposen acostar-se a Berlín i Viena, que 
tenen els comerços tancats els diumenges. Remarca que aquestes dues ciutats 
tenen un sistema comercial molt més semblant al de Barcelona i es troben entre 
les sis primeres ciutats més turístiques d’Europa. 

Assenyala que les vendes depenen del poder adquisitiu dels consumidors i que, 
per tant, si els turistes gasten més en l’àmbit comercial, deixaran de gastar més 
en altres àmbits, com ara el cultural. En aquest sentit, opina que no es pot aïllar 
l’increment de la despesa en qualsevol sector sense tenir en compte la resta de 
sectors, ja que es podria desequilibrar la ciutat. A més, afirma que si les vendes 
depenen del poder adquisitiu dels consumidors, un comerç no vendrà més perquè 
estigui obert més hores, sinó que hi haurà més comoditat per comprar, cosa que 
comporta uns costos associats al comerç que són més difícils de suportar per part 
del petit i mitjà comerç que per part de les grans superfícies, que poden resistir les 
pèrdues durant més temps. Pel que fa a això, observa que hi ha comerços de la 
ciutat que no obren tots els diumenges en què podrien fer-ho perquè no els surt a 
compte. Explica que, per tant, ells creuen que l’obertura en diumenges i festius 
crea una competència deslleial en què aquells que poden resistir les pèrdues 
durant més temps acaben eliminant els que no les poden suportar durant tant de 
temps. En aquest sentit, afirma que el seu grup és contrari a un model de comerç 
que estigui cada vegada més concentrat en poques mans. 

D’altra banda, assenyala que també cal tenir en compte les repercussions sobre 
el territori. Explica que hi ha estudis sobre com s’ha desertitzat el comerç de Mollet 
a conseqüència de l’obertura de La Maquinista. Pel que fa a això, afirma que no 
són indiferents al fet que es perjudiqui el comerç de Mollet o altres municipis, 
perquè això també té a veure amb el model de país. 

Manifesta que consideren que l’estudi que s’ha presentat és profitós i 
interessant, però que no comparteixen la liberalització horària perquè creuen que 
fa més mal que bé. Explica que pensen que és millor que hi hagi una adaptació a la 
situació actual i que, a més, és imprescindible un acord previ amb els comerciants 
abans de tirar endavant qualsevol acord de liberalització horària. Opina que és 
inacceptable que en un període en què es busca una nova governança a les ciutats 
i als països, en què la gent demana cada vegada més que es passi de la 
democràcia representativa a la democràcia participativa, es trobi innecessari 
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consultar un sector tan gran i important com el comercial respecte a un canvi 
d’aquesta magnitud i amb tantes repercussions econòmiques, socials, 
urbanístiques i d’impacte sobre el territori. 

El Sr. Suriñach manifesta que els autors de l’estudi ni s’han plantejat entrar en 
el tema de les zones de gran afluència turística perquè no podrien presentar uns 
resultats mínimament fiables. Afirma que s’haurien de considerar moltes dades 
oficials i no oficials, però que també caldria la implicació del sector. Explica que 
quan es parla amb el sector sobre les seves percepcions respecte al possible 
comportament del consumidor i el tipus de consumidor que tenen, això a vegades 
no coincideix amb les dades oficials. Manifesta que, per tant, s’ha de vigilar molt a 
l’hora de poder treure conclusions sobre les conseqüències que tindria una zona de 
gran afluència turística. En aquest sentit, opina que és un tema que és millor no 
tractar-lo si no es pot fer bé. 

Assenyala que els dies que ha esmentat la Sra. Jaurrieta (l’època de més 
creueristes, el Congrés Mundial del Mòbil, etc.) són precisament els més 
representatius del que ells postulen. Explica que creuen que cal obrir aquells dies 
en què sobretot es pugui treure rendiment dels turistes que vénen a la ciutat 
perquè, si no, sí que es perd una facturació relativament important. Afirma que per 
això proposen un redisseny dels dies d’obertura. Assenyala que, a l’hora de fer 
l’estudi, coneixien la planificació dels dies del 2014 en què es preveia una major 
afluència de turisme, però que això es pot discutir amb els comerciants, que segur 
que saben millor que ningú els dies que poden ser més beneficiosos per al seu 
negoci. 

Precisa que més dies d’obertura en diumenges i festius porta a una disminució 
d’ocupació si hi ha un canvi d’hàbits dels residents, però que això no succeeix si no 
hi ha un canvi d’hàbits. Assenyala que, en aquest cas,no es produeixen grans 
guanys, però tampoc pèrdues, ja que hi ha un augment de facturació i d’ocupació. 
Explica per això ells fan èmfasi en redissenys que no comportin obrir més dies dels 
que proposen, perquè, si no, sí que es produiria un canvi d’hàbits que tindria 
efectes perjudicials en l’estructura comercial i d’ocupació. 

Assenyala que la ciutat de Berlín obre 10 dies en diumenges i festius, i té unes 
determinades zones on els comerços obren tot l’any. D’altra banda, remarca que el 
fet que es permeti l’obertura en diumenges i dies festius no vol dir que tothom 
hagi d’obrir. Explica que, en els diferents escenaris de l’estudi, ja han suposat que 
no tots els comerços obririen encara que poguessin fer-ho, d’acord amb els 
diferents tipus de formats comercials.

Finalment, agraeix totes les observacions dels grups municipals. 
El Sr. Blasi remarca que aquest informe ha intentat donar resposta a la 

sol·licitud de realitzar un estudi sobre el possible impacte d’una liberalització 
d’horaris comercials. Explica que això s’ha fet amb una manca de dades que 
poguessin ser contrastables pel que fa a una possible implantació a la ciutat i que, 
per tant, s’han hagut de fer comparatives. 

D’altra banda, destaca que el Govern municipal ha expressat reiteradament el 
rebuig al decret estatal de liberalització d’horaris comercials i que la norma que 
dóna per vàlida és la norma catalana. A més, remarca que l’alcalde de Barcelona i 
el Govern municipal han deixat clar que la seva posició és ser al costat de tot el 
sector del comerç, tot i que el petit i mitjà comerç és el que dota la ciutat d’un 
model comercial. A més, recorda que sempre han manifestat que no hi haurà 
canvis si no es fan amb un consens del sector comercial de la ciutat. 

Afirma que és cert que sense comerç no hi ha turisme i que el turisme és un 
motor econòmic de gran importància, però que també ho és que una ciutat o un 
barri estan definits pel seu tipus de comerç i que el model comercial de la ciutat, 
basat en el comerç de proximitat i en els seus eixos comercials, és un model d’èxit. 
Explica que precisament per això no han rebutjat ni han pretès crear zones 
turístiques de gran afluència si no era des d’un concepte ampli i de ciutat. Afirma 
que, també per això, s’estan elaborant plans de turisme en tots els districtes per 
tal d’intentar aconseguir una distribució homogènia del turisme a la ciutat. 

Explica que, d’acord amb el compromís que havien assumit, han fet i traslladat 
un estudi a la Comissió, als grups municipals, al sector i a la ciutadania en general. 
Manifesta que l’estudi planteja elements per al debat, però que el sector del 
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comerç i la ciutadania tenen també la responsabilitat de prendre decisions sobre 
aquesta qüestió, ja que són els qui es juguen els seus negocis i els seus llocs de 
treball. A més, remarca que la ciutat de Barcelona tampoc no perdrà de vista la 
seva responsabilitat com a cap i casal de Catalunya. 

Afirma que pretenen aprofitar les potencialitats de la ciutat i el turisme, però 
sempre d’acord amb la preservació del model actual de ciutat, perquè, si no, serien 
bastant hipòcrites cada vegada que parlen d’un model comercial cohesionador i 
present a tota la ciutat.

La Sra. Jaurrieta manifesta que és conscient de les limitacions de l’estudi quant 
a la impossibilitat de poder delimitar amb precisió una zona turística, però que la 
proposta del seu grup perquè es fes aquest estudi anava en aquesta línia. 
Assenyala que volien disposar de dades que ajudessin a objectivitzar aquest debat 
amb una valoració de l’impacte que podria tenir una zona turística per al petit 
comerç.

Afirma que no està d’acord amb l’afirmació del Sr. Blasi que sense comerç no hi 
ha turisme, tal com es pot constatar en molts llocs, i que creu que el model turístic 
va molt més enllà. Explica que no deixa de sorprendre-la que tant la tinenta 
d’alcalde com el regidor de Comerç evitin contínuament aquest debat. Opina que 
l’estudi que s’ha presentat ha de servir per poder conèixer més a fons l’impacte de
les decisions polítiques que es puguin prendre sobre aquesta qüestió, però no pas 
per traslladar aquesta responsabilitat al sector. Afirma que l’obligació del Govern 
de la ciutat de Barcelona és plantejar una proposta sobre la delimitació turística 
sense amagar-se darrere dels informes. Conclou que aquest debat s’ha de fer amb 
el consens del sector, però amb el lideratge del Govern de la ciutat.

El Sr. Mulleras assenyala que tots els grups han expressat el que opinen sobre la 
regulació comercial i sobre la zona turística comercial, però que encara no saben 
què n’opina el Govern municipal, l’alcalde Trias i el regidor de Comerç. Afirma que, 
tal com s’ha dit, els informes han de servir per prendre decisions i no pas per 
eludir responsabilitats. 

Recorda que la proposta que van aprovar el passat mes de juny amb el vot del 
Govern municipal parlava explícitament de «presentar l’informe sobre la 
implantació de la zona turística a Barcelona i les seves conclusions». A més, llegeix 
un fragment de l’acta de la sessió de la Comissió del passat mes de gener: «La 
Sra. Recasens reconeix el compromís adquirit per fer un estudi per analitzar els 
pros i els contres de l’establiment de zones turístiques i quines podrien ser 
aquestes zones. I a més, afegeix que s’aprofitarà l’estudi per veure quines podrien 
ser les possibles zones turístiques». Assenyala que, malgrat això, l’informe no diu 
res sobre les zones turístiques. 

Destaca que Catalunya és la comunitat autònoma d’Espanya amb més zones 
turístiques comercials, amb un total de 109. Opina que això desmenteix l’afirmació 
que la zona turística no correspon al model català. A més, remarca les 
contradiccions de CiU pel que fa a aquest tema, ja que, per exemple, el Grup de 
CiU de Badalona ha demanat recentment la zona turística per al municipi i que 
l’alcalde de la Roca, de CiU, ha portat la zona turística comercial als tribunals. En 
aquest sentit, assenyala que en el debat que han fet no s’ha parlat de la 
competitivitat dins l’àrea metropolitana, ja que a Castelldefels hi ha establiments 
que obren els diumenges i els festius, ara es vol fer el mateix a Badalona i cal 
veure què passarà a altres municipis com l’Hospitalet. 

La Sra. Ribas manifesta que agraeix la puntualització que ha fet el Sr. Suriñach 
respecte a l’ocupació, però que, tanmateix, cal tenir en compte que, en cas 
d’haver-hi guanys en ocupació, serà en ocupació més precària. 

Assenyala que l’informe parla sovint de la compra compulsiva, quan en el Pla de 
comerç es diu que cal promoure el consum responsable. D’altra banda, explica que 
està absolutament d’acord amb el que ha dit la Sra. Jaurrieta respecte al turisme. 
En aquest sentit, afirma que hi ha turisme sense comerç i comerç sense turisme, i 
que, per tant, no s’ha de posar el turisme per davant de la ciutadania. 

Manifesta que els governs fan polítiques tant per les decisions que prenen com 
per les decisions que deixen de prendre. Explica que si el Govern municipal no està 
d’acord amb la zona de gran afluència turística i vol fer objecció ala llei sobre 
aquesta matèria, tindrà el suport del seu grup, però que els ho ha de dir 
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clarament. Demana al Govern que no s’escudi en un consens inexistent i del qual 
també n’han de formar part tots els grups municipals. Recorda que ha demanat 
que s’impliqui tota la ciutadania en aquest consens i ha proposat com a primera 
mesura portar aquest tema al Consell de Ciutat, però que no se li ha contestat. 
Afirma que al final haurà de donar la raó al Sr. Mulleras sobre la manca de 
lideratge del Govern, ja que no saben què vol fer ni com ho vol fer. 

El Sr. Portabella manifesta que aquest és un tema molt rellevant per al sector i 
per a la ciutat i, per tant, s’ha de debatre amb calma i amb la participació del 
sector, que al seu parer és imprescindible. 

Opina que no és certa la premissa que si els diumenges no s’obre es perden 
vendes. Explica que l’estada mitjana dels turistes a la ciutat de Barcelona és de 
prop de dos dies, però que cal tenir en compte que el 50% d’aquest turisme és de 
feina. Assenyala que això implica que aquest 50% s’està menys d’un dia a la ciutat 
i no ve mai en diumenge, i que l’estada mitjana del turisme d’oci és de 3 dies, dels
quals només hi ha un dia en què el comerç està tancat. A més, remarca que si 
s’accepta la premissa que es gasta en funció del poder adquisitiu, els diners que es 
deixen de gastar en l’àmbit del comerç van a altres llocs, com ara la restauració o 
les activitats culturals. 

Conclou que l’estudi té coses útils sobre les quals val la pena reflexionar-hi, però 
que no creuen que sigui catastròfic el fet de no obrir més diumenges dels que ja 
s’obren. 

El Sr. Blasi opina que no es pot qüestionar el lideratge del Govern, que va 
presentar fa pocs mesos un pla de comerç per a la ciutat, que és una cosa que no 
s’havia fet fins ara.

Reitera que han dit clarament i fermament que el posicionament del Govern 
municipal i de l’alcalde Trias és ser al costat del sector, al que creuen que han 
d’apoderar amb eines i instruments com l’estudi que s’ha presentat. Afirma que a 
dia d’avui no hi ha consens en el sector i, per tant, el Govern no impulsarà cap 
canvi. Explica que si, per contra, el sector arriba a un consens a partir de la 
informació i les eines que posen a la seva disposició, aleshores treballaran d’acord 
amb aquest consens.

Manifesta que el que intenten és aprofitar la potencialitat que representa el 
turisme, que és el que els fa parlar avui de liberalització d’horaris comercials i de 
zones turístiques. Assenyala que han de contraposar això al model actual de 
comerç a la ciutat i actuar amb responsabilitat. Explica que ha dit que no poden 
obviar que les decisions que pren la ciutat de Barcelona afecten el seu entorn, però
que no ha parlat de les afectacions que puguin tenir les decisions de l’entorn en la 
ciutat de Barcelona perquè creu que la ciutat té avui una potencialitat i una força 
suficients per minimitzar-les. 

Manifesta que el Govern no deixa de treballar i d’apostar pel model comercial 
propi, estant amatent al que demana i necessita. Opina que el que haurien de fer 
la resta de grups municipals és parlar també amb el sector i escoltar el que diu, 
perquè així també tindran una veritable responsabilitat política per prendre 
decisions. Afirma que, de la mateixa manera que ha entès perfectament el 
missatge dels grups del PP, d’UpB i d’ICV-EUiA, no li ha quedat clara la posició del 
Grup del PSC.

Es dóna per tractat.

d) Compareixences Govern municipal

Del Grup Municipal PSC:

2. Que comparegui el responsable del Govern municipal per tal d'explicar quin 
és el model turístic que vol impulsar el Govern municipal i com s'insereix aquest en 
el model de creixement econòmic que el Govern desitja assolir per a Barcelona.

El Sr. Trullén dóna la compareixença per substanciada.
La Sra. Recasens manifesta que han tingut ocasió de parlar a bastament del 

model turístic de la ciutat, però que és un plaer tornar-ho a fer. Assenyala que 
serà breu en aquesta primera intervenció perquè no sap ben bé cap a on vol 
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orientar la compareixença el Grup del PSC. Afirma que la ciutat té un model turístic 
molt propi que ha fet que hagi esdevingut un destí internacional de referència i un 
motor econòmic que es caracteritza per una continuïtat creixent de l’oferta i la 
demanda. Destaca que els trets distintius d’aquest model són: la multimotivació 
(diversitat de segments i combinació d’interessos i motivacions); la 
desestacionalització; la internacionalització; una oferta cultural i de comerç de 
caràcter local; la concentració territorial i l’ús intensiu de l’espai públic, i un model 
de concertació publicoprivat pel que fa a la gestió. 

Explica que la multimotivació permet la diversificació i el manteniment d’un 
equilibri entre el turisme vacacional i el turisme de negocis i congressos, que dóna 
lloc a una desestacionalització del turisme durant tot l’any. Destaca que Barcelona 
s’ha convertit en la ciutat del món que més congressistes rep, superant Viena, que 
era la ciutat que gaudia fins ara d’aquesta posició. Remarca que aquesta fita 
significa que Barcelona s’orienta cap a un turisme de qualitat, cap a un turisme de 
futur, i cap a un turisme que permet una redistribució econòmica de la riquesa 
generada. 

Pel que fa a la desestacionalització, remarca que el 40% dels turistes que 
s’allotgen en hotels han estat prèviament a Barcelona. Afirma que aquesta 
repetició és un dels trets distintius que intenten mantenir. 

Quant a la internacionalització, assenyala que més de tres quartes parts del 
mercat turístic de Barcelona són internacionals. Remarca la importància del fet 
que, en uns moments de depressió del consum de la demanda interna, Barcelona 
continuï estant molt ben posicionada en els circuits internacionals. 

Destaca que la ciutat té un ric patrimoni arquitectònic, amb nou edificis 
declarats patrimoni de la humanitat per part de la Unesco: la Pedrera, el parc 
Güell, el Palau Güell, l’Hospital de Sant Pau i la Santa Creu, el Palau de la Música, 
la Sagrada Família, la Casa Batlló, la Casa Vicens i la cripta de la Colònia Güell. 
Afirma que és cert que hi ha una excessiva concentració del turisme en alguns dels 
territoris, sobretot entorn de tres grans icones de la ciutat: el parc Güell, la 
Sagrada Família i, en general, Ciutat Vella. Explica que per això estan treballant en 
els plans de turisme de districte, que properament tindrà ocasió de presentar. 
Manifesta que per al Govern és important que la riquesa que produeix el turisme 
s’estengui arreu de la ciutat. En aquest sentit, recorda que el turisme genera 
100.000 llocs de treball, al voltant del 15% del PIB i 20 milions d’euros diaris. 
Remarca que, tanmateix, Barcelona no viu només del turisme, ja que té una 
economia diversificada. Destaca que la ciutat es posiciona com a referent 
d’innovació, coneixement, creativitat i benestar, i treballa en tots aquests àmbits. 

Explica que, malgrat la complexitat de la gestió turística que suposa rebre 25 
milions de visitants, tenir 15 milions de pernoctacions o tenir 7,5 milions de 
turistes, treballen per garantir la gestió d’algunes de les icones que actualment 
estan saturades. Assenyala que, per exemple, han treballat en aspectes concrets 
de la mobilitat al voltant de la Sagrada Família. Explica que hi va haver unes 
negociacions molt dures amb els touroperadors, les agències de viatges i el sector 
dels autocars, però que finalment es poden felicitar per les decisions adoptades. 
Pel que fa a això, opina que, si a la ciutat acaben sortint bé les coses, és perquè el 
teixit privat és molt col·laboratiu i perquè la gestió del turisme es fa en bona part 
en col·laboració publicoprivada des de Turisme de Barcelona. Assenyala que això 
també ho estan fent al parc Güell, on també tenen el compromís de controlar que 
els guies turístics que accedeixin al parc estiguin acreditats per la Generalitat de 
Catalunya, a fi de lluitar contra l’intrusisme que en aquests moments pateix el 
sector dels guies turístics. Recorda que també estan fent millores a les Rambles a 
través del Pla Cor, ja sigui en relació amb les estàtues humanes, els pintors i 
dibuixants, les floristes o la venda de records. 

Remarca que el Govern continua treballant a partir del model turístic que va 
deixar el Govern anterior. Explica que el boom turístic s’ha degut en gran part a 
una feina molt ben feta per part de governs anteriors, que ja l’any 1992 van situar 
Barcelona en el context internacional arran dels Jocs Olímpics. A més, recorda que 
van rebre la certificació de la Unesco de primera ciutat reconeguda en l’àmbit 
mundial pel seu turisme responsable i sostenible, i manifesta que continuen 
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treballant per complir els 80 indicadors de ciutat turísticament responsable i 
sostenible. 

El Sr. Trullén assenyala que pot sobtar que el seu grup presenti ara aquesta 
compareixença, quan el turisme és dels pocs sectors que experimenta taxes de 
creixement substancials i funciona com una de les peces importants en el model 
econòmic de la ciutat. Explica que ho fan perquè aquest sector és fruit de molts 
anys d’excel·lents decisions econòmiques de governs municipals anteriors i, 
sobretot, de Turisme de Barcelona, que han aconseguit situar la ciutat en un lloc 
d’honor entre les metròpolis més avançades del món en aquest àmbit. Afirma que, 
per tant, ho fan amb el convenciment que estan tractant un dels temes cabdals per 
a la competitivitat de l’economia de la ciutat. 

Manifesta que pensen que és justament en un moment de tant d’èxit quan han 
de plantejar-se alguns dels reptes i els problemes que presenta el turisme i tractar 
de solucionar-los. Assenyala que, en concret, es vol referir a dos conjunts 
d’aspectes: un relacionat amb canvis molt significatius en els dos o tres darrers 
anys en relació amb l’origen de la demanda, i l’altre relacionat amb algunes 
decisions polítiques que posen en qüestió alguns elements centrals del model 
turístic de Barcelona. Explica que parteix de les paraules del catedràtic 
d’Urbanisme de Harvard Joan Busquets, en una entrevista concedida a La 
Vanguardia, en què deia que cal evitar que el «turisme mati Ciutat Vella»i 
recomanava a les administracions que seguissin cuidant aquest espai. Opina que 
aquesta preocupació d’una persona tan destacada en el món de l’urbanisme 
reflecteix la necessitat de tenir permanentment present en totes les decisions la 
importància del paisatge urbà com un factor clau per explicar l’èxit del model 
turístic. 

Assenyala que el Pla d’usos de Ciutat Vella que el seu grup ha defensat no és 
només un problema de Ciutat Vella, sinó també de cuidar l’espai urbà, ja que 
darrere d’aquesta preservació de la qualitat de vida de la ciutat hi ha l’èxit del 
model turístic. En aquest sentit, opina que caure en el parany de la generalització 
monotemàtica d’activitats hoteleres a Ciutat Vella va en contra del futur del sector. 
Manifesta que, tanmateix, vol deixar clar que ell està convençut que en els propers
anys i dècades el turisme seguirà protagonitzant una part elevada del creixement 
econòmic, no només de Barcelona sinó del conjunt del planeta, perquè com més 
ciutadans del món s’incorporin al model de consum més alt, més segura serà la 
demanda permanent de serveis turístics. Pel que fa a això, opina que Barcelona 
disposa d’un instrument fonamental com Turisme de Barcelona, que ha estat 
dissenyat amb un criteri de presa de decisions compartides entre els sectors públic 
i privat, però sempre en el marc del model del Pla estratègic de turisme de 
Barcelona, que està darrere de l’èxit turístic de la ciutat. 

Explica que no és només el nou Pla d’usos de Ciutat Vella el que els preocupa, 
sinó també la nova normativa de terrasses i vetlladors, que opina que deteriora la 
qualitat urbanística de la ciutat, i la marina de luxe, amb conseqüències 
urbanístiques com l’aïllament del moll d’Espanya i del passeig Joan de Borbó. 
Afirma que la manera de respondre a aquests problemes és posant el model de 
paisatge urbà en un lloc destacat dins del model turístic, tal com van fer els 
governs de progrés de la ciutat. 

El Sr. Mulleras destaca que Espanya és un destí turístic en alça. Assenyala que 
el mes de juliol d’enguany 7.875.000 turistes van visitar Espanya, xifra que 
representa un 2,9% més que el juliol de l’any passat, i que la xifra acumulada al 
llarg de l’any és de 34 milions de visitants. Afirma que Barcelona és el primer destí 
turístic de l’Estat i un exemple en l’àmbit turístic, no només per a tot Espanya, sinó 
també per a bona part d’Europa, ja que és la quarta ciutat d’Europa en turisme, 
després de Londres, París i Roma.

Manifesta que els agradaria saber si el model turístic del Govern municipal és el 
que es va aprovar en el Pla estratègic de turisme el 2010 o un model alternatiu, 
tenint en compte que el turisme és actualment un dels sectors que tira de 
l’economia a la ciutat, amb la generació d’un 15% del PIB i 100.000 llocs de 
treball. Pel que fa a això, explica que ha demanat diversos cops més dades sobre 
la relació del turisme amb els llocs de treball i l’activitat econòmica de la ciutat al 
Consell Econòmic i Social i a Turisme de Barcelona, i que li agradaria que el Govern 
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municipal s’impliqués en aquesta informació perquè creu que és important saber 
de manera molt concreta què representa el turisme a Barcelona en termes 
econòmics i laborals. 

Recorda que el seu grup va criticar el Pla estratègic de turisme que es va 
presentar el 2010 perquè va considerar que no era un pla realment estratègic, que 
no s’hi concretaven bé les accions, el calendari i els pressupostos, i que no s’havia 
fet amb el consens del sector. Manifesta que voldrien saber quin és el pla 
alternatiu que té el Govern municipal, si és que no creu tampoc en aquest pla. 

Afirma que és evident que cal vigilar l’impacte que té el turisme a Ciutat Vella, 
així com les polítiques de seguretat, ja que Barcelona està avui situada entre les 
ciutats amb més inseguretat. Assenyala que hi ha webs especialitzades on es 
veuen les zones d’atracament i de delinqüència de la ciutat i que, per tant, caldria 
reforçar la seguretat en totes aquestes zones. Opina que la ciutat ha perdut massa 
temps i massa diners en altres coses, com els més de 200 milions d’euros públics 
que es van destinar a l’operació de Spanair i que s’haurien d’haver dedicat a 
promocionar el turisme. Remarca que tres institucions (Catalana d’Iniciatives, la 
Fira i Turisme) van destinar 108 milions d’euros a aquesta operació i que s’han 
hipotecat les aportacions de l’Ajuntament a aquest àmbit durant 15 anys. 

Manifesta que també volen saber què vol fer el Govern municipal amb l’impost 
turístic. Explica que, segons el conseller Felip Puig, la recaptació del 2013 a 
Barcelona serà de 25 milions d’euros, dels quals transferirà 8,7 milions d’euros a la 
ciutat, i que saben que la meitat anirà a Turisme de Barcelona i l’altra meitat la 
gestionarà directament l’Ajuntament.

Respecte al model turístic, afirma que el seu grup està d’acord que s’ha de 
regular millor l’impacte del turisme a Ciutat Vella; que s’ha de descentralitzar el 
turisme a altres llocs de la ciutat; que cal tenir un model de turisme adaptable a 
les noves realitat, com ara el turisme rus o el turisme asiàtic; que ha de ser 
sostenible; que s’ha de millorar la professionalització; que cal atreure emprenedors 
i ser líders en seus i aliances en l’àmbit internacional del turisme, i que s’ha de 
reforçar allò que és competència de l’Ajuntament, com ara la seguretat, la 
promoció del turisme o l’ajuda per millorar la qualitat del servei.

Pregunta a la tinenta d’alcalde què opina de la zona turística comercial i si els 
presentarà l’informe que va dir que portaria a la Comissió, ja que el seu grup és 
totalment partidari de la creació d’una zona turística comercial. Remarca que el 
2012 hi va haver 219.000 passatgers que van arribar al matí i se’n van anar a la 
nit d’un dia festiu, i que, per tant, no van poder comprar a Barcelona, ja que els 
festius i els diumenges només és obert el Maremagnum. Afirma que, segons les 
dades de Turisme de Barcelona, això podria tenir un impacte econòmic de gairebé 
7 milions d’euros per al comerç de la ciutat. 

La Sra. Sanz manifesta que el seu grup comparteix la necessitat que el Govern 
municipal aclareixi quin és el model turístic que té per a la ciutat. 

Afirma que és bastant obvi que el sector turístic és un dels pocs sectors que 
funciona a la ciutat, però que també ho és que la ciutadania pateix la pressió i les 
agressions del turisme a l’espai públic de manera bastant negativa. Explica que ells 
sempre han dit que la manera com la ciutadania percep avui aquesta pressió 
turística no és culpa del turista, sinó que és un problema relacionat amb el que el 
Govern municipal permet fer al turista a la ciutat. En aquest sentit, opina que la 
ciutat corre el risc de convertir-se en un parc temàtic i que això és el que avui no 
afronta el Govern municipal. Assenyala que, si bé el Govern diu que actua allà on 
hi ha saturació, com el parc Güell i la Sagrada Família, l’únic que ha fet a Ciutat 
Vella és potenciar-la. 

Manifesta que comparteix l’opinió que expressaven els barcelonins i barcelonines 
en la darrera enquesta municipal que Barcelona és una gran ciutat per viure-hi. 
Destaca que això és un capital que atreu molts turistes, però que han de fer que 
sigui compatible mantenir la ciutat tal com els agrada als barcelonins i 
barcelonines amb l’increment del turisme i de l’ús intensiu que fa de la ciutat.
Afirma que és evident que molts ciutadans senten insatisfacció envers el turisme 
perquè provoca incomoditats en el seu dia a dia.

Pregunta als presents quantes vegades a la setmana passegen per la Rambla o 
van al Maremagnum. Explica que ella no va mai al Maremagnum, i que molta de la 
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gent que viu a Ciutat Vella expressa que viu d’esquenes al mar i no fa seu aquest 
territori per la sobresaturació que pateixen els espais dedicats al turista. Precisa 
que això no vol dir que no s’hagi de fer promoció turística, però sí que posa en 
evidència l’esgotament d’un model turístic que va néixer de la complicitat amb la 
ciutadania en els Jocs Olímpics. Opina que cal replantejar aquest model i tornar a 
acordar-lo en complicitat amb el sector turístic, però sobretot amb la ciutadania. 
Pel que fa a això, remarca que, per exemple, la ciutadania no és present a Turisme 
de Barcelona, on estan representats els grups municipals però no hi ha entitats 
veïnals. 

Recorda que fa pocs dies el director general de Turisme, el Sr. Pere Duran, va 
assumir en una entrevista que havia arribat l’hora de fer un canvi d’escala i de 
millorar la gestió d’algunes coses. Explica que el Govern d’esquerres es va dotar 
d’un instrument molt important, el Pla estratègic de turisme, que va permetre 
passar de la promoció turística a la governança de l’activitat turística i de la 
indiferència a la complicitat de la ciutadania per poder treballar en la definició del 
nou model turístic. Afirma que, tanmateix, el Govern actual sempre ha dit que 
aquest Pla estratègic de turisme no era el seu pla i no se l’ha fet seu. Opina que, 
davant d’això, el Govern no ha presentat cap estratègia ni cap proposta, i l’únic 
que fa és permetre la lògica incrementalista i fomentar el monocultiu turístic, com 
ho proven l’ordenança de les terrasses, el Pla d’usos de Ciutat Vella, la marina de 
luxe del Port Vell i la desregulació dels pisos turístics, entre altres exemples que 
demostren que no hi ha cap instrument que defineixi la governança del turisme.

Demana al Govern que presenti un model amb unes polítiques i uns instruments 
clars, ja que hi ha indicadors de la certificació de la Unesco vinculats a la 
convivència i la cohesió social de la ciutat que no s’estan garantint.

El Sr. Portabella assenyala que, més que del model turístic, vol parlar d’alguns 
aspectes que creu que transformen i posen en risc el turisme a la ciutat. Afirma 
que, en termes generals, Barcelona té una marca potent internacionalment que es 
basa en l’estil de vida mediterrani, que passa per consumir cultura, per passejar 
pel carrer i per comprar a les botigues, entre altres coses. Destaca que, per tant, 
l’èxit turístic de la ciutat es deuen molt bona part a la qualitat de l’espai públic, 
tant en l’àmbit del paisatge urbà com en l’àmbit de l’estat de la via pública. 
Manifesta que per això veuen amb una gran preocupació algunes de les decisions 
que s’han pres darrerament en relació amb això. Explica que, per exemple, 
l’ordenança dels vetlladors disminueix la qualitat de l’espai públic i dificulta la 
mobilitat en aquest espai, cosa que afecta un dels principals capitals turístics que 
té la ciutat.

Assenyala que altres elements dels quals es van dotar abans del Pla estratègic 
de turisme van ser la descentralització i la desestacionalització. Afirma que, si bé la 
desestacionalització ha tingut èxit, la descentralització no l’ha tingut, però que 
consideren que és un error concentrar encara més el turisme al districte més 
important de Barcelona. En aquest sentit, remarca que els nuclis antics de totes les 
ciutats, i encara més els de les ciutats turístiques, s’intenten salvaguardar al 
màxim, ja que són el seu principal atractiu. Opina que densificar Ciutat Vella 
perquè hi hagi més increment de lucre per part dels allotjadors dels turistes 
perjudica el conjunt del turisme, i que el límit d’aquesta situació és quan el turisme 
deixa d’estar al servei de la ciutat i és la ciutat la que passa a estar al servei del 
turisme, que és el que creuen que succeeix actualment. Afirma que si s’analitza de 
manera integral l’ordenança de vetlladors i la concentració del turisme a Ciutat 
Vella, es veu que no són mesures que afavoreixin el turisme, sinó l’explotació del 
turisme, cosa que al seu parer s’acaba pagant. 

Amb relació a les intervencions dels altres grups, explica que creu que la dada 
dels 219.000 creueristes que només arriben en diumenge fa referència als que 
vénen o se’n van, però no als que vénen i se’n van. D’altra banda, recorda que 
algunes forces polítiques es van oposar enèrgicament a l’impost turístic perquè van 
dir que significaria la ruïna del turisme. En aquest sentit, remarca que el 2012, que 
ha estat el primer any d’aplicació de l’impost turístic, ha estat un any de rècord 
turístic. 
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La Sra. Recasens manifesta que comparteix l’última reflexió del Sr. Portabella 
respecte a l’impost turístic, però que no està d’acord que la ciutat estigui al servei 
del turisme. 

Destaca que, en dos anys, el nou Govern ha abordat alguns dels fenòmens 
turístics més complexos que hi pot haver en una ciutat, com gestionar el turisme al 
parc Güell, afrontar el conflicte de la mobilitat dels autocars a la Sagrada Família, 
començar a modificar coses a la Rambla o dur a terme el procés de legalització 
dels habitatges d’ús turístic, que es fa conjuntament amb la Generalitat.

Assenyala que el Grup del PSC s’ha referit a les «excel·lents decisions» del 
Govern anterior, cosa que ella mateixa ha reconegut en la seva intervenció 
anterior. En relació amb l’article en què Joan Busquets demana que el turisme no 
mati Ciutat Vella, afirma que res no pot acabar amb Ciutat Vella, i opina que es fa 
un flac favor a la ciutat amb afirmacions com aquesta o que Barcelona es troba 
entre les ciutats més insegures, com ha dit el Sr. Mulleras. Destaca que el Pla 
d’usos de Ciutat Vella és una eina amb la qual pretenen intentar regular alguns 
dels fenòmens que es produeixen en aquest districte, a fi de poder afrontar els 
reptes que tenen actualment. 

Respecte als comentaris de la Sra. Sanz sobre què ha fet el Govern a Ciutat 
Vella, explica que han assumit el model que va deixar el Govern anterior per 
començar a pal·liar alguns dels efectes de la pressió que viu aquest districte. 
D’altra banda, afirma que és cert que no s’han fet seu el Pla estratègic de turisme. 
Assenyala que és un pla en què el Govern anterior va esmerçar una gran quantitat 
de recursos econòmics i que no va arribar a bon port per manca de consens. Opina 
que, de la mateixa manera que abans han parlat de la importància d’arribar a 
consensos amb el sector del comerç pel que fa als horaris, també han d’arribar a
consensos amb el sector en l’àmbit turístic.

Pel que fa a la zona turística, diu al Sr. Mulleras que ella opina exactament el 
mateix que el regidor de Comerç. Explica que, si el Govern està treballant amb els 
plans de turisme de districte per diversificar la riquesa i l’impacte econòmic que 
suposa el turisme arreu de la ciutat, seria una mica incoherent fer zones 
turístiques amb desregulació d’horaris comercials perquè això marcaria encara més 
on es vol concentrar el turisme. Opina que, si en algun moment el sector s’arriba a 
posar d’acord sobre aquesta qüestió, seria bo fer-ho en l’àmbit de ciutat. 

Respecte a les terrasses i els vetlladors, remarca que el que intenten fer és 
preservar el paisatge urbà posant ordre a les 17 normes diferents que hi ha avui
en aquest àmbit. Demana que se’ls deixi provar si amb la nova regulació tot això 
funcionarà una mica millor. 

Quant a l’impost turístic, afirma que han cobrat 3.532.279,68 euros, 
corresponents als mesos de novembre i desembre del 2012 i al primer i segon 
trimestre del 2013. Explica que, d’aquest import, destinen el 50% a Turisme de 
Barcelona, i que en aquests moments estan estudiant on poden començar a aplicar 
l’altra meitat. Remarca que es tracta d’un impost finalista i que la llei preveu a 
quines finalitats s’ha de destinar. A més, assenyala que la Generalitat ha reconegut 
la capitalitat turística de la ciutat de Barcelona, que per això té representació i veu 
en el consell presidit pel conseller d’Empresa i Ocupació i que aplega el sector, les 
entitats representatives municipals i la Generalitat per parlar de l’impost turístic i 
el seu destí. 

Diu a la Sra. Sanz que el turisme no és un problema, però que tenen el repte de 
gestionar la gran quantitat de fluxos turístics que hi ha a la ciutat. D’altra banda,
assenyala que el comitè executiu de Turisme de Barcelona ja és prou gran per 
incorporar-hi els veïns. Afirma que ja hi ha un gran nombre d’òrgans de 
participació per als veïns, com ara el Comissionat de Participació, i que, per tant, 
els seus drets de participació estan garantits. 

Respecte a la crítica que el Govern no té cap pla, assenyala que hi ha el Marc 
estratègic i full de ruta, que està publicat al web. D’altra banda, reitera que el 
model turístic del Govern és el model que els certifica com a turisme responsable i 
sostenible. Explica que se centren a demostrar una gestió sostenible i a maximitzar 
els beneficis econòmics i socials de les comunitats locals, els beneficis sobre el 
patrimoni cultural i els beneficis per al medi ambient,tot minimitzant-ne els 
impactes negatius. 
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El Sr. Trullén subratlla la diferència entre el model turístic del Govern anterior, 
que ha portat la ciutat a l’èxit, i el model o «no model» actual, que al seu parer 
planteja problemes de gran magnitud a Ciutat Vella que caldria corregir de manera 
immediata. 

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:

3. Que comparegui el responsable del govern municipal per explicar la situació 
dels mercats artesanals a la nostre ciutat, indicant la procedència d'aquests 
artesans (veïns de Barcelona o fora de Barcelona), i així mateix explicant quin 
tipus de llicencies se'ls hi exigeix, nombre d'inspeccions i sancions aplicades durant 
els anys 2011 i 2012.

El Sr. Mulleras dóna la compareixença per substanciada. 
El Sr. Blasi explica que els mercats artesanals a la via pública de la ciutat es 

gestionen i es tramiten des dels diferents districtes, en concret des de les 
direccions de Llicències i Espai Públic. Assenyala que tots els districtes utilitzen 
l’aplicació corresponent per tramitar aquestes autoritzacions municipals i que, per 
tant, la informació global de la ciutat respecte a aquestes llicències s’obté 
d’aquestes aplicacions. Afirma que obtenir aquesta informació porta el seu temps i 
que tan bon punt disposin de totes les dades les faran arribar als grups municipals. 

Explica que la Direcció de Comerç i Consum, juntament amb els districtes de la 
ciutat i altres departaments municipals, ha posat en marxa un grup de treball per 
obtenir i valorar tota la informació relativa als mercats de venda no sedentària a la 
ciutat, entre els quals hi ha els mercats artesanals. En aquest sentit, agraeix que 
s’hagi presentat aquesta compareixença, tot i que s’hagi fet una mica abans que 
s’hagi completat la tasca que du a terme aquest grup de treball. Informa que les 
primeres dades aproximades que s’han obtingut és que està previst que durant el 
2013 es realitzin a Barcelona unes 40 activitats de comerç relacionades amb 
l’artesania, sense incloure-hi de moment tots els mercats artesans que es fan a 
l’interior d’edificis públics i privats (centres cívics, la Llotja de Mar, la Fira de 
Barcelona...) i els de la zona portuària, que es preveuran en el còmput global en 
una segona fase. Afirma que la distribució per districtes és diversa, així com 
l’estacionalitat i el nombre d’operadors per mercat, però que la majoria estan entre 
les 10 i les 20 parades. Assenyala que la majoria són mercats amb una oferta 
variada: tèxtil, manufactura, joieria, serveis a les persones; productes sectorials 
específics (alimentació, vins, cerveses artesanes, etc.); i productes d’àmbit 
territorial que impulsen la comercialització de productes referents a una comarca, 
una comunitat autònoma o un país. 

Manifesta que una altra tasca del grup de treball és fer propostes de millora per 
a la venda no sedentària en diferents àmbits, tal com recull el Pla d’impuls i suport 
al comerç aprovat recentment. Explica que algunes de les propostes per millorar la 
qualitat dels mercats artesanals són fer un conveni amb el Consorci d’Artesania i 
Moda de Catalunya per difondre les bones pràctiques comercials amb els productes 
artesans, exigir progressivament el carnet d’artesà als comerciants que utilitzen 
aquesta terminologia, o vetllar perquè els productes que s’exposin com a artesans 
tinguin la traçabilitat que estableix la legislació vigent per a aquest tipus de 
productes. 

Quant a la procedència dels artesans, explica que la sol·licitud de la llicència 
d’ocupació de la via pública demana les dades personals del sol·licitant, però que a 
data d’avui no s’ha fet un treball global en l’àmbit de ciutat d’explotació de les 
bases de dades de totes les llicències dels diferents districtes per a l’activitat 
artesanal a la via pública amb relació al lloc de residència. Assenyala que una de 
les dificultats per tenir aquesta informació és que algunes de les llicències 
s’atorguen de manera col·lectiva a associacions de comerciants o d’artesans. 

Pel que fa al tipus de llicència que s’exigeix per exercir aquesta activitat, explica 
que és una llicència d’ocupació de via pública segons l’Ordenança sobre l’ús de les 
vies i els espais públics, on s’estableixen els requisits per obtenir aquesta llicència, 
així com les condicions municipals per a cada tipus d’activitat. 
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Respecte al nombre d’inspeccions, afirma que es tracta d’una informació que 
han de rebre dels districtes, que són els que tenen la facultat inspectora i 
sancionadora, i que encara no la tenen. 

Amb relació a l’impacte econòmic dels mercats artesanals sobre el comerç 
tradicional, manifesta que suposa que per comerç tradicional s’entén el comerç 
sedentari de proximitat que configura la trama urbana dels barris de Barcelona. En 
aquest sentit, explica que la majoria de les llicències dels mercats artesanals les 
demanen associacions de comerciants del territori per impulsar i dinamitzar espais 
o per complementar la seva oferta comercial en diades assenyalades, com la festa 
major o altres festivitats relacionades amb el territori o el calendari festiu. Afirma 
que per saber l’impacte econòmic sobre el comerç tradicional s’haurien de conèixer 
una sèrie de dades de les quals avui no disposen, com el volum de facturació per 
parada i per sector d’aquests mercats artesans i el volum de facturació del comerç 
tradicional que incorpora en la seva oferta productes considerats també artesanals. 
Remarca que cal tenir en compte que sota el nom d’artesà hi ha productes de 
diferents sectors (alimentació, objectes de regal, parament de la llar...) i que, per 
tant, es pot trobar aquest producte en establiments de diferents sectors 
comercials. 

D’altra banda, assenyala que en els mercats artesanals hi ha paradistes que són 
artesans productors, però també n’hi ha que, sense ser productors, comercialitzen 
i venen els productes artesans. Afirma que aquest és el cas de molts comerciants 
que tenen locals a la trama urbana i que comercialitzen els productes artesans tant 
en els seus establiments com en mercats de venda no sedentària als carrers i 
places. Explica que, per tant, un altre aspecte que caldria estudiar seria quants 
paradistes dels mercats artesans no són sedentaris, quants són artesans 
productors que comercialitzen directament els seus productes i quants són 
comerciants que comercialitzen els productes artesans de diferents productors. 
Assenyala que una altra informació necessària seria quants d’aquests comerciants 
tenen local a la ciutat. Afirma que, amb aquestes dades i les de facturació per punt 
de venda i per sector, es podria fer una primera aproximació de la incidència dels 
mercats artesanals sobre el comerç tradicional. Afegeix que també cal tenir en 
compte que molts dels mercats artesanals són plataformes per donar a conèixer 
nous productes als comerciants del comerç sedentari de proximitat, de manera que 
no s’han de valorar només com a venda directa al consumidor. 

Explica que el grup de treball que s’ha creat dins de l’Ajuntament per tractar el 
tema dels mercats de venda no sedentària a Barcelona treballa actualment amb el 
Consorci de Comerç d’Artesania i Moda de Catalunya per proposar mesures que 
impulsin i garanteixin l’origen i la qualitat dels productes artesanals. Afirma que el 
treball d’aquest grup també inclou fer extensible a tots els districtes els criteris de 
ciutat; prioritzar el comerç sedentari de proximitat, el comerç no sedentari, el 
mercat i la mostra de producte, que complementa l’oferta no existent en l’àmbit 
comercial de l’entorn; dinamitzar o impulsar una zona comercial; promocionar un 
sector o producte, amb el consens del comerç de proximitat sedentari de cada 
districte; i planificar les zones i el tipus de mercats tradicionals, periòdics o 
ocasionals, en el seu pla de comerç, tenint en compte l’oferta comercial existent al 
territori i la capacitat de despesa i els hàbits de consum dels seus habitants. 

Manifesta que el grup de treball sobre la venda no sedentària comença a tenir 
les primeres valoracions del mapa actual de la ciutat i un document de propostes 
de millora. Precisa que els seus objectius són: analitzar el marc jurídic i clarificar el 
marc legal aplicable en cada una de les tipologies d’aquesta activitat; definir les 
diferents tipologies de la venda no sedentària; definir l’actual mapa de ciutat 
d’aquest tipus d’activitat comercial; proposar un protocol de criteris de gestió 
homogeni en el conjunt de la ciutat de manera conjunta amb els districtes i amb el 
sector; proposar un protocol de procediment administratiu per a tots els districtes 
per tal d’atendre de manera homogènia les peticions i les inspeccions; i preveure 
un mapa d’espais a tota la ciutat com a oportunitat per a les activitats de promoció 
econòmica sectorial i internacional, i preferentment les lligades a difondre i 
promocionar la ciutat de Barcelona en el sector turístic.

El Sr. Mulleras manifesta que la compareixença del seu grup tenia com a 
objectiu conèixer la situació dels mercats artesanals, tant pel que fa a la seva 
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procedència com al nivell d’obligacions que han de satisfer quant a inspeccions i 
sancions. Assenyala que aquest tipus de mercats han aflorat d’una manera més 
intensa arran de l’increment del turisme a Barcelona, ja que aprofiten, per 
exemple, els 219.000 creueristes que arriben un dia festiu o diumenge i se’n van 
aquell mateix dia. 

Precisa que el seu grup no està en contra dels mercats artesanals, però creu que 
han de complir les mateixes normes que s’exigeixen als comerciants tradicionals. 
Manifesta que saben que hi ha poca informació sobre aquest tema, però que 
justament per això demanen al regidor de Comerç que es prengui seriosament 
aquest tema i en faci un informe més exhaustiu del que ha presentat avui al més 
aviat possible. Afirma que són conscients que el regidor ha hagut de preparar 
aquest informe amb poc temps, però que creuen que és un tema important per a 
la ciutat. Explica que els comerciants i els gremis sempre els comenten que és 
evident que s’han d’adaptar al nou context de crisi i de canvi de costums, però que 
hi ha d’haver les mateixes regles per a tots. Manifesta que per això el seu grup 
demana que s’evitin greuges comparatius. 

Opina que no cal ser un inspector de sanitat per veure casos flagrants 
d’incompliment de les normatives sanitàries en aquest tipus de mercats. Assenyala 
que, per exemple, els aliments no estan degudament resguardats, que els 
venedors manipulen aliments sense cap tipus de protecció, o que els preus dels 
productes no estan etiquetats.

Explica que en el Pla d’impuls i suport al comerç no han trobat cap mesura 
específica per millorar la situació del mercat tradicional amb relació als mercats 
artesanals. Afirma que, per tant, encara no saben quin és el pla d’actuació del 
Govern municipal davant els problemes que poden representar aquests mercats 
artesanals amb relació al comerç tradicional.

Manifesta que agrairia que el Govern municipal respongués les qüestions que ha 
plantejat i que fes un informe més complet sobre aquesta qüestió i les solucions 
que proposa. 

La Sra. Jaurrieta constata que hi ha una proliferació dels mercats artesanals a la 
ciutat, i explica que els preocupa que aquests mercats no segueixin les normatives 
i les ordenances vigents i que es deixin d’aplicar amb rigor aquestes normatives. A 
més, afirma que observen una diversitat de criteris en funció del lloc a l’hora de 
concedir les llicències d’activitat en l’espai públic de la ciutat. 

Assenyala que alguns d’aquests mercats estan organitzats per associacions 
d’artesans o gremis, d’altres com a complement de festes majors, o d’altres com a 
projectes de dinamització del territori. Explica que pensen que potser caldria 
articular espais a la ciutat on es poguessin ubicar aquests mercats, de la mateixa 
manera que hi ha fàbriques de creació en un mateix espai. Pel que fa a això, 
precisa que no es refereix tant a l’espai públic com a espais tancats. 

Remarca que el seu grup no fa distincions pel que fa a la procedència dels 
artesans, que és una cosa que creuen que no té importància mentre compleixin la 
normativa. D’altra banda, manifesta que aprofita per demanar a l’Ajuntament que 
actualitzi el web on figuren els mercats i les fires de carrer perquè han detectat 
que n’apareixen alguns que ja no es fan actualment. 

La Sra. Ribas opina que cal considerar tant els aspectes positius com els 
aspectes negatius d’aquests mercats. Destaca que els mercats ambulants, sempre 
que no siguin permanents, donen vida als barris i a la ciutat, permeten fer fires 
sectorials, promouen l’artesania i permeten provar determinades quotes de 
mercat. D’altra banda, assenyala que també poden generar problemes com els que 
s’han esmentat: ocupació excessiva de l’espai públic, ocupació de l’espai públic 
sense llicència, o problemes de seguretat. Afirma que, per tant, el que ha de fer 
l’Ajuntament de Barcelona és potenciar els aspectes positius i evitar els aspectes 
negatius. 

Explica que ells també han escoltat les queixes dels comerciants sobre els 
mercats artesans, però que les informacions que els donen no sempre són exactes. 
En aquest sentit, opina que la millor manera de combatre les falsedats que es 
puguin escampar sobre aquest tema és amb informació transparent, fidedigna i 
contínua de com són les coses. Manifesta que per això donen suport a la proposta 
que fa el Grup del PP de fer un informe exhaustiu sobre aquest tema i donar-li 
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força publicitat. Afirma que l’Ajuntament de Barcelona tot sol, o bé en col·laboració 
amb altres institucions, té competències i eines per fer-ho.

Explica que celebra la creació d’un grup de treball sobre aquest tema, i que 
espera que en aquest grup també hi sigui l’Agència de Salut Pública de Barcelona, 
que és a qui correspon la inspecció en matèria d’alimentació. Opina que aquest 
grup de treball, si inclou totes les parts implicades a part del sector, és una bona 
eina per poder posar fre als problemes associats als mercats artesans i per 
aprofitar tot el que tenen de positiu. 

Finalment, manifesta que a ells tampoc no els importa d’on provenen els 
venedors dels mercats artesanals mentre compleixin els requisits, que estan 
d’acord que han de ser unes normes clares per a tothom. 

El Sr. Blasi agraeix les intervencions dels diferents grups municipals.
Remarca que el grup de treball sobre la venda no sedentària ja ha arribat al 

tràmit de conclusions amb relació a la identificació dels mercats no sedentaris en 
general. Afirma que és veritat que s’havia detectat la proliferació i l’existència d’un 
cert descontrol en relació amb aquest mercats, i que per això es van proposar 
treballar-ho de manera conjunta. A més, assenyala que també és cert que la 
pàgina web no està actualitzada. 

Manifesta que convidaran els grups a debatre les conclusions del grup de treball 
un cop enllesteixi la seva feina, i reitera que agraeix que s’hagi presentat aquesta 
iniciativa per poder explicar el treball que es du a terme en aquest àmbit.

El Sr. Mulleras manifesta que valora que hi hagi un grup que treballa sobre 
aquesta qüestió, i demana que se’ls concreti qui en forma part. Afirma que estaran 
expectants a les conclusions d’aquest grup de treball perquè aquest tema preocupa 
al comerç tradicional de Barcelona, ja que els mercats artesanals són cada cop 
més nombrosos a la ciutat. Conclou que és important conèixer el seu impacte,com 
es poden resoldre els efectes negatius que puguin tenir i com es poden millorar les 
relacions entre les fires artesanals i el comerç tradicional. 

D’altra banda, pregunta quin és el nombre de denúncies i d’inspeccions que 
s’han fet en relació amb aquestes fires. 

El Sr. Blasi afirma que no disposen de dades respecte a les sancions. Pel que fa 
al grup de treball, explica que és un ponència i que en formen part els districtes, 
els sectors de Comerç i Territori, i altres departaments municipals. Assenyala que 
dins la taula de coresponsabilitat hi ha totes les àrees i tots els sectors 
representants. Finalment, reitera que, quan tinguin informació més concreta, 
podran treballar aquest tema de manera conjunta amb tots els grups municipals. 

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal UpB:

4. Que comparegui el/la responsable municipal d'Economia per tal de donar 
compte del deute i els incompliments pressupostaris de l'Estat Espanyol amb 
l'Ajuntament de Barcelona, tant a nivell econòmic com d'infraestructures.

El Sr. Portabella destaca el fort impacte que té per a la ciutat el tracte que rep 
pel que fa ales inversions i els incompliments econòmics de l’Estat. Assenyala que 
la manca d’inversió de l’Estat a Catalunya té una repercussió directa sobre la ciutat 
de Barcelona com a capital de Catalunya, però que parlarà estrictament dels 
compromisos adquirits per l’Estat amb la ciutat que no s’han dut a terme. 

Explica que, per exemple, després que s’hagin remodelat en diverses ocasions 
els accessos ferroviaris del Port de Barcelona, que són imprescindibles per a 
l’exportació de les seves mercaderies, s’ha arribat a l’acord de fer una inversió de 
120 milions d’euros a mitges entre el Port i l’Estat. Remarca que, tanmateix, els 
pressupostos 2014-2015 de l’Estat només hi destinen 19 milions d’euros. 

Així mateix, remarca que el sistema ferroviari de línies convencionals no rep cap 
inversió, fet que representa un incompliment del compromís sobre Rodalies signat 
el mes de juny. Recorda que en el cas de Rodalies es preveia una inversió de 160 
milions, que ara s’ha reduït a 40 milions. Destaca que és especialment preocupant 
que ni tan sols es compleixin els compromisos signats en relació amb les estacions 
de Sants i la Sagrera, per a les quals no hi ha diners pressupostats.
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D’altra banda, afirma que la ciutat de Barcelona està maltractada fins a uns 
límits extrems en l’àmbit cultural. Denuncia que l’Estat espanyol destina 20 
vegades més diners al Museu del Prado que al MNAC, i que només el Reina Sofía 
de Madrid rep el triple que tots els equipaments culturals de Barcelona junts: 33 
milions enfront dels 11 milions de tots els equipaments culturals de la ciutat. A 
més, destaca que la partida de capitalitat de Barcelona ha desaparegut dels 
pressupostos, contravenint el que diu la Carta Municipal de la capitalitat de 
Barcelona. 

Explica que han calculat que l’Estat deixa de destinar a Barcelona 1.568 milions 
d’euros en els pressupostos del 2014, que és una xifra superior al que invertirà 
l’Ajuntament en tot el mandat. Opina que ha arribat un moment en què això no és 
suportable i en què s’ha de denunciar la doble discriminació que pateix Barcelona a 
través del que li pertocaria a través de les inversions a Catalunya i el que li 
pertocaria directament com a ciutat. Manifesta que, per tant, demanen al Govern 
que tingui un paper actiu en la denúncia d’aquest doble incompliment econòmic de 
l’Estat i reclami que Barcelona rebi almenys allò que s’havia signat per aquest any. 
Afirma que consideren que és escandalós que s’incompleixi la Carta Municipal, que 
les institucions culturals de la ciutat siguin bandejades any rere any amb un 
finançament irrisori i que s’endarrereixin eternament les aportacions 
pressupostàries previstes per a Sants i la Sagrera.

La Sra. Escarp diu al Sr. Portabella que ha sobrepassat el límit total del temps 
d’intervenció i que, per tant, no podrà tornar a intervenir. 

La Sra. Recasens manifesta que el Govern rebutja els pressupostos de l’Estat tal 
com ara estan plantejats, ja que no reconeixen les inversions ni les despeses que 
són necessàries per a Catalunya, i especialment per a la capital. Explica que 
creuen que el Govern de l’Estat hauria d’haver entès que Barcelona és i serà el 
motor de recuperació i la punta de llança de la sortida de la crisi, i que, per tant, 
hauria de mantenir els compromisos adquirits i no disminuir les partides 
pressupostàries destinades al país, la província de Barcelona i la ciutat de 
Barcelona. 

Manifesta que treballaran per negociar millores en aquest pressupost i perquè es 
reconeguin els compromisos adquirits, que sembla que es posin en qüestió. Precisa 
que diu que «sembla» perquè estan en un moment inicial d’aquest procés i perquè, 
per exemple, l’acord al qual van arribar la ministra de Foment amb l’alcalde 
respecte a les inversions a la Sagrera no s’explicita en els pressupostos de l’Estat 
però sí que consta en el pressupost d’ADIF. Afirma que, tanmateix, exigiran que 
aquestes inversions s’executin perquè no ha estat així en ocasions anteriors. 
Assenyala que, per exemple, l’Estat havia traspassat a ADIF 255 milions per a la 
construcció de la Sagrera, dels quals només n’ha executat59.

Afirma que els pressupostos de l’Estat per al 2014 no són bons ni per a 
Catalunya ni per a Barcelona. Recorda que, en els darrers quatre anys,s’ha produït 
una reducció de 189 milions d’euros en transferències a Barcelona, ja que l’Estat 
va transferir 311 milions a la ciutat el 2011 i només es preveuen 122 milions per al 
2014. Destaca que s’ha produït una rebaixa molt important de l’aportació a 
l’Autoritat del Transport Metropolità (ATM), amb una disminució de més del 50% 
en els darrers quatre anys. En aquest sentit, opina que quan vagin a Madrid a 
reclamar millores no només han de fer-ho des de la lectura del pressupost de 
l’Estat per al 2014, sinó també des d’una visió més retrospectiva, que reflecteix 
millor la magnitud de les retallades. 

A més, subratlla que s’està incomplint l’Estatut. Recorda que, en la disposició 
addicional tercera, l’Estat es comprometia a fer una inversió equivalent al pes 
econòmic de Catalunya a Espanya, que representa el 18,7% del PIB, i en canvi, la 
inversió de l’Estat a Catalunya només serà del 9,6% del PIB. 

Explica que l’experiència els obliga a ser previsors i que, per tant, plantejaran 
al·legacions i esmenes no només a través del grup parlamentari de CiU al Congrés 
dels Diputats, sinó també com a Ajuntament. Afirma que creuen que cal resoldre el 
problema del finançament del transport públic, ja que, malgrat que es mantingui la 
transferència respecte a l’any passat, les reduccions que s’han produït en els 
darrers quatre anys han donat lloc a un dèficit que asfixia el sistema. Assenyala 
que, en l’àmbit de la cultura, l’Estat continua disminuint les seves aportacions, que 
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s’han reduït un 64%en els darrers quatre anys. A més, afirma que també tenen en 
compte aquelles inversions que no s’han fet, com els 6 milions de la Biblioteca 
Provincial. Quant a serveis socials, explica que l’Estat ha disminuït el seu 
pressupost en un 36% i que hi ha pèrdues importants pel que fa a la llei de la 
dependència, així com pel que fa al fons per a la integració d’immigrants. 

Manifesta que en aquests moments estan analitzant en profunditat els 
pressupostos i preparant les esmenes, però que volen treballar en positiu. 
Assenyala que hi ha temes que necessiten resoldre i negociar amb el Govern de 
l’Estat, com ara la substitució de les baixes de la plantilla de bombers. Explica que, 
de la mateixa manera que l’any anterior es va resoldre a través d’una esmena que 
no hi hagi un límit del 10% per cobrir les baixes de la plantilla de la Guàrdia 
Urbana, necessiten que es faci el mateix per a la plantilla de bombers.

Conclou que el plantejament del Govern és dur a terme negociacions obertes 
amb l’Estat a través d’esmenes i tots els mitjans possibles per capgirar una 
situació que no els satisfà.

El Sr. Trullén manifesta que el seu grup troba molt pertinent la compareixença 
que planteja el Grup d’UpB perquè aborda una qüestió crucial: el maltractament 
que viu la ciutat de Barcelona i Catalunya a efectes del projecte de pressupostos 
de l’Estat per al 2014 i el conjunt d’incompliments financers que s’han produït en 
els darrers anys. Afirma que és per això que estan molt interessats a conèixer la 
informació detallada del que representen aquests incompliments sistemàtics, i 
insten el Govern municipal a pressionar tot el que faci falta per corregir-los. 

Assenyala que tècnicament no hi ha deute perquè no es formalitza, però que hi 
ha incompliments flagrants de compromisos, com els derivats de la clàusula 
addicional tercera de l’Estatut i els que es desprenen de la Carta Municipal. En 
aquest sentit, es refereix a l’ampli conjunt de partides relacionades amb la cultura 
que són menystingudes o eliminades. A més, destaca que hi ha tot un altre 
conjunt de partides que afecten programes que gestiona l’Ajuntament de 
Barcelona, com les polítiques actives d’ocupació, que sistemàticament estan 
maltractades pressupostàriament, quan institucions com la Comissió Europea 
recomanen aplicar-les. Així mateix, es refereix a les partides que corresponen a 
serveis socials i ajuts a la dependència, que afecten la ciutadania de manera 
rellevant. 

Subratlla la importància de la disminució del finançament del transport 
metropolità i les seves conseqüències sobre el contracte-programa, que s’ha hagut 
d’aprovar sobre unes bases inadequades i que afecta indirectament la capacitat de 
finançament de l’Ajuntament de Barcelona. Així mateix, parla de l’endarreriment 
sistemàtic en l’execució d’alguns projectes vinculats sobretot al Ministeri de 
Foment, amb un grau de compliment a la baixa respecte als objectius anuals 
plantejats.

Reclama al Govern municipal que presenti al·legacions i esmenes, i que actuï 
amb duresa davant l’Administració general de l’Estat i davant de les autoritats 
encarregades d’elaborar els pressupostos perquè es corregeixin i vagin en la 
direcció que correspon a la ciutat que ha de ser punta de llança de la sortida de la 
crisi de l’economia espanyola. 

El Sr. Mulleras explica que no el sorprenen algunes intervencions dels partits de 
l’oposició, però sí l’actitud del Govern municipal davant aquest debat. Opina que 
una tinenta d’alcalde que avui presentarà els pressupostos de l’Ajuntament de 
Barcelona hauria de ser més rigorosa i prudent a l’hora de fer segons quines 
afirmacions, sobretot quan el seu partit no té ni pressupostos a la Generalitat.

Destaca que les transferències de l’Estat a Barcelona han augmentat en dos 
anys en 395 milions d’euros, que representen un increment del 60%, ja que el 
2011 van ser de 664 milions d’euros i el 2013 de 1.059 milions d’euros. Assenyala 
que, en canvi, la Generalitat ha baixat les seves aportacions de 96a 2,2 milions en 
aquests dos anys. Explica que xifren el deute real de la Generalitat en 360 milions 
d’euros, mentre que el Govern municipal va xifrar el deute vençut en 197 milions 
d’euros a 31 de desembre de 2012. Remarca que, d’aquests 197 milions d’euros, 
Barcelona en cobrarà 123 gràcies a l’Estat i que 74 no els podrà cobrar per culpa 
de la Generalitat, que no els ha reconegut. A més, afirma que l’Estat no té cap 
deute amb l’Ajuntament. 
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Manifesta que és veritat que en els pressupostos del 2014les inversions han 
baixat molt per la manca de diners. Destaca que,malgrat tot, Catalunya és la 
quarta comunitat autònoma i Barcelona la segona província de tot Espanya en 
volum d’inversions en els pressupostos. Afirma que a tots els agradaria que hi 
hagués més inversions, però que cal parlar de les dades amb sentit de la 
racionalitat i de la veritat. Explica que, si les analitzen per superfície, Barcelona és 
la cinquena a rebre inversió per metre quadrat i és la tercera província d’Espanya 
en inversions en ferrocarril i en aeroport. Quant a l’estació de la Sagrera, 
assenyala que les previsions de l’acord que es va signar a l’estiu figuren en el 
pressupost d’ADIF, tal com ho ha comentat la mateixa tinenta d’alcalde. En aquest 
sentit, afirma que els pressupostos de l’Estat inclouen també els de les seves
empreses públiques. 

Destaca que el Govern espanyol del PP ha desbloquejat unes quantes inversions 
que estaven paralitzades, com els accessos ferroviaris al Port, el corredor del 
Mediterrani o l’intercanviador del passeig de Gràcia-Aragó, que ja està fet. 
Subratlla que el Govern del PP ha executat tot el que ha inclòs en els pressupostos, 
a diferència del que feia el Govern del Sr. Zapatero. 

Remarca que la Generalitat, que és l’altra administració on governa CiU, no té 
pressupostos perquè ERC no s’hi ha volgut implicar, i que aquesta manca de 
pressupostos impedeix que hi hagi inversions. Assenyala que aquesta situació 
comporta la paralització dels projectes de la Zona Franca, la plaça Sanllehy, el 
carrer Mandri o la plaça Lesseps, entre d’altres.

Manifesta que ell, com a regidor de l’Ajuntament, també vol que es faci l’estació 
de Sants, que es millori Rodalies i que s’acabi l’estació de la Sagrera, però que és 
conscient de les limitacions pressupostàries que hi ha. Finalment, assenyala que el 
tram de l’AVE entre Barcelona i Figueres va costar 1.700 milions d’euros, tot i que 
ara França no vol assumir la seva responsabilitat a la part francesa. Remarca que 
aquesta xifra és superior a les inversions que ha fet l’Ajuntament durant quatre 
anys. 

El Sr. Mestre recorda que al matí la Comissió de Presidència ha aprovat una 
proposició del seu grup amb relació als pressupostos generals de l’Estat i els 
diversos impactes negatius que tenen sobre la ciutat en tots els àmbits, amb el 
suport dels grups municipals del PSC i d’UpB. Afirma que, com que hi ha molts 
punts a l’ordre del dia i van molt malament de temps, donarà per reproduïda tant 
la proposició com la intervenció que ha fet el president del seu grup per defensar-
la. 

Assenyala que, quant a infraestructures, els pressupostos generals de l’Estat no 
només no inclouen les inversions que la ciutat necessita i que el Govern de l’Estat 
s’havia compromès a aportar, com les de les estacions de la Sagrera i de Sants o 
dels accessos ferroviaris al Port de Barcelona, sinó que tampoc no preveuen altres 
inversions que són bàsiques per millorar els desplaçaments en transport públic a 
Barcelona, com els accessos ferroviaris a l’aeroport del Prat o el desdoblament de 
la línia R3 entre Montcada i Vic. Així mateix, es refereix a les grans retallades dels 
recursos previstos per als equipaments culturals, com el MACBA, el MNAC, la 
Fundació Tàpies, el Museu Miró, el Palau de la Música, el Mercat de les Flors, el 
Teatre Lliure o l’Institut d’Estudis Catalans. Assenyala que hi ha retallades que van 
del 32 al 72%, i que en els últims tres anys s’ha produït una retallada mitjana del 
54,5% en els recursos que el Govern de l’Estat destina a les institucions culturals 
de la ciutat. Afirma que, per tant, els pressupostos són molt negatius i que, per 
això, en la proposició que han presentat a la Comissió de Presidència, han 
demanat que es rebutgés el projecte de llei de pressupostos generals de l’Estat per 
al 2014. D’altra banda, remarca que aquests pressupostos reflecteixen una vegada 
més l’incompliment del Govern espanyol pel que fa a la disposició addicional 
tercera de l’Estatut. 

Manifesta que, per tot això, comparteixen amb el grup que ha proposat la 
compareixença la preocupació, el malestar i el rebuig que generen aquests 
pressupostos. En aquest sentit, opina que caldria que el Govern municipal i el seu 
alcalde fossin més clars i contundents a l’hora d’exigir els nivells de prestació de 
serveis i d’inversions que la ciutat necessita. 

El Sr. Portabella demana fer ús de la paraula.
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La Sra. Escarp recorda al Sr. Portabella que ha exhaurit els 6 minuts que té com 
a grup municipal que sol·licita la compareixença. 

El Sr. Portabella opina que té dret a replicar com a grup que ha presentat la 
compareixença. A més, assenyala que la Sra. Escarp s’ha passat tota la tarda dient
al Sr. Mulleras que s’excedia en el temps, mentre que ell només l’ha superat en 40 
segons. 

La Sra. Escarp respon que ha cridat l’atenció al Sr. Mulleras cada vegada que 
estava a punt d’exhaurir el temps. Manifesta que, si tots els grups estan disposats 
a tenir més minuts sobre aquest punt, en donarà dos més al Sr. Portabella. 

El Sr. Portabella assenyala que la compareixença parla exactament 
d’«incompliments pressupostaris de l’Estat espanyol amb l’Ajuntament de 
Barcelona» i no pas de deute. D’altra banda, diu al Sr. Mulleras que el més 
important no són les inversions per superfície sinó les inversions per habitant. En 
aquest sentit, destaca que els barcelonins reben 125 euros, que és una xifra un 
40% inferior a la mitjana espanyola, i que Catalunya queda en la posició quinzena, 
de dinou, amb relació a la inversió per als catalans i les catalanes. 

Pel que fa a l’estació de la Sagrera, explica que en l’annex d’inversions per al 
2014 dels pressupostos generals de l’Estat les úniques partides d’ADIF que hi 
figuren per a Catalunya són els 32 milions d’accés al port de Barcelona i els 30 
milions per a actuacions a Rodalies. 

La Sra. Recasens manifesta que analitzaran en profunditat els pressupostos. 
Explica que comprovaran que els compromisos acordats entre l’alcalde i la ministra 
de Foment estan reflectits en els pressupostos d’ADIF i que vetllaran per la seva 
execució. 

Pel que fa al comentari del Sr. Mulleras en relació amb el deute de la 
Generalitat, precisa que l’Estat paga a la Generalitat de Catalunya a través d’un 
préstec i que, per tant, és la Generalitat la que ara deurà aquests diners a l’Estat 
amb una carència de dos anys i amb un interès determinat. Quant als 123 milions 
que l’Ajuntament cobrarà, explica que s’han ingressat 36.072.320,33 euros, que 
s’han afegit als 2 milions que es van ingressar amb anterioritat. 

Respecte a l’afirmació del Sr. Mulleras que l’Estat no té cap deute envers les 
administracions, assenyala que això es deu al fet que les relacions entre l’Estat i 
les administracions locals funcionen a través de la participació en ingressos de 
l’Estat (PIE) i tenen el mecanisme de les PIE negatives, que qualifica de pervers. 
Afirma que, quan es liquiden aquestes PIE, l’Ajuntament es pot trobar amb ensurts 
com els que es va trobar l’any 2010, amb una PIE negativa a retornar de 300,2 
milions d’euros, i el 2011, amb una PIE negativa a retornar de 398,3 milions, que 
representen un dèficit global de 700 milions. 

Reitera que el Govern de la ciutat treballarà en positiu perquè es reconeguin en 
els pressupostos de l’Estat o en els òrgans dependents com ADIF els compromisos 
que s’han adquirit i aquelles altres partides que no han estat reconegudes en 
exercicis anteriors, com el conveni amb l’AERI de Sants, que preveia 3 milions per 
al 2012 i 4 milions per al 2013. 

El Sr. Mulleras demana tornar a intervenir per puntualitzar un tema. 
La Sra. Escarp li denega l’ús de la paraula. Explica que, atès que el Sr. 

Portabella era qui havia demanat la compareixença, ha cregut oportú donar-li dos 
minuts més, però que ja s’ha debatut prou aquest punt, que també s’ha tractat en 
la Comissió de Presidència. 

El Sr. Mulleras demana que consti en acta que la presidenta no li ha donat la 
paraula, mentre que sí que ha ampliat la intervenció d’un altre membre de la 
Comissió. 

Es dóna per tractada.

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
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b) Propostes d'acord

5. Restar assabentat de la modificació del Contracte d’arrendament de serveis 
comuns i del Contracte de comissió, ambdós entre Serveis Funeraris de Barcelona, 
SA i Cementiris de Barcelona, SA, i el Conveni regulador de l’estabilitat de preus 
entre l’Ajuntament de Barcelona i Serveis Funeraris de Barcelona, SA, per tal de 
donar compliment a la resolució del Tribunal Català de Defensa de la Competència 
de l’Autoritat Catalana de la Competència de 12 de juny de 2013.

La Sra. Jaurrieta expressa el vot a favor del seu grup.
El Sr. Mulleras afirma que el seu grup farà reserva de vot. 
El Sr. Mestre manifesta que volen demanar dues informacions complementàries 

al Govern. Explica que, en la reunió que van fer divendres passat els grups i el 
Govern sobre aquest punt, el gerent municipal, el Sr. Serrallonga, es va 
comprometre a donar-los el resum tarifari de l’any 2012 de Serveis Funeraris de 
Barcelona, però que encara no l’han rebut. D’altra banda, assenyala que un escrit 
de l’Autoritat Catalana de la Competència (ACCO) del 13 juny del 2013 indica que 
l’únic recurs que pot interposar l’Ajuntament a la seva resolució és via contenciós 
administratiu davant del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya en un termini 
de dos mesos. Explica que volen un informe escrit del Govern en què expliqui per 
què no es va interposar aquest recurs en el termini que va indicar l’ACCO. 

Manifesta que faran reserva de vot i que esperaran els dos documents que 
sol·liciten al Govern. 

El Sr. Portabella explica que el seu grup volia votar a favor de la proposta, però 
que els sembla transcendent l’última informació que ha donat el Grup d’ICV-EUiA 
respecte al fet que l’Ajuntament de Barcelona podia haver presentat un recurs i no 
ho ha fet. Afirma que, per tant, faran una reserva de vot. 

La Sra. Recasens manifesta que faran arribar als grups la informació sobre les 
tarifes i el nombre d’usuaris de Serveis Funeraris abans del Plenari. Tot seguit 
dóna la paraula al Sr. Mallo perquè aclareixi per què no s’ha presentat un recurs 
davant el Tribunal Superior de Justícia.

El Sr. Mallo assenyala que la terminació convencional parteix de l’acordi és 
incompatible amb qualsevol recurs contenciós. Explica que un recurs significaria 
que no es produiria la terminació convencional i que hi hauria una falta molt greu 
per incompliment de compromisos, fet que portaria a la imposició d’una sanció, 
contra la qual l’Ajuntament podria recórrer.

La Sra. Escarp assenyala que, si continua havent-hi dubtes, els grups poden fer 
una reunió amb Serveis Jurídics abans del Plenari. 

El Sr. Portabella explica que ha entès que l’Ajuntament podia haver interposat 
un recurs, però que això hauria fet que hagués prescrit el termini de temps i 
s’entrés en un període de temps en què s’havia de pagar una multa. Pregunta si 
l’Ajuntament podia interposar un recurs i què significava fer-ho.

El Sr. Mallo respon que el recurs s’hauria d’interposar contra l’acta de sanció, 
però no abans. Explica que es va incoar l’expedient sancionador i, aleshores, 
l’Ajuntament de Barcelona va entrar en contacte amb l’ACCO per veure la 
consistència i les possibilitats de defensa. Afirma que l’ACCO els va dir que només 
acceptaria una terminació convencional que passés per la supressió dels tres actes 
que consideren restrictius de la competència. Explica que va ser aleshores quan 
l’Ajuntament va sol·licitar l’obertura d’un tràmit de terminació convencional per 
evitar la sanció, a partir del qual no hi ha cap possibilitat de recurs, que és 
incompatible amb la terminació convencional. 

El Sr. Mestre agraeix l’explicació del Sr. Mallo, però precisa que el que demana 
el seu grup és per què, un cop rebuda la comunicació amb data 13 de juny del 
2013, l’Ajuntament de Barcelona va valorar no posar un recurs contenciós 
administratiu davant del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya. 

El Sr. Mallo aclareix que la notificació del 13 de juny diu que el Tribunal de 
l’Autoritat Catalana de la Competència els comunica que el 12 de juny ha adoptat 
la resolució de terminació convencional, amb l’advertiment que contra la resolució
de referència no es pot interposar un recurs contenciós administratiu, sinó 
únicament un recurs contenciós davant del Tribunal Superior de Justícia en el 
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termini de dos mesos. Explica que, si haguessin interposat aquest recurs, el 
procediment sancionador hauria continuat i els haurien imposat una sanció. 

La Sra. Jaurrieta manifesta que, davant dels dubtes plantejats, el seu grup vol 
canviar el sentit del seu vot. Afirma que faran una reserva de vot per aclarir 
aquesta qüestió.

La Sra. Recasens assenyala que es tracta d’una qüestió de caràcter molt jurídic i 
que ara no és el moment d’escatir-la. Manifesta que ofereixen als grups la 
possibilitat de reunir-se amb els Serveis Jurídics perquè els puguin explicar amb 
detall les decisions adoptades.

Es dictamina amb el posicionament favorable de CIU i amb la reserva de vot del 
PSC, PP, ICV-EUiA i UpB. 

6. Ratificar el Decret d'Alcaldia, de 25 de juliol de 2013, que prorroga fins el 20 
de setembre de 2013 el termini d'informació pública de l'expedient número EM 
2013-06/7, relatiu al canvi de forma de gestió dels aparcaments municipals del 
perímetre central de Barcelona, aprovat per acord del Plenari del Consell Municipal 
de 28 de juny de 2013 (acord publicat al BOP el 15 de juliol de 2013 i al DOGC de 
9 de juliol de 2013), i publica la resolució al Butlletí Oficial de la província, al Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i al tauler d'edictes de l'Ajuntament de 
Barcelona.

La Sra. Jaurrieta expressa el vot a favor del seu grup.
El Sr. Mulleras precisa que s’està votant únicament la pròrroga que es va fer per 

decret, però que en cap cas s’està votant el canvi de gestió. 
La Sra. Escarp afirma que, efectivament, s’està votant només la pròrroga del 

decret d’alcaldia que havia demanat el Grup del PSC.
El Sr. Mulleras expressa el vot a favor del seu grup.
El Sr. Mestre manifesta que el seu grup votarà a favor de la proposta.
El Sr. Portabella expressa el vot a favor del seu grup.
Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els Grups. 

7. Modificar el contracte administratiu especial subscrit el 31 de març de 2006 i 
modificat el 15 de desembre de 2010 amb la societat El Mobiliario Urbano SLU 
relatiu a la concessió per a la conservació, instal·lació i explotació del mobiliari 
urbà a la Ciutat, en aplicació de l’article 59 del Text Refós de la Llei de Contractes 
de les Administracions Públiques, aplicable en virtut de la disposició transitòria 
primera del Reial Decret Legislatiu 3/2011, pel que s’aprova el Text refós de la Llei 
de Contractes del Sector Públic, atès el seu caràcter transaccional per l’afectació 
que comporta en els ingressos derivats del cànon, en el sentit de: a) Ajornar el 
pagament d’una part del cànon equivalent a 2 milions d’euros per a l’any 2015 i 
d’1 milió d’euros per a l’exercici de 2016, fins el dia 29 de juny de 2016, moment 
en que es podrà revisar el pagament d’aquestes quanties d’acord amb la previsió
continguda a la clàusula sisena de la modificació contractual de 15 de desembre de 
2010. b) Acceptar la reducció d’una part del cànon per import de 4 milions d’euros 
corresponents als exercicis de 2013 i 2014 respectivament cadascun, i de 2 milions 
d’euros per a l’exercici de 2015. c) Assumpció per la concessionària del pagament 
del consum elèctrics aplicables als elements del mobiliari urbà. mantenir
inalterable la resta d’obligacions subscrites al contracte de 31 de març de 2006 i 
llur modificació de 15 de desembre de 2010 i formalitzar la nova modificació del 
contracte en document administratiu.

La Sra. Escarp expressa l’abstenció del seu grup i afirma que faran la intervenció 
sobre aquesta qüestió en el Consell Plenari. 

El Sr. Mulleras manifesta que el seu grup farà reserva de vot. 
El Sr. Mestre expressa l’abstenció del seu grup.
El Sr. Portabella afirma que el seu grup s’abstindrà. D’altra banda, remarca que 

és bastant sorprenent el canvi de vot dels grups respecte a aquesta qüestió, ja que 
anteriorment els grups del PSC,d’ICV-EUiA i el seu grup van votar-hi a favor, i els 
grups de CiU i del PP en contra. 
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Es dictamina amb el posicionament favorable de CIU, amb l'abstenció del PSC, 
ICV-EUiA i UpB i amb la reserva de vot del PP. 

8. Deixar sense efecte l’encàrrec a favor de la SPM Barcelona Activa SA per a la 
gestió i administració de la finca de propietat municipal que configura l’illa 
delimitada pels carrers de Perú, de Sant Joan de Malta, de Bolívia i la rambla del 
Poblenou (Can Jaumandreu) atorgat per acord del Plenari del Consell Municipal en 
sessió de 26 d’abril de 2002; i facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

La Sra. Sánchez expressa la reserva de vot del seu grup.
La Sra. Casanova pregunta quins costos anuals suportava Barcelona Activa per 

l’activitat que desenvolupava en aquest equipament, i quin estalvi tindrà quan 
deixi d’utilitzar aquesta finca l’any 2014.

La Sra. Sanz manifesta que el seu grup farà reserva de vot. Demana al Govern 
municipal que els expliqui què farà amb tota la maquinària que hi havia a 
l’equipament de Can Jaumandreu, ja que es va fer una inversió molt important en 
aquesta maquinària, les cases d’ofici i les escoles-taller. Explica que saben que les 
activitats es traslladaran a altres espais, però que no se’ls ha especificat què 
passarà amb la maquinària. 

El Sr. Portabella manifesta que el seu grup votarà a favor de la proposta, però 
que ho farà amb un sentit crític, atès que Barcelona tenia l’encàrrec de gestionar 
l’edifici de Can Jaumandreu, on s’han desenvolupat polítiques d’ocupació 
productives i de formació des del 2002, i qui acaba perdent l’equipament és 
Barcelona Activa. Explica que els sembla interessant l’acord amb la Universitat de 
Barcelona (UB), però que és sorprenent que sigui l’espai on es practicaven les 
polítiques d’ocupació per part de Barcelona Activa el que sigui objecte d’una 
concessió de 50 anys a la UB.

La Sra. Recasens assenyala que aquesta proposta forma part de l’acord que ja 
es va explicar al seu moment. Afirma que ara no disposa de les dades dels costos, 
però que tant el personal com la infraestructura de l’equipament s’han traslladat al 
carrer Llacuna per garantir la continuïtat del servei. 

La Sra. Casanova demana al Govern que els doni resposta abans del Consell 
Plenari, i expressa la reserva de vot del seu grup. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de CIU i UpB i amb la reserva de 
vot del PSC, PP i ICV-EUiA. 

IV) Part decisòria/Executiva

a) Ratificacions
b) Propostes d'acord

9. Primer. Aprovar inicialment el Pressupost General de l’Ajuntament de 
Barcelona per a l’any 2014, integrat per: a) El de la mateixa Entitat, b) Els 
pressupostos dels organismes autònoms locals: 1. Institut Municipal de Persones 
amb Discapacitat, 2. Institut Municipal d’Educació, 3. Institut Municipal 
d’Informàtica, 4. Institut Municipal d’Hisenda, 5. Institut Municipal d’Urbanisme, 6. 
Institut Municipal de Paisatge Urbà i Qualitat de Vida, 7. Institut Municipal de 
Mercats, 8. Institut Barcelona Esports, 9. Institut Municipal de Serveis Socials; c) 
Els estats de previsions d’ingressos i despeses de les entitats públiques 
empresarials: 1. Institut de Cultura de Barcelona, 2. Institut Municipal de Parcs i 
Jardins, 3. Patronat Municipal de l’Habitatge, 4. Institut Municipal Fundació Mies 
Van de Röhe; d) Els estats de previsions d’ingressos i despeses de les societats 
mercantils següents: 1. Barcelona de Serveis Municipals, SA (BSM), 2. Barcelona 
d’Infraestructures Municipals, SA (BIMSA), 3. Informació i Comunicació de 
Barcelona, SA, SPM, 4. Barcelona Activa, SA, SPM, 5. SM Barcelona Gestió 
Urbanística, SA, 6. Barcelona Cicle de l’Aigua, SA; Així mateix, aprovar les Bases 
d’Execució i els annexos de personal que consten en l’expedient. Segon. Aprovar
inicialment el Pressupost Consolidat de l’Ajuntament de Barcelona per a l’any 2014 
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d’acord amb la Llei General d’Estabilitat Pressupostària. Tercer. Sotmetre aquest 
acord a exposició pública durant el termini de quinze dies, d’acord amb l’article 
169.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, que aprova el Text Refós 
de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals.

La Sra. Recasens assenyala que no entrarà a fons en el projecte de 
pressupostos que presenta el Govern per al 2014, però que a partir d’avui estarà 
activa la web que presenta aquest projecte amb tot detall. Afirma que el Govern 
municipal té tres responsabilitats respecte als pressupostos: presentar-lo i oferir-lo 
als grups de l’oposició, explicitar-ne les línies prioritàries i aprovar-lo. Manifesta 
que posen a la disposició dels grups municipals una eina que és cabdal per a una 
administració, i que la voluntat del Govern és presentar uns pressupostos solvents 
i rigorosos, i que donin resposta a les necessitats que avui té la ciutat de 
Barcelona.

Assenyala que, malgrat que la ciutat emergeix amb una fortalesa especial, no és 
aliena al difícil context econòmic global que es viu actualment. Explica que, 
malgrat aquest context, i després d’haver fet una feina important per garantir la 
solvència i la fortalesa de la ciutat, l’Ajuntament presenta uns pressupostos que 
preveuen un augment de la inversió del 22%, que es concreta en 426,3 milions 
d’euros. A més, manifesta que han volgut explicitar de manera clara que, si tira 
endavant l’operació dels aparcaments,també hi haurà la possibilitat d’una inversió 
mínima de 101 milions d’euros. Precisa que aquests diners figuren en el capítol 8 
dels pressupostos, ja que entenen que són fruit d’un actiu financer, en concret de 
la venda de les accions d’una futura societat que s’haurà de constituir després d’un 
procés de concurrència pública. En aquest sentit, remarca que el pressupost ha 
d’incorporar totes les previsions i dotacions pressupostàries que el Govern creu 
que pot tirar endavant, tot i que durant l’exercici es puguin fer les modificacions de 
crèdit que es considerin oportunes. 

Recorda que en el document que va fer arribar el divendres de la setmana 
passada als grups hi ha el detall de tota la potencialitat inversora:el 39% en espai 
públic, el 34% en equipaments, el 12% en sòl, el 5% en TIC, el 2% en 
transferències de capital i el 2% en habitatge, si no es té en compte l’operació dels 
aparcaments, ja que la voluntat de l’alcalde és que els diners resultants d’aquesta 
operació es puguin destinar a habitatge. Destaca que, dels 145 milions previstos 
per a equipaments, es dedica una inversió molt important del 27%a equipaments 
educatius, 21 milions a cultura, 25 milions a comerç i 13 milions a equipaments 
esportius. 

Manifesta que aquest pressupost vol donar resposta als reptes que avui té 
plantejats la ciutat i, per tant, garantir l’atenció a totes les persones necessitades, 
especialment les més vulnerables. Explica que per això el pressupost reflecteix una 
gran priorització de les polítiques de serveis socials, amb una despesa corrent en 
l’àmbit de protecció i promoció social que registra un increment en termes reals de 
16,2 milions d’euros, que representen un augment del 7,2%. Assenyala que aquest 
increment ve produït per les millores que ha impulsat la mateixa Àrea de Qualitat 
de Vida contractant el servei d’atenció domiciliària mitjançant concurrència pública 
amb una entitat del Tercer Sector, cosa que ha permès una oferta més 
competitiva.

Afirma que la segona gran prioritat és la lluita contra la crisi econòmica, amb un 
pressupost de 32 milions d’euros per al 2014, quan el 2012 va ser de 28,9 milions 
d’euros. Assenyala que això representa també un increment important del 
pressupost de Barcelona Activa. Explica que aquesta empresa pública s’ha vist 
afectada per la retallada dels fons de l’Estat en polítiques d’ocupació, però que ja 
fa dos anys, el 2012, el Govern municipal va fer un esforç molt important per 
continuar mantenint els nivells de les polítiques econòmiques en matèria 
d’ocupació i de promoció econòmica.

Destaca que gairebé la meitat de la despesa corrent, en concret 903,1 milions 
d’euros, es destina a polítiques socials i a garantir el manteniment, la seguretat i la 
millora de la qualitat urbana de tots els barris i districtes de la ciutat. 

Manifesta que els comptes del 2014 garanteixen la preservació de l’estabilitat i 
la solvència financera de la ciutat, i mantenen així la seva credibilitat davant dels 
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ciutadans i de l’entorn. En aquest sentit, explica que novament el pressupost no 
preveu fer dèficit i augmentar el deute, i disposa d’una alta capacitat inversora 
amb recursos propis. Així mateix, subratlla que no hi haurà un increment de la 
pressió fiscal, sinó que es mantenen congelats els principals impostos de la ciutat. 
Afirma que tot això es fa garantint una bona liquiditat per continuar mantenint la 
injecció d’aquesta liquiditat en l’economia real. Pel que fa a això, explica que 
aquest matí el Sr. Josep González,president de PIMEC, que lidera la plataforma 
multisectorial contra la morositat en l’àmbit europeu, ha posat com a exemple de 
bona pràctica la mesura de pagament a 30 dies de l’Ajuntament de Barcelona i el 
posterior compromís de pagar a 30 dies les empreses subcontractades per les 
empreses contractistes de l’Administració local.

Assegura que el Govern continuarà mantenint la mà estesa i la voluntat d’arribar 
a acords i consensos fins al seu projecte final de pressupostos. Afirma que, 
tanmateix, també és responsabilitat del Govern que la ciutat de Barcelona tingui 
per al 2014 una eina potent que garanteixi les inversions i doni resposta als reptes 
que té la ciutat. Explica que no poden recórrer a la pròrroga pressupostària perquè 
això els impediria tenir la fortalesa que avui necessita la ciutat, i que per això 
apel·len a la responsabilitat dels grups de l’oposició i al diàleg necessari amb ells 
per tirar endavant uns pressupostos expansius en un moment de complexitat 
econòmica. En aquest sentit, afirma que no creu que hi hagi gaires administracions 
que puguin presentar als seus ciutadans aquestes xifres i el compromís de ser 
motor econòmic, de blindar les polítiques socials i d’oferir dotacions 
pressupostàries d’inversió molt importants. 

El Sr. Trullén manifesta que, per al seu grup, el projecte de pressupostos que 
avui es presenta és el pitjor que s’ha presentat a l’Ajuntament des de l’inici de la 
democràcia. Assenyala que tot seguit argumentarà perquè fa aquesta afirmació tan 
contundent, que d’entrada els aboca a tenir una posició contrària al projecte 
presentat. 

Afirma que el sistema de pressupostació s’ha d’inscriure necessàriament en el 
seu context institucional. Explica que és un sistema que parteix de la idea que hi 
ha d’haver un model general, que s’aplica amb un programa d’actuació que 
identifica les línies mestres que han d’orientar l’acció de l’Ajuntament i que es 
tradueix finalment en un pressupost anual que inclou les determinacions d’aquest 
programa d’actuació. Recorda que, gràcies a l’abstenció del Grup Municipal del 
PSC, es va aprovar el Programa d’actuació municipal (PAM), que és l’àmbit en el 
qual consideren que cal definir l’acció pressupostària, especialment pel que fa a les 
grans decisions d’inversió, atès que el context econòmic actual exigeix orientar 
l’acció econòmica de l’Ajuntament de Barcelona cap al creixement de la inversió. 
En aquest sentit, remarca que el fet que el projecte de pressupostos no s’inscrigui 
en el PAM acordat i aprovat pel Plenari de l’Ajuntament invalida la gran contribució 
que havia fet el seu grup en la governabilitat de la ciutat i, en conseqüència, 
anul·la un factor de confiança que havia estat fonamental en el suport indirecte 
que va prestar el seu grup a la transformació de la política econòmica de la ciutat. 
Afirma que, per tant, per al seu grup el Govern no té credibilitat política i no 
dibuixa tampoc un bon àmbit negociador, ja que si volia obtenir el seu suport, 
hauria pogut partir del PAM i seleccionar les inversions que preveu. 

D’altra banda, opina que els pressupostos no s’han elaborat amb el temps que 
seria d’esperar en el procés negociador d’una cosa tan crucial per al funcionament 
de l’Ajuntament com és el projecte de pressupostos per al 2014. Assenyala que 
van rebre el document el divendres passat i que no hi ha hagut cap mena de 
negociació o d’orientació prèvia, com un document breu o un esquema, que els 
hauria permès dir que s’orientessin els pressupostos sobre les bases d’inversió que 
s’havien formulat en el PAM per fer possible l’avenç cap a un acord. A més, 
remarca que es va convocar la premsa abans que els grups per comunicar el 
pressupost. Conclou que, per tant, hi ha una manca de credibilitat, de bon marc 
negociador, de bon estil polític i de calendari adequat.

Afirma que no es pot demanar el suport del seu grup quan s’ha menystingut el 
programa de naturalesa més estratègica i més inversora al qual havien donat 
suport. Manifesta que això li permet dir que aquest és un projecte decebedor i que 
fracassa perquè no ha generat les condicions polítiques per a un acord inicial. 
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Opina que el pressupost del 2013 va ser el primer fracàs polític explícit, perquè va 
forçar una pròrroga pressupostària, i que el pressupost del 2014 és el segon gran 
fracàs i la constatació d’un model de governança inadequat. Destaca que s’ha 
passat d’una declaració de mà estesa a una solitud absoluta per part del Govern 
municipal, que no ha generat confiança política i, per tant, no troba suports 
suficients en els grups municipals. 

Assenyala que la primera premissa per a uns pressupostos és que han de 
reflectir un model de ciutat. Explica que a la ciutat de Barcelona, després de 32 
anys de governs de progrés, estan acostumats a tenir un Govern municipal amb un 
model de ciutat, com el gran model de transformació econòmica i urbanística de 
Pasqual Maragall, el model d’economia del coneixement de Joan Clos i el model de 
proximitat i d’infraestructures de Jordi Hereu. Opina que, tanmateix, ara no hi ha 
cap model. Afirma que, davant l’absència d’un model, s’aplica la vella estratègia de 
negociar sobre la base de l’adaptació a allò que es pugui anar dient, sense que hi 
hagi darrere una pulsió que aguanti l’acció de govern. 

Opina que aquest és un pressupost de supervivència política que exhaureix el 
tram final d’un mandat presentant una acció de govern de mínims. Assenyala que 
es presenta amb una base poc sòlida en algunes partides, com ara els 130 milions 
d’euros que es desprenen de la despatrimonialització de l’Ajuntament a través de 
la venda d’aparcaments o la proposta de venda d’una part dels Serveis Funeraris 
de Barcelona. En aquest sentit, opina que no s’aplica el criteri de prudència del 
Sistema Europeu de Comptabilitat (SEC), que es basa en la plasmació comptable 
de les partides certes, ja que s’imputen uns ingressos que encara no estan 
acordats i que es basen en la privatització d’una part del patrimoni municipal, cosa 
que al seu parer té a veure amb la subordinació política de Barcelona a la 
Generalitat de Catalunya. 

D’altra banda, afirma que el pressupost és falsament expansiu perquè en 
l’operació de privatització dels aparcaments es traspassa una capacitat de 
finançament del sector privat al sector públic, però en termes nets no hi ha un 
augment sinó una translació d’estalvi. A més, assenyala que el quadre 
macroeconòmic de referència és el general de l’Estat, quan s’hauria pogut avançar 
molt més amb una concreció del marc macroeconòmic de partida.

Explica que, si es fa un càlcul adequat de les partides, no hi ha un creixement de 
l’11%, sinó un creixement real en termes d’operacions corrents i de capital del 
4,95%. A més, afirma que el saldo de creixement de l’endeutament són uns 30 
milions d’euros en termes nets. Recorda que els pressupostos dels tres primers 
anys del mandat de Jordi Hereu van mobilitzar 2.200 milions d’euros d’inversió 
entre els anys 2008i 2010, mentre que en els tres primers anys del Govern Trias, 
entre 2012 i 2014, s’han mobilitzat 1.181 milions. Opina que això està molt lluny 
del potencial d’inversió, i que la contribució de la ciutat de Barcelona al creixement 
econòmic durant el període 2008-2010 no es fa el 2012-2014. 

Pel que fa al PAM, assenyala que les polítiques de foment de l’ocupació que s’hi 
preveien es redueixen significativament, que s’incompleix el 10% d’inversió per
potenciar la recerca, que es disminueix l’aportació al Gran pacte de Barcelona per 
l’educació, que es fa cas omís del Pla d’ensenyaments artístics i que pràcticament 
ha desaparegut l’estratègia del Pla de barris. Assenyala que també es disminueixen 
les transferències a les famílies en relació amb la sisena contribució del seu grup al 
PAM, «Cap barceloní sense llar»; es menysté l’objectiu de «pobresa zero»; són 
molt escassos els eixos culturals de la ciutat, i s’incompleix el Pla Besòs. Remarca 
que, en canvi, s’incorporen projectes als quals el seu grup s’oposa, com el Pla 
d’usos de Ciutat Vella, la nova regulació de terrasses i vetlladors, la venda d’una 
part de Serveis Funeraris o la possible privatització del parc del Tibidabo, entre 
d’altres. A més, destaca que l’Estat només aporta 10 milions per a les institucions 
culturals; que les relacions financeres amb la Unió Europea són pràcticament 
inexistents, i que no hi ha cap transferència de capital de fons europeus. 

Manifesta que, en definitiva, avui el Govern demostra que governa sol i, 
sobretot, que no ha desplegat una estratègia per arribar a una negociació que 
pogués arribar a bon port. Explica que ell va adquirir experiència en negociació 
pressupostària quan va exercir de secretari general d’Indústria a Madrid i que mai 
no se li hauria acudit començar una negociació el mes d’octubre. Pel que fa a això, 
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opina que la primera exploració cal fer-la el mes de juliol. Conclou que es presenta 
un pressupost que va contra la majoria, que no ha comptat amb els suports 
necessaris per la manca de lideratge del Govern i que situa Barcelona en una 
posició que no es mereix. 

El Sr. Mulleras recorda que el seu grup va presentar una proposició el mes de 
juny, que va ser aprovada també amb el vot del Govern municipal, perquè es 
presentessin els pressupostos abans del 15 de setembre. Remarca que, tanmateix, 
els pressupostos es van presentar divendres passat i que, a més, no s’han 
presentat les ordenances fiscals. Explica que no creuen que aquests siguin els 
procediments adequats i que critiquen les formes d’un govern en minoria que 
governa contra la majoria i que no ha creat les complicitats polítiques necessàries 
per tirar endavant els grans projectes de ciutat, el més important dels quals és el 
pressupost. En aquest sentit, opina que l’alcalde Trias i el seu Govern municipal 
s’han dedicat a destruir ponts en comptes d’aixecar-los i a dividir en comptes de 
sumar. A més, afirma que, es digui el que es digui, uns pressupostos rebutjats són 
un fracàs polític. 

Manifesta que el seu grup creu que aquests pressupostos són frívols, irreals i 
ficticis, que paralitzen les baixades d’impostos que va introduir el seu grup en 
l’Ajuntament i que ratifiquen la renúncia de Trias al cobrament del deute de la 
Generalitat, així com les partides independentistes de la seva política municipal. 
Afirma que l’alcalde Trias ja no és només el delegat d’Artur Mas a Barcelona, sinó 
que ara, sense pressupostos, és un alcalde en funcions. 

Explica que aquests pressupostos són irreals perquè la seva suposada expansió 
es basa en dues operacions per a les quals el Govern encara no té la majoria 
política per tirar-les endavant: la venda del 15% dels Serveis Funeraris, que ni tan 
sols ha passat per la Comissió, i l’operació d’aparcaments de 101 milions d’euros,
de la qual no s’ha aprovat encara el concurs ni saben quina serà la quantitat 
definitiva. En aquest sentit, pregunta on ha quedat el rigor comptable europeu, 
segons el qual només es poden comptabilitzar i registrar els ingressos segurs, i 
demana formalment un informe al secretari i un informe a l’interventor sobre la 
inclusió d’aquestes dues operacions en els pressupostos. 

D’altra banda, assenyala que, després de 30 anys de pujades d’impostos, el 
2012 el seu grup va poder introduir un canvi de tendència en la fiscalitat municipal 
amb una sèrie de rebaixes selectives per als col·lectius més afectats per la crisi i 
per reactivar l’economia. Afirma que, tanmateix, aquestes baixades d’impostos 
s’han aturat i que ni tan sols s’han presentat ordenances fiscals. A més, destaca 
que el Govern municipal ha incrementat taxes i preus públics a alguns instituts 
municipals, com ara l’augment del 2% als cementiris, del 2% als mercats, del 
5%al preu familiar del Zoo, o del 2,9% a les escoles bressol.

Opina que aquest pressupost també expressa la subordinació de l’alcalde Trias 
al Govern de la Generalitat, perquè mentre que les aportacions de l’Estat 
s’incrementen un 9% des del 2012 i es cobren, les aportacions de la Generalitat 
disminueixen un 40% des del 2012 i no es cobren, com ho ratifica l’informe de 
l’interventor.

Així mateix, afirma que els pressupostos ratifiquen la deriva independentista de 
l’alcalde Trias, ja que es mantenen les subvencions a entitats independentistes i se 
subvencionen exposicions clarament ideològiques com les del centre del Born. 
Assenyala que això es fa bàsicament a través de l’ICUB, que registra un increment 
de l’11% en els seus pressupostos de cultura, mentre que, en canvi, es redueixen 
un 21% els pressupostos d’educació. 

Opina que aquests pressupostos no creuen en la descentralització dels districtes, 
que passaran de gestionar un 15% del pressupost el 2012 a un 12% el 2014. A 
més, destaca que els pressupostos obliden prioritats socials bàsiques, com les 
partides del Servei d’Atenció Domiciliària (SAD), que s’abaixen un 10%, passant de 
53 milions d’euros el 2012 a 48 milions el 2014. Explica que, tanmateix, gràcies a 
una proposició del seu grup que es va aprovar ahir en la Comissió de Qualitat de 
Vida, aquestes partides pujaran 12 milions d’euros el2014. 

Pel que fa a la lluita contra la crisi, explica que no hi ha més incentius fiscals, tal 
com demanava el seu grup. A més, recorda que també reclamaven que s’aturessin 
les polítiques de capital risc, que porten unes pèrdues acumulades de 50 milions
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d’euros. Pel que fa a això, opina que les polítiques de capital risc de l’Ajuntament 
serveixen per a tot menys per fomentar el veritable capital risc. D’altra banda, 
assenyala que no es facilita l’accés al crèdit i es continua sense seguir aprimant 
l’Administració municipal a través de les empreses urbanístiques, tal com ells 
demanaven. 

Manifesta que agrairien que se’ls expliquessin algunes inversions. Observa que, 
per exemple, dins el llistat d’inversions s’inclouen la del Museu de les Cultures del 
Món, de 4.170.000 d’euros; la del castell de Montjuïc, de 6,5 milions, o la de casals 
de joves com La Sedeta, de 500.000 d’euros. Així mateix, pregunta per què s’han 
de dedicar 204.000 euros a arreglar la seu administrativa de l’Ajuntament de Sant 
Andreu quan hi ha tantes necessitats a la ciutat. Afirma que també els agradaria 
saber com és que es continuen invertint 1.591.000 euros en el Centre del Disseny, 
425.000 euros en el Casal de Joves de Can Ricart,983.000 euros en un pla especial 
d’infraestructures que està pendent de definir, i 1.565.000 en l’adequació dels 
centres esportius. Així mateix, demana que se’ls expliqui què es farà amb les 
inversions de 19 milions d’euros en centres educatius, i en què invertiran els 
1.938.000 euros previstos per a grans esdeveniments esportius, si no es faran els 
X Games i no saben si hi haurà Jocs d’Hivern. Manifesta que també volen saber 
quina és la finalitat de la reserva de 25 milions d’euros per a la gestió de la ciutat. 
D’altra banda, assenyala que els sembla curiós que es prevegin 300.000 euros per 
a la construcció del Centre d’Acollida d’Animals de Companyia, quan no hi ha els 
permisos fets i no hi ha cap centre en perspectiva,segons el que diu el regidor 
responsable d’aquest àmbit, el Sr. Jordi Martí. Així mateix, pregunta per la finalitat 
de les inversions metropolitanes de 9 milions d’euros. 

Opina que un alcalde ha d’assumir la responsabilitat d’aprovar grans projectes 
de ciutat i ha d’aconseguir majories polítiques fortes per tirar-los endavant, i no 
pas recórrer a argúcies legals per fer-ho. Conclou que, per tot l’exposat, el seu 
grup votarà en contra de la proposta. 

El Sr. Mestre destaca que una primera qüestió política que no es pot obviar és 
que l’escenari real que té previst el Govern municipal per aprovar aquest 
pressupost és la moció de confiança. Opina que, per tant, avui estan assistint a la 
teatralització d’una pretesa voluntat negociadora i d’una pretesa tramitació 
ordinària per a l’aprovació del pressupost. Afirma que tots saben que aquest 
pressupost s’acabarà aprovant amb una qüestió de confiança, i que no hi ha hagut 
cap negociació prèvia per obtenir una majoria per part del Govern. En aquest 
sentit, opina que el Govern està en el seu dret de voler continuar aïllant-se, però li 
demana que no pretengui fer veure el que no vol fer en realitat i no els parli mai 
més de mà estesa. Afirma que no voler aconseguir una majoria per aprovar el 
pressupost i aprovar-lo amb una moció de confiança és una decisió legal, però molt 
insatisfactòria des del punt de vista democràtic, ja que és una decisió contra la 
majoria de l’Ajuntament. 

Manifesta que el pressupost que es presenta és un pressupost molt important en 
un context concret d’una crisi de molt llarga durada i amb uns efectes molt greus 
sobre les persones i els barris de la ciutat, que a més a més es veuen agreujats 
per les retallades que fan els governs del president Mas a Catalunya i del president 
Rajoy a Espanya. Destaca que l’Ajuntament de Barcelona viu una situació quasi 
excepcional al país en ser una institució sòlida, forta, solvent i amb unes finances 
capaces de fer front a moltes dificultats i a moltes necessitats de la ciutat. Opina 
que, en aquest escenari, la primera decisió que cal prendre és quin pressupost 
necessita la ciutat. Explica que el seu grup creu que el pressupost del 2014 hauria 
de tenir dues grans prioritats: la despesa social, per fer front als impactes de la 
crisi a la ciutat, i la inversió municipal, per contribuir a la reactivació econòmica i a 
la creació d’ocupació a la ciutat. Afirma que, per tant, cal un pressupost expansiu. 

Manifesta que la seva primera gran crítica al pressupost és que no és un 
pressupost expansiu. Assenyala que, si bé el Govern diu que el pressupost 
s’incrementa un 11%, només l’operació de BAMSA de venda d’aparcaments 
municipals representa un 4,3% d’aquest augment. A més, afirma que l’increment 
del pressupost se sustenta en un seguit d’operacions privatitzadores que tenen 
moltes possibilitats de no poder-se dur a terme. En aquest sentit, opina que, 
després d’haver sentit parlat tant del SEC i que el Govern només preveu ingressos 
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certs, es fa cas omís de tot això en incorporar en el pressupost ingressos que no hi 
ha cap certesa que s’obtinguin. 

Assenyala que, a més de trobar-se amb un pressupost falsament expansiu, es 
troben amb un pressupost que és dogmàtic, conservador i molt poc ambiciós, igual 
com va passar l’any 2012.Afirma que creuen que aquest no és el pressupost que 
necessita l’Ajuntament ni la ciutat de Barcelona, i que ho argumentaran amb cinc 
raons que van acompanyades de cinc propostes. 

Explica que, en primer lloc, el pressupost pot mobilitzar molts més recursos al 
servei de les persones i al servei dels barris, i ho pot fer sense privatitzar patrimoni 
municipal. A més, destaca que es poden mobilitzar tots aquests recursos sense 
posar en risc ni la solvència ni la fortalesa econòmica de l’Ajuntament i mantenint 
els objectius financers que fixa el Govern de garantir un estalvi brut de com a 
mínim el 15% i de fer que el deute no superi mai el 60% dels ingressos propis, que 
assenyala que són els mateixos objectius financers que tenia l’anterior Govern 
municipal d’esquerres. 

Explica que la proposta del seu grup és situar l’estalvi brut en el 15% en 
comptes del 18,2%,cosa que comportaria alliberar 73,5 milions d’euros en despesa 
corrent per atendre persones i barris de la ciutat. A més, manifesta que també 
proposen no conformar-se amb l’objectiu conservador i poc ambiciós de situar 
l’endeutament en el 50,2%, i incrementar-lo fins al 55%, per tal d’augmentar la 
inversió prevista en 39 milions d’euros, passant de 426 milions d’euros a 465 
milions d’euros d’inversió. 

Conclou que amb tot això es podria aconseguir un increment real del pressupost 
de 112,4 milions d’euros. D’altra banda, assenyala que un altre aspecte que volen 
destacar és que el Govern ha fet un pressupost en què els ingressos d’operacions 
corrents estan calculats molt a la baixa. Afirma que els ingressos d’operacions 
corrents seran molt superiors als que diu el projecte de pressupost, com de fet ja 
ha passat amb l’estimació que el mateix Govern municipal fa en l’estimació de 
liquidació del 2013 i com va succeir amb la liquidació del 2012.

Manifesta que, en segon lloc, la despesa social que preveu el pressupost és 
insuficient. Precisa quan parlen de despesa social no es refereixen al que el Govern 
anomena polítiques de protecció i promoció social, sinó a l’educació, a les 
polítiques d’ocupació, a l’habitatge i a les polítiques socials. Assenyala que el 
Govern ha pressupostat 108,4 milions d’euros per a habitatge i que les polítiques 
de protecció i promoció social s’incrementen només un 7,2%. Explica que el seu 
grup creu que, en la situació de crisi actual, l’increment interanual de les polítiques 
socials en sentit ampli s’hauria de moure al voltant del 15%. Opina que això és el 
que necessita la ciutat i que, a més a més, l’Ajuntament de Barcelona té recursos 
per garantir-ho. 

Subratlla que Barcelona té unes 110.000 persones en situació d’atur,amb 
22.000 persones en atur de llarga durada i entre un 40 i un 45% de joves en atur. 
Opina que, davant d’això, les polítiques d’ocupació de l’Ajuntament no poden 
dependre exclusivament de les transferències que rebin de la Generalitat de 
Catalunya. Assenyala que el 2011 es van rebre de la Generalitat de Catalunya21 
milions d’euros per a programes finalistes per a l’ocupació, però que l’any 2014 es 
preveuen només 3,6 milions d’euros. Afirma que amb aquests diners no es pot dur 
a terme una política municipal real per crear ocupació i per lluitar contra l’atur a la 
ciutat. En aquest sentit, explica que el seu grup proposa que l’increment de 
despesa corrent sigui, en gran part, per sustentar un programa municipal 
d’ocupació que sigui estable, que no depengui d’altres administracions i que tingui 
una visió de mandat que arribi fins al 2016. 

Manifesta que, en tercer lloc, la inversió municipal és insuficient i fictícia, ja que 
hi ha més de 100 milions d’euros previstos que és molt probable que no ingressin 
en la caixa de l’Ajuntament. Destaca que la inversió municipal és necessària per a 
la reactivació econòmica, per a l’ocupació i per al suport a les PIME de la ciutat. 
Afirma que, malgrat això, fa dos anys que la inversió municipal és molt escassa i 
que, a més, el 2013 acabarà amb una execució molt baixa de les inversions 
municipals aprovades entre els grups de CiU i el PP, que ja eren insuficients per a 
les necessitats que té la ciutat. Explica que, per tant, la tercera proposta és un 
increment de la inversió municipal de 39 milions d’euros, però d’inversió amb 
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recursos reals per poder dur a terme una inversió municipal de com a mínim 465 
milions d’euros certs. 

Afirma que, en quart lloc, el pressupost que ha presentat el Govern és el 
pressupost de les privatitzacions. Recorda que es volen privatitzar els 15 
aparcaments municipals del perímetre central de la ciutat, que són els més 
rendibles del conjunt de 73 aparcaments que té l’Ajuntament, ja que aporten el 
60% dels beneficis totals de tots els aparcaments municipals. Manifesta que 
creuen que serà molt difícil dur a terme aquesta operació, amb la qual es volen 
ingressar 101 milions d’euros. A més, es refereix a la privatització completa de 
Serveis Funeraris per obtenir 26,4 milions d’euros en tresoreria, i a l’anunci recent 
de la privatització del Tibidabo, segons el diari Expansión.

En relació amb tot això, opina que el pressupost significa una pèrdua de 
patrimoni i de capacitat real d’actuació de l’Ajuntament de Barcelona, i, sobretot, 
una pèrdua de garanties de servei i de tarifes per a la ciutadania en serveis 
funeraris i aparcaments municipals. A més, manifesta que és sorprenent que es 
vulgui vendre patrimoni quan l’any 2012 es va liquidar amb un superàvit de 60 
milions d’euros i el 2013 es preveu un superàvit de 123,3 milions d’euros en 
l’estimació de liquidació. Explica que, des d’aquest punt de vista, el seu grup 
proposa aturar les operacions dels aparcaments i de Serveis Funeraris, que al seu 
parer no tenen cap justificació econòmica i només responen a decisions 
ideològiques marcadament neoliberals de l’alcalde i del Govern de CiU. 

Afirma que, en cinquè lloc, demanen que no s’incorporin al pressupost municipal 
més despeses injustificables, com ara els 4 milions del Circuit de Montmeló o les 
inversions a grans vies de la ciutat com el passeig de Gràcia, en detriment 
d’inversions que s’han de fer als barris. En aquest sentit, proposa que es reorientin 
les inversions previstes per destinar-les a habitatge, a equipaments socials i de 
proximitat als barris, a la millora de la qualitat urbana i a la mobilitat sostenible a 
la ciutat. 

Conclou que les prioritats i les propostes del seu grup estan molt lluny de les 
prioritats i de les propostes que presenta el Govern municipal en aquest 
pressupost i que, per tant, no tenen cap altra opció que votar-hi en contra. 

El Sr. Portabella manifesta que el seu grup considera molt negatiu que 
l’Ajuntament de Barcelona no pugui tenir uns pressupostos pensats per a l’any que 
pertoqui, ja que hi ha una diferència molt substancial entre tenir pressupostos i no 
tenir-ne. Explica que creuen que, davant d’una crisi com l’actual i una situació 
econòmica prou sanejada de l’Ajuntament de Barcelona per intentar fer front a 
aquesta crisi, cal prioritzar la consecució d’un acord per tirar endavant uns 
pressupostos adequats el 2014. Opina que cal pensar en la ciutat i en la 
repercussió que té sobre la ciutadania la manca d’un pressupost i que, per tant, cal 
buscar els canals per arribar a un acord per aprovar els pressupostos d’una 
manera ordinària i no pas utilitzant mecanismes excepcionals que comporten una 
certa debilitat, no només per al Govern, sinó també per a la ciutat. Afirma que, per 
tant, el seu grup té una posició de voluntat negociadora amb la finalitat d’afavorir 
els ciutadans i ciutadanes. 

Opina que els indicadors financers d’aquests pressupostos són adequats, ja que 
segueixen la línia de fortalesa financera que ha caracteritzat l’Ajuntament durant 
molts anys. Observa que, amb relació a l’estimació de liquidació del 2013, els 
ingressos creixen un 8%, la inversió augmenta un 22%, el deute es manté igual i 
s’obté un superàvit de 14 milions d’euros. Pel que fa al superàvit, explica que 
creuen que en un moment com l’actual no s’ha de tenir superàvit, sinó que s’ha de 
gastar tant com es pugui. 

Respecte a la part dels ingressos i les despeses, observa que hi ha un grans 
increments dels ingressos (un 8,4%) i de les despeses (11,1%), cosa que es deu 
en bona part als 101,5 milions provinents de l’operació dels aparcaments. Pel que 
fa a això, opina que el Govern hauria d’haver estat més discret i més modest, 
perquè, si es descompta aquest efecte, els increments són molt més moderats: els 
ingressos no financers augmenten un 0,1% i les despeses no financeres, un 5,6%. 

Explica que els crida l’atenció que la despesa corrent augmenti en termes 
absoluts en 21 milions d’euros, que en termes relatius representa un increment de 
l’1%, quan hi ha una contenció molt significativa en la despesa de personal i en les 
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transferències corrents, que no creixen. Manifesta que creuen que en un context 
d’austeritat s’ha de ser molt curós amb els capítols 2 i 4, ja que són una mena de
«calaix de sastre». Afirma que, per tant, els sobta que el capítol 2 creixi un 2,4% i 
el capítol 4 un 6,7%, així com el fet que les despeses financeres augmentin un 
30%. 

Amb relació a la inversió, manifesta que valoren molt positivament que creixi 77 
milions i, per tant, un 22% respecte al 2013. Explica que creuen que l’escassa 
inversió que s’ha produït els anys anteriors ha quedat superada en aquest cas i 
que, tot i que no poden calcular més enllà de la liquidació del 2012 per manca de 
dades respecte a la liquidació del 2013, els sembla que aquesta inversió és notable 
i val la pena aprofitar-la bé. 

Pel que fa a les prioritats del pressupost, assenyala que comparteixen 
l’increment en serveis i promoció social, del 14%; en sanitat, del 4%; en cultura, 
de l’11%; i en comerç, turisme i pimes, del 21%. Afirma que, en canvi, no els 
agrada que, si s’exclou la part de l’operació dels aparcaments, habitatge i 
urbanisme baixin un 5%; educació, un 2%, i esport, un 27%. Reitera que ells 
comparen les xifres amb la liquidació del pressupost del 2012 perquè és el darrer 
exercici tancat.

Explica que estan d’acord amb l’increment del 184% de la partida destinada als 
mercats municipals, que es concreta en 14 milions més. En aquest sentit, destaca 
que els mercats municipals són un dels elements que configuren el comerç i la 
ciutat en general i que, per tant, valoren positivament que es faci un esforç per 
acabar els grans mercats, com ara el de Sant Antoni. Afirma que, atesa la situació 
actual, també els sembla adequat que la promoció del comerç creixi un 36%. 

Manifesta que, entre els aspectes negatius del pressupost, els crida 
especialment l’atenció la disminució d’un 35% de la partida destinada a paisatge 
urbà. Explica que el seu grup dóna molt valor a la via pública i a l’espai públic, i 
que els preocupa que el pressupost dedicat a paisatge urbà vagi descendint any 
rere any. Així mateix, es refereix a la disminució de recursos que pateixen els 
programes d’accés a l’habitatge, que baixen un 25%;l’atenció a la infància i 
l’adolescència, que disminueix un 27%, i la participació ciutadana i associativa, que 
baixa un 9%. Explica que tampoc no estan d’acord que en els darrers tres anys 
s’hagin reduït un 23% les transferències a Barcelona Activa. Recorda que avui 
presenten una proposició sobre aquesta qüestió, ja que creuen que les actuacions 
que s’han fet sobre Barcelona Activa han anat encaminades a desmuntar una 
agència que era molt profitosa. D’altra banda, manifesta que tampoc no 
comparteixen l’increment dels preus públics, que registren un augment del 5,1% al 
Zoo i del voltant del 3% a les escoles bressol i a les escoles de música. 

Conclou que el seu grup no obstaculitzarà l’aprovació d’un pressupost que 
consideren que és necessari per a la ciutat de Barcelona i per a la seva ciutadania, 
per la qual cosa s’abstindran i intentaran negociar amb el Govern entorn de l’acció 
social, la promoció d’ocupació de la ciutat i el reforçament del paper de Barcelona 
com a capital de Catalunya perquè lideri el procés que viu el país. Assenyala que, 
si poden negociar aquests aspectes i són acceptats pel Govern, no tindran 
inconvenient a votar a favor dels pressupostos, i que si no es produeix aquesta 
negociació o no s’arriba a cap acord, s’abstindran. Explica que el que no volen és
votar en contra dels pressupostos, ja que consideren que és un error que no hi 
hagi pressupostos i creuen que cal una negociació i arribar a un acord perquè els 
ciutadans i ciutadanes de Barcelona tinguin els pressupostos que es mereixen. 

La Sra. Recasens manifesta que, tot i que intentarà apel·lar a cadascun dels 
grups, avui li pertoca sobretot continuar mantenint el to conciliador i la voluntat de 
negociació del Govern amb els grups.

Agraeix l’actitud del Sr. Portabella, que ha deixat una porta oberta a la 
negociació i ha explicitat de manera clara les línies de negociació del seu grup. 
Afirma que, tot i això, no està d’acord amb el que ha dit respecte al suposat 
afebliment de Barcelona Activa. En aquest sentit, recorda que les transferències de 
l’Ajuntament a Barcelona Activa van ser de 15,5 milions el 2012 i de 24,5 milions 
el 2014, cosa que suposa un increment de 9 milions. Destaca que la gran 
diferència és que el 2012 l’aportació municipal representava un 40% i ara 
representa el 71%, a causa de les retallades en les transferències de l’Estat en 
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matèria de polítiques actives d’ocupació. A més, remarca que el pressupost global 
de Barcelona Activa era de 28,9 milions el 2012i de 32,2 milions el 2014. D’altra 
banda, diu al portaveu del Grup d’UpB que poden ser capaços d’arribar a acords en 
relació amb els preus públics.

Manifesta que vol estendre aquesta voluntat d’acord a la resta de grups 
municipals, tot i que creu que serà difícil arribar a algun tipus d’acord, ateses les 
intervencions que s’han produït. Explica que, per exemple, l’ha sobtat la 
contundència del Sr. Trullén en afirmar que aquest és el pitjor pressupost 
municipal de la història democràtica. Opina que aquesta afirmació està fora de lloc, 
és molt poc sòlida i està feta «de cara a la galeria». Assenyala que, tanmateix, 
avui no farà públics els contactes que ha tingut el Govern amb els diferents grups 
municipals ni les converses de l’alcalde amb els presidents de grup per motius de 
prudència, ja que volen mantenir l’actitud de diàleg fins al final.

Demana al Sr. Trullèn que s’assegui amb el Govern per poder revisar cadascun 
dels compromisos del PAM i veure quins no es compleixen. Opina que l’acord que 
van formalitzar el 31 de juliol del 2012 va ser prou ampli perquè el pressupost 
pugui donar resposta a cadascun dels 10 punts acordats. 

Pel que fa a la crítica general que el Govern no ha dissenyat un marc negociador 
adient, explica que el Govern ha optat per una dinàmica diferent de l’any passat, 
quan el Govern va oferir portar el pressupost com a informe per poder donar als 
grups un temps de negociació. Recorda que, tanmateix, els grups no van voler 
acceptar aquesta fórmula de negociació i van decidir que calia tornar a portar el 
pressupost tal com s’ha fet fins ara: per aprovació inicial i amb el lliurament del 
document als grups 48 hores abans. Afirma que, tot i així, a les 8.20 h del 
divendres van enviar el pressupost als portaveus dels grups i a les 14.15 h els van 
citar a tots per entregar-los físicament el pressupost i poder parlar-ne de manera 
conjunta. 

Quant a la qüestió de confiança, opina que és inversemblant pensar que hi hagi 
cap alcalde que vulgui recórrer en primera instància a una qüestió de confiança per 
aprovar el pressupost. Afirma que creuen que aquesta ciutat necessita tenir un 
pressupost per a l’any vinent i que l’únic que ha fet l’alcalde ha estat plantejar que 
esgotarà totes les vies jurídiques i legals possibles per tirar-lo endavant. Manifesta 
que, per tant, es tracta d’una opció en última instància, i que continuaran 
mantenint la voluntat de diàleg fins a l’aprovació definitiva del pressupost. A més, 
assenyala que la qüestió de confiança no és una «argúcia legal», sinó un 
procediment previst en la llei, no només per al pressupost sinó també per a altres 
instruments, com ara les planificacions urbanístiques o les ordenances fiscals. 

Respecte a l’operació dels aparcaments i la venda de Serveis Funeraris, precisa 
que el preu de licitació dels aparcaments és de 101 milions i no pas de 130 
milions, com ha dit el Sr. Trullén. En segon lloc, explica que la venda de Serveis 
Funeraris no figura en el pressupost municipal, sinó en el pressupost de BSM, que 
consolida amb el pressupost municipal segons la llei d’hisendes locals, i no 
consolida amb el pressupost municipal segons la llei d’estabilitat pressupostària, 
perquè es considera BSM una empresa de mercat. Pel que fa a això,assenyala que 
en el llibre verd que s’ha lliurat als grups apareix el pressupost consolidat de les 
dues maneres possibles. 

Afirma que l’operació de Serveis Funeraris necessitarà el suport dels grups 
municipals per tirar endavant. Manifesta que creuen que és positiu que Barcelona 
disposi de 26 milions d’euros per fer polítiques que poden compartir entre tots en 
comptes de mantenir el 15% de les accions de l’empresa. A més, remarca que els 
grups continuen parlant de «privatitzacions», quan el Govern anterior va vendre el 
85% de Serveis Funeraris. Respecte a l’operació dels aparcaments, afirma que no 
es tracta d’una privatització, sinó d’una concurrència pública per treure a concessió 
una sèrie d’aparcaments municipals amb una empresa mixta. En aquest sentit, 
subratlla que el Govern anterior va tirar endavant fins a 900 concessions. Afirma 
que, tot i que els grups insisteixin a qualificar aquestes operacions de privatització, 
l’alcalde té com a premissa fonamental la no venda de patrimoni públic. Manifesta 
que, per tant, el que estan fent és rendibilitzar uns actius que ara tenen en 
aparcaments per destinar-los a habitatge. Explica que, si no s’està d’acord a 
traspassar uns actius d’aparcaments a habitatge, el Patronat Municipal de 
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l’Habitatge haurà de continuar acollint-se a les polítiques de sol·licitud de crèdit per 
impulsar les polítiques d’habitatge, tal com es feia abans. Afirma que, en canvi, si 
són capaços de posar-se d’acord sobre aquesta qüestió, podran disposar d’una 
injecció de diners molt important per tirar endavant una política d’habitatge de 
lloguer assequible. D’altra banda, assenyala que aquest potencial d’inversió 
apareix en el capítol 8 d’actius financers, de manera que queda clarament 
especificat i diferenciat en el pressupost. 

Diu al Sr. Trullén que, pel que fa al deute, mantenen la ràtio del 50% dels 
ingressos corrents, tal com s’explicita en l’evolució del deute. A més, assenyala 
que el Pla d’usos de Ciutat Vella i la nova regulació de terrasses i vetlladors no 
figuren en el pressupost i, per tant, formen part d’un altre debat. D’altra banda, 
observa que les inversions a quatre anys del mandat de l’alcalde Hereu van ser de 
2.200 milions i les de l’alcalde Trias en aquest mandat de 2.000 milions. En aquest 
sentit, manifesta que és veritat que el Govern anterior va efectuar unes polítiques 
d’inversió molt fortes, però que això es va fer a costa del dèficit i de disparar la 
capacitat d’endeutament, que va provocar que l’Ajuntament estigués intervingut 
mitjançant l’aprovació del Pla d’estabilitat financer. 

Quant al superàvit de 123 milions, afirma que el Govern considera que 
l’estabilitat pressupostària s’ha de veure en termes de plurianualitat, de manera 
que ha d’haver-hi superàvits suficients per garantir la desaparició dels dèficits 
anteriors. A més, recorda que la llei d’estabilitat pressupostària obliga a fer dèficit 
zero, i que la regla de despesa limita el sostre de despesa. Explica que, per tant, el 
Govern té l’obligació de portar uns pressupostos que compleixin les lleis 
d’estabilitat pressupostària i el compromís de dèficit zero amb una cobertura de les 
necessitats de finançament en termes de plurianualitat. Afirma que això és el que 
els permet no estar intervinguts, evitar la dependència i el contagi financer, i tenir 
autonomia per atendre les persones i garantir serveis, capacitat d’inversió i 
liquiditat per pagar a 30 dies.

Explica que, malgrat no compartir el fons del que podria arribar a ser l’esperit de 
negociació del Grup d’ICV-EUiA, l’interessa molt el debat que planteja aquest grup, 
perquè ho fa de manera clara i oberta. Respecte a la seva proposta de més deute i 
menys estalvi brut per obtenir uns ingressos corrents superiors, assenyala que 
això és el que va provocaren exercicis anteriors que les corbes d’estalvi brut se 
situessin perillosament entre els ingressos corrents i les despeses corrents fins a 
arribar a un estalvi brut del 5%.

D’altra banda, manifesta que difereixen de la valoració que fa el Sr. Mestre 
respecte als 4 milions destinats al Circuit de Montmeló. En relació amb el Tibidabo, 
explica que el Govern es planteja treure’l a concessió si recupera unes xifres 
positives, cosa que no es pot considerar una privatització. 

Respecte a la intervenció del Sr. Mulleras, afirma que per al Govern la política de 
capital risc és molt important perquè considera que les polítiques d’ocupació 
passen avui per reforçar les empreses i per generar llocs de treball. Destaca que, 
per exemple, els 5 milions que van destinar a Nauta han estat invertits en sis 
empreses a la ciutat de Barcelona i això ha representat fins a 24,2 milions d’euros 
d’inversió i la creació de 350 llocs de treball, a més dels 35,1 milions d’inversions 
que ha obtingut Nauta en els projectes d’inversors internacionals. Afirma que, per 
tant, han multiplicat enormement la inversió, en concret en el fons gestor de 
capital risc de Nauta III. Manifesta que vetllen per aquestes operacions de capital 
risc i són molt conscients de cap a on s’han d’enfocar. 

Pel que fa als impostos, manifesta que el Govern està disposat a parlar de 
rebaixes fiscals si van acompanyades d’un procés negociador en el marc de les 
despeses. Assenyala que el 2012 van ser capaços de posar-se d’acord amb el Grup 
del PP per tirar endavant unes ordenances fiscals que preveien rebaixes en l’impost 
de vehicles i altres actuacions sobre els impostos, però que consideren que ara la 
ciutat necessita una congelació fiscal, ja que això permet, amb l’estalvi brut, 
destinar 413 milions a inversió. Afirma que, per tant, necessiten garantir la 
solvència i la capacitat dels ingressos corrents per assumir la despesa i les 
polítiques d’inversió. 

Manifesta que li hauria agradat que avui els grups de l’oposició s’haguessin 
abstingut per possibilitar una aprovació inicial del pressupost, cosa que al seu 
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parer hauria fet més creïble la seva voluntat negociadora. Insisteix en la voluntat 
de negociació del Govern, i demana als grups que s’asseguin a negociar per tirar 
endavant uns pressupostos que són bons per a la ciutat.

El Sr. Trullén opina que la intervenció de la Sra. Recasens ratifica el que ha estat 
el fil conductor de la primera intervenció que ell ha fet. En aquest sentit, manifesta 
que es fa difícil imaginar que hi hagi voluntat negociadora per part d’un govern que 
s’atreveix a dir que l’Ajuntament ha estat intervingut en el període anterior. Afirma 
que la Sra. Recasens deu ser l’única ciutadana de Barcelona que no s’ha 
assabentat de la trajectòria de rigor financer de l’Ajuntament, que és un model 
entre les ciutats i les metròpolis de la dimensió de Barcelona, tant a Espanya com 
a escala internacional. Destaca que l’Ajuntament de Barcelona és modèlic en la 
seva trajectòria financera, tot i haver organitzat uns Jocs Olímpics, haver fet una 
transformació urbanística que situa la ciutat com a referent en l’àmbit mundial i 
haver desplegat estratègies econòmiques tan interessants com l’economia del 
coneixement o el 22@. 

Pel que fa a la proposta de la Sra. Recasens de negociar els punts centrals del 
PAM, afirma que si el Govern retira el pressupost i el torna a presentar sobre les 
bases del PAM, estan disposats a negociar-ho tot. D’altra banda, anima la tinenta 
d’alcalde a fer públics els documents que ha lliurat als grups per a una negociació 
pressupostària prèvia, si és que hi són.

Finalment, precisa que ell no ha parlat de privatització sinó de 
despatrimonialització de l’Ajuntament, i que els 130 milions a què s’ha referit 
abans procedeixen de la suma dels 101 milions de la pretesa venda dels 
aparcaments i els 28,5 milions de la venda de Serveis Funeraris. 

El Sr. Mulleras afirma que la percepció que té el seu grup és que la qüestió de 
confiança és la primera opció del Govern. 

Reitera que el Govern basa l’expansió dels pressupostos en l’operació 
d’aparcaments, sense l’efecte de la qual el pressupost baixa un 2% si es compara 
amb el pressupost del 2012, i puja un 0,7% si es compara amb el pressupost del 
2013. Explica que demanen un informe al secretari i a l’interventor perquè no 
entenen que es puguin presentar uns pressupostos que incloguin unes operacions 
d’aquesta dimensió sense que hi hagi un acord polític previ de l’Ajuntament. 

D’altra banda, opina que és curiós que hi hagi grups que creguin que és molt 
negatiu no tenir pressupostos quan ells no són decisius, mentre que no permeten 
aprovar els pressupostos d’una altra administració en què sí que són decisius. 

Quant a les polítiques de capital risc, manifesta que estan d’acord que el capital 
risc és fonamental per atreure emprenedors i impulsar noves activitats 
econòmiques, però que no comparteixen les politiques de capital risc que fa 
l’Ajuntament, que opinen que no són més que la continuïtat de les que feia el 
Govern tripartit. Reitera que ja hi ha unes pèrdues acumulades de 50 milions 
d’euros, i assenyala que es tracta d’inversions tan poc importants per a Barcelona 
com les d’una planta de biodièsel a Badajoz, la cadena de botigues Q a Madrid, la 
Red Elite de Electrodomésticos a Cornellà, E-diagnostic a Madrid o Sonorización y 
Doblaje a Madrid. A més, afirma que Nauta III ha tingut unes pèrdues de 12 
milions d’euros, amb un capital invertit de 5 milions d’euros i amb unes comissions 
de gestió anuals de 6,7 milions d’euros, que són les que ha de pagar Nauta III als 
seus gestors. Explica que creuen que l’Ajuntament s’hauria de desfer de tots 
aquests instruments i no voler substituir el sector privat, i que caldria gestionar 
aquestes polítiques a través de Barcelona Activa. 

Demana que Secretaria General els aclareixi si, atès que el pressupost s’està 
votant en la part decisòria, quedarà rebutjat si s’hi vota en contra, o si hi haurà un 
període d’al·legacions, una altra aprovació i un període de negociació. 

Opina que el fet que Barcelona no tingui pressupostos per a l’any vinent és un 
fracàs polític de l’alcalde Trias, ja que un alcalde en minoria ha de buscar sumar 
complicitats polítiques en comptes de dividir. Afirma que per aprovar grans 
projectes es necessiten majories polítiques fortes, i que el Govern no la té perquè 
no ha sabut crear ponts d’entesa. En aquest sentit, reitera que un alcalde pot 
governar en minoria, però no pot governar contra la majoria. Conclou que l’alcalde 
Trias i el seu Govern municipal han fet impossible el suport del Grup Municipal del 
PP als pressupostos. 
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El Sr. Mestre manifesta que la Sra. Recasens falta a la veritat quan diu que el 
Govern ha tingut voluntat negociadora, tal com ho demostra el fet que porti a 
aprovació inicial un pressupost sense suports suficients quan encara tenia termini 
per presentar-lo d’aquí a unes setmanes i per poder-lo aprovar en el Plenari del 
mes de desembre. En aquest sentit, afirma que el Govern està representant un 
tràmit perquè ja fa temps que treballa amb la idea d’aprovar el pressupost a través 
d’una moció de confiança. Opina que el Govern creu que el cost d’aquesta opció és 
menor als beneficis que reportarà i no vol un pressupost negociat amb cap altre 
grup municipal, segurament amb la intenció de prorrogar-lo l’any 2015, quan hi ha 
eleccions el mes de maig. 

Demana a la tinenta d’alcalde que no parli més de les converses de l’alcalde 
amb els presidents de grup, perquè en una conversa d’una o dues hores com la 
que es va mantenir amb el president del seu grup no es pot negociar sobre 2.825 
milions d’euros. Manifesta que el seu grup també podria parlar de les afirmacions 
de l’alcalde en aquestes converses, però que són privades i no les utilitzaran per
condicionar l’opinió dels altres grups ni l’opinió del Govern. D’altra banda, explica 
que és veritat que el divendres passat la Sra. Recasens va lliurar als grups 
municipals el llibre verd dels pressupostos, però que en aquesta reunió no van 
parlar dels pressupostos sinó del Tribunal de la Competència.

Precisa que durant el període 2007-2011, amb l’alcalde Hereu al capdavant del 
Govern municipal, es va produir una inversió de 3.126 milions d’euros. Assenyala 
que és cert que hi havia dos fons Zapatero, que no arribaven a 500 milions 
d’inversió, però que la inversió va ser aquesta i que es va fer sense l’«apocalipsi» 
que la Sra. Recasens ha descrit. Afirma que sembla que la tinenta d’alcalde és 
l’única persona que s’ha assabentat que l’Ajuntament de Barcelona estava 
intervingut, i que és incongruent que un dia parli de la facilitat d’obtenir crèdit de 
les entitats financeres i després digui que l’Ajuntament està intervingut. Opina que 
la realitat dels fets contradiuen a la Sra. Recasens, i li demana que expliqui com 
pot ser que el 2011l’Ajuntament estigués intervingut i el 2012 tingués un superàvit 
de 60 milions i el 2013 un superàvit de 123 milions. 

El Sr. Portabella assenyala que no pensava intervenir, però que vol contrastar la 
valoració que ha fet el Grup del PP en parlar de la diferent posició que manté el 
Grup d’UpB en relació amb els pressupostos municipal si els pressupostos de la 
Generalitat. Afirma que el seu grup no vol ser còmplice de l’ofec sistematitzat del 
Govern del PP, atès que el pressupost de la Generalitat de Catalunya està dictat 
pel Govern de l’Estat. Explica que, en canvi, si hi ha una pregunta i una data per a 
la consulta abans de finals d’any per evitar que els pressupostos de la Generalitat 
es continuïn fent des de Madrid, aleshores el seu grup donarà suport als 
pressupostos de la Generalitat. 

La Sra. Recasens manifesta que, en primer lloc, vol aclarir què volia dir quan ha 
afirmat que l’Ajuntament estava intervingut. Explica que el Govern anterior va 
assumir els fons Zapatero, va disparar l’endeutament fins als 450 milions d’euros i 
va haver de presentar un pla econòmic i financer. Remarca que, quan es fa un pla 
de sanejament d’aquest tipus, es té l’obligació de tancar-lo als tres anys i es 
necessita autorització del Departament de Política Financera de la Generalitat si es 
vol recórrer a crèdit per sobre de l’amortització de deute de cada anualitat. En 
aquest sentit, opina que no es pot parlar de la fortalesa de la ciutat quan s’ha de 
demanar permís a la Generalitat per apel·lar al crèdit. Assenyala que, de tota 
manera, no vol aprofundir en aquest tema perquè no vol portar el debat cap a 
aquesta direcció. 

Explica que no l’han entès quan ha dit que no faria públiques les converses que 
el Govern ha tingut amb els grups de l’oposició. Afirma que és evident que no ho 
faran, i que no dirà quin grup havia d’enviar un paper per asseure’s a negociar. 

Diu al Sr. Mestre que el Govern porta ara el pressupost perquè, entre altres 
coses, tots els grups van votar a favor d’una proposició que demanava que es 
presentés el pressupost el mes de setembre. A més, torna a recordar que l’any 
passat van intentar seguir un altre procediment i que els grups de l’oposició van dir 
que volien tornar al sistema que sempre s’havia seguit i que es presentés el 
pressupost abans del 15 de setembre. Explica que, atès que no s’han pogut 
presentar els pressupostos el 15 de setembre perquè en la Junta de Portaveus es 
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va acordar un altre calendari, els han portat en la primera sessió de la Comissió 
que s’ha fet després de les vacances d’estiu. A més, assenyala que si ho han fet 
sense els suports suficients és perquè ha estat impossible asseure’s amb els grups 
de l’oposició per parlar-ne, a excepció del Sr. Portabella, que sí que ho ha fet i ha 
exposat de manera clara en quina direcció hauria d’avançar la negociació. 

Pel que fa a la resta de grups, explica que el Sr. Gomà els va expressar des del 
primer moment que no donaria suport a qualsevol dels pressupostos que presentés 
el Sr. Trias. Opina que aquesta posició de bloqueig davant d’un projecte de 
pressupostos és legítima, però que torna a oferir al Grup d’ICV-EUiA la possibilitat 
de diàleg respecte als serveis socials. D’altra banda, afirma que el Sr. Trullén sap 
perfectament cap a on han anat les converses amb el seu president de grup i quina 
és la voluntat de negociació del Grup del PSC. En relació amb el Grup del PP, 
explica que van ser capaços d’arribar a un acord amb aquest grup el 2012, però 
que no va ser possible fer-ho el 2013 i per això van haver de prorrogar el 
pressupost i negociar després, de manera àrdua i complicada, fins a 200 milions 
d’euros d’inversions. Afirma que no poden continuar amb aquesta fórmula i arribar 
novament al mes de juny per negociar 200 milions d’euros per a inversions, entre 
altres coses perquè hi ha unes plurianualitats d’inversions que han estat pactades 
amb aquest grup. Remarca que els han demanat negociar, però que el Grup del PP 
ha tornat a tenir una actitud negativa davant d’aquesta oferta.

Respecte a la pregunta del Sr. Mulleras sobre el futur d’aquest pressupost, 
explica que el pressupost continua el seu procés, perquè la llei permet un 
mecanisme per arribar a tenir un pressupost a la ciutat de Barcelona, per a la qual 
cosa necessiten tirar endavant el procés de participació ciutadana i els processos 
de participació als districtes, el Consell Econòmic i Social i altres òrgans. Afirma 
que, per tant, continuaran negociant a partir d’aquest projecte de pressupost. 

La Sra. Escarp demana a Secretaria que faci el dictamen que ha demanat el Sr. 
Mulleras sobre la tramitació que seguirà el pressupost i que l’enviï a tots els grups 
municipals. 

El Sr. Portabella manifesta que agrairan que se’ls pugui aclarir el procediment 
que seguirà aquest pressupost perquè no ho tenen gaire clar. 

La Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Trullén expressa el vot 
contrari del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot contrari del PP, el Sr. Mestre 
expressa el vot contrari d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa l'abstenció d’UpB. 
No s'aprova.

10. Aprovar inicialment el Plec de clàusules reguladores per a la concessió de 
l'ús privatiu que afecta el subsòl de part de la finca de domini públic municipal 
situada a l’illa delimitada pels carrers de Nou Barris, dels Cireres i de les Torres 
(carrer dels Nou Barris, núm. 1 LX), grafiada en el plànol annex, per a la 
construcció i explotació d’un aparcament públic soterrani per a vehicles; sotmetre’l
a informació pública durant el termini de trenta dies i, si no s’hi formulen 
reclamacions o al·legacions, tenir per elevat automàticament aquest acord 
d’aprovació inicial a definitiva; convocar la concurrència pública per a adjudicar la 
concessió; i facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions 
encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

La Sra. Sánchez expressa el vot a favor del seu grup. 
La Sra. Casanova manifesta que el seu grup hi votarà a favor, amb la condició 

que la construcció de l’aparcament soterrani es faci de manera coordinada amb les 
obres de la plaça i el possible equipament municipal, i que es garanteixi que tots 
els veïns interessats puguin tenir accés una plaça d’aparcament.

La Sra. Sanz afirma que el seu grup hi votarà en contra precisament pels motius 
que ha exposat la Sra. Casanova. Explica que aquesta proposta ja es va presentar 
com un pla urbanístic especial i no preveia la reserva d’espai suficient en superfície 
per construir l’equipament, ni tampoc garantia que les places d’aparcament fossin 
per als veïns i no estiguessin vinculades a l’equipament comercial que es farà a la 
zona. A més, denuncia l’opacitat amb la qual s’ha plantejat aquesta operació al 
districte de Nou Barris. 

El Sr. Portabella expressa el vot a favor del seu grup.
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La Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Sánchez expressa el 
vot favorable del PSC, la Sra. Casanova expressa el vot favorable del PP, la Sra. 
Sanz expressa el vot contrari d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot 
favorable d’UpB. S'aprova.

11. Aprovar inicialment el Plec de clàusules reguladores per a la concessió de 
l'ús privatiu de domini públic municipal dels quioscos situats a la via pública per a 
la venda de diaris, revistes, llibres i altres publicacions periòdiques i que es troben 
relacionats en el document annex; sotmetre’l a informació pública durant el termini 
de trenta dies i, si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions, tenir per elevat 
automàticament aquest acord d’aprovació inicial a definitiva; convocar la 
concurrència pública per a adjudicar la concessió; i facultar l'Alcaldia per a la 
realització de totes les actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el 
present acord.

La Sra. Jaurrieta expressa el vot a favor del seu grup. Subratlla que, 
tanmateix,queden dues qüestions per resoldre: com abordar la problemàtica dels 
quioscos tancats de la ciutat que obstaculitzen l’espai públic, i la distribució de la 
premsa gratuïta. 

La Sra. Casanova destaca que el sector dels quioscos de premsa desenvolupa 
una activitat econòmica catalogada d’interès general i molt arrelada a la ciutat de 
Barcelona, i que, a més, té una clara connotació social perquè dóna vida i 
seguretat als barris. Explica que, des de fa anys, aquest sector està greument 
colpejat tant per la crisi de la premsa escrita i la davallada de la publicitat com per 
la crisi del consum, que ha agreujat la caiguda de vendes. Afirma que una prova 
d’això és que actualment entre el 30 i el 40% dels quioscos estan tancats. 
Assenyala que, malgrat la importància social del sector i la crisi que pateix des de 
fa anys, el Govern municipal no va proposar l’atorgament de les noves concessions 
als quioscos l’any 2011, que era quan caducaven les llicències, i va optar per 
prorrogar el model existent fins a finals d’aquest any. Manifesta que no volen 
desaprofitar l’oportunitat de donar suport i impulsar el sector dels quioscos que ara 
el Govern municipal els brinda, i que votaran a favor de l’aprovació inicial perquè 
s’iniciï la tramitació administrativa. Afirma que, tanmateix, presentaran 
al·legacions, amb la voluntat de consensuar-les amb el sector i que el Govern les 
accepti perquè el seu grup voti a favor de l’aprovació definitiva. 

Manifesta que pot anunciar que, com a mínim, presentaran tres al·legacions per 
millorar la viabilitat econòmica dels quioscos. Explica que la primera serà ordenar 
els grups d’emplaçament dels quioscos en funció dels quals s’aplica una 
determinada taxa, de manera que cada grup s’ajusti realment al nombre de 
vianants que transiten per aquests grups de carrers. Assenyala que l’ordenació 
actual prové de principis dels anys vuitanta i ha quedat desfasada. Manifesta que 
la segona al·legació serà proposar una rebaixa mitjana de les taxes del 10%, que 
dependrà de cada grup d’emplaçament. Afirma que, en tercer lloc, demanaran que 
s’analitzin les possibles noves ubicacions per als quioscos que són oberts. Explica 
que pensen que ara és el moment de reubicar-los per aconseguir que el mercat es 
redistribueixi de manera més justa, i també que cal redistribuir els emplaçaments 
de repartiment de la premsa gratuïta. 

Finalment, afirma que estan a favor que la concessió finalment s’allargui i que 
sigui de disset anys en comptes de ser de cinc més cinc anys, ja que és la manera 
de garantir la viabilitat econòmica del negoci dels quioscos de premsa. D’altra 
banda, demana al Govern que informi en temps i forma els quiosquers sobre la 
necessitat de presentar una sol·licitud per canviar la llicència actual a les noves 
concessions. Destaca la importància d’assegurar-se que tots els quiosquers 
n’estiguin degudament assabentats, ja que el plec de clàusules diu que si no 
presenten la sol·licitud el quiosc quedarà en situació de vacant. 

El Sr. Mestre expressa el vot a favor del seu grup. Manifesta que volen destacar 
el bon treball que s’ha fet tant des dels serveis municipals com des de l’associació 
representativa del sector de venedors i venedores dels quioscos de premsa, 
gràcies al qual s’ha assolit un acord. Afirma que volen agrair especialment tota la 



5456 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

informació puntual que han rebut per part del director de Patrimoni, el Sr. Josep 
Maria Rius. 

Assenyala que aquest sector és molt important per a la ciutat en molts aspectes, 
però que està passant per uns moments molt difícils a causa de la crisi. Explica 
que creuen que l’Ajuntament de Barcelona ha de continuar facilitant que aquesta 
activitat sigui present a la ciutat, malgrat la caiguda de vendes de la premsa 
escrita. Recorda que l’anterior Govern municipal ja va iniciar una política de 
facilitar la continuïtat i la viabilitat econòmica dels quioscos amb l’acord que va 
assolir amb els quiosquers de la Rambla, que opina que ha donat bon resultat i que 
va ser l’inici del nou procés que s’ha dut a terme en relació amb la resta de 
quioscos de la ciutat. 

El Sr. Portabella expressa el vot a favor del seu grup. Explica que els sembla que 
tot el sector dels quioscos està vivint moments molt difícils i que donen valor al fet 
que s’hagi pogut presentar aquesta proposta amb el consens del sector. Afirma 
que també troben encertat que el cànon hagi quedat congelat i es pugui pagar 
mensualment. Així mateix, manifesta que creuen que és útil per a la ciutat que 
sigui obligatori mantenir el quiosc obert o que, en cas contrari, es retiri la 
concessió, i que el 80% de l’espai hagi de ser ocupat amb diaris, revistes, llibres, 
publicacions, postals i coses pròpies dels quiosquers, ja que en alguns llocs de 
Ciutat Vella hi havia quioscos que pràcticament no venien diaris. 

La Sra. Recasens agraeix el suport de tots els grups municipals al nou plec de 
clàusules que haurà de facilitar la viabilitat dels quioscos. Manifesta que també vol 
agrair personalment la feina que han dut a terme el Sr. Joan Angulo i el Sr. Josep 
Rius pel que fa a la negociació amb el sector i amb els grups municipals. 

Destaca que hi ha 400 quioscos a la ciutat i que calia garantir-ne la viabilitat. 
Afirma que avui tiren endavant dos processos paral·lels. Explica que,d’una banda, 
es farà la concessió mitjançant concurrència pública dels quioscos de la ciutat, que 
s’aniran adjudicat un a un per raons d’interès públic i per a un període de 17,9 
anys. Assenyala que aquells que estiguin buits es trauran a concurrència pública i 
que, si queden deserts, es plantejaran què fer-ne. Remarca que el plec de 
clàusules explicita que no podrà haver-hi quioscos tancats a la via pública que 
puguin ser merament un element publicitari. Explica que, d’altra banda, procediran 
a fer la concurrència pública del concurs de publicitat, però només per cinc anys, ja 
que volen aprofitar una possible millora de la situació del mercat publicitari quan 
acabi el concurs. 

Destaca que, amb aquests processos, s’aconseguirà una ciutat més neta i 
ordenada, atès que els quioscos que no estiguin ocupats sortiran finalment de la 
via pública. A més, afirma que hi haurà més quioscos ocupats, cosa que 
dinamitzarà la ciutat i oferirà punts de venda als editors;s’afavorirà l’estabilitat 
dels llocs de treball dels quiosquers, ja que s’atorgarà una concessió a llarg termini 
que permetrà un accés de finançament amb garanties, i s’obtindran nous ingressos 
publicitaris gràcies al nou sistema que s’ha establert. 

Assenyala que en el període d’al·legacions es podran acabar de resoldre aquelles 
consideracions puntuals que han fet els grups municipals, però opina que 
l’aprovació inicial de la proposta per unanimitat ja indica que es tracta d’un bon 
pla. 

La Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Jaurrieta expressa el 
vot favorable del PSC, la Sra. Casanova expressa el vot favorable del PP, el Sr. 
Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot 
favorable d’UpB.

S'aprova.

12. Aprovar el Plec de clàusules administratives particulars i el Plec de 
prescripcions tècniques reguladores del contracte per a la conservació i explotació 
publicitària dels quioscs de premsa ubicats a la ciutat de Barcelona, llevat els 
situats a la Rambla; i convocar procediment obert per a la seva adjudicació.

La Sra. Jaurrieta expressa el vot a favor del seu grup.
La Sra. Casanova manifesta que el seu grup també votarà a favor de la 

proposta, però que presentaran al·legacions perquè hi ha diverses qüestions que 
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no els queden clares, com ara com es distribuiran els ingressos de la publicitat 
entre els quioscos. Assenyala que en diferents informes es diu que es repartiran de 
manera homogènia, però que també es diu que es farà en funció de la ubicació del 
quiosc i de la superfície de l’explotació publicitària, i que fins i tot algun informe diu 
que dependrà de la capacitat negociadora del titular del quiosc. 

D’altra banda, manifesta que també tenen dubtes respecte als criteris que han 
recomanat que el període de durada del contracte sigui de cinc més cinc anys, i no 
pas de cinc anys més dos i mig de pròrroga. Explica que tampoc no acaben 
d’entendre per què a la mesa de contractació només hi haurà un especialista en 
l’àmbit de la comunicació. Finalment, assenyala que el plec estableix que 
l’Ajuntament es reserva un 30% de l’espai publicitari, però que no acaba de quedar 
clar quin tipus de publicitat pot col·locar l’Ajuntament en aquests suports. 

El Sr. Mestre expressa el vot a favor del seu grup.
El Sr. Portabella manifesta que el seu grup votarà a favor de la proposta. 

Assenyala que el seu grup ha seguit amb atenció aquest tema perquè volen 
procurar que la part publicitària no desvirtuï la qualitat de l’espai públic. Explica 
que, per exemple, no van estar d’acord que es poguessin posar suports en forma 
de vídeos i d’imatge als quioscos de les Rambles, i que en aquest cas s’acorda que 
hi hagi continuïtat pel que fa al tipus de suports i formats publicitaris i que la 
publicitat només sigui gràfica. Afirma que, tot i que probablement s’està pendent 
de la modificació de l’Ordenança dels usos del paisatge urbà, els sembla encertat 
que es mantingui això i que la contracta obligui a la neteja del quiosc un cop al 
mes i al manteniment i la conservació dels suports publicitaris. A més, manifesta 
que els sembla positiu el fet que l’Ajuntament es quedi amb la contracta de 
publicitat de manera centralitzada i després la reverteixi als diferents quioscos, de 
manera que no només se’n beneficiïn els que la fan sinó tot el conjunt de quioscos. 

La Sra. Recasens explica que la durada del contracte és de cinc més cinc anys
perquè creuen que la situació del mercat publicitari pot repuntar en el futur i, per 
tant, no volen quedar lligats a una contracta que sigui a molt llarg termini. Afirma 
que han fixat la durada del contracte en cinc anys perquè l’oferta sigui 
suficientment atractiva, però per tenir també la llibertat de poder tornar a fer la 
concurrència pública d’aquí a cinc anys si es recupera el mercat publicitari. 

Assenyala que, tal com ha dit el Sr. Portabella, l’Ajuntament recuperarà els 
ingressos de la publicitat i destinarà el 90% d’aquests diners als quioscos. Recorda 
que fins ara els ingressos per publicitat passaven pel gremi i no tots els quioscos 
rebien els mateixos ingressos, cosa que suposava alguns greuges i algunes 
distorsions importants. 

Afirma que és cert que estan pendents d’una nova ordenança en matèria de 
paisatge urbà que reguli la implantació d’elements digitals a la ciutat. Explica que 
en aquests moments la publicitat digital no aportaria més ingressos i, en canvi, 
podria limitar el nombre de licitadors, però que creuen que quan el mercat es 
recuperi podran tenir noves ofertes importants. 

Cedeix la paraula al Sr. Angulo per si vol afegir alguna cosa o explicar per què 
només hi ha una persona del món de la comunicació a la taula de contractació. 

La Sra. Casanova manifesta que no li ha quedat clar com es distribuiran els 
ingressos entre els quioscos. 

El Sr. Angulo afirma que en principi la idea és seguir el model que s’ha implantat 
a les Rambles. Destaca que aquest model va adreçat a aconseguir la viabilitat dels 
quioscos fent que el 90% del contracte de publicitat reverteixi cap al quiosquer. 
Manifesta que creuen que d’aquesta manera aconseguiran que el resultat ordinari 
anual del quiosquer millori i que això doni una perdurabilitat al quiosc. Explica que 
el que volen és que obrin el màxim de quioscos i treure de la via pública aquells 
que no puguin obrir perquè la ciutat quedi més neta i ordenada. 

La Sra. Casanova pregunta si el 90% que es distribueix entre els quiosquers es 
reparteix de manera igualitària entre ells, o es fa en funció de la seva ubicació o de 
la mida del suport publicitari.

El Sr. Angulo respon que es reparteix de manera igualitària. Explica que han 
volgut que hi hagués una certa unanimitat en el que faran i que la manera 
d’aconseguir-ho ha estat parlant amb el sector, constituït per l’associació de 
quiosquers i els editors, ja que els quioscos són un punt de venda important per 
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als editors. Opina que aquesta unanimitat els permetrà abordar aquest pla d’una 
manera molt més fàcil i sòlida. 

La Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Jaurrieta expressa el 
vot favorable del PSC, la Sra. Casanova expressa el vot favorable del PP, el Sr. 
Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot 
favorable d’UpB. S'aprova.

13. Constituir un dret real de superfície a favor de la Universitat de Barcelona 
sobre les finques de propietat municipal situades en el recinte de Can Ricart (carrer 
de Bolívia 180 a 194, i d’Emília Coranty núm. 11-15 i 18) grafiades en el plànol 
annex, per un termini de 50 anys, per a la posada en marxa de la Plataforma 
Cultural; sotmetre l'expedient a informació pública durant un termini de trenta dies 
i, si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions, procedir a constituir el dret; 
formalitzar el dret de superfície en escriptura pública, d’acord amb les condicions 
del document annex, que s’aproven; inscriure’l en el Registre de la Propietat; i 
facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions encaminades a 
concretar, clarificar i executar el present acord.

La Sra. Sánchez expressa el vot a favor del seu grup.
La Sra. Casanova manifesta que el seu grup farà una abstenció perquè 

consideren necessari donar ús a aquesta finca, però amb un projecte que sigui 
viable. En aquest sentit, recorda que a Can Ricart ja hi va haver un projecte fallit, 
el de la Casa de les Llengües, i afirma que no volen que això torni a passar. 

Explica que troben adequat que es destini la finca a la producció i a activitats 
acadèmiques i de recerca del sector de l’audiovisual, ja que és un sector amb 
potencial i que complementa l’atractiu de la zona del 22@, però que tenen dubtes 
seriosos respecte a la seva viabilitat econòmica a partir de la informació que hi ha 
a l’expedient. Assenyala que el cost de la inversió se situa entorn dels 5,7 milions 
d’euros, mentre que la Universitat de Barcelona té disponible, a través de fons del 
Ministeri d’Educació, al voltant de 200.000 euros. Recorda que, de fet, la 
Universitat de Barcelona volia situar aquest mateix projecte a la Zona Franca, però 
que el 2011 es va abandonar, entre altres coses per problemes de finançament de 
la inversió. 

El Sr. Mestre assenyala que aquesta proposta procedeix d’un conveni entre 
l’Ajuntament de Barcelona i la Universitat de Barcelona de juny del 2013. Explica 
que la Universitat de Barcelona pretén ubicar el projecte Factoria Digital, amb
diversos usos —creació, recerca, producció de serveis en l’àmbit de les indústries 
culturals—, al recinte de Can Ricart. Afirma que és cert que s’havia estudiat una 
altra ubicació a la Zona Franca en el marc d’un clúster audiovisual que es volia 
crear amb l’impuls del Consorci de la Zona Franca, però que finalment es va 
descartar. 

Assenyala que la Universitat de Barcelona assumeix les obres de l’edifici, que 
són uns 5,7 milions d’euros, i l’Ajuntament, la urbanització dels espais exteriors. 
Manifesta que el seu grup valora positivament aquesta proposta perquè creuen que 
cal donar una sortida a Can Ricart amb una institució de caràcter públic com és la 
Universitat de Barcelona, que garanteix que Can Ricart tingui un ús públic. Explica 
que pensen que cal preservar i garantir la conservació del patrimoni industrial i 
mantenir el caràcter obert i públic dels espais lliures que hi ha en el nou Can Ricart 
amb aquest nou ús. A més, opina que és important que la Universitat de Barcelona 
tingui en compte el moviment social i veïnal que va lluitar per salvar Can Ricart i 
sigui sensible a aquest teixit associatiu del barri per establir-hi complicitats i 
col·laboracions de cara al futur, a fi d’evitar que Can Ricart sigui un equipament 
aïllat del seu entorn veïnal.

El Sr. Portabella expressa el vot a favor del seu grup.
La Sra. Recasens dóna la paraula a la Sra. Clari per si vol afegir alguna cosa. 
La Sra. Clari manifesta que és veritat que la Universitat de Barcelona té previst 

invertir 200.000 euros l’any 2013 per una qüestió de calendari, però que ha 
presentat un pla financer complet per als altres anys que avala que té els recursos 
necessaris per a aquest projecte. Afegeix que aquest pla financer està a la 
disposició dels grups.
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La Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Sánchez expressa el 
vot favorable del PSC, la Sra. Casanova expressa l'abstenció del PP, el Sr. Mestre 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S'aprova.

c) Proposicions

V) Part d'impuls i control

a) Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal PSC:

14. La Comissió d'Economia, Empresa i Ocupació acorda: 1. Que el Govern 
municipal mantingui l'actual percentatge de participació de BSM en l'empresa 
Serveis Funeraris de Barcelona (SFB). 2. Que el Govern municipal, a través de la 
seva participació actual en SFB, vetlli i garanteixi que en el futur es mantindran les 
tarifes socials que s'havien pactat amb l'empresa adjudicatària i soci majoritari de 
SFB. 3. Que el Govern municipal, a través de la seva participació actual en SFB, 
vetlli i garanteixi que SFB compleix amb el Pla d'empresa pactat i que inclou 
diverses actuacions inversores com l'ampliació i la remodelació del Tanatori de 
Sancho de Ávila.

La Sra. Escarp recorda que aquest text ha estat transaccionat.
La Sra. Jaurrieta manifesta que el seu grup presenta aquesta proposició perquè 

no comparteix la voluntat del Govern municipal de procedir a la venda del 15% 
que té l’Ajuntament, mitjançant BSM, de l’empresa Serveis Funeraris. Recorda que 
fa dos anys l’Ajuntament va vendre el 36% de les accions que tenia de Serveis 
Funeraris i va conservar-ne el 15%, i que aquesta venda del 36% de les accions va 
anar acompanyada d’una sèrie de condicions econòmiques i socials que justificaven 
que l’Ajuntament mantingués una participació en l’empresa. 

Explica que, si bé és cert que l’Autoritat Catalana de la Competència s’ha 
pronunciat en contra de tres clàusules que s’han esmentat en un punt anterior de 
l’ordre del dia, també ho és que les condicions fixades anaven molt més enllà. 
Afirma que, a part de les condicions de caràcter social, també hi havia tot un 
paquet relatiu al pla d’empresa que l’adjudicatari es va comprometre a 
implementar. Assenyala que, entre les condicions inversores, hi havia les 
actuacions de remodelació i ampliació del Tanatori de Sancho de Ávila, la creació 
d’un nou tanatori a Sant Andreu, la creació d’un nou tanatori al Besòs, el trasllat 
de les oficines centrals del grup Mémora a Barcelona, la millora i la reactivació del 
Tanatori de Collserola, i la creació de dues oficines d’atenció ciutadana. Explica que 
aquestes obres d’inversió encara estan lluny de ser finalitzades i que algunes de 
les condicions pactades, com l’increment de la plantilla per part de l’empresa 
adjudicatària, disposaven d’un horitzó temporal de cinc anys. Remarca que, per 
tant, encara falta desenvolupar totes aquestes qüestions. 

El Sr. Mulleras manifesta que el seu grup està d’acord que Serveis Funeraris 
avanci cap a un procés de privatització total, però que no creuen que sigui 
necessari fer aquest procés el 2014, atesa la situació de liquidat de l’Ajuntament. 
En aquest sentit, es refereix al superàvit previst de més de 120 milions d’euros, 
que se suma al de l’exercici anterior de 60 milions d’euros, així com al pagament 
del deute de la Generalitat a través del fons de liquiditat. Explica que per això han 
proposat al Grup del PSC que modifiqués el text en el sentit d’especificar que la 
venda de la participació que té l’Ajuntament en Serveis Funeraris es retirés dels 
pressupostos del 2014. Afirma que, atès que s’ha acceptat aquesta transacció, el 
seu grup donarà suport a la proposició. 

Explica que entenen que el segon punt de la proposició, que parla de les tarifes 
socials, no entra en contradicció amb el dictamen de l’Autoritat de la Competència 
sobre la tarifa ciutadana, ja que el que es demana és que es mantinguin les tarifes 
socials que ja existeixen. Pel que fa al tercer punt, manifesta que el seu grup 
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també espera que el pla d’empresa tiri endavant i que es faci la remodelació del 
Tanatori de Sancho de Ávila, que consideren que era una obligació que tenia 
l’empresa Serveis Funeraris i que ha de beneficiar tots els ciutadans de Barcelona. 

El Sr. Mestre explica que el seu grup no pot oblidar que la pèrdua que es va 
produir fa uns anys de la majoria municipal en el si de l’empresa de Serveis 
Funeraris de Barcelona, on fins aquell moment l’Ajuntament de Barcelona havia 
tingut el 51%, ha provocat tot un seguit d’efectes no desitjats, com ha quedat 
reflectit en el punt número 5 de l’ordre del dia. Manifesta que el seu grup, que va 
ser l’únic que va votar en contra de la venda del 36% d’accions municipals de 
Serveis Funeraris, es reafirma en el vot que va fer aleshores, ja que les raons que 
els van portar a votar-hi en contra encara són plenament vigents. Explica que 
volien mantenir el caràcter públic dels Serveis Funeraris com a garantia de 
prestació d’un servei de qualitat i d’equitat a la ciutat, i que per això van insistir 
tant en la política tarifària i la tarifació social de Serveis Funeraris. 

Destaca que els serveis funeraris són un servei essencial d’interès públic i que 
han de garantir els principis d’universalitat, accessibilitat, continuïtat i respecte de 
les persones usuàries, d’acord amb el que diuen la Llei catalana 2/1997 de 3 d’abril 
i l’Ordenança municipal reguladora dels serveis funeraris. A més, remarca que es 
dóna la circumstància que Serveis Funeraris de Barcelona té adjudicades diferents 
concessions demanials atorgades per l’Ajuntament. Afirma que això explica 
l’interès que té Serveis Funeraris, però també la defensa que el seu grup ha fet de 
la tarifa ciutadana, qüestionada ara per les autoritats en matèria de competència. 
Assenyala que aquesta tarifa ciutadana formava part de les condicions de venda 
del 36% dels Serveis Funeraris, que establien una tarifa fixa amb un increment 
fixat amb relació a l’IPC. 

Manifesta que volen aprofitar aquesta proposició per subratllar que, des del seu 
punt de vista, l’actual Govern municipal, que està representat al Consell 
d’Administració de Serveis Funeraris i a la seva comissió permanent amb dos i un 
representants respectivament, hauria d’haver reclamat un major impuls per part 
de l’empresa en la comercialització del que es coneix com a tarifa ciutadana. Opina 
que el soci majoritari de Serveis Funeraris no ha tingut fins ara aquest interès de 
comercialització, com ho prova que, dels 14.000 serveis que es van produir l’any 
passat, 13.000 van tenir altres tarifes superiors, bé a particulars amb un cost mitjà 
de 5.000 euros o bé a mútues amb un cost mitjà de 3.000 euros, i només 1.000 
serveis van tenir tarifes més econòmiques que la tarifa ciutadana, que impliquen 
serveis molt inferiors als de la tarifa ciutadana.

Afirma que, per tant, creuen que l’objectiu no és només mantenir el 15% de 
representació municipal, sinó també fer-se valdre, cosa que opinen que no ha 
succeït en els dos últims anys. Destaca que l’Ajuntament de Barcelona no és un 
accionista qualsevol i que per això creuen que el seu 15% de participació no 
equival a un 15% estricte en les decisions que ha de prendre Serveis Funeraris. En 
aquest sentit, opina que l’Ajuntament de Barcelona hauria de tenir un paper més 
actiu, més decisiu i més exigent en el Consell d’Administració de Serveis Funeraris 
com a institució que representa la ciutat de Barcelona. 

Manifesta que creuen que s’han de mantenir els acords que es van adoptar en el 
moment de la venda del 36% de la participació: la tarifa ciutadana com a 
referència de tarifes, els acords laborals establerts en el plec de bases de la venda, 
les inversions compromeses i la ubicació de la seu central del grup Mémora a 
Barcelona. Afirma que pensen que tots aquests acords estan en risc per diverses 
raons. Assenyala que una d’elles són les decisions i resolucions dels òrgans de 
competència, tant catalans com espanyols. D’altra banda, explica que creuen que 
si es perd la representació municipal dins de Serveis Funeraris, s’acabarà eliminant 
el pacte d’accionistes que existia amb la venda, ja que entra en col·lisió amb 
legislacions sobre el lliure mercat, sobre competència i sobre societats. 

Conclou que és imprescindible preservar el 15% municipal de Serveis Funeraris i 
impulsar un paper més actiu de l’Ajuntament en el seu Consell d’Administració. 
Expressa el vot del seu grup a favor de la proposició. 

El Sr. Portabella manifesta que el seu grup votarà a favor de la proposició per 
diversos motius, però que un dels que té més pes és que cal complir l’acord al qual 
es va arribar el setembre del 2010,quan l’Ajuntament va decidir vendre el seu 36% 
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de participació en Serveis Funeraris. Recorda que, en aquest procés, l’Ajuntament 
de Barcelona va passar de tenir una participació del 51% al 15%, però que, alhora, 
va passar a tenir el 100% de Cementiris de Barcelona. 

Explica que, quan es va fer aquest acord, amb el suport dels agents implicats i 
fins i tot dels treballadors i els sindicats UGT i CCOO, van creure que era positiu, ja 
que aquesta operació permetia que Serveis Funeraris s’obrís a mercats que li eren 
vetats atesa la majoria de participació pública i, si no es feia, s’hipotecava el seu 
futur i es perdia quota de mercat. Remarca que, per tant, al darrere de l’operació 
també hi havia un sentit de protecció dels llocs de treballi d’increment de 
l’ocupació. En aquest sentit, recorda que un dels acords era que Serveis Funeraris 
generaria nous llocs de treball a la ciutat de Barcelona, atès que una altra de les 
condicions era que Mémora traslladés la seva seu central a la ciutat. 

Afirma que, atès que l’Ajuntament de Barcelona no té una necessitat imperiosa 
d’ingressar diners, creuen que el millor és mantenir Serveis Funeraris amb el 
percentatge publicoprivat que té ara i honorar l’acord al qual es va arribar fa pocs 
anys. 

La Sra. Recasens afirma que el Govern farà una abstenció davant el text 
transaccionat amb els grups de l’oposició. 

Explica que l’operació que proposa el Govern ja es va preveure quan va tirar 
endavant la venda del 36% de la participació de l’Ajuntament en Serveis Funeraris 
amb el vot favorable dels grups del PSC, d’ERC i de CiU, mentre que el Grup del PP 
es va abstenir perquè volia que la venda fos completada en la seva totalitat i el 
Grup d’ICV-EUiA s’hi va oposar. Recorda que en aquell moment ja es va plantejar 
efectuar la venda final del 15%, com ho demostra que fins i tot s’hi va posar preu. 

Manifesta que el Govern creu que és oportú efectuar aquesta venda en aquests 
moments perquè pensa que pot capitalitzar 28 milions d’euros amb un ens que 
actualment no li aporta res, ja que no pot condicionar cap decisió, i destinar 
aquests recursos a altres polítiques molt més rendibles en l’àmbit social. Assenyala 
que l’Ajuntament no ha rebut cap dividend ni pot tenir capacitat d’incidència per 
fer que es reparteixin. A més, recorda que fa molt poc han pogut veure què ha 
passat amb la tarifa ciutadana i amb els altres dos acords que el Tribunal de la 
Competència ha obligat a tirar enrere. Explica que, quan el seu grup va arribar al 
Govern, va rebre la resolució de l’ACCO i del Tribunal de Defensa de la
Competència, i que va ser aleshores quan es van començar a preguntar què 
succeïa amb la tarifa ciutadana, l’aplicació de la qual no sabien com s’havia 
fiscalitzat per part del Govern anterior. Assenyala que, no obstant això, creuen que 
les tarifes socials garanteixen el servei per a les famílies més vulnerables o de 
menor renda. 

Afirma que, amb el 15% de participació actual, l’Ajuntament no té cap tipus 
d’influència dins del Consell d’Administració de Serveis Funeraris, atès que totes 
les matèries reservades necessiten un suport mínim del 80% i els privats tenen el 
85%. Destaca que, tanmateix, la venda del 15% de l’Ajuntament no posa en risc 
els pactes als quals es va arribar al seu moment amb la venda del 36%, com els 
relatius a la seu de Mémora, l’estabilitat i el creixement de la plantilla o les 
inversions al Tanatori de Sancho de Ávila, que van ser requisits de l’adjudicació. En 
aquest sentit, remarca que disposen d’un informe jurídic que avala que cap 
d’aquests pactes es veu amenaçat per la venda del 15%, que no modifica les 
condicions pactades amb la venda del 36%.

Explica que la tutela del servei la faran a través de les ordenances, perquè no té 
cap sentit que en un mercat liberalitzat l’Ajuntament formi part d’un dels 
operadors liberalitzats només amb un 15%, que és una participació que l’impedeix 
tenir cap grau d’incidència i, en canvi, no li permet actuar com a organisme 
regulador de la qualitat i la garantia de la prestació del servei des de l’equanimitat 
que suposa no formar part de cap dels operadors del sector. 

Finalment, manifesta que vol deixar molt clar que, excepte en allò que el 
Tribunal de la Competència ha fet tirar enrere, la resta de pactes que es van 
acordar el 2010 són vigents. 

La Sra. Jaurrieta agraeix el vot favorable de la majoria de grups i l’abstenció del 
Grup de CiU. Explica que interpreta aquesta abstenció com una rectificació de la 
declaració unilateral del Govern de vendre el 15% que té l’Ajuntament en Serveis 
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Funeraris. Remarca que parla d’unilateralitat perquè el Govern no ha dialogat amb 
els grups polítics ni tampoc amb l’empresa i els treballadors. 

Explica que entén que, si l’Ajuntament no ha rebut cap dividend, és perquè els 
dividends s’inverteixen en la llista de projectes previstos a la ciutat. Respecte a la 
manca d’incidència en el Consell d’Administració a què s’ha referit la tinenta 
d’alcalde, manifesta que li agradaria saber a quantes reunions d’aquest òrgan ha 
assistit la Sra. Recasens en els darrers dos anys i mig, o quants punts de l’ordre 
del dia o iniciatives ha proposat l’Ajuntament en aquestes reunions. Afirma que el 
seu grup pensa que precisament el 15% que manté l’Ajuntament en Serveis 
Funeraris ha de ser garantia del compliment de les inversions compromeses i de la 
tarifació ciutadana, que ha de permetre que tothom tingui accés a un enterrament 
digne. 

La Sra. Recasens expressa l'abstenció de CIU, la Sra. Jaurrieta expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP, el Sr. Mestre 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S'aprova amb el redactat següent:

La Comissió d'Economia, Empresa i Ocupació acorda: 1. Que el Govern 
municipal retiri del Pressupost Municipal 2014 la venda de la participació de BSM 
en l'empresa Serveis Funeraris de Barcelona (SFB). 2. Que el Govern municipal, a 
través de la seva participació actual en SFB, vetlli i garanteixi que en el futur es 
mantindran les tarifes socials que s'havien pactat amb l'empresa adjudicatària i 
soci majoritari de SFB. 3. Que el Govern municipal, a través de la seva participació 
actual en SFB, vetlli i garanteixi que SFB compleix amb el Pla d'empresa pactat i 
que inclou diverses actuacions inversores com l'ampliació i la remodelació del 
Tanatori de Sancho de Ávila.

Del Grup Municipal PP:

15. Instar a al Govern municipal a incorporar a les ordenances fiscals del 2014, 
les següents modificacions concretes en la fiscalitat de Barcelona que recolzin als 
col·lectius més sensibles afectats per la crisi econòmica, com també implantar una 
major corresponsabilitat fiscal en determinats serveis municipals: 1. Congelar el 
tipus impositiu que recau sobre els immobles urbans (IBI). 2. Aplicar la subvenció 
del 50% de l'IBI a totes les persones grans de més de 65 anys amb una renda 
familiar no superior a 1,5 del salari mínim interprofessional (siguin vídues o no). 3. 
Doblar la bonificació o subvenció de l'IBI a favor de les famílies monoparentals i 
nombroses, i de les famílies amb un o més membres amb discapacitat (fills o 
pares), en funció del valor cadastral. 4. Rebaixar la càrrega tributària de l'IBI als 
aparcaments residencials de particulars i a les PIMEs de garatges, atenent al 
greuge històric en l'aplicació dels llindars. 5. Augmentar la bonificació del 20% al 
30% de la quota de l'IAE a favor de les empreses que incrementin la seva plantilla 
entre 2013 i 2014. 6. Augmentar la bonificació del 30% al 40% de la quota de 
l'ICIO a favor d'obres que responen al desenvolupament d'activitats econòmiques i 
professionals que comporten la creació d'ocupació. 7. Garantir que les famílies 
barcelonines es beneficien de l'exempció de l'impost de la plusvàlua en el cas de 
perdre la vivenda habitual per execució hipotecària. 8. Reduir un 2,5%, en promig, 
la quota de l'impost de vehicles a turismes i motos, aplicada en funció dels cavalls 
fiscals, a expenses que es modifiqui la Llei d'Hisendes Locals per tal que el seu 
càlcul es faci d'acord amb el grau de contaminació en comptes dels cavalls. 9. 
Rebaixar els tributs a favor dels emprenedors a Barcelona fins a un màxim de 
1.000 euros anuals durant els dos primers anys des de la constitució de la societat 
o l'alta de l'autònom (amb una facturació màxima de 500.000 euros anuals) 10. 
Aplicar una reducció del 4% de les taxes de parquímetre. 11. Aplicar una reducció 
del 4% de la taxa de la grua. 12. Reduir un 10% les taxes de cementiris a càrrec 
dels beneficis de l'empresa Cementiris. 13. Aplicar una reducció del 4%de les taxes 
de mercats. 14. Reduir el 99% de la taxa d'adopció d'animals de companyia si 
porten un any al centre d'acollida. 15. Rebaixar un 10%, en promig, les taxes de 
quioscos i reordenar els grups d'emplaçament de les mateixes. 16. Aplicar una 
bonificació del 20% a la taxa de terrasses a favor de les empreses que hagin 
incrementat la seva plantilla entre 2013 i 2014. 17. Aplicar un bonificació del 50% 
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en la taxa de rodatges (593,78 euros/dia) per a productors petits o novells (amb 
una facturació màxima de 500.000 euros anuals) 18. Eliminar la taxa d'obres 
menors (320 euros) i aplicar règim de comunicació, per tal que l'Ajuntament 
continuï informat de les obres menors. Homologar a l'assabentat gratuït. 19. 
Aplicar la taxa pels informes d'arrelament i reagrupament. 20. Modificar el càlcul 
de la quota tributària de la taxa per la utilització privativa del domini públic a 
càrrec de les empreses explotadores de serveis de telefonia mòbil per garantir la 
seva aplicació a partir de 2014, complint amb la jurisprudència i normativa 
existent.

El Sr. Mulleras manifesta que un dels problemes que s’han posat de manifest en 
la Comissió és que el Govern municipal no ha presentat les seves ordenances 
fiscals, que haurien d’haver estar debatudes amb els grups de l’oposició i votades. 
Explica que això els fa preveure que es prorrogaran les ordenances existents, i que 
per això el seu grup presenta aquesta proposició, amb la convicció que hi pot 
haver política fiscal més enllà de les ordenances fiscals. 

Afirma que, tot i que no s’han presentat noves ordenances fiscals, l’alcalde Trias 
ha plantejat una sèrie d’increments en les taxes i els preus públics:del 2% en la 
taxa de cementiris, del 2% en els mercats, del 5,1% en la tarifa familiar del Zoo, 
de l’1,5% en l’estació d’autobusos, o del 2,9% en els preus públics de les escoles 
bressol. Assenyala que el Govern ha aprovat alguns d’aquests increments en els 
instituts i vol aprovar-ne d’altres per decret.

Manifesta que, sense voler posar en perill l’estabilitat financera de l’Ajuntament, 
ja que consideren que l’impacte d’aquestes mesures és molt limitat en el 
pressupost, el seu grup proposa fins a 20 mesures fiscals, amb el benentès que 
això implicaria una reducció d’ingressos, que es compensaria amb un altre 
augment d’ingressos. Afirma que l’impacte total d’aquestes mesures seria de 6,2 
milions d’euros en el pressupost. 

Explica que, tal com ja van fer en el pressupost del 2012, volen incloure en les 
ordenances municipals unes rebaixes fiscals selectives que ajudin a afavorir 
col·lectius sensibles a la crisi i, també, la reactivació econòmica. Precisa que 
aquestes mesures fiscals selectives preveuen la rebaixa del 50% de l’IBI a totes 
les persones grans amb un salari no superior a l’1,5 del salari mínim 
interprofessional; bonificacions del 30 al 40% a l’ICIO per a la creació d’ocupació; 
baixades del 2,5% en l’impost de vehicles; la creació d’una zona franca fiscal per 
als emprenedors amb una facturació màxima de 500.000 euros anuals, de manera 
que durant els dos primers anys no hagin de pagar impostos municipals; la 
reducció del 4% en les taxes del parquímetre i en la taxa de la grua; i reduccions 
en les taxes de cementiris, de mercats i d’adopció d’animals de companyia. Explica 
que també plantegen reduccions del 10% en les taxes de quioscos i bonificacions 
en les taxes de terrasses, així com una nova bonificació en la taxa de rodatges per 
tal d’atreure rodatges de pel·lícules a Barcelona. Afirma que tot això es 
complementaria amb les noves taxes que ja es van incloure a petició del seu grup 
en les ordenances fiscals de l’Ajuntament durant l’any 2013, com la taxa de caixers 
automàtics, la d’anàlisi d’alcoholèmia i la del drogo test, a més de la rebaixa en la 
càrrega tributària dels aparcaments per resoldre el greuge històric que pateix el 
sector dels aparcaments a Barcelona. 

La Sra. Sánchez manifesta que el seu grup s’abstindrà. Explica que creuen que 
la proposició barreja coses molt diferents, com les taxes, els preus públics, les 
subvencions i les figures impositives, i que una proposició no és el procediment 
adequat per plantejar un seguit de modificacions d’una magnitud tan substancial. A 
més, opina que moltes de les propostes que es plantegen haurien de venir 
acompanyades per una avaluació prèvia de la seva efectivitat, com pot ser el cas 
de les bonificacions de l’IAE o l’ICIO per a empreses que hagin incrementat la seva 
plantilla. D’altra banda, assenyala que resulta poc coherent el fet que mentre que 
el Partit Popular decideix mantenir l’increment transitori del tipus de l’IBI per al 
2014 des del Govern de l’Estat, el Grup Municipal del PP a Barcelona s’erigeixi com 
el defensor de les rebaixes fiscals. Afirma que, més enllà de l’efectisme d’algunes 
de les mesures plantejades, algunes poden suposar una minva de l’autonomia 
tributària i de la capacitat econòmica de l’Ajuntament. 
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Explica que el seu grup considera que es pot recórrer a altres mecanismes 
diferents de l’IBI, com les ajudes directes a diferents col·lectius per fer polítiques 
de compensació o de redistribució de les rendes. Afirma que això no obsta perquè 
puguin compartir alguna de les reclamacions que incorpora la proposició, com ara 
la subvenció per a la plusvàlua de les persones que han estat desnonades del seu 
habitatge habitual, i les finalitats d’algunes de les mesures plantejades, com el 
foment de l’ocupació o la promoció social. 

Conclou que el seu grup s’abstindrà perquè globalment no està d’acord ni amb el 
fons ni amb la forma de la proposició. 

El Sr. Mestre manifesta que el seu grup votarà en contra de la proposició, igual 
que ja ho va fer el desembre del 2012 quan el Grup del PP va proposar també una 
sèrie de modificacions per a les ordenances fiscals del 2013. Explica que creuen 
que les modificacions que el Grup del PP considera concretes són modificacions 
d’una magnitud substancial, i que una proposició no és el procediment adequat per 
plantejar-les. Afirma que pensen que hauria estat molt més oportú haver endegat 
una negociació amb el Govern municipal, tal com ja va succeir l’any 2012, en què 
es va arribar a un acord sobre les ordenances fiscals i el pressupost, o l’any 2013, 
en què es van fer modificacions de crèdit per pactar les inversions a la ciutat. 

Manifesta que no entraran a debatre individualment cadascuna de les 20 
propostes que planteja la proposició, però que faran algunes observacions que 
justifiquen la seva negativa a donar suport a aquestes propostes. Assenyala que es 
proposa l’ampliació i la creació de diverses subvencions per a col·lectius que ja 
estan presents a les ordenances fiscals, alhora que hi ha col·lectius socials afectats 
per la crisi que no tenen cap tipus de subvenció o bonificació en les ordenances 
fiscals. Afirma que, a més,hi ha propostes de reduccions i bonificacions en diversos 
impostos i taxes amb les quals no estan d’acord, com ara l’impost sobre vehicles, 
la taxa de la grua, la taxa de parquímetres o la taxa de cementiris. Remarca que el 
resultat de totes aquestes iniciatives seria una disminució d’ingressos que creuen 
que l’Ajuntament no es pot permetre, tenint en compte la situació econòmica i les 
necessitats socials actuals. 

Explica que no saben si amb aquesta proposta el Grup del PP vol imitar les 
rebaixes d’impostos i taxes que ha promès l’alcaldessa de Madrid, en una ciutat 
amb un deute municipal de 7.000 milions d’euros i amb unes rebaixes basades en 
plans d’ajust de la despesa que han retallat els serveis municipals i la despesa 
social. Afirma que no volen que Barcelona segueixi aquest camí de disminucions 
d’ingressos fiscals que es compensen amb rebaixes de serveis i despesa social. 

El Sr. Portabella expressa el vot en contra del seu grup. Explica que, en primer 
lloc, consideren que els impostos, les taxes i els preus públics fan la seva funció, i 
que el fet que l’Administració pugui recaptar permet fer coses que altrament no es 
podrien fer. Afirma que, tot i que estan d’acord que en situacions de crisi es limitin 
els augments a l’increment de l’IPC, creuen que aquesta proposta està més aviat 
vinculada a la creença del Partit Popular que s’han de rebaixar al màxim els 
impostos, que és un criteri que no comparteixen. 

D’altra banda, opina que és sorprenent que el Grup del PP presenti aquesta 
proposta quan el Govern central, on rauen els principals impostos i els que tenen 
l’impacte més important, ha augmentat l’IRPF, l’IVA i l’IBI i ha baixat les pensions 
amb relació a l’increment previst de l’IPC. Explica que un altre motiu per votar-hi 
en contra és que no creuen que la manera adequada de proposar una modificació 
de les ordenances fiscals sigui a través d’una proposició. 

Assenyala que no entrarà en el detall de cada una de les mesures que es 
proposen, però que n’esmentarà tres que exemplifiquen la seva discrepància. 
Explica que es proposa reduir un 2,5% la quota de l’impost de vehicles en funció 
dels cavalls fiscals, mentre que el seu grup considera que s’han de prioritzar les 
possibles bonificacions en funció de les emissions contaminants del vehicle i no pas 
en funció de la potència del motor. Manifesta que tampoc no estan d’acord a 
rebaixar el 4% de les taxes del parquímetre, ja que això no afavoreix la mobilitat 
sostenible ni contribueix a la fiscalitat ambiental. Així mateix, afirma que no 
comparteixen la baixada d’un 4% en la taxa de la grua. Pel que fa a això, recorda 
que la taxa de la grua va tenir un increment molt fort en equiparar-se el preu de la 



NÚM. 34 10-12-2013 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 5465

grua al cost del servei per tal de no subvencionar els infractors, que és un criteri 
que comparteixen.

La Sra. Recasens manifesta que el Govern no donarà suport a la proposició. 
Explica que el Govern no preveu parlar dels ingressos sense establir una 
negociació en el marc pressupostari que inclogui també les despeses. A més, 
assenyala que en les propostes no es concreten tot un seguit d’aspectes: la 
despesa que suposen per a la hisenda municipal, que no s’ajusta a l’import que 
s’ha explicitat; el cost de la subvenció, tant per a l’Administració com per al 
contribuent; el cost d’oportunitat en termes d’altres béns i serveis municipals; la 
contribució de la subvenció al sosteniment de rendes, i la superioritat de la 
subvenció respecte a mesures alternatives per complir amb la finalitat perseguida. 

Manifesta que podria parlar de cadascuna de les propostes i explicar per què no 
poden acceptar-ne algunes i sí que podrien estar disposats a considerar-ne 
d’altres. Explica que, per exemple, pel que fa a la proposta de doblar la bonificació 
de l’IBI a favor de les famílies monoparentals o nombroses, la llei estableix que no 
es pot bonificar més enllà del 90%, quan algunes bonificacions ja estan al 90%, el 
50%, el 30% i el 15%. Afirma que si doblessin alguns d’aquests percentatges 
superarien el màxim permès per la llei. D’altra banda, recorda que tenen un 
problema amb l’IBI dels aparcaments residencials que es va intentar negociar l’any 
passat fins al darrer moment. Pel que fa a això, manifesta que mantenen el seu 
compromís respecte als aparcaments residencials si aquesta negociació es 
produeix en el marc d’un procés negociador en matèria pressupostària. 

Assenyala que alguns dels plantejaments que es fan són increments percentuals 
que no serien significatius per provocar les modificacions de comportament que es 
persegueixen. Explica que, per exemple, augmentar la bonificació del 20 al 30% de 
la quota de l’IAE no implicaria cap canvi de comportament en cap empresa i només 
aniria en detriment dels ingressos de la hisenda municipal. 

Destaca que el Govern ha presentat uns pressupostos que se sustenten sobretot 
en un equilibri entre ingressos i despeses, i que plantegen un dèficit zero i una 
autonomia financera per dur a terme l’estalvi brut suficient per tirar endavant les 
polítiques d’inversió. Assenyala que, per tant, aquest és el context en el qual s’han 
d’analitzar les propostes plantejades. Explica que creuen que l’any passat ja es van 
produir suficients rebaixes fiscals en les negociacions pressupostàries i que, a més, 
durant els mesos subsegüents es van negociar les taxes de drogodependència, 
d’alcoholèmia i dels caixers automàtics, o, per exemple, la bonificació de la 
plusvàlua per a les famílies desnonades. Afirma que pensen que totes aquestes 
modificacions ja donen resposta suficient a les necessitats que avui té plantejades 
la ciutat, i que ja s’ha assolit el punt d’equilibri just i necessari per no sotmetre les 
ordenances fiscals a cap més canvi. 

D’altra banda, assenyala que la proposició inclou els preus públics, que tenen 
una dinàmica diferent, ja que són competència de la Comissió de Govern i no 
formen part del projecte d’ordenances fiscals.

El Sr. Mulleras manifesta que coincideixen amb el Sr. Portabella que la reducció 
del 2,5% de l’impost de vehicles hauria d’anar vinculada al grau de contaminació 
dels vehicles en comptes dels cavalls fiscals, però que això depèn d’un canvi de 
criteri en la llei d’hisendes locals. 

Agraeix l’abstenció del Grup del PSC i manifesta que no entén la posició del 
Govern, ja que no ha presentat les ordenances fiscals i, per tant, no es pot 
negociar sobre una cosa que no s’ha plantejat. Afirma que creuen que introduir les 
mesures que proposen perquè siguin efectives el 2014 és continuar amb les 
rebaixes d’impostos selectives i puntuals que es van iniciar el 2012 per trencar la 
dinàmica de pujades dels impostos any rere any.

Opina que les seves propostes no son contradictòries amb l’increment de l’IBI 
decretat per part del Govern de l’Estat davant una greu situació d’endeutament de 
les administracions locals a tot Espanya. En aquest sentit, remarca que molts 
ajuntaments han criticat aquesta mesura,però que, en canvi, ningú no ha rebutjat 
els ingressos que proporciona. 

Pel que fa als aparcaments residencials, afirma que la solució no depèn que hi 
hagi ordenances fiscals noves, sinó que n’hi ha prou d’introduir modificacions a les 
ordenances fiscals actuals perquè entrin en vigor el gener del 2014. Recorda que el 
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seu grup ja va plantejar aquesta petició en la Comissió, i opina que la Sra. 
Recasens no n’ha fet cas perquè no té voluntat política de resoldre aquest 
problema. 

Conclou que el seu grup continuarà proposant rebaixes fiscals mentre pugui 
plantejar propostes perquè creuen que són bones per a Barcelona i per als 
barcelonins. 

La Sra. Escarp assenyala que no hi haurà un segon torn d’intervencions perquè 
la major part dels grups han exhaurit el temps assignat. 

La Sra. Recasens expressa el vot contrari de CIU, la Sra. Sánchez expressa 
l'abstenció del PSC, el Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP, el Sr. Mestre 
expressa el vot contrari d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot contrari 
d’UpB. Es rebutja.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

16. La Comissió d'Economia, Empresa i Ocupació acorda que el Govern 
municipal presenti al Plenari del Consell Municipal del proper 29 de novembre un 
informe amb el balanç de 2 anys de la taula Barcelona Creixement.

La Sra. Sanz manifesta que el seu grup presenta aquesta proposició per 
demanar al Govern municipal que presenti un balanç sobre la incidència que ha 
tingut el conjunt de mesures i programes que configuren la Taula Barcelona 
Creixement, i sobre totes les transformacions que ha sofert aquesta iniciativa. 
Afirma que creuen que, atès que es troben a meitat de mandat, ara és un bon 
moment per fer balanç dels resultats que han generat aquestes propostes i per 
disposar d’una eina que els permeti conèixer si han funcionat i com ho han fet. 
Explica que opinen que cal parlar de la situació de la ciutat en matèria econòmica, 
ja que l’atur i les condicions de treball són els principals problemes per a la 
ciutadania, segons la darrera enquesta de serveis del 2013, i les qüestions sobre 
les quals se centren les demandes ciutadanes. 

Manifesta que, més enllà de la presentació concreta dels programes i de les 
accions, demanen una perspectiva integral i valorativa de les polítiques que s’han 
impulsat per al rellançament econòmic de la ciutat de Barcelona a través de la 
Taula Barcelona Creixement, i conèixer especialment l’impacte que han tingut. 
Assenyala que sol·liciten que aquest informe es presenti en el marc del Consell 
Plenari perquè pensen que la rellevància del tema ho mereix i perquè ha de ser 
aquest òrgan el que ha de donar compte de l’estat econòmic de la ciutat i de 
l’efecte d’aquestes mesures.

Afirma que, malgrat que el seu grup municipal ha defensat reiteradament que el 
millor instrument de lluita contra l’atur són les polítiques actives d’ocupació, creuen 
que és important tenir un balanç de totes aquestes propostes d’actuació per poder 
avaluar-les i compartir-les amb la ciutadania i amb els grups municipals, tenint en 
compte que la conjuntura econòmica de la ciutat no ha deixat d’empitjorar en els 
darrers anys. 

El Sr. Trullén manifesta que donaran suport a aquesta proposició perquè 
consideren que és necessari saber com evoluciona la Taula Barcelona Creixement. 
Recorda que en la sessió de la Comissió del març de 2012van presentar una 
proposta, que va ser aprovada per unanimitat, perquè el Govern presentés 
semestralment un balanç d’aquesta iniciativa, però que des del mes d’octubre de 
l’any passat no s’ha presentat cap informe. Afirma que, des d’aquest punt de vista, 
el Govern ha incomplert el seu compromís, i lamenta que el Govern hagi d’esperar 
sempre que els grups de l’oposició demanin que es reti comptes sobre una 
iniciativa adreçada a combatre l’atur a la ciutat, que és el principal problema de 
Barcelona. En aquest sentit, opina que la manca de transparència, de diàleg i de 
lideratge fa un flac favor a la Taula Barcelona Creixement. 

Demana que aquest informe concreti els objectius finals i intermedis de cada 
una de les mesures, així com els objectius esperats pel que fa a l’ocupació. 
Assenyala que, si no poden quantificar els resultats de les mesures, mai no podran 
valorar-ne l’èxit. Conclou que troben a faltar que es reti comptes de manera 
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sistemàtica sobre aquestes mesures i un cert lideratge sobre el problema de la 
desocupació a Barcelona.

La Sra. Casanova recorda que, quan es van presentar les mesures de la Taula 
Barcelona Creixement el setembre del 2011, el seu grup ja va dir que hi trobava a 
faltar concreció, sobretot amb relació als objectius i als criteris d’avaluació, tal com 
ha apuntat el Sr. Trullén. Explica que, més endavant, quan el Govern va presentar 
aquesta iniciativa en forma d’informe el març del 2012, continuava havent-hi poca 
informació i van criticar la manca de transparència, sobretot quant a la definició i 
l’objecte de cada mesura, el calendari d’aplicació i el cost previst. Assenyala que 
posteriorment, arran d’aquesta falta de transparència i de concreció, diferents 
grups municipals han anat presentant tot un seguit d’iniciatives sobre aquest tema. 
Afirma que, a més, amb el pas del temps, hi comencen a haver retards en 
l’aplicació d’algunes mesures. 

Remarca que estava previst que l’Oficina d’Atenció a l’Empresa entrés en 
funcionament el 2013, mentre que ara ja es parla del 2014. A més, assenyala que, 
quan es va tractar el pressupost de Barcelona Activa en el Consell d’Administració, 
es va preguntar sobre els recursos econòmics i humans del Barcelona Growth i la 
implicació que hi tindria la Cambra de Comerç, i no es va informar de res. Conclou 
que voten a favor de la proposició perquè el Govern faci un exercici de 
transparència en l’aplicació de les mesures de la Taula Barcelona Creixement, a fi 
de poder conèixer i valorar els seus resultats i el seu grau de compliment. 

El Sr. Portabella explica que el seu grup també troba apropiada la demanda que 
planteja la proposició, i creu que ara que es troben a meitat de mandat és un bon 
moment per fer balanç de les polítiques proposades i desenvolupades a instància 
d’aquesta taula de treball. Opina que aquestes polítiques i mesures haurien d’haver 
suposat avenços en la superació de la situació de crisi que es viu des de fa uns 
anys, però que no s’ha aconseguit que siguin visibles o que se’ls pugui atribuir una 
disminució de la crisi. 

La Sra. Recasens expressa el suport del Govern a la proposició. Explica que, si 
no donen més informació sobre la Taula Barcelona Creixement, és més per la 
manca de temps per poder asseure’s amb els grups per explicar com va 
evolucionant, que no pas per voluntat de no informar. 

Manifesta que el Govern s’ha pres Barcelona Creixement amb molt de rigor i que 
actua d’acord amb el seu compromís d’executar les 30 mesures mitjançant la 
col·laboració publicoprivada. Explica que, per exemple, les negociacions amb la 
Cambra de Comerç per tirar endavant l’Oficina d’Atenció a l’Empresa han estat 
llargues i molt serioses, quan hauria estat molt fàcil limitar-se a posar un 
informador a les oficines d’atenció ciutadana. Afirma que, en canvi, han volgut 
parlar d’inversió en sistemes de telecomunicacions i veure com es pot prestar un 
veritable servei d’atenció a les empreses a través de la Cambra de Comerç. 
Anuncia que ja han tancat les negociacions amb aquesta institució i que, per tant, 
ja tenen enllestit un conveni i només queda fer els tràmits administratius. Afegeix 
que ben aviat estaran en disposició de començar una prova pilot.

Pel que fa al Barcelona Growth, explica que fins ara han estat treballant els 
estatuts amb Fira de Barcelona i els diferents agents que haurien d’estar al 
partenariat de l’agència, i que ara començaran la ronda de converses amb els 
grups municipals per ensenyar aquests estatuts i poder presentar el nou consorci a 
la propera Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació. D’altra banda, afirma que ja 
s’han realitzat les fases de disseny i de projecte executiu del Data Resource Center 
i que estan a punt de licitar l’obra; que ja han arribat a un acord amb el Consorci 
de la Zona Franca respecte a la FreeZone i estan a punt de licitar les obres de 
l’espai que hauria d’acollir les empreses, i que la Fundació Mobile ja es va instal·lar 
a l’edifici Media-TIC. 

Manifesta que presentaran un informe al Consell Plenari sobre tot això, però que 
també intentarà que puguin debatre amb més tranquil·litat cadascuna de les 
mesures en una comissió o en un consell d’administració de Barcelona Activa, que 
és un marc més idoni per poder aprofundir-hi.

La Sra. Sanz explica que li sembla molt bé que puguin disposar de l’espai d’una 
comissió o d’un consell d’administració a Barcelona Activa per analitzar i veure 
l’evolució de cadascuna de les 30 mesures de manera més concreta, però que la 
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proposició va més en la línia d’avaluar de manera conjunta l’impacte d’aquestes 
propostes en la conjuntura econòmica de la ciutat, objectiu per al qual el Consell
Plenari és molt útil. En aquest sentit, assenyala que el seu grup sempre ha posat 
en qüestió que la Taula Barcelona Creixement fos la millor eina per lluitar contra 
l’atur o per generar un canvi de model productiu. 

La Sra. Recasens manifesta que està disposada a oferir un espai de treball per 
debatre més en concret les mesures de la Taula Barcelona Creixement, però que 
demana que es faci un debat rigorós i seriós al voltant de l’impacte de les 
mesures, atès que no es pot pretendre que en els dos anys que han transcorregut 
des que es va crear aquesta iniciativa s’hagi reduït l’atur. Explica que és com si ella 
digués que els plans d’ocupació van ser un fracàs absolut perquè quan van acabar, 
a l’agost del 2011, va haver-hi un augment de 2.500 persones aturades. 

La Sra. Sanz manifesta que seran del tot rigorosos, tal com ho han estat sempre 
que han tingut oportunitat d’analitzar i avaluar aquestes propostes. Afirma que no 
demanen miracles, però que sí que volen veure que aquestes mesures tenen algun 
tipus d’efecte en la ciutat i, sobretot, en les condicions de crisi econòmica que 
pateixen les famílies de Barcelona. 

La Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Trullén expressa el vot 
favorable del PSC, la Sra. Casanova expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S'aprova.

Del Grup Municipal UpB:

17. La Comissió d'Economia, Empresa i Ocupació acorda instar al Govern 
municipal a replantejar les polítiques d'ocupació de l'Ajuntament de Barcelona atès 
que s'han mostrat insuficients tant per reduir la taxa d'atur com per fomentar 
l'emprenedoria de forma significativa.

El Sr. Portabella destaca que l’ocupació és un tema que els preocupa molt a tots, 
ja que l’evolució de la població aturada des de l’inici de la crisi econòmica ha portat 
a triplicar el nombre d’aturats que abans hi havia a la ciutat i s’ha enfilat en alguns 
moments per sobre del 19%.Assenyala que, de fet, quan abans s’ha parlat del 
pressupost, el seu grup ha tornat a assenyalar la importància de fer polítiques 
d’ocupació per lluitar contra l’atur, especialment en els sectors més afectats, que 
són les dones, els majors de 55 anys i els joves. 

Manifesta que, tot i que la ciutat té capacitats limitades per lluitar contra el 
context general que ha generat la crisi i les grans onades d’atur, les dades 
d’evolució de l’atur i de les empreses de la ciutat posen de manifest que les 
polítiques d’ocupació no han estat reeixides. Assenyala que la mateixa Comissió 
Europea, en l’informe anual de desequilibris macroeconòmics publicat el 10 d’abril, 
demana al Govern espanyol que reforci les polítiques actives d’ocupació per ajudar 
les persones amb més dificultats: joves, aturats de llarga durada i treballadors poc 
qualificats. 

Destaca que és evident que les polítiques actives d’ocupació són un element clau 
a l’hora de facilitar la inserció laboral dels col·lectius especialment desafavorits, i
que les agències locals que treballen en aquest àmbit, com Barcelona Activa, tenen 
un percentatge d’èxit superior a les d’àmbit autonòmic i estatal. En aquest sentit, 
explica que pensen que s’ha disminuït la importància de Barcelona Activa, que ha 
estat un model d’èxit durant molts anys i que creuen que hauria de ser una peça 
clau per al futur econòmic de la ciutat. Afirma que, en canvi, no saben quin és el 
paper de Barcelona Growth, que per a ells és un organisme paral·lel que tindrà les 
mateixes funcions que Barcelona Activa. Assenyala que, de fet, encara no 
funciona, i que dubten que sigui oportú crear nous organismes que han de passar 
un període de constitució en un moment en què haurien d’estar en plena activitat 
per lluitar contra la xacra de l’atur. 

El Sr. Trullén opina que la magnitud del problema de l’atur exigiria dedicar-hi 
molt més temps del que poden fer-ho en aquest moment, però que tampoc 
voldrien que la pressa els fes còmplices de la inacció. Explica que creu que la 
proposició que finalment han acordat per enfortir i prioritzar les polítiques 
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d’ocupació i de foment de l’emprenedoria, a fi de reduir de manera significativa la 
taxa d’atur a Barcelona, té una gran importància. Assenyala que, tanmateix, un 
tema tan complicat com l’atur no es pot tractar a través d’una única política, sinó 
d’un conjunt molt ampli de polítiques, com ara les polítiques de sòl i de formació, i 
un conjunt molt divers d’instruments. 

Recorda que precisament demà, en el marc de la presentació de l’Anuari 
metropolità de l’àrea metropolitana de Barcelona, es presenten les bases 
economico territorials per definir l’estratègia metropolitana per afrontar la crisi, 
que en el cas de les entitats locals apunta cap al que es coneix com a economies 
externes de naturalesa territorial. Pel que fa a això, assenyala que ells sempre han 
dit que l’àrea metropolitana és l’àmbit des del qual s’han de dissenyar les 
estratègies per afrontar els problemes de desocupació.

Conclou expressant el vot favorable del seu grup.
La Sra. Casanova manifesta que el seu grup sempre ha dit que per poder fer 

front a la situació de crisi i d’atur calia acompanyar les polítiques d’ocupació amb 
polítiques de promoció econòmica i polítiques de desenvolupament empresarial i de 
suport a l’emprenedor. Destaca que des de l’inici del mandat han fet un gran 
nombre de propostes que corroboren això. Afirma que, tot i que moltes d’aquestes 
propostes han estat aprovades pel Govern,n’hi ha algunes que no s’estan aplicant. 
Recorda que, en l’àmbit de política de promoció econòmica, van proposar eliminar 
traves administratives que dificulten la creació i l’expansió de les empreses, així 
com posar en marxa la finestreta única empresarial, però de manera que funcioni 
amb un expedient únic de l’emprenedor, que informi de tots els instruments de 
suport a l’exportació per a les empreses i que, a més,incorpori la figura d’un 
responsable municipal. Explica que, de fet, això ve d’un compromís del pressupost 
del 2012 per injectar liquiditat als emprenedors, les pimes i els autònoms. 
Assenyala que van acordar un fons global de 15 milions d’euros per a aquesta 
mesura i, en general, destinar més recursos als programes i als serveis de suport a 
l’empresa, a l’emprenedor i a l’autònom per ajudar-los de manera personalitzada a 
fer front a les dificultats i orientar-los cap als sectors amb més potencialitats. 

Explica que també han defensat diverses iniciatives pel que fa a l’àmbit de 
política d’ocupació, entre elles la d’adaptar la formació i l’orientació de les persones 
aturades per satisfer les necessitats reals d’ocupació que tenen les empreses, per 
tal que aquestes persones tinguin la formació adequada per ocupar un lloc de 
treball de qualitat i durador. Recorda que en alguna ocasió han dit que és 
fonamental que l’Ajuntament sigui una plataforma d’unió entre els centres 
educatius, les universitats, els centres de formació professional, les empreses, les 
entitats representatives de treballadors i empresaris i Barcelona Activa. Afirma que 
per això els semblava molt bé la taula per lluitar contra l’atur juvenil, que des de 
principis d’any només s’ha reunit un cop. A més, explica que han demanat que es 
fes una primera visita a totes les empreses amb més de 50 treballadors el 2013, 
així com que es reforcin els programes d’inserció laboral als barris més deprimits i 
que es faci difusió de tots els ajuts a la contractació de persones aturades. Pel que 
fa a això, remarca que són molts els diferents instruments d’ajut, tant els que 
s’han creat en l’àmbit de l’Ajuntament com, sobretot, en l’àmbit de l’Estat. 

Explica que esmenta totes aquestes propostes per mostrar que el seu grup ha 
defensat un nou model de política econòmica i ocupacional a Barcelona en què 
s’acompanyi l’emprenedor i l’empresari per superar les grans dificultats que 
travessen i es formi la persona aturada per ocupar llocs de treball de qualitat a les 
empreses. Afirma que aquest nou model no té gaire a veure amb les polítiques 
aplicades pel Govern anterior, però que tampoc no observen un canvi significatiu 
en les polítiques que du a terme l’actual Govern de CiU. Manifesta que per això el 
seu grup s’abstindrà. 

La Sra. Sanz explica que el seu grup comparteix plenament l’esperit de la 
proposició amb relació a la importància de les polítiques actives d’ocupació a la 
ciutat. Opina que el procés de reestructuració de Barcelona Activa, l’empresa 
pública encarregada de desenvolupar les polítiques actives d’ocupació, ha tingut 
una clara voluntat de menystenir aquestes polítiques. Afirma que han denunciat en 
més d’una ocasió que la tinenta d’alcalde ha criticat com ningú les polítiques 
actives d’ocupació, i que fruit d’això s’han deixat de fer programes molt 
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importants, com «Treball als barris» o «Joves amb Futur»,quan han deixat d’estar 
finançats per recursos d’altres administracions. En aquest sentit, opina que no hi 
ha hagut cap voluntat política d’assumir aquests programes des de l’Ajuntament. 
Explica que això ho han pogut constatar també en la proposta de pressupostos del 
2014, on totes les partides que l’Ajuntament aporta directament a Barcelona Activa 
en relació amb les polítiques actives d’ocupació són per a esdeveniments 
econòmics internacionals i programes de suport a l’empresa, de promoció 
econòmica de la ciutat o de creixement econòmic, sense que cap d’aquests 
programes faci referència a polítiques actives d’ocupació. 

Destaca que, en canvi, les propostes del seu grup sempre han buscat vincular 
l’Ajuntament amb les polítiques actives d’ocupació, de manera que, si hi havia una 
administració que deixava d’aportar-hi recursos, l’Ajuntament incrementava la 
seva aportació i assumia aquesta responsabilitat. Assenyala que l’esmena que el 
seu grup ha plantejat a la proposició del Grup d’UpB ha estat justament que es 
garantissin les polítiques actives d’ocupació a través de recursos econòmics, ja que 
les reflexions entorn d’aquestes polítiques si no hi ha diners i voluntat política per 
fer-les no passen de ser declaracions de bones intencions. Explica que aquesta 
esmena parlava d’incrementar substancialment les polítiques d’ocupació en els 
pressupostos del 2014 i, sobretot, que hi hagués algun element potent per vincular 
les aportacions que fa l’Ajuntament amb les polítiques actives d’ocupació. 

Opina que és una bona notícia que avui hi hagi administracions supramunicipals 
que transmetin el missatge que l’única eina potent per reinserir laboralment les 
persones que estan en situació d’atur són les polítiques actives d’ocupació, i 
estiguin exigint que es rectifiqui la deriva que l’Ajuntament de Barcelona ha 
impulsat, ja sigui amb fons europeus o d’altres administracions. Manifesta que, per 
tant, s’alegra que avui Barcelona Activa ja s’estigui presentant a programes com 
«Insert Jove», «Treball als barris» o «Formació i treball», que són programes 
derivats dels fons europeus que a partir d’ara traurà cap enfora el Servei 
d’Ocupació de Catalunya (SOC) perquè els ajuntaments s’hi puguin presentar. 

La Sra. Recasens assenyala que ara no aprofundirà en les polítiques actives 
d’ocupació perquè ja n’ha parlat en altres ocasions. Manifesta que han arribat a un 
acord amb el Grup d’UpB per transaccionar aquesta proposició i que, per tant, hi 
donaran suport. 

Explica que havia preparat un balanç dels resultats de les polítiques dutes a 
terme des de Barcelona Activa i del catàleg de serveis i programes que suporten 
cadascuna de les seves tres potes (empresa, emprenedoria i ocupació), però que 
s’ha fet massa tard per fer-lo. Destaca que, per exemple, s’han obtingut 22 milions 
d’euros de finançament empresarial, que s’han constituït 500 empreses a través de 
la tramitació electrònica de noves societats i que hi ha 2.500 projectes 
acompanyats i 135 empreses incubades. 

Afirma que Barcelona Activa ha continuat tirant endavant aquelles polítiques 
actives d’ocupació que són convocades i finançades per altres administracions, 
però que és veritat que no han volgut fer els clàssics plans d’ocupació amb 
recursos propis perquè no hi creuen. Assenyala que el SOC ha convocat les places 
oportunes i que l’Ajuntament cobrirà les 250 places que s’han atorgat a la ciutat de 
Barcelona, així com les convocatòries que estan a punt de sortir de formació 
ocupacional, com ara «Treball als barris» o «Insert Jove». 

Opina que les polítiques actives d’ocupació s’haurien de reorientar de manera 
que els fons per pagar durant sis mesos el salari d’unes persones que s’insereixen 
en el mercat laboral passin per una estabilitat en el mercat laboral que no pot 
donar l’Administració pública. Explica que l’altre dia una persona de Trinijove li va 
demanar que no continuessin amb la dinàmica actual i que fessin servir entitats, 
institucions i empreses privades on hi hagi un recorregut de permanència més 
enllà dels sis mesos. Afirma que per això el Govern municipal ha tirat endavant 
plans com el Barcelona Crea Ocupació, que està dotat amb 1,8 milions d’euros per 
ajudar a pagar part del salari en el marc d’una estabilitat laboral. 

D’altra banda, manifesta que no pot acceptar que se’ls digui que no tiren 
endavant plans específics per a persones vulnerables, perquè la tinenta d’alcalde 
de Qualitat de Vida i ella mateixa van presentar conjuntament els dos últims 
programes que han treballat, el PROPER i el PILS, per a persones vulnerables i 
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d’atur de llarga durada. Assenyala que el PILS ja existia i que el PROPER és de 
nova creació. 

Reitera que ella portava un balanç de les polítiques de Barcelona Activa, però 
afirma que el poden fer en el marc del balanç de les 30 mesures de la Taula 
Barcelona Creixement. Finalment, opina que tots haurien de reflexionar sobre els 
índexs d’atur als quals s’ha arribat amb els plans d’ocupació a ple rendiment. 

El Sr. Portabella agraeix els vots a favor de la proposició. Manifesta que 
comparteix amb el Sr. Trullén que la creació d’ocupació depèn d’un conjunt molt 
ampli de polítiques i instruments, que l’àmbit d’actuació ha de ser l’àrea 
metropolitana i que l’anàlisi de les diferents sinergies que es creen és el que pot 
permetre generar llocs de treball més enllà de l’anècdota. 

Diu a la Sra. Sanz que és evident que hi ha una relació directa entre els recursos 
previstos en els pressupostos i les polítiques actives d’ocupació i els llocs de treball 
que generen, però que el seu grup feia un plantejament més de reflexió davant la 
preocupació de l’atur per tal de dedicar més esforços a combatre’l.

La Sra. Escarp demana a la Sra. Sanz que expressi el vot del seu grup.
La Sra. Sanz afirma que faran un vot crític però favorable. 
La Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Trullén expressa el vot 

favorable del PSC, la Sra. Casanova expressa l'abstenció del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable
d’UpB. S'aprova amb el redactat següent:

La Comissió d'Economia, Empresa i Ocupació acorda instar el Govern municipal 
a enfortir i prioritzar les polítiques d'ocupació i de foment de l'emprenedoria per 
reduir de forma significativa la taxa d'atur a Barcelona.

b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional
c) Precs

Del Grup Municipal PSC:

18. Que el Govern municipal doni compliment a la Carta Municipal i publiqui i 
lliuri als grups municipals les properes edicions de l'Informe anual amb les dades 
consolidades del Grup Ajuntament a l'inici del període d'anàlisi del Compte 
General.

La Sra. Sánchez formula el prec.
La Sra. Recasens manifesta que la Llei 1/2006 de 13 de març, per la qual es 

regula el règim especial del municipi de Barcelona, preveu en l’article 58.e 
l’establiment de l’auditoria externa dels comptes individuals i consolidats de 
l’Ajuntament de Barcelona i dels seus organismes autònoms locals, entitats 
públiques empresarials i societats mercantils, d’acord amb els principis comptables 
de general acceptació. Afirma que, en compliment d’allò establert, els comptes 
anuals consolidats, juntament amb l’informe d’auditoria externa, han estat posats 
a disposició dels grups municipals en el procés de revisió del Compte General de 
l’Ajuntament de Barcelona de l’exercici 2012. 

D’altra banda, assenyala que l’Ajuntament de Barcelona edita i publica cada any 
l’Informe anual, que inclou, a banda dels comptes anuals, individuals i consolidats, 
juntament amb els corresponents informes d’auditoria, altres capítols: els òrgans 
de govern, la presentació de l’alcalde, la presentació de la segona tinenta 
d’alcalde, l’organització política i executiva de l’Ajuntament, el model de pacte 
entre la política i la gestió, l’economia de Barcelona, el resultat en termes de 
capacitat i necessitat de finançament d’acord amb el Sistema Europeu de Comptes, 
l’informe de gestió, la comptabilitat patrimonial en termes consolidats, i informació 
dels últims cinc anys. Remarca que l’edició d’aquest informe està subjecta a 
l’obtenció de tota la informació que l’integra. 

Pel que fa a la informació inclosa en l’Informe anual del 2012, i concretament la 
referent als resultats en termes de capacitat i necessitat de finançament SEC 95, 
explica que requereix la revisió prèvia de la Intervenció municipal pel que fa a la 
consolidació de les dades pressupostàries. Assenyala que la validació d’aquestes 
dades per part de la Intervenció municipal es va rebre a la Direcció de 
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Finançament el 26 de juliol del 2013, i que la publicació de l’Informe anual del 
2012 al web de l’Ajuntament de Barcelona es va fer en la mateixa data. 

Afirma que, en conclusió, el Govern municipal ha complert amb la informació i 
els terminis establerts en la Carta Municipal pel que fa al lliurament de la 
informació referent als comptes anuals auditats de l’Ajuntament. Manifesta que, en 
tot cas, és voluntat del Govern tractar d’ajustar al màxim els terminis de l’edició de 
l’Informe anual, o almenys poder efectuar un avançament de la informació que 
l’integra als grups municipals sense esperar a completar l’edició. 

La Sra. Sánchez pregunta si el Govern realment accepta el prec i l’any vinent 
tindran l’Informe anual durant el període d’anàlisi dels comptes generals per 
garantir la màxima participació i transparència, atès que aquest any no s’ha fet.

La Sra. Recasens manifesta que faran tot el possible perquè l’Informe anual 
estigui a disposició dels grups en l’aprovació del Compte General, sempre que això 
sigui compatible amb l’informe d’Intervenció. A més, recorda que de moment ha 
estat impossible aprovar el Compte General.

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal PP:

19. Que se'ns faciliti l'import del deute tributari del Grup Generalitat de 
Catalunya amb el Grup Ajuntament de Barcelona a 31.12.2012 i a 30.09.2013, 
detallant per tribut, any d'antiguitat, referència cadastral i identificació de 
l'immoble, vehicles i/o altres elements de referència dels tributs. Sol·licitem còpia 
dels informes tècnics elaborats per les dues administracions per assistir a la reunió 
mantinguda entre l'Ajuntament de Barcelona i la Generalitat de Catalunya el 
passat 17 de setembre i/o altres reunions mantingudes per l'elaboració de 
l'informe presentat a la Comissió del Deute del darrer 3 d'octubre.

El Sr. Mulleras formula el prec.
La Sra. Recasens informa del deute tributari de la Generalitat a 31 de desembre 

de 2012: 23,8 milions d’euros de l’IBI; 1,8 milions d’euros de l’ICIO; 838.000 
euros de la recollida de residus; 177.000 euros de l’impost de vehicles; 78.000 
euros dels guals, bàsicament generats en anys anteriors al 2009; i 71.000 euros 
en altres impostos, tots generats en anys anteriors al 2009. Assenyala que, 
d’aquests diners, gairebé 20 milions procedeixen d’exercicis anteriors als 2011. 
D’altra banda, afirma que en data d’1 d’octubre del 2013 els imports han variat 
aproximadament en 2 milions d’euros. 

Manifesta que, pel que fa als informes tècnics elaborats per les dues 
administracions, es van mantenir reunions per part dels grups de treball de 
seguiment durant el mes de juliol. Explica que també es va encarregar a la 
Direcció de Comptabilitat de l’Ajuntament i a la Subdirecció General de 
Comptabilitat de la Generalitat que preparessin la conciliació dels saldos pendents 
de 2012 per poder-se acollir al fons de liquiditat autonòmica (FLA). Assenyala que 
el 17 de setembre va tenir lloc la segona reunió de treball en què es va presentar 
la conciliació de saldos. Explica que en les reunions successives no s’han elaborat 
informes tècnics al voltant de tot això, sinó que s’ha treballat amb cadascuna de 
les administracions conciliant saldos, i que l’únic informe que existeix és el que van 
presentar en la Comissió No Permanent d’Estudi del Deute de la Generalitat de 
Catalunya, on surten els saldos pendents a la pàgina 15. 

El Sr. Mulleras manifesta que agrairia que se’ls passés la informació per escrit. 
Assenyala que, de tota manera, se’ls ha donat una part molt bàsica de la 
informació que demanaven, que era el detall per la referència cadastral. Explica 
que, per exemple, volen saber a quin edifici correspon el deute tributari de l’IBI, o 
a quina obra pertany un impost de construccions. A més, afirma que les xifres 
absolutes ja les tenien d’una resposta que els va arribar per escrit. 

Demana que se’ls trameti el detall que han sol·licitat, que assenyala que ja el 
van demanar per carta el 2 de setembre i el van tornar a demanar a la Comissió 
No Permanent d’Estudi del Deute de la Generalitat de Catalunya, així com els 
informes corresponents. Pel que fa a això, afirma que suposa que el Govern 
municipal va anar amb algun informe a la reunió del 17 de setembre per tal de 
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justificar el deute que s’ha de cobrar de la Generalitat. A més, remarca que també 
demanaven quin informe havia presentat la Generalitat per no pagar aquest deute, 
a fi de conèixer les raons que addueix per no pagar-lo.

La Sra. Recasens afirma que el deute per IBI és bàsicament d’equipaments 
sanitaris i que els ICIO corresponen als anys 1998 i 2000, però que ja facilitaran el 
detall que es demana. 

Explica que no van anar a les reunions amb cap informe tècnic específic, sinó 
amb la comptabilitat de l’Ajuntament i els informes pertinents d’Intervenció, 
Comptabilitat, etc., i que la Generalitat també hi portava els seus documents de 
treball. Assenyala que no es va generar un informe tècnic de cada treball i que 
eren reunions entre dues administracions en què hi intervenien les respectives 
intervencions, tresoreries, direccions de comptabilitat i direccions financeres. 

Es dóna per tractat.

20. Que se'ns informi sobre l'estat de l'informe que s'està elaborant en relació a 
la implantació d'una zona turística comercial a Barcelona.

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

21. Instar al Govern municipal que en el termini d'una setmana lliuri un informe 
amb la previsió de les transferències que farà la Generalitat a l'Ajuntament de 
Barcelona en concepte de taxa turística, tot indicant la recaptació de cada període 
a la ciutat de Barcelona, la data prevista de la transferència i la quantitat 
d'aquesta.

La Sra. Sanz assenyala que abans la tinenta d’alcalde els ha explicat que s’havia 
cobrat la primera transferència, però que no és que vulguin tenir coneixement 
d’aquesta primera transferència, sinó que es lliuri un informe a tots els grups 
municipals per tenir coneixement de les transferències i els períodes de cobrament. 

La Sra. Recasens afirma que faran l’informe, però que si es vol saber com es va 
cobrant aquesta taxa, poden adquirir el compromís d’anar-ne informant. Assenyala 
que, tal com ha dit abans, es van cobrar 1.750.279,68 per una banda i 1.782.000 
per una altra.

Recorda que ja va explicar que el cobrament havia començat amb retard perquè 
la Generalitat es va trobar amb la dificultat que els hotels tributaven on tenien la 
seu fiscal i no pas on tenien la seu territorial, i que això va obligar a fer una tasca 
molt minuciosa per redistribuir la recaptació de manera territorial equitativa. 
Afirma que, tanmateix, ara ja està tot ben regulat i ben organitzat perquè això no 
torni a succeir. 

Conclou que pot fer un informe, però que consistirà en una fotocòpia del que 
regula l’impost i el mecanisme de transferència als ajuntaments, ja que no sap què 
més pot contenir aquest informe. 

La Sra. Sanz assenyala que la Sra. Recasens els ha explicat que s’han cobrat 
cinc mesos corresponents a la part del 2012 i la primera part del 2013, cosa que 
afirma que vol dir que ja hi ha un retard en el pagament de la segona part del 
2013, perquè des de l’abril no han tornat a cobrar. Opina que, per tant, encara no 
s’han normalitzat els pagaments i que per això és important que se’ls facin arribar 
els compromisos de cobrament i que s’informi de manera habitual als grups sobre 
aquesta qüestió. 

La Sra. Recasens explica que ho faran, però que el reglament dels Fons per al 
Foment del Turisme especifica molt clarament en l’article 2.3 que la transferència 
de crèdit a cada ajuntament s’ha d’ordenar dos mesos després que finalitzi el 
termini de presentació i l’ingrés d’autoliquidació per part del subjecte passiu. 
Afirma que, per tant, el termini de presentació de l’ingrés d’autoliquidació és 20 
dies després de finalitzar el període meritat, i que per això cal preveure que la data 
d’ingrés de la transferència corresponent al tercer trimestre del 2013 es produirà el 
20 de desembre, i la del quart trimestre, el 20 de març del 2014. 

Finalment, destaca el mèrit que té haver tirat endavant un impost com aquest 
amb el consens del sector, cosa que els governs anteriors van ser incapaços de fer.



5474 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

Es dóna per tractat.

22. Instar al Govern municipal que en el termini màxim d'un mes convoqui la 
Taula permanent d'avaluació i seguiment del Pla de Xoc contra l'atur juvenil perquè 
doni comptes de com es desenvoluparan els recursos previstos per la Generalitat 
de Catalunya en matèria de lluita contra l'atur juvenil, que se'n desprenen del pla 
conegut com a Insert Jove.

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal UpB:

23. Que el Govern municipal estableixi un topall màxim a l'increment dels preus 
públics, equivalent a l'IPC.

El Sr. Portabella formula el prec.
La Sra. Recasens afirma que poden parlar de cada preu concret, però no de 

manera genèrica de tots ells, ja que les casuístiques són molt diferents. Explica 
que, per exemple, els preus públics de l’Àrea de Qualitat de Vida es mantenen 
sense variacions, només amb algunes modificacions puntuals que en cap cas 
superen el 2%, mentre que l’Àrea de Prevenció i Mobilitat incrementa un 10% els 
preus de la galeria de tir i els cursos de bombers, i un 52%la preparació del curs 
de policia, de manera que es cobreix el 100% la cobertura del cost. Assenyala que, 
pel que fa a l’Àrea de Medi Ambient, els aspectes comuns es modifiquen un 2% i 
s’incorpora un nou tipus de generador de residus als centres de negocis. Explica 
que a la Fundació Mies van der Rohe s’ha passat de 2,60 euros a 3 euros per 
agilitzar el canvi de monedes a les taquilles; que a l’Arxiu Municipal s’ha produït un 
increment específic perquè s’ha creat un nou servei, i que als serveis d’educació 
l’increment general s’ha limitat a l’IPC del 2012, del 2,9%, i no s’han produït 
canvis en el criteri d’atorgament de les bonificacions. 

Assenyala que en els preus públics del Zoo van optar per afegir el 3% a l’IPC, 
amb un plantejament d’un 5%, sense tocar les tarifes socials i mantenint l’entrada 
dels nens entre 3 i 12 anys. Explica que això ja ho van parlar al seu moment, i que 
el Sr. Portabella té els seus arguments mentre que ells es refereixen a altres zoos 
de Barcelona.

Conclou que poden parlar dels preus públics que el Sr. Portabella consideri que 
s’haurien de reconsiderar, però que és difícil parlar-ne de manera global ja que hi 
ha una diversitat molt àmplia de casos. 

El Sr. Portabella manifesta que accepta la invitació a parlar-ne.
Es dóna per tractat.

d) Preguntes

Del Grup Municipal PSC:

24. Té previst el Govern municipal realitzar la remodelació de la façana posterior 
del Mercat de la Boqueria a la Plaça de la Gardunya i, en cas afirmatiu, quin és 
l'import i el calendari previst d'aquesta actuació?

La Sra. Escarp fa constar que aquest punt s’ha respost per escrit. 
Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal UpB:

25. De quines mesures sistematitzades i estructurades disposa l'Ajuntament de 
Barcelona per mantenir la seu de les empreses existents a Barcelona i la seva Àrea 
Metropolitana?

El Sr. Portabella manifesta que van entrar aquesta pregunta després que el mes 
d’agost el conseller d’Economia de la Comunitat de Madrid, el Sr. Enrique Ossorio, 
va anunciar que un total de 1.060 empreses catalanes havien canviat el seu 
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domicili social de Barcelona a Madrid des del 2010. Explica que això els va 
sorprendre molt i que aquesta informació no es va poder corroborar després per 
part del Govern de la Generalitat, de la PIMEC o de la Cambra de Comerç, que van 
dir que no en tenien constància. 

Afirma que, si s’analitzen les inversions en els darrers anys, res apunta que hi 
hagi una fuga d’empreses catalanes a Madrid. En aquest sentit, assenyala que el 
mes de setembre es van donar les dades d’inversió estrangera a l’Estat i que, 
segons aquestes dades, Catalunya va captar 1.600 milions d’euros d’inversió 
procedent d’altres països, xifra que va significar un augment del 42% respecte al 
primer semestre de l’any anterior, mentre que Madrid, la comunitat que sempre ha 
rebut més inversió estrangera, va patir un descens del 28%, amb 3.500 milions. 
Remarca que les inversions estrangeres a Madrid encara dupliquen les de 
Catalunya, però que fa un anys les quadruplicaven. Manifesta que, tot i que no 
sembla que els indicadors externs corroborin les declaracions que va fer el 
conseller d’Economia de la Comunitat de Madrid, espera que això hagi posat en 
alerta el Govern i s’estiguin intensificant les mesures per evitar que les empreses 
se’n vagin i per captar-ne d’estrangeres, ja que la competència és mundial. 

La Sra. Recasens recorda que el conseller Felip Puig va qualificar la polèmica que 
van crear les declaracions del Sr. Ossorio comuna polèmica d’estiu, i que la PIMEC 
va dir que no hi havia cap constància de cap fuga d’empreses catalanes a Madrid. 

Afirma que el Govern municipal no ha defallit en la promoció per a l’atracció 
d’empreses a la ciutat. Explica que fan el que ja feia el Govern anterior en matèria 
de captació d’inversions: diferents trobades, networking, l’anàlisi de la inversió 
estrangera de l’àrea de Barcelona cada dos anys per veure en profunditat com 
evoluciona i diversos updates amb les cambres i els consolats estrangers. 
Assenyala que, per exemple, l’any passat van fer 17 trobades amb els diferents 
consolats i durant el 2013 ja n’han fet 7. Explica que l’any passat també van fer 
13networkings amb empresaris estrangers i durant el 2013 n’han fet 6. Destaca 
que això els permet tenir una relació molt propera amb empresaris, organitzadors, 
cambres estrangeres, etc. Afirma que també estan permanentment en contacte 
amb les escoles internacionals per estar amatents a tot el que generen.

Finalment, dóna alguns exemples concrets d’empreses que han aconseguit 
atraure: l’empresa xinesa de certificació CCIC, la japonesa Rakuten Group, 
l’alemanya ACTIV-GROUP, la nord-americana YouNoodle, Barcino International i la 
turca TheHiveCluster. 

Es dóna per tractada.

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal PP:

26. Es requereix al Govern municipal que informi sobre les gestions realitzades i 
l'estat d'execució de la proposició següent, aprovada en la sessió de 16 de maig de 
2012: Instar al Govern de la Generalitat de Catalunya a fer públic i facilitar a la 
Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació de l’Ajuntament de Barcelona, els 
ingressos recaptats i les inversions i despeses corrents realitzades per la 
Generalitat de Catalunya a la ciutat de Barcelona, desglossades per districtes, al 
llarg de cadascun dels anys des de 2007 fins 2012, en termes pressupostats i 
liquidats, detallant per a cada projecte d’inversió o despesa, el seu concepte, el 
cost i l’any d’adjudicació i execució, així com agrupant els ingressos també per 
concepte.

El Sr. Mulleras presenta el seguiment de proposició.
La Sra. Recasens afirma que és molt difícil donar compliment a aquesta 

proposició. Explica que ja va dir que es va presentar un informe en la Comissió No 
Permanent del Deute amb la Generalitat on hi ha totes les dades del deute 
territorialitzades, i que, a més a més, ara les entraran àrea per àrea, tal com s’ha 
demanat. 
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Recorda que ja va dir al Sr. Mulleras que, si vol més informació, pot demanar-la 
al seu grup parlamentari, però que no existeix un balanç d’inversions, ingressos i 
despeses corrents per districtes des de l’any 2007 al 2012. Manifesta que, de tota 
manera, es comprometen a explicar-ho en la Comissió No Permanent del Deute 
amb la Generalitat, però per àrees i donant seguiment als convenis existents, on 
consten els diferents equipaments.

El Sr. Mulleras explica que el sorprèn que la tinenta d’alcalde d’Hisenda de 
l’Ajuntament de Barcelona no vulgui tramitar aquesta sol·licitud, ja que és 
important per tenir la informació econòmica d’ingressos, despeses i inversions 
entre l’Ajuntament de Barcelona i la Generalitat de Catalunya. 

Afirma que ja han transmès aquesta demanda al seu grup parlamentari, però 
que la Generalitat de Catalunya tampoc no els vol donar aquestes dades. Demana 
a la Sra. Recasens que exerceixi de tinenta d’alcalde de l’Ajuntament de Barcelona 
i sol·liciti aquesta informació a la Generalitat en nom d’una proposició que va ser 
aprovada per majoria en la Comissió. Recorda que aquesta proposició es va 
aprovar el maig del 2012 i que el seu grup ja ha presentat aquest seguiment tres 
vegades: el setembre del 2012,el 17 d’abril del 2013 i avui, 9 d’octubre. Insta la 
tinenta d’alcalde a acatar la democràcia existent en la Comissió, que representa els 
ciutadans de Barcelona, ja que, si no ho fa, s’adonaran del doble llenguatge del 
Govern de CiU, que demana a altres administracions moltes balances però que ell 
mateix es nega a donar-les. 

La Sra. Recasens manifesta que han canalitzat aquesta petició a través de la 
Comissió No Permanent del Deute amb la Generalitat, així com a través de la 
ponència de seguiment de les inversions, que és un altre mecanisme que el Grup 
del PP també va demanar. A més, assenyala que a les comissions de Presidència 
se’n dóna compte puntualment, així com a la comissió mixta Ajuntament-
Generalitat. Conclou que han canalitzat aquesta petició a través dels òrgans i 
ponències existents, i que si el Grup del PP no obté resposta ni del Govern 
municipal ni de la Generalitat és perquè potser la seva demanda no està ben 
plantejada.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

27. Es requereix al Govern municipal que informi sobre les gestions realitzades i 
l'estat d'execució del següent prec acceptat en sessió de 17 de juliol de 2013: 
Instar al Govern municipal a lliurar als grups municipals un informe amb la relació 
complerta de tots els edificis a la ciutat de Barcelona catalogats com a Patrimoni 
Històric on es realitza algun tipus d'activitat econòmica i/o comercial, indicant si 
paguen l'Impost de Béns Immobles o si el tenen bonificat, i en aquest cas quina és 
la bonificació. En un termini màxim de 30 dies.

El Sr. Mestre assenyala que en l’acta que s’ha aprovat a l’inici de la sessió 
consta el prec sobre el qual es demana el seguiment, que va ser acceptat pel 
Govern. Explica que, segons l’acta, la Sra. Recasens «manifesta que el Govern 
accepta el prec i, atès que l’Institut Municipal d’Hisenda està elaborant aquesta 
informació, és possible que en un termini de 30 dies disposin ja de l’informe». 
Afirma que, tenint en compte que encara no s’ha donat compliment al prec, volen 
saber quan disposaran d’aquest informe. 

La Sra. Recasens afirma que és cert que es va comprometre a fer arribar la 
informació. Explica que la llei permet que els edificis catalogats com a patrimoni on 
es faci algun tipus d’activitat econòmica i que reuneixin els requisits que preveu la 
llei estiguin exempts del pagament de l’IBI. Tot seguit comença a esmentar les 
institucions, entitats i empreses que ho han sol·licitat i que, per tant, estan 
exemptes d’IBI.
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La Sra. Escarp demana a la Sra. Recasens que faci arribar aquesta relació 
completa als grups, tal com demana el prec. 

Es dóna per tractada.

VI) Mocions

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 
23.38 h.
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Comissió de Seguretat i Mobilitat

Acta de la sessió del dia 10 d'octubre de 2013, aprovada el dia 21 de 
novembre de 2013

A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 10 d'octubre de
2013, s'hi reuneix la Comissió de Seguretat i Mobilitat, sota la presidència de la 
Ima. Sra. Míriam Casanova Doménech. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. 
Srs.: Joaquim Forn i Chiariello, Eduard Freixedes i Plans, Mercè Homs i Molist, 
Francina Vila i Valls, Raimond Blasi i Navarro, Assumpta Escarp i Gibert, David 
Escudé i Rodríguez, Pilar Díaz López, Alberto Villagrasa Gil, Oscar Ramírez Lara, 
Joaquim Mestre Garrido, Isabel Ribas Seix, Joan Laporta i Estruch, assistits pel 
secretari general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarés, que certifica.

Excusa la seva absència la Ima. Sra. Immaculada Moraleda.
S'obre la sessió a les 9,30 h.

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior
S'aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d'ofici

En compliment de l'article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen
les resolucions següents:

1. Del gerent municipal, de 10 de setembre de 2013, que aprova els Plecs de 
clàusules i inicia l'expedient per a la contractació dels serveis de coordinació de la 
seguretat i salut del projecte d'execució del Pla Director de senyalització 
informativa urbana de la ciutat de Barcelona, per als exercicis 2013-2015, i per un 
import de 21.767,90 euros.

Acords de la Comissió de Govern de 25 de juliol de 2013:

2. Iniciar l'expedient de tramitació del contracte de subministrament, amb 
fabricació i instal·lació, de la nova senyalització informativa urbana en les 
interseccions recollides en el Pla Director de senyalització informativa de la ciutat 
de Barcelona, durant els exercicis 2013, 2014 i 2015, desglossat en 3 lots, amb 
núm. de contracte 13002588, i amb un pressupost total de licitació de 
2.255.612,71 euros, IVA inclòs, distribuït en els següents lots: LOT 1, de 76 
interseccions, 726.097,22 euros; LOT 2, de 119 interseccions, 759.292,31 euros; 
LOT 3, de 96 interseccions, 770.223,18 euros, en els tres casos IVA inclòs; aprovar
les actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules administratives 
particulars i de prescripcions tècniques, reguladors del contracte. Convocar la 
licitació per a la seva adjudicació mitjançant tramitació ordinària i pel procediment 
obert. Autoritzar l'esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s 
pressupost/os que s'indiquen a la relació comptable amb el següent 
desglossament: pressupost net 1.864.142,74 euros; tipus impositiu del 21% d'IVA, 
i import de l'IVA de 391.469,97 euros. Atès que el present contracte comporta 
despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o realització se subordina al 
crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius pressupostos municipals. 
Donar compte d'aquesta resolució a la Comissió de Seguretat i Mobilitat.

3. Aprovar el conveni de col·laboració entre l'Ajuntament de Barcelona i la 
Universitat de Barcelona per a la realització de diferents activitats acadèmiques en 
matèria de policia judicial. Autoritzar i disposar la despesa vinculada a aquest 
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conveni, per la quantitat màxima de 85.560,00 euros, en concepte de taxes 
universitàries, amb càrrec als pressupostos i partida indicats a la relació 
comptable, a favor de la Universitat de Barcelona, amb NIF Q0818001J. Supeditar 
la despesa de l’exercici 2014 a l’existència de crèdit suficient i adequat. Designar
l'lm. Sr. Joaquim Forn i Chiariello, Primer Tinent d’Alcalde d’aquest Ajuntament, 
per a la signatura de l’esmentat conveni, així com la de tots els documents que 
se'n derivin. Donar compte a la Comissió de Seguretat i Mobilitat.

Acord de la Comissió de Govern de 10 de setembre de 2013:

4. Adjudicar el contracte de serveis núm. 13000823 que té per objecte el
manteniment i operació del centre de control de trànsit de la ciutat, a Etra Bonal, 
SA, amb NIF A08522955, per un import de 1.714.570,00 euros, IVA inclòs, de 
conformitat amb la proposta de valoració i classificació continguda en l'expedient i
d'acord amb la seva proposició, en ser considerada l'oferta més avantatjosa, amb 
el desglossament següent: import adjudicació 1.417.000,00 euros; tipus impositiu 
del 21 % d'IVA, i import de l'IVA de 297.570,00 euros; disposar a favor de 
l'adjudicatari l'esmentada quantitat, amb càrrec a la partida 0401 - 13323 - 22724
dels pressupostos de 2013, 2014 i 2015, segons s'indica a la relació comptable, 
amb la condició suspensiva relativa a l'existència de crèdit adequat i suficient en 
els pressupostos posteriors a l'actual; anul·lar, així mateix, la part de l'autorització 
de despesa, per import de 122.217,51 euros, que correspon a la baixa efectuada 
en la licitació, amb càrrec als pressupostos i partida esmentats i d'acord amb el 
desglossament que consta a la relació comptable; excloure de la licitació a 
Imesapi, SA [NIF A28010478] per no haver acreditat els requisits de solvència 
exigits a les clàusules 4 i 7 del plec de clàusules administratives particulars, i a les 
empreses Aeronaval de Construcciones e Instalaciones, S.A. (ACISA) [NIF 
A28526275] i a Alumbrados Viarios, S.A. (ALUVISA) [NIF A08523094], per no 
haver obtingut la nota mínima prevista al plec de clàusules administratives 
particulars en la valoració de la documentació subjecta a criteris de judici de valor; 
formalitzar el contracte en el termini màxim de 5 dies naturals, a comptar del 
següent al de la recepció per part de l'adjudicatari del requeriment per a la 
formalització, sempre i que hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de 
la notificació de l'adjudicació i no s'hagi interposat recurs especial de contractació 
que impliqui la suspensió de la formalització o s'hagués acordat l'aixecament de la 
suspensió. Donar compte d'aquesta resolució a la Comissió Seguretat i Mobilitat.

Acord de la Comissió de Govern de 18 de setembre de 2013:

5. Iniciar, d'acord amb els articles 22 i 109.1 del Text refós de la Llei de 
contractes del sector públic aprovat per Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de 
novembre, l'expedient de contractació que té per objecte el subministrament de
quatre autobombes urbanes lleugeres per al Servei de Prevenció, Extinció 
d'Incendis i Salvament de l'Ajuntament de Barcelona durant els anys 2013 i 2014, 
vist l'informe del Departament de Logística i Infraestructures que s'adjunta, el qual 
justifica la idoneïtat i la necessitat del contracte. Autoritzar la despesa d'aquest 
contracte per un import d'1.000.000,00 € (dels quals 826.446,28 € corresponen a 
l'import net i els restants 173.553,72€ a l'IVA al 21%), amb càrrec als 
pressupostos i les partides indicats en aquest mateix document. Atès que el 
present contracte comporta despeses de caràcter plurianual, la seva autorització o 
realització se subordina al crèdit que per a cada exercici autoritzin els respectius 
pressupostos municipals. Aprovar el plec de clàusules administratives particulars i 
el plec de prescripcions tècniques. Convocar, per tramitació ordinària i mitjançant 
procediment obert, els empresaris interessats en la licitació d'aquest contracte, de 
conformitat amb el que disposa l'article 157 i següents del TRLCSP. Donar compte 
a la Comissió de Seguretat i Mobilitat.

Acords de la Comissió de Govern de 25 de setembre de 2013:
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6. Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona i el 
Col·legi Oficial de Metges de Barcelona per a casos d’agressió a metges en 
l’exercici de la seva professió, i designar el Primer Tinent d’Alcalde, Il·lm. Sr. 
Joaquim Forn i Chiariello, per a la signatura de l’esmentat conveni, així com la de 
tots els documents que se’n derivin. Donar compte a la Comissió de Seguretat i 
Mobilitat.

7. Aprovar, d’acord amb l’article 279 de la Llei 30/2007, de 30 d’octubre, de 
Contractes del sector públic, la clàusula 3 del plec de clàusules administratives 
particulars i els articles 153.2 i 161.2 del Reglament d’obres, activitats i serveis 
dels Ens Locals, aprovat per RD 179/1995, de 13 de juny, i a la vista dels informes 
obrants a l’expedient, la pròrroga extraordinària de tres mesos, a partir de l'1 
d’octubre de 2013 i fins al 31 de desembre de 2013, del contracte de serveis núm. 
09002254 (lot 1) que té per objecte el manteniment, la reparació i l’adaptació 
d’instal·lacions semafòriques i sistemes de regulació del trànsit a la ciutat de 
Barcelona, per un import de 756.468,36 euros (dels quals 625.180,46 € 
corresponen a l'import net i els restants 131.287,90 € a l'IVA al 21%), adjudicat a 
la Unió temporal d’empreses Etra Catalunya SA - Sociedad Ibérica de 
Construcciones Eléctricas SA, abreujadament anomenada "Mantenimiento 
Semáforos Barcelona Lote 1", NIF U65144149, per acord de la Comissió de 
Seguretat i Mobilitat de 17 de setembre de 2009. L’import inclou una rebaixa de 
cinc punts en la base imposable de l’adjudicació inicial; aprovar, d’acord amb 
l’article 279 de la Llei 30/2007, de 30 d’octubre, de Contractes del sector públic, la 
clàusula 3 del plec de clàusules administratives particulars i els articles 153.2 i 
161.2 del Reglament d’obres, activitats i serveis dels Ens Locals, aprovat per RD 
179/1995, de 13 de juny, i a la vista dels informes obrants a l’expedient, la 
pròrroga extraordinària de tres mesos, a partir de l'1 d’octubre de 2013 i fins al 31 
de desembre de 2013, del contracte de serveis núm. 09002258 (lot 2) que té per 
objecte el manteniment, la reparació i l’adaptació d’instal·lacions semafòriques i 
sistemes de regulació del trànsit a la ciutat de Barcelona, per un import de 
605.856,68 euros (dels quals 500.708,00 € corresponen a l'import net i els 
restants 105.148,68 € a l'IVA al 21%), adjudicat a Telvent Tráfico y Transporte SA, 
NIF A78107349, per acord de la Comissió de Seguretat i Mobilitat de 17 de 
setembre de 2009. L’import inclou una rebaixa de cinc punts en la base imposable 
de l’adjudicació inicial; autoritzar i disposar les esmentades despeses, contra les 
consignacions pressupostàries que s’indiquen en les relacions comptables adjuntes. 
Formalitzar la pròrroga d’ambdós contractes. Donar-ne compte a la Comissió de 
Seguretat i Mobilitat.

b) Mesures de govern
c) Informes

d) Compareixences Govern municipal

Del Grup Municipal PSC:

1. Que comparegui el responsable del Govern municipal que correspongui per tal 
de donar compte de les afectacions a la mobilitat causades per les grans obres de 
ciutat previstes per al darrer trimestre de 2013 i l'any 2014 així com de les 
solucions temporals previstes i el seu calendari.

El Sr. Escudé exposa que les obres que es duen i que es duran a terme a les 
vies primàries de Barcelona poden ocasionar una saturació quant a mobilitat. Per 
aquest motiu, demana quines previsions hi ha, sobretot en els casos de la 
transformació de la plaça de les Glòries, la urbanització de la ronda del Mig, el 
tram entre Mandri-Balmes, la reforma de la Diagonal entre Francesc Macià i 
passeig de Gràcia, la remodelació del passeig de Gràcia, la reurbanització del 
carrer Balmes, entre Diagonal i plaça Molina, la transformació del Paral·lel i la 
segona fase del passeig de Sant Joan.
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El Sr. Forn passa la paraula al Sr. Gomila.
El Sr. Gomila afirma que s’està treballant de manera coordinada des de la 

Direcció de Mobilitat, des de la Direcció de Projectes Urbans i des de la Direcció 
d’Infraestructures per als treballs de millora que es faran durant els propers 
mesos. Concretament, explica que les implicacions sobre mobilitat es treballen des 
de dues perspectives: tant des de l’impacte sobre el trànsit de tota la ciutat i 
també més específicament, obra per obra, per tal de veure les afectacions sobre 
vianants, bicicletes, transport públic i trànsit. Així, assegura que ja han simulat 
l’escenari amb les obres, aplicant unes reduccions de capacitat en alguns punts 
concrets, per a veure com funciona la ciutat i que observen que on es fan obres hi 
ha afectacions, amb més o menys influència sobre el trànsit, tot i que afirma que 
segueix funcionant de manera correcta.

A continuació, explica que, tot i que les obres signifiquen una reducció dels 
espais per moure’s a peu, l’accessibilitat sempre queda garantida i assegura que 
tot plegat suposa una millora per a la bicicleta. Alhora, manifesta que tot i que 
durant les obres es retallarà un carril de bus, en acabar les obres també millorarà 
la situació.

Quant a la situació del trànsit, també remarca que algunes de les obres ja estan 
adjudicades, de tal manera que no totes estan en el mateix estat de definició, per 
la qual cosa aquestes qüestions depenen de l’oferta de l’adjudicatari i assegura que 
les mesures per mitigar l’efecte negatiu sobre el trànsit es van concretant així com 
avancen els treballs. En aquest sentit, considera que es tracta d’una feina 
progressiva.

Finalment, exposa la situació d’algunes obres concretes com la de Mitre, de la 
qual explica que ja hi ha algunes restriccions, tot i que fins al novembre no es durà 
a terme de manera total. També explica que a Glòries s’estan fent uns treballs 
previs amb un nivell d’afectació baix, que augmentarà durant el mes de març. Pel 
que fa a Diagonal, assegura que per primavera començaran les afectacions, tot i 
que encara no està adjudicat i que les mesures complementàries s’aniran 
desenvolupant a mesura que avancin les obres.

El Sr. Escudé recorda que la intenció de la compareixença era mostrar la 
preocupació per zones com Glòries, Diagonal, passeig Sant Joan, etcètera. En 
aquest sentit, explica que tot i que les obres seran progressives no es podrà evitar 
un fort impacte en el trànsit quan coincideixin totes. Per aquest motiu, demana 
quines solucions hi ha previstes des de l’Àrea de Mobilitat, tant pel que fa al 
transport públic com per als usuaris de la bicicleta i del vehicle privat per tal que 
les obres no ocasionin un caos.

El Sr. Ramírez agraeix la presentació del Sr. Gomila i reconeix la validesa de la 
tasca que es realitza des de l’Àrea de Mobilitat. Alhora, però, exposa que voldria 
conèixer més els detalls de les mesures que es portaran a terme en alguns eixos 
que afectaran de forma concreta i important la mobilitat a la ciutat de Barcelona, 
concretament a les zones en què hi ha coincidència d’afectacions pel trànsit, com 
ara Balmes, entre Diagonal i plaça Molina, etcètera. A més a més, també comenta 
la qüestió de la implantació de la nova xarxa ortogonal, que, segons explica, 
també comporta algunes actuacions i afecta la circulació i el trànsit. Per aquests 
motius, demana informació sobre les eines de simulació i les mesures més 
concretes, així com també que es faciliti als usuaris quines desviacions hi haurà en 
les línies, més senyalització a les zones d’obres, etcètera. Així mateix, demana 
més presència de la Guàrdia Urbana a l’entrada i sortida de les escoles, per tal de 
gestionar correctament el trànsit.

El Sr. Mestre agraeix al Sr. Gomila la presentació, sobretot pel fet que hagi 
tingut en compte les afectacions per als vianants i ciclistes.

Seguidament, afirma que des del seu grup voldrien posar èmfasi en la reforma 
de la plaça de les Glòries i, en aquest sentit, anuncia que plantejarà tres qüestions 
que han estat comentant amb les associacions de veïns de les zones. En primer 
lloc, la preocupació dels veïns amb la provisionalitat dels espais que s’habiliten per 
a vianants i ciclistes, ja que els semblen precaris. Per aquest motiu, considera que 
es confon una solució provisional amb la precarietat. En aquest sentit, explica que 
el fet d’haver de compartir espais ocasiona dificultats de convivència i que això 
s’allargarà en el temps. Per aquest motiu, afirma que si el vehicle privat i el 
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transport públic tenen un espai clarament delimitat en aquest àmbit, també 
l’haurien de tenir les bicicletes i els passos de vianants.

A continuació, exposa la situació de la plaça de les Glòries i la preocupació que 
han manifestat els veïns i veïnes per l’excés de carrils per al vehicle privat al carrer 
Independència. Segons exposa, els preocupa que aquests espais es consolidin i 
quedin com a definitius. Per aquests motius, demanen al govern que treballi amb 
les associacions de veïns per trobar una solució satisfactòria.

Finalment, pel que fa a les obres de la plaça de les Glòries, demana que el 
govern estudiï i acordi amb els veïns una altra solució per a una de les voreres de 
Gran Via, ja que, segons explica, a l’alçada del Clot, hi hauria d’haver més espai 
per als vianants, tal com sol·liciten les associacions de veïns. Per acabar, recorda 
que les tres qüestions que ha comentat són fruit de la relació amb les entitats 
veïnals del territori i que estan plenament fonamentades.

El Sr. Laporta comenta l’alt grau de contaminació de la ciutat de Barcelona i 
recorda que qualsevol obra afecta la mobilitat i la congestió del trànsit. Així, 
explica que actualment hi ha molts sistemes de simulació que permeten 
representar les afectacions i pal·liar-ne els efectes. Per aquest motiu, considera 
que amb obres imminents seria interessant poder veure els resultats d’aquests 
estudis. Concretament, esmenta el cas de la plaça de les Glòries, pel que fa als 
documents de modificació del Pla general metropolità i l’acord que es va prendre 
l’any 2007, respecte a l’estudi de mobilitat on figuraven la intensitat del trànsit en 
aquell moment i els escenaris més previsibles del futur. Segons exposa, es 
contemplava la possibilitat de fer un túnel per la Gran Via i una extensió del túnel 
per la Diagonal i explica que aquesta situació ha canviat, de tal manera que es 
proposa un túnel més curt i sense extensió per la Diagonal, alhora que, segons 
afirma, s’allarguen els terminis d’execució i no hi ha garanties que, un cop 
enderrocat el tortell, es faci el túnel per sota de la plaça.

Seguidament, comenta que, ja que hi ha dades d’intensitat de trànsit que ballen 
i que les propostes de mobilitat que han aparegut a la premsa no són exactament 
les que hi havia en el document de Mobilitat, a l’acord de les Glòries, i que els 
preocupa com pot afectar la mobilitat de la zona. Alhora, demana saber com es 
resoldrà i fa referència a l’estudi que preveu un increment dels vehicles per les 
rampes i per la superfície dels semàfors. Segons explica, les xifres als estudis són 
contradictòries, però el que és més preocupant és com es pensa gestionar el 
trànsit un cop s’hagi enderrocat el tortell i no es faci el túnel, ja que pot provocar 
que la mobilitat provisional es converteixi en definitiva si no hi hagués pressupost 
per acabar el túnel. Recorda també que, a més d’un problema de mobilitat, és un 
problema de salut, perquè les aglomeracions afecten la qualitat de l’aire de la 
ciutat.

A continuació, assegura que el problema rau en què hi ha més cotxes que espai 
disponible i insisteix que seria un bon moment per aplicar sistemes que analitzin 
les dades en temps real i facin una predicció. Alhora, recorda que ja es disposa 
d’aquests sistemes, per la qual cosa es pot donar una resposta relativament ràpida 
als conflictes, perquè es tracta d’un sistema preventiu i productiu, afirma.

Finalment, comenta que és un projecte complex, però manifesta que Barcelona 
és una ciutat ideal per desenvolupar aquests sistemes d’informació i gestionar els 
problemes de congestió.

El Sr. Gomila afirma que des del centre de control de trànsit hi ha molts 
detectors i sensors i que tenen les dades reals i les corbes horàries tipus, de tal 
manera que assegura que s’utilitzen totes les eines de què es disposa. En aquest 
sentit, manifesta que el trànsit segueix funcionant raonadament bé i que s’està 
treballant un entorn més immediat on hi ha les afectacions de trànsit privat, que 
és el que assegura que s’analitza.

Quant a les obres a Mitre, exposa que tenen previst informar tant en un entorn 
immediat com en un entorn llunyà, tal com es va fer en les altres obres, així com 
també prohibir alguns girs, de tal manera que el volum de vehicles que passin per 
Mitre no sigui tan alt. En aquest sentit, explica que s’informarà els conductors 
perquè puguin preveure altres itineraris. També esmenta que tenen l’experiència 
del tram entre Diagonal i Aragó i que en el cas de Balmes no han previst cap acció 
complementària, i remarca que hi haurà tota la informació.
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Seguidament, pel que fa a Glòries, comenta que la convocatòria es fa des 
d’Hàbitat Urbà i exposa que dimecres 17 hi ha un monogràfic sobre mobilitat, dins 
el marc de la Comissió de Seguiment del projecte de Glòries, en el qual 
s’explicaran detalladament tots els aspectes a què fa referència. En aquest sentit, 
exposa que a Glòries hi haurà tres grans etapes. En primer lloc, des del març de 
2014 fins al novembre-desembre del mateix any, que es farà l’enderroc dels 
viaductes. La segona part es desenvoluparà des de final del 2014 fins que entrin 
en servei els túnels. Pel que fa a aquesta etapa, reconeix que és difícil donar dates, 
però calcula que seran dos o tres anys. Així, explica que el trànsit d’entrada i 
sortida de la ciutat creuarà la plaça i que el trànsit més local, de Diagonal, 
Meridiana, etcètera, passarà de circular per una plaça rodona a una plaça 
quadrada, més grossa.

Finalment, exposa que, quan els túnels estiguin fets, el trànsit més local seguirà 
funcionant de la mateixa manera, i que el canvi del trànsit local, amb túnel o sense 
túnel, no té variacions. Així mateix, afirma que el túnel farà que el trànsit 
d’entrada i sortida a ciutat deixi d’anar en superfície i vagi per sota. 

Insisteix que dimecres 17 s’explicarà tot detalladament i remarca que a la 
vorera del lateral muntanya de la Gran Via, a la banda del Clot, que s’havia de fer 
més estreta durant la fase d’obres, s’hi ha fet una modificació de manera que no 
s’estrenyerà, i remarca que ja s’ha explicat a les diferents associacions de veïns. 
També comenta que això implica una inversió extra de diners i de temps abans de 
començar l’enderroc dels viaductes.

El Sr. Escudé recorda que ell és veí del Clot i afirma que se’n va de la comissió 
pensant que quan comencin les obres, el 2014, no sabrà com anar de la plaça del 
Mercat o del carrer Rogent fins a Sant Jaume, ni en vehicle privat ni en transport 
públic.

Quant a la presentació de dia 17, demana que s’hi afegeixin les reivindicacions 
que ha fet el Sr. Mestre, les dels veïns de la Verneda, etcètera. Comenta que els 
veïns de la Verneda ja tenen problemes importants d’aparcament i això suposa que 
s’indicarà que una de les sortides serà la de rambla Prim, la qual, explica, compta 
amb quatre carrils, dos d’aparcament i dos de trànsit. A causa de l’acumulació de 
cotxes que es produirà, creu que s’hauran d’habilitar tots quatre carrils per a la 
mobilitat i demana què es farà amb totes les places d’aparcament. Per això, 
considera que a la compareixença s’hauria de tenir en compte la veu dels altres 
veïns que han d’assumir tot el cost de l’obra, que no estan directament influenciats 
per Glòries però que han d’assumir una gran quantitat de vehicles.

Per acabar, demana tenir per escrit la informació de totes les obres que es fan al 
mateix moment i de com se solucionaran els problemes de mobilitat durant aquest 
temps.

El Sr. Ramírez agraeix la informació facilitada, però remarca que més enllà de 
l’anàlisi i de les dades dels estudis s’haurien de fer arribar les actuacions concretes, 
les solucions que des del govern es volen portar a terme, per poder conèixer les 
actuacions amb antelació, tant per part dels grups municipals com per part de la 
ciutadania. En aquest sentit, considera que hi ha temps de sobra per preveure les 
afectacions i els recorreguts alternatius, o mitjans de transport alternatius que els 
usuaris poden fer servir. Així, considera que són unes obres de gran magnitud i 
que es prolongaran durant molt de temps.

Finalment, fa referència al tema de Balmes, on no es preveu cap acció i 
considera que a l’hora de prendre decisions sobre el trànsit d’aquestes zones no 
només s’ha de tenir en compte el trànsit dels vehicles de transport públic, el trànsit 
rodat i les bicicletes, sinó també s’han de tenir en compte quines actuacions es 
portaran a terme per garantir la mobilitat dels vianants. En aquest sentit, 
considera que ha de ser un tot i no centrar-se només en els vehicles. 

El Sr. Mestre torna donar les gràcies al Sr. Gomila i considera que seria 
convenient, tal com ha dit el Sr. Escudé, tenir una informació més detallada i per 
escrit. Així, també creu que el govern podria convocar una trobada amb els grups 
municipals per poder conèixer més concretament les afectacions a la mobilitat de 
la ciutat, així com els calendaris, etcètera.

En relació amb les Glòries i la reunió de dia 17, insisteix en la necessitat que el 
govern escolti i acordi les decisions amb els representants de les entitats veïnals, 
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ja que, segons assegura, també tenen solucions i cal atendre les seves propostes, 
per la qual cosa considera que és imprescindible tenir en compte les seves 
opinions.

El Sr. Laporta agraeix la intervenció del Sr. Gomila i afirma que queden a 
l’espera de la reunió a la Comissió de Seguiment per conèixer més detalls sobre les 
obres a les Glòries. 

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:

2. Que comparegui el responsable del Govern municipal per tal de donar compte 
i valorar els resultats de la darrera enquesta de victimització corresponent a l'any 
2012.

El Sr. Villagrasa explica que la compareixença fa referència a l’enquesta de 
victimització que va presentar el govern a premsa però que no ha presentat als 
grups municipals a la comissió.

El Sr. Forn anuncia que el Sr. Lahosa farà una introducció i seguidament ell en 
farà una valoració política.

El Sr. Lahosa exposa que a la comissió el temps per a les compareixences és 
molt ajustat. Així, comenta que les dades que presentaran són després de bastants 
anys de fer-se l’enquesta de seguretat pública de Catalunya i que el Departament 
d’Interior de la Generalitat va decidir, per qüestions d’ordre intern, no 
desenvolupar aquesta enquesta a l’àmbit català, però que l’Ajuntament va 
considerar que no podia perdre una eina de coneixement tan important, ja que és 
la sèrie estadística més gran, en termes temporals, d’una ciutat del món 
occidental, pel fet que engloba vint-i-nou anys d’anàlisi sobre victimització i opinió.

Seguidament, comenta que hi ha quatre mil entrevistes, amb un marge d’error 
d’1,6 per a les dades generals de ciutat i de quatre punts per nivell de districte. 
Així, explica que l’any 2012 hi ha un repunt d’1,1 punts de la victimització, de tal 
manera que se situa en el 25,3. Tot i això, però, esmenta que en les dècimes 
d’augment hi ha una distribució en relació amb els fets no consumats i que el que 
sembla que puja de forma més notable són els fets que els ciutadans consideren 
delictius però que no han estat consumats. En aquest sentit, explica que observant 
el creixement de les dues línies per separat, els fets no consumats pugen l’1,7 i els 
consumats el 0,6. També esmenta una certa homogeneïtat en les dècimes, que es 
reparteixen en les diferents tipologies o índex que s’avaluen, tant de seguretat 
personal, vehicle a domicili, segona residència, botiga o negoci. Alhora, observa 
que del 2011 al 2012 s’hi veu reflectida la qüestió dels índexs de risc, que tenen a 
veure amb la gent que hipotèticament poden ser titular o bé d’un vehicle, d’una 
segona residència o d’una botiga i per això, explica, també es calcula l’índex de 
risc.

Pel que fa al tema de la baixada de la taxa de denúncia, reconeix que és un 
tema que els preocupa i considera que pot tenir diverses explicacions. En primer 
lloc, pel fet que s’està parlant de fets d’una entitat menor en termes delictius. Així, 
recorda que els fets de seguretat personal baixen, així com també baixen de forma 
molt rellevant les denúncies en relació amb el tema de les botigues i els negocis, 
per la qual cosa es pot considerar que a l’enquesta es detecta delictes o fets que 
els ciutadans residents a la ciutat consideren com a delictius, d’una entitat força 
baixa. També considera que s’hauria d’explicar millor als ciutadans la relació amb 
l’acte cívic de la denúncia, ja que això implica un major coneixement per part de la 
policia i del sistema penal d’allò que succeeix a la ciutat i alhora que s’hauria de 
veure com l’acullen les denúncies a les seus policials.

A continuació, explica les variacions interanuals de l’índex de victimització de 
districte: les Corts, Gràcia i Horta-Guinardó presenten un augment que, segons el 
seu parer, no és normal, ja que, segons comenta, a Gràcia hi havia hagut una 
baixada els anys passats i considera que s’ha de mirar què ha succeït amb la 
mesura.

Quant a la percepció que té la ciutadania de la ciutat, afirma que és bona, però 
assegura que aquesta percepció no té a veure solament amb l’activitat 
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victimitzadora, sinó amb la satisfacció de viure a Barcelona. En aquest sentit, 
explica que les dades que es generen són estables tant globalment com pel que fa 
als districtes. Tot i això, afirma que hi ha un petit repunt de la gent que considera 
que ha empitjorat, tot i que el nivell de civisme presenta una corba molt similar. 
Per aquests motius, considera que es percep una certa vinculació entre la sensació 
de civisme, de convivència, de l’atenció social en barris que pot tenir algun tipus 
d’impacte amb la sensació de seguretat. En aquest sentit, indica que el nivell de 
civisme es manté amb la nota habitual, i que en el cas del civisme, a Ciutat Vella, 
es manté l’aprovat en seguretat. L’únic lloc on la nota de civisme està per sota de 
5 és al districte Central, segons la seva opinió a causa de la pressió de diferents 
tipus d’activitats. 

Finalment, observa l’equilibri entre el civisme al barri i l’evolució de la seguretat, 
on les corbes són molt similars, fet que relaciona amb la convivència i no pas amb 
la seguretat.

El Sr. Forn, per la seva banda, afirma que l’enquesta ofereix dues parts 
diferenciades: per una banda, el nombre de persones que manifesten haver estat 
victimitzades durant l’any 2012 i per l’altra la percepció que tenen els barcelonins 
sobre la seguretat al barri. Segons explica, l’enquesta mostra un augment de les 
persones que afirmen haver estat victimitzades durant l’any 2012, amb una 
oscil·lació d’1,1 punts, de tal manera que l’índex se situa al 25,3. Així, exposa que 
les dades s’emmarquen dins un període de quatre anys que va tocar sostre l’any 
2009, però que han oscil·lat a la baixa els dos darrers anys, tot i que el 2012 
l’oscil·lació hagi estat a l’alça. En aquest sentit, reconeix que des del govern es 
prenen molt seriosament les dades i que els preocupen, per la qual cosa considera 
que no es poden relaxar i afirma que hi treballen cada dia.

A continuació, esmenta que les dades de victimització del 2012 contrasten amb 
les dades positives pel que fa a baròmetres, òmnibus, enquestes de serveis 
municipals, dades policials, etcètera. Alhora, assenyala que les dades de delictes i 
faltes entre juliol i setembre a Barcelona han disminuït un 8,05, fet que considera 
important. També remarca que l’enquesta de serveis dóna un aprovat d’un 5,4 a la 
seguretat a Barcelona i un 5,8 als barris, fet que no es produïa des de 1999.

Per acabar, insisteix que els preocupen les dades, tot i que les considera 
positives. Alhora, reafirma el seu compromís a seguir reforçant les actuacions, 
treballant al carrer, posant criteris de prevenció, etcètera, per tal de donar més 
eficiència i eficàcia al treball diari.

El Sr. Villagrasa manifesta la seva sorpresa pel fet que l’enquesta no s’hagi 
presentat a la Comissió i recorda que si es parla de l’enquesta és perquè el Grup 
Popular ho ha proposat. Alhora, també afirma que era costum parlar de l’enquesta 
i que des del seu grup entenen que és una eina molt útil, tècnicament i política, 
per parlar de la seguretat a la ciutat. Tanmateix, considera que és útil per als que 
dirigeixen la Guàrdia Urbana, ja que els ajuda a conèixer la situació de la ciutat i 
remarca que cal un esforç policial per debatre les propostes de futur.

A continuació, recorda que quan des del govern es va presentar el Pla de 
seguretat, des del seu grup van avisar que trobaven a faltar que es parlés del 
model que es volia per a la ciutat de Barcelona, tot i que reconeix que van 
considerar que havia millorat respecte al que hi havia. Tot i això, afirma que 
qualsevol pla de seguretat ha d’explicar quin és el model desitjat i que ara és 
l’hora d’explicar quin model es vol per a la ciutat de Barcelona. També comenta 
que el Pla de seguretat no explicita quants mossos d’Esquadra necessita la ciutat 
per tenir una seguretat òptima i millorar les dades. Per aquests motius, considera 
que cal una revisió del Pla de seguretat per tal de millorar la situació.

També comenta que hi ha districtes com Ciutat Vella, l’Eixample, etcètera, que 
estan batent rècords en els índexs de victimització i recorda que les xifres són 
preocupants, per la qual cosa afirma que és important que millori la situació 
d’inseguretat i la sensació d’incivisme que hi ha al barri. Alhora, manifesta la seva 
sorpresa perquè la sensació d’incivisme és més forta a alguns barris que a la ciutat 
en general i, segons afirma, això no és comú. Així, considera que la prevenció ha 
de ser perquè hi hagi més seguretat, però també més civisme.

Seguidament, assegura que els preocupa el baix índex de denúncies, ja que 
segons la seva opinió és una eina important per avaluar la seguretat. En aquest 
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sentit, explica que on hi hagi més denúncies possiblement es necessiti més reforç, 
però el problema és que la gent no ho denuncia. Alhora, recorda que des del seu 
grup han insistit a fer campanyes per animar els ciutadans a denunciar i demana 
com és que existeix la sensació d’inseguretat i la idea que denunciar no serveix de 
res. També comenta que s’hauran de prendre mesures per tal que el comerciant 
denunciï i que ho pugui fer des del mateix establiment.

Així mateix, agraeix que s’hagi presentat l’enquesta i lamenta que Interior hagi 
deixat de realitzar-les, ja que contenen molta informació per avaluar la salut de la 
ciutat quant a prevenció i seguretat. Així, considera que més d’un 25 % de 
victimització és un índex molt alt, i que la ciutat no s’ho pot permetre. Tot i això, 
reconeix que no és fàcil gestionar aquests temes, però insisteix que els resultats 
de les enquestes han de servir per millorar la seguretat.

Conclou insistint que hi ha punts del pla que s’han de revisar i debatre, així com 
que cal definir el model que es desitja per a la ciutat.

La Sra. Escarp agraeix la presentació del Sr. Lahosa i recorda que l’enquesta té 
vint-i-nou anys. Per aquest motiu, considera important que, tot i la decisió de la 
Generalitat de sortir del sistema, hagi continuat amb l’enquesta. Alhora, comenta 
que l’Àrea Metropolitana ha de fer una anàlisi real o aproximada amb indicadors 
respecte de la seguretat i de la victimització a la ciutat i a l’àrea metropolitana, així 
com també que l’enquesta s’ha de contrastar amb indicadors de dades policials i 
judicials. Seguidament, explica que a l’obertura de l’any judicial el fiscal en cap de 
Catalunya va donar unes dades preocupants al voltant de l’índex i de la resolució 
de l’índex de delictes, tot i la millora de les faltes.

A continuació, lamenta, com el Sr. Vilagrasa, que el govern no hagi presentat 
l’enquesta a la Comissió, com s’havia fet sempre, remarca. Així mateix, recorda 
que el dia abans la Comissió va acabar quasi a les dotze de la nit i anuncia que 
llegirà literalment les paraules del Sr. Forn. En aquest sentit, assenyala que des del 
govern han presentat l’enquesta als mitjans de comunicació i el mes de juliol i 
recorda que el Sr. Forn va dir, l’any 2010, quan es va presentar l’enquesta, que 
era vergonyós que es presentés el mes de juliol, perquè es pensaven que a l’agost 
ningú no en parlaria. També li retreu que digués que havien pujat els índexs quan
estaven exactament en els mateixos que es plantegen en aquesta Comissió. 
Alhora, insisteix en el repunt de l’1,1 respecte d’altres dades, que situa les dades a 
l’any 2009.

Seguidament, recorda que l’any 2010 eren tres els districtes que es trobaven 
per sobre de l’índex global de victimització: Ciutat Vella, l’Eixample i Sant Martí i 
comenta que ara s’hi afegeix Sants-Montjuïc, de tal manera que la victimització 
augmenta en sis dels deu districtes. A més a més, comenta la seva sorpresa per la 
dada de Gràcia i espera que el Sr. Lahosa expliqui el que passa. També exposa la 
qüestió de la victimització a Nou Barris, que supera el 20 %, fet que no passava 
des del 2006. Així, considera que el govern hauria de tenir-ho en compte, ja que la 
victimització augmenta a quatre dels cinc àmbits analitzats, per la qual cosa hi ha 
un problema de base amb la seguretat.

Pel que fa al tema de les denúncies, remetent-se al que ha dit el Sr. Villagrasa, 
exposa que l’índex global de denúncia cau cinc punts i recorda que en el Parlament 
de Catalunya, fa uns dies, el Govern de Convergència i Unió va donar una resposta 
al Grup Parlamentari Socialista respecte al temps d’espera a les comissaries, 
segons explica, del temps de resposta a fets urgents de les diferents AVP de la 
ciutat i afirma que el temps d’espera ha pujat a tot arreu, per la qual cosa 
considera que potser la gent no va a denunciar a causa de la gran quantitat de 
temps que hi han d’estar.

A continuació, assenyala que a l’enquesta baixa el percentatge de persones que 
diuen que la seguretat ha millorat i augmenta el de ciutadans que creuen que la 
seguretat del barri empitjora. També recorda dades com la valoració del nivell de 
civisme a Ciutat Vella, que suspèn. Seguidament, comenta el temps de resposta 
davant un fet urgent al Districte de Ciutat Vella, que, segons exposa, és de nou 
minuts i trenta-tres segons quan, segons la seva opinió, hauria de ser el districte 
que tingués més concentració d’efectius. En aquest sentit, considera que estar deu 
minuts sense que arribi un policia després d’un fet urgent és una qüestió que 
s’hauria de revisar.
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Finalment, insisteix en el fet que l’any 2010 es titllaven aquestes dades de 
fracàs i remarca que es troben amb la mateixa situació.

El Sr. Mestre agraeix també les explicacions del Sr. Lahosa i lamenta que 
l’enquesta no s’hagi presentat com a informe a la Comissió per part del govern. En 
aquest sentit, afirma que es pot imaginar què hauria dit el Sr. Forn si hagués estat 
en el seu costat de la sala i retreu també que fos presentada als mitjans després 
de l’últim plenari, abans de les vacances d’estiu. 

Seguidament, expressa la seva preocupació per les dades, tot i que avisa que no 
vol ser alarmista perquè tampoc no ho era quan estaven al govern, cosa que, 
segons la seva opinió, no poden afirmar altres grups com Convergència i Unió. 
Així, assegura que les dades són alarmants a causa de l’ascens de l’índex de 
victimització, tant a la ciutat com als districtes així com també per la davallada de 
les denúncies, sumat això a la valoració global pitjor quant a l’evolució de la 
seguretat ciutadana. En aquest sentit, afirma que els criden molt l’atenció quatre 
dades concretes, com són el fet que després de tres anys baixant, torni pujar 
l’índex de victimització, que, segons recorda, durant el 2012 s’ha situat en un 
25,3, xifra que reflecteix un augment de l’1,1 respecte l’any 2011, de tal manera 
que situa l’índex de victimització només tres dècimes per sota del que es va assolir 
l’any 2009. Així, també manifesta la seva preocupació per pel fet que es trenqui la 
tendència a la baixa de l’índex de victimització de les darreres enquestes, així com 
també pels tipus de delictes que encapçalen el rànquing de l’activitat delictiva, ja 
que afecten la seguretat personal, com són els furts o intents de furt, amenaces o 
estrebades, etcètera. Mentre que, segons comenta, els segueixen de lluny aquells
que afecten els vehicles. També comenta els robatoris de bicicletes, que considera 
un problema de la ciutat que el govern no coneix i sobre el qual caldria una anàlisi 
i una actuació més detallada. En tercer lloc, comenta el fet que de tots els delictes 
o temptatives de delicte comesos a Barcelona l’any 2012només se n’han denunciat 
el 35,6 %, amb una caiguda de cinc punts de l’índex de denúncia. Segons el seu 
parer, això reflecteix el que passa amb els cossos policials i les retallades que han 
sofert per part de la Generalitat, concretament les dels darrers anys amb el 
president Mas. D’altra banda, comenta també que els preocupa l’índex de 
victimització d’alguns districtes, el qual està per sobre de la mitjana de la ciutat, 
com són Ciutat Vella, l’Eixample, Sants-Montjuïc i Sant Martí, així com també 
Gràcia i Nou Barris. Tot i això, reconeix que l’anàlisi que es pot fer és incompleta si 
no es tenen en compte els registres policials i judicials. Per aquest motiu, 
considera que seria important que el govern presentés, juntament amb l’enquesta, 
informació sobre registres policials i judicials que, tot i que es coneixen per altres 
vies, donarien una fotografia de la situació més acurada i precisa.

Finalment, comenta el fet que l’Ajuntament hagi assumit en solitari el cost de 
l’enquesta que, segons afirma, han estat 46.000 euros, aproximadament. En 
aquest sentit, però, demana a l’Ajuntament i al Sr. Forn en concret si això és un 
fet puntual o si es consolidarà en el temps, ja que considera que seria molt negatiu 
que es deixés d’elaborar l’enquesta juntament amb la Generalitat de Catalunya, 
tant pel que fa a compartir el cost com perquè en elaborar-la conjuntament amb el 
Departament d’Interior, s’enriquia l’anàlisi comparativa de dades, permetia 
diversificar esforços i comptar amb una diagnosi global de la situació de la 
seguretat en el conjunt del país. Així, demana al govern si aquesta dinàmica 
continuarà així els propers anys.

El Sr. Laporta manifesta que des del seu grup comparteixen la preocupació per 
l’increment en l’índex de victimització, així com també que quatre districtes 
estiguin per damunt de la mitjana de la ciutat, sobretot Ciutat Vella, per la gran 
diferència de punts. Així mateix, agraeix l’informe del Sr. Lahosa.

D’altra banda, considera bo que la percepció de seguretat i de civisme es 
mantinguin. Alhora, assenyala que és sorprenent que augmenti l’índex de 
victimització i disminueixi l’índex de denúncies, per la qual cosa demana com 
valora el govern aquesta situació.

A continuació, remarca que queda molta feina a fer i reconeix que els índexs de 
delinqüència i victimització a la ciutat de Barcelona són continguts, comparats amb 
altres ciutats. Però així i tot considera que no es pot caure en el conformisme, ja 
que les disfuncions del sistema judicial, el relaxament a l’hora de tenir cura 
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d’alguns espais públics, etcètera, poden fer que la sensació d’inseguretat 
augmenti, per la qual cosa s’han de corregir.

Seguidament, afirma que l’evolució de la realitat ha de comportar una adaptació 
als sistemes de seguretat i que la disminució de cossos policials i de bombers a 
causa de les retallades de l’Estat Espanyol s’allunya del camí a seguir. Així, 
considera que aquest fet té una incidència directa amb totes les dades negatives 
en qüestió de seguretat. Per aquest motiu, des del seu grup defensa la unificació 
de la policia catalana, per tal d’agrupar la policia generalista i la policia local, 
perquè treballin en xarxa i que estiguin en constant procés de formació. Alhora, 
remarca que una capacitat d’especialització en les eines de les noves tecnologies 
farà que la tasca sigui més eficient i millorarà el servei i la sensació de seguretat 
dels ciutadans.

També assenyala que des del seu grup han manifestat molts cops que entenen 
la seguretat en tots els àmbits de la vida quotidiana, com ara poder arribar a final 
de mes, de gaudir d’una vida digna, que la gent gran pugui disposar de serveis 
d’assistència, etcètera. Així, assegura que per a ells tot plegat va molt més enllà 
de les polítiques d’estricta vigilància i d’actuació contra els delictes. En aquest 
sentit, afirma que des del seu grup entenen la seguretat també com una millora de 
l’espai públic, atesa la degradació de llocs com zones verdes i espais lliures, 
concretada en falta de manteniment, recollida d’escombraries poc eficaç, etcètera. 
També remarca la celebració del 12 d’octubre i retreu que hi hagués grups amb 
antecedents violents. Segons exposa, la vinguda d’aquests grups provoca 
inseguretat entre la ciutadania i tot plegat va lligat a la seguretat, així com també 
la sobreocupació d’habitatges.

El Sr. Forn afirma que han fet l’enquesta perquè la consideren necessària i 
assegura que s’ha de fer el primer trimestre de l’any, moment que, segons exposa, 
la Generalitat no tenia clar si la farien, per la qual cosa va prendre la iniciativa 
l’Ajuntament juntament amb l’Àrea Metropolitana. Així mateix, explica que 
posteriorment la Generalitat ha fet també l’enquesta i que la presentarà en pocs 
dies al Parlament i remarca que és important que la segueixin fent les institucions 
que l’han fet durant els vint-i-nou anys anteriors.

Pel que fa a la proposta del Sr. Mestre d’afegir-hi les dades judicials i policials, 
ho considera una bona iniciativa. En aquest sentit, afirma que ell ha afegit també 
dades del mateix Ajuntament, així com les dels Serveis Municipals o les dades de 
Mossos d’Esquadra. Tanmateix, afirma que no es vol avançar perquè de moment 
aquestes són les úniques que s’han donat a conèixer, però remarca que les 
tendències continuen sent positives. Segons exposa, els mesos de juny, juliol, 
agost i setembre hi ha una disminució de delictes del 8,05. Alhora, assegura que 
això dóna pistes per veure en quines qüestions s’ha de treballar. Seguidament, 
explica que han citat l’índex de denúncia, que considera que va molt lligat a la 
baixa intensitat del delicte, de la por a la falta que s’ha comès. Tot i això, 
considera que és molt baixa, en uns índexs similars al 2009. Remarca el repunt 
que hi va haver el 2011, però comenta que els índexs són baixos i que no hi ha 
cap tipus d’excusa. Per aquest motiu, anuncia que potser serà un dels temes a 
tractar a la propera Junta de Seguretat Local.

Quant al Pla de seguretat, considera que es va treballar entre tots i que va 
assolir un bon consens, per la qual cosa és viu i ha d’incorporar nous elements a 
mesura que vagin succeint coses. 

Seguidament, comenta que és impossible fer les denúncies al mateix lloc, però 
recorda que es pot fer la denúncia a través d’internet, fet que considera una 
facilitat important per a les persones que no es poden desplaçar. Tot i això, afirma 
que si fos l’únic problema, haurien de buscar solucions.

Dirigint-se a la Sra. Escarp, li diu que quan ell es va queixar perquè presentaven 
l’enquesta el mes de juliol era també perquè la van presentar juntament amb una 
altra enquesta, la del baròmetre. Alhora, assegura que en van presentar dues 
perquè tampoc eren bones, el mateix dia. En aquest sentit, afirma que té bona 
memòria i que recorda perfectament el que va dir. Seguidament, exposa que des 
del 2009 a ara han passat coses, com que el nombre de delictes ha baixat i 
aquestes dades positives considera que s’han de tenir en compte. També assegura 
que les dades del 2013 continuen sent positives.
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Pel que fa al temps d’espera, reconeix que hi ha un problema, però insisteix a 
demanar temps, ja que considera que no es pot resoldre d’un dia per l’altre. En 
referència amb el temps d’espera a Ciutat Vella, assegura que és dels Mossos 
d’Esquadra i remarca que els preocupa. Seguidament, referint-se a les paraules de 
la Sra. Escarp sobre els recursos que s’haurien de destinar, recorda que se l’ha 
criticat per destinar-ne massa a Ciutat Vella i a l’Eixample i per desatendre altres 
zones i assegura que els hi destinen perquè creuen que se’ls hi han de destinar. 

A continuació, recorda al Sr. Mestre que ja li ha dit les dades judicials i al Sr. 
Laporta li diu que comparteix amb ell moltes de les coses que ha dit. Així mateix, 
afirma que el preocupen les dades i que els orienten per continuar treballant de 
cara al futur.

El Sr. Villagrasa acusa el Sr. Laporta de confondre termes, ja que, segons 
afirma, la situació dels Mossos d’Esquadra no té res a veure amb les retallades de 
l’Estat, sinó que és a causa de la mala gestió de la Generalitat i els deutes que té. 
A continuació, exposa que el cos de policia català té més de tres-cents anys 
d’història, gràcies a Felip V, fet pel qual considera que mereix més respecte i 
consideració per part del Govern de la Generalitat.

Seguidament, dirigint-se al Sr. Forn, li demana que s’intenti fer un pla
d’equipaments policials, ja que, des de mandats anteriors, no existeix. En aquest 
sentit, proposa fer oficines descentralitzades de denúncia, ja siguin de Guàrdia 
Urbana o de Mossos, així com campanyes informatives més accessibles per als 
ciutadans. També comenta que, tot i que es pugui fer la denúncia per internet, 
després s’ha de ratificar a comissaria. Així mateix, també demana al Sr. Forn que 
s’estudiï quin model es vol, ja que considera que s’ha de començar a definir per 
solucionar el problema de la victimització creixent a alguns barris. Alhora, explica 
que tant es pot fer únicament des del govern com amb la col·laboració de 
l’oposició, però insisteix que cal fer una relectura del Pla de seguretat i tenir en 
compte les dades de l’enquesta.

La Sra. Escarp considera positiu que es facin algunes coses com les feien ells i 
explica al Sr. Forn que, tal com van els baròmetres, espera que l’any que ve al 
juliol es presenti tot junt.

Pel que fa al temps d’espera per als fets urgents, comenta que el Sr. Espadaler, 
al Parlament de Catalunya, parlava molt de la percepció i considera que és una 
qüestió important. Alhora, assegura que a Ciutat Vella ha d’haver-hi recursos, així 
com a tota la ciutat i afirma que és evident que hi ha hagut una reducció del 
nombre de Mossos d’Esquadra a la ciutat.

Seguidament, comenta que fa dies, al Parlament de Catalunya, alguns alts 
càrrecs reconeixien que a Barcelona hi ha un problema i, segons la seva opinió, 
aquest també és un problema de l’Ajuntament. En aquest sentit, afirma que les 
revisions del conveni del 2005 han quedat en res, ja que no s’ha aconseguit ni 
posar en marxa la unitat d’investigació perquè Mossos no els deixa fer-ho. Així, 
assegura que el fet que hi hagi menys efectius és un problema, tot i que reconeix 
que dia 12 d’octubre hi seran i faran tot el que hagin de fer, però insisteix que no 
hi són a la feina diària. També esmenta algunes sentències i fets preocupants de 
Ciutat Vella, que generen sentències contràries i ocasionen un problema. Per 
aquests motius, demana que es treballi en aquest sentit.

Finalment, insisteix que des del 2009 ençà han passat moltes coses i recorda 
que ho va afirmar el fiscal en cap. Així, explica que es tracta d’un treball continuat 
des de fa quatre anys, amb una persecució en el tema de les faltes, etcètera. 
Remarca també que es necessita temps i assegura que poden comptar amb la seva 
col·laboració, tot i que reconeix que ella no la va tenir mai. En aquest sentit, 
assegura que des del 2009 s’ha fet un treball important que no hauria estat
possible sense una modificació del Codi Penal que va fer l’Ajuntament, respecte al 
tema de les faltes, amb una feina contínua amb la fiscalia. Conclou demanant que 
les dades de l’enquesta els ocupin i els preocupin.

El Sr. Mestre retreu al Sr. Villagrasa que hagi reivindicat la figura de Felip V i 
considera que no és un acte encertat ni prudent. Considera que això no és explicar 
història, sinó fer una anècdota. En aquest sentit, insisteix que no és un bon lloc per 
parlar de Felip V i alhora exposa que, tot i que el Partit Popular i Unitat per 



5490 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

Barcelona es busquin mútuament, no cal que cada dia ofereixin el mateix 
espectacle. Per aquest motiu, demana que es torni al tema de l’ordre del dia.

Seguidament, dirigint-se al Sr. Forn, assegura que des del seu grup donen la 
mateixa importància a l’enquesta que li donava ell quan estava a l’oposició i 
reconeix que s’han d’atendre totes les dades conegudes, perquè ajuden a entendre 
la situació. Així mateix, recorda al Sr. Forn les intervencions que feia quan es 
presentava l’enquesta de victimització i el to amb què les feia i assegura que molts 
dels que hi són presents ja hi eren aleshores.

A continuació, afirma que el Sr. Forn ha tingut sort perquè el seu grup i la resta 
de grups de l’oposició fan una oposició responsable i amb sentit de ciutat, ja que 
són conscients que la seguretat és un tema molt sensible i molt propici al 
populisme, per la qual cosa no en volen fer un instrument de confrontació 
partidista dins l’Ajuntament. En aquest sentit, assegura que no fan una oposició 
barroera ni demagògica i que fins i tot el Sr. Villagrasa s’ha moderat des de fa dos 
anys. Així, recorda les afirmacions, segons la seva opinió demagògiques, que va 
fer el Sr. Trias a la campanya electoral del 2011, on afirmava que no volien ser la
capital «de la prostitució, de les màfies, les drogues i el botellón.», de tal manera 
que assegura que ells no faran l’oposició que varen fer ells i lamenta que no 
vulguin reconèixer-ho. Tot i això, afirma que no fer oposició demagògica no vol dir 
no fer oposició exigent, per la qual cosa manifesta que li plantejarà quatre 
exigències.

En primer lloc, demana que el govern millori la sensació de seguretat a la ciutat, 
sobretot en alguns districtes com Ciutat Vella. Seguidament, observa que cal una 
major i millor coordinació entre els cossos policials, sobretot amb els Mossos 
d’Esquadra. En tercer lloc, demana que el govern sigui clar, contundent i exigent 
davant el Govern de la Generalitat i el Departament d’Interior quant al tema de les 
retallades en seguretat pública que es produeixen. Així, comenta que a l’acta que 
s’ha aprovat des del seu grup es va presentar un prec referent a la dotació 
d’agents, vehicles, armilles, etcètera, i que encara esperen resposta. Alhora, 
recorda que fa mesos que varen presentar per escrit a l’Ajuntament tot un seguit 
de qüestions referents a l’impacte de les retallades i que no han obtingut resposta 
ni del Govern de la Generalitat ni del govern municipal. Finalment, demana que el 
govern municipal sigui més vigilant amb algunes actuacions dels Mossos 
d’Esquadra, sobretot a Ciutat Vella, ja que, segons afirma, provoquen preocupació 
entre alguns grups municipals, entre veïns i veïnes, etcètera. 

El Sr. Laporta assegura que és lògic demanar la unificació dels cossos, ja que 
havent-n’hi quatre, es fa molt difícil la coordinació. En aquest sentit, explica que en 
cap cas pretenen malmetre la imatge ni la feina de cap dels quatre cossos, ja que, 
segons la seva opinió, fan molt bona feina i estan preparats i capacitats. 
Tanmateix, insisteix que quatre cossos provoquen una descoordinació.

Seguidament, dirigint-se al Sr. Villagrasa, li retreu que parlar de victimització i 
de Felip V demostra el concepte de seguretat que té i recorda que Felip V va fer 
construir una ciutadella amb canons apuntant cap a ciutat. Així, insisteix que no 
comparteix en absolut el seu concepte de seguretat. Finalment, afirma que el grup 
del Sr. Villagrasa de seguida se senten al·ludits i fan sortir tots els seus complexos, 
que tenen com a origen el seu fonamentalisme hispànic.

Es dóna per tractada.

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d'acord

3. Aprovar el compromís econòmic de l’Ajuntament de Barcelona en el 
Contracte-Programa entre l’Administració General de l’Estat i l’Autoritat del 
Transport Metropolità per finançar el transport regular de viatgers de Barcelona de 
l’exercici 2013 per un import de 76.703.575,00 euros.
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La Sra. Escarp afirma que l’altre dia ja es va votar a l’Àrea Metropolitana i 
comenta que tots varen fer referència a l’exercici d’un vot de responsabilitat. 
Alhora, segons explica, feien referència a la necessitat d’una llei de finançament 
del transport públic, ja que les retallades constants de l’Estat i en algun cas de la 
Generalitat respecte al transport públic no faciliten la defensa de la cohesió i del 
transport públic. També explica que es va comentar la indignació al voltant de la
retallada que l’Estat fa en l’aportació al transport públic i assegura que són 
conscients de la delicada situació en què es troba aquesta àrea.

Seguidament, demana al Sr. Freixedes que en l’exercici de responsabilitat que, 
segons el seu parer, fan tots, ell faci un exercici de contracció i demani disculpes, 
ja que, segons exposa, quan l’Estat aportava 200 milions d’euros a l’any, i no 94 
com ara, recorda que ell votava en contra perquè considerava que era un mal 
contracte-programa per al finançament del transport públic. Per aquest motiu, 
afirma que per responsabilitat seria una bona manera de començar que assumissin 
les errades que s’han fet en el passat. També recorda que l’alcalde, a l’Àrea 
Metropolitana, va dir que aniria a Madrid a negociar, però que mentrestant s’està 
signant un contracte-programa sota l’amenaça constant d’haver de mirar de 
compensar el dèficit.

Finalment, dirigint-se al Sr. Forn, li comenta que sap que ella es preocupa per 
les coses i que les coneix. Així, considera que valdria la pena que si s’ha de 
plantejar un acord al voltant del transport públic, s’haurien de treure de sobre 
algunes de les coses que varen dir i assegura que ella està disposada a treballar-
hi, juntament amb el seu grup parlamentari. Recorda també que sobre els 76 i els 
80 milions, són els 3 milions que l’Ajuntament va fer en pagament aplaçat, i 
assegura que com que ja estaven aprovats no cal posar-los a l’acord.

El Sr. Ramírez afirma que, com deia la Sra. Escarp, és un tema que s’ha debatut 
tant a l’Àrea Metropolitana com en aquesta Comissió, ja que el contracte-programa 
és d’un any i no per dos. Així mateix, manifesta que des del seu grup estan d’acord 
que hi ha una disfunció del sistema quant a finançament, motiu pel qual estan 
d’acord a aprovar una llei de finançament per tal de garantir estabilitat en el 
sistema de transport públic. Alhora, exposa que des del Grup Municipal Popular 
també aposten pel transport públic i entenen que s’ha de promoure i que hi ha 
hagut un incompliment i una reducció de les aportacions per part d’algunes 
administracions. En aquest sentit, explica que és cert que l’Estat és el que més ha 
reduït l’aportació i assegura que s’ha d’exigir a totes les administracions que facin 
les aportacions corresponents per tal de poder mantenir aquest contracte-
programa i el sistema de transport públic. Així, recorda que aquest any obliga que 
hi hagi un endeutament de 140 milions d’euros per poder garantir la continuïtat del 
sistema, però reconeix que és cert que en aquest ball de xifres va sortir a premsa 
que les xifres són sensiblement diferents entre el que faciliten alguns mitjans o un 
grup o un altre.

Seguidament, puntualitza que la transferència corrent de l’Administració General 
de l’Estat puja de 93 % a 95 %. Tot i que reconeix que és una pujada molt
sensible, afirma que no hi ha hagut una davallada del 12 %, com, segons 
assegura, va dir algun grup al Plenari metropolità. Així, comenta que la situació 
actual no és la mateixa que fa deu anys i que la precarietat de les administracions 
es reflecteix en aquest contracte-programa.

Per acabar, assegura que aposten pel transport públic i que s’ha d’exigir el 
compliment o buscar eines, com una llei de finançament, per tirar endavant el 
sistema i que pugui ser més estable.

El Sr. Mestre afirma que votaran a favor, però una mica forçats, ja que 
considera que és o això o res i tot i que els sembli insatisfactori el contracte-
programa, cal votar de manera responsable favorablement. Segons explica, el 
contracte-programa posa en evidència l’enorme baixada de l’aportació de 
l’Administració General de l’Estat al transport públic metropolità, especialment des 
que el Sr. Rajoy governa amb el Partit Popular. Tot i això, afirma que l’aportació 
del Govern de la Generalitat de Catalunya també ha anat a la baixa, ja que l’any
2011 van ser 330 milions d’euros i l’any 2013 són 281. En aquest sentit, demana 
si les aportacions de la Generalitat acaben sent transferides a l’Àrea Metropolitana i 
de l’Àrea Metropolitana a TMB.
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Seguidament, comenta un tercer factor que no té a veure amb les 
administracions i assenyala que a més a més tota la baixada d’aportació de l’Estat i 
l’aportació insuficient de la Generalitat es dóna en una situació de pèrdua de 
passatge, com a conseqüència de la crisi. Així mateix, assegura que la situació és 
complicada i considera que el compromís de les altres administracions implicades 
en el finançament del transport públic metropolità és insatisfactori i insuficient.

Per acabar, conclou qüestionant quants anys hauran de continuar demanant 
l’elaboració d’una llei de finançament del transport públic que, com a mínim, fixi un 
marc legal de quina ha de ser l’aportació de cadascuna de les administracions. 
Alhora, insisteix que el govern municipal hauria de tenir un paper més actiu i que 
s’hauria de posar a treballar de seguida en aquesta llei de finançament.

El Sr. Laporta assenyala que s’està amortitzant el deute amb un nou 
endeutament, fet que considera un camí sense sortida. Així, també demana el 
perquè del descens d’última hora de l’aportació que ha fet l’Ajuntament l’any 2013, 
ja que, segons explica, es van pressupostar 84 milions i se n’han acabat transferint 
80, alhora que s’està aprovant una reducció a 76. 

A continuació, remarca que aquest sistema és insostenible tant a llarg com a 
curt termini i assegura que si es continua anant a l’endeutament per pagar la 
despesa corrent, es convertirà en un camí sense sortida on es pagarà més 
d’interessos i d’amortització que el que es destina a finançar el dia a dia del 
transport.

Finalment, insisteix que des del seu grup proposen una llei de finançament del 
transport, per tal que aporti les inversions necessàries per assegurar la qualitat del 
servei i per a una major implicació de les administracions supramunicipals. 
Tanmateix, considera que s’ha de fer una política de fidelització dels usuaris i de 
reducció del frau.

El Sr. Forn agraeix l’aprovació per la majoria dels grups i el to de les 
intervencions. Així mateix, considera que és important trobar una sortida en comú 
i remarca que estan davant un dels grans reptes per a la ciutat, ja que, segons el 
seu parer, es troben en una situació límit quant al finançament del transport i creu 
que és una tema que requereix un acord entre tots els partits i tant des de 
l’Ajuntament, com des de l’Àrea Metropolitana i des de la Generalitat.

Seguidament, reconeix que porten molts anys sense llei de finançament, que 
considera un requisit bàsic. Tot i que no és el millor moment per plantejar-la, 
explica, ateses les restriccions econòmiques de moltes de les administracions, no 
té cap sentit posposar la situació. Alhora, manifesta que cal un esforç per concretar 
la bona voluntat que s’ha expressat, ja que aquesta és l’única via per solucionar el 
problema.

Conclou afirmant que des del govern aposten pel transport públic i que a partir 
d’aquí s’han de mirar quines són les maneres per fer front a aquesta situació.

Es dictamina amb el posicionament favorable de CIU, PSC, ICV-EUiA i UpB i amb 
l'abstenció del PP. 

4. Ratificar el Decret d'Alcaldia, de 4 de setembre de 2013, pel qual s'atorguen 
les plaques de reconeixement a les Unitats i la medalla d'Honor al Mèrit als 
membres de la Guàrdia Urbana que figuren en les relacions adjuntes, en les 
categories d'argent i bronze, per la realització de serveis rellevants i/o de 
contrastada eficàcia, produint la concessió de la medalla en la categoria d'argent 
els beneficis establerts a l'article 5 del Reglament d'Honors i Recompenses dels 
membres de la Policia Municipals i del Servei d'Extinció d'Incendis, de 17 de 
setembre de 1976.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els Grups. 

5. Ratificar el decret d'Alcaldia, de 4 de setembre de 2013, pel qual s'atorguen 
les plaques de reconeixement i la medalla d'Honor al Mèrit en la categoria 
d'argent, a títol honorífic, a les persones i entitats alienes al Cos de la Guàrdia 
Urbana que figuren en la relació adjunta, segons allò que estableix la disposició 
addicional del Reglament d'Honors i Recompenses dels membres de la Policia 
Municipal i del Servei d'Extinció d'Incendis, de 17 de setembre de 1976, en
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reconeixement a les seves actuacions i col·laboració envers la Guàrdia Urbana 
d'aquesta ciutat.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els Grups. 

6. ratificar el decret d'Alcaldia, de 13 de setembre de 2013, pel qual s'atorga la 
medalla d'Honor al Mèrit als membres de la Guàrdia Urbana que figuren en les 
relacions adjuntes, en les categories d'argent i bronze, per haver prestat serveis 
sense interrupció durant 35 o 25 anys, sense cap nota desfavorable en els seus 
expedients personals; produint a concessió de la medalla en la categoria d'argent 
els beneficis establerts a l'article 5 del Reglament d'Honors i Recompenses dels 
membres de la Policia Municipal i del Servei d'Extinció d'Incendis, de 17 de 
setembre de 1976.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els Grups. 

IV) Part decisòria / Executiva

a) Ratificacions
b) Propostes d'acord
c) Proposicions

V) Part d'impuls i control

a) Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal PSC:

7. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: Instar al Govern municipal a 
vetllar pel compliment de les actuacions previstes al Pla Director d'Infraestructures 
del transport públic col·lectiu de la regió metropolitana de Barcelona 2011-2020 
pel que fa a la ciutat de Barcelona.

La Sra. Escarp explica que és una proposició que pretén aconseguir l’acord de 
tots i que fa referència al Pla director d’infraestructures, que recull totes les 
actuacions en infraestructures del transport públic i que es plantegen amb una 
perspectiva de dècada, a l’àmbit de la regió metropolitana de Barcelona. Segons 
exposa, té una visió global i integral, independentment de l’operador o de qui sigui 
la responsabilitat, o de quines siguin les inversions que s’han de realitzar per anar 
completant la xarxa de transport públic.

Seguidament, recorda que està en vigor el PDI 2011-2020 i que es pot fer un 
apartat específic de tot allò que contempla al voltant de les actuacions a la ciutat 
de Barcelona, tant de metro, ferrocarril, tramvia, algunes actuacions en xarxa 
ferroviària estatal o el programa d’intercanviadors.

Segons exposa, amb les actuacions que es contemplen, pel que fa a Barcelona, 
es calcula que captarien un total de 724.000 passatgers, dels quals 62.870 
provindrien del vehicle privat. Així, insisteix en la importància del PDI per a la 
ciutat de Barcelona i afirma que sempre han defensat que el transport públic és 
una eina més de cohesió social i territorial. Alhora, manifesta que porten aquesta 
proposició perquè l’Ajuntament té tres cadires a l’ATM.

El Sr. Forn afirma que són quatre.
La Sra. Escarp expressa que si és així encara li ho posen millor i demana que els 

quatre representants de l’ATM defensin les actuacions que s’han de fer a 
Barcelona, ja que recorda que aquest estiu hi ha hagut afirmacions i comentaris 
que no van per aquesta via.

Seguidament, recorda que l’alcalde va dir que la doble via de la línia de Vic 
importa més que la línia 9 del metro, afirmacions que considera desafortunades i 
que creu que tenien a veure amb un fet conjuntural i una oportunitat concreta del 
moment. En aquest sentit, li demana que quan arribin a l’ATM, tant el regidor de 
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Mobilitat com ell, defensin la línia 9 del metro i si no, que vagin a la Marina del Port 
i expliquin les mateixes afirmacions als veïns i veïnes.

A continuació, recorda els descarrilaments a plaça Catalunya durant l’estiu que, 
segons exposa, han estat quatre i retreu que no s’expliqués bé. Així, insisteix que 
el PDI contempla i fa necessària la cua de maniobres de la plaça Catalunya, la 
qual, segons el seu parer, tampoc sembla que es pugui afrontar. Alhora, comenta 
que tenint en compte els accidents que passen a plaça Catalunya, no li sembla que 
el govern el defensi amb molt d’interès. Recorda també que el conseller Vila va dir 
que faria l’impossible per evitar la parada de les obres de la línia al metro. 
Seguidament, esmenta que hi ha hagut incidents a la xarxa de Rodalies.

Finalment, manifesta la necessitat de defensar ells mateixos les infraestructures 
pròpies i retreu les afirmacions del Sr. Trias, així com també que a la presentació 
del Pla de mobilitat urbana el director de Mobilitat inclogués l’estudi d’intercanvi de 
ramals de la línia 3 i la línia 4 com una actuació a portar a terme quan, segons 
afirma, no està prevista en el PDI. Així, exposa que quan li varen demanar per què 
es prioritzava si no estava en el PDI ell va respondre que defensaven que somiar 
és gratis. Per aquests motius, demana al Sr. Forn que defensin les infraestructures 
de Barcelona i que les prioritzin, sobretot en un sentit de govern i no que cadascú 
vagi a la seva. Alhora, es demana què contemplarà el Pla de mobilitat urbana, que 
necessita el transport públic per complir els seus objectius, si és incapaç de 
prioritzar les actuacions que s’han de fer.

El Sr. Ramírez manifesta el seu suport i afirma que el PDI té una importància 
estratègica i que ha de servir com un full de ruta per a l’execució de grans 
infraestructures per millorar el transport a l’àrea metropolitana de Barcelona, així 
com també per a la concreció i el compromís d’inversió per a moltes actuacions en 
matèria de transport col·lectiu durant els propers deu anys.

Així mateix, recorda que moltes de les actuacions cabdals ja estaven 
contemplades al PDI anterior i amb una inversió prevista. Alhora, comenta que 
estan pendents d’iniciar-se o d’execució, per la qual cosa entén que, amb el nou 
PDI, s’incorporen seixanta actuacions amb una inversió total de 19.800 euros. 
També esmenta que aquestes inversions s’haurien d’executar en el període previst.

A continuació, afirma que el nou PDI ha de servir per a la creació o la posada en 
marxa d’infraestructures que connectin els barris de la nostra ciutat que no 
gaudeixen d’un transport públic col·lectiu adient. En aquest sentit, però, remarca 
que moltes de les actuacions són rèpliques del PDI anterior i estan iniciades i 
pendents d’execució. Per aquest motiu, considera que és cabdal vetllar per al 
compliment de les actuacions previstes en el PDI per als propers deu anys. Com la 
Sra. Escarp, també afirma que estant a l’ATM s’han de defensar els interessos i les 
infraestructures pròpies de la ciutat de Barcelona i que s’ha d’establir un calendari 
d’execució, etcètera, per tal de vetllar per al compliment del pla.

El Sr. Mestre afirma que per al seu grup el PDI és elaborat pel Govern de la 
Generalitat, concretament de Convergència i Unió, i que vaser aprovat 
definitivament el juliol d’aquest any. Així, considera que inclou diferents actuacions 
programades bàsiques per a la millora de la mobilitat sostenible a la ciutat.

Seguidament, comenta algunes de les obres, com ara el perllongament de 
Trinitat Vella, el perllongament de la línia 8, la unió dels dos tramvies, la connexió 
amb la T1 de l’aeroport i millora de la T2, etcètera, i fa referència al que diu 
literalment el PDI quant al fet que la construcció de les línies 9 i 10 de metro és 
l’actuació més important del PDI, com ja ho va ser en el PDI 2001-2010. També 
llegeix que els principals objectius són la cobertura de territori d’alta densitat de 
mobilitat, que es desenvolupa a la part alta del Barcelonès, així com l’increment de 
l’efecte xarxa, amb un total de vint nous intercanviadors. Alhora, que les noves 
línies 9 i 10 tenen transbordament en totes les línies de Transports Metropolitans 
de Barcelona, Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya i Rodalies almenys una 
vegada i que la conjunció d’aquests factors implica la captació d’un flux de 
demanda important. Tanmateix, recorda que això que ha dit és el que diu el PDI, 
elaborat per Convergència i Unió, però remarca que totes les actuacions 
contemplades al Pla director d’infraestructures són importants per al seu grup, ja 
que són imprescindibles per a la ciutat de Barcelona.
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A continuació, afirma que hi votaran a favor perquè volen que el govern de 
l’Ajuntament reclami a la Generalitat i al Govern de l’Estat les actuacions pendents 
i alhora que assumeixi totes les actuacions previstes en el PDI, que es justifiquen 
pel seu rendiment social i que, segons exposa, sembla que l’alcalde no ho vegi de 
la mateixa manera. En aquest sentit, manifesta que s’han sorprès molt pel fet que 
l’alcalde renunciï de manera reiterada a exigir a les altres administracions el 
compliment de les previsions i compromisos. A més a més, segons la seva opinió, 
l’alcalde banalitza infraestructures del transport públic i recorda les declaracions 
que va fer a Catalunya Ràdio sobre els jocs olímpics d’hivern quan va afirmar que 
era més important la doble via de tren fins a Vic que la línia 9 de metro.

També comenta que el dia abans l’alcalde, a l’acte del Fòrum Europa Tribuna 
Catalunya, va dir que veu fatal la qüestió de la línia 9 del metro i que considera 
una bogeria que en el tram de la zona universitària fins al Prat s’hi concentrin 21 
estacions, ja que així el transport públic no serà l’opció més ràpida per arribar a 
l’aeroport. Alhora, assegura que va afirmar que, en aquest cas, hi aniria en cotxe. 
Segons el seu parer, no es pot banalitzar frívolament aquesta qüestió i manifesta 
que des del seu grup no ho entenen.

El Sr. Laporta manifesta que votaran favorablement perquè estan d’acord en el 
compliment de les actuacions previstes en el Pla director d’infraestructures, però 
demana com es podrà fer amb uns pressupostos de l’Estat tan insultants per a 
Catalunya. Segons exposa, el Govern central porta a l’extrem la línia dels equips 
de govern espanyols anteriors, ja que durant moltes dècades s’ha invertit 
proporcionalment menys a Catalunya que a la resta de l’Estat.

A continuació, afirma que la situació actual de Catalunya és d’un ofec absolut, ja 
que per una banda es va una avaluació de les inversions prioritàries en 
infraestructures per intentar sortir de la crisi i per altra banda el Govern central no 
compleix la seva paraula. Així, considera evident que la inversió a Catalunya ha 
baixat un 25 % i remarca que a la província de Barcelona les inversions 
pressupostades per part de l’Estat s’han reduït en un 28 %, el que considera una 
situació insostenible.

Seguidament, comenta que farà referència a les infraestructures que s’estan 
endarrerint o que ja han desaparegut dels pressupostos. En aquest sentit, esmenta 
els accessos ferroviaris al port de Barcelona, per als quals opina que sembla que es 
compliran les aportacions, però remarca que s’endarrereix el projecte fins al 2017, 
ja que per al 2015 només estan pressupostats 19 milions. També esmenta 
l’incompliment de l’acord a què es va arribar amb la ministra sobre Rodalies. Així, 
recorda que l’acord es va signar el juny de 2013 i que preveia una inversió de 160 
milions d’euros a Catalunya, entre el 2014 i el 2015, dels quals només se’n 
compliran 40 per al 2014 i res per al 2015. També comenta que només fa tres 
mesos que es va arribar a aquest acord i que el Govern de l’Estat l’ha incomplert. 
El que considera més preocupant, però, és que desapareguin les partides d’inversió 
destinades a les estacions de Sants i de la Sagrera. En aquest sentit, explica que 
Barcelona pateix doblement aquesta situació que provoquen els incompliments 
econòmics de l’Estat, ja que per una banda no rep els ingressos que li pertoquen 
dels pressupostos generals i, per altra, l’ofec financer a què l’Estat espanyol sotmet 
la Generalitat repercuteix en menys inversions i despeses socials a la ciutat de 
Barcelona. 

Per acabar, conclou que aquesta situació és intolerable i fa referència a les 
despeses de capitalitat, les quals, segons afirma, han estat eliminades, per la qual 
cosa les institucions culturals estan rebent un maltractament, amb un finançament 
irrisori. També insisteix que infraestructures claus com els accessos al port de 
Barcelona o les estacions de la Sagrera i de Sants, amb aquests endarreriments, 
s’eternitzen o directament desapareixen dels pressupostos.

El Sr. Forn afirma que donaran suport a la proposició perquè és la seva obligació 
vetllar pel compliment de les actuacions previstes en el Pla director 
d’infraestructures del transport públic col·lectiu de Barcelona i d’arreu de 
Catalunya, tot i que puntualitza que la seva responsabilitat és a Barcelona, perquè, 
segons exposa, aquest pla es va aprovar per unanimitat també a l’ATM i ells hi van 
participar de manera directa fixant les obres i les prioritats d’infraestructures.
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La Sra. Escarp agraeix el vot favorable i assegura que està convençuda que el 
Sr. Forn no només ho fa per obligació, sinó també per devoció.

El Sr. Ramírez, dirigint-se al Sr. Laporta, exposa que, en els pressupostos que 
es van presentar per part del Govern espanyol , Catalunya es manté com a quarta 
comunitat amb més inversió, amb 945 milions d’euros i que Barcelona és la segona 
província que rep més fons estatals, amb 470 milions d’euros i que en inversió 
directa, entre els anys 2000 i 2013, l’Estat ha destinat a Catalunya més de 23.000 
milions d’euros. Alhora, comenta que si té un tracte diferenciat o discriminatori 
envers altres comunitats, aquesta xifra és més del 40 % del que ha rebut Madrid 
en aquest període. Així mateix, recorda que el 2013 Catalunya va tenir un volum 
d’inversió des de Foment de 2,6 vegades superior a la mitjana estatal, en més de 
1.112 milions d’euros. Per aquests motius, considera que això no és discriminar 
una comunitat.

El Sr. Laporta manifesta que el que intenta justificar el representant del Grup 
Municipal del PP és injustificable, ja que considera que les dades són evidents i la 
situació de dèficit fiscal de Catalunya és insostenible, així com també és 
inadmissible, segons el seu parer, el dèficit quant a inversions en infraestructures. 
Així, explica que això ho demostren els pressupostos generals de l’Estat que ha 
presentat el Partit Popular per al 2014. En aquest sentit, afirma que això és una 
evidència incontestable i assegura que per molt que es repeteixin les informacions 
falses que dóna el Partit Popular, no aconseguiran canviar els números dels 
pressupostos, els quals maltracten Catalunya i Barcelona.

El Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Escarp expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Ramírez expressa el vot favorable del PP, el Sr. Mestre 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot favorable 
d’UpB. S'aprova.

Del Grup Municipal PP:

8. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: Instar a Transports Metropolitans 
de Barcelona a la instal·lació de màquines expenedores de títols de transport públic 
a les parades o interior dels autobusos de la ciutat de Barcelona, descartant la 
possibilitat d'incorporar màquines de vending de llaminadures.

El Sr. Ramírez explica que presenten la proposició per instar Transports 
Metropolitans de Barcelona a instal·lar màquines expenedores de títols de 
transport públic a les parades o a l’interior dels autobusos mateixos i de descartar 
la possibilitat d’instal·lar màquines de vending de llaminadures, arran d’una notícia 
que va sortir d’una prova pilot que efectua Transports Metropolitans de Barcelona.

A continuació, explica que és una incoherència instal·lar aquests tipus de 
màquines, ja que atempten contra els bons hàbits alimentaris i contra alguns 
programes que estan en marxa en contra de l’obesitat infantil i per a la salut de les 
persones. Així, exposa que des del seu grup entenen que aquestes màquines 
constitueixen algun tipus d’inconvenient quant als col·lectius de mobilitat reduïda, 
ja que estan instal·lades a la zona reservada per a aquest col·lectiu. Per aquests 
motius, considera que és una mesura errònia i demanen que es descarti aquesta 
possibilitat.

D’altra banda, demana que es posin màquines expenedores dels títols de 
transport més utilitzats, com puguin ser la T10 o la TMes, atès que quan un usuari 
arriba a un autobús i no té el títol adient, ha d’adquirir un bitllet senzill, la qual 
cosa li ocasiona unes despeses desproporcionades amb el que realment li costaria 
el bitllet amb una T10.

Seguidament, esmenta la problemàtica de la fracció de la moneda, ja que els 
conductors moltes vegades no accepten els bitllets de més de 20 euros i això 
obliga els usuaris a haver d’abandonar l’autobús i buscar solucions per agafar el 
següent.

Finalment, conclou dient que demanen que es descarti la prova pilot 
d’instal·lació de màquines de llaminadures i que es posin màquines expenedores 
dels títols més utilitzats, tant a les estacions com dins els autobusos.
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La Sra. Escarp exposa que són conscients que des del seu grup haurien pogut 
fer alguna transacció que al final no han presentat. Pel que fa a la instal·lació de 
màquines expenedores de títols de transport, afirma que des de l’ATM i des de 
TMB s’està tirant endavant la TMobilitat, per la qual cosa considera que si s’està 
fent en els autobusos, en els exprés o a la línia d’alta prestació, s’han d’evitar 
aquests tipus d’inversions, atès que s’avança cap a la TMobilitat, amb què no hi 
haurà màquines expenedores i es podrà entrar als sistemes de transport a través 
del xip o del mòbil.

Seguidament, afirma que votaran a favor sobretot per la part de descartar 
màquines expenedores de llaminadures. També assegura que li costaria parlar 
d’altres tipus de màquines de vending i explica que a les xarxes socials aquest 
tema ha donat molt de si i que hi ha qui proposa vendre mocadors, aigua i altres 
propostes per al Nitbus que creu que són deduïbles. Tot i això, considera que els 
autobusos no són llocs on posar segons quines coses i fa broma de com de 
creativa és la gent en 140 caràcters.

A continuació, referint-se a la prova pilot, que hauria de funcionar durant sis 
mesos i si desperta interès es valorarà la possibilitat de col·locar-ho de manera 
definitiva, considera que els autobusos no han de portar màquines de vending, 
entre altres coses per l’espai propi de l’autobús. Alhora, esmenta les dificultats 
econòmiques que passa TMB, que fan que s’hagin de reduir freqüències i que es 
vagi una mica justos. També considera que sempre s’acaba carregant sobre els 
espais més versàtils, en aquest cas el de les persones amb dificultats o la gent que 
duu cotxet.

Finalment, esmenta el que va dir als mitjans sobre el fet que siguin una 
administració en la qual des de l’Agència de Salut Pública han promogut hàbits de 
vida saludables i no considera oportú instal·lar màquines de venda de llaminadures 
en els autobusos. 

La Sra. Ribas expressa el seu desacord en la instal·lació de màquines de vending 
amb llaminadures a l’interior dels autobusos, ja que, segons explica, dóna prioritat 
a la comercialització sobre la qualitat de l’estada en un espai escàs. Segons el seu 
parer, les solucions que proposa el govern a l’hora de generar ingressos per a allò 
públic sempre passen per cedir espais públics al món privat, de tal manera que 
s’han pogut veure estàtues amb samarretes esportives, noms d’estacions a línies 
de metro, etcètera. Des del seu punt de vista, no s’hi val tot per finançar el 
transport públic. En segon lloc, el tipus de productes que s’hi ofereixen no 
considera que siguin adequats per posar-los a la vista dels infants i dels adults 
durant un trajecte, perquè el trajecte del bus 7 és llarg i això no és un reforç 
positiu a l’alimentació sana i de qualitat. En tercer lloc, manifesta la seva 
discrepància amb la proposició presentada pel Partit Popular i és que des del seu 
grup consideren que no hi ha d’haver cap tipus de màquines a l’interior dels 
autobusos, ni de venda de bitllets. Segons exposa, no és només per la qüestió de 
l’espai que puguin ocupar, sinó pel fet que genera moviments de persones que han 
de passar per espais que acostumen a ser utilitzats, amb cotxets de bebè, cadires 
de rodes, etcètera. Des del seu punt de vista, la introducció de TMobilitat ha 
d’ajudar a tot això, per la qual cosa qualsevol màquina pot ser innecessària en el 
futur.

Finalment, exposa que el seu grup s’abstindrà perquè, tot i haver intentat 
negociar una esmena transaccionada amb el Grup del Partit Popular, no han arribat 
a cap acord.

El Sr. Laporta manifesta que es decantaran per un vot positiu o una abstenció 
en funció de la resposta a un parell de preguntes que plantejarà. 

Així doncs, expressa el seu desacord a posar màquines de llaminadures als 
autobusos, ja que, segons la seva opinió, va en contra del model de ciutat i des del 
seu grup consideren que incompleix les recomanacions de sanitat pública que 
pretenen posar fre als trastorns produïts pels mals hàbits alimentaris. Tot i això, 
reconeix que la situació de TMB és prou preocupant i creu que la situació no passa 
per la publicitat al metro ni per repartir dolços als autobusos.

A continuació, proposa reflexionar sobre la necessitat real de màquines 
expenedores als busos, ja que, segons comenta, quan s’implanti la xarxa 
ortogonal, està previst que hi hagi màquines expenedores a algunes parades, així 
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com també als autobusos articulats de més llarg recorregut. Així mateix, demana 
si tenint en compte la situació de TMB s’ha fet algun estudi per veure la viabilitat 
econòmica que pugui tenir la instal·lació de màquines expenedores, sobretot 
pensant en la implantació de TMobilitat l’any 2015. En aquest sentit, qüestiona si 
s’haurien de tornar canviar les màquines. Finalment, també proposa un estudi del 
possible emplenament de les màquines, ja que a hores puntes considera que 
l’aplicació és complicada.

El Sr. Forn afirma que s’ha parlat molt sobre el tema del vending però amb poca 
exactitud. En aquest sentit, explica que hi ha un únic autobús de nou-cents que 
està en proves per veure el funcionament de la màquina i assegura que no es pot 
tirar enrere per una qüestió de contracte i que hi haurà d’estar fins al mes de 
febrer. També manifesta que li semblen correctes les valoracions que s’han fet i es 
compromet a escoltar-les i a tenir-les en compte a l’hora d’avaluar si ha funcionat 
bé o no.

Quant a la instal·lació de màquines expenedores de títols, en nega la viabilitat, 
ja que, segons explica, hi ha 550 distribuïdores a tota l’àrea de Barcelona, entre 
Ferrocarrils de la Generalitat, Rodalies, etcètera, i assegura que de les que estan 
instal·lades a les parades n’hi ha que no tenen gaire èxit, ja que la gent s’ha 
acostumat a fer un circuit determinat, al Servicaixa, etcètera, per la qual cosa no 
detecten que hi hagi una major demanda.

A continuació, comenta que pel que fa al tema de la TMobilitat, s’ha iniciat un 
diàleg competitiu, que és un pas previ per fer la licitació d’aquest nou instrument 
tecnològic. Segons explica, la TMobilitat substituirà el títol de transport actual per 
una aplicació de transport continguda en un xip, que es validarà simplement amb 
el contacte i que a més es podrà afegir al telèfon. Per aquest motiu, considera que 
no tindria cap sentit fer una inversió tan important, ja que al 2015 està prevista la 
implantació de la TMobilitat.

Conclou dient que agafa la reflexió positiva que s’ha fet sobre les màquines de 
vending i assegura que està disposat a expressar-ho a TMB.

El Sr. Ramírez agraeix el posicionament dels vots i les reflexions. A continuació, 
responent a les peticions del Grup d’Unitat per Barcelona, exposa que des del seu 
grup consideren que sí que hi ha una necessitat real, ja que moltes vegades hi ha 
gent que vol adquirir un títol de transport i no pot, o fins i tot que no té canvi per a 
comprar un bitllet senzill. Així, reconeix que s’està instal·lant a les noves parades 
de la xarxa ortogonal, però esmenta que on estan instal·lades ja hi queden. 
Alhora, recorda que la proposició demana instal·lar màquines a les parades o a 
l’interior i remarca que això no significa a tots dos llocs, ja que on n’hi ha 
d’instal·lades no se n’haurien de posar més.

Pel que fa al tema de les dimensions, comenta que no entren en el tema d’on 
s’han de posar, ni el volum dintre del vehicle, etcètera, de tal manera que ho 
deixen a criteri del govern. Tot i això, assegura que no ha d’ocupar cap espai 
reservat, ja que una expenedora de bitllets pot ser bastant senzilla i insisteix que 
això facilitaria la feina del conductor.

A continuació, explica que no es té cap estudi econòmic, però assegura que 
encara que estigui en desplegament la tecnologia de la TMobilitat, des del seu grup 
entenen que aquesta idea en algun moment haurà de coexistir amb els títols 
normals, ja que no tothom adquirirà TMobilitat, sobretot, remarca, amb els turistes
o visitants, que no se’ls podrà obligar a pagar un títol així i donar d’alta una nova 
targeta. Per aquest motiu, considera que les màquines expenedores podran 
conviure amb la nova TMobilitat.

Finalment, assegura que són interrogants que s’hauran d’anar solucionant, però 
insisteix que la TMobilitat haurà de coexistir amb els títols normals durant més o 
menys temps.

El Sr. Laporta exposa que considera satisfactòries les explicacions del Sr. 
Ramírez, per la qual cosa votaran a favor, tenint en compte que no sigui una 
implantació universal i que es posin, si pot ser, a l’exterior abans que a dins.

El Sr. Forn insisteix que això és impossible, ja que no espot posar durant un any 
perquè les màquines tenen un cost enorme. En aquest sentit, assegura que si el 
2015 està anunciada l’entrada en funcionament de la TMobilitat aquesta inversió 
no té cap sentit. Pel que fa al tema dels turistes, explica que hi haurà una targeta 
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de plàstic, i que també es podrà usar el telèfon, només amb una aplicació, per la 
qual cosa insisteix que hi haurà sistemes. Alhora, repeteix que no poden fer una 
inversió en una cosa que està en retrocés. Tot i això, reconeix que hi haurà 
moments en què conviuran tots dos sistemes.

El Sr. Laporta manifesta que s’abstindrà, després de les explicacions del Sr. 
Forn. Així i tot, demana al Sr. Ramírez si s’ofèn, i comenta que, tot i que les 
explicacions han estat molt satisfactòries, del tema de la TMobilitat n’està molt 
convençut.

El Sr. Forn expressa el vot contrari de CIU, la Sra. Escarp expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Ramírez expressa el vot favorable del PP, al Sra. Ribas 
expressa l'abstenció d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa l'abstenció d’UpB.
S'aprova.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

9. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda instar a Transports Metropolitans 
de Barcelona a restablir els serveis de les línies de bus que es van deixar de 
prestar al 2012, entre els quals hi ha la supressió de la circulació de la pràctica 
totalitat de busos de barri en diumenges i festius.

El Sr. Mestre explica que, el mes de desembre del 2011, Transports 
Metropolitans de Barcelona va anunciar un conjunt de mesures anomenades com a 
«racionalització», per tal de reduir la despesa del 2012. Segons explica, aquestes 
mesures eren unes reduccions de servei que afectaven set línies d’autobús i vint 
línies d’autobusos de barri. En aquest sentit, comenta que no es pot analitzar la 
reducció de servei que s’ha produït durant el 2012 i que es continua produint sense 
tenir en compte l’augment de tarifes que va aprovar l’Autoritat de Transport 
Metropolità i que es va aplicar a TMB. Així, insisteix que es va tractar d’un 
augment de tarifes considerable acompanyat d’un pla de retallades de servei.

Seguidament, apunta que les retallades de servei afectaven majoritàriament els 
barris de la ciutat de Barcelona, per la qual cosa zones com la Bordeta, a través de 
les seves entitats veïnals o la Coordinadora d’Associacions de Veïns i Entitats de 
Nou Barris de Barcelona, han expressat de manera reiterada l’afectació que els
suposa aquesta retallada de serveis, tant pel que fa a la connectivitat com a la 
mobilitat. Segons el seu parer, no hi va haver una decisió planificada sobre quines 
eren les afectacions reals de servei que produïa aquesta disminució de serveis, ni 
tampoc no es va fer una anàlisi detallada i contrastada de les alternatives. Segons 
explica, hi ha una lenta recuperació de la velocitat comercial en els darrers anys, la 
qual no justifica la reducció d’oferta de catorze línies que es va produir en dies 
feiners i recorda que es deia que algunes d’aquestes línies que havien estat 
reduïdes trobarien un trajecte similar dins la nova xarxa que s’està implantant. Per 
aquests motius, demana si és lògic disminuir l’oferta d’un itinerari abans 
d’implantar una nova xarxa que pretén potenciar-la.

A continuació, comenta que també hi va haver manca de planificació entre els 
operadors, ja que entre desembre del 2011 i gener del 2012 van desaparèixer 
dues línies que feien servei entre el Districte de Sant Andreu i l’Hospital de Sant 
Pau, que eren operades per TUSGSAL i TMB i, segons exposa, no es té 
coneixement de si aquests dos operadors podrien treballar conjuntament, de tal 
manera que d’aquestes dues línies que van acabar desapareixent podia haver-n’hi 
una que donés servei als veïns de Sant Andreu que es volen desplaçar fins a 
l’Hospital de Sant Pau.

Així mateix, recorda que es van eliminar també els autobusos de barri els 
diumenges i festius, sense tenir en compte que portaven viatgers a altres sistemes 
de transport, com ara el metro, i que sumat al fet que hi ha barris amb orografia 
difícil, hi ha ciutadans i ciutadanes que necessiten desplaçar-se per anar a 
treballar. Alhora, demana si són conscients que hi ha persones que els diumenges 
treballen, o que hi ha barris on hi viuen persones majors que tenen moltes 
dificultats per desplaçar-se i que només es poden moure dins el barri en autobús i 
no tenen altre transport alternatiu. Per aquests motius, insisteix que va ser una 
decisió poc planificada, sense estudiar les alternatives, per la qual cosa, explica, 
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els darrers mesos hi ha hagut entitats veïnals que han mantingut les queixes i la 
reivindicació de les línies 91 i 115 els dies festius. També comenta que l’Associació 
de Veïns de Sant Genís dels Agudells va oferir una alternativa a TMB i que s’han 
mobilitzat reiteradament per reclamar-la. Segons exposa, finalment han pogut 
parlar amb TMB i aquests els han fet una proposta que ha significat la recuperació 
del servei de bus de barri els dies festius i que ha estat acceptada per l’associació 
de veïns.

Seguidament, apunta que, quan TMB escolta els veïns i intenta negociar, hi pot 
haver solucions. També explica que amb altres associacions i entitats veïnals no hi 
ha hagut solucions, com ara a Nou Barris, a la Bordeta, al Bon Pastor, a la 
Sagrera, etcètera, on els veïns i veïnes segueixen dient que no han tingut 
possibilitat de discutir les alternatives amb l’Ajuntament i amb TMB. Alhora, 
comenta que es queixen que no hi hagi hagut cap debat global sobre el transport 
públic als barris de Barcelona i que denuncien que hi ha hagut una pèssima 
capacitat de recepció i comunicació per part del govern municipal, dels governs 
dels districtes i de TMB. En aquest sentit, explica que són entitats veïnals que 
continuen reclamant que aquestes reduccions desapareguin i que tornin tenir 
serveis de transport públic els dies festius. Tanmateix, manifesta que si aquestes 
entitats veïnals abandonen les seves reivindicacions, pot passar que les solucions 
no arribin mai.

Per acabar, conclou que des del seu grup plantegen una proposició per tal que 
es restableixin els serveis de línies de bus que van deixar de prestar-ne l’any 2012, 
entre els quals, explica, hi ha la totalitat de busos de barri en diumenges i festius. 
En aquest sentit, demana que el govern municipal resolgui allò que diu que és 
impossible de resoldre però que puntualment ha demostrat que sí que es pot 
resoldre. Així mateix, demana que rectifiquin, que escoltin els veïns i veïnes i que 
donin una resposta positiva a unes reivindicacions que no expressen un caprici, 
sinó un problema real amb la mobilitat.

La Sra. Díaz exposa que el «bus de barri» ofereix serveis en barris i zones de la 
ciutat que, per les seves característiques urbanístiques o orogràfiques, no 
permeten el pas dels autobusos de grandària estàndard i que ofereix un servei 
equivalent a uns vehicles de dimensions inferiors i adaptats a persones amb 
mobilitat reduïda, de tal manera que afavoreixen la comunicació de zones de barri 
d’accés difícil amb altres línies de bus i amb el metro. Segons explica, són línies de 
recorregut curt que permeten connectar l’usuari amb la xarxa bàsica de transport, 
amb les zones comercials, etcètera.

Seguidament, afirma que l’any 2012 tot allò referent al transport públic es va 
capgirar. Així, assegura que tot i que s’anava incrementant la tarifa, a la vegada 
també s’incrementava el servei, mentre que a partir de 2012 es comencen a 
retallar serveis i es va donar la pujada més gran que s’havia vist mai en les tarifes. 
En aquest sentit, apunta que es van suprimir quatre línies de bus per criteris 
purament econòmics i que es van retirar de la circulació els diumenges i festius 
tres línies convencionals i totes les de bus de barri, excepte el 111 i el 116. Segons 
el seu parer, amb aquesta decisió, no s’ha tingut en compte que no tots els 
territoris de la ciutat compten amb els mateixos serveis de transport públic.

A continuació, exposa que, els diumenges, la gent gran, que és la que més fa 
servir el transport del bus del barri, l’utilitza amb molta freqüència i recorda que hi 
ha barris en què el bus de barri és fonamental per als veïns i veïnes. En aquest 
sentit, insisteix que els usuaris de transport públic no només s’hi desplacen entre 
setmana, ja que cada vegada més s’utilitza el transport públic per a desplaçaments 
d’oci. Així, afirma que s’hauria de replantejar la campanya que diu: «Amb 
transport públic, Barcelona no té límits”, perquè, segons la seva opinió, l’equip de 
govern és qui posa límits amb les retallades.

Finalment, assegura que el govern sembla haver oblidat que el transport públic 
es configura com a quart pilar de l’estat del benestar, juntament amb la sanitat, 
l’habitatge i l’educació, així com també que és el mitjà que donarà la comunicació.

El Sr. Ramírez manifesta que comparteix les reflexions del Sr. Mestre i de la Sra. 
Díaz i insisteix que amb la retallada de serveis dels busos de barri els diumenges i 
festius es van deixar molts veïns en una situació precària, quant al tema del 
transport públic, ja que van quedar aïllats als seus barris. Així, assegura que hi ha 
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barris com Nou Barris, la Bordeta, etcètera, on els veïns tenen veritables 
problemes per desplaçar-se dins el barri.

A continuació, afirma que s’ha de garantir la mobilitat a tots els veïns, sobretot 
a la gent gran, o amb problemes de mobilitat reduïda, de tal manera que els 
permeti desplaçar-se dins el barri i alhora amb la xarxa bàsica de transport públic 
de Barcelona. 

Pel que fa al tema de l’endeutament de TMB, recorda que es va prendre la 
mesura per part del govern de reduir aquests serveis, però des del seu grup 
entenen que no poden resignar-se per un problema de finançament i no oferir un 
bon servei públic, per la qual cosa considera que s’han de trobar solucions als 
dèficits i a l’endeutament. Així, opina que no es poden valorar les línies només amb 
criteris d’eficiència econòmica, ja que totes configuren el conjunt de la xarxa de 
transport públic de la ciutat. En aquest sentit, comenta que hi haurà línies amb 
molts beneficis i altres no, però s’ha de trobar un equilibri i que el sistema es faci 
sostenible. Tot i això, apunta que no es pot deixar veïns de la ciutat incomunicats i 
aïllats. Així, manifesta el seu suport a la proposició.

El Sr. Laporta explica que a causa de la crisi econòmica i la manca d’inversió del 
Govern de l’Estat, TMB ha hagut d’aplicar mesures de racionalització per reduir la 
despesa del 2012 en 56 milions d’euros, la qual cosa ha afectat línies i franges 
horàries de baix impacte. Alhora, afirma que redueixen en despeses de publicitat, 
comunicació, etcètera. En aquest sentit, comenta que aquestes mesures a la xarxa 
d’autobusos tenen en compte l’evolució de la demanda i la concurrència d’altres 
xarxes, com ara les ferroviàries. Tanmateix, també explica que a això s’hi ha 
d’afegir el desplegament de la nova xarxa de bus, que permetrà al ciutadà arribar 
al destí de manera més eficaç.

Seguidament, exposa que el seu grup s’abstindrà, ja que consideren que és per 
responsabilitat, i remarca que no poden fer veure que estan immersos en una greu 
crisi que obliga a ser encara més eficients en els serveis públics i més rigorosos en 
la despesa. Així mateix, recorda que des del seu grup han criticat durament 
l’augment dels preus dels transports públics, ja que va en contra del dret a la
mobilitat.

Per acabar, es refereix al que manifesta la proposta quant al bus de barri, i 
exposa que podrien arribar a compartir aquesta necessitat circumstancial d’ajustar 
el servei del bus de barri en alguns casos, sobretot als barris de muntanya, ja que
en aquestes zones els principals usuaris són gent gran. Per aquest motiu, proposa 
replantejar la racionalització del servei de bus de barri, però no a posar en qüestió 
el conjunt de la racionalització.

El Sr. Forn anuncia que respondrà igual que quan van presentar una proposició 
molt similar. Segons exposa, a ningú li agrada retallar, però assegura que és una 
qüestió de responsabilitat fer-ho quan s’està en una situació tan delicada, en què 
s’han hagut de retallar 56 milions de l’empresa. A més a més, recorda que no s’ha 
fet fora cap treballador. Així, insisteix que si s’ha de retallar, es retalla a les línies 
que tenen menys demanda i afirma que algunes de les línies que s’han retallat 
tenien trenta-quatre persones durant catorze hores. Així mateix, considera que des 
de l’oposició tenen grans idees, però a part de demanar un augment de la línia, no 
fan cap proposta constructiva i que ajudi a combatre la situació econòmica.

A continuació, comenta que és cert que no s’han de resignar, però assegura que 
s’han de prendre decisions i que no és el regidor qui decideix retallar, l’únic que 
intenta, segons explica, és tenir una posició responsable i prendre les mesures 
adequades perquè no quedin només afectades aquestes línies.

També retreu que li hagin dit que no escolta, ja que, segons recorda, s’ha fet la 
fusió de les línies 112 i 185 i s’ha reprès el servei al barri de Sant Genís els dies 
festius, perquè tenia una demanda important. Alhora, afegeix que també han 
ampliat el recorregut de la línia 42, plaça Catalunya – Santa Coloma, al barri de 
Santa Rosa i Mercat del Fondo, Santa Coloma de Gramenet. També assegura que 
han reestructurat el servei del Parc de Montjuïc amb la creació de la línia 150 des 
de la plaça Espanya al castell de Montjuïc, que substituïa la línia 193, així com 
també que han prolongat el recorregut de les línies 57 i 157 i que han canviat el 
recorregut de les línies de la plaça Catalunya – Ciutat Meridiana i la 76 per servir al 
barri de Vallbona. Així mateix, comenta que també s’ha canviat el recorregut de la 
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línia 11, de Roquetes a Trinitat Vella, unint Roquetes i Can Dragó i a Sant Andreu 
per donar servei al cap de Fernando Pessoa. Segons explica, aquesta actuació 
havia començat el dia abans i, dirigint-se al Sr. Mestre, assegura que el tema de 
Sant Andreu quedarà solucionat amb la línia H8. Finalment, també esmenta que es 
va millorar l’interval de la línia 82 de la plaça Llucmajor a Torre Baró i que s’hi ha 
afegit un vehicle els dies feiners, així com també l’ampliació del servei en festius 
de la línia 83.Així, assegura que es fa tot el que es pot en la mesura de les 
possibilitats econòmiques de TMB.

El Sr. Mestre agraeix els vots favorables del Grup Municipal Socialista i del Partit 
Popular.

A continuació, dirigint-se al Sr. Forn, li recorda que han fet una cronificació de 
les retallades de serveis als barris de Barcelona que, contràriament al que van dir 
alguns regidors i regidores de Districte quan es va posar en marxa, no ha estat 
puntual i que no s’ha resolt en el futur, sinó que n’han mantingut el fort increment 
de tarifes que es va posar en marxa el 2012.

Seguidament, assegura que coneixen els problemes de TMB, així com també 
que no hi haurà una llei de finançament. També esmenta els problemes del 
contracte-programa de què han parlat abans, i la situació del deute. Però tot i això, 
retreu al Sr. Forn que no estan al govern per plorar, sinó per prendre decisions al 
servei dels ciutadans i ciutadanes, i per governar i que l’únic que fan és reduir 
serveis amb l’únic criteri del passatge.

Quant a la llei de finançament del transport públic, assegura que ni des del 
govern municipal ni des del Govern de la Generalitat han tingut cap interès a 
impulsar-la i que des del seu punt de vista és un problema fonamental que hi ha 
sobre la taula.

A continuació, dirigint-se al Sr. Forn, afirma que tenen un estil de governar 
contraproduent per a la ciutat, ja que, segons assegura, l’alcalde no vol negociar 
amb ministeris ni amb el Govern per no fer soroll i que alhora van presumint 
expressament de tenir molts recursos i molta solvència, així com també de tapar 
forats de la Generalitat de Catalunya. Segons el seu parer, això provoca que es 
cregui que tenen diners i considera que això passa amb massa temes, fet que 
ocasiona un problema per a l’Ajuntament. En aquest sentit, assegura que aquesta 
manera de governar no facilita que les altres administracions compleixin els seus 
compromisos, com és el cas de l’Administració General de l’Estat, en què no 
s’avança.

Seguidament, expressa el seu desig que no carreguin sobre els ciutadans i 
ciutadanes de Barcelona, sobretot sobre els veïns dels barris, i que siguin solucions 
reals i no del «Tot a 100», de tal manera que es busquin diners d’on sigui i com 
sigui.

Dirigint-se al Sr. Forn, també li comenta que no són ells que diguin que no 
escolta, sinó les entitats veïnals mateixes. A més a més, puntualitza que no se’ls 
escolta quan hi ha problemes reals, ja que, segons exposa, des del govern van 
prendre una decisió per criteris econòmics, però una persona amb mobilitat 
reduïda, o una persona gran de la Bordeta no poden anar un dia festiu al CAP de 
Manso, ja que, tot i que hi ha el metro, no hi poden accedir per problemes de 
mobilitat. Per aquests motius, espera que es restableixin els serveis eliminats i que 
TMB estudiï línia per línia cada situació, com a Sant Genís. Assegura que des del 
seu grup poden acceptar que racionalitzi fent un estudi contrastat, parlant amb els 
veïns, etcètera, tot i que amb unes condicions sensiblement diferents, però 
mantenint la prestació del servei.

Finalment, recorda que des del seu grup van presentar la mateixa proposició el 
darrer trimestre de l’any 2012, per tal que el 2013 es restablissin els serveis i 
afirma que la presenten ara perquè es restableixin els serveis el 2014 i que ho 
continuaran fent fins que la retallada de serveis de transport públic continuï sent 
una realitat.

La Sra. Díaz, respecte a les afirmacions del Sr. Forn sobre que no hi havia 
pressupost, li diu que després de trenta-dos anys d’oposició i ara al govern són ells 
que han de buscar la solució. Així, recorda les declaracions del Sr. Trias sobre la 
priorització de la via fèrria de Montcada a Vic, traient importància a la línia 9 del 
metro. En aquest sentit, afirma que hi ha districtes com Sants-Montjuïc amb milers 
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de veïns i veïnes, entre els quals gent gran i amb mobilitat reduïda, que, com que 
els dies d’urgència els CAP de Carles Riba i de la Marina estan tancats, han d’anar 
fins al carrer Manso i sense transport públic. Així, considera que respecte a la 
campanya «Amb transport públic, Barcelona no té límits», s’hauria d’explicar molt 
bé a la gent amb mobilitat reduïda quins límits té la mobilitat a Barcelona.

Seguidament, recorda que quan el Sr. Trias va anar al barri de la Marina a 
presentar un projecte de deu mil habitatges, no va explicar que no hi ha transport. 
Així, considera que el problema és molt més greu que uns quants busos de barri. 
També comenta que el fet que en una de les estadístiques aparegui que només 
viatgen trenta-set persones en un dia no vol dir res, perquè la gent es mou. I 
considera que és una llàstima que una vegada més en tornin sortir perjudicades 
les persones més vulnerables, que no tenen diners per tenir un vehicle privat.

El Sr. Forn, dirigint-se a la Sra. Díaz, li diu que no la va veure mai, quan la 
tuneladora de la línia 9 estava al seu barri i el Partit Socialista governava. Així, li 
retreu que sempre faci exigències als altres i assegura que ell intentava treure-ho 
del debat polític estricte perquè considera que s’ha de fer un debat més 
interessant, sobre la responsabilitat que havien de tenir tots plegats per fer front a 
la manca de finançament. Així, insisteix que ell voldria poder ampliar les línies, 
però repeteix que han hagut de reduir 56 milions d’euros i han intentat salvar tots 
els llocs de treball. Reconeix que hi ha persones que pateixen, però afirma que si 
no es prenen mesures d’aquestes, l’afectació seria més gran. Alhora, considera 
molt poc seriosa l’actitud de la Sr. Díaz pel que fa a donar les responsabilitats al 
govern.

A continuació, dirigint-se al Sr. Mestre, li demana si entre 2003 i 2010, quan ells 
governaven, es va fer la llei de finançament. Alhora, també esmenta el dèficit 
acumulat i de la reducció de l’aportació de l’Ajuntament des de l’any 2009. Així, 
comenta que no es pot improvisar i dir coses a mitges. També manifesta que està 
disposat a fer un debat seriós sobre aquestes qüestions.

Seguidament, assegura que s’han de prendre decisions i que s’han de prendre al 
servei dels ciutadans, però alhora per evitar mals majors. També retreu al Sr. 
Mestre que no hagi dut mai aquesta proposició al Consell d’Administració de TMB.

El Sr. Mestre assegura que sí que ho van dir, tant ell com la Sra. Escarp i el Sr. 
Portabella, quan es va anunciar l’increment de tarifes.

Seguidament, manifesta que espera que donin compliment a la proposició que 
ha estat aprovada i afirma que, des del seu punt de vista, haurien d’estar 
disposats a estudiar les vint-i-sis línies afectades. Alhora, manifesta que no entén 
com és que s’enroquen a mantenir la retallada de serveis i no estan disposats a 
contemplar sota cap cas com a aquestes vint-i-sis línies afectades es pot tornar 
prestar el servei, encara que sigui en condicions diferents. Insisteix que escoltin els 
veïns i que atenguin les situacions que es viuen en aquests barris.

La Sra. Díaz, respon al Sr. Forn sobre el tema que l’ha acusat de no haver-la 
vist mai al cap de la manifestació de la tuneladora i li recorda que juntament amb 
la regidora Mercè Homs es van tancar a l’IMD per reclamar més finançament per al 
transport públic.

El Sr. Forn expressa el vot contrari de CIU, la Sra. Díaz expressa el vot favorable 
del PSC, el Sr. Ramírez expressa el vot favorable del PP, el Sr. Mestre expressa el 
vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa l'abstenció d’UpB. S'aprova.

Del Grup Municipal UpB:

10. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 1. Elaborar un estudi de 
l'impacte visual i sobre el paisatge urbà, així com del grau d'acceptació ciutadana, 
de la comercialització de la denominació d'estacions, parades i línies del transport 
públic de la nostra ciutat (naming rights). 2. Instar a TMB a aturar la licitació de la 
comercialització de la denominació d'estacions, parades i línies del transport públic 
de Barcelona mentre no s'elaborin aquests estudis; 3. Sotmetre a aprovació dels 
Consells Plenaris dels Districtes de Barcelona la possibilitat de modificar el nom de 
parades i estacions del transport públic en l'àmbit del seu territori.

Es tracta conjuntament amb els punts 13 i 15.
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El Sr. Laporta explica que fa un any que es va anunciar la implementació del 
programa de patrocini corporatiu per a la xarxa de transport públic de Barcelona, 
el qual pretenia posar publicitat a les estacions de metro i bus i als espais singulars 
de metro. Segons exposa, aquesta licitació no aclaria quantes línies o estacions es 
podrien veure afectades ni els recursos econòmics que podia aportar. En aquest 
sentit, assegura que des del seu grup van manifestar la seva disconformitat 
perquè, tot i que són conscients de la situació, recorda que van presentar els 
números que demostraven que la solució no passa per posar publicitat al metro o 
vendre dolços als autobusos, ja que això incompleix les recomanacions sanitàries.

Seguidament, comenta que s’hauria de treballar per fer una política de 
fidelització dels usuaris, per tal de mantenir, i fins i tot incrementar, el passatge. 
Així, segons la seva opinió, les iniciatives de vendre dolços i posar publicitat 
quedarien compensades. També exposa que ni les màquines expenedores, ni la 
publicitat en la comercialització són una solució adequada per combatre el dèficit 
que pateix TMB, i molt menys quan s’estan revisant els contractes publicitaris, fet 
que també passa a les empreses, perquè no suposen suficients ingressos. Segons 
afirma, la solució passa per fer la llei del finançament de transport, la qual hauria 
d’aportar les inversions necessàries per assegurar la qualitat del servei, tot i que 
els pressupostos de l’Estat vagin en contra d’aquest línia.

A continuació, comenta que cal més implicació per part de les administracions 
supramunicipals, ja que el transport públic és l’eina que garanteix el dret a la 
mobilitat, dret intrínsec de la societat, així com l’escola pública garanteix el dret a 
l’educació. Així, insisteix que el transport públic és un component igualitari i 
igualador dels ciutadans, a través del qual poden tenir accés a una determinada 
activitat econòmica, a la cultura, a les relacions socials, etcètera. Per aquests 
motius, des del seu grup consideren que és una eina fonamental de l’estat del 
benestar i assegura que els administracions han de fer un esforç per garantir el 
dret a la mobilitat. 

Quant a la política de fidelització, opina que s’ha de treballar en la reducció del 
frau, ja que, segons exposa, TMB recull aproximadament el 50 % dels seus 
ingressos de les validacions i a causa de la precarietat dels compromisos de l’Estat 
en les seves aportacions, Catalunya ha hagut de pal·liar aquestes repercussions 
amb un finançament propi i amb la racionalització del servei, a més d’un increment 
de les tarifes. Així, assegura que això ha provocat un esforç dels ciutadans de 
Catalunya, la participació del finançament del transport públic, el qual, segons 
afirma, és dels més alts d’Europa, per la qual cosa TMB va patir una pèrdua de 
passatge d’un 4 % entre 2011 i 2012 i fins al febrer de 2013 s’aprecia un 5 %, 
recorda. Conclou, per tant, que cal una bona política de fidelització i una reducció 
del frau.

Seguidament, considera que és un bon moment per a la implementació de la 
TMobilitat, ja que repercutiria en els aspectes que ha esmentat i així no s’haurien 
d’utilitzar altres iniciatives en les quals des del seu grup estan en desacord. 
Esmenta també que la incorporació de la doble validació en els desplaçaments 
urbans seria adient.

Finalment, exposa que en la proposició demanen l’elaboració d’un estudi 
d’impacte visual i sobre el paisatge urbà, així com també d’acceptació ciutadana de 
la comercialització de la denominació d’estacions, parades i línies de transport 
públic. Alhora, afirma que insten TMB a aturar la licitació de la comercialització de 
la denominació d’estacions, parades, etcètera, mentre no s’elabori aquest estudi, 
així com també sotmetre a aprovació dels consells plenaris dels districtes la 
possibilitat de modificar el nom de parades i estacions en l’àmbit del seu territori.

El Sr. Mestre explica que per presentar els precs utilitzarà dos arguments que no 
han formulat des del seu grup.

En primer lloc, fa referència a la intervenció del Sr. Laporta en el Ple municipal 
del desembre de 2012, on va presentar un prec que, segons assegura, és 
pràcticament idèntic al que presenten ells, el qual deia: «Que s’insti TMB a no 
desenvolupar el projecte de comercialització de la denominació d’estacions o línies 
de metro, línies d’autobús o espais singulars del metro.» Així, afirma que 
comparteixen els arguments del Sr. Laporta, segons els quals això comportaria 



NÚM. 34 10-12-2013 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 5505

una pèrdua de personalitat de la ciutat, contaminació visual i confusió per a les 
persones usuàries del transport públic.

A continuació, dirigint-se al Sr. Laporta, li comenta que no entenen la proposició 
que presenten, ja que, si presentessin aquest prec, des del seu grup hi votarien a 
favor, però segons explica, la proposició que presenten demana un estudi aturant 
la licitació i no suspenent-la, així com sotmetre-ho a aprovació dels consells 
plenaris del Districte. En aquest sentit, considera aquest fet un pas enrere en una 
exigència que comparteixen, per la qual cosa afirma que no hi votaran a favor.

En segon lloc, exposa que utilitzarà un argument de Patricia Gabancho a El País 
de dia 7 del mateix mes, sobre el nom de les estacions, que llegeix textualment: 
«Hay que tener información previa para entender que se trata de la privatización 
de los nombres de las estaciones. Privatización significa adosarle una marca 
publicitaria al nombre, una cosa que se ha hecho en otras ciudades: en Madrid, sin 
ir más lejos. Es una aberración. Una violación del patrimonio sutil de la ciudad, 
como es el nombre de cada cosa. No todo puede estar en venta, no todo puede ser 
manoseado: la estética de un nombre es parte de la memoria popular, son los 
puntos cardinales de nuestros itinerarios.»A continuació, afirma que ells no ho 
podrien dir millor i assegura que hi estan d’acord. Alhora, manifesta que són 
arguments suficients per plantejar el prec i instar TMB a no desenvolupar aquesta 
proposta.

La Sra. Escarp exposa que farà una reflexió prèvia al voltant de la Comissió, ja 
que considera que s’han plantejat molts temes sobre el transport públic i el seu 
finançament, des d’infraestructures necessàries o el plantejament de models de 
finançament que permetin arribar a un acord polític sobre el transport públic com a 
eina de cohesió social i territorial i el que vol dir el seu finançament, basat en 
moltes coses. En aquest sentit, comenta que en aquesta Comissió coincideixen 
tantes coses perquè no hi ha un debat seriós i acusa el Sr. Forn de no encapçalar-
lo. Segons explica, ha de saber que el metro i el bus són de Barcelona, 
independentment de la competència que tingui l’Ajuntament, la Generalitat o l’Àrea 
Metropolitana. Així, considera que s’hauria de parlar de mesures a curt, mig o llarg 
termini i que evitin debats com aquest, per treure ingressos extrapressupostaris i 
recorda que, com ha dit el Sr. Laporta, els ingressos i el funcionament de TMB són 
les tarifes, les subvencions públiques i el ingressos propis. Segons afirma, els 
ingressos propis són la publicitat, el tramvia, el funicular, etcètera, i assegura que 
s’està discutint sobre el finançament en general i de mesures conjunturals i 
ridícules, ja que falta el debat general, seriós i amb mesures concretes. 

A continuació, retreu que s’estigui parlant de màquines de llaminadures, de 
noms a les estacions de metro i afirma que, segons va dir l’alcalde a la 
presentació, també es vendria el bus turístic, el telefèric, el funicular i el tramvia 
blau. Segons el seu parer, el tramvia blau es podria vendre per complet, ja que és 
una pèrdua de diners, tot i que reconeix que ella no ho desitja. Així mateix, 
insisteix que la discussió d’aquesta Comissió denota la falta d’una discussió més 
global, ja que si no s’acaben discutint coses com què s’ha de vendre, per quin 
preu, etcètera. També recorda que a la presentació de dia 13 de setembre l’alcalde 
va explicar que es vendrien les línies i les estacions, etcètera, talment com es fa a 
Madrid, amb una empresa adjudicatària que s’emportaria el 17 %, però sense 
saber quins ingressos aportarà. En aquest sentit, considera que si es vol parlar de 
finançament s’ha de saber a quin preu es venen les coses, així com a on s’inserirà 
la publicitat i quines són les dues grans empreses amb qui s’està negociant.

Pel que fa a la proposició d’Unitat per Barcelona, afirma que li costa compartir la 
idea, ja que, segons el seu parer, no és un problema de fer un estudi, sinó 
d’oposar-se a vendre les estacions de metro. Per aquest motiu, assegura que té la 
sensació que la proposició és com un «vull però no puc». En aquest sentit, afirma 
que l’estudi ja està fet, perquè la Comissió de Nomenclàtor de l’ATM ha treballat 
per lligar sempre l’estructura del subsòl dins tota la trama urbana, de tal manera 
que es diu «Sagrada Família» perquè hi ha un monument, es diu «Passeig de 
Gràcia» perquè està en un carrer central que es diu passeig de Gràcia, etcètera, 
per la qual cosa, segons comenta, mai no s’ha separat de la trama urbana, 
històrica i patrimonial de la ciutat. Per aquests motius, considera que no és un 
tema de fer un estudi, sinó de responsabilitat.
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Per acabar, cita les paraules de Josep Maria Pasqual a El Punt de dia 16 de 
setembre: «Podem estar abocats a un episodi definitiu de colonització que afectarà 
l’imaginari col·lectiu dels usuaris del metro de Barcelona. A banda que pot tirar per 
terra la feina ben feta de normalització lingüística de les últimes dècades a l’àmbit 
de la senyalèctica.» Conclou dient que és important per a l’aportació que s’ha fet 
des de l’urbà o el suburbà en temes de transport públic i la senyalèctica quant a 
l’estructura mateixa de la ciutat.

El Sr. Ramírez afirma que ja s’han debatut plenament en aquesta Comissió els 
problemes de finançament del transport públic, la pèrdua de passatge, etcètera. 
Així, considera que s’han d’explotar noves vies i manifesta que des del seu grup no 
coneixen quina serà la incidència econòmica, així com també que tot i que no sigui 
la solució definitiva per als problemes d’endeutament i finançament de TMB, pot 
ser una oportunitat per tenir una font d’ingressos i que s’alleugereixin els 
problemes d’endeutament de l’empresa.

A continuació, recorda que des del seu grup l’any passat van presentar un prec 
al govern municipal perquè es fes un estudi de la implementació de mesures com 
els naming rights a la ciutat i afirma que se’ls va respondre que s’estava treballant 
en aquesta línia. En aquest sentit, assegura que després ho van veure amb la 
licitació i la publicitat d’aquest contracte per comercialitzar la denominació 
d’estacions, parades i línies de transport públic.

També comenta que des del Grup Popular sempre han demanat el patrocini 
corporatiu, que no provoqui confusions als usuaris ni alteri els topònims i el nom 
de les estacions de forma contundent, per tal que es mantingui la identitat de les 
línies i es respecti la nomenclatura existent. A banda d’això, assegura que no hi 
veuen cap tipus de problema, ja que, des del seu punt de vista, punts com les 
marquesines o el mobiliari urbà mateix es podrien fer servir per tenir aquesta font 
d’ingressos. Seguidament, posa l’exemple de ciutats com Londres, Madrid, 
etcètera, on, segons afirma, funciona molt bé.

El Sr. Forn afirma que no donaran suport a la proposició i exposa que respondrà 
punt per punt.

Pel que fa al tema de l’estudi, explica que consideren que és innecessari, ja que 
les accions de comercialització consisteixen bàsicament a afegir un nom de les 
empreses patrocinadores en els principals elements de senyalització dels actius de 
TMB, com ara plafons amb el nom de les estacions. Segons el seu punt de vista, 
això no suposa cap mena d’impacte visual sobre el paisatge urbà.

A continuació, considera que és improcedent aturar la licitació, ja que es va 
adjudicar en concurs dia 29 d’abril del 2013, se’n va informar en la Comissió i és 
un contracte en vigor. Pel que fa a l’aprovació als plens dels districtes, afirma que 
tampoc és procedent, ja que les competències sobre aquest tipus d’accions són, en 
primer lloc, de TMB i després de l’ATM.

Quant al prec d’Iniciativa per Catalunya, anuncia que no l’acceptaran perquè 
aquest tipus d’accions com el naming rights són cada vegada més considerades 
com una via òptima per generar recursos i també cita algunes ciutats com 
Londres, Filadèlfia, Lisboa, Dubai, etcètera, que han optat per posar els seus actius 
en aquesta situació. En aquest sentit, assegura que el sector de la publicitat està 
tan fragmentat que les audiències en els mitjans convencionals es veuen obligats a 
cercar noves maneres de comunicació i publicitat, per la qual cosa, considera que 
l’oferta que es fa des de TMB pot ser interessant.

Seguidament, comenta el tema dels emplaçaments i els ingressos previstos que 
ha esmentat la Sra. Escarp, i afirma que són bàsicament els rètols principals de 
TMB, principals línies i estacions, tot i que amb una limitació d’estacions, tant de 
metro, com de línies de bus, de telefèric, etcètera. Segons apunta, en el telefèric 
només seria en la cabina. Pel que fa a l’aspecte econòmic, explica que no es pot 
parlar encara d’una xifra concreta, a causa del mercat, però assegura que es tracta 
d’un actiu que s’havia de tenir en compte i que val la pena que s’utilitzi per 
generar uns ingressos que després es destinaran al transport públic mateix.

Referint-se als comentaris introductoris de la Sr. Escarp, exposa que ell respon 
sobre el que li demanen, però es manifesta d’acord a fer un debat seriós sobre 
transport públic per veure per quines vies es poden trobar els ingressos que la 
ciutat necessita. Tot i això, assegura que és conscient que els naming rights o
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qualsevol altre ingrés atípic no substitueixen les obligacions que tenen les 
administracions, però opina que qualsevol suma de petits ingressos és bona.

El Sr. Laporta agraeix les aportacions de tots els grups i afirma que respecta 
tots els posicionaments.

A continuació, exposa que des del seu grup es troben en la línia del Sr. Mestre, 
així com amb les opinions de Gabancho o Pasqual. En aquest sentit, puntualitza 
que a Madrid s’ha posat Vodafone en una estació, fet que ha suposat un ingrés d’1 
milió d’euros, la qual cosa comparada amb el deute de 756 milions d’euros que té 
TMB, dels quals 323 són amb entitats bancàries, no fa gaire diferència, comenta. 
Així, considera que s’haurien de publicitar les 139 parades de les vuit línies, i així 
potser s’aconseguirien uns ingressos rellevants. Tot i això, comenta que entén les 
explicacions del tinent d’alcalde, però opina que s’han de destinar els esforços a 
fidelitzar el passatge. Seguidament, explica que si s’aconseguís 1 milió d’euros de 
publicitat, s’incrementarien els ingressos per passatge en un 0,42 per usuari, així 
com si s’aconseguissin 3 milions d’euros, s’incrementaria en un 1,26 per usuari i 
així successivament. Però comenta que amb la davallada del passatge que hi ha 
hagut durant el 2013 si es fan esforços per mantenir els usuaris fidelitzats, ja no 
caldria fer-ho.

Per acabar, insisteix que aquesta proposta és contrària al model de ciutat que 
molts defensen i que incompleix les recomanacions sanitàries quant als usos 
alimentaris de la població, tot i que assegura que respecta el posicionament de tots 
els grups. En aquest sentit, manifesta que si s’hagués de portar a terme, espera 
que s’aconseguissin els ingressos necessaris, però afirma que des del seu grup s’hi 
oposarien totalment.

El Sr. Mestre, dirigint-se al Sr. Forn, li explica que el que li estan dient tant des 
d’alguns grups municipals, com des d’entitats ciutadanes, creadors d’opinió, 
etcètera, és que no tot s’hi val, ja que a Barcelona no tot es pot comercialitzar, 
que no tot pot estar en lloguer o en venda. En aquest sentit, assegura que cada 
mes s’ha de tractar aquest tema que, segons opina, és una espiral de 
comercialització de patrimoni i d’espai públic que està fent el govern de 
Convergència i Unió. Segons explica, han parlat del Port Vell, de l’ocupació cada 
cop més exagerada dels carrers i places per instal·lar-hi terrasses, de l’anècdota de 
la samarreta de Colón, de la venda d’aparcaments municipals, etcètera. Així, 
recorda que el dia abans es podia llegir que la tinenta d’alcalde vol vendre el 
Tibidabo, entre altres coses. Per aquests motius, considera que estan en una 
espiral en què tot es pot comercialitzar i li recorda que es tracta d’espais públics 
que pertanyen a la ciutat i a tothom i afirma que la ciutat ha de ser de la 
ciutadania i no un bé mercantil.

A continuació, manifesta que des del govern sembla que no entenguin o que no 
estiguin disposats a entendre allò que els diuen no tan sols els grups municipals, 
sinó també les entitats i institucions ciutadanes i és que no tot es pot vendre, que 
el patrimoni públic s’ha de preservar, perquè tothom s’hi senti identificat. En 
aquest sentit, explica que quan la ciutat sigui un gran supermercat ple de 
marques, ja no serà patrimoni de tothom i insisteix que han entrat dins d’una 
espiral perillosa des del punt de vista de preservar allò públic.

Finalment, comenta que és una gran paradoxa que el mes d’octubre de 2013 el 
govern nacionalista de Convergència i Unió copia l’Ajuntament del Partit Popular de 
Madrid, que deu 7.000 milions d’euros, ja que, segons explica, ells es van avançar 
en la comercialització de les estacions de metro. Així, assegura que a vegades els 
fets desmenteixen molts discursos.

La Sra. Escarp manifesta que el seu grup també s’abstindrà i comenta al Sr. 
Forn que si els demanen per temes com les llaminadures, els naming rights,
etcètera, és perquè són ells que els han posat sobre la taula en termes de 
transport i finançament del transport públic. En aquest sentit, afirma que l’únic que 
veuen del mateix Consell de TMB és la reducció de serveis, però que no hi ha cap 
altre plantejament. 

Seguidament, assegura que comparteix el plantejament del Sr. Mestre quant al
fet que es pot parlar d’aconseguir ingressos propis per al finançament, però, 
segons explica, hi ha una part que és d’ideologia. Així, li demana si tot s’hi val i 
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esmenta qüestions com l’estàtua de Colón o els pals de la Ruta del Modernisme, en 
els quals afirma que hi ha anunciada una beguda alcohòlica.

També comenta que la FAV ha tret un comunicat al voltant de la publicitat a les 
estacions de metro on diu que Barcelona no és un mercat, sinó un espai de 
convivència i de ciutadania i en el qual afirmen que els habitants tenen dret a 
discutir com volen que sigui l’entorn físic i simbòlic. En aquest sentit, assegura que 
això s’està oblidant i amb l’excusa dels interessos econòmics es redueixen drets 
públics i es converteixen zones de la ciutat en parts temàtics o centres comercials. 
Conclou afirmant que aquesta és l’opinió de la Federació d’Associacions de Veïns i 
la que demanava el Sr. Laporta en la proposició.

El Sr. Ramírez insisteix que, des del seu grup, consideren que es tracta d’una 
bona iniciativa com a font d’ingressos propis, per tal d’alleugerir el pes de 
l’endeutament de TMB, independentment del que hagi passat a Madrid. Alhora, 
assegura que no sap el que es pot aconseguir, però afirma que creu en el potencial 
i l’atractiu comercial de la ciutat de Barcelona com per superar les ofertes. Així, 
manifesta que està segur que s’aconseguirà més d’un milió d’euros.

Per acabar, conclou que des del seu grup no consideren que això sigui vendre un 
espai públic, ni la propietat de la ciutat, ni TMB, sinó que és la cessió d’un espai 
per un ús publicitari. Així mateix, comenta que més que convertir la ciutat en un 
parc temàtic és convertir-la en un parc juràssic, ja que considera que segons quins 
discursos fan tornar a pensaments del passat i no evolucionen cap a noves 
oportunitats de negoci.

El Sr. Forn acusa la Sra. Escarp de fer una croada contra les llaminadures i 
recorda que fa anys que ja hi ha llaminadures al metro de Barcelona i demana si 
és que només provoca problemes alimentaris si es troba al bus, ja que al metro 
sembla que no en provoca. A continuació, també explica que quatre dies abans es 
va presentar el primer bus elèctric que circula per Barcelona, fet que no succeeix a 
cap ciutat d’Europa i considera que també es podria parlar d’això però afirma que 
es prefereix parlar de llaminadures.

Seguidament, llegeix un fragment d’un article que fa referència al govern 
anterior, referit a la rambla de les Flors: «Per sort, el problema que ara ha sorgit 
no està en les mateixes mans dels qui no només van fracassar a l’hora de resoldre 
l’enfrontament amb els ocellaires, sinó que van provocar una solució de compromís 
aberrant que degrada d’una manera barroera la imatge de Barcelona, cal 
mantenir-se ferms, només flors.» En aquest sentit, remarca que l’article va dedicat 
als que manaven abans i que ara creuen que preserven l’espai públic. També 
comenta que d’articles n’hi ha per a tots els gustos.

El Sr. Laporta agraeix les aportacions de tots els grups, tot i que lamenta que el 
redactat de la proposició no hagi aconseguit el vot favorable dels que 
històricament s’han manifestat a favor d’aquesta qüestió i reconeix una certa falta 
de perícia per part del seu grup quant als tres punts que proposaven. Tot i això, 
afirma que queda clar que no és un pas enrere, ja que en tot moment s’està 
demanant que s’aturi la licitació. Seguidament demana a quina companyia s’ha 
adjudicat.

El Sr. Forn respon que a IMG. 
Sr. Laporta assegura que no ho sabien i a continuació remarca que el fet de 

buscar recursos amb un patrocini publicitari suposa una solució d’urgència a una 
situació provocada pels motius que ja s’han explicat, i considera que cal, sobretot, 
preservar la imatge de la ciutat i defensar-ne un model, ja que, segons exposa, 
això s’aplica a institucions, entitats, països i ciutats. Així, assegura que mantenir 
l’autenticitat de Barcelona li dóna molt més valor. També remarca que, segons el 
seu parer, no és el millor moment per a aquests tipus d’iniciatives.

Finalment, retreu que des del Partit Popular s’hagi dit que voler mantenir 
l’autenticitat de la ciutat sigui voler-ne fer un parc juràssic i assenyala que ha vist 
el Sr. Ramírez molt emocionat amb les noves oportunitats de negoci, les quals 
considera innecessàries i que poden desvirtuar el prestigi de la ciutat.

El Sr. Forn expressa el vot contrari de CIU, la Sra. Escarp expressa l'abstenció 
del PSC, el Sr. Ramírez expressa el vot contrari del PP, el Sr. Mestre expressa 
l'abstenció d’ICV-EUiA i el Sr. Laporta expressa el vot favorable d’UpB. Es rebutja.
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b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional
c) Precs

Del Grup Municipal PP:

11. Que el Govern municipal faci complir l'Ordenança de Civisme endurint les 
sancions establertes, agilitzant i donant tràmit als procediments administratius 
corresponents per tal de cursar les sentències condemnatòries als ciutadans que 
atemptin contra el mobiliari urbà de la ciutat i en l'àmbit del transport públic, 
identificant als autors mitjançant un registre de grafits, comptant amb una major 
coordinació dels diferents cossos policials, i en el seu cas aplicant mesures de 
substitució de les sancions administratives per serveis en benefici de la 
ciutat/comunitat.

El Sr. Ramírez explica que es tracta d’un prec per fer complir l’ordenança de 
civisme respecte al tema de les pintades i grafits al metro, ja que, segons exposa, 
és necessari que s’actuï de manera contundent contra els incívics, els quals durant 
l’any 2012 varen costar més d’1 milió d’euros. En aquest sentit, remarca que la 
dada més significativa és l’increment del 137 % quant al manteniment de pintades 
fora i dins del metro, entre el 2011 i el 2012. Segons afirma, l’increment acumulat 
que va del 2007 al 2012 ha augmentat en un 538 % respecte a la retirada de les 
pintades en els trens del metro. Així, puntualitza que són principalment les tasques 
portades a terme a la línia 1, a la línia 4 i a la línia 5 i assegura que entenen que 
aquest increment pot ser degut a l’existència dels grans murals de més superfície 
que el que són les petites pintades i que poden suposar un cost inferior. Alhora, 
assenyala que així com s’incrementen les pintades, hi ha hagut una disminució de 
més del 51 % de les inversions per netejar-les, la qual cosa considera una 
contradicció i demana que els ho expliquin.

Seguidament, fa referència al control dels autors d’aquests actes incívics i 
recorda que a l’exercici de 2007 a 2012 hi ha hagut setanta-set sentències 
condemnatòries. Per aquest motiu, considera contradictori que amb l’increment de 
pintades no hagin augmentat les sentències. Així, insinua que aquest fet podria 
manifestar que no s’estan controlant prou aquests actes vandàlics i considera que 
s’haurien d’endurir les sancions i agilitar els tràmits per tal que els procediments 
administratius es cursessin i arribessin a la sentència condemnatòria corresponent. 
D’altra banda, també demana que es pogués identificar els autors de forma més 
ràpida, amb un registre de grafits i que hi hagués més coordinació de diferents 
cossos policials, aplicant en algun cas les mesures de substitució de sancions 
administratives en benefici de la comunitat.

Finalment, comenta que s’han de fer complir les ordenances de civisme i que ha 
d’haver-hi una tolerància zero per a aquests actes incívics, de tal manera que 
s’han d’endurir les sancions i les sentències. També proposa la mesura 
d’augmentar el nombre de càmeres de vigilància per controlar aquestes actuacions 
i identificar els autors. Així, considera que s’ha de donar una millor imatge del 
transport públic i que per això s’han de reduir aquestes actuacions en el mobiliari 
urbà.

El Sr. Forn anuncia que no aprovaran el prec perquè les infraccions comeses a 
l’àmbit de l’atemptat contra el mobiliari urbà estan recollides en l’article 63 i el 21 
de l’Ordenança de convivència, per la qual cosa, explica, malmetre el mobiliari 
públic contempla un ventall de sancions de 750 a 3.000 euros, a més de la 
compensació del mobiliari malmès. Segons explica, per als grafits, les sancions
vam dels 350 als 3.000 euros.

A continuació, afirma que s’han barrejat diferents coses, i recorda que si es fa 
referència a mesures accessòries, sempre que la sentència ho reculli, s’estaria en 
l’àmbit de la reparació dels danys a la víctima i en ser danys provocats a un bé 
municipal, la víctima és l’Ajuntament. Segons explica, seria diferent el cas de 
malmetre béns públics en l’àmbit dels transports públics i exposa que en aquest 
cas la víctima són els operadors de transports: TMB, Ferrocarrils, etcètera, i aquí 
s’adreçaria a l’Administració de justícia per donar compte de les indemnitzacions 
corresponents o de restitució del dany produït.
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Quant al registre de grafits, assenyala que més enllà d’actuacions puntuals i on 
es pugui demostrar en un breu espai de temps l’autoria d’una sola persona, genera 
una alta ineficiència de l’hipotètic registre. En aquest sentit, afirma que, en tot cas, 
la Direcció General de Serveis de Neteja i Gestió de residus té un arxiu d’imatges, 
amb un any de vigència, que conté les pintades que els serveis de neteja eliminen, 
per si s’acumulen pintades d’una mateixa persona. En aquest cas, assegura que la 
resposta sancionadora establerta és suficient i entenen que una deriva 
paralitzadora incrementalista no aportaria cap millora ni més eficàcia al sistema 
sancionador i de repressió de conductes infractores, sinó al contrari, segons 
exposa, es tracta de donar respostes de responsabilització del dany produït a la 
comunitat.

Finalment, assegura que coincideix en el fet que aquest tema és una 
preocupació, i no només pel cost econòmic. Tot i això, anuncia que no acceptaran 
el prec perquè consideren que qüestions com les sancions ja són suficients, però 
afirma que contemplen un futur decret per al tema de l’evolució de les mesures 
alternatives que inclogui aquest tipus d’accions.

El Sr. Ramírez agraeix la resposta i la predisposició del Sr. Forn a treballar 
conjuntament, però insisteix que la situació és preocupant, atès l’elevat augment 
quant a superfície grafitada entre 2007 i 2012. Per aquest motiu, assegura que la 
seva petició anava encaminada a endurir les sancions per tal que servís per 
dissuadir els autors i que no incrementessin les pintades. Així, insisteix que les 
sentències condemnatòries són poques i considera que s’ha de treballar més amb 
mesures substitutòries, com ara treballs en benefici de la comunitat. Així mateix, 
agraeix la predisposició a continuar treballant en aquest sentit i espera que es 
puguin reduir aquest tipus d’actuacions que comporten un cost tan elevat.

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

12. Que el Govern municipal demani al departament d'Interior la no autorització 
de la concentració feixista del 12 d'Octubre.

La Sra. Ribas exposa que els grups que van assaltar la Delegació de la 
Generalitat de Catalunya a Madrid, com ara la Falange, Nudo Patriota Español, 
etcètera, es manifestaran a Barcelona dia 12 d’octubre i expressa la seva 
preocupació que es viu de manera continuada per les manifestacions de racisme i 
xenofòbia a la ciutat, a l’Estat espanyol i a Europa. En aquest sentit, explica que 
des del seu grup perceben una certa impunitat dels moviments d’ideologia feixista 
a manifestar-se.

Seguidament, assenyala que el seu grup sempre s’ha caracteritzat per la 
defensa de les llibertats i els valors democràtics i considera que l’Ajuntament s’ha 
de mostrar intransigent davant d’aquest tipus de manifestacions. En aquest sentit, 
recorda que el conseller Espadaler no autoritzava la concentració a Sants però sí a 
plaça Espanya, per després fer la marxa cap a Montjuïc. Així, expressa la seva 
preocupació pels actes violents que se’n derivin, però també per les esperades 
expressions d’apologia feixista i la imatge d’impunitat que donaria la ciutat si es 
permetés.

El Sr. Forn anuncia que acceptaran el prec, ja que és un tema del qual estan 
parlant amb el govern de la Generalitat i assenyala que és una preocupació 
compartida entre tots els grups municipals, que, segons explica, ho van expressar 
en una junta de portaveus. En aquest sentit, assegura que tant des del Govern de 
la Generalitat com des de l’Ajuntament s’està fent tot el possible per minimitzar les 
actuacions.

A continuació, exposa que, a part de la declaració, es podrà arribar a un acord 
satisfactori. A més a més, explica que a la reunió de la Junta de Portaveus es va 
comunicar que es demanaria a Fiscalia que pogués actuar per l’exhibició de la 
simbologia antidemocràtica o símbols feixistes. Així, assegura que aquest tipus de 
celebracions no haurien de tenir cabuda a Barcelona i que s’utilitzaran tots els
mecanismes legals possibles. En aquest sentit, però, afirma que la prohibició de la 
manifestació no és senzilla, tot i que assegura que la Generalitat ha fet un gran 
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pas de prohibir la manifestació a Sants, perquè en altres casos s’hi havien produït 
aldarulls molt violents. Així, exposa que tot el que es pugui fer amb el suport d’una 
base jurídica donarà arguments per poder guanyar i aïllar aquests grups de 
persones.

Finalment, comenta que com que la majoria d’aquestes persones vénen de fora, 
seria bo que se’ls prohibís la sortida, ja que això ajudaria a aïllar-los, tot i que 
assegura que cal actuar amb intel·ligència i no fer-ho més gran del que és.

La Sra. Ribas agraeix l’acceptació del prec i recorda que el seu grup l’havia 
presentat abans que se’n comencés a parlar, per la qual cosa han valorat la 
necessitat de mantenir-lo, no només per la prevenció de la violència sinó perquè, 
segons afirma, estan dins una democràcia sortosament molt garantista i això és 
aprofitat per aquells que combaten la democràcia. Per aquest motiu, considera 
molt important la fermesa de les institucions.

Es dóna per tractat.

13. Que el Govern municipal insti a TMB a no desenvolupar la comercialització 
de la denominació ("naming rights") d'estacions o línies de metro, línies d'autobús 
o espais singulars a la xarxa de metro.

Tractat conjuntament amb els punts 10 i 15.
Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal UpB:

14. Que el Govern municipal insti a TMB a desplaçar la parada d'autobús amb el 
Codi 1622 Sagaró - Sa Tuna per tal d'evitar nous accidents per despreniments 
provinents dels edificis adjacents.

El Sr. Laporta explica que el barri de la Trinitat Nova va sorgir durant els anys 
50 com a conseqüència de la construcció d’habitatges socials i assegura que és una 
de les zones que ha patit la mala qualitat de les edificacions que es van fer pel 
Patronat Municipal d’Habitatge, l’Obra Sindical del Hogar i l’Instituto Nacional de la 
Vivienda. Així, recorda que es va acordar l’elaboració d’un projecte de renovació 
del barri entre les administracions en el Pla Comunitari de Trinitat Nova i afirma 
que encara queden vuit grans blocs de pisos afectats i que 133 famílies esperen 
que es completi la remodelació iniciada fa quinze anys per enderrocar i substituir 
els edificis defectuosos. Segons exposa, el prec és referent a un edifici que està 
buit i a l’espera de ser enderrocat, concretament situat sobre la parada 1622 
S’Agaró – Sa Tuna, de la qual en surten els busos 51 i 76. Aquest edifici assegura 
que està en molt males condicions i els veïns del barri demanen si TMB podria 
traslladar la parada, a causa dels riscos evidents de despreniments que corren les 
persones que esperen el bus. 

El Sr. Forn afirma que li acceptaran el prec i explica que en va tenir coneixement 
arran de la lectura del prec. Així, explica que es va adreçar a l’Oficina Tècnica del 
Trànsit del bus i que han enviat un tècnic per avaluar-ho. En aquest sentit, 
assegura que si la situació és aquesta es prendran mesures i es farà la modificació. 

El Sr. Laporta agraeix que hagin acceptat el prec.
Es dóna per tractat.

d) Preguntes

Del Grup Municipal PSC:

15. En quins emplaçaments es portarà a terme el patrocini de línies, estacions i 
parades del transport públic i quant preveu ingressar TMB amb aquesta operació?

Tractat conjuntament amb els punts 10 i 13.
Es dóna per tractada.

16. Com valora el Govern municipal la presència de llauners i el consum de 
begudes alcohòliques a l'espai públic durant l'estiu 2013?
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La Sra. Escarp exposa que el passat mes de setembre el Sr. Forn va presentar 
les dades de balanç corresponents a l’operació estiu del 2013 i recorda que va 
reconèixer que havien augmentat les denúncies per consum d’alcohol i que 
baixaven les queixes dels ciutadans. En aquest sentit, afirma que quan pugen les 
denúncies és perquè hi ha fets, així com també perquè hi ha presència de la 
Guàrdia Urbana. Per aquest motiu, remarca que durant aquest estiu, sobretot 
durant les festes de la Mercè, s’ha incrementat el consum d’alcohol al carrer, així 
com també la venda, sobretot a algunes zones de la ciutat on abans no era usual. 
Tanmateix, comenta que la crisi econòmica porta enginy als que venen llaunes i 
explica alguns casos de venda ambulant, per la qual cosa afirma que s’està 
agreujant el consum i la venda d’alcohol al carrer.

El Sr. Forn assegura que és una evidència i una preocupació per al govern. Així, 
explica que han dut a terme estratègies d’informació i de sensibilització, així com 
de vigilància i de control. En aquest sentit, exposa que els tres estius passats la 
Guàrdia Urbana ha dut a terme una tasca intensa i persistent per contenir i 
minorar aquests tipus de comportaments i explica que l’estratègia d’interceptar els 
llocs de distribució va donar bons resultats, ja que es varen localitzar un nombre 
important de locals, tan establiments oberts al públic com magatzems, que van ser 
precintats i s’hi van immobilitzar partides grans de llaunes, fet que ha provocat un 
canvi en la manera de treballar, ja que ara es distribueix més al detall, i en algun 
cas la Guàrdia Urbana ha localitzat pisos particulars que eren utilitzats com a 
magatzems a petita escala.

A continuació, assenyala la dificultat que hi ha quan és un pis particular per 
poder tenir l’ordre judicial i intervenir, però assegura que això ha ajudat a 
controlar la venda. Tot i això, reconeix l’increment del consum al carrer durant les 
Festes de la Mercè, però insisteix que els resultats globals mostren que la 
contenció i la reducció ha estat significativa, tot i que afirma que es tracta d’un 
camí de llarg recorregut i es compromet a no baixar la guàrdia.

Finalment, comenta que durant els tres darrers estius s’ha passat de 6.000 
denúncies per venda l’any 2011 a més de 10.000 aquest any. Així, exposa que 
aquest estiu s’han immobilitzat 145.000 llaunes, per 133.000 del 2011 i 200.000 
l’any 2012 i assegura que la disminució és a causa per l’efecte de les actuacions en 
els magatzems, tot i que remarca que per entrar en alguns magatzems s’han 
tingut dificultats legals. Pel que fa a les denúncies per consum a l’espai públic, 
comenta que s’ha passat de 6.200 l’any 2011 a 9.300 el passat estiu.

La Sra. Escarp agraeix la informació i afirma que cal continuar amb la feina de 
contenció, tot i que considera que hi hauria d’haver coherència amb les actuacions. 
Seguidament, recorda que el Sr. Trias va dir que tenia una obsessió per acabar 
amb els llauners i demana al Sr. Forn que tanqui els ulls i s’imagini que visita 
Barcelona durant un cap de setmana i que a plaça Sant Jaume, passejant per la 
Ruta d’Art Contemporani, veu una gran pancarta que anuncia una marca de 
cervesa, que també està anunciada en el suport dels pals on s’anuncia la ruta. 
Segons afirma, si trobes un venedor que ven aquesta cervesa, la hi compres i 
l’acabes bevent al carrer. Per aquest motiu, considera que és molt difícil i que han 
de ser operacions de contenció, constants i coherents i que no es pot promocionar 
des de l’Ajuntament o deixant l’espai públic per promocionar el consum de begudes 
alcohòliques.

Finalment, afirma que ha proposat aquest exercici sense cinisme, i assegura que 
la gent que ve de fora segurament no sap que aquestes activitats no es poden fer 
a la ciutat de Barcelona.

El Sr. Forn insisteix que el tema de les llaunes necessita molta dedicació i temps 
i assegura que hi han posat tanta intel·ligència com ha estat possible per copsar 
les escletxes per on es movia la gent i que han actuat, tot i que reconeix que anar 
a buscar el llauner que porta sis llaunes requereix molt de temps i recursos 
humans.

Seguidament, afirma que tot plegat dóna fruits, però assenyala que continua 
havent-n’hi i n’hi continuarà havent. Així, explica que també s’ha intentat guanyar 
la complicitat dels consumidors, ja que s’ha posat l’accent en el fet d’explicar a la 
gent que hi ha una certa explotació de les persones que formen part d’aquestes 
xarxes, així com les qüestions de salubritat, pel fet d’on es guarden les llaunes. Per 
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aquests motius, considera que sense la coresponsabilitat dels consumidors és difícil 
i que, alhora, es necessita complicitat judicial. També assegura que s’està 
treballant des de la Junta de Seguretat Local.

Finalment, assenyala que també els preocupa el consum indiscriminat, fet que 
considera més una qüestió de valors i de formació de la gent jove. Així, afirma que 
és una de les reflexions que s’ha demanat en el grup de treball, per tal 
d’aconseguir tancar tot el cercle. Alhora, assegura a la Sra. Escarp que tindrà en 
compte les seves observacions.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:

17. Quin ha estat el dispositiu del Cos de la Guàrdia Urbana pel pas de 
l'anomenada "Via Catalana" pels carrers de la ciutat de Barcelona durant el darrer 
Onze de Setembre? Indicar el nombre d'agents utilitzats, el nombre d'hores extres 
i el cost del dispositiu, desglossat per conceptes.

El Sr. Villagrasa demana quin ha estat el dispositiu de la Guàrdia Urbana per a la 
Via Catalana de l’11 de setembre, així com els agents, hores extres i el cost del 
dispositiu.

El Sr. Forn respon que es varen destinar 317 agents en servei ordinari i 56 en 
servei extraordinari. Pel que fa a les hores, 2.536 en servei ordinari i 393 en servei 
extraordinari, de les quals només tenen cost les de servei extraordinari, en aquest 
cas 6.574,15 euros. Així, remarca que el 85 % del servei va ser ordinari, amb les 
dotacions previstes per aquell dia.

El Sr. Villagrasa demana si aquest servei es donarà a totes les celebracions de 
Barcelona o si és que l’alcalde posa l’Ajuntament al servei de l’independentisme. 
Així, exposa que dia 5 de setembre va sortir una caravana independentista de 
Vallvidrera escoltada per la Guàrdia Urbana i que van increpar el regidor del seu 
grup davant de la Guàrdia Urbana, per la qual cosa demana si aquest servei es va 
donar de forma extraordinària o si es dóna a qualsevol ciutadà o plataforma. En 
aquest sentit, demana al Sr. Forn que es doni el mateix tracte a totes les 
plataformes i entitats, ja que, segons el seu parer, tothom té dret a ser tractat 
igual. Així, demana també si el dia 12 d’octubre donaran el mateix tracte a les 
persones que es concentraran de forma pacífica a la plaça Catalunya, així com 
també a altres entitats que es vulguin expressar lliurement. També comenta que 
els sembla vergonyós el que va passar dia 5 de setembre i demana que la Guàrdia 
Urbana estigui atenta a les concentracions d’independentistes radicals que estan 
convocats per provocar els que es manifestaran a favor de la festa nacional, que 
és, segons exposa, el més normal a un país.

El Sr. Forn comenta que la pregunta ha donat molt de si i explica que dia 5 de 
setembre ell mateix va parlar amb el president del seu grup. Així, exposa que la 
caravana havia sol·licitat permís i com que es desplaçaven en moto, anaven 
escoltats, com passa sempre, i no perquè fossin independentistes, sinó perquè era 
un passeig en vehicle. En aquest sentit, assegura que el tracte és el mateix i que la 
prova és que, tal com va passar a la manifestació de d’11 de setembre de l’any 
passat, que es van habilitar llocs d’aparcament per als autocars que venien de 
fora, també se n’habilitaran per a la manifestació del 12 d’octubre, tal com es fa en 
qualsevol tipus de concentració. A més a més, assegura que això és una decisió de 
la Guàrdia Urbana perquè els actes es desenvolupin amb normalitat, sempre que 
es demanin els permisos. 

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal UpB:

18. Quin és el capteniment del Govern municipal sobre els punts negres als 
carrers de Barcelona?

El Sr. Laporta demana quin és el capteniment del govern municipal sobre els 
punts negres dels carrers de Barcelona, atès que a principis d’any, des de l’Àrea de 
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Mobilitat de l’Ajuntament, s’apuntava que des del 2003 al 2011 n’han aparegut 
184 i que aquest any l’Ajuntament treballaria específicament en trenta-vuit, en els 
quals es van registrar 515 sinistres durant el 2011. Així, demana què té previst fer 
el govern, ja que això no figura en els documents d’introducció, diagnosi i 
escenaris del nou Pla de mobilitat urbana.

El Sr. Freixedes comenta que, per tal de millorar les zones de concentració 
d’accidents, l’Ajuntament disposa de la taula de seguiment de millora dels punts de 
risc. Segons exposa, existeix un grup municipal de coordinació d’equips tècnics, 
format de la Unitat de la Guàrdia Urbana i de la Direcció de Serveis de Mobilitat, 
que es reuneix periòdicament i que manté diferents canals de comunicació. Aquest 
grup, explica, té l’objectiu de treballar en la millora de la seguretat viària en la 
ciutat. En aquest sentit, destaca que dins de la programació de les actuacions de 
millora existeix una priorització de les actuacions en funció de l’evolució de 
l’accidentalitat i és en aquest punt quan la Guàrdia Urbana proposa les millores 
que s’estudien conjuntament.

Seguidament, apunta que, en algunes ocasions, les actuacions es proposen 
directament des de la Direcció de Serveis de Mobilitat i assegura que fins al
setembre de 2013 s’han dut a terme un total de 130 actuacions, consistents a 
reforçar la senyalització horitzontal i/o vertical, a reprogramar o instal·lar semàfors 
i a l’abalisament a les zones de concentració d’accidents. Segons explica, aquest 
any la dotació econòmica disponible vinculada al pressupost de mobilitat és de 
35.000 euros. Així, puntualitza que diu «pressupost de mobilitat» perquè a 
vegades s’aprofita alguna actuació que es fa en via pública perquè amb altres 
diners es reforci la senyalització horitzontal o vertical.

El Sr. Laporta agraeix la resposta i exposa que, des del seu grup, consideren 
que aquesta problemàtica mereix un tractament específic en el Pla de mobilitat 
urbana. A continuació, demana si a la Regidoria de Mobilitat tenen previst definir-
ho, ja que a la Comissió del mes d’abril varen instar-la, de manera unànime, a 
aplicar tecnologies d’informació en temps real i productives per a la gestió eficient 
del trànsit a Barcelona. En aquest sentit, demana si això forma part del tractament 
dels punts de risc o zones de concentració d’accidents.

El Sr. Freixedes respon que aquest és un dels eixos del PMU i que és evident que 
es tractarà tota la ciutat en general. Així, assegura que en paral·lel al PMU, estan 
elaborant un pla de seguretat viària que es presentarà el mes de novembre en 
unes jornades de seguretat. Alhora, manifesta que fa uns anys que s’està fent 
conjuntament amb el Servei Català de Trànsit, amb la Generalitat de Catalunya.

Seguidament, exposa que, un cop s’hagi fet això, s’incorporarà aquest pla al 
PMU i recorda que en el PMU s’acaba de superar la primera etapa de participació i 
que s’està començant la segona etapa, que es farà en funció dels grans eixos del 
PMU, per la qual cosa hi haurà una sessió específica per abordar propostes de 
seguretat, tant les que ja estan contemplades com els nous suggeriments que 
aportin les persones que participen d’aquestes reunions. En aquest sentit, 
assegura que el PMU inclourà actuacions per millorar la mobilitat segura en tota la 
ciutat.

Es dóna per tractada.

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

19. Que el Govern municipal informi de les gestions realitzades i l'estat 
d'execució per donar compliment a la proposició següent, presentada per aquest 
Grup Municipal i aprovada a la Comissió de Seguretat i Mobilitat del passat 18 
d'abril: La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda que el Govern municipal realitzi 
una mediació en el conflicte laboral entre els treballadors de Bus Nou Barris, i 
l'empresa amb la finalitat de restablir aquest servei públic el més aviat possible, 
acomplint amb les condicions de licitació i adjudicació, i en les millors condicions 
possibles per a les persones usuàries.
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La Sra. Ribas explica que el conflicte laboral que va ocasionar el prec que 
esmenta va acabar amb el restabliment del servei, però, segons explica, els 
empleats denuncien que l’empresa ha incomplert els aspectes del pacte que es va 
tancar dia 26 d’abril, que és el que va permetre posar fi a dos mesos de vaga. Per 
aquests motius, considera que el seguiment d’aquest prec ha de ser proactiu i ha 
de vetllar perquè ambdues parts mantinguin els compromisos. Segons el seu punt 
de vista, ningú dels que són presents ni ningú de la població de Nou Barris nord 
desitja que es repeteixi la situació provocada per la vaga, ja que opina que seria 
perillós entrar en dinàmiques d’acord, incompliment, vaga, etcètera.

El Sr. Forn explica que la mediació es va realitzar entre el Departament de 
Treball i els representants de l’empresa Sagalés i que es va arribar a un acord dia 
26 d’abril. Alhora, comenta que posteriorment hi ha hagut altres negociacions a 
través de les quals s’ha arribat a un nou acord, amb data 20 de setembre i que 
entre l’Ajuntament i l’Associació de Veïns de Torre baró s’ha aconseguit pactar 
diverses millores de les condicions de transport públic, com ara la reubicació de les 
parades, de les marquesines, la col·locació de lavabos al final de les línies 80, 81, 
82 i 83, etcètera.

La Sra. Ribas agraeix la resposta i afirma que coneixien algunes de les 
actuacions. Alhora, celebra que no donin la feina per acabada.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal UpB:

20. Que s'informi de l'estat d'execució de la proposició aprovada a la Comissió 
de Seguretat i Mobilitat de 20 de juny de 2013 amb el contingut següent: 
(M1115/7773) La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda, en el marc de la 
seguretat ciutadana, la prevenció i la protecció civil, establir mesures 
extraordinàries a l'entorn dels blocs de Trinitat Nova afectats per l'aluminosi, que 
contemplin: 1. l'increment de la presència d'agents dels cossos de seguretat, tant 
de dia com de nit, per tal de frenar els freqüents robatoris que es produeixen, i 
informar de la greu proliferació de rates i insectes que poden esdevenir un 
problema de salubritat. 2. el compliment de les recomanacions dels cossos de 
seguretat sobre l’enderroc tant aviat com sigui possible dels blocs buits i sobre les 
actuacions necessàries en matèria d'espai públic.

El Sr. Laporta exposa que a la comissió del 20 juny de 2013 el seu grup va 
presentar una proposició, que va ser aprovada, referent establir mesures 
extraordinàries quant a la prevenció i la protecció en l’entorn dels blocs de Trinitat 
Nova afectats per aluminosi, per la qual cosa sol·licita informació sobre aquesta 
qüestió.

El Sr. Forn explica que, quant a l’increment de la presència d’agents dels cossos 
de seguretat, s’ha desenvolupat el Pla d’actuació especial Trinitat Nova 2013, el 
qual es va posar en marxa l’1 de juliol del 2013 i que estableix la creació de dos 
punts beta en què es realitzen al matí a la tarda estacionaments de vehicles dels 
agents, a més d’una ronda a peu de quinze minuts. Alhora, exposa que s’ha 
restablert un circuit de coordinació amb els Mossos d’Esquadra, que també 
realitzen una ronda diària a peu pel matí i una per la tarda. A més a més, comenta 
que s’ha incrementat la freqüència de pas de patrulles per part d’ambdós cossos.

Seguidament, assegura que des de l’Agència de Salut Pública els han fet arribar 
una taula amb el nombre d’inspeccions i seguiments realitzats per part del servei 
de control de plagues, entre maig del 2012 i del 2013 i exposa que durant el 2012, 
pel que fa a múrids se’n van fer quaranta-set i durant el 2013, trenta-set, i, de 
paneroles, una, durant el 2013. Així, afirma que hi ha hagut un fort decrement 
tant de múrids com de paneroles.

Pel que fa al compliment de les recomanacions dels cossos de seguretat sobre 
l’enderroc, afirma que durant el mes de juliol es va procedir a enderrocar l’edifici 
del carrer S’Agaró, 31 i que un cop finalitzats els tràmits judicials es preveu iniciar 
l’enderroc del número 41 del mateix carrer, al novembre. Així mateix, assegura 
que quan s’hagin acabat els tràmits judicials també es procedirà a enderrocar 
l’edifici del carrer S’Agaró, 33. A continuació, comenta que també s’ha procedit a 
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habilitar com a aparcament l’espai on hi havia la Torre del Rellotge. Tanmateix, 
afirma que les accions que s’han fet han estat coordinades amb l’Associació de 
Veïns de la Trinitat i afirma que hi va anar i assegura que hi tornarà per veure les 
qüestions que es plantegen.

El Sr. Laporta agraeix les explicacions i celebra que s’estigui treballant en alguna 
de les línies. Tot i això, afirma que vol transmetre les idees que alguns dels veïns 
expliquen, com ara que tenen la sensació que la vigilància policial havia tornat a 
baixar, al cap de poques setmanes després que s’implantés el pla que ha 
esmentat. Així, explica que comenten que el més preocupant és la manca de 
patrulles a peu per la zona, així com també que la vigilància privada només hi és 
present un parell d’hores diàries, la qual cosa considera que es podria corregir. En 
aquest sentit, esmenta els edificis que s’estan enderrocant i comenta que hi ha 
gent que hi entra, de tal manera que posen en perill la seva vida i l’estructura dels 
edificis. Així, insisteix que la seguretat és un concepte ampli i que abraça també 
l’estat de conservació de l’espai públic i que totes aquestes actuacions són, segons 
el seu parer, imprescindibles. 

El Sr. Forn afirma que tant des de la Gerència com el regidor del Districte i les 
diferents àrees implicades hi han treballat. Alhora, comenta que el calendari amb 
els acords a què es van comprometre es duu a terme pel que fa als enderrocs i 
assegura que es preocuparà del tema de la Guàrdia Urbana. Finalment, explica que 
hi té una visita concertada i que ho podrà comprovar, tot i que assegura que no 
tenia constància d’aquestes queixes.

Es dóna per tractada.

VI) Mocions

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 
13,45 h.
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Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient

Acta de la sessió del dia 10 d’octubre de 2013, aprovada el dia 21 de 
novembre de 2013

A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el10 d’octubre 
de2013, s’hi reuneix la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient, sota la presidència 
de l’Im. Sr. Antoni Vives i Tomàs. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: 
Mercè Homs i Molist, Irma Rognoni i Viader, Joan Puigdollers i Fargas, Assumpta 
Escarp Gibert, Carmen Andrés Añón, Guillem Espriu Avendaño, Montserrat Sánchez 
Yuste, Eduardo Bolaños Rodríguez, Alberto Villagrasa Gil, Oscar Ramírez Lara, Elsa 
Blasco Riera, Janet Sanz Cid i Jordi Portabella Calvete, assistits per l’assessor 
jurídic, Sr. Joan Caparrós i Hernández, que actua per delegació del secretari 
general i que certifica.

També hi són presents els Srs.: Albert Civit i Fons, gerent adjunt d’Urbanisme; 
Eduard Martín Lineros, director d’Innovació de l’Institut Municipal d’Informàtica; 
Manuel Valdés López, gerent adjunt d’Infraestructures i Coordinació Urbana; 
Antoni Sorolla i Edo, gerent adjunt d’Habitatge; Manel Sanromà Lucía, gerent de 
l’Institut Municipal d’Informàtica; Albert Vilalta Cambra, gerent d’Hàbitat Urbà, i la 
Sra. Marta Clari i Padrós, gerent de l’Àrea de Cultura, Coneixement i Innovació.

Excusen la seva absència els Ims. Srs.: Jordi Martí i Galbis, Jordi W. Carnes i 
Ayats i Joan Trullén Thomàs.

S’obre la sessió a les 16.31 h.

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
S’aprova.

II) Part Informativa

a) Despatx d’ofici

En compliment de l’article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen
les resolucions següents:

1. Districte d’Horta-Guinardó
Del gerent municipal, de 28 d’agost de 2013, que aprova inicialment el projecte 

d’obres per millora zona esportiva carrer Tenerife, inicia l’expedient, mitjançant 
tramitació urgent, i convoca la licitació per a la seva adjudicació, per als exercicis 
2013-2014, i per un import de 297.420,00 euros.

2. Del gerent municipal, de 10 de setembre de 2013, que adjudica a UTE 
Recerca -Tribugest V. el contracte per a la notificació documental de les llicències i 
la inspecció de les direccions d’Actuació Urbanística (DAU) i de la direcció de 
Llicències i Inspeccions i dels departaments de Llicències i Inspecció dels 10 
districtes, per als exercicis 2013-2014, i per un import de 187.453,12 euros.

Acords de la Comissió de Govern de 25 de juliol de2013:

3. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 68.1,a) de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació de l’equipament de La 
Sedeta, situat al carrer de Sant Antoni Maria Claret, núms. 64-78, d’iniciativa 
municipal; exposar-lo al públic pel termini d’un mes; precisar que l’esmentat 
termini s’amplia en un mes en cas que coincideixi totalment o parcialment amb el 
mes d’agost; sotmetre’l al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; i 
donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.
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4. Resoldre les al·legacions formulades per Zara España, SA, i Zara Home 
España, SA, i per la senyora Gemma Segura López, en nom i representació dels 
Srs. José Muntañola Thornberg i Mario Aurelio Sol Muntañola, i de les Sres. 
Rosalia, Ángeles i Eleanora Muntañola Thornberg, Carmen Thornberg Ribot, i Ana 
Sol i María Sol Muntañola, en el tràmit d’informació pública del Projecte de 
reparcel·lació, en la modalitat de compensació bàsica, del polígon d’actuació 
urbanística delimitat pel Pla especial integral i de millora urbana per a l’ordenació 
de volums de la finca localitzada al carrer de Casp, núms. 1-13, en els termes dels 
acords assolits entre les parts. Estimar en part les al·legacions formulades per 
Lihsa Hotels, SA, en el tràmit d’informació pública del Projecte de reparcel·lació, en 
la modalitat de compensació bàsica, del polígon d’actuació urbanística delimitat pel 
Pla especial integral i de millora urbana per a l’ordenació de volums de la finca 
localitzada al carrer de Casp, núm. 1-13, en el sentit que justificadament i raonada 
figura en l’informe del Departament de Projectes de Gestió Urbanística, de 9 de 
juliol de 2013, que consta en l’expedient i que es dóna per reproduït. Aprovar 
definitivament, a l’empara de l’article 119.2.a) del Decret legislatiu 1/2010, de 3 
d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, el Projecte de 
reparcel·lació, en la modalitat de compensació bàsica, del polígon d’actuació 
urbanística delimitat pel Pla especial integral i de millora urbana per a l’ordenació 
de volums de la finca localitzada al carrer de Casp, núms. 1-13, formulat per la 
Fundació Privada Llegat Roca i Pi, i per Drassanes 30, SLU, que incorpora 
modificacions derivades de l’estimació parcial de les al·legacions i dels pactes 
subscrits amb els titulars de drets afectats, amb les prescripcions contingudes a 
l’informe del Departament de Projectes de Gestió Urbanística, de 9 de juliol de 
2013, abans esmentat, a refondre en un sol text. Determinar, de conformitat amb 
l’article 153 del Reglament de la Llei d’urbanisme, que la fermesa en via 
administrativa de l’acord d’aprovació definitiva del Projecte de reparcel·lació, 
produirà essencialment els efectes econòmics i jurídics continguts a l’article 127 
del Text refós de la Llei d’urbanisme i,per tant, entre d’altres, la cessió, en ple 
domini i lliure de càrregues, a l’Administració actuant dels terrenys de cessió 
obligatòria per a llur afectació als usos previstos en el planejament. Supeditar
l’executivitat d’aquest acord d’aprovació definitiva del Projecte de reparcel·lació i, 
en conseqüència, la seva publicació i notificació personal als interessats, a 
l’aprovació definitiva del projecte d’urbanització, de conformitat amb l’article 125 
del Reglament de la Llei d’urbanisme, així com a la presentació d’un text refós del 
projecte de reparcel·lació que incorpori les prescripcions contingudes a l’informe 
del Departament de Projectes de Gestió Urbanística, de 9 de juliol de 2013, que 
consta en l’expedient, i a la acreditació del pagament i/o dipòsit, de ser-ne el cas, 
mitjançant aval bancari, de les indemnitzacions previstes en el projecte de 
reparcel·lació. Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona i en un diari dels de més circulació de la província i notificar-lo
individualment a tots els propietaris i altres interessats afectats. Donar-ne compte 
a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

Acords de la Comissió de Govern de 10 de setembre de2013:

5. Resoldre les al·legacions formulades per la Sociedad de Gestión de Activos 
Procedentes de la Reestructuración Bancaria, Sociedad Anónima (SAREB) durant el 
període d’exposició pública al Projecte d’urbanització de zones verdes del PAU 2 de 
l’àmbit del Sector 1 de la Modificació puntual del Pla de Millora Urbana de Torre 
Baró, en el sentit i pels motius que justificadament i raonada figuren als informes 
de la societat municipal Barcelona Gestió Urbanística, SA de 19 i 22 de juliol de 
2013, que obren a l’expedient, i que a efectes de motivació s’incorporen a aquest 
acord; aprovar definitivament el Projecte d’urbanització de zones verdes del PAU 2 
de l’àmbit del Sector 1 de la Modificació puntual del Pla de Millora Urbana de Torre 
Baró, Districte de Nou Barris, d’acord amb els articles 89.6 i 119.2 del Decret 
legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel que s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’urbanisme de Catalunya de 2010 i 69.1 de la Llei 22/1998, de 30 de desembre, 
de la Carta Municipal de Barcelona, amb un pressupost d’execució per contracte 
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per a coneixement de l’Administració d’1.275.916,62 euros, IVA exclòs, amb 
finançament a càrrec de la comunitat reparcel·latòria del PAU 2 del Sector 1 citat, 
d’acord amb l’informe de la societat municipal Barcelona Gestió Urbanística, SA de 
22 de juliol de 2013, el qual figura a l’expedient i es dóna per reproduït; publicar
aquest acord al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona i a la Gaseta Municipal; 
i donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

6. Aprovar definitivament el Projecte executiu d’urbanització de la UA7 del PERI 
del Barri de Porta, Districte de Nou Barris, d’acord amb els articles 89.6 i 119.2 del 
Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’urbanisme de Catalunya de 2010 i 69.1 de la Llei 22/1998, de 30 de desembre, 
de la Carta Municipal de Barcelona, amb un pressupost d’execució per contracte 
per a coneixement de l’Administració de 399.986,92 euros, IVA exclòs, amb 
finançament a càrrec de la comunitat reparcel·latòria de la UA7 del PERI del Barri 
de Porta, d’acord amb l’informe de la societat municipal Barcelona Gestió 
Urbanística, SA, de 15 de juliol de 2013, el qual figura a l’expedient i es dóna per 
reproduït; publicar aquest acord al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona i a la 
Gaseta Municipal; i donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

7. Aprovar definitivament el Projecte d’urbanització dels entorns de l’edifici de la 
UGT al Barri de Trinitat Vella, al Districte de Sant Andreu, Fase 2, d’acord amb els 
articles 89.6 i 119.2 del Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el 
Text refós de la Llei d’urbanisme de Catalunya de 2010 i 69.1 de la Llei 22/1998, 
de 30 de desembre, de la Carta Municipal de Barcelona, amb un pressupost 
d’execució per contracte per a coneixement de l’Administració de 3.282.586,77 
euros, IVA exclòs, amb finançament a càrrec municipal, d’acord amb l’informe de 
la societat municipal Barcelona Gestió Urbanística, SA, de 15 de juliol de 2013, el 
qual figura a l’expedient i es dóna per reproduït; publicar aquest acord al Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona i a la Gaseta Municipal; i donar-ne compte a la 
Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

8. Iniciar l’expedient per a la contractació de les obres de clavegueram, 
construcció d’un nou col·lector al carrer Ferran Puig, entre els carrers Manacor i 
Portolà, amb núm. de contracte 13002973, mitjançant tramitació ordinària, amb la 
utilització del procediment obert, i amb un pressupost total de licitació de 
845.500,00 euros, IVA inclòs; Aquest contracte està cofinançant amb fons de 
cohesió de la Unió Europea; aprovar les actuacions preparatòries efectuades, el 
plec de clàusules administratives particulars, el pressupost i les especificacions 
tècniques reguladors del contracte; convocar la licitació per a la seva adjudicació; 
autoritzar l’esmentada quantitat amb càrrec a les partides i als pressupostos que 
s’indiquen en aquest mateix document amb el desglossament següent: pressupost 
net 698.760,33 euros; tipus impositiu del 21 % d’IVA, i import de l’IVA de 
146.739,67 euros; condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en els 
pressupostos posteriors a l’actual; declarar la improcedència de la revisió de preus; 
DONAR-NE compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

Acords de la Comissió de Govern de 18 de setembre de 2013:

9. Resoldre les al·legacions presentades en el tràmit d’informació pública del 
Projecte de reparcel·lació, en la modalitat de compensació bàsica, del Polígon 
d’actuació urbanística del Pla de millora urbana per a la modificació del Pla especial 
d’ordenació de l’àmbit delimitat pels carrers de Salvador Mundi, Via Augusta i Hort 
de la Vila, aprovat inicialment el 8 d’abril de 2011, en el sentit que justificadament 
i raonada figura en l’informe del Departament de Projectes de Gestió Urbanística 
d’1 d’agost de 2013 que consta en l’expedient i que es dóna per reproduït. Aprovar
definitivament, a l’empara de l’article 119.2.a) del Decret Legislatiu 1/2010, de 2 
d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, el Projecte de 
reparcel·lació, en la modalitat de compensació bàsica, del Polígon d’actuació 
urbanística del Pla de millora urbana per a la modificació del Pla especial 
d’ordenació de l’àmbit delimitat pels carrers de Salvador Mundi, Via Augusta i Hort 
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de la Vila, formulat per la Junta de Compensació constituïda a l’efecte. Determinar,
de conformitat amb l’article 153 del Reglament de la Llei d’urbanisme, que la 
fermesa en via administrativa de l’acord d’aprovació definitiva del Projecte de 
reparcel·lació, produirà essencialment els efectes econòmics i jurídics continguts a
l’article 127 del Text refós de la Llei d’urbanisme i, per tant, entre d’altres, la 
cessió, en ple domini i lliure de càrregues, a l’Administració actuant dels terrenys 
de cessió obligatòria per a llur afectació als usos previstos en el planejament. 
Reconèixer, de conformitat amb l’article 219 undecies del Reglament de la Llei 
d’urbanisme, amb la redacció donada pel Decret 80/2009, de 19 de maig, el dret al 
reallotjament de la Sra. Felisa Navazo Llorente. Supeditar l’executivitat d’aquest 
acord d’aprovació definitiva del Projecte de reparcel·lació, i en conseqüència la 
seva publicació i notificació personal als interessats, a l’aprovació definitiva del 
projecte d’urbanització, de conformitat amb l’article 125 del Reglament de la Llei 
d’urbanisme. Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província i en un diari 
dels de més circulació de la província i notificar-lo individualment a tots els 
propietaris i altres interessats afectats. Donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat 
Urbà i Medi Ambient.

10. Aprovar definitivament, a l’empara dels articles 118.4 en relació al 119.1.a) 
del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
d’urbanisme, subjectant-se a les regles de tramitació establertes per l’article 119.2 
de l’esmentada Llei, la delimitació dels Polígons d’Actuació urbanística anomenats 
“PAU 1” i “PAU 2” del Pla de Millora Urbana i Especial d’assignació d’usos i 
d’ordenació volumètrica d’equipaments privats en l’àmbit comprès entre els carrers 
Josep M. de Jujol, Vallpar i Adrià Gual, que tenen per finalitat dividir l’àmbit 
d’actuació de l’esmentat Pla de Millora urbana en dues entitats. Publicar aquest 
acord al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona i en un diari dels de més 
circulació de la mateixa i notificar-lo individualment a cadascun dels interessats en 
l’expedient. Donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

11. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, la Modificació del Pla especial urbanístic de concreció del 
tipus d’equipament, titularitat i ordenació volumètrica dels terrenys de l’Escola 
Betània-Patmos, situats a l’avinguda de la Mare de Déu de Lorda, núms. 2-6, 
promoguda per Fundació Privada Betània-Patmos; exposar-la al públic pel termini 
d’un mes; sotmetre-la al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; i 
donar-ne compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

12. Aprovar, a l’empara de l’article 119.4 del Decret legislatiu 1/2010, de 3 
d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, la constitució de la 
Junta de Compensació del Pla especial i de millora urbana de l’àmbit delimitat pels 
carrers Vilana, Marquesa de Vilallonga, Planella i Horaci del sector Torre Vilana, 
formalitzada mitjançant escriptura pública atorgada el 12 de juny de 2013, davant 
la notària de Barcelona Sra. Elisabeth García Cueto, sota el núm. 274 del seu 
protocol, per Teknon Healthcare, SL, i la Congregació San Pedro Ad Vincula, 
propietaris de terrenys que representen més del 50% de la superfície total dels 
terrenys inclosos a l’àmbit. Designar representant d’aquesta Administració en 
l’òrgan rector de la Junta de Compensació, la Cap del Departament de Projectes de 
Gestió Urbanística, Sra. Lourdes Madir i García. Traslladar a la Direcció General 
d’Ordenació del Territori i Urbanisme, la documentació que prescriu l’article 192.1 
del Reglament de la Llei d’urbanisme als efectes de la inscripció de la Junta de 
Compensació en el Registre d’Entitats Urbanístiques Col·laboradores. Publicar
aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província i en un diari dels de més circulació 
de la província, i notificar-lo individualment a les persones propietàries. Donar-ne
compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

13. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic de concreció de la titularitat, tipus 
i ordenació de l’equipament del solar situat al carrer de Natzaret, núms. 115-117, 
dins el recinte de l’Hospital Universitari de la Vall d’Hebron, promogut pel Servei 
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Català de la Salut; exposar-lo al públic pel termini d’un mes; sotmetre’l al Consell 
Municipal per a la seva aprovació definitiva; i donar-ne compte a la Comissió 
d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

14. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació de l’ampliació 
de la Biblioteca Montbau-Albert Pérez Baró, situada al carrer d’Àngel Marquès, 
núms. 2-6, d’iniciativa municipal (BIM/SA); exposar-lo al públic pel termini d’un 
mes; sotmetre’l al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; i donar-ne
compte a la Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

15. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic i de millora urbana de la finca 
situada al carrer de Cinca, núms. 24-30 (Clínica Sant Jordi), promogut per Mikter 
Catalunya, SL; exposar-lo al públic pel termini d’un mes; sotmetre’l al Consell
Municipal per a la seva aprovació definitiva; i donar-ne compte a la Comissió 
d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

16. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 68.1,a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a l’ampliació de l’equipament 
religiós situat al carrer d’Anglí, núm. 55, promogut per Benedictinas del Monasterio 
de San Pedro de las Puellas; exposar-lo al públic pel termini d’un mes; sotmetre’l
al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva; i donar-ne compte a la 
Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient.

b) Mesures de govern

c) Informes

A la Comissió: 

1. Projecte de nova estació corporativa municipal: Nemic.

El Sr. Vives comenta que una de les voluntats del govern ha estat fer un procés 
de transformació TIC que comportés un impacte sobre la qualitat del confort de la 
feina dels treballadors de l’Ajuntament. Per això, un dels objectius del govern, 
explica, era aquesta millora de l’estació de treball municipal. 

Tot seguit dóna la paraula al senyor Martín, director d’Innovació a l’Institut 
Municipal d’Informàtica, perquè doni les explicacions pertinents.

El Sr. Martín diu que l’objecte de l’informe és anunciar la propera finalització del 
Nemic, el projecte de nova estació corporativa municipal.

A tall d’introducció, indica que el projecte neix dintre del context de 
transformació TIC municipal, ja que l’Ajuntament tenia una situació tecnològica 
d’obsolescència, amb un mal ús o un ús insuficient de les seves infraestructures.

Explica que el projecte vol millorar l’eina de treball principal dels empleats 
municipals i que afecta 7.300 llocs de treball dels 12.000 empleats municipals. 
Afegeix que es va aprofitar no només per resoldre els problemes tecnològics, sinó 
també per intentar apropar l’experiència domèstica de l’usuari municipal.

Assenyala que el problema principal era el temps d’arrencada dels equips 
informàtics, que podia arribar a 38 o 40 minuts, quan un ordinador domèstic, en 
canvi, tarda entre 2 i 8 minuts a engegar-se.

Comenta que el projecte va néixer amb 25 iniciatives, cosa que demostra el 
gran àmbit que incloïa el projecte, tecnològic i organitzatiu. Especifica que els 
objectius tecnològics se centraven a millorar les infraestructures i proporcionar un 
entorn de treball més fiable i ràpid.

Comunica que el 31 d’octubre es donarà per finalitzat el 99,5% del projecte, tot 
i que pugui quedar un petit espai que costi més de migrar per la naturalesa de les 
instal·lacions municipals.

Explica que les dades que ha facilitat són del 30 de setembre, en què s’havien 
migrat 6.000 estacions d’un total de 7.300, però insisteix que el dia 31 d’octubre 
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estarà tot finalitzat, ja que no hi ha desviacions del projecte. Afegeix que en 
l’actualitat només en queden 790 i s’estan incloent Guàrdia Urbana, Bombers i 
museus, que són de tendències disgregades per la ciutat.

Diu que en el projecte s’han migrat més de 414 productes informàtics, 
aplicacions i paquets, dels quals 409 han estat adaptats a l’estació amb èxit, i que 
espera que els cinc restants es podran migrar de manera adient.

Pel que fa a incidències, explica que en total n’hi ha hagut 3.649, però que 
només en queden 66 d’obertes i que la previsió és tancar-les abans del 30 
d’octubre, ja que no n’hi ha cap d’enquistada.

Quant a les conclusions del projecte, informa que, en primer lloc, s’ha millorat 
l’engegada i l’estabilitat dels ordinadors, malgrat que en informàtica sempre hi ha 
incidències, però diu que l’objectiu és minimitzar al màxim el nombre d’incidències 
i que s’ha passat a un temps inferior a cinc minuts de mitjana per a inici 
d’ordinador. Considera, doncs, que s’ha millorat bastant.

Explica que el sistema s’ha fet més proper als sistemes que qualsevol usuari pot 
tenir a casa seva, cosa que afavoreix el procés d’aprenentatge dels paquets 
informàtics. Així mateix, informa que s’ha incorporat tota la infraestructura que no 
es veu per tal de continuar creixent en solucions de mobilitat i de treball més 
adients, d’incorporació de tauletes, etc.

Comenta que s’ha reduït el cost de preparació de les aplicacions, que ara és més 
barat no només econòmicament, sinó des del punt de vista de l’esforç de la gent.

Comunica que s’ha actualitzat el programa bàsic de la instal·lació, cosa que 
admet nous tipus de documents, i que l’empleat municipal té accés a nova 
informació molt important. Afegeix que s’ha desplegat una infraestructura que 
permet assolir l’eficiència energètica dels ordinadors i impressores.

Finalment, comenta que els propers passos són transformar les TIC amb una 
millora dels llocs de treball que condueixi a més eficiència energètica, continuar 
apostant per programari lliure a les aplicacions i desplegar solucions de mobilitat 
per tenir un escriptori més portable. 

La Sra. Escarp agraeix la presentació de l’informe i la claredat en l’explicació del 
senyor Martín i també la presentació que va fer al Grup Socialista. 

Manifesta que l’informe recull les actuacions posades en marxa i que li agrada 
més parlar d’actualització del servei dels treballadors, més que no pas de la 
tecnologia.

Comenta que el seu grup va presentar a la Comissió de Presidència, en el règim 
anterior, dues iniciatives sobre la xarxa de treball tecnològic dels treballadors de 
l’Ajuntament: d’una banda, una pregunta arran de les queixes per dificultat d’accés 
a la xarxa, abans dels canvis, i, de l’altra, una altra sobre el programari lliure. I 
explica que en aquella comissió li sembla que va ser el Sr. Ciurana que va explicar 
amb molt detall el Nemic.

Considera, doncs, que el resultat d’això s’ha de posar en relació amb aquest 
objectiu del servei públic i que potser per això hauria estat millor tractar-ho a la 
Comissió de Presidència. Creu, per tant, que val la pena que el seguiment es faci 
des de la perspectiva més del treball de la Casa.

Diu que entén que és una organització i un canvi que es produeixen cada cinc o 
sis anys en les infraestructures de l’Ajuntament perquè és necessari, i manifesta 
que potser en el seu moment es va fer sense massa rebombori, però que, en tot 
cas, és un procés que es va fent.

Pel que fa al repte sobre l’eficiència energètica i l’estalvi, diu que el seu grup el 
comparteix i hi està a favor. I comenta en concret el fet que els ordinadors 
s’apaguin quan fa una estona que no s’utilitzen o que s’està treballant en sistemes 
d’impressió per evitar que la gent imprimeixi i després no ho vagin a buscar.

A tall d’anècdota, especifica que, ja que s’utilitza el negre com a color 
corporatiu, potser s’hauria de plantejar en el moment d’imprimir tenint en compte 
aquests criteris d’eficiència energètica i costos.

Com en altres aspectes de futur importants, comenta la portabilitat del sistema, 
l’evolució, l’eliminació i millora de les aplicacions utilitzades en l’àmbit municipal, i 
el programari lliure. Explica que hi havia un compromís a la Comissió de 
Presidència de presentar en tres mesos un calendari d’actuacions fins a final de 
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mandat per substituir el programari propietari per programari lliure. Diu que 
insistirà a Presidència perquè es pugui tirar endavant.

Assenyala altres projectes en marxa que se’ls van explicar, com ara l’estació 
corporativa amb Windows, treballada per si es volgués passar a programari lliure 
en un futur. Creu, doncs, que val la pena continuar avançant en aquests principis.

Reitera l’agraïment per les informacions i diu que n’anirà fent el seguiment en 
aquesta comissió o en la de Presidència.

El Sr. Ramírez dóna les gràcies per la presentació de l’informe i felicita i agraeix 
el treball des de l’Institut Municipal d’Informàtica en el desplegament d’aquest 
projecte de nova estació corporativa municipal.

Comenta que és innegable l’avenç que suposa per a les estacions de treball i per 
a la feina del dia a dia dels tècnics de la Casa i que ja queden enrere els temps de 
llargues esperes per encendre els ordinadors, que a vegades es deixaven tota la nit 
encesos, cosa que suposava un malbaratament energètic.

Manifesta que, paradoxalment, hi ha un nou paradigma, que és que en el passat 
la gent en una gran corporació o en una gran empresa deixava els processos 
informàtics més complicats per fer-los a la feina, ja que era on hi havia els 
elements tècnics més avançats, però que en l’actualitat s’ha capgirat el procés i els 
usuaris domèstics tenen una tecnologia més avançada, i, en canvi, els elements de 
treball i les estacions de la corporació han quedat obsolets.

Reitera la felicitació per la migració, perquè facilitarà la tasca diària i farà 
possible la compatibilitat amb el nou programari i totes les aplicacions que hi ha.

Quant als beneficis de la migració, destaca la rapidesa en l’encesa d’ordinadors, 
amb el consegüent estalvi energètic, i també la racionalització d’impressores, ja 
que el fet de treballar en xarxa farà que hi hagi menys cost pel que fa a maquinari 
en aquests elements.

Comenta que, malgrat que la inversió inicial de 2 milions d’euros pot semblar 
elevada, a la llarga s’amortitzarà aquesta inversió.

D’altra banda, manifesta que un dels objectius d’aquest projecte també és el 
teletreball, i creu que cal continuar treballant-hi en el futur, ja que ho considera 
bàsic. Especifica que sobretot en el cas de la Guàrdia Urbana o dels serveis 
d’inspecció o altres, que tenen el seu lloc de treball habitual fora de les 
dependències municipals, seria molt útil poder accedir remotament al seu 
escriptori i a la informació emmagatzemada en els seus discos durs o als arxius en 
xarxa i fins i tot a aplicacions corporatives com el padró, el SAP, etc.

Remarca que cal continuar treballant en la línia de l’oficina sense papers, que és 
bàsic digitalitzar més els documents, atesa la quantitat de paperassa. Creu, doncs, 
que és un bon moment per intensificar-ho i proposar un calendari per avançar en 
aquest punt.

Amb referència a la inversió inicial del Nemic, que es xifrava en 2,5 milions 
d’euros, vol saber si és la xifra definitiva, un cop implementat, o si ha suposat 
algun increment, i també si l’estalvi de 300.000 euros en tres anys que es va 
calcular continua sent vàlid.

Finalitza reiterant la felicitació per la gran tasca duta a terme i per la 
implementació de la xarxa.

La Sra. Sanz agraeix les explicacions del Sr. Martín sobre el desenvolupament 
de tota la proposta.

Considera, però, que aquest informe es podria haver presentat a la Comissió 
abans de començar tot el projecte, ja que, tot i que en tenien coneixement, es 
presenta quan està en marxa i pràcticament finalitzat, i pensa que hauria estat bé 
poder incorporar aportacions com les de la Sra. Escarp o el Sr. Ramírez.

Així i tot, valora positivament l’aposta per millorar l’entorn de treball, atès com 
funcionava abans i com funciona ara; per tant, considera que la millora ha estat 
important i creu que tenir un entorn informàtic en condicions és essencial per 
poder funcionar a l’Ajuntament.

Comparteix els criteris d’estalvi i eficiència energètica de totes les propostes. 
Creu que hi ha unes dades que avaluen aquest estalvi i eficiència, i demana al 
Govern si les pot fer arribar als diferents grups municipals.

Diu que la preocupen dues coses d’aquest canvi. En primer lloc, considera que 
l’aposta per Windows pel que fa al programari no ha de limitar l’Ajuntament a 
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només regir-se per aquesta marca. Com que té coneixement que hi ha la imatge 
del sistema operatiu amb Linux, encoratja el govern municipal a fer l’esforç 
d’impulsar proves pilot també sota aquest paraigua.

I, finalment, manifesta preocupació pel futur del concurs del lloc de treball, que, 
per la informació que té, serà un servei més externalitzat en el marc de l’Institut 
Municipal. Recalca, com ja ha expressat en altres ocasions, que no comparteix les 
externalitzacions que a poc a poc van minvant el contingut de l’Institut, ja que 
creu que pot suposar un empitjorament del servei públic que és el sistema 
informàtic de l’Ajuntament.

El Sr. Portabella coincideix amb les intervencions anteriors, i agraeix al personal 
de l’IMI l’esforç per presentar els informes clars i entenedors, així com la seva 
disponibilitat.

Considera que s’ha fet una bona feina i mostra interès en el procés de 
modernització i adequació dels processos que es desenvolupin aplicats a l’estalvi 
energètic, ja que creu que és una línia molt interessant. Demana si en la segona 
volta es pot aprofundir més en la informació sobre aquest estalvi energètic, més 
enllà del que els grups poden detectar.

També pensa que és interessant la tendència a incorporar programari lliure, així 
com el nou model d’impressió d’oficina sense paper, l’impuls de la mobilitat i el 
teletreball.

Finalment, fa broma sobre el fet que si això fes que el Wi-Fi anés bé a totes les 
cases ja seria la bomba.

El Sr. Vives agraeix totes les intervencions i l’agraïment al personal de l’IMI, que 
reconeix que està tirant endavant uns projectes que potencien molt tots els 
aspectes sobre els quals es treballa.

El Sr. Martín comenta, respecte de l’estalvi energètic, que el projecte va 
incorporar molt discretament un programari per estalviar energia als ordinadors 
personals, que s’aplica a través d’unes polítiques pactades amb els diferents 
gerents.

Explica que actualment va en paral·lel al progrés de la instal·lació, que no és 
simultani, i que, dels 7.300 ordinadors, hi ha 4.824 equips que ja estan incorporats 
en aquest programa d’estalvi energètic. Comenta que té números molt detallats i 
que els pot passar a qui els vulgui, però resumint diu que l’estalvi energètic 
calculat respecte del total de consum només d’ordinadors és del 59,39%, cosa que 
vol dir, traduït a preus de mercat, que en teoria s’han estalviat 160.232 euros fins 
al 30 de setembre. Assenyala que els informes són mensuals i que s’anirà 
progressant fins als 7.300.

Pel que fa a les impressores, diu que també hi haurà un informe que es posarà a 
disposició dels grups, però que encara no en tenen dades perquè han començat 
amb una prova pilot a l’IMI que s’anirà expandint a tots els districtes.

Quant al programari lliure, assenyala que cal diferenciar dues parts. D’una 
banda, al Nemic, hi ha una plataforma Windows, en què hi ha preparada, com deia 
la Sra. Sanz, una imatge en Linux, i estan disposats a obrir pilots amb la imatge de 
la plataforma. Comenta que és compatible i es connecta bé a informàtica 
municipal, però hi ha problemes d’implantació perquè cal garantir-ne el suport i el 
manteniment. Malgrat tot, diu que es poden abordar sense gaires problemes unes 
proves pilot.

Explica, però, que el programari lliure està present a la Casa, atès que es 
continua apostant per Java com el programari de desenvolupament de les 
aplicacions corporatives. I, finalment, comenta que es poden fer els informes més 
profunds que calguin quan calguin.

Es dóna per tractat.

d) Compareixences Govern municipal

Del Grup Municipal PSC:

2. Que comparegui el responsable del govern municipal per tal d’informar sobre 
l’estat d’execució i les previsions en relació a les actuacions a Vallcarca 
contemplades a la MPGM de l’Hospital Militar-Farigola, així com els plans 
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urbanístics derivats i els instruments de gestió definits en els mateixos. Es sol·licita 
còpia per escrit de la compareixença.

El Sr. Civit explica que la modificació del Pla general de l’Hospital Militar-Farigola 
està dividida en sis àmbits d’actuació, que són els que van per expropiació, i sis 
unitats d’actuació, que són les que anirien per reparcel·lació dels diferents 
propietaris que componen aquestes unitats d’actuació.

Comenta que en períodes anteriors a 2012-2013 es van tirar endavant 
expropiacions: d’una banda, de l’àmbit d’actuació número 2, en què s’ha fet un 
darrer pagament del que se’n deia la «Casita Blanca» per un import de 2.700.000 
euros, i de l’altra, de l’àmbit d’actuació número 4, que és el que hi ha entre 
l’avinguda de Vallcarca i el carrer Gomis, en què ja s’ha expropiat la finca 113.

Informa que s’ha treballat en l’àmbit d’actuació número 6, de propietat 
municipal, on s’ha fet una microurbanització que consisteix en una pista de 
bàsquet i uns horts urbans. Afegeix que s’ha constituït una comissió de seguiment 
amb els veïns de Vallcarca, a petició dels mateixos veïns, per tal de reordenar 
l’àmbit.

Pel que fa a les unitats d’actuació, que són les dels propietaris privats, comenta 
que s’ha executat el projecte de reparcel·lació de la número 5, corresponent al 
carrer Farigola, i s’han enderrocat i tancat els solars 6, 8 i 10.

Respecte de la unitat d’actuació número 2, que està a l’antiga Pedrera, i la 
número 4, que està al costat de la 6, diu que s’està negociant amb els propietaris 
per intentar desenvolupar-les i que és molt possible que aquestes negociacions 
acabin amb uns ajustos dels plans especials, dels plans de millora urbana, 
d’aquestes dues unitats d’actuació.

Quant al període 2014-2015, explica que continuarà el procés d’expropiació de 
la 4, i afegeix que queden tres finques, que són la 111, en què s’ha arribat a un 
mutu acord amb el propietari, i la 115 i la 117, de les quals està prevista 
l’expropiació del 2014.

Indica que el 2014 està prevista la urbanització provisional del solar del Refugi 
d’Obreres, les expropiacions del qual ja es van executar en el primer mandat, i del 
solar de la Casita Blanca. Conclou dient que, si les negociacions de les unitats 
d’actuació 2 i 4 prosperen, aquestes modificacions del planejament es combinaran 
el 2014, i espera que el promotor pugui iniciar algun dels habitatges existents.

El Sr. Espriu diu que el motiu d’aquesta compareixença és clarificar el màxim 
possible en quina situació es troba el projecte de Vallcarca en el seu conjunt.

Comenta que el Sr. Civit ha fet una explicació molt vinculada a les unitats 
d’actuació i demana que la propera vegada hi pugui haver un mapa a la pantalla 
per poder-ho seguir correctament. Vol que li aclareixi com està la situació dels 
habitatges públics ubicats a la banda de Farigola, els tres edificis previstos que van 
acabar el mandat anterior en els plans d’edificació, en els plans executius.

Pregunta sobre el procés de participació, ja que els veïns volen saber, del 
projecte original que hi havia, què es vol fer i què no es vol fer en l’equip de 
govern actual.

Pel que fa al tema de la construcció del vial ubicat a la banda de viaducte, en 
l’actuació número 6, pregunta si el vial es vol fer o no, ja que, fruit d’alguna reunió 
amb els veïns, sembla que es posa damunt la taula que no es vol fer. Suposa que 
això s’ha redefinit o s’ha parlat amb el privat, perquè afecta el privat, que tenia 
una construcció d’edifici allí mateix.

Vol saber també com estan els calendaris d’execució.
Comenta que, en l’actuació número 4, tenint en compte les modificacions del 

vial, ha tingut la sensació, fruit d’una fotografia que sembla al carrer Gustavo 
Bécquer amb avinguda Vallcarca, que hi ha una concentració en què hi hauria un 
creixement de l’alçada de l’edifici. Li agradaria saber, per tant, si aquesta 
configuració es farà així o no, si hi haurà concentració d’edificabilitat en aquest 
espai o si es mantindrà la distribució prevista.

Pel que fa a l’anell de serveis de Farigola, a la Pedrera i als pactes amb alguns 
dels propietaris, no li queda clar si es farà l’anell viari de serveis. Creu que és clar 
per al desenvolupament dels privats i que és important saber com acabaria.
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Respecte del sector nord, pregunta si es podrà afrontar la presa de Gomis, si 
l’expropiació que es farà serà suficient per afrontar la transformació d’aquell espai 
o queda més per expropiar. Tot i que parla de cap, creu que queda més per 
expropiar i que no la tenen sencera, aquesta peça. Pensa, doncs, que seria bastant 
important, perquè s’acabaria la franja pujant a l’esquerra veient el viaducte.

Comenta que no s’ha parlat del dipòsit pluvial –que el govern anomena «dipòsit 
de laminació» i els educadors en diuen «pluvial»– i vol saber si es farà o no.

Pel que fa a la banda del Refugi d’Obreres, a l’inici del carrer Vallcarca, creu que 
és un tema important i pregunta si la unitat d’actuació immediatament després del 
Refugi d’Obreres –que no recorda de memòria quina és– l’afrontaran tota o no, 
perquè pensa que és important per a la visualització de la transformació de l’espai.

Demana formalment que aquesta peça en concret sigui prioritzada dintre de 
l’apartat d’inversions perquè el conjunt de la unitat d’actuació es pugui fer i el 
conjunt de tota l’afectació estigui en els àmbits d’actuació entre Ballester i 
Agramunt.

Comenta que té informació per part dels veïns que s’ha fet una diagnosi sobre 
espai públic del barri, i li agradaria que aquesta diagnosi es fes arribar als grups 
municipals, per tal de tenir més criteri respecte de l’àmbit de Vallcarca.

El Sr. Bolaños informa que és una de les zones de transformació urbana que 
queda pendent de la ciutat, i demana també una còpia de la informació 
subministrada, atès que és una zona àmplia i amb diferents qüestions.

Afirma que tothom sap que és un projecte amb retard, que genera inquietud als 
veïns i que depèn sobretot també d’alguns privats, cosa que fa que sovint no es 
pugui anar a la velocitat que l’Administració voldria. Però demana que es desencalli 
al més aviat possible aquesta peça pendent de la zona nord de la ciutat.

La Sra. Blasco destaca que s’han fet moltes preguntes que espera que es puguin 
contestar per donar més llum sobre algun dels aspectes que queden per 
desenvolupar a Vallcarca.

Explica que el seu grup al juliol va presentar un prec perquè estaven preocupats 
per unes afirmacions fetes a la comissió de seguiment del PGM de Vallcarca, al 
Districte de Gràcia, en què es va dir als veïns que hi havia la intenció de fer canvis 
en el planejament urbanístic d’aquest àmbit per tal de guanyar visibilitat al 
viaducte. Comenta que a la comissió del juliol es va dir que no hi havia res fet 
específicament sobre aquest tema i vol saber si encara és així.

Declara que es va explicar que havien negociat amb el promotor Núñez i 
Navarro per modificar l’ordenació i la volumetria sense augmentar el sostre, que es 
volia eliminar el vial previst que puja per l’avinguda Vallcarca al viaducte –una 
demanda dels veïns del Coll– i tot un seguit d’actuacions que suposaven una 
modificació del planejament actual. Reitera que vol confirmar les intencions.

Concreta que la preocupació del seu grup ve del fet que es va manifestar la 
intenció de reduir la part de protecció pública d’habitatge prevista en l’àmbit 
d’aquesta modificació del PGM d’Hospital Militar-Farigola.

Vol tenir clar que no es reduirà aquest habitatge públic protegit, tan necessari al 
barri de Gràcia, i entén que a Vallcarca cal avançar sense dilació, perquè la zona 
ho necessita. Comenta que l’estat inacabat de la zona propicia problemes associats 
que deterioren la convivència dels veïns, els quals han escrit cartes a l’alcalde i a la 
regidora de Gràcia per demanar que s’avanci definitivament cap a la solució.

Manifesta que el seu grup té clar que Gràcia no pot deixar d’apostar per 
mantenir l’habitatge públic a Vallcarca, ja que no és fàcil trobar espais on fer-ne en 
un moment en què les necessitats d’habitatge protegit són més grans que mai. Per 
això creu que cal apostar per fer-ne el màxim i al més ràpidament possible i no 
desistir dels ja planificats.

Comenta que el Sr. Espriu ha fet totes les explicacions de com està el procés 
d’avançament d’expropiacions i de negociacions, i creu que algunes d’aquestes 
podrien acabar d’accelerar algun d’aquests processos.

El Sr. Portabella diu que l’interès d’aquesta compareixença era veure com anava 
avançant, i destaca que s’ha avançat molt lentament des que es va aprovar el 
2002. Comenta que des de l’inici es va veure que calia expropiar moltes finques, 
que tenia molta càrrega urbanística privada i que la solució urbanística proposada 
a l’eix Farigola era molt qüestionable, ja que no generava contínuum urbà ni 
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propostes d’edificacions amb continuïtat, que quedaven aïllades, lluny de 
l’avinguda Vallcarca, i que calien uns vials d’accés que al seu grup el preocupaven.

Explica que el 2008 Unitat per Barcelona va presentar una demanda perquè es 
fes un PMU de Vallcarca, que es va fer, i creu que el factor temps aquí pren 
rellevància; és a dir, com més temps passa, més es degrada l’entorn. Conclou, 
doncs, que, a part del que està previst per al 2014 –continuar les expropiacions i 
urbanitzar provisionalment la part de la Casita Blanca–, val la pena fer un esforç 
en aquest espai, perquè, si no, va perdent la configuració urbana.

El Sr. Vives constata que el Sr. Espriu parlava d’anar clarificant la situació del 
projecte en el conjunt i que les preguntes que s’han fet van molt més enllà d’una 
petició de seguiment en aquest àmbit.

Creu que es poden emplaçar perquè els grups puguin fer una reunió amb l’equip 
d’Hàbitat Urbà per tal que els puguin explicar totes les qüestions que s’han 
plantejat en la sessió amb el detall pertinent. Comenta que les intervencions no 
són idèntiques des d’un punt de vista de visió, i reitera que seria bo fer aquesta 
reunió per avançar sobre les explicacions als grups municipals.

El Sr. Espriu vol reforçar dos temes que el preocupen especialment. En primer 
lloc, demana com està la situació dels blocs de promoció pública que hi havia, i 
constata que una de les demandes històriques és que no es poden perdre aquests 
habitatges. Explica que en el pla presentat pel Govern actual, en què es volia crear 
la concessionada de pàrquings per gestionar els pàrquings a Barcelona, es 
concessionaven pàrquings de Gràcia, però no sortien els habitatges de Gràcia 
dintre de l’opció.

Reivindica, per tant, que es mantingui l’ús i la creació d’aquests habitatges 
públics, i aclareix que parla tant de Vallcarca 85, com de Vallcarca-Farigola i de 
l’edifici intel·ligent.

Insisteix en el tema del vial, perquè les repercussions de privats eren 
importants, i demana que a la reunió es posi aquest tema damunt la taula, més els 
informes que ha manifestat que vol tenir.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:

3. Que comparegui el responsable del govern municipal per tal d’explicar quin és 
el projecte previst per a les instal·lacions del conjunt arquitectònic de Can Ricart, el 
calendari d’obres i el pressupost previst, així com les aportacions públiques 
realitzades en el fallit projecte de la Casa de les Llengües (Estat, Generalitat i 
Ajuntament) tant en obra com en contingut. Sol·licitem disposar d’una còpia per 
escrit de la resposta que es doni en Comissió.

La Sra. Clari comenta que començarà per la Casa de les Llengües i acabarà amb 
Can Ricart i el projecte de futur.

Assenyala que, com ja saben els grups, la Casa de les Llengües es va tancar, i
explica que el 27 de setembre el govern va signar un conveni amb el Consorci per 
a l’extinció, i aquest va transferir a l’Ajuntament gairebé 260.000 euros perquè 
l’adeqüés i el deixés en bones condicions de seguretat. Diu que la transferència es 
va fer a finals de l’any anterior, que ja han licitat les obres i que en breu estaran 
fetes, atès que les obres tenen previsió de dos mesos.

Explica que les obres s’han adjudicat a l’empresa Closa per un import de 
208.000 euros i que consistiran a posar tota la tanca del recinte, cosir les 
esquerdes generals de les façanes, obrir portes de servei i neteja, cobrir la nau 3 i 
protegir i cobrir la torre. Diu que així s’acabaran les obres que GISA va fer en el 
seu moment per 2.627.000 euros.

Pel que fa a les aportacions públiques en aquest projecte de la Casa de les 
Llengües, comenta que van ser totes de la Generalitat i el Ministeri d’Indústria, ja 
que l’aportació de l’Ajuntament de Barcelona era la cessió del mateix edifici de Can 
Ricart. Especifica que les aportacions de la Generalitat van ser tant per a 
funcionament com per a inversió, i les del Ministeri d’Indústria, per a 
funcionament. Recorda que en la Comissió de Cultura ja van passar al grup que 
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ara ho demana dades exactes de les xifres, però que si cal les poden tornar a 
passar.

Respecte del projecte de futur, explica que just el dia anterior a la Comissió 
d’Economia es va acordar cedir Can Ricart a la Universitat de Barcelona per un 
termini de 50 anys i per un preu de 4.500 euros/any, un cànon baix perquè 
l’aportació completa de les obres de Can Ricart, que és un BCIN, la farà la 
Universitat de Barcelona.

Comenta que la Universitat vol fer a Can Ricart un centre vinculat a les arts 
audiovisuals i que, per això, davant d’un programa funcional i de finançament es
va signar el conveni per cedir Can Ricart. Comunica que el programa parla d’una 
factoria digital amb l’objectiu de reunir en un mateix espai la formació, la 
producció, els serveis i la investigació en el sector digital i l’audiovisual, i que es 
volen fer allà els ensenyaments de la Universitat de Barcelona de Comunicació 
Audiovisual, Comunicació i Indústries Culturals i Enginyeria de la Imatge i el So. La 
idea, diu, és que hi hagi espais d’àudio i ràdio, vídeo, DVD, auditoria, televisió, 
videoconferències, campus virtual, etc.

Conclou dient que si fa falta poden fer arribar a qui calgui l’expedient de cessió 
que el dia anterior era analitzat en una comissió paral·lela a aquesta.

El Sr. Bolaños reconeix que es va tractar part del tema en una altra comissió, 
però diu que quan el seu grup el va presentar aquest expedient encara no havia 
entrat a la Comissió d’Economia.

Manifesta que el seu grup no vol que Can Ricart torni a ser un projecte fallit, 
sinó que vol que s’hi faci un bon projecte per a la ciutat. Diu que no està en contra 
que la Universitat faci aquest projecte i desitja que el pla financer que s’inclou a 
l’expedient es dugui a terme.

Demana que la Sra. Clari expliqui el calendari i les previsions que hi ha, i no 
posa en qüestió la resta. Indica que, si realment aquesta és la definitiva i se li 
dóna un ús ciutadà, com és la Universitat, tant audiovisual com un altre, al seu 
grup li sembla bé, però insisteix que no vol que sigui altre cop un projecte fallit i 
que després es digui que la inversió s’ha gastat per a una altra cosa.

Reitera que l’únic que vol saber és el calendari, és a dir, després de les obres de 
l’Ajuntament quan es començarà l’adequació dels espais per a la Universitat i la 
posada en servei.

La Sra. Escarp dóna les gràcies a la Sra. Clari i recorda que el dia anterior, a la 
Comissió d’Economia, ja va explicar el dret de superfície a favor de la Universitat 
de Barcelona. Creu que és una bona notícia que Can Ricart comenci a caminar amb 
nous inquilins.

Recorda que el Grup Socialista va presentar al maig una proposició, aprovada 
per unanimitat, en què parlaven d’un pla de viabilitat del conjunt de Can Ricart de 
manera més global, és a dir, de les actuacions per garantir l’estabilitat, la recerca 
de col·laboracions per posar en funcionament les diferents parts del recinte i les 
gestions necessàries per posar en servei tots els espais lliures com l’habitatge 
públic. També explica que en la proposició deien que en el termini de sis mesos es 
pogués presentar aquesta informació i el pla de viabilitat.

Diu que, com que això seria cap a finals d’any, el Partit Popular s’ha avançat, 
però pensa que és més conjuntural i confia que el Govern compleixi amb allò que 
va votar en el seu moment i que presenti el pla de viabilitat.

La Sra. Blasco valora molt positivament que es doni una sortida a Can Ricart 
amb una institució pública, ja que pel seu grup era imprescindible que continués 
tenint un ús públic.

Comenta que qualsevol projecte ha de garantir la conservació d’aquest 
patrimoni industrial i mantenir el caràcter obert i públic de tots els espais lliures, i 
diu que cal tractar amb la màxima cura aquest BCIN de la ciutat de Barcelona.

Creu que qualsevol projecte que es faci sobre aquest espai hauria de contemplar 
i tenir ple respecte pel moviment veïnal i associatiu del barri, que va lluitar per 
salvar Can Ricart i va fer reconsiderar decisions municipals ja preses. Per tant, 
pensa que seria interessant que tot el projecte pogués comptar amb la informació i 
participació del moviment veïnal i associatiu de la zona.

El Sr. Portabella reconeix que per al seu grup el projecte de Can Ricart vinculat a 
la Casa de les Llengües tenia molta importància, perquè creu que Catalunya està 
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en posició de poder ser referent internacional per tenir una casa d’anàlisi de les 
diferents llengües que hi ha al món. La no-realització d’aquest projecte, doncs, diu, 
al seu grup li produeix un disgust.

Explica que Can Ricart és un recinte fabril dels més antics de la ciutat i que està 
altament protegit amb un BCIN per un costat i, per l’altre, per una actuació 
decidida i sostinguda en el temps per part dels veïns de la zona i de les persones 
amb una sensibilitat alta vers la conservació del patrimoni.

Està d’acord amb la cessió de Can Ricart i de Can Jaumandreu a la UB, perquè 
és un recinte molt gran amb un cost notable per rehabilitar-lo. Per tant, està 
content que s’hagi arribat a un acord amb la UB, però diu que el seu grup hi estarà 
molt atent, perquè donen molt de valor al recinte.

Comenta que el fet que es desenvolupi una plataforma cultural a través 
d’activitats econòmiques, de recerca i de transferència de coneixement, activitats 
científiques o tècniques i de col·laboració amb empreses, li sembla bé. Ara bé, diu 
que el seu grup trobaria encertat trobar la manera de recuperar l’esperit de la Casa 
de les Llengües, perquè el projecte en si mateix tenia sentit. Amplia que tenia 
sentit defensar la diversitat lingüística del planeta, la diversitat cultural i posar-ho
en valor com es fa amb la diversitat biològica o amb qualsevol element del planeta.

Conclou, doncs, que el seu grup ho veu bé, però que estaran molt a sobre de la 
rehabilitació.

La Sra. Clari comenta que dintre de l’expedient de cessió de Can Ricart hi ha 
especificat exactament el metratge que els fa falta, que és prop de 4.200 metres i 
la distribució en quatre anys. Explica que la voluntat de la Universitat és començar 
a executar una petita obra aquest any d’uns 200.000 euros. Declara que el total 
arriba als 9 milions, distribuïts, en números rodons, d’aquest manera: 1 milió i mig 
el 2014, 3 milions i mig el 2015 i 3.600.000 el 2016.

El Sr. Bolaños insisteix que, a part dels disgustos del Sr. Portabella amb aquest 
tema, al seu grup li agradaria que aquest calendari es complís i que d’una vegada 
es pogués utilitzar aquest recinte fabril per a aquestes activitats universitàries.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

4. Que comparegui el responsable del govern municipal perquè presenti la 
proposta de tancament i cobrament per accedir al Park Güell que es posarà en 
marxa el proper 25 d’octubre. Així com totes les actuacions que es pensen realitzar 
a l’entorn del mateix. Sol·licitem que aquesta resposta també sigui lliurada per 
escrit a la mateixa Comissió.

El Sr. Vives explica que el 25 d’octubre entrarà en funcionament la regulació de 
l’accés a bona part del parc Güell per preservar aquest monument Patrimoni de la 
Humanitat que acull cada any prop de 8 milions de visites, de les quals només un 
2,4% són de Barcelona, cosa que és una dada molt significativa.

Assenyala que el procés ha durat prop de dos anys i que s’ha canalitzat a través 
de la Taula del Parc Güell amb la participació activa del moviment associatiu veïnal 
i polític de l’entorn. Comenta que a la darrera taula, del 25 de setembre, es va 
informar de les característiques de la proposta, que consisteix en la regulació de 
l’accés, que suposa tan sols el 7,9% de la superfície del parc i que ha estat 
encarregada a l’empresa Barcelona Serveis Municipals.

Indica que la segona característica és que es duran a terme les millores i 
adequacions necessàries per un import aproximat de 3 milions d’euros previ acord 
de la Comissió Tècnica de Patrimoni de Barcelona, que depèn de la Generalitat. 
Comenta que la majoria d’actuacions tenen relació amb les instal·lacions i serveis, 
excepte un local fora del parc, per l’entrada del Carmel, com a espai de gestió del 
parc i serveis als treballadors; els quioscos situats al carrer Olot i al carrer de Sant 
Josep de la Muntanya, així com diverses actuacions relacionades amb la mobilitat i 
gestió dels autobusos i millores a la via pública.

Informa que la tercera característica és que Barcelona Serveis Municipals 
contractarà mig centenar de treballadors que iniciaran la seva activitat el 14 
d’octubre.
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Comenta que la quarta característica és que aquesta regulació es farà a través 
de cinc punts d’accés controlat, i que caldrà una entrada que es podrà adquirir 
prèviament o a les taquilles del parc.

Destaca que la regulació preveu la reserva de cent entrades/hora per a 
membres de Gaudir Barcelona, un registre que hi permet l’accés gratuït, prèvia 
inscripció presencial a l’OAC de Sant Miquel. Recorda que els veïns dels barris de 
l’entorn i les escoles properes tenen un identificatiu que els permetrà entrar en 
qualsevol moment al marge de l’horari propi de la regulació, que serà de dos 
quarts de nou a sis del vespre, en horari d’hivern, i de vuit a dos quarts de deu del 
vespre, en horari d’estiu.

Com a sisena característica destaca la senyalització de diverses rutes d’accés, 
els punts de venda a les parades de metro properes, la gestió i reserva en línia 
d’entrades o la visita guiada a través d’aplicacions de mòbil.

Conclou dient que per coordinar aquesta tasca s’ha constituït la Taula de 
Coordinació del Parc Güell, de la qual hi ha alguns membres a la sessió, per tal de 
fer més eficient i eficaç la gestió del parc i de tots els operadors que intervenen en 
l’elaboració i aprovació del Pla de gestió del parc per a l’any següent.

Assenyala que és un canvi molt substancial en la manera de gestionar el 
patrimoni i que el parc està sotmès a molta pressió,cosa que farà que s’aprengui 
en aquest camí; assumeix que es cometran errors, però destaca que s’aprendrà 
d’aquests errors. Considera que la decisió presa és ferma i que ha d’ajudar a 
millorar la preservació d’un patrimoni fonamental per a la identitat dels 
barcelonins.

La Sra. Sanz comenta que l’objectiu d’aquesta compareixença era posar en 
evidència aquesta proposta que planteja el govern municipal, ja que no s’ha 
presentat en el marc d’aquesta comissió ni de cap altra comissió, sinó que només 
s’ha vist en l’espai del districte.

Creu que és interessant poder reflexionar a la comissió sobre aquesta proposta, 
atès que tots els grups comparteixen algunes premisses, com ara que el parc té un 
problema de massificació turística i de conservació del patrimoni i que aquests dos 
problemes tenen un impacte important en l’entorn del parc i en els barris limítrofs.

Assenyala que tothom està d’acord amb la necessitat que cal fer alguna cosa per 
resoldre la pressió a què feia referència el Sr. Vives, però que el que s’ha de fer 
pot ser molt diferent en funció de com es plantegi. Creu que cal preservar el 
benestar i l’essència del parc, que sigui un parc públic i gratuït.

Creu que aquestes coses que es poden fer són molt diferents segons l’interès 
que es vol defensar i preservar. Diu que el govern municipal proposa tancar una 
part molt concreta del parc, la zona monumental, i cobrar una entrada, lligada a 
aquest tancament, cosa que pensa que evidencia que l’objectiu del govern 
municipal no és resoldre la massificació turística, sinó recaptar econòmicament.

Vol fer evident aquest objectiu, perquè considera que el govern ha redireccionat 
el procés participatiu i ha jugat amb bona part dels veïns, que fa temps que volen 
resoldre aquests problemes. Creu que les reunions bilaterals amb diferents 
associacions de veïns s’emmarquen en la lògica «clientelar» i fragmentària, i 
assenyala que han deixat de convocar a la Taula del Parc Güell diferents col·lectius 
i entitats amb opinions divergents de les del govern municipal. Considera que el 
més greu és que han transformat un procés participatiu en un procés merament 
informatiu, i pensa que el govern ha construït un fals consens per avalar la 
proposta que a partir del 25 d’octubre es començarà a impulsar de tancament de la 
part monumental i cobrament d’entrada.

Explica que el seu grup hi ha treballat molt, que ja hi havien començat a 
treballar des de l’anterior govern municipal d’esquerres, i diu que té idees molt 
clares al voltant del parc Güell, que són que el parc Güell no és un espai públic 
qualsevol, però tampoc no és un museu ordinari. Per tant, el defineix com un espai 
públic amb uns valors ambientals i culturals que cal preservar. Diu que en cap cas 
aquesta preservació pot entrar en contradicció amb el fet que és un espai públic, i 
que cal resoldre aquesta tensió amb les mesures i propostes que es facin. 
Considera que la proposta del govern no redueix aquesta tensió, sinó, al contrari, 
la posa més en evidència, perquè es passa d’un parc públic amb turistes a un 
contenidor amb turistes.
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Davant de la proposta de l’Ajuntament, el Grup d’Iniciativa diu que no s’han de 
posar elements estructurals de tancament. Reconeix, però, que el seu grup va fer 
una proposta de tancament en el mandat anterior, tot i que mai de cobrament, 
però diu que van ser prou valents per entomar que no era una bona proposta, ja 
que no van aconseguir el consens ni territorial ni amb els grups municipals i no es 
va tirar endavant.

Acusa, doncs, el govern de tancar una proposta sota un fals consens i de 
quedar-se tan amples.

Declara que el seu grup no vol elements estructurals de tancament, cosa que no 
vol dir que estigui d’acord amb elements de regulació d’accés, com ara impulsar 
mesures similars al que s’ha fet a la Sagrada Família, ja que, tot i que per entrar-
hi s’ha de pagar, això no ha reduït la pressió ni la massificació al voltant del 
temple, perquè hi ha gent que hi accedeix només per veure-la des de fora.

Conclou, doncs, que les mesures de regulació de fluxos són les que han de 
permetre abordar això: des d’accés d’autocars, aparcaments, parades, fins a 
distribuir els accessos del transport públic, el trasllat de la parada de taxis del 
carrer Olot, en definitiva, mesures d’actuació en l’entorn.

Finalment, comenta que el seu grup plantejava en aquesta compareixença que 
abans de tancar hi havia moltes propostes per posar en marxa, atès que fa molt de 
temps que hi ha aquest debat i el govern actual ja se’l va trobar endegat. Creu que 
el govern actual podria haver utilitzar el debat endegat per plantejar una proposta 
millor que la que va plantejar el seu grup en el seu moment, i opina que la miopia 
de l’Ajuntament el porta a una mala solució.

El Sr. Espriu analitza que Iniciativa ha fet un procés evolutiu entre el «no 
tancarem en cap cas el parc Güell» que va declarar el portaveu del Districte de 
Gràcia, Carles Agustí, al març del 2011, i el procés de regulació actual de 
tancament de la zona monumental del parc.

Assenyala que aquest projecte ja era damunt de la taula i que el regidor Ricard 
Martínez en el seu moment ja va plantejar aquest projecte com una de les 
alternatives. Diu que ho recorda perfectament perquè debatia amb ell sobre aquest 
tema i discrepaven. Comenta que deia a Ricard Martínez que un dels elements que 
els diferenciava substancialment és que la zona monumental per al govern actual 
és tota, i això no resol una de les crisis fonamentals, que és com s’afronta el 
conjunt de la zona monumental, que és el que reconeix la UNESCO. Destaca, 
doncs, que queda pendent el problema de la protecció del parc en el seu conjunt, i 
no tan sols la sala hipòstila o la plaça de la Natura.

Pel que fa a la participació, diu que ha estat escassa i mal organitzada perquè no 
té metodologia ni ha tingut pla de treball, ni projecte de sortida. Comenta, doncs, 
que deixarà el tema de la participació de banda, atès que la mateixa síndica afirma 
que això no ha gaudit d’un procés de participació en les condicions necessàries per 
definir-se com a tal.

Coincideix en el fet que el problema fonamental és la protecció del patrimoni, 
però també garantir el control dels fluxos al parc, que és el debat que sempre hi 
ha hagut damunt la taula. Concreta que el problema és com amb els recursos 
actuals es pot fer una política adequada, que faci aquests dos elements, ja que 
encara els manca la reflexió correcta per aconseguir garantir això.

Comenta que l’Ajuntament ja ha fet una cosa que també diu la síndica, que és 
presentar una proposta a Gràcia i que els recursos que es treguin d’aquest tema es 
reinverteixin al parc, perquè té la sensació que el parc requereix més inversió que 
la que té en l’actualitat, que pel que recorda són entre 700.000 i 1 milió d’euros 
d’inversió permanent i 3 milions que hi haurà per a les infraestructures.

Recorda que en el mandat anterior, a part del milió de manteniment, s’hi van 
haver d’invertir 2 milions més, tenint en compte que hi ha un excés molt gran d’ús 
del parc. 

Creu que hi ha un altre problema damunt la taula, que és que el sistema 
planteja forats que en la xarxa informàtica és molt fàcil detectar, ja que si el parc 
està obert al conjunt de la gent en unes franges horàries gratuïtament, 
segurament aviat hi haurà desbordament en altres franges.

Quant a la mobilitat del conjunt, el preocupa perquè no està plantejada damunt 
la taula. Comenta que es fan mesures per intentar laminar alguns dels impactes en 
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la mobilitat, però creu que cal una reflexió més profunda. Diu que l’Ajuntament 
feia un model, d’entrada, en què els autobusos no arribessin a Sanllehy, sinó que 
es feia l’equipament que hauria de conduir tot aquest procés. Pensa que cal veure 
quines alternatives hi ha per al conjunt de problemàtiques de mobilitat que 
plantegen els veïns.

Opina que cal una entitat gestora única del parc, tot i que no té clar si tots els 
grups hi estarien d’acord. Tampoc sap si hauria de ser un consorci, una fundació, 
etc., però troba evident que fa falta un organisme que ajudi al fet que els esforços 
del parc quedin allí i que permeti una coordinació amb l’entitat gestora de la casa 
Gaudí. Diu que cal cuinar tot això d’una manera diferent per intentar donar 
satisfacció a totes les parts.

Creu, doncs, que el govern no pot avalar el procés i que s’hauria d’estar pensant 
en l’evolució i, per tant, en el pla B, perquè opina que hi haurà un pla B.

Per últim, planteja la reflexió, fruit d’haver llegit algunes de les aportacions dels 
veïns, que no s’ha de perdre el parc Güell en concepte d’ús ciutadà. Indica que hi 
ha moltes activitats d’ús ciutadà al parc i que el govern les està garantint i planteja 
que això no deixi de passar.

El Sr. Ramírez agraeix l’explicació sobre la proposta d’accés al parc a partir del 
25 d’octubre i espera que se’ls faci arribar per escrit.

Reconeix que calia abordar d’alguna manera el problema de la massificació i de 
l’accés al parc, així com la pressió que pateix la zona per la quantitat de visites.

Explica que els primers dies que s’ha posat en marxa l’aplicació perquè els veïns 
dels barris adjacents puguin sol·licitar la targeta d’accés lliure hi ha hagut moltes 
incidències. I comenta que estaria bé continuar treballant en aquest procés 
participatiu per ampliar una mica més aquests carrers de les zones adjacents a què 
es dóna accés lliure, ja que hi ha la contradicció que els veïns de la banda 
muntanya de Travessera de Dalt hi tenen accés lliure i els de la banda mar no, 
quan els separen escassos metres. Entén que en algun lloc s’ha de delimitar, però 
creu que seria bo ampliar una mica les zones adjacents amb accés lliure a aquesta 
zona monumental.

Pel que fa al tema de la protecció del parc, pensa que no s’ha de centrar 
únicament en la part monumental, sinó que cal buscar mesures que garanteixin la 
protecció del conjunt del parc com a bé d’interès cultural i de tota la ciutat. Afegeix 
que els beneficis de la recaptació de les entrades de l’accés regulat han de revertir 
en el parc.

Finalment, anima l’Ajuntament a continuar treballant en el tema participatiu, a 
evolucionar cap a noves formes de participació amb els veïns i a escoltar els temes 
que es plantegen, ja que segurament d’inici algunes coses no estaran 
contemplades i amb l’evolució i el transcurs del temps sortiran noves propostes 
que caldrà dinamitzar i incorporar dins del projecte.

El Sr. Portabella manifesta que el seu grup està bastant d’acord amb la solució 
que s’ha trobat.

Explica que el 2007 tres dels quatre grups que actualment hi ha a l’oposició 
estaven al govern i els va preocupar com es podia mantenir un espai culturalment 
molt valuós i molt protegit. Per això, comenta, se li va encarregar un estudi a 
l’historiador Giralt-Miracle, que els va dir que calia prendre mesures per regular els 
fluxos i que calia obtenir diners per poder rehabilitar el parc, perquè hi havia parts 
que estaven en risc.

Diu que el 2008 el seu grup ja no era al govern i que l’alcaldessa accidental 
Imma Mayol va fer la proposta de tancar tot el perímetre, mesura amb la qual el 
seu grup no va estar d’acord, atès que el parc té molts usos quotidians, diaris, de 
pas, fins i tot d’ús d’escoles i que la part de dalt del parc Güell és un parc magnífic, 
que es va incorporar als Tres Turons, però que té poc a veure amb el patrimoni 
arquitectònic. 

Explica que la Sra. Mayol deia que caldria regular el nombre de visites, posar 
límits als accessos de la zona perimetral, i es van anunciar uns torns per pagar. 
Comenta que el 2009 la Sra. Mayol, el Sr. Guillem Espriu i el regidor delegat de 
Cultura, el Sr. Jordi Martí, van fer una nova proposta en què es tancava i es 
continuaven mantenint els torns, encara que no pagava tothom.
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Afegeix que també es van demanar tres edificis nous al costat del parc, al Coll 
del Portell, que és un carrer estret, de sis metres, que no té sortida i que només 
dóna al parc. Especifica que en aquest carrer hi anava un edifici de serveis tècnics 
de manteniment, un altre de conservació i un altre a la carretera del Carmel amb 
dos punts d’informació, un a la carretera del Carmel i l’altre al carrer Olot amb 
Larrard. Manifesta que el seu grup no va estar d’acord amb això.

Explica que a l’octubre del 2009 es va proposar la venda d’entrades a màquines 
expenedores, webs i centres de visitants i que al final el seu grup va arribar a un 
acord amb el govern al desembre del 2009 i es va poder continuar progressant.

Manifesta que al seu grup li sembla un tema difícil de resoldre, perquè és difícil 
delimitar la part de pagament i que alhora no es generi impacte visual ni 
intimidació sobre la ciutadania. Creu que el tema està bastant ben resolt per als 
veïns de la zona, tot i que es podria millorar pel que fa a la resta de ciutadans, que 
no viuen en zones adjacents. No obstant, li sembla bé la part que el turisme 
serveixi per rehabilitar patrimoni cultural de la humanitat com el parc Güell.

La Sra. Sanz torna a plantejar la pregunta de per què s’estan fent altres 
polítiques en altres espais com la Sagrada Família, la Pedrera o la Casa Batlló, si el 
cobrament i el tancament són solucions de massificació. Es pregunta per què allà 
no s’està solucionant amb el tancament i el cobrament. Demana, doncs, una 
reflexió al voltant de garantir l’espai públic d’accés gratuït i aquesta vessant 
pública per a tothom, no només en la zona de sota de la part monumental, sinó a 
tot el perímetre del parc.

El Sr. Espriu diu que fins a l’últim moment no es va plantejar el pagament. I 
indica que es va retirar el projecte.

Comenta que no van tirar endavant el projecte, tot i no necessitar cap votació, 
perquè el govern estava enmig d’un procés de negociació, i Esquerra Republicana, 
que era el seu soci preferent, va condicionar el vot al parc Güell al vot dels Tres 
Turons, i el govern va escollir prioritzar els Tres Turons.

Insisteix, doncs, que no van tirar endavant el projecte perquè no van tenir 
acord, i respecta les condicions d’aquell acord.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal UpB:

5. Que comparegui el responsable del govern municipal per tal de donar compte 
del contingut de l’informe/estudi amb número de contracte o expedient 12002115 i 
titulat "Estudi previ d’oportunitats de millora Pla d’Usos Ciutat Vella".

El Sr. Vives explica que és un estudi l’objecte del qual van ser uns estudis previs 
sobre les oportunitats de millora del Pla d’usos de Ciutat Vella en el marc hoteler.

Comenta que primer es va contactar amb la càtedra de turisme d’ESADE, que 
els va adreçar a uns auditors i, en concret, al professor Ficapal i al seu equip, que 
van desenvolupar aquest estudi sobre el sector turístic en l’actual conjuntura 
econòmica i el paper específic del Districte de Ciutat Vella, amb l’objectiu 
d’analitzar, avaluar i identificar possibles oportunitats de millora del pla d’usos, 
tenint en compte la necessitat de no trencar els equilibris establerts i consensuats 
en tres eixos: mixticitat d’usos, convivència veïnal i dinamització econòmica. Diu 
que aquestes van ser les premisses de l’estudi que va presentar el professor 
Ficapal.

Afegeix que el treball va incorporar altres eixos per al desenvolupament 
urbanístic sostenible, com ara la sostenibilitat, la viabilitat urbanística, l’eficiència 
energètica i la responsabilitat social.

Assenyala que l’import de l’estudi va ser de 21.234,10 euros i que els grups 
tenen a disposició l’adjudicació. Explica que aquest treball va ser encarregat per 
donar un major rigor i poder arribar a unes millors conclusions a l’hora de definir i 
redactar la modificació o la renovació del pla d’usos vigent.

Respecte de les conclusions de l’estudi, diu que van ser que calia definir el 
concepte d’establiment de valor afegit per a Ciutat Vella dins del marc normatiu 
existent que permetés objectius com assegurar que els nous projectes 
d’establiments hotelers creessin valor social i mediambiental per als ciutadans de 
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Ciutat Vella; incentivar la renovació i millora de l’oferta d’allotjament de la 
categoria inferior; incentivar la substitució del perfil del turista amb impacte menys 
positiu en el districte, i reforçar la destinació Barcelona i Ciutat Vella amb els 
atributs de sostenibilitat, disseny, arquitectura, preservació del patrimoni i valors 
culturals.

Assenyala que els projectes s’haurien de condicionar sempre dins del marc 
normatiu vigent al compliment de paràmetres relacionats amb sostenibilitat i 
eficiència energètica, i diu que cal promoure i incentivar la renovació de l’oferta 
d’inferior qualitat. Explica que en l’estudi s’atacaven diverses qüestions com la 
necessitat de crear una taula de turisme a Ciutat Vella, una oficina específica de 
gestió turística a Ciutat Vella,la necessitat de desenvolupar una oficina d’inversions 
hoteleres per a tot Barcelona i com recaptar i gestionar la taxa turística.

Conclou, doncs, que aquestes van ser les aportacions que va fer aquest estudi 
encarregat en el marc de les valoracions prèvies a l’inici dels treballs que han 
portat a l’actual pla d’usos tal com està definit actualment.

El Sr. Portabella diu que troba poc deferent que la regidora de Ciutat Vella no 
respongui en aquesta compareixença, ja que una estona abans era a la comissió i 
és un tema de gran rellevància per al districte.

Comenta que el Sr. Vives ha fet una síntesi de l’estudi que es va encarregar, el 
títol del qual és: «Estudi previ d’oportunitats de millora del Pla d’usos de Ciutat 
Vella en el marc hoteler». I remarca «en el marc hoteler» perquè li sembla que el 
tinent d’alcalde no ho ha dit.

El Sr. Vives li diu que sí que ho ha dit.
El Sr. Portabella diu que li havia semblat que no. Creu, doncs, que això indica 

que quan es va fer la modificació del Pla d’usos de Ciutat Vella ja tenia una 
orientació molt clara cap a l’àmbit del marc hoteler i que a mesura que un llegeix 
l’informe s’adona que bàsicament el que fa és descriure les alternatives que tenia 
l’Ajuntament de Barcelona en els onze projectes d’hotel a Ciutat Vella que havien 
quedat fora arran del Pla d’usos de Ciutat Vella vigent i de les cinc ampliacions que 
tampoc van tenir cabuda a partir de l’aprovació del pla d’usos; en total, setze 
projectes que havien quedat empantanegats.

Declara que això li genera una enorme decepció, perquè es va veient que tot el 
que s’ha plantejat en aquest estudi és el que ha anat engruixint el Pla d’usos de 
Ciutat Vella en la part turística. I comenta que, si es mira què ha anat passant amb 
els diferents hotels, es veu que les propostes s’han anat plantejant. El sorprèn que 
alguna de les solucions que donen per a hotels sigui amb sòl d’equipament, i diu 
que algunes de les propostes ja les han sentit. No les vol identificar perquè 
tardaria molt a identificar les setze, però diu que dels onze nous hotels i de les cinc 
ampliacions alguns ja han començat a passar.

Comenta que aquesta modificació del pla d’usos ha costat més de 21.000 euros i 
que estava emmarcat en el marc hoteler. Assenyala que les consideracions que 
s’han plantejat, a part de la cerca de locals per als onze hotels nous i de les cinc 
ampliacions, s’han anat traduint a la pràctica. Destaca algunes de les propostes de 
l’estudi que s’han inclòs en el pla d’usos, com ara: supressió de totes o algunes 
zones prohibides o ampliació de les zones amb tractament especial; modificació i/o 
flexibilització, si escau, dels condicionants de densitat i distància; supressió i/o 
modificació del rescat i renúncia de llicències; aprofundir en el terreny de la gestió 
per facilitar el rescat de llicències, i definir el concepte d’establiment amb valor 
afegit.

Diu que quan van llegir aquest estudi es van quedar de pasta de moniato, 
perquè totes les recomanacions hoteleres formen part del pla d’usos, i creu que un 
pla d’usos no són només les recomanacions hoteleres.

La Sra. Escarp diu que el Sr. Portabella l’ha clavada, ja que és un estudi curiós. 
Pensa que qualsevol estudi que s’encarregui des d’una administració l’hauria de 
motivar l’interès públic, però que en aquest l’última cosa que es veu és l’interès 
públic.

Continuant en la línia del Sr. Portabella, comenta que l’estudi parla del fet que el 
negoci hoteler és altament rendible i taxa el nivell de benefici operatiu en un 35%, 
cosa que fa que després guanyi importància l’anàlisi sobre els onze nous projectes 
d’hotel i les cinc ampliacions d’hotels, perquè lliga una cosa amb l’altra. Indica que 
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l’estudi diu claríssimament que aquests indicadors de negoci són molt bons per 
rendibilitzar inversions intensives de capital.

Pel que fa a la suma d’objectius que planteja l’estudi, diu que un d’ells és la 
gestió del rescat de llicències, que ha estat un tema recurrent. Explica que ha 
sortit una nota del Gremi d’Hotels de Barcelona en què es diu que el gremi crea 
una bossa de llicències d’allotjament turístic de Ciutat Vella i indica que, per tant, 
el Gremi d’Hotels serà el punt de trobada entre l’oferta i la demanda que facilitarà 
l’intercanvi de llicències.

Troba evident que el Gremi d’Hotels no crearia una bossa de llicències 
d’allotjament turístic de Ciutat Vella si el govern de la ciutat no hi estigués d’acord, 
i diu que en la discussió del Pla d’usos de Ciutat Vella es va comentar moltes 
vegades que un dels temes és el que s’havia pogut generar al voltant de 
l’especulació sobre llicències, sobretot hoteleres, i la seva rendibilitat. Finalment, 
considera que aquesta nota més algunes de les apreciacions que surten en aquest 
estudi han estat reflectides després en el pla d’usos i, per tant, surten totes les 
intencions que s’havien comentat quan es va parlar del pla d’usos.

Vol saber si les primeres llicències que es firmaran d’acord amb el pla d’usos 
estaran arreglades, perquè l’estudi no només identifica els onze projectes d’hotel, 
sinó que a més fa un estudi detallat dels problemes que té cada cas concret per 
obtenir la llicència, és a dir, que els fa la feina. Suposa, per tant, que ja poden 
firmar directament la llicència, o bé seran les primeres modificacions del PGM en 
tema de patrimoni.

No sap què opina el govern d’algunes coses d’aquest estudi, com ara el fet que 
digui que «a un negoci tan rendible com aquest se li pot exigir més» o que Ciutat 
Vella pugui recollir directament part de la taxa turística per aplicar-la a projectes 
del seu territori. Reconeix que l’estudi després conclou amb el que deia el Sr. Vives 
del triple bottomline: economia, social i ambiental, és a dir, que es busca 
l’equilibri. També reconeix que utilitza termes del mateix govern, com ara que 
Ciutat Vella té problemes a l’smartdestination. Però, tot i això, diu que l’estudi el 
que recull és la rendibilitat de la indústria hotelera a Ciutat Vella, com arreglar les 
llicències d’alguns dels hotels que han tingut problemes i com continuar aquest 
procés expansiu. I hi afegeix la nota del Gremi d’Hotels que crea la bossa de 
llicències d’allotjament turístic a Ciutat Vella.

El Sr. Bolaños destaca que ha tornat a la sala la regidora de Ciutat Vella, i 
recorda la queixa del Sr. Portabella pel fet que no hi fos.

Tot i que considera que la regidora Homs ja donarà la resposta que hagi de 
donar, per la part que li toca, troba que el fet que algunes de les qüestions de 
l’estudi es reflecteixin dins del nou pla d’usos no vol dir que aquesta reforma del 
pla d’usos s’hagi fet a mida de ningú. Diu que quan no en sap, dels temes, no li 
agrada parlar, però que d’aquest tema en sap alguna cosa, i que pel que sap no 
s’ha fet a mida de ningú. Li sembla anar massa enllà que se suggereixi això.

Admet que es parla de densitat i de rescat, però diu que també es van modificar 
moltes altres coses i que si s’hagués fet tan a mida no s’hauria canviat res. Per 
tant, no considera que el que proposa aquest informe després sigui el que 
realment s’ha posat al pla d’usos i que, a més a més, sigui per donar sortida a 
aquestes llicències. Diu que si hagués estat així el Partit Popular no ho hauria 
acceptat. Planteja que es pot estar a favor o en contra de la filosofia de crear nous 
hotels a Ciutat Vella, però no creu que es creïn perquè algú en surti beneficiat. 
Considera que dir això és una mica fort i que per fer una afirmació com la que han 
fet el Sr. Portabella i la Sra. Escarp se n’ha d’estar molt segur i se n’han de tenir 
proves.

La Sra. Blasco diu que el seu grup es va quedar perplex quan va veure aquest 
estudi. I apunta al Sr. Bolaños que aquest informe realitzat abans d’iniciar la 
modificació del pla d’usos justament demostra molt clarament que el govern va fer 
aquesta modificació a mida dels projectes hotelers que estaven previstos i que no 
havien pogut entrar abans que estigués aprovat el Pla d’usos de Ciutat Vella.

Destaca que aquest estudi deixa per terra tota justificació possible del discurs de 
voler recuperar el patrimoni en els edificis de nivell B, amb el qual justificaven la 
modificació del pla d’usos des del govern. Insisteix que el govern ha fet un vestit a 
mida dels hoteleres que tenien interessos a Ciutat Vella i que no havien pogut 
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tirar-los endavant, i es pregunta on és l’interès públic del pla d’usos. Considera que 
aquest estudi tira per terra qualsevol afirmació que facin el PP o Convergència i 
Unió sobre les intencions públiques d’aquest pla d’usos.

Assenyala que quan un fa un estudi se li pot fer cas o no, però que sovint se’n fa 
cas. No obstant això, troba que una altra cosa és el que s’ha fet en aquest cas: 
encarregar un estudi per saber què cal modificar per tal que els onze hotels i les 
cinc ampliacions que no s’havien pogut fer es puguin fer. Considera que és evident 
que és el que s’ha fet amb aquest estudi.

Insisteix que amb l’estudi queda demostrat clarament que l’interès públic no és 
el que va moure la modificació d’aquest pla d’usos, sinó que respon a les pressions 
dels privats i és una mostra clara que el govern del Sr. Trias només governa per a 
aquests sectors minoritaris i influents, ajudats pel PP, sense tenir en compte les 
repercussions que això pugui tenir a Ciutat Vella. Creu que és una manca de 
responsabilitat continuar aprofundint en l’activitat turística en un territori tan 
sensible com Ciutat Vella, que està al límit de suportar aquest tipus d’activitat.

Adreçant-se als regidors del PP, els diu que si llegint aquest estudi no s’adonen 
que el pla d’usos era un vestit a mida és que els fallen tots els sentits, perquè 
qualsevol persona amb una mica d’olfacte se n’adonaria.

Considera que l’Ajuntament ha situat el patrimoni de Ciutat Vella com una nova 
plataforma d’aterratge exclusivament per a aprofitament econòmic sense mesura, 
ja que és una proposta sensible a una minoria i desconnectada de la ciutadania. 
Reitera que Ciutat Vella pagarà molt cara aquesta modificació del pla d’usos, i 
recorda que el seu grup en el seu dia ja va dir que això era un error. Remarca que 
amb aquest estudi s’ha confirmat que l’Ajuntament no fa la modificació del pla 
d’usos per a la gent que viu a Ciutat Vella, sinó per als interessos hotelers que no 
havien pogut tirar endavant alguns projectes econòmics a la zona.

La Sra. Homs demana disculpes i diu que havia calculat malament el temps.
Es disculpa concretament amb el Sr. Portabella per no ser-hi durant la seva 

intervenció, però diu que s’imagina a què es referia, atès que se n’ha parlat en 
diverses ocasions. Per començar, explica que això és un estudi teòric que es va 
demanar prèviament, però diu que no tota la modificació i la revisió del pla 
recauen en aquest estudi, sinó que hi ha dos elements fonamentals que Iniciativa i 
el Grup Socialista sempre es deixen: d’una banda, l’avaluació del pla d’usos 
existent, de les coses que funcionaven i les que no, de les que es volien millorar i 
no havien millorat, i, de l’altra, el coneixement del territori, que és la raó per la 
qual es fan les àrees de tractament específic. Com a exemple de retirada d’àrea de 
tractament específic, comenta que la plaça Vicenç Martorell inicialment ho era, 
però després d’haver parlat amb veïns i comerciants es va retirar, perquè al 
principi estava pensada per ajustar un tema de llicències des del punt de vista 
comercial, però després de les reunions amb els veïns es decideix retirar, atès que 
no convenia a nivell general aquella àrea de tractament específic.

També posa com a exemples la plaça George Orwell, els entorns del Call, el Pla 
de Palau o la Boqueria.

Troba molt bé que els grups de l’oposició remarquin el que els interessa, que és 
el tema dels hotels, però assenyala que, a banda d’això, el pla d’usos es completa 
amb moltes altres coses, i destaca el tema dels apartaments turístics, ja que es 
continua vetant que n’hi hagin més i s’inclou la mesura més restrictiva que 
s’agrupin en un termini de sis anys.

Insisteix en el fet que, si es fa una valoració global, a banda de l’estudi, que 
dóna unes pistes per fer unes modificacions, s’ha de tenir en compte l’avaluació del 
pla d’usos i el coneixement del territori. Informa que es farà un seguiment 
d’aquesta modificació del pla d’usos que va entrar en vigor la setmana anterior a 
través d’una comissió de seguiment amb els veïns, els grups de l’oposició i amb els 
sectors. 

El Sr. Portabella recorda el que ha dit anteriorment, que el títol de l’estudi deia: 
«Estudi previ d’oportunitats de millora del Pla d’usos de Ciutat Vella en el marc 
hoteler». I diu que no té coneixement que el govern hagi fet cap altre estudi previ; 
només aquest que fa referència al terreny hoteler, i considera que un pla d’usos és 
molt més que només el sector hoteler.
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Creu que Ciutat Vella ha d’estar mimada, ja que és la Barcelona de fins al segle 
XIX, mitjans del XIX, i li sobta que s’encarregui un estudi del pla d’usos només en 
el sector hoteler, el sorprèn el grau d’especificitat.

A continuació, llegeix alguns fragments de l’estudi: «Hotel 3, carrer Ferran 34. 
No compleix criteris de densitat, quatre hotels en un radi de cent metres.» «No 
compleix criteris de rescat de llicència.» «Hotel quatre estrelles, carrer de la Palla, 
19, antic hospital de Sant Sever, ús hoteler prohibit, no compleix criteris de 
densitat, quatre hotels en un radi de cent metres. No compleix criteris de rescat de 
llicències. S’ha demanat canvi de qualificació per passar de C a B.» Considera que 
això és d’una precisió hotelera espectacular i destaca que és l’únic estudi que hi ha 
amb relació a la millora d’usos de Ciutat Vella; per tant, troba que és un estudi 
només pensat per als hotelers.

Opina que el Pla d’usos de Ciutat Vella és molt més que això perquè hagi quedat 
reduït als interessos d’aquests onze hotels que no havien tingut cabuda en el pla 
anterior i dels cinc que buscaven l’ampliació.

La Sra. Escarp comenta que la Sra. Homs ha dit que és un estudi tècnic amb 
aplicació pràctica, i remarca això de l’aplicació pràctica, ja que dóna pistes a setze 
hotels perquè puguin aconseguir la llicència. Creu que no tardaran a tenir les 
primeres modificacions de PGM amb la fitxa d’un d’aquests hotels, perquè en 
l’anterior mandat, quan ella mateixa era regidora de Ciutat Vella, va deixar tretze 
llicències sense firmar i estan totes en aquest estudi. Conclou, doncs, que és un 
estudi tècnic amb aplicació pràctica per a la concessió de les llicències que en el 
seu moment no es van signar.

Recorda que en la seva intervenció anterior, quan la Sra. Homs encara no hi 
era, ha parlat sobre quina opinió li mereix el fet que el Gremi d’Hotels hagi creat la 
bossa de llicències d’allotjament turístic de Ciutat Vella. Vol saber l’opinió de la 
Sra. Homs com a regidora del districte sobre la regulació de les llicències i el fet 
que la bossa de trobada la porti el Gremi d’Hotels.

Acaba dient que la tinta del bolígraf que ha escrit aquest estudi l’ha carregada el 
diable.

El Sr. Bolaños diu que no vol que s’escalfi més l’ambient i que, per tant, no ho 
afavorirà.

Comenta que tothom sabia que hi havia hotelers que volien instal·lar nous 
hotels a Ciutat Vella, però diu que és mentida que a partir d’aquest estudi tots els 
que demanaven llicència la puguin obtenir, perquè s’han establert uns criteris en 
què alguns hi entraran i d’altres no. Explica que hi ha gent que està molt enfadada 
perquè no hi entra, i insisteix que no hi entren perquè s’han establert uns criteris, 
com ara que estiguin a la crosta o que siguin edificis B. I diu que si alguns tenen 
moltes ganes d’obtenir la llicència n’hauran de rescatar una o comprar-ne una d’un 
establiment que tanqui.

Es queixa que els grups de l’oposició volen establir una ombra de dubte sobre 
aquest pla, i reconeix que el pla d’usos, evidentment, és molt més que els hotels. 
Diu que no entén res.

La Sra. Blasco comenta a la Sra. Homs que el que no funcionava del Pla d’usos 
de Ciutat Vella era que alguns hotelers no podien tirar endavant els seus projectes 
hotelers, i diu que són hotelers amb noms i cognoms. Tot seguit, s’adreça al Sr. 
Bolaños per dir-li que és cert que n’hi ha d’enfadats, però que no sigui il·lús, ja que 
aquest estudi i aquesta reforma del pla d’usos estan fets a mida d’hotelers amb 
noms i cognoms i projectes concrets, que els que no hi havien pogut entrar sí que 
hi podran entrar ara. I fent referència al que comentava la Sra. Escarp, està 
convençuda que es començaran a veure projectes nous per votar.

Esmenta el que s’ha parlat anteriorment de la massificació al parc Güell i es 
pregunta com frenar la massificació a Ciutat Vella, ja que, evidentment, no es pot 
cobrar entrada. Creu que un dels instruments és limitar les places hoteleres a 
Ciutat Vella i que això amb el nou pla d’usos el govern s’ho ha carregat. Per tant, 
diu que la Sra. Homs no està governant per als ciutadans de Ciutat Vella, sinó per 
a alguns hotelers del Gremi d’Hotels.

Es dóna per tractada.
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III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

6. Encomanar als òrgans socials corresponents de Foment de Ciutat Vella, SA, 
l’adopció dels següents acords: Primer. Modificar l’article 4 dels estatuts socials de 
Foment de Ciutat Vella, SA que quedarà redactat en els termes següents: “La 
durada de la Societat s’estableix per temps indefinit. La Junta General podrà, en 
compliment dels requisits previstos a la Llei i als presents estatuts, acordar en 
qualsevol temps la seva dissolució i liquidació, com també la fusió amb altres o 
l’escissió en altra o altres societats, amb objecte idèntic, anàleg o semblant.” 
Segon. Modificar el primer incís de l’article 31 dels estatuts inscrits de Foment de 
Ciutat Vella, SA en els termes següents: “El Consell d’Administració estarà integrat 
per un mínim de 5 i un màxim de 15 membres, el nomenament dels quals 
correspon a la Junta General.” Tercer. Deixar sense efectes la designació realitzada 
en el seu dia dels consellers Sr. Emili Sarrión i Avinent, Caixa Bank, SA, 
representada pel Sr. Pere Guardiola i Tey, SABA Aparcamientos, SA, representada 
el Sr. Jordi Díez Díez, Invercartera, SAU, representada pel Sr. Eduard Mendiluce 
Fradera, Telefónica Soluciones Sectoriales, SAU, representada pel Sr. Lluís Castells 
Arcas i Banco Bilbao Vizcaya Argentaria, SA, representada pel Sr. Josep Meseguer 
Clapés, tot agraint els serveis duts a terme. Facultar indistintament al president i 
al secretari de Foment de Ciutat Vella, SA per a que efectuïn els tràmits adients 
per a l’efectivitat dels presents acords. 

La Sra. Escarp manifesta el vot contrari del Grup Socialista, però comenta que 
no sap si ho ha entès bé. El que ha entès és que com que no s’arriba a temps al 
canvi de Foment de Ciutat Vella per Foment, és a dir, a la mateixa liquidació, el 
que es fa és portar un pedaç perquè no caduqui.

El Sr. Vives diu que això es va explicar en el consell d’administració, que va 
quedar molt clar per a tothom i que, a més, és el procediment normal.

La Sra. Escarp diu que igualment hi votarà en contra.
La Sra. Blasco indica que, si només es vota aquesta modificació de la durada de 

la societat perquè sigui indefinida, com acaba d’aclarir el Sr. Vives, hi votarà a 
favor perquè el canvi li sembla bé.

El Sr. Portabella diu que hi està a favor pels mateixos motius.
Es dictamina amb el posicionament favorable de CiU, PP, ICV-EUiA i UpB i amb 

el posicionament contrari del PSC. 

7. Resoldre les al·legacions que s’han presentat durant el termini d’informació 
pública d’acord amb l’informe de la Direcció de Serveis de Cicle de l’Aigua adjunti. 
Aprovar definitivament la memòria justificativa del canvi de gestió del servei del 
cicle de l’aigua que es produeix com a conseqüència de la reversió legal a 
l’Ajuntament de Barcelona de la concessió atorgada a "Clavegueram de Barcelona, 
Societat Anònima", així com la constitució de la societat mercantil "Barcelona Cicle 
de l’Aigua, Societat Anònima", de capital íntegrament municipal, i el corresponent 
projecte d’Estatuts. Subscriure i desemborsar les sis-centes accions d’un nominal 
de 100,00 euros cadascuna, numerades correlativament de l’1 al 600, ambdós 
inclosos, constitutives del capital social de Barcelona Cicle de l’Aigua, SA i per tant, 
autoritzar, disposar i obligar la despesa de 60.000,00 euros, consignada en 
l’aplicació 85012-0703-93311 del pressupost d’aquest Ajuntament amb la finalitat 
de desemborsar el capital social. Facultar al Regidor de Medi Ambient i Serveis 
Urbans, en nom de l’Ajuntament de Barcelona, per a que efectuïn els tràmits 
adients per a l’efectivitat dels presents acords.

La Sra. Escarp manifesta el vot favorable del seu grup i puntualitza que han 
estat treballant amb el regidor Puigdollers des de l’Àrea Metropolitana tot l’àmbit 
de la freàtica i la complementació del cicle de l’aigua. Comenta que com a grup 
municipal han presentat unes al·legacions al voltant d’arribar a un acord entre 
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l’Ajuntament, el Comitè d’Empresa de Clabsa i Clabsa pel que fa a la integració de 
tot el personal en la nova empresa que es crea.

Comenta que hi vota a favor perquè s’han incorporat part de les al·legacions que 
havia presentat el seu grup, en el sentit que s’ha afegit la relació nominal de tots 
els treballadors de Clabsa, que s’integren en la nova empresa, cosa que dóna una 
seguretat als treballadors, d’acord amb el compromís del regidor Puigdollers en 
aquesta comissió i la creació d’una comissió de seguiment per intentar millorar la 
incorporació.

El Sr. Ramírez expressa l’abstenció del PP. Assenyala que també van presentar 
al·legacions, algunes de les quals s’han recollit parcialment. Agraeix que s’hagi 
acceptat la subrogació de la plantilla, tal com demanava el comitè d’empresa, ja 
que el seu grup entenia que s’havia d’incorporar el cent per cent de la plantilla a la 
nova BCA.

D’altra banda, manifesta que, pels motius presentats en les al·legacions, el seu 
grup ha demanat més informació respecte al pla financer i al pla de futur i viabilitat 
econòmica de la nova societat, així com de quina seria la forma de fer la liquidació 
i el traspàs tant de l’actiu com del passiu de Clabsa a les societats participants de 
l’antiga societat, Clabsa, i de la nova, BCA.

Manifesta, com ja ho va fer a l’aprovació inicial, que el Grup Popular és reticent 
a la gestió totalment pública, ja que és més partidari de continuar amb un model 
de gestió mixt, una societat d’economia mixta. Entén que, atès que caldrà licitar 
els contractes de la gestió final i que la prestació del servei acabarà sent de forma 
indirecta, no és una gestió directa, tal com es pretenia amb el canvi de model 
conceptual pel que fa a la gestió del cicle integral de l’aigua. Considera, doncs, que 
la memòria no queda prou justificada.

La Sra. Sanz manifesta, d’entrada, la satisfacció per la rectificació del govern 
municipal de garantir finalment la incorporació de tota la plantilla en la nova 
empresa, tal com Iniciativa expressava en les al·legacions. Agraeix sobretot 
l’excel·lent feina del comitè d’empresa de Clabsa i dels seus treballadors, i creu 
que s’ha imposat el sentit comú i per això el govern ha fet marxa enrere en el que 
es plantejava inicialment.

Al contrari del que va fer en l’aprovació inicial, no hi votarà en contra, atès que 
s’han resolt algunes coses, però tampoc hi pot donar suport perquè, tal com ha 
expressat en les al·legacions, continua existint la proposta de divisió de funcions 
entre el que farà directament aquesta empresa municipal i l’esquema que es va 
presentar inicialment amb algunes externalitzacions pel que fa a l’assistència 
tècnica i al manteniment.

Per tant, al contrari del Partit Popular, creu que aquesta proposta no ajudarà a 
seguir prestant un servei amb eficàcia i eficiència; pensa que s’hauria d’assumir tot 
des de l’empresa cent per cent pública i que a la pràctica hi haurà complicacions. 
Per això s’abstindrà.

El Sr. Portabella manifesta el vot favorable del seu grup. Creu que des del 
primer moment estaven garantits tots els llocs de treball, perquè, si no, no hauria 
donat el seu vot favorable.

A més a més, recorda que a la comissió en què es va passar aquest punt va fer 
la pregunta concreta i va demanar que es respongués amb un «sí» o un «no», 
cosa que es va fer.

Diu que ha mirat les al·legacions presentades pel PSC, per Iniciativa, pel PP, pel 
Comitè d’Empresa de Clabsa i per la CGT. Explica que d’aquestes s’han estimat 
gairebé totes les al·legacions del PSC i d’Iniciativa i les més substancials del 
Comitè d’Empresa de Clabsa, però que, en canvi, s’han desestimat 
majoritàriament les del PP i les de la CGT.

Comenta que, tal com ha quedat tot plegat, l’únic que farà el seu grup serà un 
seguiment en funció de les actuacions posteriors, però que de la manera que ha
quedat constituït creu que és positiu. Especifica que està a favor que hi hagi 
empreses públiques, que es garanteixin els llocs de treball de les empreses 
formades per gent competent, com Clabsa, i repeteix que Unitat per Barcelona 
estarà atenta als esdeveniments futurs.
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El Sr. Puigdollers comença donant les gràcies als treballadors de Clabsa no 
només per l’actitud i la feina feta durant tots aquests anys, sinó també per l’actitud 
i la feina feta durant els mesos de juliol a octubre.

També dóna les gràcies a les persones que en nom del govern municipal, des 
del juliol fins a l’octubre, han estat negociant amb els treballadors de Clabsa, amb 
els grups municipals i amb tots els sectors.

També agraeix l’actitud a les empreses que encara formen Clabsa, tant Foment 
com Aigües de Barcelona, com l’Àrea Metropolitana, ja que des del primer moment 
que el govern municipal va plantejar emprendre aquest camí tot han sigut facilitats 
i bons consells per fer-ho el millor possible.

Per acabar amb els agraïments, agraeix el vot de tots els grups, però 
concretament el del Sr. Portabella i Unitat per Barcelona, ja que des del primer dia 
han estat al costat d’aquest projecte. Tal com esmentava el Sr. Portabella, en la 
comissió del juliol, a la seva pregunta concreta sobre el tema es va comprometre a 
fer això i no hi ha hagut cap rectificació per part del govern municipal, sinó 
únicament el compromís.

També agraeix el vot del Grup Socialista i les abstencions del Partit Popular i 
d’Iniciativa. Troba curiós que aquests dos últims grups facin la mateixa votació, 
però per motius diferents.

Per acabar, adquireix el compromís de crear aquesta comissió a partir del 18, 
que és quan al plenari de l’Ajuntament es prendrà l’acord de posar en marxa 
aquesta nova empresa municipal. Comenta, doncs, que a partir del dia 18 
començaran a treballar per posar en marxa aquesta empresa, amb el benentès 
que el 31 de desembre, per estatuts i per finalització de concessió Clabsa 
desapareix com a tal, i per tant, tenen dos mesos i mig per fer tota la feina, per tal 
que el dia 1 de gener la nova empresa assumeixi totes les funcions.

Es dictamina amb el posicionament favorable de CiU, PSC i UpB i amb 
l’abstenció del PP i ICV-EUiA. 

8. Aprovar el conveni de col·laboració que s’adjunta com a annex, a signar entre 
l’Ajuntament de Barcelona i l’Àrea Metropolitana de Barcelona, pel qual s’estableix 
el programa de col·laboracions en l’àmbit de l’espai públic del municipi de 
Barcelona i s’estableix el calendari d’aportacions al sistema de finançament 
metropolità, aprovat pel Consell Metropolità en sessió de 8 de novembre de 2011. 
Autoritzar i disposar la despesa per un import de 58.594.343,28 €, en concepte de 
transferència corrent, i de 18.000.000 €, en concepte de transferència de capital, 
amb càrrec als pressupost/os i partida/es indicats en els documents comptables, a 
favor de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, amb NIF P0800258F, en compliment 
del conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Barcelona i l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona per a l’establiment del calendari anual d’aportacions al sistema de 
finançament metropolità i el programa de col·laboracions en l’àmbit de l’espai 
públic i equipaments del municipi de Barcelona.

Facultar al Tercer Tinent d’Alcalde per a la signatura de l’esmentat conveni, i de 
les addendes que pugui aprovar la Comissió de Govern. Delegar a la Comissió de 
Govern perquè aprovi les addendes esmentades en el propi conveni, sens perjudici 
de les demés delegacions generals vigents en cada moment. Donar compte al 
Plenari del Consell Municipal, de les addendes que es puguin aprovar.

El Sr. Bolaños manifesta el vot en contra del seu grup, igual que ja ho va fer a 
l’Àrea Metropolitana. Comenta que els tres punts que els feien votar en contra 
eren, d’una banda, que consideraven insuficient 18 milions d’euros; de l’altra, que 
ho troben inconcret, perquè es diu que és orientatiu. Li hauria agradat que 
s’hagués donat més fiabilitat a aquests projectes i la quantitat estimada; entén 
que no es pot dir exacte, però sí més o menys estimat. 

I, finalment, pel que fa al tema del CEIP Els Encants està favor que es faci, però 
no que ho assumeixi l’Àrea Metropolitana, sinó que ho acabi assumint la 
Generalitat, ja que una cosa és que s’assumeixi inicialment, atesa la precarietat 
total de l’escola, però insisteix que ho ha d’acabar pagant la Generalitat.

La Sra. Sanz diu que Iniciativa comparteix la voluntat d’aquest conveni, però la 
preocupa l’Escola dels Encants, ja que és urgent i necessària i s’ha reclamat en 
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nombroses ocasions. Tanmateix, destaca que, com ja ha dit el Sr. Bolaños, és 
competència de la Generalitat, i l’Ajuntament no n’ha d’assumir el cost. Comenta, 
doncs, que per votar-hi favorablement el Govern hauria d’incorporar el compromís 
en aquest expedient d’arribar a l’acord amb la Generalitat perquè reconegués que 
té aquest deute amb l’Ajuntament, com es va fer en el cas del CEIP La 
Mediterrània.

El Sr. Portabella manifesta el vot favorable del seu grup, però vol tenir més 
informació en alguns punts de les actuacions, perquè ja es va assabentar per 
casualitat de l’obertura de Ciutadella entre Wellington i Picasso. Diu que vol veure 
bé la passarel·la, atès que no l’ha pogut veure. Per això demana poder veure-ho
amb detall.

Finalment, també diu que vol parlar del CEIP Els Encants, però que això no és
motiu per no votar a favor d’aquesta proposta.

El Sr. Vives aclareix a la Sra. Sanz que la intenció d’incorporar aquest 
compromís de la Generalitat és ferma i així es farà.

Es dictamina amb el posicionament favorable de CiU, PSC, ICV-EUiA i UpB i amb 
el posicionament contrari del PP. 

9. Resoldre les al·legacions que s’han presentat als estatuts de l’Associació City 
Protocol Society en el sentit i termes que figuren en els informes que consten a 
l’expedient i que es donen per reproduïts. Aprovar definitivament la creació de 
l’Associació City Protocol Society. Aprovar definitivament la proposta d’Estatuts de 
l’Associació, segons documentació adjunta. Facultar a l’Alcalde per que pugui dur a 
terme les actuacions necessàries per a la plena efectivitat del present acord.

La Sra. Escarp manifesta el vot contrari del seu grup i diu que farà la intervenció 
al plenari.

Es dictamina amb el posicionament favorable de CiU, PP i UpB i amb el 
posicionament contrari del PSC i ICV-EUiA. 

Districte de l’Eixample

10. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic d’ordenació del subsòl al Parc de Joan Miró 
per ubicar un Parc de Neteja, d’iniciativa municipal.

El Sr. Bolaños agraeix la feina feta al Sr. Puigdollers en aquest tema. Explica 
que aquest expedient implica que els bombers se n’hagin d’anar a una altra 
ubicació, però diu que es tracta de no acumular equipaments al parc Joan Miró, 
sinó que hi entri aquest, que té lògica que vagi al subsòl i que els bombers han de 
desaparèixer d’allà, tal com diu la sentència.

Es dictamina amb el posicionament favorable de CiU, PSC, PP i UpB i amb la 
reserva de vot del ICV-EUiA. 

Districte de Sants-Montjuïc

11. Aprovar provisionalment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta 
Municipal de Barcelona, la Modificació del Pla General Metropolità en l’àmbit de la 
muntanya de Montjuïc, d’iniciativa municipal, amb les modificacions, respecte al 
document aprovat inicialment per segona vegada, a què fa referència l’informe de 
la Direcció de Planejament; resoldre les al·legacions presentades en el tràmit 
d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe emès per 
l’esmentada Direcció de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, que 
consten a l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorporen al present acord; i 
trametre l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme de Barcelona per a la seva 
aprovació definitiva.

Es retira.
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Districte de les Corts

12. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la reordenació dels accessos i espais 
de serveis de l’illa de l’estadi del Futbol Club Barcelona, promogut pel FC 
Barcelona.

La Sra. Blasco manifesta l’abstenció del seu grup. D’una banda, li sembla que 
aquesta és una solució parcial dels molts problemes que tenen els terrenys del 
Barça. Està d’acord amb el fet que s’obri un espai per a pas públic que ara està 
tancat dins del recinte, i no vota en contra del petit augment d’edificabilitat de 400 
metres, però pensa que cal abordar tot l’espai de forma global. No li agradaria, per 
tant, anar donant el vistiplau a petites solucions parcials que vagi presentant el 
Barça. Finalment, afegeix que aquest tema ni tan sols s’ha presentat a la Comissió 
de Seguiment del Barça del Districte de les Corts, que li sembla que no s’ha reunit 
en tot el mandat.

Es dictamina amb el posicionament favorable de CiU, PP i UpB i amb l’abstenció 
del PSC i ICV-EUiA. 

13. Aprovar provisionalment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta 
Municipal de Barcelona, la Modificació puntual del Pla General Metropolità en el 
Sector de Reforma Interior de la Colònia Castells, en part de l’illa delimitada pels 
carrers d’Entença, de Taquígraf Serra, de l’Equador i de Montnegre, d’iniciativa 
municipal, amb les modificacions, respecte al document aprovat inicialment, a què 
fa referència l’informe de la Direcció de Planejament; resoldre les al·legacions 
presentades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat 
amb l’informe emès per l’esmentada Direcció de valoració de les al·legacions; 
informes, tots dos, que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorporen a aquest acord; i trametre l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme 
de Barcelona per a la seva aprovació definitiva.

La Sra. Escarp manifesta el vot a favor del seu grup i indica que ha presentat 
una proposició relacionada amb aquesta modificació del PGM, que en el seu 
moment se substanciarà. Vol fer constar, però, que el Partit Socialista sempre ha 
estat d’acord amb el que representa la parcel·la i el fet que pugui anar en la futura 
escola Paideia, que l’endemà a les cinc de la tarda es posa la primera pedra, motiu 
pel qual se n’alegra.

Explica que el seu grup va presentar una al·legació que ha estat acceptada. 
Dóna les gràcies a l’equip tècnic d’Hàbitat Urbà pel treball conjunt per resoldre 
l’al·legació i el que el seu grup plantejava, que creu que ha permès recuperar una 
part de sostre d’aquests 2.500 metres de sostre residencial per part de 
l’Ajuntament i, per tant, poder treballar conjuntament per l’interès públic.

Declara que, de moment, dóna el vot favorable i que presentarà en el seu 
moment el destí que el seu grup creu a través de la proposició d’aquests diners 
que s’ha estalviat l’Ajuntament o que ha guanyat. 

El Sr. Bolaños manifesta l’abstenció del seu grup. Tot i que està a favor que es 
desencalli el tema de la Colònia Castells i el tema de Paideia, que s’alegra que 
l’endemà es posi la primera pedra, diu que la qüestió que els fa abstenir-se és la 
part de sòl que es queda l’Incasòl al carrer Entença, que no és una zona qualsevol 
dins de la Colònia Castells, ja que l’Incasòl mitjançant aquest expedient pot 
subhastar aquest sòl públic per a venda lliure. Per tant, malgrat que reconeix que 
l’Incasòl no està en un bon moment financer i que té dificultats per dur a terme 
aquest projecte i altres, com els habitatges de Trinitat Nova, pensa que no es pot 
deixar que subhasti aquest sòl públic del carrer Entença al millor postor, perquè es 
tracta d’un sòl expropiat a persones per donar-li una utilitat pública, ja siguin 
equipaments, com el de Paideia, o habitatges de protecció. 

La Sra. Blasco anuncia l’abstenció del seu grup. Comenta que aquesta 
modificació és una concreció d’aquell conveni de l’Incasòl i l’Ajuntament. Vol deixar 
clar que valora molt positivament l’aposta per aconseguir la solució de l’escola 
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Paideia i també la voluntat de desencallar l’operació de la Colònia Castells, però es 
pregunta a quin preu s’està aconseguint. Diu que hi ha elements que la preocupen 
i un és el que ja s’ha esmentat, és a dir, no comparteix que l’Ajuntament permeti 
que l’Incasòl es vengui el solar de l’edifici que estava destinat a reallotjament, i 
considera que si al final no cal per a reallotjament s’ha de dedicar al que la ciutat 
necessiti, que no és el benefici econòmic de l’Incasòl, encara que estigui passant 
per dificultats.

Pensa que d’alguna manera s’està permetent que es vengui el sòl amb ús 
d’habitatge abans de finalitzar l’operació, a la qual cosa s’oposa el seu grup. 
Comenta que Convergència sempre havia criticat aquesta venda de sòl públic i que 
el Sr. Puigdollers havia estat el martillo de herejes en aquest tema, quan en un 
moment donat es venia sòl públic, però després es va rectificar, i li sembla un 
error tornar enrere en aquest sentit.

Pensa que en lloc de vendre el solar caldria utilitzar-lo per a habitatge protegit 
i/o equipaments al barri, tal com ha demanat a les al·legacions, que han estat 
desestimades. Creu que l’Incasòl com a empresa pública hauria de fer habitatge 
protegit, en lloc de vendre el solar, que és el que necessita la ciutat en aquests 
moments.

Manifesta que no tot s’hi val per tirar endavant els projectes i que, tot i estar 
d’acord amb els objectius, no hi està en com s’està fent, i opina que s’està perdent 
l’oportunitat de fer habitatge protegit públic a la ciutat en un lloc on no és fàcil 
aconseguir que hi hagi espais i solars per a això.

Comenta que la síndica aquesta setmana deia que un dels objectius prioritaris 
que s’hauria de marcar la ciutat, atès que és un dels problemes principals, és 
l’habitatge protegit, i creu que amb aquesta operació, en què reitera l’abstenció del 
seu grup, no s’està fent cas a la síndica i s’està perdent una oportunitat.

El Sr. Portabella anuncia el vot favorable del seu grup, atès que és un tema que 
fa molt de temps que està encallat i que hi ha hagut un esforç notable per 
desencallar-lo. Creu que la manca pressupostària de l’Incasòl, d’una banda, i la 
voluntat d’encabir un sòl d’equipaments per ubicar l’escola Paideia, de l’altra, s’han 
pogut solucionar. I comenta que troba molt inadequat i inoportú que l’Incasòl es 
quedi un solar per vendre, tot i que diu que això no canvia el sentit del seu vot.

Es dictamina amb el posicionament favorable de CiU, PSC i UpB i amb 
l’abstenció del PP i ICV-EUiA. 

Districte de Sarrià-Sant Gervasi

14. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, la Modificació del Pla especial d’ordenació del Col·legi Oak House 
situat al carrer de Sant Pere Claver, núms. 12-18, promoguda per Fundació Oak 
House School, amb les modificacions, respecte al document aprovat inicialment, a 
què fa referència l’informe de la Direcció de Planejament; i resoldre les al·legacions 
presentades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat 
amb l’informe de l’esmentada Direcció de valoració de les al·legacions; informes, 
tots dos, que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorporen a aquest 
acord.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els grups. 

15. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic d’ampliació de la Clínica Corachán, 
promogut per Clínica Corachán, SA.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els grups. 

Districte de Sant Andreu

16. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació de l’ampliació de l’Escola 
Eulàlia Bota, situada al carrer de Fernando Pessoa, núms. 59-63, promogut pel 
Consorci d’Educació de Barcelona.
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El Sr. Portabella anuncia el vot a favor del seu grup perquè considera positiu que 
es pugui fer l’ampliació d’una línia de P3 per satisfer la demanda d’escolarització de 
Sant Andreu, que havia queda no atesa l’any anterior.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els grups. 

17. Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta Municipal 
de Barcelona, el Pla especial urbanístic per a la regulació de l’equipament situat a 
la plaça de Robert Gerhard, núm. 3-4, per ampliar el Centre Cívic Bon Pastor, 
d’iniciativa municipal.

Es dictamina amb el posicionament favorable de tots els grups. 

IV) Part decisòria / Executiva

a) Ratificacions
b) Propostes d’acord

18. Desestimar el recurs de reposició interposat per Imesapi, SA, amb NIF 
A28010478, contra la sanció de 6.153,14 euros, imposada per resolució de 21 de 
maig de 2013 adoptada per delegació pel Tercer Tinent d’Alcalde, per la comissió 
d’una falta greu, tipificada a la clàusula 25 b del Plec de Clàusules Administratives 
Particulars del contracte 09003530 de conservació de les instal·lacions 
d’enllumenat públic de la ciutat de Barcelona 2010-2013 Lot C, per incompliment 
de les prescripcions municipals sobre comunicació de les prestacions, en relació 
amb la clàusula 19.3.h) del mateix plec, que estableix l’obligació de subministrar 
informació immediata a l’Ajuntament sobre qualsevol incident que es produeixi en 
el curs del treball encomanat, d’acord amb els informes que obren a l’expedient i 
amb als següents fonaments: 1r) Perquè es considera provat que l’empresa va 
comprovar l’existència d’incidents provocats al sistema d’enllumenat públic, com a 
mínim, a partir del 23 de novembre, i no ho va comunicar a l’Ajuntament fins al 3
de desembre, incomplint la seva obligació de comunicació immediata de qualsevol 
incident que es produeixi en el curs dels treballs objecte del contracte; 2n) Perquè 
no s’aprecia cap error de tipificació en la conducta sancionada, en tant que s’ha 
produït un incompliment de les prescripcions municipals sobre comunicació de les 
prestacions previst a la clàusula 25 b del Plec de Clàusules Administratives 
Particulars, en concret, no haver comunicat de manera immediata els incidents que 
s’anaven produint des del 23 de novembre, quan venia obligat a fer-ho d’acord 
amb la clàusula 19.3.h) del mateix plec; ratificar la sanció de 6.153,14 euros 
imposada a Imesapi, S.A., amb NIF A28010478, per la comissió d’una falta greu, 
tipificada a la clàusula 25 b del Plec de Clàusules Administratives Particulars del 
contracte 09003530 en relació amb la clàusula 19.3.h) del mateix plec. Executar la 
sanció imposada, de conformitat amb la clàusula 12.3 del Plecs de Clàusules 
Administratives Generals, mitjançant la seva deducció en el/s document/s 
comptable/s de reconeixement de l’obligació que hagi d’abonar-se al contractista; 
notificar aquesta resolució a l’interessat.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

19. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de la construcció 
d’un edifici de 19 habitatges de protecció Oficial al carrer Bolívia, núms. 171-179 i 
de conformitat amb l’Ordenança Fiscal 2.1 de l’any 2011; concedir a la Fundació 
Foment de l’Habitatge Social la bonificació del 90% sobre la quota de l’Impost de 
construccions, instal·lacions i obres generada per la concessió de la llicència, en 
data 24 de febrer de 2011, per a la seva construcció; donat que s’ajusta a allò 
establert en l’article 7è de l’esmentada ordenança, en tant que es tracta d’obres 
adreçades al compliment del Pla d’Habitatge de Barcelona, i estan sotmeses al 
règim de protecció pública de lloguer i donar trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda 
als efectes pertinents.
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El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

20. Concedir a la Comunitat de Propietaris de la finca del carrer Cànoves, núms. 
12-16, de conformitat amb l’Ordenança Fiscal 2.1 de l’any 2012, la bonificació del 
90% sobre la quota de l’Impost de Construccions, Instal·lacions i Obres generada 
per la concessió de la llicència d’obres per a la instal·lació d’un ascensor exterior en 
edifici plurifamiliar, el 14 de juny de 2013 (essent la quota total de 2.068,87 euros, 
i aplicant la bonificació del 90%, la quota resultant exigible és de 229,87 euros); 
donat que s’ajusta a allò establert en l’article 7è de l’esmentada ordenança, en 
tant que es tracta d’unes obres que afavoreixen les condicions d’accés i 
habitabilitat de les persones amb discapacitat i aquestes no s’integrin en obres o 
construccions d’abast general. El 28 de juny de 2013 la comunitat de propietaris 
va liquidar la quantitat de 2.298,74 euros en concepte d’impost sobre 
construccions, instal·lacions i obres; per tant, amb la concessió de la bonificació 
correspon la devolució de 2.068,87 euros; i donar trasllat a l’Institut Municipal 
d’Hisenda als efectes pertinents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

21. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de l’activitat de 
garatge privat de vehicles pesants: autocars, camions i maquinària, ubicada al 
carrer núm. 40 de Zona Franca, 1 de conformitat amb l’Ordenança Fiscal 2.1 de l’ 
any 2012; concedir Transports de Barcelona SA la bonificació del 70% sobre la 
quota de l’Impost de construccions, instal·lacions i obres generada per l’ admissió 
del comunicat d’activitats núm. 03-2012-0507 que ascendeix a 6.482,00 euros, 
donat que s’ajusta a allò establert a l’article 7è de l’esmentada Ordenança, en tant 
que el titular del comunicat és una entitat de caràcter públic; i donar trasllat a 
l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

22. 1r) Declarar les obres de divisió d’un habitatge existent (entresòl 2a), en 
dos habitatges (entresòl 2aA i entresòl 2aB), en la finca inclosa en el Pla Especial 
de Protecció del Patrimoni Arquitectònic de la ciutat de Barcelona, amb nivell de 
protecció B, situada a l’avinguda Marquès de l’Argentera, núm. 19 EN-2, d’especial 
interès i utilitat pública, perquè reporta beneficis objectius a la ciutat i acompleix 
una indiscutible funció social, atès que reuneix les condicions establertes en 
l’article 7è de l’Ordenança Fiscal 2.1 de l’any 2012, (epígraf: 7.B.1) de l’Impost 
sobre construccions, instal·lacions i obres (obres que s’executin en edificis 
catalogats d’interès local); 2n) Concedir al Sr. Ivan Audomiro Rubio Farias una 
bonificació del 50% sobre la quota inicial de l’Impost de construccions, 
instal·lacions i obres (exp.01-2011LM1389); 3r) Aplicar, una vegada acabada 
l’obra, la bonificació esmentada, sobre la quota definitiva que resulti de la 
regularització tributària realitzada per la Inspecció municipal d’Hisenda en funció 
del cost d’execució material acreditat per l’interessat. Donar trasllat del present 
acord a la Direcció d’Inspecció d’Hisenda, als efectes procedents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa l’abstenció d’UpB. 
S’aprova.

23. 1r) Declarar la construcció d’un edifici de 30 habitatges i 30 espais vinculats 
interiors, de Protecció Oficial, situat al carrer Roger de Flor, núm. 193, d’especial 
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interès i utilitat pública, perquè reporta beneficis objectius a la Ciutat, i acompleix 
una indiscutible funció social, atès que reuneix les condicions esmentades a 
l’epígraf: 1.A.3.b.1 de l’article 7è de l’Ordenança Fiscal 2.1 de l’any 2011, 
reguladora de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i obres; 2n) Concedir a 
Foment Immobiliari Assequible SA una bonificació del 85% sobre la quota inicial de 
l’Impost de construccions, instal·lacions i obres, (expedient 02-2010LM35878); 3r) 
Aplicar la bonificació esmentada sobre la quota definitiva que resulti de la 
regularització tributària realitzada per la Inspecció municipal d’hisenda en funció 
del cost d’execució material acreditat per l’interessat. Donar trasllat a la Direcció 
d’Inspecció d’Hisenda, als efectes procedents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

24. 1r) Declarar les obres per a la construcció de 2 mòduls prefabricats 
provisionals, de tres plantes d’alçada (A i B), situats al nivell 1 segons el Pla 
Especial d’Ordenació del recinte de l’Hospital Clínic i provincial de Barcelona, al 
carrer Villarroel, núm. 170, d’especial interès i utilitat pública, perquè reporta 
beneficis objectius a la ciutat, i acompleix una indiscutible funció social, atès que 
reuneix les condicions esmentades a l’epígraf: 1.A.1 de l’article 7è de l’Ordenança 
Fiscal 2.1 de l’any 2008, en tractar-se d’obres destinades a equipaments 
comunitaris, d’ús sanitari/assistencial segons l’article 212è de les Normes 
Urbanístiques del Pla General Metropolità; 2n) Concedir a Hospital Clínic i 
Provincial una bonificació del 70% sobre la quota de l’Impost de construccions, 
instal·lacions i obres, (02-2007LM18662), i una vegada acabada l’obra aplicar la 
bonificació esmentada sobre la quota definitiva que resulti de la regularització 
tributària realitzada per la Inspecció municipal d’hisenda en funció del cost 
d’execució material acreditat per l’ interessat; 3r) Donar trasllat a la Direcció 
d’Inspecció d’Hisenda, als efectes procedents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

25. 1r) Declarar les obres per construir un edifici administratiu de nova planta 
destinat a ubicar la seu de la Casa de l’Agricultura de la Fundació La Pagesia de 
Catalunya al carrer Ulldecona, núm. 23, per a oficines i aparcament privat on les 
diferents organitzacions i federacions de cooperatives agràries puguin 
desenvolupar les seves finalitats, d’especial interès o utilitat pública perquè reporta 
beneficis objectius a la ciutat i acompleix una indiscutible funció social, atès que 
reuneix les condicions esmentades a l’epígraf: 1.A.1 de l’article 7è de l’Ordenança 
Fiscal 2.1 vigent per l’any 2009, en tractar-se d’obres destinades a equipaments 
comunitaris, d’ús cultural segons l’article 212è de les Normes Urbanístiques del Pla 
General Metropolità; 2n) Concedir a Fundació La Pagesia de Catalunya una 
bonificació del 65% sobre la quota inicial de l’Impost de construccions, 
instal·lacions i obres (exp.03-2006LM26356); 3r) Aplicar, una vegada acabada 
l’obra, la bonificació esmentada, sobre la quota definitiva que resulti de la 
regularització tributària realitzada per la Inspecció municipal d’Hisenda en funció 
del cost d’execució material acreditat per l’interessat. Donar trasllat del present
acord a la Direcció d’Inspecció d’Hisenda, als efectes procedents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa l’abstenció del PP, la Sra. Sanz expressa 
el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable d’UpB. 
S’aprova.

26. 1r) Declarar les obres d’ampliació de la facultat de Dret a l’avinguda 
Diagonal, núm. 684, consistent en la construcció d’un nou edifici per a la ubicació 
de despatxos, aules i aparcament al subsòl, a l’avinguda Diagonal, d’especial 
interès o utilitat pública, perquè reporta beneficis objectius a la ciutat, i acompleix 
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una indiscutible funció social, atès que reuneix les condicions esmentades a 
l’epígraf: 1.A.1 de l’article 7è de l’Ordenança Fiscal 2.1 d’aplicació per l’any 2013, 
publicada al Butlletí Oficial de la Província del 30 de desembre de 2011, reguladora 
de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i obres, doncs es tracta d’obres 
executades per iniciativa d’una entitat de caràcter públic en una finca qualificada 
urbanísticament, segons P.G.M./76, com a “sistema d’equipaments comunitaris i 
dotacions de nova creació de interès supra local o metropolità” (7c); 2n) Concedir
a la Universitat de Barcelona una bonificació del 70% sobre la quota inicial de 
l’impost de construccions, instal·lacions i obres (exp. 04-2010LM35248); 3r) 
Aplicar, una vegada acabada l’obra, la bonificació esmentada, sobre la quota 
definitiva que resulti de la regularització tributària realitzada per la Inspecció 
municipal d’Hisenda en funció del cost d’execució material acreditat per 
l’interessat. Donar trasllat del present acord a la Direcció d’Inspecció d’Hisenda, als 
efectes procedents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

27. 1r) Declarar les obres per reforma i ampliació de l’Escola Sant Gregori al 
carrer Carles Riba, núm. 11, d’especial interès o utilitat pública perquè reporta 
beneficis objectius a la ciutat, i acompleix una indiscutible funció social, atès que 
reuneix les condicions esmentades a l’epígraf: 1.A.1 de l’article 7è de l’Ordenança 
Fiscal 2.1 vigent per l’any 2009, en tractar-se d’obres destinades a equipaments 
comunitaris, d’ús docent, segons l’article 212è.1.a. de les Normes Urbanístiques 
del Pla General Metropolità; 2n) Concedir a Sant Gregori SLU una bonificació del 
35% sobre la quota de l’Impost de construccions, instal·lacions i obres, (exp. 05-
2008LM18285), i una vegada acabada l’obra, aplicar la bonificació esmentada 
sobre la quota definitiva que resulti de la regularització tributària realitzada per la 
Inspecció municipal d’hisenda en funció del cost d’execució material acreditat per 
l’interessat; 3r) Donar trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes 
pertinents, en considerar que la present bonificació del 35% de la quota de 
l’impost (el subjecte passiu del qual és Sant Gregori SLU), substitueix a la del 65% 
atorgada el 18 de juny de 2009 per la Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge d’aquest Ajuntament a la Fundació Sant Gregori.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

28. Denegar a OCA Inspección Técnica de Vehículos, SA la sol·licitud de 
bonificació sobre la quota de l’Impost de construccions, instal·lacions i obres, 
respecte a la llicència atorgada el 25 de juliol de 2011, per resolució del Tercer 
Tinent d’Alcalde, per a la construcció d’un edifici de planta baixa i altell, destinat a 
una Inspecció Tècnica de Vehicles a l’Avinguda Meridiana, núms. 672-680, atès 
que no compleix les previsions de l’article 7è de l’Ordenança fiscal núm. 2.1 de 
l’any 2011, reguladora del referit impost, el qual requereix que les construccions 
destinades a qualsevol dels equipaments comunitaris que es detallen a l’article 
212è de les Normes Urbanístiques del Pla General Metropolità s’executin en 
terrenys qualificats urbanísticament com d’equipament (clau 7), i segons l’informe 
del Departament d’Informació i Documentació de 2 de juliol 2012, el solar de 
referència està qualificat com a Zona d’Infraestructures (clau 4 /9). Tot i haver 
atorgat el 29 d’octubre de 2012 tràmit previ a la present denegació, per formular 
al·legacions, a data d’avui no consta que l’interessat n’hagi efectuat.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.
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29. 1r) Declarar les obres per a construir un edifici de la Fundació Leitat, al 
carrer Pallars, núm. 179, destinat a l’activitat de Laboratori d’Anàlisis i de Recerca, 
d’especial interès o utilitat pública perquè reporta beneficis objectius a la ciutat, i 
acompleix una indiscutible funció social, atès que reuneix les condicions 
esmentades a l’epígraf: 1.A.1 de l’article 7è de l’Ordenança Fiscal 2.1 vigent per 
l’any 2013 (BOP del 30 de desembre de 2011), en tractar-se d’obres destinades a 
equipaments comunitaris, d’ús sanitari/assistencial segons l’article 212è de les 
Normes Urbanístiques del Pla General Metropolità; 2n) Concedir a Fundació Leitat 
una bonificació del 70% sobre la quota de l’Impost de construccions, instal·lacions 
i obres, (exp. 10-2012LM00060), i una vegada acabada l’obra, aplicar la bonificació 
esmentada sobre la quota definitiva que resulti de la regularització tributària 
realitzada per la Inspecció municipal d’hisenda en funció del cost d’ execució 
material acreditat per l’interessat; 3r) Donar trasllat a la Direcció d’Inspecció
d’Hisenda, als efectes procedents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

30. Aprovar la declaració d’interès públic i utilitat municipal de les obres 
consistents en "la realització de les obres ubicades al carrer Trompetes de Jaume I, 
núm. 1, consistents en obres, incloses les actuacions en façanes, en edificis 
catalogats D o inclosos en conjunts protegits, no subjectes a obra major, llevat de 
les obres de conservació o reparació menor, i obres en zones comunitàries que 
afectin puntualment l’estructura de l’edifici i, de conformitat amb l’Ordenança 
Fiscal 2.1. de l’any 2013; concedir a la Comunitat de Propietaris c/ Trompetes de 
Jaume I, 1, una bonificació del 35% sobre la quota de l’Impost de Construccions, 
instal·lacions i obres, que acredita amb l’admissió de comunicació d’obres menors 
del 26 de juny de 2013, donat que s’ajusta a allò establert en l’article 7è B2 de 
l’esmentada Ordenança, en tant que es portaren a terme les esmentades obres 
incloses en "edificis catalogats amb un nivell de protecció C"; d’aquesta manera, la 
quota de l’impost sobre instal·lacions, construccions i obres, que ascendeix a 
1.101,84 euros, es redueix en un 35% la qual cosa representa una bonificació de 
385,64 euros, quedant només obligat a pagar 716,20 euros per aquest concepte; 
donar trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

31. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat municipal de la construcció 
d’un centre d’ensenyament universitari al carrer Badajoz, núms. 73-77 de la nostra 
ciutat, i de conformitat amb l’Ordenança Fiscal 2.1 de l’any 2008; concedir a la 
Universitat Politècnica de Catalunya la bonificació del 70% sobre la quota de 
l’Impost de Construccions, Instal·lacions i Obres generada per la concessió de la 
llicència, el 8 de gener de 2010, per a la seva instal·lació, donat que s’ajusta a allò 
establert en l’article 7è de l’esmentada ordenança, en tant que el titular de la 
llicència és una entitat de caràcter públic, la construcció es realitza en terrenys 
qualificats amb clau 22@T, que preveu els usos propis d’un equipament docent, i 
les instal·lacions acompleixen una indiscutible funció d’interès social com és la 
realitzada per un equipament destinat a l’ensenyament universitari; i donar trasllat 
a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

32. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta Municipal 
de Barcelona, la Modificació del Pla General Metropolità per a la Protecció del 
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Patrimoni Arquitectònic Històrico-Artístic de la ciutat de Barcelona, d’iniciativa 
municipal; i exposar-la al públic pel termini d’un mes.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

Districte de Sant Andreu

33. Aprovar inicialment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta Municipal 
de Barcelona, la Modificació puntual del Pla General Metropolità en el subàmbit 2 
del sector IV de “La Maquinista”, d’iniciativa municipal; i exposar-la al públic pel 
termini d’un mes.

La Sra. Sánchez anuncia l’abstenció del seu grup perquè farà al·legacions.
El Sr. Bolaños expressa l’abstenció del seu grup pel tema de l’escola, ja que 

considera que cal fer l’escola i el promotor la fa a càrrec de l’Ajuntament, però diu 
que és la Generalitat qui finalment l’ha de pagar. Emplaça, doncs, el Sr. Mas-Colell 
a introduir una carta dins l’expedient en què reconegui el deute.

La Sr. Sanz anuncia que el seu grup aposta perquè es faci l’escola de La 
Maquinista, ja que és una prioritat, però precisa que el que es vota no és fer 
l’escola, com sí que es feia en el cas de l’Àrea Metropolitana amb els Encants. 
Comenta que el promotor d’aquesta modificació és el propietari del centre 
comercial i no l’Ajuntament, i diu que en cas de ser la votació de l’escola seria 
l’Ajuntament.

No comparteix aquesta modificació del pla general que engloba dos canvis 
urbanístics: d’una banda, un canvi que sí que comparteix, que és la reordenació 
del sòl de propietat municipal per agrupar-lo i poder construir l’escola, i de l’altra, 
el que no comparteix, que és la modificació dels usos industrials del sector per 
transformar-los en comercial i habitatge.

Explica que no comparteix aquest segon punt perquè s’elimina absolutament tot 
el sòl d’ús industrial per convertir-lo en ús d’habitatge i comercial. I, basant-se en 
un argument del regidor Puigdollers que ha trobat en actes de fa anys, assenyala 
que Barcelona no pot perdre sòl industrial. Comenta que el Sr. Puigdollers sempre 
havia dit això i que Iniciativa sempre ho havia compartit des de la vessant del 
govern i ara des de l’oposició. Insisteix en el fet que Barcelona no es pot permetre 
el luxe de perdre sòl industrial, ja que l’eliminació de l’ús industrial suposa una 
pèrdua de la barreja d’usos prevista en el planejament.

També creu que aquesta proposta és especulació, perquè el canvi d’ús industrial 
per convertir-lo en ús d’habitatge i comercial suposa un augment de valor dels 
sòls, especialment de propietat privada, sense cap compensació per a la ciutat.

Destaca també l’element d’ampliació del centre comercial La Maquinista, que 
atempta clarament contra el comerç del barri.

Comenta que, així mateix, es proposa que el subsòl dels espais públics, incloent-
hi el de l’escola, sigui aparcament per al centre comercial, i diu que el seu grup no 
comparteix aquest model de fer ciutat pública en superfície i ciutat privada en 
subsòl de manera tan exagerada.

Afegeix que l’habitatge protegit que es planteja en aquestes torres que es volen 
construir és del tot insuficient i que el govern està incomplint de manera reiterada 
el Pla de l’habitatge de Barcelona, que fixa que, si és possible –i en aquest cas ho 
és–, s’ha de reservar el 50% del sostre d’habitatge per a protecció, i aquí 
l’Ajuntament només proposa un 30%.

Creu que aquest pla s’està plantejant tant als grups municipals com a la 
ciutadania des del xantatge, vinculant aquesta especulació en favor de l’escola. Diu 
que sap que és possible modificar el planejament per fer l’escola i no modificar-ne 
els usos, ja que al mandat passat es va aprovar inicialment el Pla especial 
urbanístic i de millora urbana per a la regulació de l’escola La Maquinista, situada 
al carrer Ferran Junoy, entre el carrer Sao Paulo i el passeig de Potosí, que feia 
possible la situació de l’escola sense necessitat de modificar els usos.
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Conclou, doncs, que està d’acord amb l’escola, però diu que no es vota això, 
sinó una operació que va en contra dels interessos de la ciutat de preservar i 
potenciar l’ús industrial.

El Sr. Portabella explica que en aquesta modificació puntual del PGM hi ha tres 
coses rellevants, i una és que, si es vota que no, l’escola no es farà; per tant, diu 
que el seu grup no votarà que no, sinó que s’abstindrà.

Insisteix que el seu grup no vol fer un vot que pugui afectar la construcció de La 
Maquinista, que, d’altra banda, informa que no està contemplada en els 
pressupostos del 2014, ja que l’Ajuntament ha d’invertir 4.177.000 euros sense 
IVA, i diu que no surten als pressupostos.

Comenta que el segon aspecte que el preocupa és l’eliminació de tot el sòl 
industrial. Explica que Unitat per Barcelona es va presentar a la campanya del 
2011 dient que Barcelona havia de retornar a la industrialització en molt bona part, 
però diu que ha rescatat un estudi de Barcelona Regional que parla de la 
transformació de les zones industrials i recomana preservar el teixit industrial en 
forma majoritària i abordar la reforma del PGM només per ordenar-lo i permetre la 
connexió dels barris, la connexió de carrers i vialitat i la creació en aquests carrers 
d’una mica de teixit d’habitatge i equipament.

Creu que Barcelona Regional l’encerta bastant; per tant, remarca que, a més 
dels arguments d’UpB del 2011 de reindustrialitzar la ciutat, BR, de la qual li 
sembla que el tinent d’alcalde és president, també ho recomana.

En tercer lloc, pel que fa al sostre comercial, comenta que es passa de 20.000 a 
45.000, quan La Maquinista ja és molt gran i s’amplia més del doble. Afegeix que 
hi ha estudis rellevants a l’entorn de com l’impacte de La Maquinista ha acabat 
amb gairebé tot el comerç de Mollet. Creu, doncs, que això necessita un estudi 
molt detallat, perquè l’impacte sobre Sant Andreu i sobre poblacions més enllà de 
Barcelona podria ser molt rellevant.

Per tant, el seu grup s’abstindrà i presentarà al·legacions.
El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Sánchez expressa 

l’abstenció del PSC, el Sr. Bolaños expressa l’abstenció del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot contrari d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa l’abstenció d’UpB. 
S’aprova.

c) Proposicions

V) Part d’impuls i control

a) Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal PSC:

34. La Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient acorda: I) En cas que la 
Generalitat acordi l’aprovació definitiva de la MPGM en el Sector de Reforma 
Interior de la Colònia Castells, en part de l’illa delimitada pels carrers d’Entença, 
Taquígraf Serra, Equador i Montnegre, destinar els nous recursos municipals 
generats per finançar la construcció dels habitatges no programats a la UP-B. II) 
Instar el govern municipal a executar aquesta promoció d’habitatges el més aviat 
possible per tal de completar i tancar l’illa de cases anomenada UP-B. III) 
Comunicar aquest acord a la Comissió de seguiment de la Colònia Castells.

La Sra. Escarp comenta que, com ja deia quan discutien la modificació del PGM 
en tràmit, l’al·legació ha permès garantir la disponibilitat de 1.635 metres quadrats 
de sostre residencial de propietat municipal que quedarà ressituat a la parcel·la de 
la cantonada del carrer Entença amb Taquígraf Serra.

Explica que s’ha parlat de la valoració econòmica del que això representa en el 
seu moment i que el govern va fer una estimació de viabilitat econòmica del total 
de la Colònia Castells, amb un dèficit de 12 milions d’euros. Comenta que el Grup 
Socialista amb aquesta al·legació i el treball que s’ha fet conjuntament ha pogut 
recuperar prop de 3 milions d’euros; per tant, diu que poden ajudar a crear això.
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Informa que, mentrestant, l’Incasòl havia de fer els processos d’expropiació i 
reallotjament amb habitatges de promoció pública i que la situació financera de 
l’empresa pública va portar l’Ajuntament a signar un conveni per fer-se càrrec de 
la fase següent de la Colònia Castells.

Assenyala que en la darrera sessió de la comissió de seguiment del 13 de juny 
amb els veïns es va anunciar la construcció per part de l’Incasòl de 34 habitatges 
al carrer Entença repartits en dos nuclis d’escala, amb un pressupost de 3,3 
milions d’euros. Però comenta que els representants veïnals van manifestar que 
aquests habitatges eren insuficients per cobrir les necessitats de reallotjament i 
van reclamar una tercera escala. La proposició del seu grup, doncs, diu que és 
vincular els recursos que l’Ajuntament obtindrà en haver estimat l’al·legació que 
deia que representa aproximadament aquests 3 milions d’euros i destinar-los a la 
construcció d’aquest tercer nucli d’escala. Creu que no es gastaran això ni molt 
menys.

Considera que, des del punt de vista de les etapes, queda garantida una 
actuació important a la finalització d’aquest mandat, i, en canvi, des del punt de 
vista econòmic, les despeses de promoció estan per sota d’aquest import.

També opina que és important, des del punt de vista d’ordenació urbana, que es 
tanqui l’illa de cases en els carrers Entença, Morales i la plaça del Carme i que no 
es deixi cap mitgera, sinó que es deixi tota la part de solars municipals amb 
habitatge. Diu, doncs, que aquest és el sentit de la seva proposició.

La Sra. Blasco anuncia el vot a favor del seu grup, ja que, tal com ha explicat en 
el punt de la modificació de la Colònia Castells, no comparteix la modificació 
perquè pensa que s’ha de dedicar el sostre que no s’utilitza per a reallotjament i 
habitatge protegit. Per tant, com que aquesta proposta té el mateix objectiu, diu 
que hi donarà suport.

El Sr. Vives, com a regidor del Districte de les Corts, veu l’esperit col·laboratiu 
d’aquesta proposició, que és l’esperit que hi ha hagut des del dia que va prendre 
possessió com a regidor del districte per tal de solucionar tota la problemàtica a 
l’entorn de la Colònia Castells. Comenta que en aquesta sessió s’ha aprovat un 
punt molt important, que és el que permet que l’escola Paideia tiri endavant, i creu 
que aquesta proposició també gira a l’entorn d’aquesta necessitat. 

Diu que el govern vota encantat a favor d’aquesta proposició. Comenta, però, 
que en el punt d’instar el govern municipal a executar aquesta promoció 
d’habitatges al més aviat possible per completar i tancar l’illa de cases, hi està 
d’acord sempre que l’Incasòl asseguri que no ho farà, perquè si l’Incasòl ho fa, ja 
no caldrà fer això.

Constata que, com que hi ha un dubte raonable, aprovarà la proposició tal com 
és, sense proposar una transacció.

Es congratula de l’actitud de tots els grups i en aquest cas del Grup Socialista, ja 
que tots els grups de les Corts han estat lleials des del primer dia a la proposta 
que se’ls va fer i molt col·laboratius. Creu que en són una mostra les propostes del 
Grup Socialista per millorar les condicions de negociació. Remarca que ho diu 
perquè consti en acta.

El Sr. Portabella expressa el vot favorable del seu grup. Explica que, al marge de 
l’aprovació de la modificació del PGM, el PSC fa una proposició en què diu que els 
beneficis obtinguts per aquest trasllat de sostre es destinin a finançar el que ve de 
la segona fase. Comenta que UpB hi està d’acord, però que cal tenir en compte 
que per poder quadrar el cercle l’Ajuntament ha comprat a l’Incasòl, que és el 
gestor dels terrenys, els 2.078 metres quadrats del sòl residencial per 4 milions 
més, cosa que ha incrementat el ja deficitari projecte.

Comenta que es va reconèixer uns dies abans que el diferencial entre despesa i 
ingressos era d’uns 100 milions d’euros, que és una quantitat molt apreciable.

I, finalment, recorda que als pressupostos del 2014 hi ha previstos 800.000 
euros per a expropiacions a la Colònia Castells, i que, per tant, encara queda feina.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Escarp expressa el vot
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Blasco 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.
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Del Grup Municipal PP:

35. La Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient acorda: Instar al govern 
municipal a que concreti quin és el calendari previst per a l’execució dels 
planejaments urbanístics previstos pels diferents emplaçaments per tal de portar a 
terme el tancament de la Model i Trinitat Vella, així com el posicionament del 
govern municipal respecte el tancament del centre penitenciari de Wad Ras, en el 
termini d’un mes.

El Sr. Bolaños comenta que el motiu de la proposició són els centres 
penitenciaris que hi ha a la ciutat i les declaracions del conseller de Justícia en què 
deia que la presó Model es començaria a desallotjar el 2015. Diu que hi ha 
qüestions que no estan clares i demana que s’aclareixin, atès que no és un tema 
menor, sinó que afecta diversos barris de la ciutat. Vol que s’expliquin les coses tal 
com són: si es descarta la presó a la Zona Franca, per què es descarta; si hi ha un 
nou emplaçament, on és, i quan es comencen a desallotjar aquestes dues, 
sobretot Trinitat Vella i la presó Model, però també què es pensa fer amb Wad-Ras.

La Sra. Escarp expressa el vot a favor del seu grup, atès que se n’ha parlat 
moltes vegades a la comissió, del tema de presons, del conveni de 2006, si s’ha de 
variar o no, què passa amb la Model i què passa amb el centre obert.

Pel que fa a les declaracions del conseller Gordó en una compareixença al 
Parlament de Catalunya sobre el Pla director d’equipaments penitenciaris 2013-
2020, comenta que va dir que la prioritat era tancar els centres antiquats, que el 
2015 es començarà el tancament de la Model, que es farà un centre preventiu a 
Barcelona, i un centre obert, al nord i al sud, i que estava parlant amb 
l’Ajuntament per arribar a un consens. Vol saber, doncs, si hi ha aquest consens.

Afegeix que en el PowerPoint que va presentar el conseller hi havia certes 
pistes, com ara que quan parlava de nord es referia al Districte de Sant Andreu i 
quan parlava de sud, a Zona Franca, però sobretot que en parlar de la Model, a la 
barreta del calendari, no la posava el 2015, sinó que l’inici el posava el 2016. Vol 
saber, doncs, com està el tema i quin nivell de negociacions hi ha, tal com reclama 
la proposta del Partit Popular.

La Sra. Blasco comenta que el Govern de la Generalitat ha anunciat que no 
pensava construir la presó de la Zona Franca perquè ja no cal. Diu que, més enllà 
de les compareixences oficials en parlaments, el conseller de Justícia també ha fet 
declaracions en què diu que no cal construir la presó de la Zona Franca perquè ha 
baixat la població reclusa, quan l’any anterior deia que el centre projectat era 
petit. Destaca que no es complirà, doncs, el conveni de presons que van signar 
l’Ajuntament i la Generalitat. Afegeix que el conseller anuncia que Wad-Ras i 
Trinitat Vella es tancaran en breu, i diu que la Model està molt lluny del nom que 
porta, ja que és un centre en què les condicions freguen el no-respecte als drets 
humans. Comenta que, en tot cas, la solució de la Zona Franca està en suspens i 
es deixa en mans de l’Ajuntament posar una nova ubicació, com si fos fàcil.

Afirma, per tant, que dóna suport a la proposició perquè vol saber què diu 
l’Ajuntament sobre tot això i quina planificació té.

El Sr. Vives diu que no pot donar suport al literal de la proposició perquè 
demana que s’insti el govern municipal a concretar el calendari previst per 
executar els planejaments urbanístics, però que el govern no ho sap. Explica que 
el govern no pot donar aquest calendari perquè depèn de les no-respostes del 
conseller Gordó i de la Generalitat de Catalunya. Per tant, argumenta que no ho 
pot fer fins que no tingui resposta real a aquesta proposició.

Comenta que, quan es parla de la possibilitat de fer un centre obert al nord de 
Barcelona i un altre de preventius al sud, tot això s’ha de concretar i que en les 
condicions que es proposen en aquest moment el govern no està disposat a tirar 
per aquest camí.

Diu que l’Ajuntament té la voluntat, igual que la Generalitat, d’iniciar aquest 
trasllat el 2015, però que s’ha de concretar quines són les necessitats 
penitenciàries que té Barcelona i que això ho han de fer el Departament de Justícia 
i el conseller, que encara no ho han fet. Comenta que hi estan treballant i que 
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s’han reunit diverses vegades, però que no s’ha tancat aquesta feina i per això no 
pot concretar res més. Espera, però, que es tanqui en les setmanes següents.

Manifesta que està donant informació a l’entorn de la proposició. Pel que fa a la 
proposició en concret, diu que no hi pot donar suport, tot i que té la voluntat de 
poder satisfer el que el Sr. Bolaños plantejava en l’explicació de la proposició.

El Sr. Portabella expressa el vot favorable del seu grup. Diu que hi vota a favor 
perquè és necessari que hi hagi aquest calendari.

Finalment, comenta que cal adequar els equipaments per a les dones i tirar 
endavant aquest projecte perquè fa temps que està penjat.

El Sr. Bolaños agraeix els vots favorables, i lamenta que el govern no pugui 
donar compliment a aquesta proposició, ni tan sols donant un termini mínimament 
superior. Tot i que diu que sap que l’Ajuntament no n’és el màxim responsable, 
creu que també n’és responsable. Opina que quan el conseller Gordó diu que 
tancarà un centre és perquè n’obrirà un altre. Reconeix la bona voluntat de 
l’Ajuntament en les negociacions amb la Generalitat, i s’imagina que en algunes 
propostes de la Generalitat l’Ajuntament adverteix que per eliminar un problema 
no se’n creï un altre, però diu que això crea unes expectatives en la ciutadania, ja 
que la gent vol que es tanquin la Model i Trinitat Vella, però que això ha d’estar 
basat en alguna cosa més que en fang, en alguna cosa sòlida.

Vol, doncs, saber, si aquests plans existeixen, els emplaçaments i el calendari, 
ja que hi ha força ciutadans de Barcelona que estan pendents d’això per les 
declaracions del conseller.

El Sr. Vives comenta que el conseller és amo de les seves declaracions i que 
l’Ajuntament és responsable de fer el que ha de fer, però que interpreta el sentit 
de les paraules del Sr. Bolaños i tirarà per on ell diu.

La Sra. Escarp reconeix que realment el conseller és amo de les seves 
declaracions, però que si parla de 2015 i de 2016 creu que el 2014 s’hauria d’estar 
començant a fer alguna cosa.

El Sr. Vives diu que també ha fet aquesta constatació.
El Sr. Vives expressa el vot contrari de CiU, la Sra. Escarp expressa el vot 

favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Blasco 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

36. La Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient acorda: Instar al govern 
municipal a reformular el projecte de l’Ateneu de Fabricació de Ciutat Meridiana 
per crear un centre de formació professional intergeneracional relacionat amb els 
nous jaciments d’ocupació, com per exemple les noves tecnologies, per donar 
resposta a les necessitats reals de l’entorn.

La Sra. Sanz explica que des del govern municipal es van proposar aquests 
ateneus de fabricació, aquests FabLabs, com a espais on màquines, ordinadors i 
persones podien fabricar coses ideades per ells mateixos. Comenta que 
l’Ajuntament aposta per aquest model i que el vol implantar a Ciutat Meridiana i al 
Districte de les Corts.

Tal com ha expressat en altres ocasions, Iniciativa no comparteix aquesta 
proposta, d’una banda, perquè troba que tindria més lògica que aquest FabLab fos 
un equipament públic, universitari, amb la presència d’una universitat pública de la 
ciutat, en comptes de ser impulsat per l’Ajuntament. Ja sap que el govern diu que 
l’MIT és coneixedor del projecte, però diu que no en forma part directament.

Assenyala que a Ciutat Meridiana s’expressa la crisi econòmica amb molta 
duresa i que hi ha unes prioritats. Per tant, creu que abans d’impulsar aquests 
FabLabs, que tenen un cost força elevat, hi ha necessitats bàsiques que cal cobrir, 
ja que moltes famílies passen gana, no tenen feina i hi ha molta gent que perd 
diàriament el seu habitatge.

que l’Ajuntament fa poc per resoldre totes aquestes problemàtiques en aquest 
barri i, en canvi, plantegen propostes com els FabLabs. Ho troba poc comprensible 



5554 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 34 10-12-2013

i diu que els veïns també ho deixen clar. Recull la transcripció d’un article d’un diari 
del 29 de setembre: «La Asociación de Vecinos de Ciudad Meridiana, que lideró la 
protesta, considera que este proyecto del alcalde Trias está muy lejos de las 
necesidades más inmediatas que ahora tiene el barrio. Manuel Cubillo resume el 
problema con sorna: “Aquí la gente lo único que investiga es cómo llegar a final de 
mes. Tal vez –admite más tarde– seamos cortoplacistas y no nos enteramos, pero 
ahora no necesitamos un FabLab, necesitamos trabajo y alimentos.”»

Planteja que la mostra d’això és que en ple mes d’agost les entitats veïnals de 
Ciutat Meridiana van ocupar l’edifici on es vol situar aquest ateneu de fabricació 
per situar-hi un banc d’aliments, que era una de les reivindicacions dels veïns a la 
regidora del Districte. Reconeix que, poques hores després de l’ocupació, 
l’Ajuntament va cedir el local als veïns de manera provisional, tot i que oficialment 
es manté l’opció de situar-hi el Fab Lab. Diu que els veïns no tenen inconvenient a 
traslladar el banc d’aliments a un altre espai, però demanen que aquest espai sigui 
una altra cosa.

La sorprèn, sabent que el tinent d’alcalde coneix el territori i les seves 
necessitats i que va ser regidor adscrit del Districte en el mandat anterior, que 
l’Ajuntament aposti per aquest FabLab en aquest moment. Creu, doncs, que, tot i 
aquest coneixement, el govern sembla desconèixer les necessitats ciutadanes del 
Districte de Nou Barris.

Com a dada rellevant, comenta que la taxa d’atur a Ciutat Meridiana és del 
19%. Recorda que quan es va tractar el tema del FabLab a la Comissió el tinent 
d’alcalde li va dir que Ciutat Meridiana es mereixia el mateix que les Corts i que 
l’Eixample, i hi està d’acord, però comenta que, en relació amb les problemàtiques 
ocupacionals, les Corts té un atur del 8,8% i l’Eixample del 7,5%. Per tant, com 
que Ciutat Meridiana té un atur per sobre de la mitjana de la ciutat, pensa que es 
mereix molt més i diferent.

Pel que fa al nivell d’estudis, assenyala que un 15% de la població del barri no 
té cap tipus d’estudis, un 40% només té estudis primaris i només un 4,5% té 
estudis universitaris. Afegeix que molts instituts, a més, tenen unes taxes de 
fracàs escolar molt elevades.

Pensa que per utilitzar una màquina 3D com la que es vol posar calen uns
coneixements previs, cal saber com funcionen, aquestes màquines. Per tant, 
considera que, tenint en compte el nivell educatiu i professional d’aquesta part de 
la ciutat, primer s’han de fer unes polítiques educatives i ocupacionals potents.

Com que està d’acord a usar la tecnologia, el que proposa és crear un centre de 
formació professional i ocupacional de referència a la ciutat, concretament al 
Districte de Nou Barris, en sectors capdavanters tecnològics i electrònics, ja que 
pensa que això sí que permetrà ajudar els veïns de Ciutat Meridiana.

La Sra. Andrés se suma a algunes de les reflexions de la Sra. Sanz. Indica que 
el tinent d’alcalde coneix perfectament el territori i que es va estrenar el mandat 
amb anuncis que aportaven un cert futur, ja que es parlava d’una central de 
biomassa, del «Pedralbes del segle XXI», de les portes de Collserola, però que 
finalment l’únic que s’ha vist de tot això és el centre FabLab, ubicat en una escola 
d’educació especial que necessita una reforma important i on es volen posar les 
màquines 3D.

Diu que no es referirà a dades de Nou Barris ni de Ciutat Meridiana, sinó de la 
ciutat, que en certa manera indiquen que el projecte de futur està bé, però que 
també s’ha de tractar la realitat i apostar per les prioritats. Assenyala que el 2011 
un 56,2% de llars de Barcelona van rebre algun tipus de prestació per part dels 
serveis socials, cosa que significa que s’ha de parar molta atenció a la realitat i no 
només pensar en el futur.

Anuncia que donarà suport a aquesta proposició d’Iniciativa perquè pensa que 
és necessari posar formació ocupacional, cases d’oficis o PQPI i apostar pel que 
realment pot ser útil en una població en què el 56,2% són llars ateses.

Finalment, comenta que no sap per què es tracta el tema del FabLab en aquesta 
Comissió; considera que això hauria d’anar a una altra comissió. Apunta que 
sempre hi ha dubtes en certes coses d’aquest projecte, ja que no se sap si és 
d’urbanisme o educatiu, aquest projecte. Pensa que per això els veïns van ocupar 
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aquest espai per reivindicar un banc d’aliments, perquè no saben què és ni què se 
n’ha de fer.

El Sr. Bolaños diu que vol que en aquest espai, que es rehabilita amb una 
partida a la qual el seu grup va donar suport per a les inversions d’aquest 2013, es 
faci un projecte que doni oportunitats als veïns de Ciutat Meridiana. Li és igual com 
es digui, ja que l’important és que se’ls donin oportunitats.

Constata que l’Ajuntament fa centres ocupacionals i de formació professional 
des de fa anys, i diu que no posarà traves al fet que es doni una utilitat a aquest 
espai per donar oportunitats a la gent en un moment tan difícil i en un barri tan 
complicat com Ciutat Meridiana. Com que entén que la proposició va en aquesta 
línia, hi donarà suport.

El Sr. Portabella diu que no entén algunes coses d’aquesta proposició. Respecte 
a les que sí que entén, està d’acord amb el fet que no sembla el projecte més 
adequat per a Ciutat Meridiana sense tenir cap valoració de la gent que hi viu, que 
li mereixen el mateix respecte que els que viuen a Pedralbes.

Comenta que, quan un es mira detingudament el FabLab, veu que el nivell de 
demanda de les persones que hi treballen és important, ja que han de saber molt 
bé l’anglès, han de saber tallar el vinil, fer impressions en 3D, fer anar fresadores 
digitals, etc.

Explica que va mirar quanta gent vivia a Ciutat Meridiana, Torre Baró i Vallbona, 
perquè creu que això està relacionat amb la massa crítica que es pot generar a 
l’entorn, i diu que sumen 14.000 persones. Creu, doncs, que és poc i que l’entorn 
que ha de protegir aquest tipus d’estructures i de propostes és més gran. Diu que 
ho veu més en el 22@.

No està segur de què pot fer desenvolupar un barri, i no creu que 
necessàriament s’hagi de fer una aposta per aspectes de caràcter social, però sí 
que pensa que s’ha d’estirar una mica més perquè pugui arrossegar, tot i que si la 
distància és tan gran, probablement no arrossega.

Reconeix que és un barri pobre, però diu que tenen molta capacitat d’associació, 
una certa cohesió social i una voluntat de lluitar. Li sembla, doncs, que això són 
elements perquè, més que l’Ajuntament digui què hi ha d’anar, siguin ells qui facin 
propostes a l’Ajuntament per trobar un tipus d’activitat que ni es quedi curta, 
perquè, si no, no s’estiraria el barri, ni estigui tant més enllà de les prestacions 
actuals que se’ls en vagi de les mans.

Conclou amb l’anunci d’un vot a favor de manera crítica, perquè creu que cal 
buscar la complicitat del barri per tal que pugui teixir-ne les necessitats, pugui 
participar-hi el barri i es vegi com un equipament del barri. Pensa que això vol dir 
estirar una mica més, i creu que la proposta final hauria de sortir d’un acord entre 
l’Ajuntament i els veïns.

El Sr. Vives diu que, si s’ha d’atenir al literal de la proposició que ha presentat 
Iniciativa, per fi han entès què és un ateneu de fabricació i, per tant, hi ha de votar 
a favor, ja que és exactament el que han escrit a la proposició.

Explica que els ateneus de fabricació s’adeqüen perfectament a les 
característiques de l’àmbit en què se situen, i posa com a exemple que ell mateix 
n’ha creat un al districte de la Victòria, a Lima, on el poder adquisitiu i el nivell 
cultural de les persones és aproximadament la meitat que la mitjana de Ciutat 
Meridiana, i diu que aquest ateneu funciona molt bé.

Comenta que hi ha ateneus de fabricació a Kabul, a Addis Abeba i a tot el món, 
que es diuen FabLab i que es dediquen a fer el que la Sra. Sanz descrivia en la 
proposició, és a dir, que són centres de formació professional intergeneracional 
relacionats amb els nous jaciments d’ocupació i amb les noves tecnologies, que 
donen resposta a les necessitats reals de l’entorn. Li agrada tant la definició que 
diu que la farà servir a partir de llavors. Afegeix que això que ha descrit és 
exactament el que faran allà.

Comenta que ho tiraran endavant amb el suport de la proposició d’Iniciativa, 
perquè precisament aquest és el sentit de la feina que hi volen fer, com volen fer a 
Ciutat Vella i a tots els districtes de Barcelona. Diu, doncs, que, malgrat que tenia 
dubtes, s’anima a votar a favor de la proposició perquè li sembla que està molt 
ben explicat.
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Creu que és important no prejutjar sobre el que no es coneix prou. Amb 
referència al que deia la Sra. Sanz que en comptes d’associar-se amb l’MIT 
s’haurien d’associar amb una universitat, explica que a l’ateneu de fabricació de les 
Corts ja s’han associat amb la Politècnica, que és soci de referència de 
l’Ajuntament, com ho és l’escola Esclat, una escola de persones discapacitades en 
què porten els discapacitats a aprendre a fer anar ordinadors, màquines de tall, 
com es talla el vinil, etc.

Admet que potser el problema és seu, perquè no els ho ha explicat prou, i 
convida els regidors a anar a veure les activitats que s’hi fan. Indica que, a més, hi 
ha un benefici extra, atès que el nivell d’abandonament escolar en aquests barris 
és de prop del 75% en algun institut.

Comenta que, en una anàlisi que s’ha fet dels ateneus de fabricació que hi ha en 
marxa, s’ha descobert que un percentatge significatiu de les persones que han
sortit de la línia d’escolarització entren una altra vegada per la via de la capacitació 
en fabricació digital. Manifesta que han posat molta esperança, doncs, en la 
possibilitat que l’ateneu, precisament a Ciutat Meridiana, s’adeqüi a unes 
característiques molt en la línia del que planteja la proposició d’Iniciativa.

Encara que és conscient que tot això és complicat i tot just comença, està segur 
que es trobaran en el camí que això funcioni i hi hagi un servei que s’adeqüi a les 
necessitats de Ciutat Meridiana.

La Sra. Sanz està d’acord amb el fet que s’acabaran trobant, però pensa que els 
punts de partida són diferents. Basant-se en el que ha explicat el director del 
centre de les Corts a la premsa, explica que és un centre obert, amb una 
maquinària perquè hi vagi qui vulgui a fer el que vulgui. Comenta que fins i tot 
s’ha arribat a frivolitzar i dir que si els habitants de Ciutat Meridiana tenen 
necessitats d’habitatge o de menjar, que no es preocupin perquè es podran fer una 
casa o un aliment. Afegeix que ja ha demanat d’anar a veure el centre de 
fabricació de les Corts i que està esperant que li diguin el dia.

S’alegra que el Sr. Vives es faci seva aquesta proposició i que això pugui 
esdevenir una eina útil al Districte de Nou Barris, de les Corts o on es vulgui fer, 
però demana que s’atenguin les necessitats d’aquests llocs, ja que creu que la idea 
inicial no les atenia. No entén per què l’ateneu només està relacionat amb 
impressores 3D quan hi ha altres màquines amb què es pot fer investigació.

Comenta que encara no ha vist quin és l’espai per generar aquestes polítiques 
educatives, aquesta formació, perquè, malgrat que hi ha una persona que 
t’acompanya, no ha vist que a les Corts hi hagi un formador específic que ensenyi 
a fer-ho servir. Per això, diu, ha demanat poder-hi assistir. Evidencia, doncs, que 
no s’ha explicat d’aquesta manera.

Destaca que el fet que el Partit Popular voti a favor de la proposta evidencia que 
tampoc ho havien entès d’aquesta manera, ja que també volen un espai útil per 
als districtes.

Pensa que és important, doncs, que el govern compleixi aquest mandat polític i, 
com deia el Sr. Portabella, ha de sortir dels veïns. Explica que la proposta 
d’Iniciativa és consensuada amb els veïns de Ciutat Meridiana, que tampoc havien 
entès què havia de ser aquest Fab Lab. Reconeix que potser tots estaven 
equivocats, però creu que alguna cosa vol dir si tothom pensava que no acabava 
de ser el que necessita el barri.

Finalment, diu que en farà un seguiment i que estarà al costat del govern per 
poder desenvolupar aquest taller de formació ocupacional que necessita tant tota 
la ciutat.

El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Andrés expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot favorable del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

Del Grup Municipal UpB:

37. La Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient acorda instar al govern municipal 
a fer les gestions necessàries, tant urbanístiques com financeres, per tal d’adquirir 
la propietat de l’Edifici Estel.
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El Sr. Portabella comenta que amb aquesta proposició UpB demana que 
l’Ajuntament de Barcelona faci les gestions necessàries, tant urbanístiques com 
financeres, per adquirir la propietat de l’edifici Estel, que és l’edifici de Telefónica 
de l’avinguda Roma.

Explica que ha estat un edifici força controvertit, ja que es va vendre a una 
inversora que va fer fallida i se’l van quedar els bancs, per la qual cosa, tal com ha 
sortit als mitjans de comunicació, s’han anat generant conflictes importants, tant 
de seguretat com de salubritat, en el barri i en els entorns més immediats i també 
s’ha vist la precarietat en què viuen moltes persones.

Recorda que el seu grup va entrar anteriorment una proposta en què demanava 
a l’Ajuntament que o bé exigís als propietaris que en tinguessin cura i hi posessin 
seguretat perquè l’edifici no s’anés desmantellant progressivament, o bé el 
comprés.

Assenyala que ha anat mirant en quines condicions seria la possible compra
d’aquest edifici i li sembla que és assumible, ja que el preu de venda de la 
subhasta és de 60 milions d’euros i té 38.000 metres quadrats de sostre, 4.000 
metres quadrats de sostre comercial i quatre plantes d’aparcament, per la qual 
cosa, fent una comparativa amb l’edifici de l’ONCE que es va comprar en el mandat 
anterior a petició del seu grup també, en què es van pagar 19 milions d’euros i 
tenia 9.300 metres quadrats, el cost d’aquest edifici per metre quadrat està al 
voltant dels 1.500 euros, un cost que li sembla raonable.

Diu que se li acudeixen moltes coses per fer en aquest edifici, però que això es 
pot deixar per a decisions futures, si es comprés. Remarca també que el barri i els 
entorns més immediats estarien molt satisfets de posar fi a aquesta inestabilitat i 
impacte negatiu que ha generat en l’entorn, i, a més, considera que podria ser un 
edifici molt ben utilitzat per donar serveis o habitatge a Barcelona. Per això en 
proposa la compra.

La Sra. Escarp anuncia que el Grup Socialista donarà suport a la proposta. 
Explica que Carlyle havia previst fer-hi 150 pisos d’alt nivell, zona comercial, etc.

Comenta que l’edifici Estel està en una zona que té poc habitatge públic com és 
l’Eixample, i a més està en un punt estratègic, aquesta avinguda que s’ha 
anomenat «la Rambla» i que porta a l’estació de Sants. Afegeix que és un edifici 
d’alta qualitat, obra de l’arquitecte Mitjans. Per tant, creu que cal actuar sobre 
aquesta peça estratègica a nivell urbà i que el fet de donar-li un ús públic, social i 
d’habitatge en general seria un control social sobre un espai urbà que actualment 
genera inseguretat i malestar en l’entorn.

Així mateix, destaca que el sostre de l’edifici és de 42.000 metres quadrats i diu 
que també n’ha fet la comparativa amb l’edifici de l’ONCE. Reconeix que avançant-
se als esdeveniments se li ocorria que si es destinés la planta baixa i la primera 
planta a equipament –uns 10.000 metres quadrats–, equivalent a l’edifici de 
l’ONCE, i la resta a habitatge protegit, sortirien entre 300 i 350 habitatges, i fent 
números i comptant que l’edifici costaria 60 milions, si els habitatges es poguessin 
vendre a un preu de règim concertat, potser l’aportació de l’Ajuntament, amb 
rehabilitació inclosa, no arribaria ni a 20 milions d’euros.

El Sr. Bolaños expressa el vot contrari del Grup Popular. Diu que coneix de sores 
la problemàtica que genera aquest edifici des que Telefónica el va deixar i es va 
instal·lar al Fòrum. Comenta que llavors el va adquirir un fons d’inversió, però que 
al final se’l van quedar els bancs per 210 milions i ara el pretenen vendre per 60. 
Conclou, doncs, que ha estat un desastre econòmic per a aquests bancs.

Destaca, tot i això, que són 60 milions i que no és el mateix que l’edifici de 
l’ONCE, encara que reconeix que mirant el metre quadrat el preu és més baix. 
Comenta que en la situació actual l’habitatge a Barcelona no està en els mateixos 
preus que quan es va comprar l’edifici de l’ONCE, però insisteix que, malgrat tot, 
són 60 milions més la rehabilitació, que no seria poca cosa.

Diu que li agradaria que es pogués donar un ús a aquest edifici, però considera 
poc creïble que l’Ajuntament ara es gasti 60 milions comprant aquest edifici, tal 
com està, per veure què s’hi pot fer, ja que pensa que és una quantitat molt 
elevada, i això el tira enrere.
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Apunta que si s’estigués parlant d’un edifici de 6, 8 o 10 milions d’euros, 
possiblement seria una gran operació per a la ciutat, com en el cas de la Quirón, 
en què per 9,5 milions l’Ajuntament ha pogut comprar l’edifici i fer equipaments 
per al Districte de Gràcia, però insisteix que són 60 milions més la rehabilitació.

Assenyala que l’edifici de l’ONCE va costar 18 milions i que la rehabilitació 
costarà uns 7 o 8 milions, cosa que ja suposa un problema. Per tant, considera que 
a vegades es presenten propostes que són més un desideràtum que una proposta 
real.

La Sra. Blasco està d’acord amb el fet que aquest edifici pugui acabar sent 
públic, però no veu adequat comprar-lo a un preu de mercat i de residencial amb 
l’origen que té. Recorda que aquest edifici té actualment la qualificació de 
residencial perquè en el seu dia es va fer un intercanvi de qualificacions, i es va 
portar tot l’equipament d’aquell edifici, el del sostre de l’edifici, a tot un conjunt 
d’edificis propietat de Telefónica dispersos a la ciutat i es va traslladar de manera 
concentrada la de residencial en aquest edifici.

Anuncia, doncs, el vot favorable del seu grup a la proposició, pensant que cal 
tenir alguna iniciativa pública que desencalli el problema actual de l’edifici, però 
pensa que les solucions concretes s’hauran d’anar compartint i consensuant en el 
seu moment, si hi són.

Reconeix que pot ser un bon moment per qualificar-lo d’habitatge protegit o 
equipament i adquirir-lo. Diu que no li fan cap pena els bancs que s’han rescatat 
amb diners públics, si d’alguna manera retorna a la ciutat en alguna mesura tot el 
diner públic que s’ha posat en aquests bancs. Creu, però, que la ciutat no hauria 
de perdre l’oportunitat que es pugui acabar ubicant un edifici d’aquestes 
característiques a l’Eixample, ja que és molt difícil ubicar-hi habitatge protegit.

El Sr. Vives anuncia que el govern no pot donar suport a aquesta proposició, tot 
i que l’entén des d’un punt de vista de la conveniència que hi hagi alguna mena 
d’actuació, però diu que en aquests moments no és possible disposar dels 60 
milions necessaris, ja que haurien de sortir d’una partida d’inversió dins dels 
pressupostos. De totes maneres, està d’acord amb el fet que cal treballar per 
veure quin sentit agafa l’encarament de l’edifici Estel.

El Sr. Portabella agraeix els vots favorables d’Iniciativa i del Partit Socialista.
El Sr. Vives expressa el vot contrari de CiU, la Sra. Escarp expressa el vot 

favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot contrari del PP, la Sra. Blasco 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. Es rebutja.

b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional
c) Precs

Del Grup Municipal PSC:

38. Que el govern municipal presenti en un termini de dos mesos un informe 
sobre l’estat d’execució de l’Àrea de Conservació i Rehabilitació als carrers d’en 
Robador i de Sant Ramon, així com les previsions sobre la mateixa.

La Sra. Escarp explica que el prec és perquè el govern presenti en un termini de 
dos mesos un informe sobre l’estat d’execució de l’Àrea de Conservació i 
Rehabilitació als carrers d’en Robador i Sant Ramon.

Explica que després de l’aprovació definitiva s’ha tornat a posar sobre la taula 
amb la compra de Sant Ramon 1 i l’exercici del dret de tanteig i retracte que ha fet 
l’Ajuntament, i diu que l’ha pogut fer perquè s’havien delimitat aquests edificis dins 
l’Àrea de Conservació i Rehabilitació.

El Sr. Vives diu que li accepta el prec.
Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

39. Que el govern municipal: - Suspengui l’externalització del Centre de 
Processament de Dades (CPD). - Impulsi la creació d’un Centre de Processament 
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de Dades (CPD) de titularitat pública, conjuntament amb l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona i el seu conjunt de municipis.

La Sra. Sanz explica que el prec d’Iniciativa va en relació amb la proposta del 
govern de licitar l’aprovisionament dels serveis d’infraestructures TIC i serveis 
professionals associats per l’Ajuntament de Barcelona.

Comenta que l’Ajuntament explica que es fa aquesta externalització per 
eficiència i economia, ja que avui en dia no té sentit que la titularitat d’aquests 
serveis siguin de l’Ajuntament i que el govern aposta per un model que, en lloc de
comprar la maquinària, compra el servei. Diu que el govern assegura que hi haurà 
un nivell més alt de seguretat, però que alhora els expliquen que hi haurà un núvol 
públic i un de privat.

En primer lloc, diu que no comparteix que sigui el moment de fer una nova 
externalització i que així ho va expressar també en el marc del consell de l’IMI. 
Comenta que en l’àmbit europeu s’està discutint el tema de la protecció de dades a 
Internet, i creu que primer caldria tenir clares aquestes directrius sobre el tema.
No comparteix, doncs, l’externalització del centre de dades perquè creu que les 
externalitzacions a la llarga surten molt cares i només suposen un empitjorament 
de les condicions laborals i un pitjor servei per a l’Ajuntament.

Opina que no hi ha garanties de seguretat de les dades públiques, i destaca el 
que surt cada dos per tres als mitjans de comunicació sobre robatoris de dades. 
Pensa que calen, doncs, processos d’anonimització i de determinació de quines 
dades són sensibles i quines no.

Considera, per tant, que la millor manera de garantir aquesta seguretat és tenir 
un centre de processament de dades públic, i, com que entén que l’Ajuntament sol 
no ho pot construir, amb aquest prec proposa que s’impulsi conjuntament amb 
l’Àrea Metropolitana i el conjunt de municipis.

El Sr. Vives diu que no pot acceptar el prec i que ja s’han fet les explicacions 
pertinents a l’IMI. Afegeix que l’Ajuntament té molt clar el model i creu que el 
resultat serà molt bo per millorar el servei públic.

Es dóna per tractat.

Del Grup Municipal UpB:

40. Que el govern municipal acceleri les modificacions de planejament i/o 
urbanístiques necessàries per tal de poder aprovar el projecte definitiu per Vil·la 
Urània i executar-ne les obres durant l’exercici del 2014.

El Sr. Portabella explica que Vil·la Urània la cedeix l’astrònom Josep Comas i 
Solà, que va morir el 1936, i diu que el 1942 es va lliurar la propietat de la finca a 
Barcelona.

Comenta que l’espai ha passat diferents vicissituds i que UpB va demanar el 17 
de maig de 2012, en un prec que es va acceptar, que es donés compliment a la 
voluntat de l’astrònom Comas i que, per tant, no s’enderroqués la Vil·la Urània, 
sinó que se’n canviés la qualificació urbanística perquè pogués esdevenir un 
equipament cultural i científic del barri del Farró de Sant Gervasi, que és el que diu 
al seu testament.

Diu que ha vist que recentment s’ha iniciat el procés de licitació, però creu que 
primer s’hauria de fer la modificació del Pla general metropolità.

El Sr. Puigdollers admet que, efectivament, abans de començar cap obra s’ha 
d’adequar urbanísticament perquè es pugui fer, però explica que s’està fent el 
concurs de projectes i que el dimarts anterior s’havia fet la primera reunió del jurat 
sobre els 60 projectes presentats.

Comenta que, una vegada escollit l’equip d’arquitectes, aquest, a part del 
projecte que haurà guanyat el concurs, haurà de fer tot el tema urbanístic que 
permetrà construir això. Assenyala que en aquest moment aquest solar està 
qualificat de 14 i, com que s’hi vol fer un equipament, s’haurà de fer una 
modificació del PGM per passar de 14 a 7.

Conclou, doncs, que justament la licitació que s’està fent és per encarregar el 
projecte arquitectònic i urbanístic que permetrà aquesta modificació del PGM.
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Per tant, diu que acceptarà el prec, però sense el compromís de fer obres durant 
el 2014, perquè això és físicament impossible.

El Sr. Portabella accepta la modificació que no s’executin les obres el 2014 
perquè la modificació del PGM portarà un cert temps.

Li agradaria, però, que s’afanyessin i que almenys s’intentés iniciar la tramitació 
de la modificació del PGM el 2014, quan s’hagi seleccionat el projecte guanyador 
de les propostes que tenen.

Es dóna per tractat.

d) Preguntes

Del Grup Municipal PSC:

41. Quina informació té el govern municipal en relació a la transformació 
urbanística de les instal·lacions del FC Barcelona al districte de les Corts?

Es contestarà per escrit.

Del Grup Municipal PP:

42. uin és el calendari previst per a l’execució del planejament del sector de les 
Planes, al Districte de Sarrià-Sant Gervasi, tot detallant quin és el grau d’execució, 
per tal de solucionar la demanda a la zona de la dotació de serveis, 
infraestructures, urbanitzacions, aparcaments i equipaments?

El Sr. Bolaños demana informació de com està la situació en el tema de les 
Planes.

El Sr. Puigdollers comenta que, com saben, el Pla parcial de les Planes és el més 
antic aprovat en democràcia, ja que es va aprovar el 1980, i que té un projecte 
d’urbanització aprovat el 27 de setembre del 1991.

Explica que, després d’analitzar a fons aquest tema, han decidit, aprofitant que 
s’està redactant el Pla especial de protecció de la Serra de Collserola, modificar el 
Pla parcial de les Planes, i que a principis de gener el govern s’asseurà amb els 
veïns de la zona per plantejar-los una proposta.

Indica que, malgrat tot, no estan aturats i que en el barri del Rectoret s’estan 
fent obres per fer-hi arribar el gas natural. Comenta, doncs, que del Pla parcial de 
les Planes s’han executat coses, però entén que en aquest moment això és caduc i 
que val la pena plantejar-se el tema de les Planes d’una altra manera.

Es dóna per tractada.

43. Quines han estat les mesures de l’Ajuntament de Barcelona per tal de 
garantir el correcte desenvolupament dels actes de la Festa de la Mercè quant al 
soroll, neteja i aglomeracions en el recinte del Fòrum?

El Sr. Ramírez comenta que, encara que la festa de la Mercè ha transcorregut 
relativament amb normalitat, hi ha hagut algun petit incident en el Fòrum, en què 
hi ha hagut queixes de veïns de Sant Martí, dels barris de Maresme i Besòs, per les 
molèsties ocasionades amb la celebració d’alguns concerts i festes en aquest 
recinte.

Vol saber, doncs, quin tipus de mesures s’han dut a terme, d’una banda, pel que 
fa a la neteja –si s’han incrementat brigades, s’han posat més operatius o hi ha 
hagut algun dispositiu especial– i, de l’altra, si s’han pres mesures per controlar els 
decibels.

El Sr. Puigdollers explica que els concerts del Fòrum de les festes de la Mercè 
van tenir limitadors acústics i que, per tant, l’emissió acústica va estar limitada 
d’acord amb les ordenances municipals.

Pel que fa a la neteja, comenta que, efectivament, es van reforçar els equips de 
neteja, de tal manera que tarda i nit hi actuaven 7 equips per torn, i quan es va 
acabar el concert 22 equips van treballar ininterrompudament fins que van deixar 
net tot l’espai del Fòrum.
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Quant als lavabos, diu que es van instal·lar 200 cabines químiques per cobrir les 
necessitats de les persones assistents als concerts.

Entén, doncs, que tant des del punt de vista de contaminació acústica com de 
neteja i serveis, s’ha actuat d’acord amb la gran quantitat de gent que gaudeix 
d’aquests concerts.

El Sr. Ramírez agraeix la resposta i entén que potser la sensació d’aquestes 
molèsties pot estar ocasionada, més que pels mitjans, que pel que explica el 
regidor es van dotar dels mitjans necessaris, per la concentració d’aquests 
concerts en el mateix recinte, que pot provocar que les mesures no siguin del tot 
efectives i es doni aquesta sensació d’ineficàcia per part dels ciutadans d’aquest 
barri.

Finalment, comenta que potser caldria plantejar-se en un futur, tot i que no 
correspongui a la regidoria del Sr. Puigdollers, la tipologia d’activitats i de no 
concentrar-les el mateix dia a la mateixa hora.

El Sr. Puigdollers diu que hi està d’acord i que ho plantegi on ho ha de plantejar.
Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

44. Quin és el capteniment del govern municipal sobre l’impacte que generarà 
als barris de l’entorn la futura Marina de la Bocana Nord. Sol·licitem que aquesta 
resposta també sigui lliurada per escrit a la mateixa comissió.

La Sra. Blasco comenta que el Port ha licitat la futura marina de la Bocana Nord, 
que podrà acollir 134 embarcacions amb eslores situades entre 15 i 40 metres de 
làmina d’aigua i una marina seca per a 200 embarcacions de petita eslora, és a dir, 
en total 334 embarcacions.

Especifica que la pregunta del seu grup és quin és el capteniment del govern 
sobre l’impacte que generarà als barris de l’entorn la futura marina de la Bocana 
Nord, que s’afegeix a altres activitats que ja estan en marxa i provoquen una certa 
mobilitat en l’entorn.

El Sr. Vives contesta que el capteniment del govern és més que positiu i que ell 
mateix, com a vicepresident del Port de Barcelona, ha intervingut activament en 
l’anàlisi de les preofertes i després de l’oferta única presentada per ser adjudicada.

Explica que col·laboren a través del Port 2000 en la definició de tot aquest 
entorn. Pel que fa a la indústria nàutica, que en aquell àmbit concentra prop de 
2.500 llocs de treball directes i al voltant d’11.000 d’indirectes en l’entorn de 
Barcelona, creu que l’impacte serà molt positiu i n’està molt satisfet.

La Sra. Blasco pensa que a la Barceloneta els preocupa l’impacte que això pot 
tenir en el barri, especialment en possibles problemes de mobilitat, atès les 300 
embarcacions en el que és un cul-de-sac.

Pregunta, d’una banda, si s’han previst nous mitjans de transport públic, i 
també si s’ha regulat l’accés del vehicle privat. I, de l’altra, demana al Sr. Vives 
que concreti aquesta positivitat.

Reflexiona sobre el fet que a Barcelona hi ha sis marines esportives –Marina del 
Port Vell, Marina Nova Bocana, Port Olímpic, Port Fòrum, Club Nàutic i Club 
Marítim– i que cada una actua de manera independent, sense coordinació amb les 
altres. Per tant, es pregunta si calen sis marines esportives a la ciutat.

Insta el Sr. Vives que, com a vicepresident del Port, realitzi juntament amb 
l’Estat i la Generalitat un pla de ports esportius de Barcelona, per coordinar, 
repensar i limitar les marines esportives a la ciutat.

Insisteix en el fet que aquesta positivitat de què parlava el Sr. Vives la transmeti 
amb propostes concretes en l’àmbit del transport públic i l’accés del vehicle privat 
en aquesta zona.

El Sr. Vives comenta que els tràmits que han portat a l’aprovació de la Bocana 
són uns tràmits aprovats per Iniciativa inicialment.

La Sra. Blasco es queixa que això no és cert.
El Sr. Vives creu que el discurs d’Iniciativa entorn de les marines no s’aguanta 

per enlloc, perquè no té cap alternativa. En canvi, el seu govern pensa que és molt 
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positiu que la ciutat pugui desenvolupar una activitat industrial de primer nivell 
que necessita el suport d’aquesta activitat nàutica.

Explica que la creació del clúster nàutic fa que la coordinació entre les marines 
sigui un fet i permet que tant el Port de Barcelona, com Port 2000, com la ciutat 
s’estiguin coordinant de manera seriosa per primer cop per evitar els problemes de 
mobilitat i altres que es puguin produir.

Insisteix que l’impacte sobre la Barceloneta i l’entorn del conjunt de la ciutat és 
molt positiu.

La Sra. Blasco diu que només li demana que un dia expliqui quin és el 
capteniment del govern respecte a això que el Sr. Vives anuncia, però que no ha 
vist mai reflectit en unes propostes concretes.

El Sr. Vives li demana que no abusi de la seva paciència com a president de la 
comissió i que no agafi torns que no li pertoquen.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal UpB:

45. Quin és el capteniment del govern municipal sobre la instal·lació de cartells 
dinàmics, pantalles publicitàries i altres elements de promoció a les façanes i la via 
pública a la nostra ciutat.

El Sr. Portabella comenta que és una pregunta sobre una qüestió que ha sortit 
molt en aquestes comissions perquè al seu grup el preocupa la laxitud amb què 
s’aplica l’Ordenança del paisatge urbà.

Considera que les mesures que s’apliquen, de manera directa o indirecta, 
acaben fent una ocupació indiscriminada de la via pública, una sobreocupació que 
preocupa el seu grup. Recorda que en altres sessions ha denunciat vehicles aturats 
al carrer per fer publicitat, ocupació i tancament de via pública, en el cas dels 
jardinets de Gràcia, o ocupació excessiva de l’espai públic, com ha passat sovint a 
plaça Catalunya.

En aquesta sessió planteja la proliferació de pantalles lumíniques comercials en 
establiments fora dels aparadors o en les façanes, com les que hi ha en un edifici 
de plaça Catalunya cantonada amb Portal de l’Àngel.

Vol saber què es fa perquè això, que incompleix les ordenances, s’aturi o es 
controli, ja que cada vegada la proliferació d’aquestes pantalles és més gran a la 
ciutat.

El Sr. Vives està d’acord amb el Sr. Portabella i diu que ha demanat a l’Institut 
de Paisatge Urbà que es defineixi quins són aquests criteris.

Reconeix que hi ha una proliferació que va més de pressa que la capacitat 
d’aturar-ho, però diu que hi haurà una actuació directa sobre aquestes qüestions 
immediatament.

El Sr. Portabella agraeix la resposta i especifica que aquestes pantalles 
incompleixen els articles 12, 19j, 21.3 i 84.4.2 de l’Ordenança de paisatge urbà. 
Per tant, creu que s’hi pot actuar de manera expeditiva.

Es dóna per tractada.

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal PSC:

46. Que s’informi de l’estat d’execució del prec amb número (M1115/6701) 
presentat pel Grup Municipal Socialista i acceptat pel Govern municipal a la 
Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient en data 24 de gener de 2013 amb el 
contingut següent: Que el govern municipal impulsi l’execució immediata d’una 
residència de gent gran i centre de dia als sòls expropiats a la UA6 del PERI de 
Vilapiscina - Torre de l’Aigua.

La Sra. Escarp vol saber com està el tema de la residència de gent gran, en què 
el Sr. Vives va dir que acceptava el prec i que faria el que estigués de la seva mà 
perquè tirés endavant aquesta residència.
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El Sr. Vives explica que no han tingut contactes permanents amb la Generalitat 
per pressionar-los perquè ho facin possible, però diu que continuen exigint-los que 
compleixin les seves obligacions.

Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal PP:

47. Es requereix al Govern municipal que informi sobre les gestions realitzades i 
l’estat d’execució de la proposició M1115/2658, aprovada en la sessió de 16 de 
febrer de 2012: La Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient acorda: Instar el 
Govern municipal a presentar, en el termini de 6 mesos, un informe sobre l’estat 
d’execució de la Modificació del PGM del Carmel i entorns, per tal de determinar les 
possibles modificacions de planejament que puguin resultar adients.

El Sr. Bolaños diu ja li ha estat lliurat l’informe uns minuts abans.
Es dóna per tractada.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

48. Es requereix al govern municipal que informi sobre les gestions realitzades i 
l’estat d’execució de la proposició M1115/7344, aprovada a la sessió de 18 d’abril 
de 2013: La Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient acorda que: L’Ajuntament de 
Barcelona impulsi la construcció immediata de tots els habitatges necessaris per 
finalitzar el procés de reallotjament del Barri de Trinitat Nova: - Instant a la 
Generalitat a complir el conveni signat entre l’Institut Català del Sòl, l’Ajuntament 
de Barcelona i l’Associació de Veïns per a la renovació urbanística del Barri de la 
Trinitat Nova i les successives addendes. - En el cas que la Generalitat no executi 
la inversió, que l’Ajuntament trobi la solució per fer efectiva la inversió necessària 
per dur a terme el projecte pendent de forma íntegra, immediatament.

La Sra. Sanz aprofita per dir que no se’ls ha lliurat la compareixença del parc 
Güell.

El Sr. Vives li diu que els la donaran.
La Sra. Sanz pregunta què s’ha fet per donar compliment al mandat polític de la 

proposició aprovada a l’abril respecte al fet d’impulsar la construcció dels 
habitatges de reallotjament de Trinitat Nova.

El Sr. Vives explica que, dins del procés de remodelació de Trinitat Nova, s’ha 
licitat tota l’obra de construcció dels 102 habitatges de promoció pública; que s’ha 
adjudicat l’escala A, que són 13 habitatges; que estan en procés d’adjudicació de 
l’escala B, que són 25 habitatges, i que l’inici de les obres està previst per al 
novembre. Finalment, comenta que l’Incasòl preveu que la resta d’escales 
s’adjudiquin els trimestres següents en funció de les disponibilitats 
pressupostàries.

La Sra. Sanz diu que la majoria de coses que ha explicat el Sr. Vives ja les 
coneixia, i recorda que el mandat polític aprovat en la comissió era que el govern 
municipal s’havia de posar en contacte amb la Generalitat o buscar les fórmules 
per desenvolupar-ho. Per tant, vol saber què s’ha fet de tot això.

Proposa al Sr. Vives, d’una banda, presentar com a Ajuntament de Barcelona 
una esmena als pressupostos 2014 de la Generalitat per incloure la partida 
pressupostària per executar aquesta remodelació.

I, de l’altra, demana que es creï una taula amb els grups municipals, en cas que 
aquesta partida pressupostària no s’accepti en els pressupostos de la Generalitat, 
com és esperable. Comenta que Iniciativa ho ha demanat en l’àmbit del Parlament 
també. Concreta que seria una taula per veure com es resol aquest problema que 
molesta tant els veïns, atès que és un compromís que s’arrossega des del 1999.

Assenyala que han passat molts mesos i que esperava almenys aquesta taula, 
aquest espai de diàleg per buscar solucions. No li agrada, doncs, pensar que no 
s’ha fet res i que el govern no ha volgut ni parlar.

El Sr. Vives es queixa que la Sra. Sanz digui que no s’ha fet res, perquè creu 
que, objectivament, s’ha avançat molt respecte de la situació d’uns mesos enrere.
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Afirma que s’ha avançat tant que ja es pot donar cobertura a les necessitats 
immediates i que es treballa amb l’Incasòl per tirar endavant la resta d’escales, 
que és el que demana la proposició.

Comenta que ningú donava un duro pel fet que es poguessin fer les actuacions 
anteriors i que, en canvi, ja estan definides i s’han fet. Reitera, doncs, que no és 
veritat que no s’hagi fet res.

No creu que sigui missió de l’Ajuntament presentar esmenes al pressupost de la 
Generalitat i no sap ni si institucionalment està previst, tot i que pensa que no.

Finalment, manifesta que en qüestions d’habitatge sembla que són lluny, però li 
diu a la Sra. Sanz que no és cert, perquè tot el que es va desenvolupant respon a 
unes lògiques amb què pensa que Iniciativa s’hi hauria de sentir còmoda.

Es dóna per tractada.

VI) Mocions

VII) Declaració Institucional

49. La Comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient acorda: Primer.- Manifestar el 
nostre rebuig a l’avantprojecte de Llei General de Telecomunicacions presentat pel 
Ministerio de Industria, Energía y Turimo. Segon.- Instar al Govern de l’estat 
espanyol a retirar l’avantprojecte i a establir converses amb tots els actors 
implicats per tal de formular una proposta consensuada en l’àmbit de les 
telecomunicacions. Tercer.- Requerir al govern municipal a elaborar amb urgència 
un estudi jurídic sobre l’impacte que aquesta proposta de llei tindria sobre la 
ciutat, així com sobre el propi Ajuntament. Quart.- Establir converses amb d’altres 
institucions catalanes afectades per tal de coordinar la presentació d’esmenes a 
l’avantprojecte de llei.

El Sr. Portabella llegeix la declaració institucional:
«Les administracions locals tenen una gran responsabilitat en el 

desenvolupament de les telecomunicacions i el correcte desplegament de les seves 
infraestructures en el nostre territori. Els ajuntaments també són clau a l’hora de 
dissenyar i aplicar polítiques per reduir l’escletxa digital. Així doncs, és prioritari 
que les administracions locals mantinguin certes competències en aquest àmbit.

»El proper 16 d’octubre finalitza el període d’exposició pública de l’avantprojecte 
de llei general de telecomunicacions presentat pel Ministeri d’Industria, Energía y 
Turismo. Aquest avantprojecte de llei modifica de cap a peus la relació que les 
operadores de telecomunicacions tenen amb els ajuntaments i posa en dubte les 
competències que tenen les administracions locals per intervenir en l’àmbit de les 
telecomunicacions, tant pel que fa al plantejament com a l’explotació de xarxes o 
la possibilitat de reduir l’escletxa digital.

»D’acord amb el que estableixen els articles pertinents, la Comissió d’Hàbitat 
Urbà i Medi Ambient acorda, primer, manifestar el nostre rebuig a l’avantprojecte 
de llei general de telecomunicacions presentat pel Ministeri d’Industria, Energía y 
Turismo. 

»Segon, instar el Govern de l’Estat espanyol a retirar l’avantprojecte i establir 
converses amb tots els actors implicats per tal de formular una proposta 
consensuada en l’àmbit de les telecomunicacions.

»Tercer, requerir al Govern municipal elaborar amb urgència un estudi jurídic 
sobre l’impacte que aquesta proposta de llei tindria sobre la ciutat així com sobre 
el propi Ajuntament.

»I, quart, establir converses amb altres institucions catalanes afectades per tal 
de coordinar la presentació d’esmenes a l’avantprojecte de llei.»

El Sr. Vives dóna per aprovada aquesta declaració.
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El Sr. Vives expressa el vot favorable de CiU, la Sra. Escarp expressa el vot 
favorable del PSC, el Sr. Bolaños expressa el vot contrari del PP, la Sra. Sanz 
expressa el vot favorable d’ICV-EUiA i el Sr. Portabella expressa el vot favorable 
d’UpB. S’aprova.

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 
19.59 h.
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Acords
Acords de les sessions del mes de novembre de 2013

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA I RÈGIM INTERIOR

Sessió de 20 de novembre de 2013.

Part d’Impuls i control

Proposicions / Declaracions de Grup

Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 
continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris.

Del Grup Municipal PSC:

1. La Comissió de Presidència i Règim Interior acorda: - Que s'elabori un 
informe del pressupost municipal a cada un dels Districtes de Barcelona, 
especificant tant les partides assignades directament al Districte (i el seu destí i la 
comparativa amb exercicis anteriors), com informació sobre els programes 
centralitzats amb afectació al territori i inversions. - Que aquest informe es 
presenti i es porti a debat, en el marc del debat sobre el Pressupost Municipal, en 
els òrgans corresponents dels Districtes, Consell Ciutadà de Districte i Consell 
Plenari de Districte. - Que el futur debat del pressupost es faci amb aquests 
criteris, i que ja es faci al respecte del pressupost del 2014 en aquells Districtes on 
els òrgans de participació i/o govern s'han manifestat en aquest sentit. - Que 
s'estudiï la inclusió en els Reglaments de Districte i de Participació Ciutadana 
l'obligació que els Consells Ciutadans de Districte dictaminin sobre els pressupostos 
de Districte.

Del Grup Municipal PP:

2. La Comissió de Presidència i Règim Interior acorda instar al Govern municipal 
a crear una comissió de seguiment d'obres i serveis municipals, amb representació 
dels grups municipals.

Del Grup Municipal ICV-EuiA:

3. La Comissió de Presidència i Règim Interior insta a l'alcalde de Barcelona, en 
qualitat de president del Consorci de la Zona Franca, a anul·lar la cessió temporal a 
l'entitat Hermandad de Antiguos Caballeros Legionarios d'un espai de 5.000 m2 a 
les antigues Casernes de Sant Andreu.

Del Grup Municipal UpB:

4. La Comissió de Presidència i Règim Interior acorda instar el Govern municipal 
a estudiar la viabilitat d'habilitar de forma general l'accés i el bany dels gossos a 
les platges de la nostra ciutat, i limitar aquest accés durant la temporada de 
platges a nivell horari i nivell espacial, i a presentar una proposta avalada pel 
Consell Municipal de Convivència, Defensa i Protecció dels Animals, en un termini 
de tres mesos.

Declaració Institucional

Única. La Comissió de Presidència i Règim Interior de l’Ajuntament de Barcelona 
acorda: Primer.- Manifestar el suport de l’Ajuntament de Barcelona a la querella 
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presentada al Jutjat Federal núm. 1 de Capital Federal (Argentina) per crims contra 
la humanitat per l’afusellament del president de la Generalitat Lluís Companys, 
quaranta-cinc alcaldes i dos diputats al Parlament de Catalunya, i a la Querella 
4591-10 presentada anteriorment al mateix jutjat per familiars de víctimes del 
franquisme de tot l’Estat Espanyol així com a totes les iniciatives judicials 
emparades en la jurisdicció universal que tinguin com a objectiu la reparació dels 
crims del franquisme. Segon.- Donar suport a qualsevol altra ampliació d’aquestes 
querelles recentment presentades que tingui com a objectiu el reconeixement, 
l’anul·lació i la restitució de la dignitat de les persones afusellades durant la 
repressió franquista. Tercer.- Reclamar a l’Estat espanyol l’anul·lació de tots els 
judicis sumaríssims duts a terme durant el període de la dictadura per restituir la 
dignitat de les víctimes del franquisme. Quart.- Instar al govern de l’Ajuntament de 
Barcelona facilitar la investigació per documentar amb dades a les víctimes del 
franquisme i a donar suport a les iniciatives públiques i privades de recuperació i
reivindicació de la memòria d’aquestes. Cinquè.- Enviar una còpia d’aquest acord 
al Jutjat Federal núm. 1 de Capital Federal (Argentina) i al Ministeri de Justícia del 
Govern de l’Estat Espanyol i a les entitats de recuperació de la memòria històrica 
de Catalunya.

COMISSIÓ D'ECONOMIA, EMPRESA I OCUPACIÓ

Sessió de 20 de novembre de 2013.

Part Decisòria / Executiva

Propostes d’acord

1. Modificar la clàusula vuitena del Plec de clàusules reguladores de la concessió 
de l’ús privatiu de part de la finca municipal del Palau Mercader, situada en el 
carrer de Mercaders, núm. 42, atorgada al Cercle Artístic de Sant Lluc, per la 
Comissió de Presidència, Hisenda i Coordinació Territorial, de 12 de juliol de 2006, 
en el sentit d’afegir el paràgraf següent: “Un cop finalitzades, i practicada la 
recepció definitiva de les obres, amb la conformitat dels serveis tècnics municipals, 
la concessionària podrà sol·licitar la devolució de la garantia, sempre que hagi 
dipositat prèviament la fiança de 18.039,00 euros, import corresponent al 3% del 
valor de construcció actual i que correspon a la part objecte de la concessió 
(601.303,43 euros); formalitzar la modificació mitjançant addenda al contracte de 
concessió; i facultar l’Alcaldia per a realitzar totes les actuacions encaminades a la 
concreció, clarificació i execució del present acord.

2. Aprovar inicialment el Plec de clàusules reguladores de la concessió de l'ús 
privatiu de domini públic municipal d’uns espais municipals ubicats dins 
l’equipament municipal Disseny HUB, situats tots ells a la planta -1 de l’edifici, a 
favor de la Fundació BCD per a la Promoció del Disseny Industrial, per a destinar-
los a seu social i a les activitats que li són pròpies; sotmetre’l a informació pública 
durant el termini de trenta dies i, si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions, 
tenir per elevat automàticament aquest acord d’aprovació inicial a definitiva; 
adjudicar la concessió directament a favor de Fundació BCD per a la Promoció del 
Disseny Industrial; formalitzar la concessió; i facultar l’Alcaldia per a realitzar les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

3. Aprovar inicialment el Plec de clàusules reguladores de la concessió de l'ús 
privatiu de domini públic municipal d’uns espais municipals ubicats dins 
l’equipament municipal Disseny HUB, situats tots ells a la planta -1 de l’edifici, a 
favor del Foment de les Arts i del Disseny FAD, per a destinar-los a seu social i a 
les activitats que li són pròpies; sotmetre’l a informació pública durant el termini 
de trenta dies i, si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions, tenir per elevat 
automàticament aquest acord d’aprovació inicial a definitiva; adjudicar la concessió 
directament a favor de Foment de les Arts i del Disseny FAD; formalitzar la 
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concessió; i facultar l’Alcaldia per a realitzar les actuacions encaminades a
concretar, clarificar i executar el present acord.

Part d’Impuls i control

Proposicions / Declaracions de Grup

Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 
continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris.

Del Grup Municipal PSC:

4. La Comissió d'Economia, Empresa i Ocupació acorda: 1.- Estudiar en 
col·laboració del "Col·legi d'Agents de la Propietat Immobiliària de Barcelona" i la 
"Cambra de la Propietat Urbana de Barcelona" la creació d'una borsa de locals 
buits de la ciutat i informar a la ciutadania fent servir el web de comerç de 
l'Ajuntament de Barcelona, agilitzant l'obertura dels locals buits i evitant la 
proliferació d'anuncis en les façanes d'edificis i establiments comercials tancats. 
Informar al respecte en aquesta Comissió en el termini de tres mesos. 2.- Protegir 
el comerç emblemàtic de la ciutat presentant a la Comissió del Patrimoni de 
Barcelona la proposta de declaració d'aquests establiments com a patrimoni 
immaterial de la ciutat. Facilitar un mecanisme per fer un contracte/relleu d'aquells 
establiments que no tenen continuïtat generacional per mantenir l'activitat, amb la 
possibilitat d'establir un programa de microcrèdits per a la seva implantació.

Del Grup Municipal PP:

5. La Comissió d'Economia, Empresa i Ocupació acorda: Instar al Govern 
municipal a presentar un informe sobre l'impacte dels Pressupostos de la 
Generalitat de Catalunya per a l'exercici 2014 a la ciutat de Barcelona en la sessió 
plenària de novembre del Consell Municipal, especificant l'import i concepte de les 
inversions i despeses corrents a realitzar en aquest municipi, per tal de garantir 
que aquests pressupostos vetllin pels interessos de la ciutat, i rectificar, si s'escau, 
el projecte inicial.

Del Grup Municipal ICV-EUiA:

6. La Comissió d’Economia, Empresa i Ocupació acorda: Instar al Govern 
Municipal a destinar, com a mínim, el 50% de la transferència que es rebrà de la 
Generalitat de Catalunya en concepte de participació en els ingressos obtinguts de 
l’Impost sobre les estades en establiments turístics, a la compensació dels 
impactes del turisme a la ciutat de Barcelona, en especial a les àrees amb una 
major pressió turística. Que el Govern Municipal presenti un informe a la Comissió 
d’Economia, Empresa i Ocupació del proper mes de gener on s’especifiqui la 
destinació concreta dels recursos esmentats en el primer punt. Aquest informe 
haurà d’incorporar la relació de cadascun dels projectes previstos, la seva 
descripció, la dotació pressupostària i el seu calendari d’execució.

Del Grup Municipal UpB:

7. La Comissió d'Economia, Empresa i Ocupació acorda: 1. Reafirmar la defensa 
i la vigència de la Carta Municipal de Barcelona com a expressió legal i democràtica 
de l'autonomia local de la ciutat de Barcelona. 2. Expressar el nostre rebuig a 
l'increment de l'Impost sobre Béns Immobles que comporta la Ley de Presupuestos 
Generales del Estado 2014 i a la Ley por la que establecen determinadas medidas 
en materia de fiscalidad medioambiental y se adoptan otras medidas tributarias y 
financieras. 3. Instar al Govern municipal a aplicar mesures extraordinàries 
d'estímul a l'activitat comercial i industrial així com de suport a l'economia familiar 
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que compensin el sobreesforç econòmic que suposarà l'increment de la quota de 
l'IBI.

COMISSIÓ D'HÀBITAT URBÀ I MEDI AMBIENT

Sessió de 21 de novembre de 2013.

Part Decisòria / Executiva

Propostes d’acord

1. 1r) Declarar l’activitat dels laboratoris de la Fundació Privada Pasqual 
Maragall per a la Recerca sobre l’Alzheimer, ubicats en el carrer Wellington, núms. 
28-30, destinats a equipament docent universitari i institut de recerca avançada en 
neurociències, en la lluita contra l'Alzheimer i les malalties neurodegeneratives, 
d’especial interès o utilitat pública, perquè reporta beneficis objectius a la ciutat i 
acompleix una indiscutible funció social, atès que reuneix les condicions 
esmentades a l’epígraf: 1.A.1 de l’article 7è de l’Ordenança Fiscal 2.1 d’aplicació 
per l’any 2013, publicada al Butlletí Oficial de la Província del 30 de desembre de 
2011, reguladora de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i obres, ja que es 
tracta de les instal·lacions per l’activitat d’una entitat sense ànim de lucre, en una 
finca qualificada urbanísticament com a “sistema d'equipaments comunitaris i 
dotacions de nova creació de interès supra local o metropolità” (7c); 2n) Concedir
a la Fundació Privada Pasqual Maragall per a la Recerca sobre l’Alzheimer una 
bonificació del 65% sobre la quota inicial de l’impost de construccions, 
instal·lacions i obres; (exp. 00-2012-0029); 3r) Aplicar, una vegada acabades les 
instal·lacions, la bonificació esmentada sobre la quota definitiva que resulti de la 
regularització tributària realitzada per la Inspecció municipal d’Hisenda en funció 
del cost d’execució material acreditat per l’interessat. Donar trasllat del present 
acord a la Direcció d’Inspecció d’Hisenda, als efectes procedents.

2. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 66.3 de la Carta Municipal de 
Barcelona, la Modificació puntual de la Modificació del Pla General Metropolità en 
l’àmbit del I Cinturó, en el tram comprès entre el carrer de Sant Quintí i l’avinguda 
de la Meridiana, pel que fa a la Unitat de Projecte “G”. Barcelona, d’iniciativa 
municipal; i exposar-la al públic pel termini d’un mes.

Part d’Impuls i control

Proposicions / Declaracions de Grup

Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 
continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris.

Del Grup Municipal PSC:

3. La Comissió d'Hàbitat Urbà i Medi Ambient, acorda: Mantenir en el pressupost 
per al 2014 els 108 milions d'euros de les partides adreçades a polítiques 
d'habitatge, independentment que es dugui a terme la venda d'actius de l'empresa 
de nova creació nomenada BAMSA.

Del Grup Municipal PP:

4. La Comissió d'Hàbitat Urbà i Medi Ambient acorda instar al Govern municipal 
a: 1. Exigir a la Generalitat a dotar dels recursos suficients durant el 2014 per 
executar: a. Rehabilitació dels edificis afectats per patologies estructurals en el 
barri de Canyelles, segons el conveni signat el 2007. b. La construcció dels 
habitatges de protecció pendents de Trinitat Nova. c. La construcció de la peça 
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d'equipaments pendents de Carretera de Ribes 53-65 de Porta Trinitat (Trinitat 
Vella). 2. En cas que la Generalitat no posi els recursos suficients durant el 2014 
per aquestes actuacions pendents a la ciutat de Barcelona, que l'Ajuntament 
garanteixi la no paralització dels mateixos i, si és necessari, assumeixi la inversió 
amb el reconeixement del deute corresponent.

Del Grup Municipal ICV-EuiA:

5. La Comissió d'Hàbitat Urbà i Medi Ambient acorda que el govern municipal 
elabori i faci arribar a totes les llars de Barcelona un material informatiu sobre la 
contaminació atmosfèrica a Barcelona que incorpori, com a mínim: 1. Les fonts de 
gasos i partícules contaminants 2. Les afectacions sobre la salut d'aquestes 
partícules i gasos. 3. Els tipus de gasos i partícules que emeten els vehicles de 
combustió, diferenciant els dièsel dels gasolina. 4. La comparativa persona/Km en 
relació a la contaminació atmosfèrica que es genera en els diferents mitjans de 
transport tant públics com privats, tant de combustió com els que funcionen amb 
altres font energètiques. 5. Un codi de bones pràctiques per a la ciutadania.

COMISSIÓ DE QUALITAT DE VIDA, IGUALTAT, JOVENTUT I ESPORTS

Sessió de 19 de novembre de 2013.

Part Decisòria / Executiva

Propostes d’acord

1. Aprovar inicialment el Reglament de funcionament intern del Consell 
Municipal de Benestar Social; publicar al Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona i sotmetre'l a exposició pública per un termini de trenta dies hàbils.

Part d’Impuls i control

Proposicions / Declaracions de Grup

Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 
continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris.

Del Grup Municipal PSC:

2. La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda: Instar al 
Govern de la ciutat que lideri un acord amb la Generalitat de Catalunya, per a què 
en el termini de quatre mesos, defineixin un pla d'acció urgent que permeti, la 
posta en funcionament dels equipaments per a persones amb discapacitat de 
forma imminent.

Del Grup Municipal PP:

3. La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda: Instar a 
la Generalitat de Catalunya a l'aprovació d'una nova cartera de serveis socials de 
durada bianual en base a l'avaluació de l'actual cartera, per donar resposta a les 
noves necessitats econòmiques i socials de les famílies i les persones amb més 
necessitat.

Del Grup Municipal ICV-EuiA:

4. La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports acorda instar el 
govern municipal a que reclami al govern de la Generalitat de Catalunya que 
inclogui les partides necessàries en els seus pressupostos per l'any 2014 per 
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garantir l'entrada en funcionament de les residències de gent gran i de persones 
amb discapacitat i centres de dia per a gent gran construïts a la nostra ciutat.

Del Grup Municipal UpB:

5. La Comissió de Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esport acorda: 1. 
Refermar el compromís i el suport de l'Ajuntament de Barcelona amb les 
Federacions Esportives Catalanes. 2. Expressar el nostre rebuig a les polítiques que 
contravenen la viabilitat econòmica de les Federacions Esportives Catalanes. 3. 
Expressar el nostre convenciment que les llicències esportives han de ser lliurades 
(i cobrades) per les federacions esportives territorials. 4. Instar a la Generalitat de 
Catalunya a organitzar amb caràcter d'urgència una cimera de Federacions 
Esportives Catalanes per tal d'estudiar les conseqüències sobre l'esport català de la 
proposta del govern de l'Estat Espanyol de crear una llicència esportiva única per 
tot l'estat espanyol, i elaborar, si s'escau, una estratègia de rebuig compartida i 
unificada.

COMISSIÓ DE CULTURA, CONEIXEMENT, CREATIVITAT I INNOVACIÓ

Sessió de 19 de novembre de 2013.

Part d’Impuls i control

Proposicions / Declaracions de Grup

Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 
continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris.

Del Grup Municipal PSC:

1. La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació acorda que el 
Govern municipal presenti, en un termini màxim de tres mesos, un informe que 
analitzi l'accessibilitat a tots els centres educatius de la ciutat i contempli les 
mesures necessàries per adaptar aquells que ho necessitin així com un calendari 
d'actuacions.

Del Grup Municipal PP:

2. La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació acorda instar al 
Govern municipal a modificar els criteris emprats durant el curs 2013-2014 per a 
l'accés als ajuts de beques menjadors tot recuperant el període obert de sol·licitud, 
modificar els barems de renda mínima per unitat familiar i exigint a la Generalitat 
el compliment dels seus compromisos amb la ciutat en matèria d'ajuts a beques 
menjador.

Del Grup Municipal ICV-EuiA:

3. La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació acorda instar al 
Govern municipal a que reclami al Govern de la Generalitat que inclogui en el 
pressupost per l'any 2014 les partides necessàries per a la construcció dels centres 
educatius de primària i secundària pendents a la nostra ciutat, i a que informi en la 
sessió de desembre d'aquesta comissió del resultat de la seva gestió.

Del Grup Municipal UpB:

4. La Comissió de Cultura, Coneixement, Creativitat i Innovació acorda instar a 
l'IMEB un esforç extraordinari per tal de promoure, a tots els centres educatius de 
la ciutat, mesures que redueixin la despesa de material escolar, com poden ser la 
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socialització dels llibres de text, els mercats d'intercanvi de material escolar per a 
les famílies, o qualsevol altra iniciativa que persegueixi el mateix objectiu.

COMISSIÓ DE SEGURETAT I MOBILITAT

Sessió de 21 de novembre de 2013.

Part d’Impuls i control

Proposicions / Declaracions de Grup

Es fa constar que les Proposicions / Declaracions de Grup que es transcriuen a 
continuació tenen naturalesa d’actes d’impuls polític de l’acció del govern i no 
produeixen efectes jurídics com a actes administratius resolutoris.

Del Grup Municipal PSC:

1. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: Instar a Transports Metropolitans 
de Barcelona a que la línia de bus H8 Camp Nou - La Maquinista s'endinsi al barri 
del Bon Pastor fins al carrer de Sant Adrià on està situada la parada del Metro.

Del Grup Municipal PP:

2. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: Instar a l'Ajuntament de 
Barcelona a promoure un museu del transport i de la mobilitat de Barcelona, amb 
exposició de caràcter permanent determinant el catàleg de vehicles i patrimoni 
històric del transport de la ciutat que constitueixi part del mateix, així com les 
activitats per commemorar el 90 aniversari de la posada en marxa del primer 
comboi de metro de Barcelona, en col·laboració amb l'Àrea Metropolitana de 
Barcelona, Transports Metropolitans de Barcelona, la Fundació TMB i el diferents 
col·lectius implicats.

Del Grup Municipal ICV-EuiA:

3. Amb la voluntat de garantir plenament la correcta regulació del trànsit de 
vehicles i el pas de vianants a les cruïlles de la ciutat, la Comissió de Seguretat i 
Mobilitat acorda: 1. Instar al govern municipal a continuar garantint el correcte 
manteniment i funcionament de la xarxa semafòrica de la ciutat. 2. Manifestar el 
seu desacord amb la subhasta inclosa en el concurs d'adjudicació del contracte de 
serveis que té per objectiu el manteniment preventiu i correctiu de les 
instal·lacions de la xarxa semafòrica per a la regulació del trànsit a la ciutat, així 
com la seva preocupació en relació a garantir l'esmentat objectiu de forma 
adequada, una vegada vista l'adjudicació final del contracte. 3. Instar al govern 
municipal a exigir a les empreses adjudicatàries que mantinguin tots els llocs de 
treball tant de la part Llobregat (lot 1) com de la part Besòs (lot 2) i que estan 
relacionats en l'expedient del contracte. 4. Instar al govern municipal a presentar 
un informe en aquesta Comissió, el proper mes de maig de 2014, en relació al 
grau d'acompliment o no, d'aquesta proposició.

Del Grup Municipal UpB:

4. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda instar al govern municipal a 
elaborar i presentar, en un termini de 6 mesos, una estratègia municipal per a la 
implantació del vehicle elèctric a Barcelona que inclogui les mesures claus per l'èxit 
de la mobilitat elèctrica tant pública com privada: la promoció del vehicle elèctric, 
la proposta de distribució de punts de recàrrega, l'avaluació de les diverses 
tecnologies disponibles i possibles vies de finançament, entre d'altres.
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DISPOSICIONS GENERALS 

Acords dels òrgans de govern 

Modificacions de crèdit Pressupost 2012 prorrogat 

TRANSFERÈNCIES 

Aprovades per acord de la Comissió de Govern de 13 de novembre de 2013 
Expedient núm.3-182/2013 

Aprovades per acord de la Comissió de Govern de 13 de novembre de 2013 
Expedient núm.3-185/2013 

Aprovades per acord de la Comissió de Govern de 13 de novembre de 2013 
Expedient núm.3-187/2013 

Ce.Ce. Pos. Pres. Tipus Ass. Descripció Altes Baixes

602 D/48999/92412 MC7(0) Subvencions gestió de serveis  41.456,00
602 D/22610/92412 MC8(0) Altres despeses compra de 

serveis 
41.456,00 

     
   TOTAL 41.456,00 41.456,00
     

Ce.Ce. Pos. Pres. Tipus Ass. Descripció Altes Baixes

703 D/60500/15121 MC7(0) Expropiacions  13.562,11
606 D/60570/15121 MC8(0) Expropiació c/ Mare de Déu del 

Coll 11-13 
13.562,11 

   
   TOTAL 13.562,11 13.562,11
   

Ce.Ce. Pos. Pres. Tipus Ass. Descripció Altes Baixes

703 D/74431/15131 MC7(0) baixa per passar a cap. 6  90.738,00
703 D/41040/16921 MC7(0) baixa per finançar inversions CG 

6/11 
 70.247,40

701 D/41000/93211 MC7(0) baixa per finançar inversions CG 
6/11 

 50.000,00

504 D/60360/15521 MC7(0) baixa per finançar inversions CG 
6/11 

 110.267,54

703 D/60970/15131 MC8(0) Inversions de Foment Ciutat 
Vella 

90.738,00 

201 D/62293/15131 MC8(0) Equipament persones sense 
sostre 

50.608,00 

703 D/74322/15311 MC8(0) Transferència capital a PMH 19.639,40 
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Aprovades per acord de la Comissió de Govern de 13 de novembre de 2013
Expedient núm.3-198/2013

Aprovades per acord de la Comissió de Govern de 20 de novembre de 2013
Expedient núm.3-194/2013

Aprovades per acord de la Comissió de Govern de 20 de d’octubre de 2013
Expedient núm.3-196/2013

Ce.Ce. Pos. Pres. Tipus Ass. Descripció Altes Baixes

607 D/63501/92011 MC8(0) Béns mobles 50.000,00
609 D/63220/15131 MC8(0) Manteniment equipaments 110.267,54

TOTAL 321.252,94 321.252,94

Ce.Ce. Pos. Pres. Tipus Ass. Descripció Altes Baixes

601 D/60258/15534 MC8(0) Alta CG 13 novembre millores 
espai públic

349.839,37

608 D/60471/15534 MC8(0) Alta CG 13 novembre 
manteniment via pública

435.000,00

703 D/60900/15131 MC7(0) baixa per finançar CG 13/11 
PMI extra

784.839,37

TOTAL 784.839,37 784.839,37

Ce.Ce. Pos. Pres. Tipus Ass. Descripció Altes Baixes

101 D/20900/92521 MC7(0) Canons 70.000,00
101 D/46411/92521 MC8(0) Transports de Barcelona 70.000,00
801 D/44300/33011 MC8(0) IM de Cultura de Barcelona 20.000,00
606 D/22610/34112 MC7(0) Despeses Serveis 20.000,00

TOTAL 90.000,00 90.000,00

Ce.Ce. Pos. Pres. Tipus Ass. Descripció Altes Baixes

504 D/60366/15521 MC7(0) Pla de manteniment integral -02
EX

97.019,97

606 D/60648/15121 MC8(0) Expropiació c/ Bolívar 18 5.829,82
606 D/60664/15121 MC8(0) Expropiació c/ Perill 8-10 11.153,50
606 D/60660/15121 MC8(0) Expropiació Trav.Sant Antoni 24 8.762,89
606 D/60665/15121 MC8(0) Expropiació Trav.de Gràcia 253 4.872,03
607 D/60674/15121 MC8(0) Expropiació c/ Logronyo 41-47 33.166,91
607 D/60623/15121 MC8(0) Expropiació c/ Coimbra 9-13 bis 

Local D
3,8

607 D/60623/15121 MC8(0) Expropiació c/ Coimbra 9-13 bis 
Local C

4,42

607 D/60559/15121 MC8(0) Expropiació ctra. Carmel 110 1.312,20
609 D/60667/15121 MC8(0) Expropiació Gran de Sant 

Andreu 515
9.814,13

609 D/60640/15121 MC8(0) Expropiació Pg.Torras i Bages 2 19.404,91
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Ce.Ce. Pos. Pres. Tipus Ass. Descripció Altes Baixes
609 D/60657/15121 MC8(0) Expropiació c/ Adrall 1-3 1.171,66
609 D/60650/15121 MC8(0) Expropiació c/ Rubén Dario 73-

77
1.523,70

TOTAL 97.019,97 97.019,97
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CARTIPÀS

Decret. En ús de les facultats atribuïdes a aquesta Alcaldia per l’article 13 de la 
Carta Municipal de Barcelona, disposo:

Delegar en el Sr. Pau Batalla Roldán la representació i el vot corresponent a 
l’Ajuntament de Barcelona a les Juntes Generals d’Accionistes de la Societat Nauta 
Tech Invest III, SCR de Régimen Simplificado, SA.

Barcelona, 13 de novembre de 2013. L’alcalde, Xavier Trias i Vidal de Llobatera.
(Ref. 4164/13)

* * *
Decret. En ús de les atribucions que em confereix l’article 13 de la Carta 

Municipal de Barcelona i d’acord amb els Estatuts de l’Institut de Cultura de 
Barcelona, disposo:

Primer. Nomenar vocal del Consell d’Administració de l’Institut de Cultura de 
Barcelona com a membre de reconeguda vàlua a la Sra. Elena Subirà Roca.

Segon. Cessar per pròpia renúncia personal de la interessada, a la Sra. Silvia 
Muñoz d’Imbert, agraint-li la tasca realitzada en l’exercici del seu mandat.

Barcelona, 29 de novembre de 2013. L’alcalde, Xavier Trias i Vidal de Llobatera.
(Ref. Exp. 4139/13)

* * *

Decret. En ús de les facultats atorgades a aquesta Alcaldia per l’article 13 de la 
Carta Municipal de Barcelona, i d’acord amb el que determina l’article 17 dels 
Estatuts de la Societat Capital Risc Barcelona Emprèn, disposo:

Proposar a la Junta General d’Accionistes de la Societat de capital risc Barcelona
Emprèn, SCR, SA la designació com a representants d’aquest Ajuntament en el seu 
Consell d’Administració, les persones següents:

Sr. Pau Batalla Roldán en substitució de la Ima. Sra. Sònia Recasens i Alsina.
Sra. Susana Tintoré i Rebholz en substitució del Sr. Jordi Joly i Lena.
Barcelona, 29 de novembre de 2013. L’alcalde, Xavier Trias i Vidal de Llobatera.
(Ref. 4162/13)

* * *
Decret. En ús de les facultats atorgades a aquesta Alcaldia per l’article 13 de la 

Carta Municipal de Barcelona i d’acord amb l’establert a l’article 9 dels Estatuts del 
Consorci El Far, Centre dels Treballs del Mar, disposo:

Designar l’Im. Sr. Antoni Vives i Tomàs membre del Consell General del Consorci 
El Far, Centre dels Treballs del Mar en substitució de la Ima Sra. Irma Rognoni i 
Viader.

Barcelona, 3 de desembre de 2013. L’alcalde, Xavier Trias i Vidal de Llobatera.
(Ref. 4232/13)
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PERSONAL

Concursos
BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CONVOCATÒRIA DE DOS 
CONCURSOS PER A LA PROVISIÓ DE DOS LLOCS DE TREBALL
(Aprovades per decret de l’Alcaldia)

De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari del dia 22 de 
juliol de 1988, es convoquen per a la seva provisió pel personal de plantilla 
d'aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a l'annex, d'acord amb les 
condicions específiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a cadascun 
d'ells i amb els requisits comuns que es fixen a continuació:

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

A part dels requisits addicionals de cada concurs, per a optar a qualsevol 
convocatòria és necessari:

– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un Institut Municipal, i no 
pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i 
Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS).

– Tractar-se de personal funcionari o contractat laboral fix de l’Ajuntament 
de Barcelona. El personal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament posteriorment 
subrogat a un Institut podrà participar igualment en els concursos. 
També hi podran participar els contractats laborals fixos d’Instituts 
Municipals que hagin efectuat la corresponent adhesió a l’Acord Marc de 
Condicions de Treball, d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de 
l’esmentat Acord.

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com a funcionari de carrera 
o amb contracte laboral indefinit a l’Ajuntament o Institut Municipal.

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs.

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de serveis, inclosos els serveis 
anteriors en altres administracions públiques que hagin estat formalment 
reconeguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 punt.

2. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un màxim d'1 punt segons el 
barem següent:
– Per posseir com a grau un nivell superior al del lloc de treball convocat: 

1 punt.
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de treball convocat: 

0,75 punts.
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al del lloc de treball 

convocat: 0,50 punts.
– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre al del lloc de treball 

convocat: 0,25 punts.
3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si és el cas, l'últim ocupat, 

fins a un màxim d'1 punt segons el barem següent:
– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al del lloc de treball 

convocat: 1 punt.
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– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior en dos nivells al del 
lloc de treball convocat: 0,50 punts.

– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell superior al nivell del 
lloc de treball base de la categoria del concursant: 0,25 punts.

– A aquests efectes, s'ha d'entendre per nivell del lloc de treball 
desenvolupat, el nivell de complement de destinació efectivament 
acreditat en la nòmina corresponent, quan es tracti d'un nivell superior 
al del grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell del lloc de 
treball ocupat per adscripció o trasllat quan aquest sigui inferior al grau 
personal que hagi pogut consolidar a la carrera administrativa.

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valoraran fins a 2 punts, sempre 
que tinguin relació directa amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s'escau, en funció de les matèries, la durada i l'avaluació.

JUNTA DE VALORACIÓ

Estarà formada pels membres següents:
– Presidència:

El director de Recursos Humans, com a titular.
– Vocalies:

El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada concurs s'indiqui 
expressament a l'annex, que en cas d'absència del president titular, 
exercirà la presidència de la Junta.
Un cap de Personal de sector d'actuació o districte.
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del concurs.
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans, qui també tindrà la 
condició de secretari/ària de la Junta de Valoració.

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en els termes previstos a les
Bases Marc, els representants designats conjuntament per la Junta de Personal i el 
Comitè d'Empresa.

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS

Les persones que compleixin les condicions exigides hauran de presentar la 
sol·licitud, a la qual adjuntaran la relació de mèrits al·legats classificats segons 
l'ordre d'aquesta convocatòria, i els documents acreditatius corresponents, al 
Registre General o a qualsevol dels registres municipals, en el termini de quinze 
dies hàbils a comptar de l'endemà de la publicació d'aquesta convocatòria en la 
Gaseta Municipal.

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre sempre referits a la data 
d'acabament de l'esmentat termini.

Per a cada concurs s'ha de presentar una instància i la documentació separada, 
per a la qual cosa, es podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es disposa a 
l'Oficina d'Informació de Personal i a les seus dels districtes.

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-lo s'atendrà a l'antiguitat de serveis 
prestats a la Corporació des de la data d'incorporació en la plantilla, amb caràcter 
indefinit.

En els casos en què entre els mèrits complementaris s'estableixi la redacció d'un 
informe o memòria, aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en aquells 
casos en què les bases específiques del concurs determinin un nombre superior de 
pàgines, donades les característiques del lloc de treball a cobrir. L'informe s'haurà 
de presentar conjuntament amb la sol·licitud i el curriculum vitae.

Els llocs de treball objecte de la present convocatòria tenen com a règim horari 
el de 37 hores i 30 minuts setmanals.

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà disposar dels sistemes d'acreditació 
i de comprovació que consideri més escaients en cada cas i per a cada tipus de 
mèrits, i podrà convocar les persones que optin a les places per precisar o ampliar 
aspectes concrets en relació als mèrits al·legats.
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Les destinacions adjudicades són irrenunciables un cop s'ha pres possessió del 
lloc. Malgrat això, quan una persona hagi obtingut una plaça en diferents 
concursos convocats, haurà d'optar per una d'elles, dins del termini dels tres dies 
hàbils següents al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departament de Personal 
de la proposta de la Junta de Valoració de l'últim concurs en què hagi obtingut la 
plaça.

Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta convocatòria, s'estarà a allò 
que disposen les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol de 
1988 i la normativa legal i reglamentària corresponent.

ANNEX
Concurs núm. 52/2013-C. Un lloc de treball de Suport 4 de la família 

professional General (GE) adscrit al Departament de Recursos Interns de la 
Direcció de Serveis Generals del Dte. de Ciutat Vella. (Nivell 16)

Concurs núm. 53/2013-C. Un lloc de treball de Tècnic/a 2 de la família 
professional de Serveis Jurídics (SJ) adscrit al Departament de Serveis Jurídics-
Secretaria de la Direcció de Serveis Generals de la Gerència del Districte d’Horta-
Guinardó. (Nivell 24)

Suport 4 de la família professional General (GE) 
Concurs núm. 52/2013-C

Convocatòria per a la provisió definitiva per concurs de mèrits d’un lloc de 
treball de Suport 4 de la família professional General (GE) adscrit al Departament 
de Recursos Interns de la Direcció de Serveis Generals del Dte. de Ciutat Vella.

D’acord amb els articles 294 i 295 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que es va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, amb les bases marc que regulen la provisió de llocs de treball 
mitjançant concurs, amb l’article 22.2 de l’Acord regulador de les condicions de 
treball dels empleats públics de l’Ajuntament de Barcelona i amb el catàleg de llocs 
de treball aprovat als acords del Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 
24 de juliol de 2013.

Es convoca la provisió per concurs de mèrits d’un lloc de treball de Suport 4 de 
la família professional General (GE) adscrit al Departament de Recursos Interns de 
la Direcció de Serveis Generals del Dte. de Ciutat Vella. 

1. Classificació del lloc convocat
Denominació: Suport 4 (90.40.GE.20 segons catàleg vigent)
Àmbit funcional: Suport
Tipus de lloc: Suport
Vinculació: Funcionària
Subgrup d’accés: C2
Destinació: Nivell 16
Sistema de provisió: Concurs de mèrits
Classe de lloc: Lloc de promoció
El lloc de treball objecte de la present convocatòria té jornada ordinària.

2. Esquema retributiu
Destinació: 16 (349,93 € mensuals segons catàleg vigent)
Complement específic: 594 € mensuals segons catàleg vigent

3. Descripció funcional
3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Suport 4 de la família GE) 
3.1.1 Missió
Realitzar tasques administratives, com a recolzament específic a un equip, o 

tasques específiques dins d’un procediment, en les matèries, processos i 
actuacions que siguin competència de l’òrgan on presten els seus serveis, d’acord 
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amb les instruccions del superior i els procediments establerts, per aconseguir la 
seva realització en termes de fiabilitat.

3.1.2 Funcions bàsiques
Prestar serveis directes als ciutadans o al personal de la Corporació 
Municipal, sobre els processos que executa, en el marc de les competències 
i recursos de l’òrgan on presten servei.
Realitzar tasques de suport administratiu: Anàlisi bàsica, recerca i 
explotació de dades als
sistemes d’informació; comprovació i introducció de dades als sistemes 
d’informació; elaboració de documents administratius; gestió integral de 
l’arxiu, la manipulació, la reproducció i el trasllat dels expedients i 
documents sobre els que treballa; registre de documents. Els documents i 
expedients podran ser físics o electrònics.
Realitzar tramitacions i activitats d’un procés administratiu, detectant les 
possibles incidències i gestionant la seva resolució, tot garantint la fiabilitat.
Realitzar tràmits, informar i resoldre consultes telefònicament i presencial 
als ciutadans o al personal de la Corporació Municipal, en el marc de les 
Competències i recursos de l’òrgan on presten servei.

3.2. Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Departament de 
Recursos Interns)

3.2.1 Funcions
Responsable de la gestió pressupostària: Elaboració i seguiment del 
pressupost i comptabilització de despeses i ingressos.
Responsable en matèria de control de gestió en l’àmbit de districte: 
Elaboració d’informes i recull d’indicadors de seguiment de l’activitat i 
resultats del districte.
Impuls, gestió, control i seguiment econòmic de la contractació,convenis 
signats i subvencions atorgades.
Gestió i tramitació de compres de materials propis del districte.
Coordinació de les actuacions en matèria de recursos humans en elDistricte.
Coordinació de les actuacions en matèria de sistemes d’informació.
Gestió de l’equipament i dels recursos de l’arxiu municipal de districte 
d’acord amb les normes i instruccions aprovades i els criteris establerts per 
l’àmbit sectorial de referència.
Assoliment dels objectius i compromisos adoptats pels plans municipals i del 
Districte en l’àmbit de les seves competències.
Gestió i supervisió dels contractes amb empreses dins del seu àmbit 
d’actuació, i en concret dels contractes de suport i dels serveis comuns del 
Districte.
Gestió, coordinació i supervisió dels recursos humans i materials assignats.
Responsabilitat orgànica del personal designat per a la prevenció de riscos 
laborals, efectuant el control i seguiment de les actuacions preventives 
bàsiques del districte.
Interlocutor amb el Servei de Prevenció de Riscos Laborals per a dur a 
terme les mesures de prevenció.
Coordinació de les actuacions en matèria de Plans d’emergència en l’àmbit 
dels edificis municipals de Districte.
Aplicació dels criteris funcionals definits pels sectors de referència.
Totes aquelles que altres que li siguin atribuïdes per la Direcció en el 
compliment de les seves funcions.

4. Requisits de participació
Pertànyer al grup C, subgrup C2 de la categoria Auxiliar Administrativa. 
Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari/a de carrera (*) de la 
plantilla de l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms 
adherits a l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats 
públics de l’Ajuntament de Barcelona, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni del Servei de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament 
(SPEIS).
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(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en virtut dels acords del 
Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 24 de juliol de 2013. 

Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs, llevat que el lloc estigui declarat a extingir.
El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de coneixements mitjans de llengua catalana 
(certificat C) o superior de la Direcció General de Política Lingüística o 
equivalent. Restaran exempts d'acreditar els coneixements de llengua 
catalana en la convocatòria, els i les candidates que es troben en una de les 
situacions que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a 
l'apartat corresponent de la sol·licitud:

Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 
l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior.
Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria.
Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior.

Els i les candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran de 
realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (certificat C). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del 
procés. 

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari o laboral fix que 
estigui en suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a 
conseqüència d'un expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. 
Tampoc no hi poden prendre part el personal funcionari en situació diferent de 
servei actiu que no hagin romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei 
actiu.

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió.

5. Mèrits valorats 
Mèrits Comuns
De conformitat amb les bases marc d’aplicació a tots els concursos de provisió 

de llocs de treball a l’Ajuntament de Barcelona, es valorarà l’antiguitat (fins a 1 
punt), el grau personal consolidat (fins a 1 punt), el nivell del lloc de treball des del 
qual es concursa (fins a 1 punt) i els cursos de formació i perfeccionament 
realitzats (fins a 2 punts). 

Mèrits Complementaris
1. Experiència professional fins a 6 punts, segons el barem següent:

Experiència en tasques de tractament, tramitació, seguiment i resolució 
de processos administratius i tècnics-administratius en les matèries 
relacionades amb les funcions del lloc de treball fins a 3 punts.
Experiència en atenció a l’usuari i gestió de serveis de consulta, i de 
recerca d’informació,.fins a 2 punts
Experiència en gestió i explotació d’aplicacions i programes informàtics de 
suport per al desenvolupament de les funcions del lloc de treball fins a 1 
punt.

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de treball, fins a 1 punt.
3. Exercici o supòsit pràctic: La Junta de valoració podrà convocar les persones 

candidates per a la realització d’una prova o supòsit pràctic relacionat amb les 
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funcions pròpies del lloc dins de l’òrgan al qual està adscrit, valorant-se fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, aquesta prova tindrà caràcter obligatori. 

4. Exercici de valoració de les competències professionals requerides per a 
l’òptim desenvolupament de les funcions del lloc de treball. 

La Junta de Valoració convocarà les persones aspirants que puguin assolir la 
puntuació mínima del concurs per a l’avaluació de les competències professionals 
definides per al lloc de treball de Suport 3 de la família professional General 
d’acord amb el Sistema d’Ordenació Municipal (SOM):Compromís professional, 
Treball en equip, Orientació al servei públic, Pensament analític, Flexibilitat i 
obertura al canvi, Autoconfiança, Rigor i organització i Comunicació i influència.

L’exercici consistirà, com a mínim, en una entrevista individual, tot i que la 
Junta de Valoració podrà utilitzar altres sistemes d’avaluació complementaris.

L’exercici serà valorat fins a un màxim de 6 punts.

Puntuació mínima
Si s'avaluen tots els apartats la puntuació mínima és d’11,5 punts.
Si no s'avalua l’apartat 3 (exercici o supòsit pràctic), la puntuació mínima és 
de 9 punts.

6. Junta de valoració
Presidenta:

Sra.Mercè Massa Rincón, Gerent del Districte de Ciutat Vella o persona en 
qui delegui.

Vocals:
Sra.Aurèlia Escalante Cruces, Cap de Recursos Interns o persona en qui 
delegui.
Sra. Dolors Visa Oro, Responsable d’Arxius i Gestió Documental - Direccio 
de Sistema Municipal d’Arxiu o persona en qui delegui
Sr. José Mª Martínez de Eulate, Departament de Selecció i Promoció, o 
persona en qui delegui

Representant de la Junta de Personal o del Comitè d’Empresa

7. Presentació de sol·licituds 
Les persones interessades podran presentar la seva sol·licitud preferentment per 

mitjans electrònics accedint a l’aplicació “TRÀMITS” de l’apartat de “Recursos 
Humans” de l’Intranet Municipal, mitjançant el tràmit PROVISIÓ DE LLOCS DE 
TREBALL > SOL·LICITUD PARTICIPACIÓ CONCURS, el qual dóna accés a 
complimentar els diferents camps que conformen el model de “currículum vitae” 
electrònic.

Excepcionalment, i en aquells casos en que no es tingui accés a l’esmentat 
aplicatiu de TRÀMITS, es podrà presentar la sol·licitud al Registre General o a 
qualsevol dels registres desconcentrats de l’Ajuntament, fent servir 
necessàriament el model de sol·licitud i currículum vitae normalitzat que es poden 
descarregar des del portal informatiu de CONCURSOS de l’apartat de “Recursos 
Humans” de l’Intranet Municipal. 

En ambdós mitjans de presentació de sol·licituds el termini de presentació 
d’instàncies és de 15 dies hàbils a comptar a partir del dia següent a la publicació 
de les bases del concurs a la Gaseta Municipal.

Els i les candidates són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de la 
seva sol·licitud i les dades que hi consten. 

8.Presa de possessió
El personal funcionari i laboral fix que hagi obtingut nova destinació cessarà en 

el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a partir de l'endemà de la 
publicació de la resolució del concurs a la Gaseta Municipal. La presa de possessió 
en la nova destinació es durà a terme a l'endemà del cessament.

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la data de la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal.
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En el cas del personal provinent d’un organisme autònom o ens instrumental de 
l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de possessió es durà a terme a partir del 
primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s’efectuï en la darrera Gaseta 
Municipal del mes, la presa de possessió es diferirà al primer dia hàbil del segon 
mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta.

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s'hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d'actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l'òrgan 
convocant. 

Tècnic/a 2 de la família professional de Serveis Jurídics (SJ) 
Concurs núm. 53/2013-C

Convocatòria per a la provisió definitiva per concurs de mèrits d’un lloc de 
treball de Tècnic/a 2 de la família professional de Serveis Jurídics (SJ) adscrit al 
Departament de Serveis Jurídics-Secretaria de la Direcció de Serveis Generals de 
la Gerència del Districte d’Horta-Guinardó.

D’acord amb els articles 294 i 295 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que es va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, amb les bases marc que regulen la provisió de llocs de treball 
mitjançant concurs, amb l’article 22.2 de l’Acord regulador de les condicions de 
treball dels empleats públics de l’Ajuntament de Barcelona i amb el catàleg de llocs 
de treball aprovat als acords del Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 
24 de juliol de 2013.

Es convoca la provisió per concurs de mèrits d’un lloc de treball de Tècnic/a 2 de 
la família professional de Serveis Jurídics adscrit al Departament de Serveis 
Jurídics-Secretaria de la Direcció de Serveis Generals de la Gerència del Districte 
d’Horta-Guinardó.

1. Classificació del lloc convocat
Denominació: Tècnic/a 2 (80.20.SJ.10 segons catàleg vigent)
Àmbit funcional: Tècnic
Tipus de lloc: Tècnic
Vinculació: Funcionària
Subgrup d’accés: A1
Destinació: Nivell 24
Sistema de provisió: Concurs de mèrits
Classe de lloc: Lloc de promoció
El lloc de treball objecte de la present convocatòria té jornada ordinària.

2. Esquema retributiu
Destinació: 24 (582,92 € mensuals segons catàleg vigent)
Complement específic: 969 € mensuals segons catàleg vigent

3. Descripció funcional
3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Tècnic/a 2 de la família de SJ)
3.1.1. Missió
Realitzar funcions tècniques pròpies de la seva família professional, en les 

matèries i processos que siguin competència de l’òrgan on presten els seus 
serveis, de manera autònoma, d’acord amb la normativa i directrius establertes

3.1.2.Funcions bàsiques
Definir procediments, normes, protocols i sistemes per al desenvolupament 
de l’actuació en l’àmbit de la seva família professional dins de l’òrgan on 
presten els seus serveis.
Planificar la implantació i gestionar serveis competència de l’òrgan on 
s’adscriuen, i controlar la qualitat i compliment de la seva execució.
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Assessorar tècnicament sobre procediments relatius a les matèries, 
assumptes i processos que siguin objecte de l’òrgan on presten els seus
serveis.
Supervisar informes, dictàmens i propostes de resolució realitzats per altres 
tècnics, i elaborar els de major complexitat.
Planejar i desenvolupar treballs tècnics i estudis en l’àmbit de la seva 
família professional, sobre les matèries competència de l’òrgan on presten 
els seus serveis
Exercir l’actuació inspectora i/o supervisió tècnica, si correspon a l’òrgan on 
presten els seus serveis.
Exercir les delegacions que li siguin atribuïdes.
Exercir la defensa jurídica de la Corporació Municipal, si correspon a l’òrgan 
on presten els seus serveis.

3.2.Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Departament de 
Serveis Jurídics-Secretaria)

3.2.1. Funcions
Assessorament jurídic als òrgans de govern, consultius, directius i operatius 
del Districte.
Assessorament jurídic de les normes internes orgàniques i procedimentals 
dels districtes i informar, en el seu cas.
Redactar, quan s’escaigui, i informar els convenis i concerts la tramitació 
dels quals estigui atribuïda als Districtes, sense perjudici de l’informe de la 
Direcció de Serveis Jurídics en aquells casos en què resulti procedent la 
seva emissió.
Gestió i tramitació d’expedients d’expropiació forçosa, sense perjudici de la 
tramitació dels recursos administratius, que correspon a la Direcció de 
Serveis Jurídics centrals.
Gestió i tramitació de cessions de vial.
Gestió i tramitació dels expedients sancionadors.
Remissió al Registre Civil de les actes de celebració de matrimoni.
Custòdia del Registre d’Interessos dels Consellers/es del Districte.
Gestió i tramitació d’expedients de responsabilitat patrimonial per accidents 
i danys del Districte.
Gestió i tramitació d’expedients de reivindicació i defensa dels béns de 
l'Ajuntament del Districte.
Gestió de les al·legacions i dels recursos interposats contra actes i 
resolucions municipals dictats per qualsevol òrgan del districte en exercici 
de les competències delegades, i informar en el seu cas.
Informar sobre els aspectes jurídics de llicències i inspecció i d’altres actes 
administratius, quan correspongui.
Informar sobre les al·legacions presentades en període d’informació pública 
en els expedients relatius a plans, propostes o actuacions que no 
ultrapassin l’àmbit territorial del districte, sense perjudici de l’informe de 
Serveis Jurídics quan l’òrgan competent sigui central.
Emetre els informes preceptius respecte els plecs de clàusules 
administratives particulars en els procediments de contractació del Districte.
Seguiment de les disposicions normatives, de l’efectivitat del seu 
coneixement i de la seva operativitat al districte.
Assoliment dels objectius i compromisos adoptats pels plans municipals i del 
Districte en l’àmbit de les seves competències.
Gestió i supervisió dels contractes amb empreses dins del seu àmbit 
d’actuació.
Interlocució amb els diferents òrgans jurisdiccionals en les seves relacions 
amb el Districte.
Gestió, coordinació i supervisió dels recursos humans i materials assignats.
Integració de la prevenció de riscos laborals dins de l’àmbit del seu 
departament, vetllant per al compliment de la normativa i procediments 
establerts en aquesta matèria.
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Aplicació dels criteris funcionals definits pels sectors de referència. Exercici 
de les funcions amb la coordinació establerta pels Serveis Jurídics en l’àmbit 
de les seves competències.
Exercici de les competències que li siguin delegades.
Totes aquelles funcions que li siguin atribuïdes per la Direcció en el 
compliment de les seves funcions i les que li siguin delegades per la 
Secretaria General.

4. Requisits de participació
Pertànyer al grup A, subgrup A1 de les categories de Tècnic/a Superior en 
Dret, Tècnic/a Superior en Gestió (amb titulació de Dret); Tècnic/a 
d’Administració General (amb titulació de Dret).
Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari/ària de carrera de 
l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms adherits a l’Acord 
regulador de les condicions de treball dels empleats públics de l’Ajuntament 
de Barcelona, i no pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni del Servei 
de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS).
Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs, llevat que el lloc estigui declarat a extingir.
El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de coneixements mitjans de llengua catalana 
(certificat C) o superior de la Direcció General de Política Lingüística o 
equivalent. Restaran exempts d'acreditar els coneixements de llengua 
catalana en la convocatòria, els i les candidates que es troben en una de les 
situacions que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a 
l'apartat corresponent de la sol·licitud:

Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 
l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior.
Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria.
Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior.

Els i les candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran de 
realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (certificat C). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del 
procés. 

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari que estigui en 
suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a conseqüència d'un 
expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. Tampoc no hi poden 
prendre part el personal funcionari en situació diferent de servei actiu que no hagin 
romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei actiu.

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió.

5. Mèrits valorats 
Mèrits Comuns
De conformitat amb les bases marc d’aplicació a tots els concursos de provisió 

de llocs de treball a l’Ajuntament de Barcelona, es valorarà l’antiguitat (fins a 1 
punt), el grau personal consolidat (fins a 1 punt), el nivell del lloc de treball des del 
qual es concursa (fins a 1 punt) i els cursos de formació i perfeccionament 
realitzats (fins a 2 punts). 
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Mèrits Complementaris
1. Experiència professional fins a 6 punts, segons el barem següent:

Experiència en assessorament jurídic, que inclou, entre d’altres, l’emissió 
d’informes jurídics, l’anàlisi de normativa i jurisprudència i la confecció de 
dictàmens fins a 1 punt
Experiència en tramitació d’expedients de protecció de la legalitat en 
matèria d’obres i activitats fins a 1 punt
Experiència en tramitació d’expedients (sancionadors i sancionadors 
abreujats derivats d’infraccions d’ordenances municipals i de normes amb 
rang de llei, de resolució de recursos administratius i revisions d’ofici i 
altres) fins a 1 punt
Experiència en matèria de contractació administrativa fins a 1 punt
Experiència en matèria d’expropiació forçosa fins a 1 punt
Experiència en matèria d’assessorament a òrgans de govern fins a 1 punt

2. Exercici o supòsit pràctic: La Junta de valoració podrà convocar els i les 
candidates per a la realització d’una prova o supòsit pràctic relacionat amb les 
funcions pròpies del lloc dins de l’òrgan al qual està adscrit, valorant-se fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, aquesta prova tindrà caràcter obligatori. 

3. Valoració de les competències professionals requerides per a l’òptim 
desenvolupament de les funcions vinculades al lloc de treball. 

La Junta de Valoració convocarà les persones aspirants que puguin assolir la 
puntuació mínima del concurs per a l’avaluació de les competències professionals 
definides per al lloc de treball de Tècnic/a 2 de la família professional de Serveis 
Jurídics d’acord amb el Sistema d’Ordenació Municipal (SOM): Compromís 
professional, Treball en equip, Orientació al servei públic, Pensament analític, 
Recerca d’informació i actualització de coneixements, Autoconfiança, Rigor i 
organització i Comunicació i influència. 

L’exercici consistirà com a mínim en una entrevista individual, tot i que si es 
considera necessari, la Junta de Valoració podrà utilitzar altres sistemes 
d’avaluació complementaris.

L’exercici serà valorat fins a un màxim de 6 punts.

Puntuació mínima
Si s'avaluen tots els apartats opcionals la puntuació mínima és d’11,5 
punts.
Si no s'avalua l’apartat 3 (exercici o supòsit pràctic), la puntuació mínima és 
de 9 punts.

6. Junta de valoració
President:

Sr.Carles Mas Lloveras, Gerent del Districte d’Horta-Guinardó, o persona en 
qui delegui. 

Vocals:
Sra. Montserrat Martínez Riba, Direcció de Serveis Generals del Districte 
d’Horta-Guinardó o persona en qui delegui.
Sra. Núria Munell Casadesús, Departament de Serveis Jurídics – Secretaria 
del Districte d’Horta-Guinardó, o persona en qui delegui.    
Sra. Elisa Salichs i Asturias, Departament de Selecció de la Gerència de 
Recursos Humans, o persona en qui delegui.

Representant de la Junta de Personal o del Comitè d’Empresa

7. Presentació de sol·licituds 
Les persones interessades podran presentar la seva sol·licitud preferentment per 

mitjans electrònics accedint a l’aplicació “TRÀMITS” de l’apartat de “Recursos 
Humans” de l’Intranet Municipal, mitjançant el tràmit PROVISIÓ DE LLOCS DE 
TREBALL > SOL·LICITUD PARTICIPACIÓ CONCURS, el qual dóna accés a 
complimentar els diferents camps que conformen el model de “currículum vitae” 
electrònic.

Excepcionalment, i en aquells casos en que no es tingui accés a l’esmentat 
aplicatiu de TRÀMITS, es podrà presentar la sol·licitud al Registre General o a 
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qualsevol dels registres desconcentrats de l’Ajuntament, fent servir 
necessàriament el model de sol·licitud i currículum vitae normalitzat que es poden 
descarregar des del portal informatiu de CONCURSOS de l’apartat de “Recursos 
Humans” de l’Intranet Municipal. 

En ambdós mitjans de presentació de sol·licituds el termini de presentació 
d’instàncies és de 15 dies hàbils a comptar a partir del dia següent a la publicació 
de les bases del concurs a la Gaseta Municipal.

Els i les candidates són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de la 
seva sol·licitud i les dades que hi consten. 

8. Presa de possessió
El personal funcionari que hagi obtingut nova destinació cessarà en el lloc de 

treball que ocupa en un màxim de 10 dies a partir de l'endemà de la publicació de 
la resolució del concurs a la Gaseta Municipal. La presa de possessió en la nova 
destinació es durà a terme a l'endemà del cessament.

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la data de la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal.

En el cas del personal provinent d’un organisme autònom o ens instrumental de 
l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de possessió es durà a terme a partir del 
primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s’efectuï en la darrera Gaseta 
Municipal del mes, la presa de possessió es diferirà al primer dia hàbil del segon 
mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta.

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s'hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d'actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l'òrgan 
convocant. 
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BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CONVOCATÒRIA D’UN CONCURS
PER A LA PROVISIÓ D’UN LLOC DE TREBALL DE L’INSTITUT DE CULTURA 
DE BARCELONA
(Aprovades per decret de l’Alcaldia)

De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari del dia 22 de 
juliol de 1988, es convoquen per a la seva provisió pel personal de plantilla 
d'aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a l'annex, d'acord amb les 
condicions específiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a cadascun 
d'ells i amb els requisits comuns que es fixen a continuació:

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

A part dels requisits addicionals de cada concurs, per a optar a qualsevol 
convocatòria és necessari:

– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un Institut Municipal, i no
pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i 
Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS).

– Tractar-se de personal funcionari o contractat laboral fix de l’Ajuntament 
de Barcelona. El personal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament posteriorment 
subrogat a un Institut podrà participar igualment en els concursos. 
També hi podran participar els contractats laborals fixos d’Instituts 
Municipals que hagin efectuat la corresponent adhesió a l’Acord Marc de 
Condicions de Treball, d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de 
l’esmentat Acord.

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com a funcionari de carrera 
o amb contracte laboral indefinit a l’Ajuntament o Institut Municipal.

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs.

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

5. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de serveis, inclosos els serveis 
anteriors en altres administracions públiques que hagin estat formalment 
reconeguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 punt.

6. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un màxim d'1 punt segons el 
barem següent:
– Per posseir com a grau un nivell superior al del lloc de treball convocat: 

1 punt.
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de treball convocat: 

0,75 punts.
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al del lloc de treball 

convocat: 0,50 punts.
– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre al del lloc de treball 

convocat: 0,25 punts.
7. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si és el cas, l'últim ocupat, 

fins a un màxim d'1 punt segons el barem següent:
– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al del lloc de treball 

convocat: 1 punt.
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior en dos nivells al del 

lloc de treball convocat: 0,50 punts.
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell superior al nivell del 

lloc de treball base de la categoria del concursant: 0,25 punts.
– A aquests efectes, s'ha d'entendre per nivell del lloc de treball 

desenvolupat, el nivell de complement de destinació efectivament 
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acreditat en la nòmina corresponent, quan es tracti d'un nivell superior 
al del grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell del lloc de 
treball ocupat per adscripció o trasllat quan aquest sigui inferior al grau 
personal que hagi pogut consolidar a la carrera administrativa.

8. Cursos de formació i perfeccionament. Es valoraran fins a 2 punts, sempre 
que tinguin relació directa amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s'escau, en funció de les matèries, la durada i l'avaluació.

JUNTA DE VALORACIÓ

Estarà formada pels membres següents:
– Presidència:

El director de Recursos Humans, com a titular.
– Vocalies:

El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada concurs s'indiqui 
expressament a l'annex, que en cas d'absència del president titular, 
exercirà la presidència de la Junta.
Un cap de Personal de sector d'actuació o districte.
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del concurs.
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans, qui també tindrà la 
condició de secretari/ària de la Junta de Valoració.

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en els termes previstos a les 
Bases Marc, els representants designats conjuntament per la Junta de Personal i el 
Comitè d'Empresa.

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS

Les persones que compleixin les condicions exigides hauran de presentar la 
sol·licitud, a la qual adjuntaran la relació de mèrits al·legats classificats segons 
l'ordre d'aquesta convocatòria, i els documents acreditatius corresponents, al 
Registre General o a qualsevol dels registres municipals, en el termini de quinze 
dies hàbils a comptar de l'endemà de la publicació d'aquesta convocatòria en la 
Gaseta Municipal.

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre sempre referits a la data 
d'acabament de l'esmentat termini.

Per a cada concurs s'ha de presentar una instància i la documentació separada, 
per a la qual cosa, es podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es disposa a 
l'Oficina d'Informació de Personal i a les seus dels districtes.

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-lo s'atendrà a l'antiguitat de serveis 
prestats a la Corporació des de la data d'incorporació en la plantilla, amb caràcter 
indefinit.

En els casos en què entre els mèrits complementaris s'estableixi la redacció d'un 
informe o memòria, aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en aquells 
casos en què les bases específiques del concurs determinin un nombre superior de 
pàgines, donades les característiques del lloc de treball a cobrir. L'informe s'haurà 
de presentar conjuntament amb la sol·licitud i el curriculum vitae.

Els llocs de treball objecte de la present convocatòria tenen com a règim horari 
el de 37 hores i 30 minuts setmanals.

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà disposar dels sistemes d'acreditació 
i de comprovació que consideri més escaients en cada cas i per a cada tipus de 
mèrits, i podrà convocar les persones que optin a les places per precisar o ampliar 
aspectes concrets en relació als mèrits al·legats.

Les destinacions adjudicades són irrenunciables un cop s'ha pres possessió del 
lloc. Malgrat això, quan una persona hagi obtingut una plaça en diferents 
concursos convocats, haurà d'optar per una d'elles, dins del termini dels tres dies 
hàbils següents al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departament de Personal 
de la proposta de la Junta de Valoració de l'últim concurs en què hagi obtingut la 
plaça.
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Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta convocatòria, s'estarà a allò 
que disposen les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol de 
1988 i la normativa legal i reglamentària corresponent.

ANNEX
Concurs núm. 6/13. Un lloc de treball de Tècnic/a 2 de la família professional de 

Serveis de Gestió i Administració (GA) adscrit a la Direcció Promoció de Sectors 
Culturals de l’Institut de Cultura de Barcelona. (Nivell 24)

Tècnic/a 2 de la família professional de Serveis de Gestió i Administració 
(GA)
Concurs núm. 6/13

Convocatòria per a la provisió definitiva per concurs de mèrits d’un lloc de 
treball de Tècnic/a 2 de la família professional de Serveis de Gestió i Administració 
(GA) adscrit a la Direcció Promoció de Sectors Culturals de l’Institut de Cultura de 
Barcelona.

D’acord amb els articles 294 i 295 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que es va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, amb les bases marc que regulen la provisió de llocs de treball 
mitjançant concurs, amb l’article 22.2 de l’Acord regulador de les condicions de 
treball dels empleats públics de l’Ajuntament de Barcelona i amb el catàleg de llocs 
de treball aprovat als acords del Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 
24 de juliol de 2013.

Es convoca la provisió per concurs de mèrits d’un lloc de treball de Tècnic/a 2 de 
la família professional de Serveis de Gestió i Administració (GA), adscrit a la 
Direcció Promoció de Sectors Culturals de l’Institut de Cultura de Barcelona.

1. Classificació del lloc convocat
Denominació: Tècnic/a 2 (80.20.GA.10 segons catàleg vigent)
Àmbit funcional: Tècnic
Tipus de lloc: Tècnic
Vinculació: Funcionària
Subgrup d’accés: A1 i A2
Destinació: Nivell 24
Sistema de provisió: Concurs de mèrits
Classe de lloc: Lloc de promoció
El lloc de treball objecte de la present convocatòria té jornada ordinària.

2. Esquema retributiu
Destinació: 24 (582,92 €/mensuals segons catàleg vigent)
Complement específic: 969 €/mensuals segons catàleg vigent

3. Descripció funcional
3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Tècnic/a 2 de la família de GA)
3.1.1 Missió
Realitzar funcions tècniques pròpies de la seva família professional, en les 

matèries i processos que siguin competència de l’òrgan on presten els seus 
serveis, de manera autònoma, d’acord amb la normativa i directrius establertes.

3.1.2 Funcions bàsiques
Definir procediments, normes, protocols i sistemes per al desenvolupament 
de l’actuació en l’àmbit de la seva família professional dins de l’òrgan on 
presten els seus serveis. 
Planificar la implantació i gestionar serveis competència de l’òrgan on 
s’adscriuen, i controlar la qualitat i compliment de la seva execució.
Assessorar tècnicament sobre procediments relatius a les matèries, 
assumptes i processos que siguin objecte de l’òrgan on presten els seus 
serveis.
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Supervisar informes, dictàmens i propostes de resolució realitzats per altres 
tècnics, i elaborar els de major complexitat.
Planejar i desenvolupar treballs tècnics i estudis en l’àmbit de la seva família 
professional, sobre les matèries competència de l’òrgan on presten els seus 
serveis.
Exercir l’actuació inspectora i/o supervisió tècnica, si correspon a l’òrgan on 
presten els seus serveis. 

3.2. Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Direcció Promoció 
de Sectors Culturals)

3.2.1 Missió
Dissenyar i desenvolupar estratègies per millorar la concertació amb els 

diferents agents culturals públics, privats i associatius de la ciutat.
Impulsar els programes que tenen per objectiu el foment i la difusió de la 

creació a través de la gestió dels equipaments propis com a través del suport i 
coordinació amb els que treballen amb aquest objectiu a la ciutat.

Donar suport i assistir al Consell de Cultura de Barcelona.
3.2.2 Funcions

Proposar estratègies per promoure la descentralització de l’acció cultural, tot 
impulsant iniciatives d’altres agents que operen a la ciutat, tant des del 
sector públic om privat.
Canalitzar, a petició del Consell de la Cultura, i gestionar, les peticions de 
suport econòmic a través de la convocatòria anual de subvencions i fer el 
seguiment de totes les subvencions i convenis adjudicats anualment.
Assistir i tenir coneixement de l’activitat cultural que es realitza per tercers 
amb el suport de l’ICUB.
Reconèixer l’excel·lència en la cultura que es fa a la ciutat a través de 
l’organització i gestió de la convocatòria anual dels Premis Ciutat de 
Barcelona.
Coordinar l’acció dels programes d’arts visuals que s’impulsen des de
l’Institut com La Virreina i La Capella.
Impulsar i dur a terme, des de l’Institut, totes aquelles activitats 
relacionades amb el sector audiovisual. 
Impulsar, coordinar i gestionar el programa de Fàbriques de Creació fent el 
seguiment de les que ja estan en funcionament i posant les bases, tant a 
nivell d’equipament com de gestió, de les que està previst posar en marxa.
Estimular i atraure les produccions cinematogràfiques a la ciutat de 
Barcelona, pel seu impacte de difusió d’imatge de ciutat, així com per 
l’impacta econòmic que tenen tant en la creació i consolidació de la indústria 
audiovisual , com en servies associats.
Coordinar i promoure l’activitat de l’oficina Barcelona Film Comision per tal 
que faciliti els rodatges a la nostra ciutat tant a través dels serveis de 
l’oficina com amb la presència de Barcelona als festivals de cinema 
internacional.
Tramitar els ingressos i les despeses que es derivin de la seva gestió, 
d’acord amb la previsió d’ingressos i despeses aprovat per l’Institut.
Formular les condicions tècniques dels processos de contractació i de 
compra de bens i serveis necessaris per a l’execució dels seus programes.

4. Requisits de participació
Pertànyer al grup A, subgrup A1 de les categories de Tècnic/a Superior en 
Estadística; Tècnic/a Superior en Gestió; Tècnic/a Superior en Informació; 
Tècnic/a d’Administració General; Tècnic/a Superior en Economia i Tècnic/a 
Superior en Sociologia (ambdues branques de la categoria de Tècnic/a 
Superior en Economia i Sociologia); Tècnic/a Superior en Psicologia (branca 
de Psicologia de la categoria de Tècnic/a Superior en Educació i Psicologia); 
Tècnic/a Superior en Organització (branca d’Organització de la categoria de 
Tècnic/a Superior en Organització i Informàtica) o bé pertànyer al grup A, 
subgrup A2 de la categoria de Gestor/a d’Administració General.
Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari/a de carrera (*) de la 
plantilla de l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms 
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adherits a l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats 
públics de l’Ajuntament de Barcelona, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni del Servei de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament 
(SPEIS).

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en virtut dels acords del 
Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 24 de juliol de 2013.

Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs, llevat que el lloc estigui declarat a extingir.
El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de coneixements mitjans de llengua catalana 
(certificat C) o superior de la Direcció General de Política Lingüística o 
equivalent. Restaran exempts d'acreditar els coneixements de llengua 
catalana en la convocatòria, els i les candidates que es troben en una de les 
situacions que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a 
l'apartat corresponent de la sol·licitud:

Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 
l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior.
Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria.
Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior.

Els i les candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran de 
realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (certificat C). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del 
procés. 

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari o laboral fix que 
estigui en suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a 
conseqüència d'un expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. 
Tampoc no hi poden prendre part el personal funcionari en situació diferent de 
servei actiu que no hagin romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei 
actiu.

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió.

5. Mèrits valorats 
Mèrits Comuns
De conformitat amb les bases marc d’aplicació a tots els concursos de provisió 

de llocs de treball a l’Ajuntament de Barcelona, es valorarà l’antiguitat (fins a 1 
punt), el grau personal consolidat (fins a 1 punt), el nivell del lloc de treball des del 
qual es concursa (fins a 1 punt) i els cursos de formació i perfeccionament 
realitzats (fins a 2 punts). 

Mèrits Complementaris
1. Experiència professional fins a 6 punts, segons el barem següent:

Experiència en gestió de convenis i subvencions, fins a 1,5 punts
Experiència en la relació amb entitats de l’entorn cultural, fins a 1,5 punts
Experiència redacció de Plecs de condicions tècniques, informes, 
memòries, etc. fins a 1,5 punts
Experiència en gestió econòmica i tramitació administrativa, fins a 1,5 
punts

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de treball, fins a 1 punt.
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3. Exercici o supòsit pràctic: La Junta de valoració podrà convocar les persones 
candidates per a la realització d’una prova o supòsit pràctic relacionat amb les 
funcions pròpies del lloc dins de l’òrgan al qual està adscrit, valorant-se fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, aquesta prova tindrà caràcter obligatori. 

4. Valoració de les competències professionals requerides per a l’òptim 
desenvolupament de les funcions vinculades al lloc de treball. 

La Junta de Valoració convocarà les persones aspirants que puguin assolir la 
puntuació mínima del concurs per a l’avaluació de les competències professionals 
definides per al lloc de treball de Tècnic/a 2 de la família professional de Serveis de 
Gestió i Administració d’acord amb el Sistema d’Ordenació Municipal (SOM): 
Compromís professional, Treball en equip, Orientació al servei públic, Pensament 
analític, Recerca d’informació i actualització de coneixements, Flexibilitat i obertura 
al canvi, Rigor i organització i Comunicació i influència. 

L’exercici consistirà com a mínim en una entrevista individual, tot i que si es 
considera necessari, la Junta de Valoració podrà utilitzar altres sistemes 
d’avaluació complementaris.

L’exercici serà valorat fins a un màxim de 6 punts.

Puntuació mínima
Si s'avaluen tots els apartats opcionals la puntuació mínima és d’11,5 punts.
Si no s'avalua l’apartat 3 (exercici o supòsit pràctic), la puntuació mínima és 
de 9 punts.

6. Junta de valoració
President:

Sra. Marta Clari i Padrós, Gerent de l’Institut de Cultura de Barcelona o 
persona en qui delegui.

Vocals:
Sra. Isabel Balliu i Badia, directora de Recursos o persona en qui delegui.
Sr Llucià Homs i Capdevila, director de Promoció de Sectors Culturals o 
persona en qui delegui.
Sra. Margarita Muñoz i Guillén, cap del Departament de Recursos Humans o 
persona en qui delegui.
Sra. Montserrat Saltó i Oliva, responsable de Formació i Selecció, del 
Departament de Recursos Humans o persona en qui delegui.

Representant de la Junta de Personal o del Comitè d’Empresa

7. Presentació de sol·licituds 
Les persones interessades podran presentar la seva sol·licitud al Registre de 

l’Institut de Cultura de Barcelona, Rambla 99 planta 4a., de dilluns a divendres de 
08:30 a 15h. i els dijous de 8:30 h. a 17:30 h.

També es podrà presentar la sol·licitud al Registre General o a qualsevol dels 
registres desconcentrats de l’Ajuntament, fent servir necessàriament el model de 
sol·licitud i currículum vitae normalitzat que es poden descarregar des del portal 
informatiu de CONCURSOS de l’apartat de “Recursos Humans” de l’Intranet 
Municipal. 

El termini de presentació d’instàncies és de 15 dies hàbils a comptar a partir del 
dia següent a la publicació de les bases del concurs a la Gaseta Municipal.

Els i les candidates són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de la 
seva sol·licitud i les dades que hi consten. 

8. Presa de possessió
El personal funcionari i laboral fix que hagi obtingut nova destinació cessarà en 

el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a partir de l'endemà de la 
publicació de la resolució del concurs a la Gaseta Municipal. La presa de possessió 
en la nova destinació es durà a terme a l'endemà del cessament.

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la data de la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal.
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En el cas del personal provinent d’un organisme autònom o ens instrumental de 
l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de possessió es durà a terme a partir del 
primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s’efectuï en la darrera Gaseta 
Municipal del mes, la presa de possessió es diferirà al primer dia hàbil del segon 
mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta.

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s'hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d'actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l'òrgan 
convocant. 
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BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CONVOCATÒRIA D’UN CONCURS
PER A LA PROVISIÓ D’UN LLOC DE TREBALL DE L’INSTITUT MUNICIPAL 
D’HISENDA
(Aprovades per decret de l’Alcaldia)

De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari del dia 22 de 
juliol de 1988, es convoquen per a la seva provisió pel personal de plantilla 
d'aquest Ajuntament els llocs de treball que consten a l'annex, d'acord amb les 
condicions específiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a cadascun 
d'ells i amb els requisits comuns que es fixen a continuació:

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

A part dels requisits addicionals de cada concurs, per a optar a qualsevol 
convocatòria és necessari:

– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un Institut Municipal, i no 
pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i 
Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS).

– Tractar-se de personal funcionari o contractat laboral fix de l’Ajuntament 
de Barcelona. El personal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament posteriorment 
subrogat a un Institut podrà participar igualment en els concursos. 
També hi podran participar els contractats laborals fixos d’Instituts 
Municipals que hagin efectuat la corresponent adhesió a l’Acord Marc de 
Condicions de Treball, d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de 
l’esmentat Acord.

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com a funcionari de carrera 
o amb contracte laboral indefinit a l’Ajuntament o Institut Municipal.

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs.

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS

9. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de serveis, inclosos els serveis 
anteriors en altres administracions públiques que hagin estat formalment 
reconeguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 punt.

10. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un màxim d'1 punt segons el 
barem següent:
– Per posseir com a grau un nivell superior al del lloc de treball convocat: 

1 punt.
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de treball convocat: 

0,75 punts.
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al del lloc de treball 

convocat: 0,50 punts.
– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre al del lloc de treball 

convocat: 0,25 punts.
11. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si és el cas, l'últim ocupat, 

fins a un màxim d'1 punt segons el barem següent:
– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al del lloc de treball 

convocat: 1 punt.
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior en dos nivells al del 

lloc de treball convocat: 0,50 punts.
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell superior al nivell del 

lloc de treball base de la categoria del concursant: 0,25 punts.
– A aquests efectes, s'ha d'entendre per nivell del lloc de treball 

desenvolupat, el nivell de complement de destinació efectivament 
acreditat en la nòmina corresponent, quan es tracti d'un nivell superior 
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al del grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell del lloc de 
treball ocupat per adscripció o trasllat quan aquest sigui inferior al grau 
personal que hagi pogut consolidar a la carrera administrativa.

12. Cursos de formació i perfeccionament. Es valoraran fins a 2 punts, sempre 
que tinguin relació directa amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s'escau, en funció de les matèries, la durada i l'avaluació.

JUNTA DE VALORACIÓ

Estarà formada pels membres següents:
– Presidència:

El director de Recursos Humans, com a titular.
– Vocalies:

El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada concurs s'indiqui 
expressament a l'annex, que en cas d'absència del president titular, 
exercirà la presidència de la Junta.
Un cap de Personal de sector d'actuació o districte.
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del concurs.
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans, qui també tindrà la 
condició de secretari/ària de la Junta de Valoració.

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en els termes previstos a les 
Bases Marc, els representants designats conjuntament per la Junta de Personal i el 
Comitè d'Empresa.

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS

Les persones que compleixin les condicions exigides hauran de presentar la 
sol·licitud, a la qual adjuntaran la relació de mèrits al·legats classificats segons 
l'ordre d'aquesta convocatòria, i els documents acreditatius corresponents, al 
Registre General o a qualsevol dels registres municipals, en el termini de quinze 
dies hàbils a comptar de l'endemà de la publicació d'aquesta convocatòria en la 
Gaseta Municipal.

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre sempre referits a la data 
d'acabament de l'esmentat termini.

Per a cada concurs s'ha de presentar una instància i la documentació separada, 
per a la qual cosa, es podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es disposa a 
l'Oficina d'Informació de Personal i a les seus dels districtes.

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-lo s'atendrà a l'antiguitat de serveis 
prestats a la Corporació des de la data d'incorporació en la plantilla, amb caràcter 
indefinit.

En els casos en què entre els mèrits complementaris s'estableixi la redacció d'un 
informe o memòria, aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en aquells 
casos en què les bases específiques del concurs determinin un nombre superior de 
pàgines, donades les característiques del lloc de treball a cobrir. L'informe s'haurà 
de presentar conjuntament amb la sol·licitud i el curriculum vitae.

Els llocs de treball objecte de la present convocatòria tenen com a règim horari 
el de 37 hores i 30 minuts setmanals.

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà disposar dels sistemes d'acreditació 
i de comprovació que consideri més escaients en cada cas i per a cada tipus de 
mèrits, i podrà convocar les persones que optin a les places per precisar o ampliar 
aspectes concrets en relació als mèrits al·legats.

Les destinacions adjudicades són irrenunciables un cop s'ha pres possessió del 
lloc. Malgrat això, quan una persona hagi obtingut una plaça en diferents 
concursos convocats, haurà d'optar per una d'elles, dins del termini dels tres dies 
hàbils següents al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departament de Personal 
de la proposta de la Junta de Valoració de l'últim concurs en què hagi obtingut la 
plaça.
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Per a tot allò no estipulat expressament en aquesta convocatòria, s'estarà a allò 
que disposen les Bases Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de juliol de 
1988 i la normativa legal i reglamentària corresponent.

ANNEX
Concurs número 148/13. Un lloc de treball de Suport 3 de la família professional 

General (GE) adscrit al Departament d’Administració d’Ingressos i Comptabilitat de 
l’Institut Municipal d’Hisenda. (Nivell 18)

Suport 3 de la família professional General (GE).
Concurs número 148/13

Convocatòria per a la provisió definitiva per concurs de mèrits d’un lloc de 
treball de Suport 3 de la família professional General (GE) adscrit al Departament 
d’Administració d’Ingressos i Comptabilitat de l’Institut Municipal d’Hisenda.

D’acord amb els articles 294 i 295 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que es va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, amb les bases marc que regulen la provisió de llocs de treball 
mitjançant concurs, amb l’article 22.2 de l’Acord regulador de les condicions de 
treball dels empleats públics de l’Ajuntament de Barcelona i amb el catàleg de llocs 
de treball aprovat als acords del Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 
24 de juliol de 2013.

Es convoca la provisió per concurs de mèrits d’un lloc de treball de Suport 3 de 
la família professional General (GE) adscrit al Departament d’Administració 
d’Ingressos i Comptabilitat de l’Institut Municipal d’Hisenda.

1. Classificació del lloc convocat
Denominació: Suport 3 (90.30.GE.10 segons catàleg vigent)
Àmbit funcional: Suport
Tipus de lloc: Suport
Vinculació: Funcionària
Subgrup d’accés: C1,C2
Destinació: Nivell 18
Sistema de provisió: Concurs de mèrits
Classe de lloc: Lloc de promoció
El lloc de treball objecte de la present convocatòria té jornada ordinària.

2. Esquema retributiu
Destinació: 18 (394,79 € mensuals)
Complement específic: 667 € mensuals segons catàleg vigent

3. Descripció funcional
3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Suport 3 de la família GE)
3.1.1. Missió
Realitzar la gestió integral i/o verificació d’un o més processos administratius o 

donar suport directe a un comandament o directiu, en les matèries i processos que 
siguin competència de l’òrgan on presten els seus serveis, d’acord amb les 
directrius del superior i la normativa establerta per tal d’aconseguir la resolució 
prevista i l’adequat tractament d’aquests processos en termes d’eficàcia i amb la 
qualitat requerida.

3.1.2.Funcions bàsiques
Les funcions bàsiques del lloc de treball són:
Executar i integrar un o més processos de naturalesa diversa i/o 
especialitzada de l’òrgan on està adscrit, controlant el seu 
desenvolupament. 
Elaborar documentació administrativa, sobre el procés o processos sota la 
seva responsabilitat.
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Donar suport administratiu directe a òrgans, per tal de coordinar l’actuació 
d’aquestes amb altres òrgans de la Corporació Municipal o amb altres 
entitats.
Prestar serveis directes als ciutadans o al personal de la Corporació 
Municipal, sobre els processos que executa, en el marc de les Competències 
i recursos de l’òrgan on presten servei.
Exercir l’actuació inspectora, si correspon a l’òrgan on presten els seus 
serveis.

3.2. Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Departament 
d’Administració d’Ingressos i Comptabilitat)

3.2.1. Funcions
Seguiment permanent del flux d'ingressos provinents dels diferents tributs, 
preus públics i multes i per les diverses situacions de cobraments.
Quadre dels ingressos a Intervenció amb l'aplicació comptable 
corresponent.
Informar al Sistema Integrat de Gestió Econòmica Financera (SIGEF) de 
totes les actuacions en matèria de gestió tributària que tenen incidència 
econòmica.
Tancament mensual de l'estat d'execució d'ingressos i quadre amb la 
comptabilitat central.
Manteniment de les taules d'operacions dels sistema que afecten a 
comptabilitat.
Relacions amb les entitats financeres en temes referents a la recaptació.
Seguiment i control dels comptes extrapressupostaris no aplicats a la 
comptabilitat: fraccionaments, embargaments, incidències.
Control i conformitat de les comissions bancàries.
Control, custòdia i devolució d'avals i garanties.
Control i supervisió de la Caixa.
Tramitació i comptabilització d'expedients de falències.

4. Requisits de participació
Pertànyer al grup C, subgrup C1 ó C2 de les categories Administrativa i 
Auxiliar Administrativa.
Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari/a de carrera (*) de la 
plantilla de l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms 
adherits a l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats 
públics de l’Ajuntament de Barcelona, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni del Servei de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament 
(SPEIS).

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en virtut dels acords del 
Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 24 de juliol de 2013.

Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs, llevat que el lloc estigui declarat a extingir.
El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de coneixements mitjans de llengua catalana 
(certificat C) o superior de la Direcció General de Política Lingüística o 
equivalent. Restaran exempts d'acreditar els coneixements de llengua 
catalana en la convocatòria, els i les candidates que es troben en una de les 
situacions que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a
l'apartat corresponent de la sol·licitud:

Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 
l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior.
Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria.
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Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior.

Els i les candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran de 
realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (certificat C). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del 
procés.

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari o laboral fix que 
estigui en suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a 
conseqüència d'un expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. 
Tampoc no hi poden prendre part el personal funcionari en situació diferent de 
servei actiu que no hagin romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei 
actiu.

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió.

5. Mèrits valorats
Mèrits Comuns
De conformitat amb les bases marc d’aplicació a tots els concursos de provisió 

de llocs de treball a l’Ajuntament de Barcelona, es valorarà l’antiguitat (fins a 1 
punt), el grau personal consolidat (fins a 1 punt), el nivell del lloc de treball des del 
qual es concursa (fins a 1 punt) i els cursos de formació i perfeccionament 
realitzats (fins a 2 punts).

Mèrits Complementaris
1. Experiència professional fins a 6 punts, segons el barem següent:

En el sistema integral de recaptació (SIR), en el de gestió econòmica 
financera (SAP Ecofin) i en els mòduls de facturació: GIC, IAE, Residus i 
SAP Vehicles, fins a 3 punts.
En funcions relacionades amb la gestió del control d’ingressos i de la 
gestió tributària, fins a 2 punts.
En el circuit de domiciliacions i les possibles incidències de gestió, fins a 1 
punt.

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de treball, fins a 1 punt.
3. Exercici o supòsit pràctic: La Junta de valoració podrà convocar les persones 

candidates per a la realització d’una prova o supòsit pràctic relacionat amb les 
funcions pròpies del lloc dins de l’òrgan al qual està adscrit, valorant-se fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de realitzar-se, aquesta prova tindrà caràcter obligatori.

4. Exercici de valoració de les competències professionals requerides per a 
l’òptim desenvolupament de les funcions del lloc de treball.

La Junta de Valoració convocarà les persones aspirants que puguin assolir la 
puntuació mínima del concurs per a l’avaluació de les competències professionals 
definides per al lloc de treball de SUPORT 4 de la família professional General (GE) 
d’acord amb el Sistema d’Ordenació Municipal (SOM): Compromís professional, 
Treball en equip, Orientació al servei públic, Pensament analític, Flexibilitat i 
obertura al canvi, Autoconfiança, Rigor i organització i Comunicació i influència.

L’exercici consistirà, com a mínim, en una entrevista individual, tot i que la 
Junta de Valoració podrà utilitzar altres sistemes d’avaluació complementaris.

L’exercici serà valorat fins a un màxim de 6 punts.

Puntuació mínima
Si s'avaluen tots els apartats opcionals la puntuació mínima és d’11,5 punts.
Si no s'avalua l’apartat 3 (exercici o supòsit pràctic), la puntuació mínima és 
de 9 punts.

6. Junta de valoració
President:

Sr. Antoni Rodríguez Sivera, Gerent de l’Institut Municipal d’Hisenda, o 
persona en qui delegui.
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Vocals:
Sra. Elena Molina Belles, Directora de Serveis d’Ingressos i Administració, o 
persona en qui delegui.
Sr. Martí Saurí Pujol, Cap del Departament d’Administració d’Ingressos i 
Comptabilitat, o persona en qui delegui.
Sr. Santos Martínez Sequí, Cap de Recursos Humans, qui actua també com 
a Secretari, o persona en qui delegui.

Representant de la Junta de Personal o del Comitè d’Empresa.

7. Presentació de sol·licituds
Les persones interessades podran presentar la seva sol·licitud preferentment per 

mitjans electrònics accedint a l’aplicació “TRÀMITS” de l’apartat de “Recursos 
Humans” de la Intranet Municipal, mitjançant el tràmit PROVISIÓ DE LLOCS DE 
TREBALL > SOL·LICITUD PARTICIPACIÓ CONCURS, el qual dóna accés a 
complimentar els diferents camps que conformen el model de “currículum vitae” 
electrònic.

Excepcionalment, i en aquells casos en que no es tingui accés a l’esmentat 
aplicatiu de TRÀMITS, es podrà presentar la sol·licitud al Registre General o a 
qualsevol dels registres desconcentrats de l’Ajuntament, fent servir 
necessàriament el model de sol·licitud i currículum vitae normalitzat que es poden 
descarregar des del portal informatiu de CONCURSOS de l’apartat de “Recursos 
Humans” de la Intranet Municipal.

En ambdós mitjans de presentació de sol·licituds el termini de presentació 
d’instàncies és de 15 dies hàbils a comptar a partir del dia següent a la publicació 
de les bases del concurs a la Gaseta Municipal.

Els i les candidates són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de la 
seva sol·licitud i les dades que hi consten.

8. Presa de possessió
El personal funcionari i laboral fix que hagi obtingut nova destinació cessarà en 

el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a partir de l'endemà de la 
publicació de la resolució del concurs a la Gaseta Municipal. La presa de possessió 
en la nova destinació es durà a terme a l'endemà del cessament.

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la data de la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal.

En el cas del personal provinent d’un organisme autònom o ens instrumental de 
l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de possessió es durà a terme a partir del 
primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s’efectuï en la darrera Gaseta 
Municipal del mes, la presa de possessió es diferirà al primer dia hàbil del segon 
mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta.

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s'hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d'actiu o per causes excepcionals.
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Lliures designacions

Lliure designació núm. 25/2013-L

Convocatòria per a la provisió definitiva per lliure designació del lloc de 
treball de Direcció 2 de la família General (GE) adscrit a la Direcció de 
Serveis a les Persones i al Territori de la Gerència del districte de Les 
Corts.

D’acord amb la regulació de l’article 80 de la Llei 7/2007, de 12 d’abril, de 
l’Estatut Bàsic de l’Empleat Públic sobre la lliure designació i d’acord amb l’article 
22.3 de l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats públics de 
l’Ajuntament de Barcelona.

Es convoca la provisió per lliure designació del lloc de treball de Direcció 2 de la 
família General (GE) adscrit a la Direcció de Serveis a les Persones i al Territori de 
la Gerència del districte de Les Corts.

1. Classificació del lloc convocat
Denominació: Direcció 2 (20.20.GE.10 segons catàleg vigent)
Àmbit funcional: Directiu
Tipus de lloc: Direcció
Vinculació: Funcionària
Subgrup d’accés: A1 
Destinació: Nivell 28
Sistema de provisió: Lliure designació
Classe de lloc: Lloc de promoció

2. Esquema retributiu
Destinació: 28 (832,40 €)
Complement específic: 2372,24 € mensuals segons catàleg vigent

3. Descripció funcional
3.1 Descripció funcional del lloc convocat (Direcció 2 de la família GE)
3.1.1 Missió
Exercir la direcció executiva superior de la direcció i definir d’acord amb les línies 

estratègiques de la gerència a la qual pertany, els sistemes, programes i plans 
d’acció per la prestació dels serveis del seu àmbit de responsabilitat, així com 
supervisar la seva implantació i planificar, organitzar i coordinar els recursos 
necessaris, per tal d’aconseguir l’acompliment dels objectius de la seva direcció.

3.1.2 Funcions bàsiques
Impulsar la implantació i el compliment dels objectius dels plans municipals, 
assignats a la Direcció.
Dirigir el disseny de la planificació, la coordinació, l’execució i l’avaluació 
dels programes, processos i serveis de la direcció per l’acompliment dels 
objectius marcats. 
Dirigir i coordinar els òrgans i els recursos humans, econòmics, materials i 
tecnològics adscrits, en funció de l’assoliment dels objectius assegurant la 
qualitat requerida. 
Exercir les delegacions que li siguin atribuïdes. 

3.2 Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Direcció de Serveis 
a les Persones i al Territori)

3.2.1 Missió 
Direcció de la planificació, de l’execució i de la interlocució tècnica amb el teixit 

associatiu i els ciutadans i ciutadanes, sobre els serveis que es desenvolupen al 
Districte en l’àmbit de l’acció social, la participació, l’educació, la cultura, el 
benestar, la promoció social, econòmica, l'acció comunitària i els serveis de 
prevenció, garantint la resposta i la coordinació amb els àmbits sectorials de 
referència.
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3.2.2 Funcions
Dirigir la planificació, organització i prestació dels serveis del Districte per 
l’acció social, la participació, l’educació, la cultura, el benestar, la promoció 
social, econòmica, l'acció comunitària i els serveis de prevenció, i de 
qualsevol altra vinculada als Barris i als serveis a les persones.
Dirigir els equipaments del Districte, seguint els criteris marc que es puguin 
definir des dels sectors.
Garantir la resposta a les necessitats plantejades pels ciutadans i pel teixit 
associatiu, tant si es desenvolupen des de l’estructura del Districte com si 
es desenvolupen des d’altre ens municipal.
Fer el seguiment i analitzar les incidències i reclamacions al Districte.
Direcció tècnica del òrgans de participació del Districte, amb el suport de la 
resta de Direccions i de les Gerències sectorials, quan sigui necessari.
Dirigir els serveis de prevenció al territori i la coordinació de les actuacions 
que se’n derivin.
Exercici de les competències que li siguin delegades.
Totes aquelles que li siguin atribuïdes per la Gerència del Districte en el 
compliment de les seves funcions.

4. Requisits de participació
Pertànyer al grup A subgrup A1 de totes les categories.
Ser personal funcionari/ària de carrera (*) de la plantilla de l’Ajuntament de 
Barcelona o dels organismes autònoms adherits a de l’Acord regulador de 
les condicions de treball dels empleats públics de l’Ajuntament de 
Barcelona, i no pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni del Servei de 
Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS).

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en virtut dels acords del 
Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 24 de juliol de 2013. 

El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de coneixements mitjans de llengua catalana 
(certificat C) o superior de la Direcció General de Política Lingüística, o 
equivalent. Restaran exempts d'acreditar els coneixements de llengua 
catalana en la convocatòria, els i les candidates que es troben en una de les 
situacions que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a 
l'apartat corresponent de la sol·licitud:

Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 
l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior.
Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria.
Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior.

Els candidats/tes que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran de 
realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (certificat C). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del 
procés. 

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari que estigui en 
suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a conseqüència d'un 
expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. Tampoc no hi poden 
prendre part el personal funcionari en situació diferent de servei actiu que no hagin 
romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei actiu. 
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Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria, i s'han de complir a la data de la presa de possessió.

5. Perfil del lloc:
Es valorarà:

L’experiència i els coneixements relatius a les tasques descrites en l’apartat 
de les funcions.
La formació en les matèries relacionades amb el lloc de treball.
Les competències professionals requerides per a l’òptim desenvolupament 
de les funcions del lloc de treball (compromís professional, treball en equip, 
orientació a servei públic, flexibilitat i obertura al canvi, comunicació i 
influència, visió global, lideratge i desenvolupament, direcció de persones).

6. Presentació de sol·licituds
Les persones interessades podran presentar instància, acompanyada de 

“currículum vitae”, degudament documentat, al Registre General o a qualsevol dels 
registres desconcentrats de l’Ajuntament, en el termini de 15 dies hàbils a comptar 
a partir del dia següent a la publicació a la Gaseta Municipal.

Els/les candidats/tes són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de la 
seva sol·licitud i les dades que hi consten. 

7. Presa de possessió
El personal funcionari i laboral fix que hagi obtingut nova destinació cessarà en 

el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a partir de l'endemà de la 
publicació de la resolució del concurs en la Gaseta Municipal. La presa de possessió 
en la nova destinació es durà a terme l'endemà del cessament.

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la data de publicació de la resolució esmentada a la 
Gaseta Municipal.

En el cas del personal provinent d’un organisme autònom o ens instrumental de 
l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de possessió es durà a terme a partir del 
primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s’efectuï en la darrera Gaseta 
Municipal del mes, la presa de possessió es diferirà al primer dia hàbil del segon 
mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta.

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s'hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d'actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l'òrgan 
convocant.

Lliure designació núm. 26/2013-L

Convocatòria per a la provisió definitiva per lliure designació del lloc de 
treball de Gestor/a de Projectes 1 de la família professional General (GE) 
adscrit a la Direcció de Programa d’Anàlisi Estratègica al Gabinet 
d’Alcaldia.

D’acord amb els articles 294 i 295 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que es va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, amb l’article 22.3 de l’Acord regulador de les condicions de treball dels 
empleats públics de l’Ajuntament de Barcelona i amb el catàleg de llocs de treball 
aprovat als acords del Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 24 de 
juliol de 2013.
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Es convoca la provisió per lliure designació del lloc de treball de Gestor/a de 
Projectes 1 de la família professional General (GE) adscrit a la Direcció de 
Programa d’Anàlisi Estratègica al Gabinet d’Alcaldia.

1. Classificació del lloc convocat
Denominació: Gestor/a de Projectes 1 (70.10.GE.20 segons catàleg 

vigent)
Àmbit funcional: Tècnic
Tipus de lloc: Gestió de Projectes
Vinculació: Funcionària
Subgrup d’accés: A1 i A2
Destinació: Nivell 26
Sistema de provisió: Lliure designació
Classe de lloc: Lloc de promoció

2. Esquema retributiu
Destinació: 26 (698,20€ mensuals segons catàleg vigent)
Complement específic: 1.217€ mensuals segons catàleg vigent

3.Descripció funcional
3.1 Descripció funcional del lloc convocat (Gestor/a de Projectes 1 de la família 

GE)
3.1.1 Missió
Dirigir programes o projectes, planificant, organitzant i coordinant la seva 

activitat i els recursos econòmics, tècnics i humans assignats, per tal de complir 
amb els objectius i resultats en el termini, qualitat i cost previst. Aquest lloc actua 
en un marc d’alta complexitat tècnica, de recursos i d’impacte organitzatiu.

3.1.2 Funcions bàsiques
Dirigir la definició, planificació, execució i supervisió dels programes i 
projectes dins l’òrgan on presta els seus serveis 
Dirigir programes i projectes desenvolupats per externs, dins de l’òrgan on 
presten els seus serveis 
Donar impuls als programes i projectes i coordinar les actuacions dels 
recursos humans i
materials assignats adaptant els mitjans personals i materials disponibles a 
la programació
establerta 

a definir criteris
tècnics que siguin d’aplicació als projectes 

3.2 Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Direcció de 
Programa d’Anàlisi Estratègica)

3.2.1 Missió
Planificació, elaboració i execució dels elements per al discurs i els missatges de 

l’Alcalde a través de diferents registres i canals de difusió, en coordinació amb la 
definició i execució de l’agenda d’activitat de l’Alcalde.

3.2.2 Funcions 
Elaboració de la documentació, resposta, textos i discursos necessaris per al 
desenvolupament de l’activitat de l’Alcalde.
Elaboració, anàlisi i avaluació de la planificació estratègica de l’activitat de 
l’Alcalde.
Col·laboració en la definició de l’activitat de l'Alcalde en coordinació amb la 
Direcció Tècnica de Gestió, la Direcció Tècnica de Premsa, la Direcció 
Tècnica de Protocol i Relacions Institucionals, el Departament 
d'Administració i la secretaria de l'Alcalde.
Elaboració de documentació de base per a l'Alcalde en funció dels eixos 
prioritaris d'actuació.
Relació amb la resta de departaments de l'Ajuntament per tal d'establir 
mecanismes d'informació documental i de resposta.
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Elaboració dels mecanismes de seguiment i de control de qualitat del 
serveis prestats pel conjunt del Gabinet de l’Alcaldia.
Coordinació dels serveis de resposta ciutadana, inclosa la Web de l'Alcalde 
en aquest sentit.

4. Requisits de participació
Pertànyer al grup A subgrups A1 i subgrup A2 de totes les categories.
Ser personal funcionari/ària de carrera (*) de la plantilla de l’Ajuntament de 
Barcelona o dels organismes autònoms adherits a de l’Acord regulador de 
les condicions de treball dels empleats públics de l’Ajuntament de 
Barcelona, i no pertànyer a les classes de Guàrdia Urbana ni del Servei de 
Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS).

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en virtut dels acords del 
Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 24 de juliol de 2013. 

El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de coneixements mitjans de llengua catalana 
(certificat C) o superior de la Direcció General de Política Lingüística, o 
equivalent. Restaran exempts d'acreditar els coneixements de llengua 
catalana en la convocatòria, els i les candidates que es troben en una de les 
situacions que s'indiquen a continuació i així ho indiquin expressament a
l'apartat corresponent de la sol·licitud:

Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 
l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior.
Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria.
Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior.

Els candidats/tes que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran de 
realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (certificat C). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del 
procés. 

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari que estigui en 
suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a conseqüència d'un 
expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. Tampoc no hi poden 
prendre part el personal funcionari en situació diferent de servei actiu que no hagin 
romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei actiu. 

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria, i s'han de complir a la data de la presa de possessió.

5. Perfil del lloc:
Es valorarà:

L’experiència i els coneixements relatius a les tasques descrites en l’apartat 
de funcions.
La formació en les matèries relacionades amb el lloc de treball.
Les competències professionals requerides per a l’òptim desenvolupament de 
les funcions del lloc de treball (compromís professional, treball en equip, 
orientació a servei públic, pensament analític, recerca d’informació i 
actualització de coneixement, flexibilitat i obertura al canvi, rigor i 
organització, comunicació i influència, lideratge i desenvolupament).
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6. Presentació de sol·licituds. 
Les persones interessades podran presentar instància, acompanyada de 

“currículum vitae”, degudament documentat, al Registre General o a qualsevol dels 
registres desconcentrats de l’Ajuntament, en el termini de 15 dies hàbils a comptar 
a partir del dia següent a la publicació a la Gaseta Municipal.

Els/les candidats/tes són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de la 
seva sol·licitud i les dades que hi consten. 

7. Presa de possessió
El personal funcionari i laboral fix que hagi obtingut nova destinació cessarà en 

el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a partir de l'endemà de la 
publicació de la resolució del concurs en la Gaseta Municipal. La presa de possessió 
en la nova destinació es durà a terme l'endemà del cessament.

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la data de publicació de la resolució esmentada a la 
Gaseta Municipal.

En el cas del personal provinent d’un organisme autònom o ens instrumental de 
l’Ajuntament de Barcelona, la seva presa de possessió es durà a terme a partir del 
primer dia hàbil del mes següent a la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal. En el cas que la publicació s'efectuï en la darrera Gaseta 
Municipal del mes, la presa de possessió es diferirà al primer dia hàbil del segon 
mes comptat des de la publicació de l’esmentada Gaseta.

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s'hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d'actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l'òrgan 
convocant.

Lliure designació núm. 2/2013

Convocatòria per a la provisió d’un lloc de treball de Direcció 2 de la 
família general (GE) adscrit a la Gerència de l’Institut Municipal de Serveis 
Socials (IMSSB)

D’acord amb els articles 294 i 295 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel que es va aprovar el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, amb l’article 22.3 de l’Acord regulador de les condicions de treball dels 
empleats públics de l’Ajuntament de Barcelona i amb el catàleg de llocs de treball 
aprovat als acords del Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 24 de 
juliol de 2013.

Es convoca la provisió per lliure designació d’un lloc de treball de Direcció 2 de la 
família General (GE) adscrit a la Gerència de l’Institut Municipal de Serveis Socials 
(IMSSB).

1. Classificació del lloc convocat
Denominació: Direcció 2 (20.20.GE.10 segons catàleg vigent)
Àmbit funcional: Direcció
Tipus de lloc: Direcció
Vinculació: Funcionària
Subgrup d’accés: A1 
Destinació: Nivell 28
Sistema de provisió: Lliure designació
Classe de lloc: Lloc de promoció
El lloc de treball objecte de la present convocatòria té jornada ordinària.
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2. Esquema retributiu
Destinació: 28 (832,40 € mensuals segons catàleg vigent)
Complement específic: 2987,12 € mensuals segons catàleg vigent.

3. Descripció funcional
3.1. Descripció funcional del lloc convocat (Direcció 2 de la família General)
3.1.1.Missió
Exercir la direcció executiva superior de la direcció i definir d’acord amb les línies 

estratègiques de la gerència a la qual pertany, els sistemes, programes i plans 
d’acció per la prestació dels serveis del seu àmbit de responsabilitat, així com 
supervisar la seva implantació i planificar, organitzar i coordinar els recursos 
necessaris, per tal d’aconseguir l’acompliment dels objectius de la seva direcció.

3.1.2 Funcions bàsiques
Impulsar la implantació i el compliment dels objectius dels plans municipals, 
assignats a la Direcció 
Dirigir el disseny de la planificació, la coordinació, l’execució i l’avaluació 
dels programes, processos i serveis de la direcció per l’acompliment dels 
objectius marcats 
Dirigir i coordinar els òrgans i els recursos humans, econòmics, materials i 
tecnològics adscrits, en funció de l’assoliment dels objectius assegurant la 
qualitat requerida 
Exercir les delegacions que li siguin atribuïdes 

3.2 Descripció funcional de l’òrgan al qual està adscrit el lloc (Direcció de Serveis 
Generals i Planificació Territorial)

3.2.1. Missió
Desenvolupar els sistemes de planificació, coordinació, gestió i avaluació dels 

àmbits corresponents a la direcció de recursos econòmics i la prestació dels serveis 
que porta a terme l’IMSS, en el marc de les coordenades marcades per 
l’Ajuntament de Barcelona i d’acord amb la legislació vigent.

3.2.2. Funcions bàsiques
Dirigir, coordinar i supervisar la gestió i l’administració de recursos 
econòmics de l’IMSS, d’acord amb la normativa vigent i les polítiques 
especifiques d’àmbit municipal.
Elaborar el pressupost partint de la informació aportada pels serveis.
Dirigir i supervisar la gestió de la contractació, dels estats financers i 
pressupostaris, del reconeixement i aplicació d’ingressos així com la gestió 
dels cobraments.
Proposar l’assignació, modificació i aplicació de recursos i equipaments 
tecnològics necessaris per garantir el correcte funcionament de l’IMSS.
Elaborar la Planificació, avaluació i comunicació (Pressupost, Planificació i 
Avaluació anual i de mandat municipal, Quadre de Comandament, Informes 
i Memòries de Gestió dels Serveis, Prestacions i Programes).
Planificar la distribució de recursos per tal de garantir l’equitat en la 
prestació dels serveis a la ciutat
Planificar i avaluar l’oferta i la demanda de serveis.
Dirigir i coordinar l’equip de professionals del departament, així com els 
recursos econòmics i materials assignats.
Impulsar i proposar millores en els processos derivats de la gestió 
econòmica i prestació de serveis de l’IMSS.
Assessorar i donar suport tècnic en matèria de recursos econòmics i models 
de prestació de serveis a la Gerència i als òrgans de direcció de l’IMSS i 
coordinació d’activitats econòmic-administratives amb altres òrgans 
municipals anàlegs. 
Coordinar tot allò que la gerència li delegui.

4. Requisits de participació
Pertànyer al grup A subgrup A1 de totes les categories.
Portar un mínim d’un any de serveis com a funcionari de carrera (*) de la 
plantilla de l’Ajuntament de Barcelona i/o dels organismes autònoms 
adherits a l’Acord regulador de les condicions de treball dels empleats 
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públics de l’Ajuntament de Barcelona i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni del Servei de Prevenció i Extinció d’Incendis i Salvament 
(SPEIS).

(*) Així mateix, podran participar en la present convocatòria aquells/es 
treballadors/res de l’Ajuntament de Barcelona en règim laboral fix del mateix grup, 
subgrups i categories establerts en aquesta convocatòria sempre i quan la seva 
categoria estigui inclosa en les declarades funcionarials en virtut dels acords del 
Consell Municipal de 21 de desembre de 2012 i de 24 de juliol de 2013. 

Haver transcorregut un mínim de dos anys des de l'última destinació 
obtinguda per concurs, llevat que el lloc estigui declarat a extingir.
El personal candidat haurà d’acreditar documentalment el requisit d’estar 
en possessió del certificat de coneixements mitjans de llengua catalana 
(certificat C) o superior de la Direcció General de Política Lingüística del 
Departament de Cultura o equivalent. Restaran exempts d'acreditar els 
coneixements de llengua catalana en la convocatòria, els i les candidates 
que es troben en una de les situacions que s'indiquen a continuació i així ho 
indiquin expressament a l'apartat corresponent de la sol·licitud:

Haver participat i obtingut plaça en un procés selectiu per accedir a 
l'Ajuntament de Barcelona, en què hi hagués establerta una prova o 
exercici del mateix nivell o superior.
Disposar dels títols de l’ensenyament reglat no universitari expedits pel 
Departament d’Ensenyament d’acord amb les equivalències amb els 
certificats de referència de la Direcció General de Política Lingüística 
d’acord amb el nivell exigit a la convocatòria.
Haver participat i obtingut destinació en convocatòries anteriors de 
concurs específic o de lliure designació en la mateixa Administració, en 
què hi hagués establerta una prova de català del mateix nivell o 
superior.

Els i les candidates que no acreditin adequadament aquest requisit, hauran de 
realitzar una prova de coneixements de llengua catalana equivalent al nivell 
requerit (certificat C). La no superació d’aquesta prova comportarà l’exclusió del 
procés.

En cap cas no hi poden prendre part el personal funcionari o laboral fix que 
estiguin en suspensió d'ocupació ni els traslladats de llocs de treball com a 
conseqüència d'un expedient disciplinari, mentre durin els efectes corresponents. 
Tampoc no hi poden prendre part els funcionaris en situació diferent de servei 
actiu que no hagin romàs el temps mínim exigit per reingressar al servei actiu.

Els requisits de participació que preveuen les bases s'han de reunir en la data en 
què finalitzi el termini de presentació de sol·licituds que estableix aquesta 
convocatòria i s'han de complir a la data de la presa de possessió.

5. Perfil del lloc:
Es valorarà:

L’experiència i els coneixements relatius a les tasques descrites en l’apartat 
de les funcions.
La formació en les matèries relacionades amb el lloc de treball.
Les competències professionals requerides per a l’òptim desenvolupament 
de les funcions del lloc de treball (compromís professional, treball en equip, 
orientació a servei públic, flexibilitat i obertura al canvi, comunicació i 
influència, visió global, lideratge i desenvolupament, direcció de persones).

6. Presentació de sol·licituds 
Les persones interessades podran presentar la seva sol·licitud al Registre 

General o a qualsevol dels registres desconcentrats de l’Ajuntament, fent servir 
necessàriament el model de sol·licitud i currículum vitae normalitzat que es poden 
descarregar des del portal informatiu de CONCURSOS de l’apartat de “Recursos 
Humans” de l’Intranet Municipal. La instància ha d’anar adreçada a l’Institut 
Municipal de Serveis Socials de Barcelona (C/ València 344, 2a planta).

El termini de presentació d’instàncies és de 15 dies hàbils a comptar a partir del 
dia següent a la publicació de les bases del concurs a la Gaseta Municipal.
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Els i les candidates són responsables de comprovar i verificar l'exactitud de la 
seva sol·licitud i les dades que hi consten. 

7. Presa de possessió
El personal funcionari de carrera o laboral fix que hagi obtingut nova destinació 

cessarà en el lloc de treball que ocupa en un màxim de 10 dies a partir de 
l'endemà de la publicació de la resolució del concurs a la Gaseta Municipal. La 
presa de possessió en la nova destinació es durà a terme a l'endemà del 
cessament.

Quan la resolució de la convocatòria comporti el reingrés al servei actiu en la 
categoria objecte de la convocatòria, la presa de possessió es durà a terme el 
segon dia hàbil següent a la data de la publicació de la resolució del concurs a la 
Gaseta Municipal.

En el cas del personal provinent de l’Ajuntament de Barcelona o d’un dels seus 
organismes autònoms o ens instrumentals diferents del convocant, la seva presa 
de possessió es durà a terme a partir del primer dia hàbil del mes següent a la 
publicació de la resolució del concurs a la Gaseta Municipal. En el cas que la 
publicació s’efectuï en la darrera Gaseta Municipal del mes, la presa de possessió 
es diferirà al primer dia hàbil del segon mes comptat des de la publicació de 
l’esmentada Gaseta.

La destinació adjudicada és irrenunciable, llevat que s'hagi obtingut una altra 
destinació definitiva mitjançant una convocatòria pública feta en el mateix període 
de temps, per incapacitat sobrevinguda, per passar a una situació diferent a la 
d'actiu o per causes excepcionals degudament justificades i apreciades per l'òrgan 
convocant. 
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Nomenaments
Concursos 

El Gerent de Recursos, en data 11 de novembre de 2013, ha adoptat la següent 
resolució:

Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs 
número 19/2013-C:

- la Sra. Judit Vallejos Pérez (mat. 25941), en el lloc de treball de Tècnic/a 2 de 
la Família Professional de Serveis Jurídics, codi 80.20.SJ.10, amb complement de 
destinació de nivell 24, i adscrit al Departament de Serveis Jurídics de la Direcció 
de Serveis Jurídics i Secretaria Delegada de la Gerència del Districte de Ciutat 
Vella. 

Donar compte de la present resolució a la Comissió de Presidència i Règim 
Interior.

El Gerent de Recursos, en data 4 de desembre de 2013, ha adoptat la següent 
resolució:

Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs 
número 17/2013-C:

- el Sr. Felip Belmonte Zamora (mat. 37507), en el lloc de treball de Tècnic/2 de 
la Família General, codi 80.20.OP.10, amb complement de destinació de nivell 24, i 
adscrit al Departament d’Obres i Manteniment de la Direcció de Llicències i Espai 
Públic de la Gerència del Districte de Sants-Montjuïc. 

Donar compte de la present resolució a la Comissió de Presidència i Règim 
Interior.

El Gerent de Recursos, en data 4 de desembre de 2013, ha adoptat la següent 
resolució:

Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs 
número 17/2013-C:

- el Sr. Juan Ordoyo Soler (mat. 72057), en el lloc de treball de Tècnic/2 de la 
Família General, codi 80.20.OP.10, amb complement de destinació de nivell 24, i 
adscrit al Departament d’Obres i Manteniment de la Direcció de Llicències i Espai 
Públic de la Gerència del Districte de l’Eixample. 

Donar compte de la present resolució a la Comissió de Presidència i Règim 
Interior.

El Gerent de Recursos, en data 4 de desembre de 2013, ha adoptat la següent 
resolució:

Nomenar, de conformitat amb la proposta de la Junta de Valoració del concurs 
número 17/2013-C:

- la Sra. Ana Rigalt Benito (mat. 25709), en el lloc de treball de Tècnic/2 de la 
Família General, codi 80.20.OP.10, amb complement de destinació de nivell 24, i 
adscrit al Departament d’Obres i Manteniment de la Direcció de Llicències i Espai 
Públic de la Gerència del Districte de Sants-Montjuïc. 

Donar compte de la present resolució a la Comissió de Presidència i Règim 
Interior.
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ANUNCIS

Altres anuncis

Districte de Sant Martí

En data 9 d’octubre de 2013 la Comissió de Govern, en ús de les atribucions 
delegades per l’Alcaldia per Decret de data 11 de juny de 2012, ha aprovat 
inicialment les bases particulars del VI Certamen literari “Paraules a Icària”.

En el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona de data 7 de novembre de 2013 
es publicarà íntegrament el text de les bases particulars, les quals es sotmetran a 
informació pública durant el termini de vint dies hàbils, a comptar a partir de 
l’endemà de l’esmentat anunci, a fi que els interessats puguin examinar l’expedient 
i hi puguin formular, si s’escau, les al·legacions que creguin adients, tot això 
d’acord amb l’article 124.2 del Decret 179/1995, de 13 de juny, pel qual s’aprova 
el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals.

En cas de no presentar-se al·legacions en el termini d’informació pública les 
bases particulars es tindran per aprovades definitivament.

Barcelona, 31 d’octubre de 2013. Rocío Benito i Arranz. Cap del Departament de 
Serveis Jurídics – Secretaria.
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